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Artiştilor, pe care uneori i-am iubit cu 
patimă şi fără măsură, alteori i-am detestat 
cu convingere, dar niciodată nu mi-au fost 
indiferenţi ... 
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" Cred că aceia care fac teatru ani la rînd, 
chiar dacă par cinici şi blazaţi, sfîrşesc prin 
a-l iubi într-un mod atît de total, încît nici 
măcar nu-:-şi mai pot defini acest sentiment în 
raport cu ei înşişi. Teatrul le pare a fi doar o 
obişnuinţă, o meserie, pînă-ntr-atît el şi-a 
pierdut din atributele pregnante şi atrăgătoare 
ale iubirii. E o iubire devenită atitudine 
mentală. Numai că există iubire şi iubire. " 

Giorgio Strehler 
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ÎN LOC DE PREFATĂ ' 

Ideea acestei cărţi e veche de treizeci de ani, de pe vremea cînd, dorind 
să aflu cîte ceva de la colegii mei (actori, regizori, scenografi, critici) 
despre ei şi despre munca lor, încercam să-i păcălesc, începînd să-i întreb 
tot felul de lucruri minore, mărunte, despre ei şi despre viaţa lor şi, odată 
deschis . . .  robinetul, apa gîndurilor curgea nestăvilită. Şi ajungeam, 
invariabil, la teatru . . .  :Unii dintre ei începeau prin a-mi spune "pe mine să 
nu mă-ntrebi, eu nu ţin teorii, eu joc, sau desenez, iar voi, ăştia cu vorbele, 
formulaţi, spuneţi ce vedeţi !" şi terminau prin a-mi povesti ceasuri în şir . . .  
De ce făceam asta? Pur ş i  simplu pentru că nu-mi plăcea ca în caietele
program să public, mereu şi mereu, informaţii despre autorul piesei (relativ 
uşor de procurat), ştiind că publicul e interesat să afle amănunte legate mai 
ales de spectacol şi de actori. 

Acum, că toate convorbirile noastre au rămas închise în caietele-pro
gram sau în gazetele locale, m-am gîndit că n-ar fi lipsit de interes să le 
reluăm, după treizeci-patruzeci de ani, să vedem cum gîndesc ei azi. Sau 
ce amintiri şi nelinişti le bîntuie anii de pensie . . .  

Pe de altă parte eram, recunosc, curioasă, să-i cunosc mai bine pe cei 
tineri, pe noii veniţi în teatru şi n-am găsit altă cale . . .  

Din păcate, amintirile noastre se  estompează, cu timpul se şterg fiindcă, 
vorba lui Nabokov, Mnemosina se dovedeşte "o copilă foarte neglijentă". 

Stînd cu tinerii de vorbă, am înţeleles că ei seamănă, ca două picături 
de apă cu cei de-acum mulţi ani: inteligenţi, talentaţi, orgolioşi, nemulţumiţi, 
gălăgioşi, agresivi, pătimaşi, cinici, puşi pe harţă - unii; blînzi, comozi, 
dar nu indiferenţi - alţii, toţi însă cu grijă mare pentru ce fac şi cum le 
trece viaţa . . .  mai ales cea scenică, artistică. Între timp ei repetă şi joacă, 
joacă şi repetă cuminţi şi sfioşi, devenind, seară de seară, personaje. Singura 
lor preocupare, singura lor dorinţă, singurul lor ideal, este să joace, să 
joace, să joace - şi marea lor nefericire este să stea, să nu fie distribuiţi, 
să-i uite spectatorii . . .  Chiar şi revolta unora, reală de altfel, pare o scenă 
dintr-un spectacol. Sau chiar este? 

Şi mai e ceva: înainte de '89 actorii n-au putut vorbi deschis despre ei 
ŞI familiile lor. Mai ales cei care au avut probleme cu comuniştii .  Acum 
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vorbesc cu imensă bucurie, cu voluptate chiar. Dacă citiţi unele convorbiri 
veţi avea, ca mine, nenumărate surprize . . .  Nu puţini artişti scriu - scriu în 
mare secret, numai pentru ei - scriu poezie, proză, teatru. Scriu din prea 
plinul lor sufletesc, neinteresîndu-i dacă publică sau nu. Tot ce-i interesează 
e să se dăruiască, să scrie, să picteze sau să cînte. Şi, desigur, să joace. Ei 
bine, le-am oferit preilejul să publice în cartea aceasta. 

Cartea mai conţine şi cîteva convorbiri de suflet - cu cîţiva dintre 
prietenii mei, oameni foarte interesanţi, din zona artistică: muzicieni, critici, 
scriitori. Ce au ei în comun? Sigur: dragostea pentru teatru. Sper să vi se 
pară la fel de interesanţi ca mie, aceşti oameni, actori de toate vîrstele, 
aceşti artişti unici în felul lor, plini de viaţă şi de idei, de îndoieli, de vise 
şi de speranţe . . .  Căci ce-ar fi viaţa lor - şi viaţa noastră ce-ar fi oare, dacă, 
printr-o minune, toate acestea ar dispărea? 

Să zicem că şi din această cauză am vrut eu să scriu, iar dumneavostră 
să citiţi cele ce urmează . . .  

Cartea aceasta adună laolaltă, poate pentru unii într-un mod insolit, 
poate pentru alţii chiar scandalos, artişti din toate generaţiile: bătrîni -
chiar dacă nu foarte . . .  (şi ei, oricum, nu recunosc), plecaţi de mult în 
pensie, ieşiţi adică . . .  din scenă, dar şi foarte tineri, de-abia veniţi de pe 
băncile facultăţii, actori deci cu o mare experienţă şi actori care de-abia 
au păşit timid pe scindura scenei . . .  M-am gîndit că poate, în felul acesta, 
aducîndu-i eu împreună în paginile cărţii o să dau conducerii teatrului 
ideea de a-i invita la vreo premieră şi chiar la petrecerea de după, să se 
cunoască personal. Poate nu numai gripa se ia, ci şi dragostea dezinteresată 
pentru teatru şi entuziasmul şi tinereţea, nu şi blazarea, poate şi înţelepciunea 
şi toleranţa şi generozitatea sau chiar egoismul care face şi el uneori bine 
artiştilor. Cine mai ştie? A fost o idee, o simplă idee care s-ar putea să 
n-ajungă nicăieri, ca atîtea altele . . .  Dar maurul şi-a făcut datoria . . .  DIXI 
ET SALVAVI ANIMAM MEAM. 

De la discuţiile noastre lipsesc cîţiva actori. Mă simt datoare să spun 
că unii au refuzat, nu să stea de vorbă cu mine, ci să consemnăm 
convorbirea. De ce s-au temut, n-am idee . . .  

Alţii mi-au spus deschis că n-ar fi pregătiţi pentru a-şi da cu părerea 
despre una , despre alta . . .  Mă rog . . .  Pe alţii, în schimb i-am "scăpat" eu, 
obosind să-i tot caut. . .  

l-am găsit în schimb pe cîţiva prieteni din lumile apropiate, muzicale, 
l iterare sau ale criticii teatrale. Ce desfătare să-i ascult şi să vă ofer şi Dv. 
prilejul să-i ascultaţi . . .  

De ani şi ani povestim cu ei şi poveştile noastre au zburat în eter. Ei 
bine, acum am spus STOP şi le-am pus pe hîrtie. 
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Dar să nu vă imaginaţi că aceştia au venit toţi la intilnirea cu mine. 
Nici gînd. Unii - o să-i trădez, deşi ţin la ei - mi-au spus că n-au timp, 
că-şi scriu propriile cărţi . l-am crezut şi, drept urmare, am publicat mici 
fragmente din munca lor, care sper să nu fie socotit furt, fiindcă ei tocmai 
despre teatru scriau cînd i-am deranjat eu . . .  O bună prietenă, de altfel o 
mare actriţă, mi-a dat de înţeles că, dacă ne vom întîlni îmi va povesti ea 
singură "de-o carte". Ce bine ! Alta, tot o mare actriţă, mi-a mărturisit la 
telefon, că întrebările melc, multe şi profunde (aşi, la mine profund e 
numai somnul ! )  îi dau de gîndit, reflectează la ele îndelung şi va răspunde 
cînd e pregătită. 

Dar bine, i-am spus, cartea va fi atunci tipărită! "Nu-i nimic, mi-a zis, 
o să mai scrii tu una, nu?" Şi dacă nu? 

Un bun şi vechi prieten - că doar la nevoie se cunosc, - mi-a spus 
la telefon că răspunde în scris, după ce pleacă din teatru. Era trecut de zece 
seara şi eu, naiva, îl întreb: "Mai eşti în teatru? Acuma pleci cu taxiul şi 
la noapte scrii?" 

"Nu, zice, cînd plec de tot din teatru, atunci îţi voi răspunde, 
altfel cum crezi tu că, după ce spun ce am de spus, aş mai putea sta fie 
şi o zi în el. În teatru, adică . . .  " 

Măi, da' curajoşi mai sînteţi ! Ce-o să vă facă dacă spuneţi ce gîndiţi? 
O să scriem poate o carte împreună, cine ştie . . .  Dar nu te superi, nu? Cum 
o să mă supăr? Eu sînt Balanţă, astea nu-s supărăcioase . . .  aşa se zice . . .  

Mai trebuie să mărturisesc ceva: am fost uneori şi puţin sadică: i-am 
adus aproape, cel puţin aici, în paginile cărţii, pe unii amici ai mei care nu 
numai că nu se iubesc între ei, ci se detestă, nu-şi vorbesc de ani de zile. 
Motivele? Minore sau majore, căutaţi-le în Dicţionarul capriciilor artiştilor 
din toate timpurile. Unde îl găsiţi? Păi niciunde, că n-a apărut, dar l-am 
putea scrie împreună. Ce ne-am mai distra! 

Cartea are şi un cusur: e din cale afară de subiectivă. Păi aşa şi trebuie, 
de ce-ar fi obiectivă? Chiar, ce-nseamnă obiectiv? Obiective or fi fiind 
rapoartele O.P.C.-ului, nu o carte cu şi despre artişti . . .  

Am trimis un gînd de recunostinţă şi celor DUŞI în lumea drepţilor, 
fiindcă fără ei Teatrul acesta ar fi fost mult mai sărac sau poate n-ar fi fost 
deloc. Din păcate lipsesc din cartea aceasta mulţi oameni - nu numai 
artişti - care au plecat în alte teatre sau în alte ţări . . .  Poate cu ei şi despre 
ei chiar că m-aş încumeta să mă mai aventurez să scriu o altă carte . . .  

Aţi afla ce mai face Magda Bordeianu în Germania, la Teatrul ei de 
măşti din Mainz, şi fiica ei Luise, actriţă şi regizoare şi ea. Cristina 
Şchiopu în Olanda, Radu Penciulescu în Suedia, Marie Jeanne Lecca la 
Londra, deplin realizată: din mîinile ei ies decoruri şi costume fabuloase 
pentru mari spectacole de operă. Lucrează în Anglia, în Germania, în 
America . . .  şi a rămas la fel de fermecătoare, cu DAN-ul ei mereu alături. 
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Lor le-aş adăuga - dacă-mi vor îngădui să povestesc despre ei şi despre 
munca lor, pe faimoşii regizori care au ucenicit aici, la Oradea, nimeni alţii 
decît Alexandru Darie şi Victor Ioan Frunză. Pe scenografele Maria Miu, 
Adriana Grand şi Lia Perjovschi. Şi desigur, pe artiştii dăruiţi cu har care 
n-au uitat că şi-au petrecut cîţiva ani din tinereţea lor aici: Radu Reisel, 
Cristina Tacoi, Aurora Simionică, Vladimir Jurăscu, Viorica Cemucan, 
Gheorghe V.Gheorghe, Grig Dristaru, Ana Popa, Gina Nicolae, Dorina 
Păunescu, Andra Teodorescu, Laurian Jivan, Marcel Popa, Boris Petroff, 
Ben Dumitrescu, Dan Glasu, Liviu Rozorea, Elisabeta Jar, Ştefan Mareş, 
Aurora Leonte, Mircea Constantinescu, Dan Bădărău, Camelia Maxim, 
Cristian Şofron, Tania Filip, Virginia Rogin, Oana Mereuţă, Ioana Blaga, 
Lioara Bradu, Paula Chirilă,_ Ioan Coman, Roxana lvanciu, Coca Zibilianu, 
Lavinia şi Olivia Steer, Monalisa Basarab, Alexandru Comea, Andra Tu
dor, regizorii: Valeriu Moisescu, Laurian Oniga, Cornel Mihalache, Valeriu 
Grama, Cristian Ioan, Ion Sapdaru, Ion Ciubotariu, Alina Hiristea, 
scenografii: Romulus Feneş, Tatiana-Manolescu. Şi mulţi, mulţi alţii. 

Într-o zi voi scrie şi despre cărţile prietenilor mei, cărţi primite în 
ultimii ani, cu dedicaţii pline de tandreţe şi citite cu neprefăcut interes. 
Sunt multe, fiindcă am mulţi prieteni :  Oltiţa Cântec, Doina Modola, Bogdan 
Ulmu, Dionisie Vitcu, Marta Petreu, Ion Vartic, Florica Ichim, Ion Parhon, 
Ion Simuţ, Traian Ştef, Mircea Morariu, Ion Moldovan, Liana Cozea, Ion 
Simuţ, Nicolae Brânda, Alexandru Sfârlea, Mircea Bradu, Ioan Ţepelea, 
Ludmila Patlanjoglu, Dumitru Velea, Zeno Fodor, Paşcu Balaci, Lucian 
Scurtu, Mircea Benţea, Horia Hulban, Elisabeta Chişa. 
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" . . .  datoria poetului nu e să povestească 
lucruri întîmplate cu adevărat, ci lucruri 
putînd să se întîmple în margnile verosimilului 
şi ale necesarului. " 

În zugrăvirea· caracterelor, ca şi în 
înlănţuirea faptelor, ceea ce trebuie să 
urmărească poetul e verosimilul sau nece
sarul; în aşa fel ca spusele sau faptele unui 
personaj dat să fie determinate de 
verosimilitate sau de nevoie, şi iarăşi o faptă 
să urmeze după a lta după criteriul 
verosimilului sau al necesarului. " 

Aristotel '(384-322 î.Hr.): 
Poetica, XV, trad . :  D. M. Pippidi 
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ION ABRUDAN 
actor 

S-a născut la Oradea, la 29 martie 1 938 .  
A absolvit I.A.T.C. Bucureşti, în anul 196 1 ,  

la clasa Dinei Cocea, asistent universitar Ion 
Cojar. 

A fost invitat să joace la clasele prof.Ion 
Finteşteanu şi Moni Ghelerter. A fost coleg de 
grupă cu Gheorghe Dinică şi Marin Moraru. 

A venit la Teatrul de Stat Oradea imediat 
după absolvire şi a rămas aici pînă astăzi, cînd 
bate la uşă pensionarea. 

E singurul, unicul actor orădean născut aici şi care a jucat toată viaţa 
pe scena teatrului din oraşul său. 

Spicuim din bogata fişă artistică - roluri mari şi mici, multe şi, toate, 
purtînd marca seriozităţii şi exigenţei sale (peste 200 de roluri) . 

Este căsătorit şi are o fiică, Crina 

Fişa artistică selectivă: 

Hubert ("Ultima oră" de M.Sebastian, regia artistică: Ion Deloreanu); 
Lysander ("Visul unei nopţi de vară" de Shakespeare, regia: Andrei 
Brădeanu); Sandomir ("Luceafărul" de B .Şt.Delavrancea, regia: Ion 
Deloreanu); Mihu ("Veac de iarnă" de Ion Omescu, regia: Ion Deloreanu); 
Şarl ("Chiriţa în provincie" de V.Alecsandri, regia: Dorel Urlăţeanu); Don 
Felix ("Casa cu două intrări" de Calderon de la Barca, regia: Nicoleta 
Toia); Fairchild ("Dispariţia lui Galy Gay" de Bertolt Brecht, regia: 
Al.Colpacci); Ministrul sentimentelor intime ("Regele gol" de E.Şvarţ, regia: 
Al.Colpacci); Beppe ("Gîlcevile din Chioggia" de Carlo Goldoni, regia: 
Farkas Ştefan şi Eugen Harizomenov); Oleg Baian ("Ploşniţa" de 
Maiakovski, regia: Al.Colpacci); Todor Frenţiu ("Viaţa e ca un vagon?" de 
Paul Everac, regia: Szombati Gille Otto); Bîlea ("Noapte albă" de M.Bradu, 
regia: Zoe Anghel Stanca); Cochet ("Fîntîna Trevi" de G.L.Bemini, regia: 
Sergiu Savin); Papură Vodă şi Păcală ("Sînziana şi Pepelea" de 
V.Alecsandri, regia: Sergiu Savin); Sfetnicul Vasile ("Occisio Gregorii . . .  ", 
regia: Ion Olteanu); Nandi ("Astă-seară se improvizează" de L.Pirandello, 
regia: Al .Co1pacci); Aristidis ("Micii farisei" de D.Psatas, regia: Szombati 
Gille Otto ); Caţavencu şi Brînzovenescu ("0 scrisoare pierdută" de 
I .L.Caragiale, regia: Al.Colpacci); Platon ("Diogene cîinele" de D.Solomon, 

1 0  

https://biblioteca-digitala.ro



regia: AI.Colpacci); Spak ("Ţarul Ivan îşi schimbă meseria" de M.Bulgakov, 
regia: AI.Colpacci); Vlăduleasa ("Casa evantai" de Marin Sorescu, regia: 
Sergiu Savin); Hugh Preston ("Un week-end de adio" de Mare Sauvajon, 
regia: Szombati Gille Otto); Geo.._rge Dandin ("Soţul păcălit" de Moliere, 
regia: Ion Mâinea); Peppino ("Intunericul zilei, lumina nopţii de Aldo 
Nicolaj ,  regia: Sergiu Savin); Directorul Filarmonicii ("Abatorul" de 
Slawomir Mrozek, regia: AI.Colpacci); Col.Pickering ("Pygmalion" de 
G.B.Shaw, regia: Eugen Harizomenov); Nicodemo ("Cimitirul păsărilor" 
de Antonio Gala, regia: Anca Bradu); Ducele surghiunit şi Frederic 
Uzurpatorul ("Cum vă p lace" de Shakespeare, regia: Al .Colpacci); 
ProfPreobrajenski ("Inimă de cîine" de M.Bulgakov, regia: Vitalii Lupaşcu); 
Pînzaru şi Papuc ("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); Nae 
lpingescu ("0 noapte furtunoasă" de I.L.Caragiale, regia: Ion Ciubotaru); 
Pavel Suhariov ("Aventuriera" de Emil Braghinski, regia Sergiu Savin); 
Gaev ("Livada de vişini" de Cehov, regia: Laurian Oniga); Chasuble ("Bună 
seara, domnule Wilde" după "Ce înseamnă să fii Onest" de Oscar Wilde, 
adaptarea şi regia: Alina Hiristea); Ianache şi asistent regie ("Gaiţele" de 
AI.Kiriţescu, regia: Ion Ciubotaru); Ministrul ("Vacanţă în Guadelupa" de 
Pierre Sauvil şi Eric Assous, regia: Ion Ciubotaru); John Graham Whitfield 
("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater); 

"Mi -e dor de cî te- un p ersonaj, ca de o rudă 
ap ropi ată ... " 

E.P :  Vom începe discuţia noastră chiar de aici: Cum de eşti atît de 
sobru, de serios, de disciplinat? De cînd te cunosc (de mulţi ani), nu ştiu 
să fi refuzat roluri, să fi făcut glume proaste pe scenă, să rîzi de colegi, 
chiar să-i şicanezi, să-i ironizezi, să nu încerci să te ataşezi de personajele 
tale, să nu colaborezi cu regizorii, chiar dacă nu întotdeauna gîndeaţi la fel . . .  

I .A. : Trebuie să  recunosc: datorez atitudinea mea - tu spui sobră ! -
faţă de profesie, de scenă, profesorilor mei Dina Cocea, Ion Cojar, Ion 
Finteşteanu şi Moni Ghelerter - care nu au fost doar profesionişti de primă 
mărime (actori şi regizori), ci şi oameni de caracter. 

De la ei am învăţat că actorul trebuie să-şi respecte semenii, deci şi 
colegii şi să preţuiască această profesie nobilă în care nu poţi exista oricum; 
sînt importante ţinuta vestimentară, cultura, comportarea, bunul simţ. 
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Ei ne-au prevenit asupra dificultăţilor acestei profesii; cele materiale 
nu s-au rezolvat nici azi: salariile sînt mici, actorii sînt foarte ocupaţi - cei 
care joacă, adică sînt solicitaţi - dimineţile şi, de multe ori noaptea, la 
repetiţii, serile la spectacole. Or, dacă nu prea stau pe-acasă nu sînt cît ar 
trebui în mij locul familiei, cu copiii lor . . .  

Eu pot să-ţi spun, cu părere de rău, că  nici n-am observat aproape, cum 
şi cînd a crescut Crina, fata mea. 

E.P :  Şi iat-o, mare, o domnişoară frumoasă, reporter şi crainic TV la 
Antena 1 .  

LA. : Ar fi vrut ea să se facă actriţă, dar n-a fost să fie. A urmat Ştiinţele 
Politice şi face jurnalistică. A lucrat 4 ani la Postul Radio Transilvania şi 
acum e la Postul tv Antena 1 .  Dar parcă despre mine vrei să scrii, nu? 

E.P :  Desigur, dar socotesc că familia oricui - şi a actorului cu atît 
mai mult - este foarte importantă pentru felul cum îşi dezvoltă personalitatea 
un om. De aceea nu vei scăpa, pînă în final, de alte întrebări din zona 
aceasta. Acum însă te-aş întreba, aşa, brusc: - Ce crezi despre teatrul 
nostru (cel din Oradea, adică) la ora asta? Cum îl vezi? Fiindcă tu, deşi 
ai vîrsta birocratică a pensionării, mai lucrezi. 

LA. : Ei, da! Dar pe scenă nu m-ai prea văzut. Poate doar în spectacolul 
muzical al lui Alexander Hausvater Noaptea de 16 ianuarie. Un spectacol 
foarte bine făcut, în care trupa, omogenă, face, cred eu, nu doar dovada 
talentului (se cîntă, se dansează) ci şi a omogenităţii. Ceea ce nu înţeleg 
- ca să mă întorc la întrebarea ta - este de ce se joacă atît de puţin şi se 
repetă mult? Tu ştii că noi am mai fost taxaţi ca "teatru de repetiţii" . Nu 
înţeleg. Apreciez foarte sincer că teatrul iese în lume - succesul de la Seul, 
cu Electra ne-a făcut o mare bucurie (dar şi regretul că n-am putut lua şi 
eu parte la turneu ! )  că actuala conducere - directorul Lucian Silaghi, 
Mariana Presecan, director artistic - şi fosta directoare Elvira Platon Rîmbu 
au reuşit să aducă în teatru regizori de primă mărime (Mihai Măniuţiu, 
Alexandru Dabija, Alexander Hausvater) . E un imens cîştig, acesta. 

E.P :  Am impresia că nu mai avem un public fidel, acea sală de premieră 
plină de cunoscuţi, dar nici săli de studenţi şi elevi nu prea mai văd. Mă 
miră acest lucru pentru că în Oradea, la ora asta învaţă mii de elevi şi 
studenţi. la gîndeşte-te: dacă din cei 16 . 000 sau 20. 000, cîţi aud că sînt, 
ar veni la teatru a 10-a parte, noi am putea asigura 40 de reprezentaţii cu 
fiecare nouă premieră. Ar fi grozav. 
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Nu înţeleg de ce nu organizează conducerea teatrului întîlniri cu aceşti 
tineri, acolo, la ei acasă, în aula Universităţii sau în licee. Nu ar trebui 
ignorate nici unul din mijloacele de a-i atrage spre teatru. 

I.A. : Mai ales că azi tinerii au numeroase preocupări - tv-ul, internetul, 
DVD-urile, c luburile, barurile, etc. ,  aşa încît teatrul a cam rămas pe ultimele 
locuri. 

E.P. :  De vină sînt şi profesorii - ei înşişi absenţi din sala de teatru. 
Dar, poate, uneori sîntem de vină doar noi, cei din teatru, şi nu trebuie să 
dăm vina mereu pe alţii, vezi, mă solidarizez cu ai noştri, nu spun .. ei, cei 
din teatru ". Şi cînd spun ce spun n-o fac cu bucurie sadică (!), ci cu părere 
de rău. Întrebarea .. Unde e publicul? " nu se vrea cîtuşi de puţin retorică . . .  

LA. :  Te cred şi te înţeleg, după 30 de ani petrecuţi în  teatru, îţi înţeleg 
amărăciunea. Eu cred că nu există un Program limpede pentru re/cucerirea 
publicului - sau cel puţin nu-l vedem noi materializat prin săli pline . . .  

E.P. :  A propos de nedumerirea ta că se  joacă prea puţin, . . pe vremea 
noastră " - cum spun de obicei bătrînii - în condiţii infernale uneori, se 
juca nu glumă . . .  

I .A . :  Păi noi jucam în toate zilele - luni, miercuri, duminică (în zilele 
de joc ale secţiei maghiare noi jucam în Băile Felix); marţi, joi, sîmbătă, 
la sediu. În plus, jucam în judeţ, în deplasare: la Aleşd, Salonta, Beiuş, 
Marghita. Jucam curent la Arad, Timişoara, Cluj, Satu-Mare, Baia-Mare şi 
plecam în turnee lungi în Oltenia, Muntenia, Moldova şi Ardeal, desigur. 
Îţi dai seama? Eram tot în teatru, tot pe scenă: în repetiţii şi spectacole. 
Week-end de adio l-am jucat de peste 1 50 de ori. Şi Arta conversaţiei şi 
Cum s-a făcut de-a rămas Catinca fată bătrînă. Şi cîte altele . . .  

E.P. :  Şi eraţi fericiţi! Au fost multe premiere care au trecut de 100 de 
reprezentaţii. Dar oare pe cei care asigură bugetul, Consiliul Judeţean, 
adică, chiar nu-i interesează dacă se joacă, şi cît se joacă? De fapt banii 
aceia sînt ai noştri, ai populaţiei. 

I .A. : Ştii de ce nu-i interesează? Pentru că nu-i interesează teatrul. Ei 
înşişi nu vin la teatru, de parcă s-ar teme să-i treacă pragul. Cu mici 
excepţii, desigur. 

E.P. :  Ba nu, îl trec toţi cînd sînt invitaţi la întrunirile diverselor partide 
sau la deschiderea anului universitar. Excepţie face, spre onoarea lui, 
Dl.primar Petru Filip care vine cu soţia la toate spectacolele, de ani şi ani 
(şi a venit şi înainte de '89). Ei chiar iubesc teatrul - m-am convins de asta . . .  
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Dar, Ioane, aş dori să te întreb ce impresie îţi fac tinerii tăi colegi? 
I .A. : Vai, nu puteai să mă ocoleşti cu întrebarea asta? 
E .P :  Nu. Îi voi întreba şi pe colegii tăi; sunt curioasă cum se prezintă 

ei în teatre şi cum îi .. vedeţi " voi. Cum ştii, am predat patru ani Istoria 
teatrului universal la Secţia Actorie, din Cadrul Facultăţii de Muzică a 
Universităţii Oradea. Ei bine, am impresia că cei mai mulţi vin foarte slab 
pregătiţi din licee. Nu prea citesc (cu mici excepţii), nu ştiu să scrie corect, 
nici nu sînt foarte harnici. Excepţiile nu lipsesc, desigur nici aici. 

I .A.: Mie mi se pare că profesional, unii dintre ei au un nivel care nu 
depăşeşte nivelul foştilor absolvenţi ai Şcolii Populare de Artă. O serie de 
materii nu se mai fac - şi asta nu numai la Oradea, ci nici la Cluj ,  Tîrgu
Mureş sau Bucureşti. Şi acest lucru se simte. Eu, de pildă, n-am putut da 
examenul de stat pînă n-am dat examenul la "proba de înot" - şi am dat-o. 
Se făcea călărie, scrimă, mişcare, vorbire, balet. 

Noi am învăţat de la celebra prof.Sibyle cum să ne aşezăm, cum să ne 
ţinem mîinile şi picioarele, ce ţinută să arborăm cînd jucăm în spectacolele 
cu piese clasice, etc. Scrima am făcut-o cu prof. Angelo Pellegrini ! 

Am fost în mai multe comisii de angajare. Ai fost şi tu în cîteva, deci 
ştii : sînt şi tineri foarte talentaţi, harnici, ambiţioşi, informaţi. Nu toţi sînt 
destul de disciplinaţi şi, poate, termină prea uşor facultatea . . .  La Oradea, 
însă, am reuşit să selecţionăm cîţiva tineri foarte serioşi şi ambiţioşi. 

E.P :  Poate lipsesc şi modelele, nu crezi? 

I .A.: Oho şi încă cum! Pentru noi a contat foarte mult că i-am avut 
profesori pe toţi cei de care am vorbit. În plus, în teatrele din capitală am 
avut prilejul să vedem numeroase spectacole şi nu puţini . . .  maeştri . . .  

Dar ş i  selecţia era dură. Au fost - în seria mea - 2.450 de candidaţi. 
Anul I şi II erau eliminatori. La D-na Dina Cocea am terminat 1 O! Şi în 
România era o singură şcoală de teatru. Azi sînt multe şi în Cluj ,  Iaşi, Tg. 
Mureş, Oradea, Craiova, Constanţa, Timişoara - şi, desigur, şi în alte 
oraşe. Se face şcoală cu bani şi absolvă cine are mai mulţi, nu crezi? 

E.P :  Cred. Şi, pentru că vorbim de şcoală, cum te apropii (cum te-au 
învăţat dascălii tăi!) de personajele pe care le joci? 

I .A. : D-na Dina Cocea, profesoara mea, ne-a tot repetat să nu deschidem 
gura pînă nu filtrăm ceea ce spunem. Să gîndim adică. Apoi noi compuneam, 
inventam - nu spun o noutate - biografia personajului. Stanislavski, nu? 
Căutam tipologii. Asistam la procese. Scriam. D-na Cocea ne citea lucrările. 
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Citeam tot ce găseam în legătură cu autorii, cu piesa. 
Emiteam ipoteze - fanteziste uneori - în legătură cu personajul, cu 

evoluţia sa, relaţia lui cu alte personaje. 
Noi îi citeam cu nesaţ pe Cehov, pe Shakespeare, pe Gorki, pe Shaw, 

pe Schiller, pe Racine, pe Moliere. Dl .Ion Finteşteanu ne-a obişnuit şi el 
să nu ne dea "mură-n gură" - căutam noi. Cu el am învăţat cum trebuie 
jucat Caragiale (pe bune). 

E.P. :  Ţi-e dor de vreun personaj? 

I.A.: Da. Bună întrebare. Uneori mi se face dor de un personaJ sau 
altul, ca de o rudă apropiată. Mi-e dor de Directorul Filarmonicii din 
Abatorul lui Mrozek. Superb personaj şi excelentă colaborarea cu 
Al.Colpacci (prima de după '90!) .  De altfel eu am fost unul din actorii cu 
care Sandu a lucrat mult şi ne-am înţeles foarte bine. 

El face parte din categoria regizorilor care dau libertate gîndirii, nu 
impun, dictatorial, viziunea lor, ci conving, discută, argumentează. Cu tact, 
cu prietenie. 

E.P. :  Atunci, mă întreb de ce nu-l mai invită conducerea să colaboreze 
cu trupa română? 

I.A. : Nu ştiu. Am lucrat bine şi am avut succese şi cu colegul Szombati 
Gille Otto. Împreună am "comis" nişte comedii de mare succes, aducînd 
multă bună dispoziţie românilor, nu doar bihorenilor. Că doar ştii că în 
Felix veneau oameni din toată ţara. 

E.P. : Ai  vreun hobby? Cu ce te ocupi În timpul liber? 
I .A. : Cu pomicultura. Am o livadă în Podgoria, cu 1 00 de caiŞI. Î i  

îngrijesc şi . . .  recoltez caise. 
E.P. :  Un fruct excelent, Şi ce faci cu atîtea caise? 
I .A. :  Le vînd! 
E.P. :  Dar banii pe casele părinteşti i-ai recuperat? Că te-am întîlnit pe 

la Primărie cu nişte dosare sub braţ. . . 
I.A.: Da' de unde! La noi mai poţi recupera ceva? Mi-e imposibil să 

recuperez, deşi Legea 1 O îmi dă dreptul. Am sute de hîrtii, dar e greu . . .  în 
România totul e greu . . .  

E.P.: De ce rîzi? 
I .A. : Cum să nu rîd? Părinţii mei au fost comercianţi. Destul de înstăriţi . 

Nu foarte. Ca student mi s-a dat peste nas că am două case (alţii au şase 

15 

https://biblioteca-digitala.ro



vile, nu?) şi sînt fiu de exploatatori . . . .  Am avut de suferit că le am, iar azi, 
ironia sorţii, nu primesc despăgubiri pentru demolarea lor . . .  

E.P : Nu mi-ai spus nimic despre Lenuţa, frumoasa ta soţie . . .  
I .A. : Da. Lenuţa mi-a fost mereu aproape. E o soţie ş i  o mamă minunată. 

Acum e, ca asistent medical principal, şefa blocului operator ortopedie la 
Spitalul clinic judeţean. 

E.P :  Ce ai mai fi dorit să te întreb şi n-am făcut-o? 
I .A. : Nu m-ai întrebat nimic despre cei cinci ani cît am fost şef de 

secţie, iar apoi directorul artistic al secţiei române. De ce? Să ştii că nu 
mi-e ruşine de ceea ce am făcut pentru secţia română a teatrului. În perioada 
directoratului meu, secţia română a realizat cîteva spectacole notabile, 
chiar dacă, financiar, o duceam mult mai rău decît azi. Nu am lipsit de la 
nici un festival naţional de teatru, am obţinut numeroase premii, atît pentru 
spectacole cît şi pentru regie şi interpretare. Secţia română a fost prezentă 
şi la un Festival în Italia cu spectacolul Despre sexul femeii ca un cîmp de 
luptă în războiul din Bosnia. Am colaborat şi atunci, cu toată sărăcia, cu 
regizori importanţi precum Petru Vutcărău, Alice Barb şi nu-l uit nici pe 
Sapdaru pentru excelentul spectacol cu Erendira . . .  

Din păcate, datorită excesului meu de modestie, nu am făcut suficientă 

"furtună" în presă, cu premiile obţinute şi asta a fost o mare greşeală a 
directoratului meu, pentru că teatrul este, s-o recunoaştem, şi puţin comerţ, 
şi spectacolele trebuie vîndute, iar reclama este . . .  

Şi să mă mai întrebi :  ce-ai vrea să joci, Ioane, acum, la 66 de ani? 
E.P : Ei bine, ce-ai vrea? 

LA. :  Un rol frumos, dens, bun, din teatrul clasic. Ce zici? 
E.P :  Îţi doresc să-I joci şi să mă inviţi curînd la premieră! 
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" Voi care scrieţi, luaţi subiect pe măsura puterii 
Voastre şi mult chibzuiţi ce vă pot purta, sau vă refitză 
Umerii Celui ce-alege materia după putinţă 
Nu-i va lipsi bogăţia-n cuvinte, nici ordinea clară. 
Dacă ceva ne-ncercat pui în scenă şi ai îndrăzneala 
Un personaj nou să faci, să rămînă aşa pîn ' la urmă, 
Cum a purces la-nceput, şi să fie-n acord cu el însuşi. 
Greu e să spui în chip propriu ceva general; e mai bine 
Un episod iliac să prefaci într-o piesă de teatru, 
Nu să prezinţi tu întîi lucruri necunoscute, nespuse. 

Horaţiu (65-8 î.Hr.); 
Arta poetică, trad. :  Constantin I. Niculescu 
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VALENTIN AVRIGEANU 
actor 

Născut la Bucureşti, la data de 2 1 .08 . 1 9 14 .  
Absolvent al  Conservatorului ASTRA, praf. 

artist Costache Antoniu şi Ion Chirescu. 
Prima apariţie pe scenă: noiembrie 1 934, 

la Teatrul Naţional Bucureşti 
1 936/ 1 937 :  stagiul mil itar la Institutul 

Geografic al Armatei Bucureşti 1 938/ 1 944: 
angajat la trupe particulare 

1 944: Membru al Sindicatului Artiştilor din 
Bucureşti 

1 944- 1 945 : mobilizat pe front. Decorat cu Ordinul Bărbăţie şi Credinţă 
1 945-1 94 7 :  Teatrul Comedia 
1 947: Teatrul Colorado, sub conducerea artistului Grigore Vasiliu-Birlic 
1 948- 1 952: Teatrul de Stat Turda 
1 952- 1 955 :  Teatrul de Stat Reşiţa 
1 955-pensionare Teatrul de Stat Oradea 

Fişă a rtis tică s el ectivă: 

Tzpătescu ("0 scrisoare pierdută" de I .L.Caragiale, regia: Corneliu 
Zdrehuş); Nerciat ("Clubul împuşcaţilor" de Jean Paul Sartre, regia: Corneliu 
Zdrehuş); Valer ("Idolul şi Ion Anapoda" de G.M.Zamfirescu, regia: Dan 
Alecsandrescu); Anton Pleşoianu ("Nota zero la purtare" de V.Stoenescu şi 
O . Sava, regia :  Ion Marinescu); A ntonio ("Nunta lui Figaro" de 
Beaumarchais, regia: Dan Alecsandrescu); Snug ("Visul unei nopţi de vară" 
de Shakespeare, regia: Andrei Brădeanu); Chelarul Hirea ("Luceafărul" de 
B . Şt .Delavrancea, reg ia :  Ion De1oreanu) ;  Gh.Marcu ("Horia" de 
M.Davidog1u, regia: Ion Deloreanu); Judecătorul ("Volpone" de Ben Jonson, 
regia: Ion Deloreanu); Roman ("Io Mircea Voievod" de Dan Tărchilă, re
gia: Ion Deloreanu); Neacşu ("Veac de iarnă" de Ion Omescu, regia: Ion 
Deloreanu); Ion Ion ("Opinia publică" de Aurel Baranga, regia: Ion 
Deloreanu); Mr.Scale ("Ofiţerul recrutor" de G.Farquahar, regia: Farkas 
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Ştefan); Ataşatul german şi Popescu ("Hotărîrea" de M .Bradu, regia: 
Al.Colpacci); Nedelcu şi Roşculeţ ("Schimbarea la faţă" de G.M.Zamfirescu, 
regia: Eugen Mercus); Vecinul ("Titanic vals" de Tudor Muşatescu, regia: 
Ion Cojar) 

"FĂRĂ SPECTATORI, TEATRUL NU POATE 
EXISTA " 

E.P: Stimate Valentin Avrigeanu, ai ajuns la frumoasa vârstă de 90 de 
ani. Pentru cei tineri, vîrsta ta e ca un fel de Himalaia, un vîrf greu, dacă 
nu imposibil de atins. Spune-ne, te rog, cum se vede viaţa de la această 
înălţime? 

V.A.: Cum să se vadă: şi cu bune şi cu rele .  
E.P: Dar Teatrul, cum se vede de acolo, 

_
de sus? Mă refer la Teatru ca 

Instituţie de Artă şi Cultură. 
V.A.: George Bariţiu a spus: "Teatrul Românesc, dacă va fi ocrotit cu 

înţelepciune, va curăţa rugina de pe simţirile poporului". Şi, din păcate, ar 
cam avea ce curăţa. 

E.P: Cum compari Teatrul de azi, cu cel de acum 50 de ani? 
V.A.: Cu unele mici modificări. De la Teatrul Antic şi Clasic, Teatrul 

este o Instituţie foarte importantă în viaţa unui popor. Diferenţa între cel 
de acum 50 de ani şi cel modern, constă, printre altele, în primatul 
Regizorului, fiecare încercând să adauge cîte ceva la textul autorului - sau 
să şteargă - ceea ce nu întotdeauna este în folosul spectacolului. 

Privindu-1 însă ca Instituţie de artă, culturală şi educaţie, Teatrul de azi 
are de înfruntat o mare concurenţă, în primul rînd din partea Televiziunii, 
a casetelor video şi - de ce nu - a computerelor. În afară de asta, sesizez 
un fel de inflaţie în sînul acestei instituţii foarte importantă din punct de 
vedere educaţional. 

E. P: În ce sens? 
V.A. :  Pînă acum aproape şaizeci de ani, adică pînă la Naţionalizare, nu 

existau decît patru Teatre Naţionale: în Bucureşti, Iaşi, Cluj şi Craiova; în 
schimb, în Capitală existau vreo zece-douăsprezece teatre particulare, 
conduse de oameni cu experienţă în acest domeniu. Aceste teatre, după ce 
epuizau numărul de spectacole la sediu, plecau prin ţară, în tumee bine 
organizate, cu itinerarii precise, alcătuite de buni organizatori. Data 
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spectacolului fiind afişată cu cîteva zile înainte, fiecare iubitor de teatru 
avea posibilitatea să-şi alcătuiască astfel programul, pentru a fi l iber la 
data respectivă. În prezent, existînd teatre de stat în aproape toate capitalele 
de judeţ, spectatorii, chiar şi cei mai mari iubitori de Teatru, amînă zi de 
zi vizionarea, pînă ce spectacolul respectiv este scos de pe afiş. La asta -
cum am mai spus - contribuie în mare măsură şi concurenţa Televiziunii, 
a casetelor video şi chiar a computerelor, care au năvălit în casele oamenilor. 

E.P: Crezi, totuşi, că teatrele fac totul pentru a atrage publicul? 
V.A.: Nu! Categoric nu! O reclamă, făcută prin afişaj ,  oricît de atractivă 

ar fi, nu are acelaşi efect ca vestea care se duce despre un spectacol bun; 
şi, în afară de asta, cred că nu se duce o acţiune susţinută pentru a-şi 
pregăti şi asigura spectatorii din rîndul tineretului, care este atras de 
numeroase alte forme de divertisment. 

În Oradea, în primii ani după înfiinţarea Teatrului de Stat, exista un 
public iubitor de Teatru de o mare fidelitate faţă de acesta. Fiecare piesă 
se reprezenta de cîte 40-50 de ori; chiar şi mai mult, atunci când existau 
în repertoriu piese istorice şi pentru copii, aceştia aveau abonamente pentru 
întreaga stagiune. 

E.P: Sînt în Oradea unele familii onorabile, dar mai puţin preocupate 
să-şi îndrume copiii spre Teatru ; puţini, dar probabil că există şi unii care 
nu au această preocupare. Am întîlnit numeroşi adulţi care recunosc că, 

· dragostea pentru Teatru o datore ază şcolii sau vreunui profesor, de pe 
vremea cînd era elev. 

Noi am încercat ca, imediat după o premieră, să dăm un spectacol 
exclusiv pentru profesori şi familiile lor, pentru a-i apropia de Teatru şi, 
pentru ca atunci cînd impresarul teatrului se ducea pe la şcoli, aceşti 
profesori să ştie despre ce este vorba şi să-şi convingă elevii să-1 vadă; 
apoi ne întîlneam, la şcoala respectivă, cu elevii şi cu studenţii la 
Universitate, pentru a discuta despre spectacol. Din acest grup făceau parte: 
directorul, secretarul literar şi doi-trei actori din distribuţia spectacolului 
respectiv. 

V.A.: Da, ştiu. Şi eu am participat la multe asemenea întîlniri, la unele 
chiar în calitate de autor. Acele întîlniri erau foarte interesante, mai ales 
prin întrebările pe care tinerii spectatori ni le puneau. Astăzi se mai fac 
asemenea întîlniri? 

E.P: Nu prea. Se pare că astăzi, conducerile teatrelor le socotesc 
depăşite, învechite, deşi, ar trebui - ca în proverbul cu Mahomed şi muntele 
- dacă spectatorii nu vin la teatru, teatrul ar trebui să fie prezent printre 
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ei, mai ales printre elevi, pentru a le stîrni curiozitatea şi interesul faţă de 
această instituţie. 

V. A. : Ai dreptate, pentru că fără spectatori teatrul nu poate supravieţui. 
E.P. :  Am putea vorbi mult. Hai să ne întoarcem la . . .  scenă. Ce po ţi 

spune despre partener? 
V.A. :  Partenerul îl ajută în mare măsură pe un actor să creeze, să 

completeze în spectacol datele personajului pe care îl interpretează; deci 
trebuie respectat în aceeaşi măsură în care şi el cere să fie respectat de 
partener. 

E.P. :  Ce sfaturi ai vrea să le dai tinerilor actori? 
V.A. :  Să nu se iubească pe sine înşişi în Teatru, ci să iubească şi să 

respecte scena ca pe un altar - laic, ce e drept - de unde se adresează 
sufletelor. 

E.P.:  Dar în calitate de dramaturg? 
V. A . :  Ce-am avut de spus am spus în cele şapte piese adresate tinerilor. 
E. P. : De exemplu ? 
V.A.: Balada ghindei din Pădurea Aurie, mesaj pentru menajarea naturii .  
E.P. : Adică ? 
V. A. : Monologul interpretului, avînd în mînă o ghindă care căzuse 

lîngă el : 

Ghindă mică . . .  porţi în tine un stejar, menit să crească 
Şi să poarte-n alte ghinde, alţi stejari, să se-nmulţească: 
Porţi un codru întreg în tine, care-n timp, o să se-ntindă 
Şi cîmpii arse de soare, cu răcoarea să cuprindă; 
Ocrotit la umbra-i deasă, nu va mai seca pămîntul; 
Ploile-ar veni la vreme; prins ca-n frîu de crengi mari, vîntul 
Nu va mai stîrni ţărîna, risipind-o către nori; 
Sînul gliei, plin de roade şi împodobit cu flori, 
Ochiului va da-ncîntare şi auzului, cîntări; 
Şi-ale păsărilor triluri s-or-nălţa voioase în zări. 

(Dînd frunzişul de o parte, o pune în pământ.) 

Te încredinţez la sînul primitorului pământ, 
De unde, la primăvară, cînd al păsărilor cînt 
Va înviora pădurea, să răsari, firav lăstar; 
Şi, adunînd în cercuri anii, s-ajungi uriaş stejar. 
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(Acoperind-o, spune nostalgic :) 

Dacă aş găsi sămînţa "Binelui", ca s-o sădesc în suflete 
Şi, dintr-însa, roade noi să văd cum cresc 
Şi, la rîndul lor, dau roade, omenirea de sub soare 
S-ar iubi cinstit, din suflet; şi, muncind cu mic şi mare, 
Viaţa n-ar fi: pentru unii, bună, veselă, uşoară, 
Pentru alţii, doar durere, suferinţe şi povară ! 

E.P.: Alt mesaj ? 
V.A. :  Unul pentru buna înţelegere dintre oameni : 

Dacă-am reuşi, din suflet, tainicul lăcaş al firii, 
Să prefacem ghimpii urii, în petale ale iubirii 
Şi-nţelegerii între oameni ;  de-am putea să-i altoim 
Un lăstar de înţelepciune, în bună pace să trăim, 
Lumea şi-ar găsi făgaşul şi s-ar recunoaşte-o toate 
Faptele frumoase, demne de gîndirile înalte! 

Un alt mesaj: 

Dacă, fiecare-o viaţă ar dărui pentru-omenire 
Ce-are el mai bun în suflet, drumul către fericire 
S-ar deschide tuturora; şi-ar fi-ngăduit oricui 
Să-I străbată, culegîndu-şi, fiecare, partea lui: 
Partea lui de bună-stare, de belşug şi fericire; 
Şi, ca-ntr-un tainic legămînt, 
S-ar ţese din preţioase şi din nevăzute fire, 

Un climat de bună-stare, înţelegere, iubire, 

Şi belşug, pe-acest Pămînt. 

E.P. : Aştept nişte propuneri fnţelepte pentru conducătorii de az i ai 
Teatrului. 

V.A: Una singură: să nu neglijeze pregătirea viitorilor susţinători ai 
Teatrului: copiii, cea mai numeroasă şi mai receptivă categorie de spectatori, 
care trebuie pregătiţi ca viitori susţinători ai Teatrului, pentru că, fără 
spectatori, Teatrul nu poate exista. 
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E.P. :  Tu, la cei 90 de ani, lucrezi la computer, îţi tehnoredactezi singur 
lucrările; ai învăţat uşor? 

V. A. :  Nu mi-a fost prea greu. Sînt absolvent al unei şcoli de Arte 
Grafice, cunosc maşina de scris pe care o folosesc de vreo 70 de ani, 
învăţînd şi cîteva din tainele acestui inteligent aparat, mă descurc destul de 
bine. 

E.P. :  Care este ultima ta lucrare? 

V.A.: Ultima? N-o ştiu încă, dar pot să ţi-o prezint pe cea mai recentă, 
comedia în două acte: Nu -i pentru cine se pregăteşte pe care am oferit-o 
conducerii Teatrului orădean, pentru ca, în cazul că va corespunde 
exigenţelor, s-o introducă în repertoriu. În aceste vremuri tebuie să mai şi 
rîdem de unele defecte omeneşti. 

E.P. :  Mai ales în aceste vremuri de interminabilă tranziţie. Ce ţi-ai 
dori , la această vîrstă? 

V. A.:  Aflat la poarta ieşirii din viaţă, aş dori să iniţiez o acţiune de 
binefacere, în folosul copiilor defavorizaţi de soartă, prin cedarea către 
Organizaţiile care se ocupă de aceşti copii, 80 % din drepturile de autor ce 
mi s-ar cuveni în urma reprezentării celor şapte piese scrise de mine, pe 
scena oricărui teatru din ţară. 

E.P. :  Frumos. Felicitări. Ce te opreşte? 

V.A.: O oarecare lipsă de înţelegere atât a UNITER, cît şi a unor 
Conduceri de Teatre. O spun, convins că această acţiune, bine coordonată 
- eventual cu concursul Inspectoratelor Şcolare - în afara faptului că ar 
atrage foarte mulţi copii, viitori susţinători ai Teatrului, ca Instituţie de 
Artă, Cultură şi Educaţie, dacă ar fi bine mediatizată -, eventual sub titlul : 

"Artiştii pentru copiii defavorizaţi" - ar crea şi un sentiment de simpatie 
din partea publicului faţă de Teatru. Menţionez că ţin ca numele meu să 
nu figureze în această acţiune. 
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"Hamlet: Te rog spune tirada răspicat şi curgător 
aşa cum am rostit-o eu; dacă însă te apuci să răcneşti, 
cum fac mulţi actori de-ai voştri, pun mai bine pe 
crainicul tîrgului să-mi strige stihurile. Nici să nu dai 
din mîini prea tare, aşa de pildă ca şi cum ai tăia aerul 
cu fierăstrău/. Fii cît mai potolit. Chiar fn mijlocul 
noianului, al furtunii - ca să zic aşa - în vîrtejul 
pasiunii, trebuie să cauţi să păstrezi o măsură care s-o 
mai astîmpere pu,tin. Oh! Mă doare fn suflet, cînd aud 
vreun vlăjgan cu căpăţîna vîrîtă într-o perucă, sfişiind 
o pasiune în bucăţi, făcînd-o zdrenţe, şi spărgînd 
urechile spectatorilor de la parter, care, de cele mai 
multe ori, nu sînt în stare să preţuiască altceva decît 
pantomime de neînţeles şi gălăgia. Pe unul ca ăsta, ce 
se crede mai grozav decît Termagant şi mai Irod, decît 
Irod-Împărat, aş pune să-l bată cu biciul. Te rog, fereşte
te de astfel de lucruri. 

Să nu fii totuşi nici prea molatic. Dar lasă-te călăuzit 
de bunul-simţ. Potriveşte fapta cu vorba şi vorba cu 

fapta; ia aminte numai să nu depăşeşti măsura; fiindcă 
tot ce întrece măsura se abate de la scopul teatrului, 
acest scop fiind încă de la începuturile sale şi pînă 
astăzi să se păstreze ca o oglindă a firii; să arate virtuţii 
adevăratele ei trăsături, păcatului icoana lui şi tuturor 
vremurilor şi vîrstelor tiparul lor. 

. . .  Să nu îngăduiţi celor ce fac pe paiaţele să spună 
mai mult decît e scris pentru ei. Sînt unii care se pornesc 
pe rîs, ca să facă să rîdă cîţiva spectatori nerozi, deşi 
între timp se joacă vreo scenă însemnată, pe care ar 
trebui s-o asculte. Urît obicei! Şi trădează o ambiţie 
vrednică de milă la caraghiosul care se foloseşte de 
asemenea mijloace. " 

Shakespeare ( 1 564- 1 6 1 6), Hamlet, trad. Ion Vinea 

24 

https://biblioteca-digitala.ro



RICHARD BALINT 
actor 

Născut la l noiembrie 1 973, în localitatea 
Cehu Silvaniei, judeţul Sălaj .  

În anul 1 999 a absolvit Universitatea 
"Babeş-Bolyai" din Cluj-Napoca, Facultatea de 
Litere, secţia Teatru, la clasa prof. Cristina 
Pardanski şi Cornel Răileanu. 

În perioada 1 999-2000 a fost angajat ca 
actor la Teatrul Dramatic din Baia-Mare. 

Din 2000 este actor al Teatrului de Stat 
Oradea. 

Este căsătorit cu Victoria, secretara l iterară a Trupei "Iosif Vulcan". 

Fişa artistică selectivă: 

La Teatrul Dramatic din Baia Mare: Bufonul ("A douăsprezecea noapte" 
de William Shakespeare); George ("Gaiţele" de Al.Kiriţescu). La Teatrul 
de Stat din Oradea: Trufa/dina ("Slugă la doi stăpîni" de Carlo Goldoni); 
Sganarelle ("Dom Juan" de Moliere); Oberon şi Gutuie ("Visul unei nopţi 
de vară" de William Shakespeare); Catindatul ("D'ale carnavalului" de 
I.L.Caragiale); Frederic ("Praf în ochi" de Eugene Labiche); Vladimir 
("Aşteptîndu-1 pe Godot" de Samuel Beckett); Prezentator cabaret şi 
Lawrence Regan ("Noaptea de 16 ianuarie" de Ayn Rand) 

"ÎN AFARĂ DE JOC, ÎMI PLACE, ÎN 
CONTINUARE, SĂ CÎNT . . .  " 

E.P Bună, Richy! Înainte de a Începe să vorbim, aş dori să-ţi amintesc 
că te-am văzut prima oară (şi Întî iaşi dată!) cînd erai student. M-au invitat 
la Cluj doi vechi amici, profesorii tăi, actorii Cristina Pardanski şi Cornel 
Răileanu, să văd spectacolul vostru de licenţă, " Livada de vişini ''. Am 
scris despre spectacol şi, undeva În articolul-cronică ţi-am pomenit numele, 
lăudîndu- te. Pe tine şi pe Elena /vanca. M-a ţi convins. Ce mai, eraţi foarte 
buni . . .  Deci, te ştiu de-atunci . . .  Tu erai Lopahin. Un Lopahin despre care 
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fmi aduc aminte bine am scris că: " tînărul Richard Balint i-a creat lui 
Lopahin o fizionomie deosebită, originală - un bădăran ostentativ fn formă, 
f n  Îmbrăcăminte şi comportare, un tip care poza fn  individ destul de bine 
crescut În aparenţă, dar, de fapt, de o viclenie infinit mai periculoasă. " 

Elena lvanca (lvanuşca, atunci?) a fost şi ea (Varia) excelentă: a jucat 
o fată îmbătrînită înainte de vreme, urîtă, umilă, acrită, resemnată, aşteptînd 
în zadar o schimbare: juca cu o simplitate uluitoare, dar cu rigoare şi 
precizie. Acum e o actriţă importantă la Naţionalul din Cluj. Încep cu 
prima întrebare: de ce ai ales Oradea? 

R.B. :  Unul din motivele pentru care am ales Oradea este că, deşi 
oamenii din teatrul băimărean erau extraordinari din toate punctele de 
vedere, anumite persoane din conducerea de atunci nu erau interesate să 
facă ,teatru de calitate. În plus, salariile erau mizerabile. Un alt motiv era 
acela că soţia mea era studentă la Facultatea de Drept a Universităţii orădene. 

E.P:  După ce terminase Filosofia, nu? Ce crezi după patru ani despre 
teatrul tău? Cum îl vezi? 

R.B. :  Nu îl văd bine. Am venit aici şi m-am integrat într-o kupă tînără, 
unită de un regizor hulit de unii, dar care mie îmi e drag: Ion Sapdaru. Îmi 
era drag să vin în teatru, să lucrez cu oricine, regizor sau actor. Astăzi am 
ajuns, din cauza unor persoane de a căror sănătate mintală mă îndoiesc 
serios uneori, să vin la teatru în silă, în mij locul unei trupe dezbinate de 
interese meschine, care încă pozează de ochii presei şi a imaginii ca o 

"familie mare şi fericită". Cauzele? Multe. 
E.P :  Poate nu de sănătate mintală e vorba, ci de beţia puterii . . .  Unora 

li se întîmplă ca, din fotolii directoriale, să nu mai vadă pe unde calcă. Eu 
una refuz să cred că oamenii pe care-i cunosc de mult se comportă astfel. 
De contrazis Însă nu te contrazic. Eşti tînăr şi aşa vezi tu lucrurile, cel 
puţin la ora aceasta. 

Ce te nemulţumeşte aici? Ce ai schimba? 
R.B. : Ce mă nemulţumeşte? Ştiţi de ce canibalii îi consideră pe actori 

delicatese? Pentru că au ficatul mărit şi nu au coloană vertebrală! 
E.P :  Ca glumă e foarte bună. 
R.B. :  Asta mă nemulţumeşte! Lipsa coloanei vertebrale, a sincerităţii, 

linguşeala, mîrşăvia unora care cred că dacă au cap, neapărat au şi minte 
în el. Mă nemulţumeşte că, de dragul criticilor de la Bucureşti, publicul 
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din Oradea a fost complet uitat. De cînd cineva din conducerea secţiei 
române a teatrului nu a mai făcut un sondaj printre cei care mai veneau la 
teatru cîndva, să-i întrebe ce ar dori să vadă pe scenă? 

E.P. :  Eu nu contenesc să întreb de zece ani acest lucru! De ce nimeni 
nu vrea să testeze publicul anilor 2000 care, în nici un caz nu mai este al 
anilor '60 din secolul trecut? Dacă în era calculatoarelor nu găsim bani 
pentru o investigare sociologică profesionistă a publicului eu zic că tot 
judeţul nostru . . .  nu doar teatrul, se preface doar că se racordează la 
marea cultură naţională, ba chiar europeană. 

R.B. :  Sunt nemulţumit de tratamentul preferenţial de care se bucură 
anumiţi regizori şi spectacolele lor în detrimentul altora, iar criteriile de 
diferenţiere sînt absolut subiective, ca să nu spun dubioase. Şi, nu în ultimul 
rînd, mai sînt nemulţumit de lipsa totală a unui program artistic al stagiunii 
(dacă totuşi există, deşi mă îndoiesc, este ţinut secret, ca multe altele în 
acest teatru care începe să semene cu România anilor '80: conducere 
dictatorială sub semnul paranoiei şi marcată de cultul personalităţii , lipsa 
comunicării, secretomanie şi altele), şi de îndepărtarea omului care are 
pregătirea pentru a face acest program - mă refer la domnul profesor 
Marian Popescu (fost consultant artistic al teatrului, n.n.) ,  căruia i se 
datorează, de altfel, succesul ultimei ediţii a Festivalului de Teatru Scurt. 
De schimbat. . .  momentan nu am puterea să schimb ceva. Mulţi dintre 
actori se află sub mirajul excursii lor în străinătate, uitînd că în Oradea sînt 
oameni care încă aşteaptă să vadă o piesă de teatru "clasică", animată de 
emoţie, construită pe actori, nu pe reprezentaţii reci, puse pentru un "guest 
star", asezonate cu mişcări de mase â la 23 August. Sînt curios ce se va 
întîmpla cînd publicul se va sătura de experimente şi ne vom trezi cu sala 
goală, indiferent de ce spectacol-eveniment vom juca, de ce regizor genial 
vom fi mişcaţi în scenă, de ce părere au studenţii coreeni sau cei care dau 
premiile Uniter. Cine îşi va asuma răspunderea? 

E.P.: Eşti foarte dur, Richy. (N ici nu reproduc tot ce spui.) Şi parcă şi 
puţin nedrept. În legătură cu publicul, îţi dau dreptate: se joacă foarte 
puţin şi nu există un Program coerent pentru a " creşte ", a educa un 
public, ceea ce ar fi o datorie a oricărui teatru. Asta nu e demagogie. Dar 
de ce nu se joacă normal spectacolele bune şi " de public " ca " Praf în 
ochi " sau " Noaptea de 1 6  ianuarie ", nici eu nu înţeleg. Pe de altă parte 
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există spectacole despre care se scrie mult (şi bine!), care fac vîlvă şi au 
reintrodus teatrul în circuitul naţional. De Oradea se vorbeşte iar. Bine! 
Şi asta, mai ales datorită personalităţilor regizorale, să recunoaştem. 
Cronicarii vin la Oradea să vadă un spectacol Dabija, Măniuţiu, Hausvater, 
şi nu pe actorul cutare În spectacolul nu ştiu cu? . . .  Vezi tu, dragul meu, 
nu peste multă vreme vom merge la Cluj, la Naţional, să-I vedem pe Victor 
Rebengiuc în "Pygmalion ". Dar nu un .,Pygmalion " În regia lui X-ulescu, 
ci a lui Alexandru Dabija. Lucru mare, domnule, fericită potrivire! 

În ce-l priveşte pe Ion Sapdaru, ei bine, da, el ştie să lucreze minunat 
cu actorii, o face şi la Iaşi, dar se vorbeşte, se scrie oare destul despre 
spectacolele lui? Fie de bine, fi e  de rău, oricum dar să se scrie . . .  Nuuuu . . .  
O spun cu  părere de rău . . .  

Tu de unde te  informezi asupra .. mersului " teatrului în România, în 
lume? 

R.B. :  În general de la televizor şi de pe internet. Cronicile de teatru nu 
mă interesează, pentru că în mare parte sînt subiective. 

E.P: Dar cum ai vrea să fie? Obiective? Doar vorbim de opinii şi 
păreri strict personale, nu? 

Eşti un actor care joacă mult. Acest lucru te ajută sau te împiedică să 
creşti "valoric" prin acumulări lente? 

R.B.: Faptul că sînt distribuit mă ajută să mă menţin într-o anume 

"formă artistică". Partea mai puţin plăcută e că, odată ce ai fost văzut 
jucînd un bufon, de exemplu, şi l-ai făcut bine, eşti distribuit în toate 
rolurile de bufoni din stagiune, şi ajungi să te specializezi, în sensul rău 
al cuvîntului. După trei bufoni consecutivi ajungi să-ţi cauţi tichia cu clopoţei 
şi în Titus Andronicus. 

E.P: Ai umor, Richy. Poate-ţi mai trece obida . . .  deşi, la drept vorbind, 
e bună nemulţumirea, e un element al progresului . . .  Lăudacii şi aplaudacii 
nu prL. Pentru ce rol te pregăteşti de cînd ai terminat facultatea şi de cînd 
joci? 

R.B . :  Nu-mi doresc să joc un anumit rol, cel puţin nu deocamdată. Unii 
visează la Hamlet toată viata . . .  Eu nu. Nu cred că neapărat Hamlet e vîrful 
care odată cucerit te maturizează artistic şi-ţi deschide noi orizonturi. Eu 
joc ce mi se dă să joc, şi pentru aceste roluri mă pregătesc. 

E.P: Dar aşa, în secret, nu aştepţi un anumit rol? 
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R.B. :  Nu. 
E.P :  Ce relaţie crezi tu că ar fi benefică pentru ambele părţi - actor

regizor? 
R.B. : O relaţie bazată pe încredere şi respect reciproc, o relaţie de 

prietenie care să se nască în repetiţii şi să dureze o viaţă, dacă se poate. 
Am avut şansa să lucrez într-o singură stagiune cu trei mari regizori: 
Alexandru Dabija, Mihai Măniuţiu şi Alexander Hausvater. 

E.P : Ei bine, acest lucru mi se pare extraordinar. O minune chiar, să 
poţi avea pe afiş aceste trei nume importante. Chiar dacă voi, unii dintre 
actori nu v-aţi .. văzut " foarte bine, TEATRUL din Oradea a fost în plină 
lumină. O lumină favorabilă. Eu aş lua-o ca un act eroic, o stagiune în 
care nu ne vedem noi, actorii, fiind însă undeva acolo, orbiţi de lumina 
strălucitoare în care e pus teatrul. 

R.B . :  Repetiţiile cu Dabija au fost un vis. Cele cu Hausvater un 

"coşmar". Veselie, siguranţă, umor fin la Dabija. Energie, nebunie, senzaţie 
de tinereţe Iară bătrîneţe la Hausvater. Mihai Măniuţiu? Cînd mă gîndesc 
la repetiţiile de la Electra, mă simt golit de orice sentiment. Nu ştiu ce să 
spun. Nu vreau, nu pot, nu am dreptul să contest talentul regizoral al 
domnului Mihai Măniuţiu. Dar dincolo de meserie sîntem oameni. Din 
acest punct de vedere, nu am reuşit să-I . găsesc pe Omul Măniuţiu. 
Sentimentul pe care îl am, cînd mă gîndesc la relaţia regizor-actor Măniuţiu
Balint este acela că am vizitat un monument arogant şi rece. Atît regizorul 
cît şi actorul trebuie să dea şi să primească şi, eventual să şi rămînă cu 
ceva. De la Dabija  am surîsul, de la Hausvater nebunia, de la Măniuţiu un 
gust amar . . .  

E.P :  Mă mir. Eu nu-l cunosc prea bine ca om. Tocmai de la el, care 
teoretizează atît de inteligent într-o carte (dar el a scris multe cărţi!) 
intitulată chiar . ,Redescoperirea actorului "? (Editura Meridiane, Bucureşti, 
1985) El vorbeşte despre actor, despre avatarurile şi măreţia lui, despre 
actorul cabotin sau de consum, despre manierism, despre actorul utopic 
sau despre profesionistul tradiţional, despre personaj şi suprapersonaj . . .  şi 
ne invită să cunoaştem actorul-creator, investindu-1 pe acesta şi ca om, cu 
impresionante, adînci dimensiuni pe care le transferă apoi personajelor, 
investindu-le cu gîndire şi expresivitate scenică. Dar, ce-i drept, eu n-am 
repetat cu el . . .  
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Voiam să te întreb ce impresie îţi fac bătrânii teatrului? Crezi că e 
nevoie de ei? 

R.B. :  Categoric da ! E nevoie de ei, dar. . .  Ei bine, talentul şi experienţa 
îi fac de neînlocuit, dar lumea teatrului s-a schimbat, formele de exprimare 
teatrală de azi nu mai prea seamănă cu cele de ieri, şi prea puţini dintre 
ei sînt dispuşi să primească schimbarea cu seninătate. De aceea, de multe 
ori dau cu barda şi acolo unde nu e cazul, invocînd vremuri de glorie de 
mult apuse. Dar cine ştie, poate că şi noi vom face la fel .  Oricum conflictul 
dintre generaţii poate naşte controverse frumoase şi constructive pînă la 
urmă. 

E.P. : Ai vreun hobby? Te văd mereu neliniştit, căutînd ceva . . .  
R.B. :  Fotografia, grafica, muzica ş i  tot ce  ţine de lucrul pe computer. 

Mai puţin jocurile. 
E.P. :  Cum e să ai, ca actor, soţia secretară literară a teatrului? Te 

ajută, te împiedică, te încurcă? 
R.B. :  Nu mă ajută ca secretară literară, ci pur şi simplu ca spectator. 

Asistă la repetiţii uneori şi nu iartă nimic. E dură, e inteligentă şi dacă are 
o părere o spune. 

E.P. :  Aşa şi trebuie. Un secretar literar nu trebuie să laude, dar nici 
să critice fără argumente şi nici să linguşească. Ţi-o spune o fostă secretară 
literară, bîra-bîra, restul ştii. 

De când te-ai visat artist? Ce-ţi place să faci în afară de joc? 
R.B . :  Nu mai ştiu cînd am visat eu prima dată să devin artist. În 

schimb ştiu cînd a început maică-mea să mă viseze artist: în clasa 1-a, cînd 
m-a dat la vioară. Am chinuit şapte ani bietul instrument, ne-am despărţit 
fără regrete, iar acum zace pe undeva prin pivniţă. "Revoluţia" s-a produs 
cînd am pus prima oară mîna pe o chitară electrică. Am înnebunit instant, 
mi-am făcut o trupă de rockeri, am început să compun, am luat şi ceva 
premii minore, dar cel mai important lucru pe care l-am descoperit a fost 
că am curajul să cînt, să-mi exprim gîndurile şi sentimentele în faţa unei 
mulţimi, fără prea mari emoţii .  Actor nu m-am visat niciodată. La actorie 
am dat pentru că mă hotărîsem tîrziu să încerc la o facultate şi pentru 
Psihologie sau Drept nu mai aveam timp să învăţ. 

În afară de joc, îmi place în continuare să cînt. Sînt foarte dezamăgit 
din acest punct de vedere că în Oradea nu am reuşit să mă lipesc de o trupă 
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sau să pun eu pe picioare o trupă a mea. De altfel, avînd în vedere programul 
pe care îl am la teatru, nu cred că aş fi avut timpul necesar pentru aşa ceva. 

E.P: Citeşti cronicile spectacolelor? Au vreo influenţă asupra ta? Parcă 
spuneai, în treacăt, că nu le prea citeşti . . .  

R.B. :  Nu citesc cronicile spectacolelor decît dacă efectiv îmi intră în 
cîmpul vizual agăţate fiind pe aviziere sau pe pereţi . În general nu mă prea 
interesează părerea unora sau altora despre mine, nici în plan artistic, nici 
în plan personal. Atîta timp cît întîlnesc oameni pe stradă, total necunoscuţi, 
care atunci cînd mă văd zîmbesc, mă salută sau chiar mă felicită pentru nu 
ştiu ce rol pe care l-am făcut, chiar mă lasă rece orice alte manifestări 
l iterare ale unor inşi mai mult sau mai puţin abilitaţi să scrie despre teatru. 

E.P :  Eşti cam teribilist, ca toţi tinerii, Richy! Dacă nu te interesează 
ce cred alţii despre tine, de ce i-ar interesa pe acei alţii ce crezi tu despre 
ei? ., Îi lasă reci ", cum spui . . .  Adică stai că reci nu e bine, ăia sînt morţi . . .  
Tot mai bine vii ca tine ş i  revoltaţi ş i  puşi pe  critică, decît nişte mortăciuni 

fără . . .  (aici e bip - dar noi, cei din teatru, ştim ce se spune!). 
Ce ai vrea să-ţi aducă Moş Crăciun? 
R.B. :  Un Pentium 8, şi cetăţenie canadiană. 
E.P: Pentiumul 8 e bun, că te plimbi şi prin Canada cu el . . .  Cetăţenie 

însă, mai stai, mai joacă aici, la Oradea, că eşti un actor foarte bun şi, 
o să vezi, nu peste multă vreme, vei ajunge vedetă. Ţi-o spun eu . . .  

R.B.: Pentium 8 e un calculator care nu  s-a inventat încă, nu o maşină. 
Deocamdată s-a ajuns la Pentium 4 de la Intel. 

E.P :  Dar ce, cu el, cu Pentium 8 nu poţi . . .  naviga pe internet? Eu la 
plimbările acelea mă gîndeam . . .  Dacă nu e maşină, o fi vapor? Ha-ha-ha! 

Ne despărţim. Richy nu e vesel deloc. Pare încrîncenat. Las ' că-i bine! 
De ce să .. joace " scena actorului mulţumit? 
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" ( . .) Astfel, omul pleacă de la o comedie 
cu inima atît de plină de toate frumuseţile şi 
de toate gingăşiile iubirii, cu sufletul şi spiritul 
atît de încredinţate de nevinovăţia sa, încît e 
perfect pregătit să încerce primele sale 
senzaţii, sau, mai curînd, să caute prilejul să 
le facă să se nască în inima cuiva, pentru ca 
să simtă aceleaşi plăceri şi aceleaşi sacrificii 
pe care le-a văzut atît de bine zugrăvite în 
comedie ". 

Blaise Pascal ( 1 623-1 662): 
Cugetări, trad. : Mihaela Tonitza Iordache 
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VIOARA BARA 
pictor scenograf 

Născută la 04.02. 1 957 în local itatea Tăşad, 
judeţul Bihor. 

În anul 1 983 a terminat Academia de Arte 
"Nicolae Grigorescu" din Bucureşti, Secţia 
Scenografie, clasa prof.arhitcct Dan Jitianu. 

Din 1 985 face scenografia la peste 60 de 
spectacole, ca angajată la Teatrul de Stat Oradea 
şi ca invitată de diverse teatre din ţară : 
Bucureşti, Braşov, Cluj ,  Galaţi, Brăila, Tîrgu
Jiu, Sfintu-Gheorghc, Baia-Mare, Satu-Marc. 

Din 1 990 este membră a Uniunii Artiştilor Plastici din România, iar 
din 1 993 este membră a Asociaţiei Internaţionale a Artiştilor Plastici. 

Fişa artistică selectivă: 

Expoziţii personale: Oradea, 1 986; Bucureşti, 1 989; Cluj Napoca şi 
Oradea, 1 990; Oradea, 1 996; Bucureşi şi S ibiu, 1 987;  Kosice, Slovacia, 
2003; Epoziţii de grup (selecţie): 1 985- 1 992 - Grupul Atelier '35 din 
Oradea (peste 20 de expoziţii în ţară); 1 985-2003 - Saloane locale, naţionale 
şi ale tinerilor pictori din România; Expoziţii internaţionale (selecţie) : 1 986 
- Roma, Italia; 1 990 - Szombathely, Ungaria; 1 992 - Lisabona, Portugalia; 
1 994 - Veneţia, Italia; 1 995 - Geltrop, Olanda; 1 999 - Budapesta, Ungaria; 
Hameenlinna, Finlanda; 2003 - Przemysl, Polonia; Budapesta, Ungaria; 
Kosice, Slovacia; Tabere de creafie: Geldrop (Olanda), Nicolae Bălcescu, 
Rîmnicu Vîlcea, Tescani, Przcmysl (Polonia), Brădişor, Sîngiorgiu de Mureş; 

Premii: 1 989 - Premiul "Atelier ' 35", pictură; 1 99 1 ,  1 995, 1 999 -

Premii pcntm scenografie la Festivalul Naţional de Teatru Scurt Oradea; 
1 995 - Premiul Uniter, pentru cel mai bun spectacol "Doi gemeni veneţieni" 

de Carlo Goldoni, regia Vlad Mugur; 2000 -Premiul Uniunii Artiştilor 
Plastici pentru scenografie; 2002 - Premiul pentru scenografie "Eivira 
Godeanu" Tîrgu-Jiu; 2003 - Premiul de pictură al Ucrainei la Trienala de 
pictură a Euroregiuni i Carpatice, Polonia; 

Scenograjii: la Teatrul de Stat Oradea : 1 .  sectia română: "Floare de 
cactus" de Barillet şi Gredy (regia:  Farkas Ştefan) ; "Gărgăriţa" de Ion 
Băicşu (regia: Radu Băieşu); "Căsătorie prin concurs" de Carlo Goldoni 
(regia : Nicoleta Toia); "Aventuriera" de Emil Braghinski" (regia:  Sergiu 
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Savin); "Goana" de Paul Ioachim (regia : Sergiu Savin); "Fără cenzură" 

(regia: Sergiu Savin); "Trei jobene" de Miguel Mihura (regia: Sergiu Savin); 
"Mătuşa lui Charley" de Brandon Thomas (regia :  Eugen Mercus);  
"Întunericul zilei, lumina nopţii - spectacol-coupe de Aldo Nicolaj (regia: 
Sergiu Savin): Premiu pentru ambianţa spectacolului la ediţia a VIII-a a 
Săptămînii Teatrului Scurt, 1 99 1 ;  "Căutăm urgent ginere comunist" de 
Nikolai Erdman (regia: Cornel Mihalache); "Iubirea-i doar o glumă?" -
spectacol de divertisment (regia: Daniel Vulcu); "Pygmalion" de G.B.Shaw 
(regia: Eugen Harizomenov); "Trei gemeni veneţieni" de Antonio Mattiuzzi 
(regia: Cristian Ioan); "Cimitirul păsărilor" de Antonio Gala (regia: Anca 
Bradu); "Sînziana şi Pepelea" de Vasile Alecsandri (regia: Anca Bradu); 
Spectacol de poezie Mihai Eminescu (regia: Eugen Harizomenov); "Jurnalul 
unui nebun" de N.V.Gogol (regia: Anca Bradu): Premiul de scenografie la 
ediţia a X-a a Săptămînii Teatrului Scurt, 1 995; "Casa Bernardei Alba" de 
F.G.Lorca (regia: Irina Popescu Boeriu); "Cum vă place" de William 
Shakespeare (regia: Alexandru Colpacci); "Inimă de cîine" de Mihail 
Bulgakov (regia:  Vitalii Lupaşcu); "Răceala" de Marin Sorescu (regia: Ion 
Ciubotaru); "Adunarea femeilor" de Aristofan (regia: Eugen Harizomenov); 
"Camerista" de Jean Genet (regia: Florin Antoniu); "Bărbierul din Sevilla" 

de Beaumarchais (regia: Alice Barb ); "Despre sexul femeii ca un cîmp de 
luptă în războiul din Bosnia" de Matei Vişniec (regia: Petru Vutcărău); 
"Uşi închise" de Jean-Paul Sartre (regia: Alina Hiristea); "Fantastica şi 
trista poveste a candidei Erendira şi a nesăbuite sale bunici" după Gabriel 
Garcia Marquez (dramatizare şi regie: Ion Sapdaru); "Medeea" de Euripide 
(regia:  Ion Sapdaru); 2. secţia maghiară: "Concurs de împrejurări" de Adrian 
Dohotaru (regia : Farkas Ştefan); "Ori-ori" de Mehes Gyorgy (regia: Farkas 
Ştefan); "Madame Sans-Gene" de V.Sardou (regia :  Farkas Ţtefan) ; 
"Musafirul de la ora 5" de Pierre Veber (regia: Farkas Ştefan); "Iluzii 
sentimentale" de Tudor Popescu (regia: Nicoleta Toia); "Unchiul Vanea" 

de A.P.Cehov (regia: Varga Vilmos); la Tîrgu-Jiu: 1 .  Teatrul de Stat: "Ultimul 
împărat" de Valentin Nicolau (regia: Vitalii Lupaşcu); "Dropia" după 
Parac/iserul de Marin Sorescu (regia: Marian Negrescu); "Victorie" de 
Howard Baker (regia: Ge1u Botea); 2. Teatrul Elvira Godeanu: "Dom Juan" 

de Moliere (regia: Gelu Badea); la Cluj :  1 .  Teatrul Naţional:  "Astă-scară 
se improvizează" de Luigi Pirandello (regia: Anca Bradu) - costumele; 
"Monoloage" de Matei Vişniec şi Dumitru Solomon (regia: Anca Bradu); 
2. Teatrul Maghiar: "Doi gemeni veneţieni" de Carlo Goldoni (regia: Vlad 
Mugur); "Opera de trei parale" de Bertolt Brecht; la Bucureşti: 1 .  Teatrul 
C.Nottara: "Bigudiuri" de Mimi Brănescu (regia: Radu Nichifor); 2. Teatrul 
Naţional:  "Cabotinul" de Osborne (regia : Alice Barb); la Teatru l Maria 
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Filoti din Brăila: "Cu Dumnezeu înainte" de Mimi Brănescu (regia: Radu 
Nichifor); la Teatrul Sică Alexandrescu din Braşov: "Cum vă place" de 
William Shakespeare (regia: Al.Colpacci); "Take, Ianche şi Cadîr" de 
V.I.Popa; la Teatrul Dramatic din Galaţi : "Celestina" de Rojas (regia: Adrian 
Lupu); la Teatrul de Nord din Satu Mare: "Paharul cu apă" de Eugene 
Scribe (regia: Farkas Ştefan); "Antigona" după Sofocle" (regia: Gelu Badea); 
"De veghe în lanul de secară" după J.D.Salinger (regia: Ovidiu Caiţă) -
costumele; "Nu acum, dragă" de Ray Cooney (regia: Cristian Ioan); la 
Teatrul de Stat din Baia Mare: "Micul prinţ" de Antoine de Saint-Exupery 
(regia: Romeo Bărbosu); Ia Teatrul Maghiar din Sfintu Gheorghe: "Johanna, 
femeia papă" (text şi regia: Peter T6m6ry) - costumele. 

SENSUL ESENTIAL AL VIETII ARTISTULUI 
' ' 

RĂMANE ACELA DE A SER VI 

E.P : De unde să începem, Vioara? Poate de la atelierul tău care s-a 
făcut scrum? Asta a fost în anul /990. Cînd m-ai sunat să-mi spui, credeam 
că e o glumă. Nu era. Apoi m-am dus să văd dezastrul. Crezi că " a pus " 
cineva focul? O mînă criminală sau a fost un accident? 

V.B . :  Nu ştiu. Nu vreau să păcătuiesc, bănuind pe nedrept pe cineva, 
fără dovezi. Atelierul meu drag s-a făcut scrum, de fapt s-au înnegrit 
pereţii, iar lucrările s-au făcut scrum. Toate. Dezastru, aşa cum spui. 

E.P : Ce plăcut era acolo! Fiind în spatele teatrului, dădeam şi eu 
uneori o fugă la tine. O dată am stat îndelung de poveşti cu tine şi cu Dan 
Perjovski, cu Perju, care venise cu noutăţi de tot felul de la Bucureşti, altă 
dată cu prietenul Bebe Parhon. Am " scărmănat " teatrul. Era plăcut -
ceaiul sau cafeaua fierbeau În ibric şi noi, la taclale. În jur, peste tot, 
lucrările tale, miros de vopsele, pensule, o plăcută dezordine artistică. 
Culoare. Multă culoare. 

V.B. :  Ştii ceva? Au trecut destui ani ca să am înţelepciunea să "văd" 

cu alţi ochi chiar şi o nenorocire ca aceea! Mi-am dat seama că tot ce mi 
se întîmplă în viaţă are un rost - cu alte cuvinte ştie Dumnezeu de ce-ţi 
dă. Sau de ce-ţi ia ceva . . .  Important e să ai curajul şi puterea să simţi şi 
să-ţi expl ici  totul .  Să-ţi pui întrebări tot timpul, chiar dacă nu găseşti 

�ăspunsuri. Şi, ca orice creator, mă bucur cel mai mult, în timp ce lucrez. 
Imi place etapa pregătirii, schiţele, repetiţiile, munca în ateliere, cu alte 
cuvinte momentul facerii - naşterea. După premieră mă cuprinde tristeţea. 
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Sfîrşitul, finalul muncii mă lntristează - spectacolul trece dinspre nOI, 
regizor, scenograf, spre actorii care-I preiau In totalitate - ŞI apOI spre 
public. Iar noi ne facem bagajele . . .  

E.P :  Tu, ca de altfel şi alţi scenografi, faci ş i  pictură ş i  scenografie. 
Teatrul e o artă dintre cele mai efemere. Lucrările pictate rămîn. Dar uite, 
vine un incendiu şi gata! Ajung scrum . . .  

V.B . :  A ,  da, efemeritatea e un subiect la care meditez demult. . .  Ce 
înseamnă efemeritatea? 

Înainte lucram enorm. Ca orice provincial (cu complexele de rigoare) 
şi care vrea să se afirme, nefiind tot timpul ca bucureştenii, In vizorul 
criticii, al celor care te evaluează. Acum lucrez cu măsură . . .  şi în teatru şi 
în propriul atelier. Nu-mi neglijez copilul, el e realizarea mea, creaţia mea 
cea mai de preţ. 

E.P : Despre Alexandru vreau să vorbim ceva mai încolo. Tu eşti un om 
viu, activ, teatrul, prin urmare, îţi vine mănuşă, cum se spune. . .  Ţi se 
potriveşte chiar mai bine ca staticul, singurătatea în faţa şevaletului . . .  

V.B . :  Da. Simt teatrul, ceea ce fac acolo, e o provocare continuă, ceva 
dinamic, viu, în schimbare. Îmi place enorm acest lucru. 

E.P :  Dar ideile - şi pentru decor. costume şi pentru pictură, ele cum 
îţi vin? Cum " te muncesc "? 

V.B . :  Uneori nu dorm nopţi întregi gîndindu-mă, frămîntîndu-mă ŞI 
deodată, pac ! Ţîşneşte ca un arc, de unde, nu ştiu, ideea. 

E.P :  Ei, ea vine din harul tău . . .  
V.B. :  Poate. Harul vine de l a  Dumnezeu. E important să  ştii să-I foloseşti 

şi să dăruieşti şi altora. Faptul că eu sînt artistă, nu e meritul meu . . .  sau 
nu e numai al meu. Ale mele sînt învăţătura, munca, sîrguinţa, ambiţia, 
poate inteligenţa . . .  

Dacă nu reuşeşti să  împărtăşeşti, să  dăruieşti, te simţi ca un firicel 
neînsemnat de praf în acest univers. 

În adolescenţă încercam să mă răfuiesc cu Dumnezeu: aveam tot felul 
de îndoieli .  De ce să tot dăm şi să nu primim nimic? Speriată, bunica mea 
mi-a dat B iblia să citesc. Am citit. Dar ştii cînd am înţeles mai mult din 
relatia mea cu Dumnezeu? Cînd am citit Jurnalul fericirii al lui Steinhardt. 
M-�m schimbat cu 1 80°. Am înţeles că nu c bine să tot cerem, ci trebuie 
să şi dăm! Şi să ştim să ne bucurăm de ceea ce ni se dă. 

E.P :  Spune foarte frumos marele, regretatul Andrei Tarkovski: "Arta 
este capacitatea de a crea, este reflectarea în oglindă a gestului 
Creatorului ", iar artiştii nu fac decît să repete, să imite acest gest. Este 
şi motivul pentru care, spune el, nu crede într-o " artă fără Dumnezeu ", 
artistul asemănîndu-se cu ziditorul Însuşi. Motiv pentru care el crede că 
arta este o rugăciune şi trebuie să ducă neapărat la Dumnezeu. 
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V.B. :  Iar fi lmele lui extraordinare sînt chiar ca nişte rugăciuni - te 
apropie de Dumnezeu. Iar sensul vieţii artistului, sensul esenţial rămîne 
acela de a servi. Este un lucru la care mă gîndesc mult în ultimii ani. 

E.P: Tablourile, lucrările tale, trebuie să recunoşti, trădează o viziune 
sumbră, cel puţin. Ne explici de ce? Şi, te mai întreb, cînd mai ai timp şi 
pentru pictură? 

V.B . :  Nu am timp deloc ! Teatrul îmi ia mult timp, apoi e Alexandru, 
familia. În plus, îmi construiesc o casă, de fapt e gata ridicată. Are şi 
acoperiş. Plec din bloc la casă cu curte. 

E.P: Să fie-ntr-un ceas bun! 
V.B . :  Pictatul pentru mine nu e o muncă, e ca o respirare - o necesitate. 

Prin pictură îmi exprim trăirile, emoţiile, toate defulările melc. 
E.P: Da. dar tu eşti o fată veselă, expansivă, plină de viaţă . . .  
V.B . :  Nu  eşti prima care-mi pune o astfel de întrebare. Să-ţi răspund. 

Eu cînd pictez mă implic, dar privesc lumea cumva din exterior. Văd o 
lume imperfectă, poate în căutarea perfecţiunii - altfel n-ar putea evolua . . .  
Dar această lume e marcată de dualism - ziua c urmată de noapte, frumosul 
de urît, albul de negru, viaţa de moarte . . .  Echilibrul e fragil, balanţa înclină 
continuu. Cineva moare, cineva, undeva, se naşte . . .  

Spui că  sînt veselă. Da. Fiindcă iubesc enorm viaţa ş i  oamenii, dar nu 
pot să mă prefac că nu văd cîtă suferinţă, cîtă durere, cîtă sărăcie e pe 
lume: văd bătrîni neputincioşi, copii abandonaţi, bolnavi condamnaţi la 
suferinţă. Văd violenţă, agresivitate. Pe unii îi oripilează lucrările mele, 
recunosc. Şi nu le place ce văd, nu şi le-ar pune pe perete . . .  dar pc mine 
mă ajută să văd această lume deformată; conştientizînd răul ,  lupt parcă 
într-un fel cu el. Motiv pentru care amestec regnurile, aşez după legi 
proprii, trupurile şi poziţiile lor, organelor, în trupuri, le găsesc alte locuri . . .  
nu  întîmplător. 

E.P: Unii le apreciază, totuşi. Specialiştii, la ei mă refer. Muzeul de 
artă contemporană din Bucureşti ţi-a achiziţionat o lucrare; faptul mi  se 
pare excepţional. 

V.B . :  Da. Lucrarea se numeşte Nuntă fără flori pe masă. Simt o durere 
fizică de cîte ori văd atîta suferinţă şi mizerie. Sufăr şi eu şi încerc, prin 
suferinţă, o purificare, o exorcizare.� Ajut cît pot, încerc să fac bine . . .  în 
viata asta în care sîntem trecători . . .  Intr-un anume moment al vietii mele 

. , 

am citit o nuvelă excepţională a lui Borges - Nemuritorii - lectura căreia 
m-a influenţat enorm. Oamenilor acelora, ştiindu-se nemuritori, le-a dispărut 
complet dorinţa de a crea, de a FACE. Ştiind că timpul se întinde nesfîrşit 
în faţa lor, blazaţi, ei nu mai aşteaptă nimic. Trist, nu? De fapt, şi noi, 
artiştii, trebuie să facem ceva pentru ca lumea aceasta bolnavă să devină 
mai bună. Terapie prin artă? De ce nu? Măcar să reprimi răul, urîtul din 
tine, să te cunoşti mai bine . . .  

.n 

https://biblioteca-digitala.ro



E.P :  Dar tehnica, ştiinţa lumii moderne, cuceririle extraordinare. tot 
ce ne-a adus civilizaţia? Cît rău fac şi cît bine? E totuşi era informaticii . . .  

V.B.: N-o s ă  spun c ă  ş i  strică, p e  cît aduce bine. Nu. A r  fi desuet. E 
fantastic ce ni se întîmplă - şi cît progres . . .  Dar, în acelaşi timp, în goana 
nebună a oamenilor să ştie din ce în ce mai mult şi să aibă mai mult, ci 
uită uneori sau nu mai au timp să observe lucrurile fireşti şi simple din jur: 
cum plouă, cum ninge, cum creşte iarba, cum înfloreşte o floare .. . În locul 
medicamentelor scumpe, cu două tăişuri, bătrînii lumii beau ceaiuri din 
plante, ghicindu-şi beteşugurile după mersul norilor pe cer. . .  

E.P: Ai dreptate, dar atenţie, nu fi prea vehementă, ai o soră farmacistă 
(pe Margareta!) şi ea trebuie să vîndă medicamentele. . .  (rîdem) Să ne 
întoarcem la oile noastre. De cînd ştiai tu că vrei să te faci pictoriţă? 

V.B . :  O să rîzi! Din clasa a III-a. Mamei îi datorez c-am ajuns ce-am 
ajuns. Ne plăcea - şi mie şi Margaretei - să desenăm. Eu desenam prinţese. 
Mama ne dădea note, Margaretei mereu 1 0, mie 8-9. Eram tare necăjită, 
şi ea mă ambiţiona. Odată am desenat toată ziua - 35 de prinţese. A 
strîmbat din nas, dar mi-a dat 1 0. Am plîns. Mi s-a părut că mi-a dat de 
milă, nu din convingere. Lucrasem, totuşi, o zi întreagă . . .  Dar ştia mama 
ce ştia . . .  De altfel, mama mea, tu o cunoşti, e o femeie tare înţeleaptă. E 
o artistă cu un simţ al formelor şi culorilor foarte dezvoltat. Ştie să facă 
orice, e îndemînatică şi plină de idei şi cu o fantezie bogată. Are gust şi 
o judecată sănătoasă. Mereu ne vorbea în pi lde, ne dădea exemple 
convingătoare şi sfaturi bune. Şi material m-a ajutat şi mă mai ajută. Şi mi
a fost mereu alături. Să nu-l nedreptăţesc însă pe tata. Şi el mă ajută mult 
la creşterea copilului - stă cu el, îl conduce, îl aşteaptă, face cumpărături . . .  
Dar mama! Ea  citeşte ş i  acum piese, cărţi, presă. Sînt foarte mîndră de ea. 

E.P :  Şi vede toate spectacolele, de ani şi ani. E pasionată de teatru. 
V.B.  O interesează totul. Are un suflet tînăr. În cărţile importante, mi

a spus, găseşti marile probleme ale omenirii :  naşterea, moartea, iubirea, 
frica, etc. 

E.P :  Dar la scenografie cînd te-ai gîndit? 
V.B. :  În clasa a XII-a. După ce văzusem toate spectacolele şi m-am 

îndrăgostit de teatru. La facultate, mentor mi-a fost Dan Jitianu, admirabil 
scenograf, arhitect, profesor şi om. Am fost asistenta lui Ia spectacolele 
Tartujfe şi Cabala bigoţi/or Ia Teatrul Bulandra, în regia lui Alexandru 
Tocilescu. 

E.P: Ai învăţat mult despre relaţia ideală a scenografului cu regizorul 
nu? 

V.B. :  Da. Ei erau prieteni şi  au colaborat excelent. De altfel eu aşa văd 
relaţia - prin comunicare perfectă. Ideile trec de la unul la altul. Nu o 
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impun ere - fie şi argumentată. Sînt unii regizori - cred că au complexe (de 
superioritate?) pentru că îşi impun ideile ostentativ, neadmiţînd dialogul 
nici cu scenograful, nici cu actorii. "Vreau aşa . . .  îmi faci asta . . .  " Or 
scenograful este un artist, un creator, nu văd, de ce ar trebui să se supună 
orbeşte viziunii regizorale. 

E.P :  Oricum, el e directorul artistic, viziunea îi aparţine lui. 
V.B . :  Evident. Numai că e necesar să comunicăm, să înţelegem şi să 

acceptăm. În decorul gîndit şi real izat de scenograf vor juca actorii - el 
propune spaţiul de joc. Ambientul .  Actorul joacă oare la fel în decor ca în 
stradă? Nu cred. Actorii joacă în costumele propuse de scenograf. Trebuie 
să-i conving că sînt potrivite cu personajele, că sînt bune că-i avantajează. 
Nu poţi face asta, decît dacă ai argumente. 

E.P : Nu puţini actori mi-au mărturisit că-şi găsesc uneori personajele 
de abia cînd văd costumul . . .  

V.B. :  Contează enorm. Şi culoarea ş i  craiul şi materialul. Eu  citesc de 
multe ori piesa şi caut în pliurile ( ! )  replicilor, orice semnal care mă ajută 
să ajung la personaj .  

E.P :  Zîmbesc. Ştii de ce? Tu a i  spus pliuri. iar Peter Brook povesteşte 
undeva, că unele din actriţele cu care a lucrat foloseau la repetiţii, cuvinte 
din zona domestică. De pildă , .să lăsăm rolul să dospească puţin ", .. aici 
dă în clocot ", sau .. o întorc puţin, dacă-mi dai voie, ştii, aşa, un ochi pe 
faţă, unul pe dos. " Şi fiindcă vorbeşti de actori te întreb: oare ce-i 
nemulţumeşte pe actorii tineri? 

V.B . :  Eu cred, în primul rînd, faptul că nu se joacă destul, nu se 
programează mai multe reprezentaţii, că se amînă uneori data premierelor, 
că nu se joacă, poate, ce-ar trebui să se joace . . .  Poate e şi teama că trec 
anii şi trec şi rolurile pe lîngă ei . . .  Poate şi unele bîlbe ale serviciului 
tehnic, unele neconcordanţe . . .  Orădenii, cei tineri, au jucat destul de mult 
şi, mai ales, au avut noroc de regizorii importanţi ai României (Măniuţiu, 
Dabija, Hausvater), de tumee în străinătate, prezenţa la Festivalul Naţional. 

E.P :  Dar poate prea puţine spectacole În Oradea, nu? Se joacă foarte 
puţin, nu crezi? Nu luptă nimeni pentru a atrage milioanele de studenţi în 
sala de teatru? Ar fi un proiect ambiţios . . .  

V.B . :  Da, teatrele duc lipsă de manageri culturali, de impresari bine 
pregătiţi să vîndă produsele teatrale . . .  

E.P :  Despre directorul-manager Lucian Silaghi tu  ce  a i  de spus? 
V.B. :  Am toată stima pentru el . A făcut foarte mult în doi ani : a schimbat 

scîndura scenei, instalaţia electrică, instalaţia de încălzire, a machetat sala 
de spectacole, scaune noi, huse, a adus orgă de lumini, a machetat foaierele, 
a schimbat faţada toaletelor (gresie, faianţă, utilare). Urmăreşte, ca un bun 
gospodar, ca teatrul să fie curat. 
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E.P : Ii mai rămîne să găsească un spaţiu potrivit pentru biblioteca şi 
documentarul teatrului. E un punct În Programul lui, sper. Dw; ceea ce mi 
se pare important este faptul că ştie să atragă fonduri pentru teatru. Au 
putut fi astfel invitaţi regizori valoroşi. 

V.B. :  Iar pentru decoruri şi costume am primit banii necesari. Noi doi 
am avut şi diferende, dar asta pentru că şi eu, ca artist, am capricii, trăiesc 
intens, pătimaş, mă enervez uneori, mă aprind uşor. Lucian a început să ne 
cunoască, pe toţi, aşa cum sîntem, să ne accepte, ba chiar să ne iubească. 
Şi actorii s-au apropiat mai mult de el, în ultimul timp. Şi el a început să 
iubească teatrul şi să se obişnuiască cu noi şi cu specificul teatrului. 

E.P :  Criticii? Crezi că sînt corecţi? Ce spui de ei? Scriu interesat. din 
prietenie? Sînt În găşti? Au sau nu au caracter? Criticii de artă sînt la fel 
ca cei de teatru? Tu citeşti cronicile? 

V.B. :  Citesc. Urmăresc criticile, mă interesează ce se scrie. Excepţie 
fac unele însăilări complet neprofesioniste din foile noastre locale. Criticul 
e critic. Îţi vede lucrările, scrie. Lucrările pot fi văzute multă vreme şi 
după sute de ani . . .  rămîn aceleaşi. Cu spectacolul de teatru e altceva: 
niciodată nu vezi un spectacol la fel cu altul, deci judecăţile nu pot fi nici 
ele date, odată pentru totdeauna. Publicul e diferit şi el. 

În sala de expoziţii intri de pe stradă - accesul e simplu. La teatru e 
altfel : te îmbraci frumos, te informezi asupra piesei şi creatorilor, cumperi 
bilet. Criticii competenţi te pot ghida, te pot influenţa. 

Criticii de teatru pot greşi şi ei, că oameni sînt. Şi au gusturi şi preferinţe 
diferite. Sînt subiectivi, cum să nu fie? 

Nu toţi au cunoştinţe scenografice şi nu toţi analizează atent, în cronici, 
acest capitol. 

Uneori criticii iau sub "oblăduirea" lor un regizor, şi, indiferent de 
valoarea reală a spectacolelor, le laudă. Necondiţionat. Ei bine, ei fac un 
mare rău regizorului respectiv, nu-i urmăresc cu atenţie evoluţia . . .  îl laudă 
şi atît. Eu una nu mă plîng: s-a scris mult despre spectacolele mele - şi 
nu de rău . . .  Că ce nevoie mai are un regizor consacrat de laude!?  

E.P :  Las ' că vin din urmă tinerii. Şi ei  nu se lasă cu una, cu două. 
Scriu, desfiinţează, laudă cu măsură. Au mai mult curaj şi nu au complexe. 

V.B . :  Da, dar tare mă tem că uneori le lipsesc reperele şi, unora, temelia 
(să-i spun temeinicia?) culturală; dar, â propos, ideea de gaşcă, chiar dacă 
sună neplăcut, funcţionează. 

E.P : Eu nu i-aş spune totuşi, gaşcă. Poate doar o solidaritate de breaslă . . .  
V.B . :  Î ş i  fac reciproc servicii: tu mă ridici în slavă pe mine, eu te iau 

cu mine nu ştiu unde sau îţi facilitez ceva. . .  Sînt şi ei, la urma urmelor, 
oameni, pot greşi . . .  
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E.P :  Dar ţinuta celor mai mulţi e ireproşabilă, să recunoaştem. Şi 
hârnicia şi promptitudinea şi detaşarea şi seriozitatea şi adi'ncimea 
judecăţi/01: Şi gustul, şi cultura şi informaţia la zi şi seriozitatea. Şi refuzul 
de a se lăsa i'ncartiruiţi, i'nregimentaţi . . .  Aş putea i'n şira cîţiva: Ion Parhon, 
Florica !ch im, Natalia Stancu, Magdalena Boiangiu, Constan tin 
Paraschivescu, Doina Modola, Ludmila Patlanjoglu, Dant Mareş, Ion 
Cazaban, Cristina Jv!odreanu, A lice Georgescu, Marian Popescu, Victor 
Scoradeţ, Miruna Runcan, Doina Papp, Iulia Popovici, Adrian Mihalache, 
Sebastian Vlad Popa, Daria Dimiu, Dan C Mihăilescu, Tania Radu, Dumitru 
Chirilă, Mircea Morariu, Delia Voicu, Claudiu Groza, Irina Ionescu, Octavian 
Saiu, Nicolae Prelipceanu, Mircea Ghiţulescu, Marine/a Ţepuş, Maria Si'rbu, 
Mariana Ciolan, Oana Borş, Andreea Dumitru şi mai sînt . . .  

V.B. :  Şi totuşi, în general, presei îşi datorează vedetele ascensiunea. 
Regizorii, distribuindu-i pe actori şi cronicarii lăudîndu-i constant (cînd 
merită! )  contribuie la construirea vedetelor. Din păcate, lipsindu-le banii, 
unele teatre nu pot invita - în microstagiuni - cronicarii, să le prezinte, 
periodic, producţiile. Redacţiile gazetelor au şi ele un fond l imitat de 
deplasări, ca să nu mai spun că unele acordă spaţii insignifiante ştirilor 
culturale. 

E.P :  Spuneai ceva de regizorii cu care ai colaborat. 
V.B . :  Da. Neapărat. Voi începe prin a spune cît m-a emoţionat ideea că 

voi lucra cu Pussi Colpacci; îi văzusem toate spectacolele de la Oradea, mă 
îndrăgostisem (eram elevă) de spectacolul lui Astă-seară se improvizează; 
atunci am început să învăţ să-I citesc pe Pirandello. Colaborarea cu el, 
după ' 90, la Cum vă place a fost o mare bucurie. Şi o şansă. 

De altfel, cu Colpacci se lucrează admirabil .  E un om inteligent, cu o 
cultură solidă pe care însă n-o afişează ostentativ, cu un gust impecabil. Şi 
e detaşat de fleacuri, are umor, se joacă, iubeşte actorii, nu are complexe. 
E un om de o sinceritate debusolantă, ironic, dar nu rău . . .  Cu el lucrezi 
uşor, nu ştii niciodată care a fost exact ideea ta şi de unde anume ai 
preluat-o pe-a lui şi ai dus-o mai departe. 

Am lucrat bine şi cu Sergiu Savin - el e mai contorsionat, dar e foarte 
precis, foarte sigur mereu pe ce vrea, e un tip profund, inteligent şi ştie 
multe din secretele profesiei . Lucrul lui cu actorii e mai tensionat, dar, 
după o vreme, aceştia îl acceptă cu toată inima sau, dimpotrivă, îl resping 
cu vehemenţă. Am creat cu el, şi nu oricum, un spaţiu special pentru un 
spectacol-coupe Aldo Nicolaj .  La el,  e foarte interesant - obsesi i le 
personajelo�, în acest spectacol, au căpătat consistenţă, devenind metafore. 

E.P :  , . Intunericul zilei, lumina nopţii ". Ai luat şi un premiu, tu, la 
Săptămi'na Teatrului Scurt . . .  

V.B . :  Da, aşa este. Lucrez foarte bine ş i  cu  regizorii tineri. În  fruntea 
lor o aşez pe Anca Bradu, o fată foarte talentată şi, în ciuda tinereţii, cu 
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o gîndire matură. De asemenea, cu Radu Nichifor, a cărui fantezie îi dă 
scenografului aripi .  

E.P :  Şi n-ai uitat cumva pe cineva? 
V.B . :  Nu. N-am uitat, de pildă că, în prima tinereţe (ea e şi acum tînără 

- n.n.) am colaborat cu regretatul Farkas Ştefan, şi că, la un moment dat 
soluţiile lui regizorale mi s-au părut precare, depăşite. Deh, diferenţa de vîrstă. 

E.P :  Şi de şcoală teatrală, la urma urmei . . .  
V.B. :  Colaborarea cu  maestrul maeştrilor, Vlad Mugur (la Teatrul 

Maghiar din Cluj acum opt ani cu Doi gemeni veneţieni) a fost un regal. 
Am învăţat de la el, cît n-am învăţat într-un an de facultate. 

Din păcate el ar fi vrut să stau permanent acolo, în sală, lîngă el, dar 
Alexandru avea două luni şi eu făceam o navetă obositoare Oradea-Cluj . 

E.P :  Mă bucur să-mi amintesc ce " aripi " aveai cînd povesteai de 
lucru/ tău cu Vlad Mugur. Hai să ne Întoarcem, la sfirşitul acestei convorbiri, 
la Alexandru, copilul pe care ai avut curajul să-/ aduci pe lume ca mamă 
singură. N-ai ţinut să-/ 

"
Încarci " pe un artist ca A. G. Weinberger; cu obligaţii 

birocratice. El este, totuşi, emoţional şi de drept, tatăl lui Alexandnt. Ştiu 
că se Înţeleg foarte bine şi se iubesc. 

V.B . :  Cînd am hotărît că vreau un copil nu mai eram chiar o copiliţă: 
aveam bine peste 30 de ani. Am riscat. Dar ce fericire să aduci pe lume 
un copil !  E cea mai mare din toate ! Eu, cînd m-am dus să-1 nasc pe 
Alexandru, m-am îmbrăcat frumos, m-am coafat şi machiat. Era ca o 
sărbătoare. Azi, Alexandru este "adoratul" şi răsfăţatul nostru, al tuturor, al 
părinţilor, aJ bunicilor - părinţii mei - al bunicii Jutka, al tuşei Reta
Margareta. Invaţă bine şi e prietenos. Sîntem mîndri de el. 

• 

E.P :  L-aţi adus la teatru de mic. A crescut În teatru . . .  li place să 
deseneze? 

V.B. : Da şi nu. Dar, auzi, vrea să se facă regizor. De unde pînă unde regizor? 

E.P : Eh, ştie el ce ştie. Unul din băieţii mei, cînd era mic, aşa ca 
Alexandru, tot venind pe la repetiţii m-a întrebat: aşa-i mamă, că regizorul 
e şeful? Că doar el le spune tuturor ce au de făcut . . .  

Închei, mulţumindu-ţi pentru ceasurile acestea foarte plăcute. Sper să 
ne revedem în casa ta nouă, nu? 

V.B . :  Îţi dăruiesc un mic eseu . . .  Dacă vrei, poţi să-I publici . . .  

MINUNEA FACERII, MINUNEA ÎMPLINIRII. .. 

Sper ca spectacolul cu piesa ULTIMUL IMP ĂRAT, la care am făcut 
scenografia sau mai bine-zis grafia scenei, să nu fie ca o premonitie şi 
ultimul spre în ceva; de fapt un ultim pas este întotdeauna un prim pa; spre 
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altceva şi aici, dacă mă gîndesc bine la ce a vrut să spună autorul cu piesa 
lui, pot să fiu sau să nu fiu de acord cu domnia sa. 

Orişicum, cel mai important lucru este ca adevărul meu să ajungă la 
acelaşi punct cu adevărul autorului, cu adevărul regizorului, cu al actorului 
şi, nu în ultimul rînd cu al dumneavoastră, stimate spectator. 

Numai în acest fel ajungem să desăvîrşim un act de creaţie care de fapt 
înseamnă o desăvîrşire continuă; pînă unde? nu ştiu, că dacă aş şti sau am 
şti răspunsul nu ar mai exista minunea, minunea împlinirii, minunea facerii, 
a facerii facerii . . .  şi cîte minuni se nasc în fiece clipă şi cîte minuni mor 
în fiece cl ipă? 

Dar nu, domnule, minunile nu cred că mor , cred că se prelungesc în 
interiorul nostru, în fiinţa noastră fizică şi palpabilă, le devorăm pînă la 
diluarc, pînă nu le mai simţim gustul şi nu le mai credem minuni; dar ele 
ne păcălesc şi se prelungesc dincolo de noi, dincolo de puterea noastră de 
înţelegere, dincolo de dorinţa noastră de a banaliza totul şi nu ne-a mai 
rămas nici măcar bucuria de a ne autoironiza, pentru toate minunile noastre 
pierdute, pentru toată ştiinţa şi neştiinţa noastră, uitată sau sedimentată 
într-o altă lume. 

Cred că încep să te înţeleg, domnule dragă, sau poate mi se pare mie, 
că din ultimul pas plus primul pas sau celălalt pas, poate rezulta o traiectorie 
pînă înapoi la facerea facerii, dar să te poţi întoarce înapoi la nefacerea 
facerii e un paradox, e ca şi cum facerea nu vrea să se facă sau ziua nu 
vrea să se nască şi pentru că vreau să opresc în Joc toate minunile, am să 
analizez din nou această formulă, formată din ultimul pas plus primul pas, 
rezultînd al treilea pas. 

Pas care e mai bătrîn decît toţi paşii la un loc şi nu îmi mai dă atîta 
bătaie de cap. 

Desigur că această formulă reversibilă în timp şi spaţiu e mai 
convenabilă totuşi pentru l iniştea sufletelor noastre fragile şi înfricoşate de 
spectrul necunoaşterii sensului scurgerii timpului, de clipa suspendată între 
plus şi minus. 

Ce s-ar întîmpla, domnule dragă, dacă toate ceasurile din lume s-ar 
învîrti în ser.s invers?, care ceasuri-oarbele, n-au voie să rîdă niciodată -
rîde - am rîs. 

Vioara Bara 

P.S .  "Eseul" pare o scrisoare trimisă autorului piesei "Ultimul împărat": 
Valentin Nicolau. Sau poate e doar un pretext să-şi mărturisească nişte 
gînduri? 
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" ( . .) Să privim ce este comedia în sine 
pentru a vedea dacă merită să fie osîndită. 
S-ar recunoaşte asţfel jără-ndoială că, nefiind 
altceva decît un poem ingenios care, prin 
învăţături plăcute, îndreaptă defectele 
oamenilor, ea nu ar putea fi criticată fără să 
se facă o nedreptate. Şi de am vrea să ascultăm 
în privinţa asta şi mărturia antichităţii, ea 
ne-ar spune că filosofii ei cei mai renumiţi au 
adus prinos de laude comediei - ei, care 
predicau o înţelepciune aşa de severă şi care 
cenzurau fără preget viţiile secolului lor. Ea 
ne arată că Aristotel şi-a-nchinat teatrului 
nopţi de veghe şi şi-a dat osteneala de a 
strînge în precepte arta de a face comedii. " 

Moliere ( 1 622- 1 673): 
Prefaţă la Tartuffe, 

trad. :  Ion Frunzetti şi  A.Toma 
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ŞERBAN BORDA 
actor 

Data şi locul naşterii :  1 6  decembrie 1 976, 
în localitatea Reghin, judeţul Mureş. A absolvit 
în 1 995 Liceul Lucian Blaga din Reghin 
(matematică-fiz ică) ,  iar în anul 1 999  
Universitatea de  Artă Teatrală Tîrgu-Mureş, 
Secţia Actorie, Clasa Ion Săsăran şi Marius 
Olteanu. 

Din septembrie 1 999 este angajat la Teatrul 
de Stat din Oradea. 

Fişă artistică selectivă : 

El ("Delir în doi ,  în trei, în cîţi vreţi . . .  " de Eugcne Ionesco ); Ulise 
("Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira şi a nesăbuitei sale bunici" 
după Gabriel Garcia Marquez, dramatizarea şi regia: Ion Sapdaru); Absystus 
("Medeea" de Euripide, regia: Ion Sapdaru); Charlotte ("Dom Juan" de 
Molicre, regia: Radu Nichifor); Unchiul ("Intrusa" de Maurice Maeterlinck, 
regia: Mihai Măniuţiu); Lysander ("Visul unei nopţi de vară" de William 
Shakespeare, regia: Ion Sapdaru); Egist ("Electra" după Sofocle şi Euripide, 
regia: Mihai Măniuţiu); Sweeny ("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, 
regia: Alexander Hausvater); ("Shoah. Versiunea Primo Levi", adaptarea şi 
regia: Mihai Măniuţiu); El ("Împăiaţi-vă iubiţii" de Teodor Mazilu, regia: 
Sergiu Savin); Harap-Alb ("Harap-Alb" după Ion Creangă, regia: Ion 
Ciubotaru) 

"NU ÎMI PLACE PROVINCIALISMUL. .. " 

E.P. : De ce ai ales Oradea, Şerban ? Cum te simţi aici? 
Ş.B. :  Prima dată cînd m-am gîndit la Oradea a fost în anul IV, cînd 

regizorul Mihai Lungeanu ne-a spus că noi, toată clasa, am putea veni Ia 
Oradea. Era o idee care ne-a plăcut, dar pe care am uitat-o după vreo 
săptămînă. Apoi, la Festivalul şcolilor de teatru de Ia Bucureşti, am aflat 
de concursul de la Oradea, aşa că, din Bucureşti am venit la Oradea cu încă 
cîţiva colegi .  Ideea mea era să dau concurs la mai multe teatre, iar în caz 
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de reuşită să aleg varianta cea mai bună, însă am plecat în Franţa, la un 
festival de teatru, cu piesa Delir în doi, în trei, i'n cîţi vreţi . . .  , iar la întoarcere 
se dăduseră deja concursurile. Aşa am rămas la Oradea, şi pentru că am 
rămas înseamnă că mă simt bine . . .  deocamdată. 

E.P:  Sper să rămîi, să prinzi rădăcini, mai ales că în destinul tău şi-a 
făcut loc o simpatică şi drăguţă colegă, Adriana, acum soţia ta. 

Joci mult. Joci bine. Nu doar eu, ci mulţi cronicari te-au remarcat de 
la început, din primele apariţii pe scenă. Azi eşti o vedetă, practic. Ceva 
însă lipseşte (nu spun, vezi, îţi lipseşte!) ca să fii chiar vedetă. Ce? 

Ş.B. : Referitor la a fi vedetă, eu cred că statutul acesta se dobîndeşte 
greu, şi nu cred că e cazul să vorbim de vedete în Oradea sau în provincie, 
deşi probabi l  sint unii care cred că au acest statut. 

E.P :  Rolurile pe care le-ai jucat ţi-au oferit satisfacţii? Ai avut succes? 
Ai simţit că evaluezi profesional? Care e genul de regizor cu care colaborezi 
cel mai bine? 

Ş.B . :  Cred că majoritatea rolurilor îţi oferă satisfacţii, deşi, ştii ,  după 
multe roluri că mai ai ceva de făcut, dar nu ştii ce, sau ştii ce dar nu poţi. 
Dacă am avut succes? Nu ştiu, dacă e vorba de succes la femei vă pot 
spune că nu ştiu nimic şi nici nu am încercat, iar profesional am avut şi 
succese şt msuccese. 

E.P :  Eu nu de succese la femei te-am întrebat, deşi, de ce nu? În 
istoria teatrului orădean am cunoscut cîţiva - nu puţini - actori cu mare 
priză la sexul frumos (sau slab?) şi n-au făcut nici un rău teatrului 
escapadele lor amoroase. . .  Hai, mai bine spune-mi cum îţi apropii tu 
personajele? Cum le " dai viaţă " - auzi?! - şi apoi, cum te debarasezi de 
ele? 

Ş.B. :  Cred că nu este o anumită reţetă pentru un rol ,  pentru construirea 
unui personaj ,  dar pot spune că în timpul repetiţiilor încerci să faci un 
schelet al personajului, dar în afara repetiţiilor, vrînd-nevrînd te gîndeşti la 
personaj ,  inconştient, aproape fără întrerupere şi cred că aceste gînduri 
adunate şi nespuse întregesc personajul. Bineînţeles că nu lucrezi singur, 
c i  alături de colegi şi regizor, iar acesta din urmă îţi spune dacă e bine sau 
nu. Pînă acum am colaborat bine cu toţi regizorii cu care am lucrat şi am 
încercat să nu-i încadrez în anumite tipare, ci să-i iau aşa cum sînt. 

E.P :  Eu nu te-am rugat să-i vîri în tipare (la regizori mă refer), ci să
ţi spui punctul de vedere asupra modalităţi/ar ideale (sau mă rog, pe
aproape!) de colaborare. 

Te întreb, fiindcă mă interesează - şi cred că nu numai pe mine - cum 
" vede " această extrem de importantă relaţie, un actor din noua generaţie. 
Şi nu un actor oarecare - tu ştii asta! Eşti un actor serios, inteligent, o 
prezenţă foarte plăcută, treci uşor rampa. Eu urmăresc atent evoluţia ta şi, 
nu spun ca să te flatez, n-am acest obicei, faci parte din stirpea rară a 
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actorilor asupra cărora rolurile jucate lasă urme, în sensul bun - se simte 
o maturizare, o .. creştere " profesională, un progres. N-ai rămas, ca să zic 
aşa, încremenit în . . .  proiectul debutului. 

Cam lungă divagaţia mea, nu? 
Ş .B . :  Nu. Îmi pare bine de ce-mi spuneţi. Vă mulţumesc. 
E.P :  Ce hobby-uri ai? Ce faci în timpul liber? 
Ş.B. :  În timpul liber mă gîndesc foarte serios ce să fac să-mi ocup 

timpul liber; de exemplu, colaborez cu Fundaţia Academia Civică şi Studioul 
Kiss. 

E.P :  E adevărat. Apreciindu-te, te-am invitat acum doi ani, împreună 
cu Sergiu Savin, să colaborezi cu Fundaţia Academia Civică la Proiectul 
.. Interferenţe culturale româna-maghiare ". Aţi jucat, cu Angela Tanko şi 
doi colegi maghiari (Orbim A ttila şi Lacz6 Julia) într-un spectacol bilingv 
Teodor Mazilu. Experienţa ni s-a părut tuturor, şi nouă şi spectatorilor, 

foarte interesantă. Sper că şi vouă. 
Ş.B. : Şi nouă, recunosc. De ce nu ne mai invitaţi? 
E.P :  Pentru simplul motiv că tu ai fost foarte ocupat, ai jucat aproape 

în toate premierele. Am colaborat, poate nu ştii, cu alţi colegi de-ai tăi, 
ceva mai liberi, în momentul derulării unui alt proiect (tot româna-maghiar). 

Ce apreciezi şi ce nu-ţi place în teatrul orădean? 
Ş .B . :  La teatrul orădean îmi place arhitectura . .  . 
E.P:  Aha! Te referi la clădirea impunătoare . . .  la amestecul de stiluri 

arhitecturale? . . .  
Ş.B . :  Dar nu-mi place că e prăfuit; îmi place să lucrez aici ş i  îmi place 

ce se întîmplă cu multe spectacole, dar nu îmi place provincialismul, 
românismul şi de aici dorinţa de a îngropa de foarte multe ori lucruri bune. 

E.P :  Ce vrei să spui prin românism? Nu înţeleg. Explică-ne, te rog. 
Provincialismul în ce fel simţi, pe propria ta piele, că se instalează el, aici, 
în oraşul nostru . . .  de provincie? Ce lucruri bune se îngroapă? Hai, 
lămureşte-mă! 

Ş.B. :  Nu mă înţelegeţi greşit cînd spun provincialism, deoarece şi eu 
am crescut într-un asemenea oraş şi cred că majoritatea lucrurilor bune iau 
naştere în provincie şi abia se cristalizează în capitală; românismul la care 
mă refer îl pot rezuma la "să moară capra vecinului" şi cred că am spus 
tot. Deci, provincialismul nu l-am folosit ca termen peiorativ, punctual ci, 
în general, încercînd să observ faptul că de multe ori, după ce se întîmplă 
ceva bun, cînd se construieşte ceva frumos, se găseşte cineva care să "te 
sap�" . La asta mă refer şi la faptul că nu ar trebui să uităm ce spunea 
G.Călinescu, şi anume, că arta îţi dă cea mai de preţ libertate, aceea de a 
fi inactual, măcar o oră pe zi. 

E.P :  Cel puţin noi am fost liberi o oră, nu? Adică am sporovăit un 
ceas. Am fost inactuali oare? 
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,. Voi care pentru teatru vă arătaţi ardoarea, 
Veniţi cu versuri mîndre să v-afirmaţi valoarea, 
De vreţi piesele voastre să le vedeţi jucate 
Şi de întreg Parisul să fie-aplaudate, 
Şi cari tot mai frumoase şi tot mai mult privite, 
Vor fi după decenii cu-atît mai preţuite. 
Puneţi doar pasiune în versuri să grăiască 
La inimă să meargă, s-o mişte, s-o-ncălzească. 

Actorii cu nobleţă pe scenă de glumesc, 
A intrigei putere o cresc în chip firesc; 
Iar acţiunea-n mersu-i pe-a judecăţii cale, 
Să nu-şi piardă pe scenă aplauzele sale, 
Să-i fie stilul pururi plăcut şi-mpodobit; 
Iar gluma să o facă la timpul potrivit, 
De pasiune pline, dibaci alcătuite, 
Şi scenele-ntre ele să fie-nlănţuite. 
În fiecare glumă nu depăşi măsura: 
Modelul tău să fie, necontenit, natura. " 

Nicolas Boileau-Despreaux ( 1 636- 1 7 1 1  ) : 
Arta poetică, trad. : Ionel Marine seu 

48 
https://biblioteca-digitala.ro



ANCA MIERE-CHIRILĂ 
actrită ' 

S-a născut la 20 noiembrie 1 934 la Vadu 
Crişului, judeţul Bihor. 

A rămas orfană de mică. La 9 ani şi-a 
pierdut tatăl, la 1 O mama. Au crescut, ea şi 
fraţii, la orfelinat. 

A urmat Liceul Sanitar la Bucureşti şi 
Şcoala Populară de Artă cu profesori eminenţi. 

Vine la Oradea şi se angajează la Teatrul 
de Stat. 

Este căsătorită cu criticul Dumitru Chirilă, 
au un fiu regizor: Tudor Chirilă şi trei nepoţi : 
gemenele Cătălina şi Ioana şi Mihai. 

Fişă artistică selectivă: 

Safta ("Tachc, Ianke şi Cadîr" de V.I.Popa, regia: Dan Alecsandrcscu); 
Soţia primarului ("Vizita bătrînei Doamne" de Friedrich Diirrenmatt, re
gia: Sanda Manu) ; Eleonora Gorăscu ("Surorile Boga" de Horia Lovinescu, 
regia: Ion Deloreanu) ; Lena ("Gaiţcle" de Al.Kiriţescu, regia: Valeriu 
Grama); Flipota ("Tartuffe" de Moliere, regia: Marietta Sadova); Chiriţa 
("Chiriţa în provincie" de Vasile Alecsandri, regia: Dorel Urlăţeanu, artist 
emerit); Ziţa ("0 noapte furtunoasă" de I .L.Caragiale, regia: Mihai Raicu); 
Ilinca ("Apus de soare" de B .Şt.Delavrancea, regia: Nicoleta Toia); 
Recitaluri individuale: A lină-te, dor, alină (regia: Corneliu Zdrehuş); 
Bolnăvit de daruri multe (recital Octavian Goga); Doica ("Noapte albă" de 
Mircea Bradu, regia: Zoe Anghel Stanca); Horholina ("Occisio Gregorii . . .  ", 
regia: Ion Olteanu); Ana ("Micii farisei" de Dmitris Psatas, regia: Szombati 
Gille Otto ); Amanta ("Rechizitoriul" de Yldîrîm Keskin, regia: Sergiu 
Savin); Sudoriţa ("Interviu" de Ecaterina Oproiu, regia: Szombati Gille 
Otto); Virginie ("Pălăria florentină" de Eugene Labiche, regia: Zoe Anghel 
Stanca); Doamna Miller ("Intrigă şi iubire" de Friedrich Schiller, regia: 
Zoe Anghel Stanca); Meg ("Aniversarea" de Harold Pinter, regia: Sergiu 
Savin); Madame 0/ga ("Trei jobene" de Miguel Mihura, regia: Sergiu 
Sa vin) 
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"DIN SPECTACOLELE NOASTRE, RĂMÎNE 
ÎN NOI, UNDEVA ADÎNC, SUNETUL 
INCONF UNDABIL AL APLA UZELOR " 

E.P : Dragă Anca, iată-ne continuînd un dialog pe care l-am început, 
dacă nu mă înşeală memoria, acum mai bine de treizeci de ani. Pare o 
cifră imposibilă, dar asta e . . .  Oricum, tema este veche: teatrul, că despre 
el vorbim, de-o viaţă. Şi, la urma urmei şi despre noi. Tu ai jucat, iar noi 
- şi cînd spun noi mă refer nu numai la mine, ci şi la soţul tău, şi prietenul 
meu tot de-o viaţă, Tuţu, criticul Dumitru Chirilă - v-am privit, admirat, 
criticat . . .  Cu ce să începem? 

A.M.Ch. : Păi, poate cu ce am ocolit, din motive lesne de înţeles, înainte 
de 89, în convorbirile, în interviurile din caietele-program sau din presă. 
Ce-ai zice să vorbim despre micile răutăţi şi ranchiune ale colegilor, 
colegelor mai ales? 

E.P :  Ar fi amuzant, recunosc, ştiu şi eu nu puţine, dar îţi propun să 
încheiem, eventual, cu ele. Sau să . . .  închidem de tot subiectul? Asta dacă 
nu te vei răzgîndi pînă încheiem noi acest interviu. De acord? 

A.M.Ch. : De acord. 
E.P :  /ţi propun să începem cu ceva ce mi-ai povestit după pensionare 

şi m-a impresionat: cum joci tu acum toate rolurile pe care le-ai interpretat 
de-a lungul carierei tale artistice. Le joci, le rejoci, adică, în bucătărie, 
lucrînd, împletind, trebăluind prin casă. 

A.M.Ch. : Sau pur şi simplu stînd, fiindcă trebuie să ştii că lucrez (şi 
din cauza bolii) din ce în ce mai puţin. Muncă fizică, vreau să zic . . .  

E.P :  Mie îmi plăcea să te  văd în fumoar cum împleteşti, în timp ce toţi 
colegii tăi vorbeau de fotbal, de roluri, mă rog, ce se putea vorbi în pauze 
sau în timp ce aşteptaţi să intraţi în scenă, la repetiţii mai ales, că la 
spectacole stăteaţi în cabine şi vă privea ţi în oglindă . . .  Vă obişnuiaţi adică 
cu personajul care eraţi . . .  Eu am scris un eseu despre A CTORUL IN FAŢA 
OGLINZII, relaţia lui ca personaj, cu oglinda părîndu-mi-se esenţială, sau 
mă rog, importantă. 

A.M.Ch.: Da, ai dreptate. Dă-mi te rog şi mie eseul tău, să văd ce-ai 
scris. Ideea mi se pare interesantă. 

. E.P :  O �ă-1 public în viitoarea carte . . .  Dar eu nu uit că tu impleteai 
şz pentru �-ţz completa cu ceva venitul, salariile actorilor nefiind niciodată prea conszstente. Aveai, aveaţi de ţinut un copil la facultate în Bucureşti 
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şi eraţi doi bugetari . . .  Dar tu făceai rochii de lînă, manteluţe, pardesie, 
pulovere unicat, modele aparte, le vindeai prin Fondul Plastic. 

A.M.Ch. : Ceea ce nu ştiaţi voi era că am şi fost premiată cu un premiu 
II pe ţară pentru un pardesiu de lînă toarsă de mine şi, fireşte, împletit de 
mine. Mai mult, am fost primită chiar şi în Uniunea Artiştilor Plastici. 

E.P :  Felicitări. Şi de ce-ai ţinut secret? A propos, Anca, vrei să-mi 
spui şi mie care e secretul împletitului în fumoar? Pentru că nu numai tu 
împleteai, acelaşi lucru îl vedeam şi la alte colege românce sau unguroaice . . .  
Şi nu doar la Oradea . . .  

A.M.Ch.: Simplu. Lucrul de mînă te linişteşte, te poţi concentra asupra 
rolului, poţi să-I spui în timp ce . . .  Mîinile se mişcă, mintea . . . .  umblă. Stînd 
acolo, în fumoar, aşteptînd să intri în scenă, ar fi greu să te concentrezi la 
o carte sau aşa ceva, iar de vorbit, ştii cum e: uneori şi în teatru tăcerea 
e de aur . . .  Dar să mă întorc la ce m-ai întrebat, la roluri, adică . . .  Păi uite 
cum e: acum joc tot, dar altfel, fără regizor, fără sufler. Le găsesc alte 
tonuri, alte nuanţe, subtexte mai bogate. Uneori le schimb linia cu totul . . .  
Şi-mi pare rău că nu le mai pot juca . . .  

E.P :  Vrei să spui că nu le mai joci pe scenă, dar, vai, ce teatru se 
înalţă în eter, ce de spectacole de nimeni auzite şi văzute! Dacă printr-o 
minune (sau printr-un procedeu propus de Băieşu într-o piesă) s-ar putea 
recepta . . .  Dar hai, vorbeşte-mi despre Chiriţa, să zicem . . .  

A.M.Ch. :  Ei bine, pe Chiriţoaia o joc cu glas tare de mai mulţi ani. 
Uneori mi se face milă de ea şi-o umanizez, o fac mai bună. Alteori mă 
înfurii, cînd mai văd şi pe-aici cîte-o Chiriţă, una "ajunsă" mare, adică 
bogată sau pe vreun scaun . . .  înalt şi atunci o joc rea. Uneori o fac tristă, 
melancolică, complexată, tandră . . .  

E.P :  Ce faci cînd (re)joci " Apus de soare? 
A.M.Ch. : Ce să fac? Doinesc. Aşa a gîndit Nicoleta Toia, draga şi 

regretata �icoleta, spectacolul, ca o baladă, ca un poem . . .  
E.P :  !ţi mai aduci aminte ce a scris după premieră Dl.profesor Ion 

Zamfirescu? 
A.M.Ch. : Nu ştiu dacă a şi scris, dar de spus mi-a spus aşa: "Anca, ai 

fost ca un voal intr-o biserică." 
E.P. : Frumos. Şi poetic. Iar Domnul profesor Mihai Vasiliu a scris în 

cronica sa că ai fost " o revelaţie ". De ce crezi azi, după atîţia ani că a 
emoţionat atît de mult acest spectacol? Vezi tu, acum a pus în scenă Dan 
Piţa, la Teatrul Naţional din Bucureşti APUS DE SOARE; se aud voci care 
spun că piesa e desuetă, depăşită, etc. Tu ce crezi? 

A.M.Ch.: Eu una cred că spectacolul nostru a avut o mare sinceritate, 
o simplitate superbă. Decorul imagina parcă icoanele unui altar, costumele 
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erau inspirate din cele populare, lînă, piele, pînză, in. Fetele şi femeile de 
Ia Curtea voievodului erau fete simple, ţărănci poate, care cîntau de-ţi 
rupeau 1mma . . .  

E.P :  De fapt numai tu cîntai nişte balade superbe, de chiar îţi tăiau 
răsuflarea. In rolul lui Ştefan cel Mare juca Nicolae Toma: simplu, cu 
sinceritate, fără înflorituri inutile. 

A.M.Ch. : Cît priveşte părerile unora că piesa e depăşită, eu una nu 
cred. Cred că ea face parte din patrimoniul nostru naţional şi nu văd de ce 
ne-am ruşina acum de ea. Alte naţii ţin cu dinţii de tradiţiile lor, dar noi, 
vai ce uşor dăm cu piciorul. . .  

E.P :  Tu ai cîntat  în mai  multe spectacole. Dar ai  făcut ş i  cîteva 
recitaluri . . .  Unele au fost şi premiate. Publicul venea, .,gusta " acest gen. 

A.M.Ch. : Da. Am cîntat şi în LUCEAFĂRUL de Delavrancea şi în 
spectacolul NOAPTE ALBĂ de Mircea Bradu, pentru care am şi compus 
nişte cîntece şi am luat chiar drepturi de autor . . .  nu rîde . . .  

E.P :  De  ce să  rîd? Ştiam că nu  o dată îţi scriai singură textele ş i  iată, 
îţi compuneai şi melodiile. Eşti plină de talente, Ancuţa! 

A.M.Ch. : Recitalurile melc de poezie şi muzică (unele premiate, cum 
spui) s-au născut în momentele mele libere, ca să zic aşa, adică atunci cînd 
nu eram distribuită. Dar eu le "coceam" cu mult înainte de zilele cînd mă 
hotăram să încep. 

E.P :  Acum, că ai spus . . le coceam ", o să-ţi spun şi ţie observaţia lui 
Peter Brook, cum că actriţele folosesc adesea, vorbind despre cum îşi 
pregătesc un rol, termeni din bucătărie sau din aria casnică, de pildă: .. las 
rolul să dospească " sau .. aici e ca o împletitură, una pe faţă, una pe dos " 
sau chiar .. aici lipseşte puţină sare şi puţin piper " . . .  

A.M.Ch. : Mie mi  se  pare firesc, oricît ne-am preface, aceste cuvinte 
sînt uzuale în viata actritelor. 

E.P :  Să ne m:Zintim: 
'
erau şi spectacole cafe-theâtre (LABIŞ, de pildă) 

şi recita/urile ALINĂ-TE, DOR, ALINĂ, BOLNĂVIT DE DOR URI MULTE. . .  
Poezie şi cîntec popular, doine şi balade vechi culese de tine, din zona 
Bihorului. 

A.M.Ch. : Mă mai ajuta şi Dl.Ion Bradu, tatăl lui Mircea, mare şi 
pasionat folclorist, autor al unor culegeri de folclor remarcabile. 

E.P : Tu cîntai În toate spectacolele de revistă ale teatrului, aveai 
momentele tale, pline de umor (texte la care lucra şi Tuţu, desigur) nu 
puţine cu adresă satirică, uneori periculoasă . . .  Odată s-a şi întîmplat ceva 
simpatic, mă rog, aşa ni se pare nouă acum, dar atunci . . .  

A.M.Ch. : Da, într-un spectacol de  revistă aveam de  spus în monologul 
meu în grai bihorenesc "tulai, doamne". Seara m-a sunat cineva de la 
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Cultură să-mi atragă atenţia să înlocuiesc cu "vai doamne" sintagma, fiindcă 
pe primul nostru secretar de pe vremea aceea îl chema . . . .  chiar tov. Tulai. 

E.P :  Dacă tot eşti nevasta unui cronicar dramatic (şi încă unul din 
elita breslei) să nu-mi spui, cum fac alţi artişti, că nu citeşti cronicile. Nu 
te-aş crede. Te întreb cum te raportezi la ceea ce se scrie despre spectacolele 
în care joci? Sau, dacă vrei, pune totul la timpul trecut. 

A.M.Ch. : Nu, n-o să afirm că nu le citesc, dimpotrivă, le-am citit 
întotdeauna cu mare atenţie, uneori şi de două trei ori, ca să înţeleg bine 
ce-a vrut să spună cronicarul. Şi nu mi-a prins rău, te asigur. 

E.P :  Uite, stînd aici de vorbă cu tine, răsjoind cartea lui Valentin 
Silvestru, peste ce dau? Peste o cronică laudativă la APUS DE SOARE. Şi 
nu era obiceiul lui să laude prea tare, mai degrabă făcea observaţii, 
pertinente, ce-i drept, dar.. .  observaţii. . .  

� 

A.M.Ch. : El era prieten cu Tuţu şi venea adesea la noi .  Imi făcea 
uneori observaţii foarte exacte, dure cîteodată, dar drepte. Şi mi le spunea 
cu un fel de ciudată delicateţe şi cavalerism, încît nu mă puteam supăra 
niciodată pe el. 

E. P :  Acuma, dacă mai ai chef, ptnă nu te mai întreb şi altceva, mai 
vrei să vorbeşti despre răutăţile colegilor, a unor colege, mai ales? . . .  

A.M.Ch. : Mai că nu am chef să-mi răscolesc asemenea amintiri. De 
fapt e vorba cred de o anumită energie negativă pe care o emit, cu sau fără 
voia lor, unii artişti . În toate breslele se întîmplă aşa ceva. Sînt mai mici 
sau mai mari răutăţi, săgeţi răutăcioase pe care le şi trimit, n-aş putea 
spune cu ce scop, colegii, unii altora. 

E.P :  Freud ne-ar putea spune mai bine, sau Strindberg care a avut 
destule probleme cu una din nevestele lui, actriţei . . .  

Dar, mai aproape de noi, să n e  aducem aminte ce poveşti pline de haz 
au ajuns la noi tn legătură cu Radu Enescu şi soţia lui, actriţa G.N. 

A.M.Ch. :  Dacă le-am povesti azi, mulţi s-ar distra copios, dar poate 
nici nu le-ar crede . . . .  

Mie, de-a lungul vieţii artistice, ca  să  zic aşa, mi s-a întîmplat uneori 
să aud răutăţi, uneori mă prefăceam că nu le înţeleg, alteori "dădeam 
replica" nu-i aşa, că doar eram la teatru . . .  

N-o să-ţi spun acum, că  tu ştii, cum te poate şicana o colegă sau un 
coleg răutăcios, te poate chiar lovi, dacă scena i-o cere, chiar mai tare şi 
mai cu foc decît ar fi nevoie. 

Pe unii îi deranja că, orfană, crescută la Casa copilului, am reuşit, 
muncind din greu, dimineaţa în policlinică, ca asistentă medicală, serile Ia 
Şcoala Populară din Bucureşti (unde se învăţa, nu glumă) şi aşa, cu eforturi 
şi renunţări, am terminat şcoala. La Teatrul din Oradea am intrat prin 
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concurs, iar pe Tuţu, cronicar de teatru (şi sportiv!), eu zic că mi l-a trimis 
Dumnezeu, ca răsplată pentru anii de suferinţe pe care i-am trăit. . .  Nu de 
puţine ori, îţi mărturisesc, m-am simţit copleşită, învinsă chiar de durere 
şi de nefericire, avînd clar senzaţia eşecului, dar am trecut peste . . .  După ce 
am citit mai multe cărţi despre SUFERINŢĂ, după '90, despre ororile din 
închisorile  comuniste, m-am mai schimbat, cred că am devenit mai 
înţelegătoare, nu mai tolerantă, deşi . . .  

N-o pot uita pe Elisabeta Rizea care a povestit cum a agăţat-o unul din 
torţionari cu părul de tavan, luîndu-i scalpul. "Pe toţi îi iert, a spus ea, într
un memorabi l  interviu de la Memorialul dureri i ,  dar pe ăsta nu . . .  Azi 
mi-e cumva ruşine pentru multe din măruntele răutăţi ale colegilor mei şi 
nu pot decît să spun şi eu că i-am iertat, dar nu pot să uit. . . 

E.P: Fiindcă vorbeşti de suferinţă, şi nu neapărat să răscolesc amintiri 
triste, dă-mi voie mie să povestesc o întîmplare zguduitoare din copilăria 
ta atît de nefericită. O spun aşa, de parcă aş povesti-o altcuiva. 

După mulţi ani, profesorul Gavriluţ din Vadu Crişului i-a povestit 
Ancăi cum tot satul a văzut că în colţul ochilor stinşi ai tinerei ei mame 
moarte se putea zări firicelul unei lacrimi. El, tînăr dascăl pe-atunci, a 
fugit în pădure şi acolo a scos un urlet de durere. Nu voia să-[ vadă nimeni 
că suferă şi urlă neavînd altă cale să-şi exprime durerea şi revolta: cum 
oare de-a îngăduit Dumnezeu o asemenea nedreptate? 

Cînd o întreba cineva .. a cui eşti? ", ea rostea, timidă, numele unor 
părinţi, pe care nu-i mai avea . . .  Şi acel continuu . . vaaai, săraca ", o ardea 
pur şi simplu, ca un fier încins. 

A învăţat tare greu să spună: sînt orfană. Cînd îi scria adolescentul 
Florian, fratele ei, semna la expeditor: Miere Florian, orfan de ambii 
părinţi. El îşi asuma, resemnat, destinul. 

A.M.Ch.: Am suferit mult, iată de ce n-aş mai vrea să fiu tînără. 
E.P :  Uite, stau aici, la voi acasă, unde am fost de sute de ori şi ce 

văd? În spatele tău, pe perete, o lucrare foarte frumoasă pictată de regretatul 
nostru prieten comun, Tibi Ciorba, un băiat admirabil, talentat, inteligent, 
un artist adevărat, de o sensibilitate aparte şi care s-a dus în ceruri atît 
de tînăr. A fost cel mai bun prieten cu Tudor, feciorul vostru . . .  

A.M.Ch.: Da, şi Dumnezeu l-a chemat l a  e l  l a  nici patruzeci de ani . . .  
Toţi î i  simţim lipsa ş i  nu ne  vine să  credem că  nu mai este . . .  

E.P :  Cum e să fii mama unui regizor. soacra unei regizoare (Mana 
Chirilă) şi bunica a trei nepoţi, mari de-acuma şi ei: Ioana, Cătălina şi 
Mihai? 

A.M.Ch.: Cum să fie? Minunat. Îi  urmărim pe toţi cu interes, cum 
cresc . . .  artistic sau pur şi simplu cum . . .  cresc. Sînt mîndria noastră . . .  
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E.P. :  Amintiri vesele nu ai? 
A.M.Ch. : Cum să nu? Iată una. Jucam într-o poveste a colegului nostru 

Valentin Avrigeanu. Eram răcită cobză, nu putem ţipa, copiii în sală erau 
cam vorbăreţi. Eu jucam Vrăjitoarea. M-am repezit spre sală, cu mantia 
desfăcută şi le-am strigat: "Dacă nu tăceţi, o s-o distrug pe Luminiţa . . .  " 
(Luminiţa era un personaj iubit de copii). Ei s-au speriat şi au făcut linişte. 
A doua zi ne-am dus la ei la şcoală, la una din obişnuitele noastre întîlniri 
cu . . .  spectatorii .  Un elev micuţ s-a ridicat şi m-a întrebat aşa: "E aşa de rea 
tovarăşa vrăjitoare?" Am rîs cu poftă toţi şi le-am povestit lucruri vesele, 
făcîndu-i să înţeleagă ce e cu personajele negative şi interpretarea lor . . .  

E.P. :  Să nu-i uităm nici pe regizori. Cum te-ai împăcat cu regizorii de
a lungul vieţii tale . . .  teatrale? 

A.M.Ch. : Păi să nu-i uităm. Pot să-ţi spun că eu am fost o actriţă 
ascultătoare, dacă regizorul m-a convins că ştie ce vrea şi ştie ce să-mi 
ceară mie, interpreta, eu am mers cu el pînă-n pînzele albe. N-am fost 
genul şicanator, cîrcotaş, veşnic cu o întrebare pe buze . . .  

M-am înţeles foarte bine, ba chiar m-am împrietenit cu regizorii :  cu 
Doamna Marietta Sadova am rămas prietene pînă s-a stins, cu Doamna 
Zoe Anghel Stanca şi Sorana Coroamă, cu Nicoleta Toia şi Magda 
Bordeianu . . .  dar şi cu Pussi Colpacci şi Sergiu Savin. Ei m-au distribuit în 
roluri importante, le datorez mult, am lucrat, e drept, diferit, dar cu rezultate 
foarte bune, cu fiecare. Îmi aduc aminte cîteva roluri de mare dificultate 
în PLOŞNIŢA sau REGELE �GOL cu Colpacci, în ANIVERSAREA sau 
CASA EVANTAI cu Savin . . .  In acelaşi timp am jucat la colegul Szombati 
Gille Otto, cîteva roluri care mi-au adus succes de public. Şi cu mulţi 
alţii . . .  

Mă gîndesc cu drag la  e i  ş i  la  spectacolele noastre. Din toate n-au mai 
rămas decît fotografiile, afişele, poate cîteva secvenţe filmate şi undeva, 
adînc, în noi, actorii, acel sunet special, imaginea ştearsă, ca o fotografie 
veche şi sunetul inconfundabil al aplauze lor . . .  
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,. Eu nu vreau ca actorul să aibă multă judecată; în el îmi 
trebuie un spectator rece şi liniştit; îi ce1; prin urmare, să aibă 
pătrundere şi nici un pic de sensibilitate, îi cer arta de a imita, 
sau, ceea ce e totuna, o egală destoinicie pentru toate felurile de 
caractere şi de roluri. 

Dacă actorul ar fi sensibil, i-ar fi îngăduit cu bună credinţă 
să joace de două ori la rînd w1 acelaşi rol cu aceeaşi căldură şi 
cu acelaşi succes. Înflăcărat la prima reprezentaţie, la cea de a 
treia ar fi istovit şi rece ca marmura. Pe cînd, ca imitator atent 
şi ca discipol chibzuit a/ naturii, Întîia dată cînd se va înfăţişa pe 
scenă sub numele lui A ugust, Cinna, Orosman, Agamemnon, 
Mahomet, copist desăvîrşit al propriei lui .fiinţe sau al studiilor 
sale şi observator neîntrentpt al senzaţiilor noastre, jocul lui, 
departe de a se slăbi, se va întări cu observaţii noi, pe care le va 
fi cules; se va înflăcăra sau se va potoli, şi dumneata vei fi din 
ce în ce mai mulţumit. Dacă e el cîndjoacă, atunci cum va 1Î1ceta 
să mai fie el. Dacă vrea să nu mai fie el, cum îşi va da seama 
exact de punctul în care trebuie să se situeze şi să se menţină. 

Ceea ce îmi Întăreşte părerea este inegalitatea actorilor care 
joacă din suflet. De la ei să nu te aştepţi la nici un fel de unitate; 
jocul lor este rînd pe rînd puternic şi slab, cald şi rece. plat şi 
sublim. Mîine vor da greş tocmai acolo unde astăzi au fost de 
neîntrecut; şi, în schimb, vor fi de neîntrecut tocmai acolo unde 
în ajun au dat greş. 

Sensibilitatea extremă ii face pe actori mediocri; sensibilitatea 
mediocră face sumedenie de actori proşti; şi lipsa deplină de 
sensibilitate îi pregăteşte pe actorii neintrecu(i. Lacrimile actont!ui 
coboară din creier; ale omului sensibil urcă la inimă: inima e 
aceea care tulbură nespus de mult capul sensibilului. 

Şi ştii care este scopul repetiţii/ar atît de numeroase? Să 
stabilească o cumpănă între talentele diferiţi/ar actori, în aşa fel, 
încît să rezulte din ea acţiunea generală care să fie llll Întreg; iar 
cînd trufia unuia dintre ei se refuză acestei cumpene, e totdeauna 
În dauna desăvi"rşirii întregului şi în paguba plăcerii tale; căci 
rareori se întîmplă ca desăvîrşirea unuia să te despăgubească de 
mediocritatea celorlalţi, pe care o scoate la iveală. 

Una e să fii sensibil, şi alta e să simţi. Una e o chestiune 
sufletească, cealaltă o chestiune de judecată. ( . .) Fiindcă acela 
care iese din culise fără să-şi aibă jocul În faţa ochilor şi rolul 
notat va suferi toată viaţa emoţiile unui debutant. " 

Denis Diderot ( 1 7 1 3 - 1 784): 
Paradox despre actor, trad. :  Gellu Naum 
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ALEXANDRU 
COLPACCI 
regizor artistic 

S-a născut la Bucureşti, la 1 6  martie 1 945 . 
Abso lvent al I . A .T.C .  "I . L .Carag iale" 

Bucureşti - regie, promoţia 1 970, clasa prof.Ion 
Olteanu, artist emerit, Mihai Dimiu şi Radu 
Penciulescu. 

Fişă artistică selectivă: 

Teatrul de Stat Oradea : debut, decembrie 1 970 cu spectaco!u! lJispariţia 
lui Galy Gay de Bertolt Brecht (scenografia: Dan Erceanu); Omul care a 
văzut moartea de Horia Lovinescu (scenografia: Maria Haţeganu-Birea); 
Regele gol de Evgheni Şvarţ (scenografia: Tatiana Manolescu-Uleu); Aceşti 
îngeri trişti de D .R.Popcscu (scenografia: Tatiana Manolescu-Uieu); A şasea 
putere de Vincenzo di Mattia (scenografia: Tatiana Manolcscu-Uleu); 
Ploşniţa de Vladimir Maiakovski (scenografia: Paul Salzberger) ; Poveste 
de iarnă de William Shakespeare (scenografia: Tatiana Manolcscu-Uieu); 
Balconul de D . R.Popescu - premieră absolută (scenografia: Tatiana 
Manolescu-Uieu) ; Spre stele de Leonid Andreev (scenografia: Tody 
Constantinescu); Hotărîrea de Mircea Bradu - premieră absol ută 
(scenografia :  Teodor Th . Ciupe) ;  Emigranţii de Slawomir Mrozek 
(scenografia: Tatiana Manolescu-Uleu); Astă-searâ se improvizează de Luigi 
Pirandello (scenografia: Dan Jitianu); O scrisoare pierdută de I .L.Caragiale 
(scenografia: Dan Jitianu); Diogene ciinele de Dumitru Solomon (Decor: 
Bir6 I.Gcza, costume; Tatiana Manolescu-Uleu); Ţarul !van îşi schimbâ 
meseria de Mihail Bulgakov (scenografia: Dan Jitianu). 

Teatrul Naţional Cluj (Reţeta Makropulos de Karel Capek); Teatrul de 
Nord Satu-Mare (Colegii de Axionov); Teatrul Dramatic Braşov (Căsătoria 
de N.V.Gogol); Teatrul Dramatic Fany Tardini Galaţi (Scene din viaţa unui 
bădăran de D .Solomon - premiat la Festivalul de Comedie); Teatrul Julian 
Tuwim Lodz, Polonia (D 'ale carnavalului de I .L .Caragiale - Premiul 
Asociaţiei Oamenilor de Teatru din Lodz); Teatrul Tineretului Piatra Neamţ 
(Fortul de Leonida Teodorescu); Teatrul Lucia Sturdza Bulandra (Ţarul 
!van îşi schimbă meseria - spectacol nefinalizat); Teatrul de Comedie 
Bucureşti :  (Sentimental tango - Proştii sub clar de lună de Teodor Mazilu); 
(Arma secretâ a lui Arhimede de Dumitru Solomon). 
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În Franţa: Centre Culturel National "La Fontaine" de Lille (Cendre, 
Ccndrillon de Rene Pillot; Le masque et autres horreurs de Alexandru 
Colpacci . )  

!n 1 986 înfiinţează Theâtre de la Gamete şi predă un curs de teatru. 
In 1 987 este director artistic la Theâtre de la Clepsydre. 
După 1 989 e principalul animator artistic la Theâtre du Cerisier. Aici 

montează: Le mariage (Căsătoria) de N.V.Gogol; Les chevaux a lafenetre 
de Matei Vişniec. 

Spectacole de operă: Bastien et Bastienne de Mozart; Mithridade de 
Mozart; Agrippina de Hiindel .  

În Germania: Emigranţii de Slawomir Mrozek; în Elveţia: Tartuffe de 
Moliere; spectacole de lieduri de Schubert cu cîntăreaţa Helene Delavault. 

După 1 990, în România, la Teatrul de Stat Oradea: la Trupa Iosif 
Vulcan : Abatorul de Slawomir Mrozek; Cum vă place de Will iam 
Shakespeare; la Trupa Szigligeti: Antigona la New- York de Jan Glowacki; 
Teatrul Sică Alexandrescu Braşov: Terasa de Jean-Claude Carriere, 
Încercarea de Marivaux (Premiul de regie la Festivalul Teatrului Scurt); 
Cum vă place de Wil l iam Shakespeare; Teatrul Nottara Bucureşti :  
Travestirea de Marivaux; Teatrul Naţional Tîrgu-Mureş: Între două femei 
de Marivaux (Premiul pentru cel mai bun spectacol l a  Festivalul 
internaţional de la Kisvărda, Ungaria); Pădurea de N.Ostrovski (Premiul 
pentru regie la Festivalul Teatru-Imagine Tîrgu-Mureş); Centrul de Proiecte 
Bucureşti ARCUB: Spectacol Alecsandri. 

DESPRE TEATRU ŞI DESPRE VIA ŢA NOASTRĂ 

După trei-patru ani, sau poate mai mulţi, Sandu-(Pussi) Colpacci revine, 
pentru o colaborare, la Oradea. Dar nu la trupa română, cum s-ar putea 
crede şi cum mi s-ar părea normal, ci la Trupa Szigligeti. Bine şi aşa . . .  

Invitat de actorul Meleg Vilmos, directorul artistic a l  trupei maghiare, 
Colpacci a pus în scenă o piesă nouă, o premieră pe ţară: ANTIGONA DIN 
NEW-YORK de Janus Glowacki. Un polonez, adică. El a adus piesa, el a 
comandat traducerea. Încep prin a-1 întreba: 

E.P :  Ai o slăbiciune specială pentru polonezi, tu, ca polonez, nu? Pe 
Mrozek l-ai montat de vreo trei ori . . .  

Al.C.: Adevărat. Ca polonez, zici? Poate. Raportul meu cu  această 
cultură e totuşi mult mai dificil de explicat. Fiindcă de cînd mă ştiu am 
gîndit, acţionat şi visat în limba română. Limba polonă este, cum să-ţi 
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spun . . .  grădina mea intimă . . .  Chiar dacă primele cîntece de leagăn sau cele 
de Crăciun erau cîntate într-o altă limbă decît cea a vecinilor din imobil, 
eu nu am avut niciodată impresia că limba română e o limbă străină după 
cum din anii cei mai fragezi am avut acces (datorită mamei mele şi mai 
ales a bunicii Sabina) la poemele lui Mickiewicz. "Pan Tadeusz" mai ales, 
din care recitam ori de cîte ori se ivea ocazia . . .  Mama, care era pictoriţă, 
avea un stil bizar de a zugrăvi personajele ei inconfortabile. Mai tîrziu, 
cînd am avut ocazia să privesc tablourile lui Witkiewicz, asemănarea 
stilistică m-a şocat profund . . .  Acelaşi Witkiewicz, care după cum ştii, a 
fost unul dintre avangardiştii secolului XX în teatru . . .  E vorba numai de 
o coincidenţă? Greu de răspuns. 

Dacă însă vorbim despre teatru, sînt sigur că alta mi-ar fi fost profesia 
dacă nu m-aş fi întîlnit foarte devreme cu operele lui Caragiale, Eminescu, 
Călinescu, Bacovia şi atîţia altii . . .  

Chiar şi acum cînd mi se  întîmplă să  încurc paşapoartele îmi spun că 
ţara mea este de fapt limba română. Sună pătimaş? Poate. 

Revin la întrebarea ta. Nu cred că mă vei contrazice dacă afirm că 
dramaturgia poloneză e foarte interesantă şi, după părerea mea, în România 
uşor de înţeles. Mă rog, cât poate fi uşor de înţeles o dramaturgie complexă 
ca cea poloneză . . .  E firesc deci ca textele poloneze o dată cunoscute (din 
păcate prea puţin traduse, însă ăsta e un alt subiect) acest tip de literatură 
e o tentaţie pentru regizori, cît şi pentru actori . . .  

E.P : Ai dreptate, recunosc. Şi mai trebuie să recunosc, a i  semnat cîteva 
spectacole extraordinare, premiate, lăudate, aplaudate: EMIGRANŢ!I, 
TANGO (tot cu trupa maghiară aceasta din urmă), ABATORUL. Au jucat, 
în spectacolele trupei româneşti Mircea Constantinescu, regretatul Radu 
Vaida, Ion Abrudan, Mariana Presecan, Daniel Vulcu şi alţii. 

Au fost nu buni, ci foarte buni, toţi . . .  Chiar aş dori să vorbim puţin 
despre actori. Am văzut, în timp, cum lucrezi tu cu actorii . . .  ştii cum să-i iei, 
aparent uşor, nu-i stresezi, ca alţii, afişezi o anume aparentă lejeritate, în 
fond eşti exigent, nu laşi să-ţi scape nimic. Nu le permiţi să improvizeze, 
îţi urmăreşti consecvent ideile cu care pleci la drum, lăsîndu-le totuşi o 
portiţă deschisă pentru propriile lor idei şi fantezii, dar NUM4.! dacă ele 
nu se abat de la linia personajului, aşa cum l-ai gîndit tu. Acuma, să nu 
mă iei peste picior şi să spui că uite ce bine ştie ea, mai bine ca mine, de 
răspunde în locul meu . . .  
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Al.C. : .  E firesc să ştii, de vreme ce m-ai unnărit sper cu atentie mai 
bine de zece ani . . .  Nu uit că ai participat activ la

' 
mai toate av�n�urilc 

teatrale orădene din anii aceia. Dacă despre caietele noastre program se 
vorbea adesea, era numai datorită minuţioasei tale pasiuni care te situa în 
mij locul actului de creaţie. Mă şi mir că nu te-am luat asistent de regie, 
nu? Cred că ne-am fi înţeles foarte bine . . .  

E.P : Ei bine, nu cred, regia e o altă meserie, n-am pretenţia că ţi-aş 
fi putut fi de mare folos . . .  

Al.C . :  Poate e aşa cum spui, dar ai observat că actorii distribuiti de 
mine gîndeau ca mine sau apropiat de mine . . .  , aşa încît ne înţelegeam de 
multe ori din priviri, din gesturi scurte sau folosind cuvinte-cod, vorbirea 
codificată nefiind invenţia mea, ea există în orice breaslă, de cînd lumea . . .  
Mă încăpăţînez ş i  astăzi să-mi închipui că  atunci cînd actorul, regizorul, au 
curajul să se pună în primejdie tocmai pentru a împărtăşi idei, atunci şi 
publicul va împărţi cu noi această curiozitate şi va dori să afle ceva nou 
împreună cu noi. 

E.P :  Aş vrea să ne Întoarceam puţin Înapoi, la anul I970: pe I9 
decembrie a avut loc la Oradea, premiera debutantului În regie, a tînărului 
absolvent Alexandru Ca/pacei - clasa Ion Olteanu -, cu piesa lui Brecht 
DISPARIŢIA L UI GALY-GAY. În cei zece ani, aproape unsprezece, cît ai 
stat la Oradea, ai montat o serie de spectacole de mare succes marcînd 
reintrarea teatrului românesc de la Oradea În rîndul teatre/ar importante 
din România, după o perioadă de oarecare, să-i spun stagnare, adormire, 
ce mai, o pauză, nu? . . .  

Voi proceda ca Pristanda, le voi enumera, pe rînd: OMUL CARE . . .  de 
Horia Lovinescu, PESCĂRUŞUL de Cehov, REGELE GOL de E.Şvarţ, 
ACEŞTI ÎNGERI TRIŞTI de D.R.Popescu, A ŞASEA PUTERE de Vincenzo 
di Mattia, PLOŞNJŢA de Maiakovski, POVESTE DE IARNĂ de Shakespeare, 
, BALCONUL de D.R.Popescu, TANGO de Mrozek, SPRE STELE de Le
onid Andreev, HOTĂRÎREA de Mircea Bradu, EMIGRANŢII de Mrozek, 
ASTĂ-SEARĂ SE JMPROVIZEAZĂ de L.Pirandello, INIMA de Mircea 
Bradu, O SCRISOARE PIERDUTĂ de I.L. Caragiale. DIOGENE CiiNELE 
de D.Solomon, ŢARUL !VAN iŞI SCHIMBĂ MESERIA de M.Bulgakov. 

Iată, în zece ani şi jumătate, sunt optsprezece spectacole. Sunt puţine, 
nici două pe stagiune, nu? - (dar, cu cîteva mici excepţii - mă refer aici 
la spectacolele care nu ţi-au ieşit chiar aşa cum ţi-ai fi dorit), sunt destule? 
Cine ştie? Dacă ne gîndim însă că cele mai multe au fost adevărate 
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sârbători, evenimente ale oraşului, naţionale chiar, a fost bine. Despre 
cîteva se fac referiri şi astăzi, în cărţile de teatru sau la cursurile de artă 
teatralâ din Bucureşti şi din ţară . . .  

Al.C. :  Da? Cum ar fi? 
E.P :  Cum ar fi EMIGRANŢII sau ASTĂ-SEARĂ SE IMPROVIZEAZĂ 

- două evenimente certe ale teatrului românesc. Îţi aduci aminte ce sâli 
am făcut la Bucureşti În turneu, ce ecouri extraordinare au urmat, ce 
aplauze, cronici bune, cîtă bucurie, ce satisfacţii am trăit!? 

Al.C. :  E adevărat, dar tu îmi spuneai odată că ţi-au rămas la suflet şi 
altele . . .  Mi-ar fi plăcut tare mult dacă, de pildă, "Ţarul lvan" ar fi depăşit 
graniţa judeţului . . .  

E.P :  Desiguuuuuuw; ş i  n-o spun numai eu. Mă gîndesc acum la cele 
două spectacole derepopesciene . . . Îngerii trişti " şi .. Balconul ". Jntraseşi 
deja în graţiile, ca să zic aşa, ale celebrului nostru critic teatral, Valentin 
Silvestru - al cărui cuvînt atîrna greu în balanţă - şi el, se ştie, ţinea mult 
la DERE, dar spectacolele tale i-au mers la inimă şi . . .  

Al.C . :  Ş i ,  acum îmi dau seama, ce  bine ştia ş i  e l  să  ascundă în cronicile 
lui "bombele" pe care le trimiteam, noi, subtil, dar destul de limpede 
pentru cine voia să le VADĂ, în spectacolele noastre. 

E.P :  Ne ascundeam uneori în spatele unor citate din Ceauşescu, de 
prin discursurile lui, în care, vezi Doamne, el ne îndemna să fim critici şi 
autocritici. Altfel, multe deranjau cenzura locală şi naţională, atît din 
textele lui D.R.Popescu (dar nu îndrăzneau să-! dea " subversiv " pe 
preşedintele Uniunii Scriitorilor şi membru al Marii Adunări Naţionale), 
cît şi, mai ales, modul cum unii regizori inte1pretau scenic aceste texte, 
făcîndu-le nu de puţine ori incendiare. 

Dar mă mai gîndesc şi la SPRE STELE, un !>pectacol foarte frumos, 
emoţionant, rotund, armonios, în care actorii se simţeau bine, iar muzica 
(Florian Chelu, ti'năr, înalt, slab, cu plete, avînd ceva de Christ, cînta 
undeva sus, pe acoperişul decorului) augmenta emoţia declanşată de 
rafinamentul cu care era gîndită fiecare scenă . . .  

Al.C. : Din păcate, spectacolul a avut ghinion, îţi aminteşti, nu? A ieşit 
în premieră în seara cutremurului, în martie '77 şi n-a mai fost văzut cum 
trebuie, cu toată nebunia de după, pînă în iunie, iar toamna, la reluare nu 
mai ştiu ce s-a întîmplat . . .  
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E.P:  Ei, nu mai ştii . . .  Ştii foarte bine, spectacolele în reluare au uneori 
un destin aparte. Dar atunci, după nenorocirea aceea, nu-i mai ardea 
nimănui de spectacole, lumea era profund marcată . . .  

Să revenim acum la plecarea ta . . .  definitivă, la fuga ta din România 
comunistă. Îmi amintesc, ai pus în scenă, cu regretatul Dan Jitianu, ŢARUL 
/VAN a/ lui Bulgakov. Piesa acestui atît de controversat scriitor ros, interzis 
şi pus la index, dar quasinecunoscut la noi, cel puţin ca dramaturg, ţi-a 
permis ţie, regizor, să comunici o mulţime de lucruri despre SISTEMUL 
torţionar sovietic, într-un mod subtil. Cele două planuri - unul ireal, altul 
de o actualitate foarte. . .  apropiată nouă, tuturor - se întrepătrondeau 
ingenios dar şi periculos . . .  În spectacol juca şi Liviu Rozorea care a plecat 
la scurtă vreme in Germania, definitiv. Apoi ai plecat tu şi n-ai mai venit 
şi spectacolul a devenit el însuşi unul dizident. Păcat. A fost foarte fromos 
şi bogat în nuanţe de tot felul. Tarniţă era şi ţarol şi administratorul de 
bloc. A fost colosal, publicul rîdea mînzeşte la mulţimea de aluzii de tot 
felul. De altfel actorii jucau cu imensă plăcere, ca mai întotdeauna la tine. 
Chim; cum făceai, ce făceai, de-i luai aşa cu tine pe actori şi te urmau cu 
dragoste . . .  Care e secretul? 

Al.C . :  Nu-i nici un secret. Cred că reuşeam să-i conving că discursul 
nostru c important, sincer, valabil . Altceva ce să fie? Eram o familie, unii 
actori îmi erau buni prieteni, da, e posibil şi în teatru! Mă credeau pe 
"cuvînt" . . .  Nu voi uita niciodată momentele de tensiune şi graţie pe care 
mi le-a oferit marele actor Nicolae Toma, Eugen Harizomenov cu inteligenţa 
sa sccnică redutabilă, meşteşugul lui Ion Mâinea, pasiunea care a pus-o în 
joc Eugen Ţugulea în de neuitatul rol din "Balconul", entuziasmul de 
nestăvi lit al lui Ion Abrudan, autenticitatea personajelor la Ion Martin, 
tehnica şi disponibilitatea Simonei Constantinescu, vitalitatea Marianei 
Neagu sau vehemenţa scenică a lui Jean Săndulescu, fineţea lui Radu 
Vaida, foamea de teatru a lui Mircea Constantinescu . . .  

E.P:  Da, uite, nu de mult am citit un interviu pe care i-l ia, într-o carte 
Ioan Moldovan lui Daniel Vulcu. Şi el te enumeră printre cei patru-cinci 
regizori pe mfna cărora ar merge cu ochii închişi, regizor cu care a făcut 
roluri bune În spectacole importante. 

A.C: Mă bucură ce-mi spui. Fiindcă lucrul cu Daniel (Oradea post
exil) s-a petrecut la o nouă răscruce a vieţii mele. Piesa "Abatorul" (tot 
Mrozek, fireşte) trebuia să o pun în scenă în Franţa. Era prevăzut un buget 
important, Mrozek îmi acordase drepturile pentru traducere şi spectacol. 

62 

https://biblioteca-digitala.ro



Din păcate, şi cum se întîmplă adesea, proiectul, după luni de zile de 
pregătire şi emoţii, a fost în cele din urmă "amînat". 

Eu însă doream cu tot dinadinsul să-I realizez. Mircea Bradu îmi oferea 
această oportunitate, însă mă temeam foarte tare că acest formidabil text 
nu este cel mai potrivit pentru România. Îţi aminteşti probabiL Era vorba 
despre muzi�ă şi politică. Triunghiul artă-politică-erotism. E vorba, cred, 
despre cea mai witkewicz-ană piesa a lui Mrozek un text uşor de comunicat 
în Franţa de atunci, quasi-imposibil în România antc şi recent revoluţionară. 
Lucrul cu actorii, nu doar cei francezi, dar şi cu cei români, se anunţa 
anevoios. O piesă în care ideile trebuie nu încamate ci, din contra, 
abstractizate. În rolul principal un actor . . .  aş spune Salvador Dali tânăr . . .  
nu pictor c i  violonist, nu bărbat c i  un adolescent bătrîn . . .  Pe Daniel nu-l 
cunoşteam. . .  dar parcă era singurul. . .  La rîndul lui îmi mărturisea că e 

pentru prima oară cînd se apropie de un astfel de univers . . .  Efortul său 

pentru a asuma acel rol temerar a fost (nu exagerez! )  enorm. Pierduţi In 
discuţii şi repetiţii uitaserăm amîndoi că în teatru un loc întotdeauna 
inexplicabil îl are talentul. Iar Daniel îl are cu prisosinţă. Sper să-I folosească 

mereu la fel cum a făcut-o în Abatorul. E un prieten şi prietenii între ei nu 

prea se laudă. Eu însă iată, o fac. 
E.P.: Şi e lungă lista acestor actori. Mă gîndesc la regretatul Toma 

Nicolae şi la Ion Abrudan, la Simona Constantinescu şi la Alia Tăutu, 
Mariana Neagu, Mariana Vasile, Ileana Iurciuc, la Mircea Constantinescu 
şi la iar regretaţii Radu Vaida şi Eugen Harizomenov (unul din actorii tăi 
preferaţi).  Ce roluri frumoase a făcut el cu tine în PESCĂRUŞUL şi În 
DIOGENE CÎINELE. . .  Dar hai să nu mai divagăm, deşi aceste divagaţii 
fac tot farmecul convorbirii noastre . . .  Aş dori să ne spui ce spectacole 
ai pus în Franţa, unde te-ai stabilit de mulţi ani, la Paris, şi unde am 

avut plăcerea să te vizitez şi să-ţi cunosc familia, pe Delia, soţia ta, 
muzician şi pe micuţa Eva, o fetiţă care acum e deja o domnişoară şi 
care, mai ştii, nu voia să vorbească deloc româneşte, deşi înţelegea tot 
ce-i spuneam . . .  

Al.C. :  Da, iar în vara aceasta, venind e le  în ţară, am avut surpriza, 
plăcută de altfel, să constatăm, eu şi Delia, că la Sinaia şi la Bucureşti a 
vorbit cursiv şi mult româneşte . . .  

E.P. :  Ei, ştia ea ce ştia . . .  în România se vorbeşte româneşte, nu? Mai 
ales . . .  Să revenim la tine. Ce spectacole ai montat? 

63 

https://biblioteca-digitala.ro



Al.C . :  În Franţa, la Teatrele Cerisiere ţi De la Clepsidrc am pus cîteva 

spectacole (CĂSĂTORIA lui Gogol, CAII LA FEREASTRĂ de Vişniec, 
CENUŞĂREASA după Charles Perrault ,  un spectacol pentru adulţi ,  
TERASA de Jean Claude Carricrrc) .  În Germania şi E lveţia am pus 

EMIGRANŢII, în Martinica o ANTIGONA. Am pus şi opere, AGRIPPlNA 

de Handel, DIOGENES, BASTIEN ŞI BASTIENNE la Opera din Villebone. 
În România, după ' 90 am pus, la Bucureşti, Braşov, Oradea :_ cum ştii -

şi la Tîrgu-Mureş - la trupa română şi maghiară -, ABATORUL de Mrozek, 

CUM VĂ PLACE, TERASA, ÎNCERCAREA de Marivaux, PĂDUREA de 
Ostrovski ,  IUBIRI NETERM INATE de Paul Emond, LA FAUSSE 

SUIVANTE (Falsa doamnă de  companie). 

E.P :  Ai colaborat la Bucureşti, cu Teatrul de Comedie şi cu Teatrul 
Bulandra. 

Al.C. : Da. La Comedie am pus piesa lui T.Mazilu, Sentimental tango 
(cu titlul schimbat din motive de cenzură al piesei Proştii sub clar de 
lună). O distribuţie excepţională: Stela Popescu, Vasilica Tastaman, Si lviu 
Stănculescu. Am mai montat un D.Solomon, o piesă foarte bună, Arma 
secretă a lui Arhimede - cu Ştefan Tapalagă, Si lviu Stănculescu, Eugenia 

Mirea, Aurel Giurumia, Anton Filip, Dumitru Rucăreanu. Vasilica tocmai 

fugise . . .  aşa că pe ea n-am putut-o distribui . . .  La Bulandra, din păcate, 

n-am finalizat Ţarul /van. Motivele sînt multe. Dar ce distribuţie de aur 

făcusem ! Ascultă: Victor Rebengiuc, Ştefan Bănică, Tamara Buciuceanu, 

Virgil Ogăşanu, Tora Vasilescu . . .  Uneori, dacă e să nu-ţi iasă ceva, nu-ţi 

iese, nu ştii? 

E.P :  De fapt, Ţarul !van ţi-a purtat noroc - şi la Oradea, nu ? Atunci 
ai plecat şi tu în Anglia şi de acolo în Franţa . . .  Ştiu că şi predai, în 
Franţa . . .  

AL.C . :  Predau actorie l a  o şcoală particulară de teatru. În Franţa se 

pătrunde greu în profesia noastră. E un război dur . . .  Nu lucrezi permanent, 
ci pc proiecte. Uneori şansa îţi surîde, alteori ba .. . 

E.P:  Ce teatru se mai face azi în Franţa? E aşa, un fel de întrebare 
foarte generală . . .  

AL.C. :  Ş i  răspunsul va  fi l a  fel .  Se  face teatru foarte bun ş i  teatru 
mediocru, ca peste tot. Lucrează mari regizori, cu vedete, se pun autori 
importanţi (Rabelais, Cehov, Shakespeare, Moliere) dar şi piesuţe. Se face 
şi teatru bulevardier. Î l poţi vedea într-o seară pe Bob Wilson, în alta vezi 
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"teatru fără cuvinte". În general. În Franţa, cuvîntul e la mare cinste, dar 
şi imaginea. Se caută, ca peste tot, se caută, se inovează, şi uneori nu foarte 
des, se strecoară şi impostura . . .  Actorii însă sunt profesionişti sută la sută, 
fac orice, dar fac cu maximum de seriozitate şi aplicaţie. Teatrul francez 
de azi? L-aş numi unul al analizei şi al cartezianismului .  

E.P :  În ce sens? Dacă este să ne gîndim la celebra sa METODĂ, două 
ar fi momentele: cel al renunţării totale la tot ce e adevăr, şi unul pozitiv, 
anume folosirea, pentru progresul în materie de cunoaştere, a criteriului 
clarităţii şi distincţiei de idei. 

Într-un frumos eseu despre Descartes, Constantin Noica observă că 

" intelectul şi voinţa nu pot fi cauza erorilor noastre ", ci doar "proasta 
întrebuinţare a facultăţilor acestora ", Dumnezeu dînd oamenilor libertatea 
de a se folosi cum trebuie de ele. 

Dar cel mai important mi se pare că rămîne - ca să nu lăsăm cumva 
impresia că am fi filosofi - ace/ limpede "gîndesc, deci exist ". 

Ar fi vorba, prin urmare, de un teatru profund analitic, raţional, nu? 
Al.C. :  Da, de pildă poţi vedea un spectacol cu o piesă de Comeille -

care ar putea fi destul de plicticoasă, nu? Ei bine, francezii fac spectacole 
pline de imaginaţie, fascinante adesea, dar în acelaşi timp profund analitice. 
De altfel şcolarii francezi frecventează teatrul, învăţînd, la faţa locului, ce 
înseamnă un scriitor clasic, dar şi un spectacol teatral. Lor le sînt destinate 
spectacole, matinee speciale, cu scop educativ cert. În ce priveşte teatrul 
aşa-zis din banlieu, poţi vedea spectacole care cochetează cu noul, cu 
modernitatea (ceea ce într-un timp se numea teatru experimental), cu forme 
teatrale obişnuite - nu demodate, să fim bine înţeleşi . E o căutare 
permanentă, o nevoie teribilă de înnoire. 

E.P :  Ştim că primăriile franceze subvenţionează spectacole . . .  

Al.C. :  Da, dar nu cu sume prea mari , ci destul de modeste, de mod
erate, dar o fac. Nici Ministerul nu pune la dispoziţie bugete îndestulătoare, 
aşa încît creatorii caută, caută, identifică surse financiare, caută sponsori 
sau mecenaţi, cum se numesc ei la noi. Dar nu te speria, nici acolo nu se 
înghesuie bogaţii să sprij ine teatrul. . .  Actorilor pasionaţi de profesia lor nu 
le rămîne decît să joace pe bani puţini şi o fac, crede-mă, cu pasiune şi 
dăruire .. . Pîinea şi-o cîştigă de multe ori în altă parte. E şi unul din motivele 
- vorbesc de bugete! - pentru care teatrele apar şi dispar cît ai zice peşte. 
Supravieţuirea e o problemă. Teatrele cu structuri mici, lejere, au şanse 
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mai multe, dar şi existenţa lor depinde de durata proiectelor. Biletele nu sînt 
prea scumpe, aşa încît sălile sînt mereu pline. Publicului francez continuă 
să-i placă şi spectacolele de bulevard, în care strălucesc mari vedete . . .  

E.P :  Dar şi  teatrele mignone rezistă, cum e La Huchette. 
AI.C. :  cel în care a debutat Eugene Ionesco, acum o jumătate de secol. . .  

c u  "Cîntăreaţa cheală" . . .  Şi continuă să s e  joace ş i  azi. 
E.P :  Ce ne poţi spune despre artiştii români din Franţa? Cu cine 

dintre românii plecaţi ai rămas prieten sau măcar in relaţii bune? De fapt 
cu cine te vezi? 

AI.C. :  În afară de prietenii de familie, cu regizorul Petrică Ionescu, cu 
lulian Negulescu, cu George Banu, cu Paul Salzberger, cu Matei Vişniec 
şi artiştii plastici George Apostu, Doru Covrig, Sorin Haber. Cu Andrei 
Şerban nu mă văd deloc. 

E.P :  Frecventezi acţiuni ale Ambasadei Române la Paris? 
AI.C. :  Uneori. 
E.P :  Şi nici tu nu te-ai dezis de România. În ultimii ani ai fost mereu 

invitat să pui in scenă spectacole aici, ba la Bucureşti, ba la Braşov, ba 
la Oradea, ba la Tirgu-Mureş. Anul acesta ai fost şi nominalizat la Gala 
Uniter. Te felicit. Cum se face că la Oradea nu cu trupa română ai colaborat, 
ci cu cea maghiară? 

AI.C.:  Explică-ţi singură. N-am fost invitat de conducerea Trupei Iosif 
Vulcan, ci de Meleg Vilmos, şeful Trupei Szigligeti. Şi am venit. 

E.P : Ai propus şi ai realizat un spectacol - după părerea mea foarte 
bun, poate puţin prea lung, dar lucrat cu grijă, cu rafinament, şi în care 
actorii, cum am mai spus, au colaborat cu devotament, urmindu-te cu 
vizibil interes profesional, dar şi cu imensă prietenie. Cum te-ai înţeles cu 
ei? Pe Fabian Eniko şi pe Acs Tibor îi ştii dinainte de plecarea ta, dar şi 
cu ceilalţi te-ai înţeles excelent. 

AI.C. :  Am venit cu ANTIGONA LA NEW-YORK, o piesă de Janus 
Glowacki, un scriitor important polonez - nu doar dramaturg (născut la 
Poznan în 1 938). Patru personaje, toate aproape la fel de importante, o 
tematică extrem de actuală, dar nu o actualitate forţată, Doamne fereşte, ci 
una care decurge într-un mod firesc din însăşi metafora anticei Antigone, 
devenită aici o femeie portoricană. Lumea este una a întîlnirii indivizilor 
marginali de Ia periferia societăţii, oameni care încearcă cu mare dificultate 
să-şi păstreze identitatea, dar sînt pe cale să şi-o piardă într-o lume care se 
declară pe faţă democrată, cea mai democrată, dar în care mai e destul loc 
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pentru atît de clamata "grijă pentru om". Este o piesă dură, gravă, profundă. 
Spui că spectacolul ţi s-a părut lung? 

E.P :  Da, am şi scris în cronica mea din Teatrul Azi acest lucru. Pentru 
mine, care am urmărit cu un alt fel de interes, să-i spun profesional, jocul 
actorilor, tensiunea, energia pe care o emanau, crescendoul spectacolului, 
pentru mine spun, nu a fost prea lung, dar publicul, 1- am urmărit, începea, 
după o oră şi ceva - pînă la pauză - să dea semne de oboseală sau de 
nerăbdare. Poate era acea parte din publicul maghiar căreia îi plac mai 
mult operetele şi comediile muzicale, cine ştie? Unii au şi plecat la pauză, 
ne bănuind ce lucruri spectaculoase le-aţi rezervat în partea a doua . . .  

Ca multe alte spectacole, a căror soartă o depling de ani şi ani şi acest 
spectacol a avut un destin trist şi nedrept: s-a jucat de puţine ori, spre 
dezamăgirea actorilor. Rar mi-a fost dat să văd un actor ca Dimeny Levente, 
care a fost fericit să joace la tine rolul. . .  unui mort. Şi să-I joace ca un 
aplomb şi cu o plăcere - cuvîntul nu e potrivit, dar eu aşa l-am văzut -
care mi I-au făcut tare simpatic. N-am să-/ uit multă vreme . . .  Las ' că şi tu 
ai construit, special pentru el, în cheie grotescă, nişte scene greu de uitat. 

Al.C. :  Nu cumva eşti sentimentală? După atîţia ani petrecuţi în teatru . . .  
E.P :  Ba sînt şi  nici nu mă sfiesc să arăt. Mai voiam să te întreb dacă 

te vezi cu George Banu. A venit şi la Oradea, mai ştii, acum mulţi ani, 
să-ţi vadă un spectacol. imi amintesc cu cîtă eleganţă dar şi precizie 
ne-a spus succint impresiile sale. Şi am făcut toţi trei o lungă plimbare. 
Unde? La piaţa de vechituri. Talcioc. Ocskapiac - cum spun ungurii. 
A fost amuzant. 

Al.C. :  Mă văd rar, dar mă văd, cu el şi cu Monique Borrie, soţia lui, 
o femeie foarte inteligentă şi plină de farmec, profesoară şi ea, ca şi el, la 
Universitatea Sorbonne Nouvelle. 

E. P :  Da. Sunt un cuplu foarte interesant. Tocmai am citit cartea 
Doamnei Borie, studiul despre Artaud: dens, excepţional. intilnirile cu 
George Banu, la festiva/urile teatrale sunt, mereu, instructive şi plăcute. 
A propos, ştii ce spune ea că este un artist adevărat? . .  E vocea şi făclia 
adevărului ". .. Vizionar, vraci . . .  " Ce frumos. . .  Ţie, Sandu Colpacci, îţi 
mulţumesc mult pentru această lungă convorbire şi îţi urez noroc, succes, 
sănătate! 

Al.C. :  În fond, vorba lui Cehov: n-am făcut nimic, am băut cafea (nu 
ceai ! )  şi am stat de vorbă, nu? 
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" Dacă teatrul este tabloul fidel a ceea ce se 
petrece în lume, interesul pe care ni-l stîrneşte este 
deci în raport necesar cu modul nostru de a vedea 
lucrurile reale. Or, eu văd adesea că un mare 
Principe în culmea fericirii, acoperit de glorie şi 
strălucind de succes, nu obţine din partea noastră 
decît sentimentul steril al admiraţiei, care este străin 
inimii noastre. 

Genul serios nu admite decît un stil simplu, fără 
flori şi ghirlande; întreaga sa frumuseţe trebuie să 
decurgă din conţinut, din textură, din interes şi din 
desfăşurarea subiectului. Acest gen fiind tot ati"t de 
autentic ca natura însăşi, sentinţele şi penajul 
tragicului, poantele şi cocardele comicului îi sînt 
absolut interzise, dacă nu sînt puse în acţiune, 
maximele nu au ce căuta aici. Personajele sale 
trebuie să apară întotdeauna în aşa fel încît aproape 
să nu fie nevoie să vorbeasacă pentru a trezi 
interesul. ( . .) Cred deci, ca şi d-1 Diderot, că genul 
serios trebuie să se scrie în proză. Cred că această 
proză nu trebuie încărcată cu ornamente şi că 
eleganţa trebuie întotdeauna sacrificată în favoarea 
energiei, atunci cînd sîntem constrînşi să alegem 
între ele. " 

Beaumarchais ( 1 732- 1 790) : 
Eseu despre genul dramatic serios, trad. :  L.C. 
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SIMON A 
CONSTANTINESCU 
actrită ' 

S-a născut la Bucureşti, pe 1 1  decembrie 
1 929. 

A terminat Institutul de Teatru în anul 1 952 
c u  media 1 0. I-a avut profesori, între alţii, pe 
Costache Antoniu, Radu Bel iga-n, Sorana 
Coroamă Stanca (tineri şi ei, Sorana doar cu 
cîţiva ani mai mare). 

A fost repartizată la Iaşi . . .  Cum a ajuns la 
Oradea, povesteşte singură .. . 

Fişă artistică selectivă: 

Didina Mazu ("D'ale carnavalului" de I .L.Caragiale, regia: Valeriu 
Moisescu); Axinia ("Pădurea" de A.N.Ostrovski, regia: Dan Alecsandrescu); 
Helena ("Visul unei nopţi de vară" de W. Shakespeare, regia: Andrei 
Brădeanu); Belisa ("Mofturile Belisei" de Lope de Vcga, regia: Corneliu 
Zdrehuş); Doamna Stanca ("Mihai Viteazul" de Octav Dessila, regia: Ion 
Deloreanu); Wanda ("Gaiţele" de Al.Kiriţescu, regia: Valeriu Grama); Lady 
Macbeth ("Macbeth" de W.Shakespeare, regia: Ion Deloreanu); Soţia 
("Micul infern" de Mircea Ştefănescu, regia: Sică Alexandrescu); Cleia 
("Vulpea şi strugurii" de G.Figueiredo, regia: Szombati Gille Otto); Arkadina 
("Pescăruşul" de A.P.Cehov, regia: Al.Colpacci); Alice ("Play Strindberg" 

de Fr.Diirrenmatt, regia: Szombati Gille Otto ); Principesa Soltana Ţuţubey 
("Dictatorul" de Al.Kiriţescu, regia: Sergiu Savin); Inna ("Spre stele" de 
L.Andreev, regia: Al.Colpacci); Doamna Ghica ("Occisio Gregorii . . .  ", re
gia: Ion Olteanu); Doamna Ignazia ("Astă-seară se improvizează" de 
L.Pirandello, regia: Al Colpacci); Liza ("Zece hohote rîs" de T.Popescu, 
regia: Al.Darie ); Liubov Ranevskaia ("Li vada de vişini" de Cehov, regia: 
Laurian Oniga); Mama ("Abatorul" de S lawomir Mrozek, regi a :  
Al.Colpacci); Prudencia ("Casa Bernardei Alba" de F.G.Lorca, regia: Irina 
Popescu-Boieru); Împărăteasa ("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion 
Ciubotaru) 
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"ORICE ROL, DACĂ ŞTII SĂ-L JOCI, 
E O COMOARĂ ... " 

E.P :  Bine te-am găsit, Simona dragă! 
S.C. :  Bine ai venit! 
E.P: Ne-am aşezat să vorbim în tihnă, aici, la voi acasă, în apartamentul 

care poartă, pe de o parte, prin atîtea obiecte frumoase, vechi, amprenta 
familiei tale, despre care vom vorbi, pe de alta, uite, casa e plină de 
obiectele ce-i erau dragi şi apropiate lui Tarniţă, soţul tău, eminentul actor 
Nicolae Toma. 

S.C. : Aşa este, dar, dacă vei începe să mă întrebi despre el, voi începe 
şi eu să plîng şi nu ştiu cum va decurge conversaţia noastră. 

E.P:  Bine. Ai dreptate. De fapt eu te-am întrerupt tocmai cînd tu 
spuneai că ai debutat la Teatrul Naţional din Iaşi. 

Nu întîmplător, fiindcă aş dori să începem discuţia noastră cu amănunte 
despre familia ta . . .  Şi asta pentru că ar fi pentru prima dată cînd tu poţi 
vorbi public, deschis, despre trecutul tău, dat fiind că, în toţi anii 
comunismului, ai fost nevoită să ascunzi, să taci despre tot ce ţinea de . 
familia ta. E dureros. Acum eşti liberă să ne spui tot ce ai vrea să se ştie 
despre tine şi să rămînă într-o carte - care are, cred, mai ales acest scop: 
să rostească adevărul despre voi, să rostiţi adevărul despre voi. Liberi, 
fără frica unor consecinţe neplăcute. 

Şi asta, pentru că, de-a lungul anilor, în caietele-program, eu am luat 
mereu interviuri actorilor şi, îmi dau seama că din ele lipsesc destule 
amănunte ce trebuiau ţinute sub tăcere, destule omisiuni şi, mai ales, 
aceste răspunsuri, poate, excesiv de prudent exprimate, marcate cert de 
frica de a nu greşi sau a nu lăsa loc interpretărilor de tot felul. 

Aşadar, începe cu. . .  bunicii. 
S.C.:  Ei bine, da! Voi începe, emoţionată, să-ţi spun că, pînă în '45 , 

deci pînă pe la 1 3- 14 ani am avut o copilărie superbă - am fost fericită! 
Bunicul meu dinspre tată a fost prefectul judeţului Dîmboviţa, iar cel 

dinspre mamă a fost academicianul Gh.Adamescu, unul din autorii 
Dicţionarului limbii române. A fost profesorul de limbă română al regelui 
Carol al II-lea. 
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E.P. :  Aşa se explică, între altele, limba română curată, frumoasă pe 
care o vorbeşti de cînd te ştiu. . .  şi la faptul că ţii la acurateţea limbii 
rostite pe scenă . . .  

S.C.:  Da, cred. Bunicul era u n  o m  micuţ, rotofei, un tip distrat, genul 

"şoarece de biserică sau de bibliotecă", trăia mult printre cărţi şi din realitate 
nu prea înţelegea mare lucru. 

Îmi amintesc o întîmplare plină de haz din viaţa lor pe care mi-a 
povestit-o mama: odată, la masă, fata care-i servea, şi-a pennis să-i răspundă 
obraznic bunicii. Cînd a ieşit din sufragerie, bunica i-a reproşat că nu are, 
niciodată, o poziţie fennă, că n-a luat, firesc pe loc, atitudine împotriva 
servitoarei cam impertinente. "Pisule - aşa-I alinta - zi şi tu ceva, că tu 
niciodată nu spui nimic". Ce crezi c-a făcut bunicul? Cînd a intrat servitoarea 
în sufragerie, s-a sculat în picioare, a rostit ceva de genul ,,nu-ţi permit să-i 
vorbeşti obraznic doamnei" şi a trîntit o cană sau o farfurie mare pe jos, 
făcînd-o ţăndări. Fata, speriată, a ieşit fugind. Bunica şi mai speriată, i-a 
spus: ce te-a apucat s-o spargi? "Nu te speria, i-a răspuns el rîzînd, era 
crăpată." Aşa s-a consumat, cu umor, măruntul incident din menajul familiei 
Adamescu. Era o pereche ciudată, cam ca cele din comediile italiene: el 
micuţ, preocupat de ştiinţă, cititor pasionat, ea înaltă; de fapt şi ea era 
inteligentă, sensibilă, mare familistă . . .  

Vara, în vacanţă, mergeam cu părinţii şi cu fratele meu, la  moşia de la  
Crevedia unde ne jucam şi  trăiam fericiţi. 

E.P. :  Părinţii? 
S.C. :  Tatăl meu a fost, pînă au venit comuniştii la putere, director 

general al Camerei Deputaţilor. Era un om de o corectitudine exemplară, 
un om exigent, foarte apreciat şi respectat. 

Mama nu a lucrat - era o casnică înnăscută, avea preocupări legate de 
aspectul casei, de educaţia noastră, de îmbrăcămintea, de lecturile noastre. 
Ea aducea liniştea şi armonia în căminul nostru, atît de importante într-o 
familie. 

De la ea am moştenit această trăsătură şi dragostea pentru copii. Eu am 
iubit de mică copiii, ştiam să mă joc cu ei . . .  

E.P. :  Ce păcat că n-ai avut copii, Simona! Ştii cînd mi-am dat seama 
că iubeşti copiii? Cînd ai jucat în .. Fetiţa cu chibrituri " rolul unui băieţaş, 
Dick, parcă. Jucai cu foarte multă dragoste şi sinceritate şi te simţeai bine 
între copii. Dar să revenim. 
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S.C. :  Din păcate, ceea ce a urmat a fost numai nefericire: războiul, 
venirea comuniştilor. Părinţii mei şi-au pierdut averi le, tata lucra ca 
funcţionar mărunt, în locuri insignifiante, mama făcea pe infinniera. 
Locuiam înghesuiţi, ne băgaseră în casă o familie de muncitori. Bucătărie 
comună, sărăcie, mizerie, spionaţi tot timpul, trăiam cu frica în sîn. 

Eram studentă în anul I, m-am dus la Teatru, deşi părinţii ar fi vrut să 
fac o meserie mai . . .  practică. Actriţă? Li se părea destul de neserios ! 

Dar, peste toate, o altă nenorocire ne pîndea. Mult mai mare şi care ne
a marcat viaţa, pînă la sfîrşit. Fratele meu, unicul meu frate (mai mare cu 
cîţiva ani ca mine), inteligent, frumos ca un actor de cinema, cum se 
spune, ştiind o limbă latină cum rar mi-a fost dat să văd, vorbind şi o 
franceză impecabilă, moare de o tumoare canceroasă la creier. Atunci eram 
în anul IV. Am văzut cum poate încărunţi cineva într-o oră. Tatăl meu a 
îmbătrînit, încît nu-l mai recunoşteam. Din ziua aceea noi am devenit o 
familie tristă: nimic nu mai era ca înainte. Peste mizeria vieţii cotidiene s
a aşezat pentru totdeauna, amărăciunea despărţirii de fiul cel mare. Speranţa 
familiei noastre. Eram disperaţi, nimic nu ne putea consola. 

E.P :  Înţeleg. Aşa, cu tristeţe şi cu teama în suflet ai plecat la Iaşi. Erai 
o tînără foarte frumoasă. 

S.C. : Da, se spune că eram frumoasă, eram subţirică, modest îmbrăcată, 
cu rochii şi paltoane luate "pe puncte", pe cartele, adică, dar eram tînără, 
nu? La Iaşi încercam, într-un an, cît am stat acolo, să mă obişnuiesc. Eram 
pentru prima dată plecată departe de casă, de părinţii rămaşi singuri . . .  
Acolo, unul din regizori era Val Mugur, tatăl lui Vlad. Am continuat să 
învăţ cu el. . .  O dată, îmi amintesc, îi dădeam replica lui nea' Gică Popovici, 
un actor şi un coleg admirabil. Eu, ştiind că am un nas mai mare, aşa ca 
al Cleopatrei, nu stăteam deloc din profil. Vorbeam cu faţa spre public. El, 
ştiind asta, se aşeza cu spatele la public, să mă ajute. 

Val Mugur, supărat, mi-a strigat din sală: "Scumpa mea, mă vezi? De 
ce nu te uiţi la mine?" 

l-am spus păsul meu: "Atunci de ce te-ai făcut actriţă?" - mi-a zis: "Te 
rog să stai în scenă cînd şi cum trebuie". 

M-a convins. De-atunci n-am mai făcut nazuri niciodată. 
Era cu mine, acolo, Gilda Marinescu - o actriţă şi o colegă foarte bună. 
E.P : O, da, eu am "prins-o ", ca să zic aşa, la Timişoara, în studenţie. 

O adoram. Ai jucat mult la laşi? 
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S.C. :  Da, roluri foarte bune - de tinere, care mi se potriveau. A fost un 
an bun, cel al debutului meu . . .  De altfel, la Iaşi, am avut şansa, norocul să 
joc alături de actori mari, ca Any Braeschi, Miluţă Gheorghiu, Gică Popovici, 
Margareta Baciu. Erau şi colegi admirabili, aveam ce să învăţ de la ei . . .  
Sfaturile lor, micile secrete specifice profesiei noastre mi-au fost de imens 
folos. 

E.P :  Te chema Turculeţ . . .  
S . C . :  Da, era numele primului meu soţ - îmi convenea c ă  nu mă 

numeam cu numele tatei, "unnărit", poate, de comuniştii răzbunători. 
E.P : De la laşi ai plecat . . .  
S.C.:  L a  Braşov. Unde a m  stat un an. Aşa mi-au făcut contractul, la 

cererea mea. Şi am jucat, de asemenea, foarte mult. 
Încercam să mă apropii de casă. Ştiam că părinţii au nevoie de sprijinul 

meu sufletesc dar şi material (vînduseră, ca toţi boierii . . .  scăpătaţi, tot ce 
s-a putut, trăiam modest, din salariile mizerabile şi cu frica în sîn. Au fost 
daţi afară din casa lor, erau necăjiţi, îmbătrîniseră înainte de vreme . . .  ) 

Eu tenninasem şi Şcoala de desen tehnic - aşa că, în orice caz, gîndeam 
că o să vin acasă şi o să fac altă profesie. 

Sorţii însă au decis altceva . . .  
M-am angajat (îl cunoşteam p e  directorul Pîrîianu) l a  "Tănase". Am 

jucat în comedii muzicale şi spectacole de revistă. Era, este un teatru 
special, cu un public special, în care am învăţat multe - eu nu ştiam să 
cînt, dar dansam - mă mişeam adică - destul de bine şi spuneam cuplete, 
jucam în scenete . . .  Într-o zi însă, destinul a ales pentru mine . . .  m-am 
întîlnit cu Radu Penciulescu pe stradă şi el mi-a vorbit de Oradea, unde 
făcuse marele succes naţional cu Ciocîrlia. Mi-a descris teatrul orădean în 
culori atrăgătoare . . .  

E.P :  Şi oraşul, îmi imaginez, fiindcă lui Radu Penciulescu i-a plăcut 
oraşul, din cîte ştiu . . .  

S.C. :  Da, însă, ceea c e  nu mi-a spus Radu, a fost c ă  e l  s e  muta deja 
la Bucureşti, la Teatrul de Comedie, iar eu am plecat la Oradea. 

E.P :  Tu, draga mea, ţi-ai urmat destinul, nu crezi? 
S.C. :  Aşa cred şi eu. Aici ,  deşi am simţit că n-am fost iubită cu adevărat 

nici de colegi, nici de conducere, am rămas toată viaţa. Cum să nu cred că 
e mîna destinului? 
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E.P :  Vorbeşti de iubire? Eu cred că cel puţin un om te-a iubit! Tarniţă 
(Nicolae Toma) nu? V-aţi cunoscut la Oradea şi v-aţi căsătorit . . .  

Nu ştiu cît ai simţit tu că n-ai fost iubită aici, dar eu, dnd am venit 
la teatru, în 1965, am găsit un cuplu de actori foarte buni (din linia întîi!), 
care jucau foarte mult, erau stimaţi şi, cel puţin publicul, îi iubea . . .  
Cronicarii vă lăudau. Îţi aminteşti? Am publicat într-un caiet-program o 
scrisoare de dragoste a unei spectatoare, una din fanele tale. Spunea 
acolo că te-a urmărit de ani buni în spectacole şi te admiră pentru ţinuta 
elegantă, pentru mersul tău de regină, pentru că nu eşti doar o femeie 
frumoasă, ci şi talentată şi expresivă . . .  

S.C. : Aşa e .  Îmi amintesc. Ş i  pe stradă, uneori, mă opreau profesoare 
şi-mi vorbeau cu admiraţie. Era plăcut, recunosc. Dar în teatru, n-am simţit 
că sînt iubită. Uite, nu dau nume, că unii sînt plecaţi din lumea aceasta, 
Dumnezeu să-i ierte, dar, cel puţin atunci, în primii ani, n-au propus piese 
pentru mine, ba mai mult, n-au acceptat nici încercările mele de a propune 
ceva. Aşa a fost cu Ni/a toboşara - eu văzusem spectacolul cu Olga 
Tudorache şi, pentru că mi-a plăcut foarte mult, am propus s-o joc şi eu . . .  
Ei bine, m i  s-a răspuns că, l a  25 de ani, nu sînt destul d e  . . .  tînără pentru 
rol. lată însă că trupa maghiară a pus piesa în scenă - şi au făcut mare 
succes - cu Anna Dukăsz care avea cu 1 O ani mai mult . . .  Deh, amintiri . . .  

E.P. : Dar tu nu-ţi reproşezi cumva o anumită rezervă, o răceală, o 
distanţă pe care, tu ştii din ce pricini, le afiş ai uneori . . .  ? 

Tarniţă, mai comunicativ, mai prietenos, avea mult mai mulţi prieteni . . . 
S.C. :  Acum că ai aflat mai multe despre mine şi despre viaţa mea, ai 

înţeles, cred, că eram prudentă şi marcată de o anume suspiciune ... îmi era 
pur şi simplu teamă să nu-mi deconspir trecutul. . .  

E.P:  Înţeleg. Unii se  temeau de "şoptitori ". Începuserăm să nu mai 
avem încredere uneori nici în rudele cele mai apropiate. 

Eu, recunosc, sînt o fire mai deschisă şi, cu toate că aveam un tată 
PNŢCD-ist care a făcut un an închisoare pentru vederile lui, parcă nu mă 
temeam aşa, deşi am fost şi eu aproape de exmatriculare. . .  Chestiune de 
temperament! 

Dar hai să ne întoarcem la tine . . .  Ai jucat şi roluri mici, episodice, 
secundare? Te întreb aşa, pentru cititori, fiindcă eu ştiu răspunsul... 
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S.C. : Am jucat. Şi n-am refuzat niciodată un rol mic, tu ştii. Problema 
e că mi se încredinţau mereu roluri principale. Am jucat în spectacolul 
Liubov Iarovaia un rolişor care avea exact două replici. Şi le-am spus cu 
credinţă, bine, cred. 

E.P. :  Cum îţi pregăteai rolurile? Care erau modalităţile prin care te 
apropiai tu de personaje? 

S.C. :  Citeam de multe ori textul, acasă. Eram foarte atentă la lecturile 
la masă, la ce-mi sugera regizorul, la ce mă corecta şi mă atenţiona . . .  

E.P. : Te sjătuiai cu Tomiţă? Discutaţi despre roluri? 
S.C. :  Da. Mereu. Tomiţă avea un obicei foarte bun. Îmi citea piesa, 

comentam replicile, le întorceam pe toate feţele, încercam să ghicim sensul 
lor, complexitatea lor, capcanele pe care ţi le întindea o replică, un cuvînt. 

Ne ajutam mult unul pe altul. . .  Apoi urma mişcarea . . .  noi am învăţat 
în şcoală cum să legăm, logic, mişcarea de cuvînt, cum să ne aşezăm, cum 
să purtăm costumele. 

Fiindcă în momentul cînd ştiam în ce spaţiu (doar marcat, la început) 
ne mişcăm, printre ce fel de mobile, ce costum purtăm, ce elemente de 
recuzită folosim, lucrurile se nuanţau . . .  se împlineau. 

E.P. :  Erau detaliile foarte importante care, încet-încet, contribuiau la 
conturarea personajului, nu? 

S.C. :  Pentru mine, mereu, foarte importante. Între timp însă citeam, 
vedeam filme, căutam în legătură cu piesa, cu personajul, tot felul de date 
şi informaţii care m-ar fi putut ajuta . . .  

E.P. :  Ai rostit pe scenă sute de km de text. Poate mii, în toată cariera 
ta artistică . . .  Nu ţi-a fost greu? 

S.C. : Nu cred. Mi-a plăcut. Am avut o memorie prodigioasă, recunosc, 
dar memoria nu e totul pentru un actor. Important este să memorezi logic, 
să ştii, motivat, tot ce rosteşti, să-ţi urmăreşti atent partenerul, să înţelegi 
şi replicile lui şi atunci totul decurge ca într-o conversaţie obişnuită, din 
viaţă. Altfel, e ca-n teatrul absurdului - unul zice una, celălalt îi răspunde 
ceva fără nici o legătură cu întrebarea . . .  

E.P. :  Te-am urmărit în repetiţii, nu odată. Mi se pare mie sau chiar eşti 
o actriţă ascultătoare, cooperantă? De pildă, te-am urmărit la repetiţiile 
la Play Strindberg de Diirrenmatt, cu Szombati Gille Otto. Ascultai, 
comentai, cădeaţi de acord, şi apoi, ca prin minune, FĂCEAI, arătai, 
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adică, ce şi cum ai înţeles. Ai făcut un rol minunat, acolo, cu Ion Mâinea 
şi Marcel Popa. 

Apoi te-am urmărit, să zicem, în .. Dictatorul"  lui Kiriţescu; lucrai cu 
Sergiu Savin. Erai o prinţesă, o aristocrată, purtai toalete superbe, erai 
foarte frumoasă, dar îmi aduc aminte, te chinuia destinul personajului şi 
ai discutat mult cu regizorul. 

Cînd te-am văzut însă, de pildă, cu Ducu Darie, în Zece hohote de rîs 
de Tudor Popescu - ai repetat intens şi cu mare plăcere (deşi Ducu, 
exigent, vă întorcea de zeci de ori), rolul unei femei lălîi, îmbrăcate cu un 
capot jerpelit . . .  Nu-mi venea să cred că eşti tu . . .  dar ai reuşit. Era ceva ce 
nu mai jăcuseşi . . .  

S.C. : Întotdeauna mi-a plăcut s ă  fac personaje contre-emploi. Mă 
solicitau mai intens. . .  Cu Ducu însă m-am înţeles extraordinar. . .  Ştie ce 
vrea, e foarte talentat. 

E.P. :  Revoluţia te-a .. prins " aproape pe scenă?  Erai . , mătuşa 
americancă " din .. Va/sul de la miezul nopţii " de Viorel Cacoveanu. Mai 
ţii minte? Replicile ., capitalistei " - cum o numea un cenzor - te ungeau 
la inimă. În sfîrşit de pe scenă, spuneai cam ce gîndeai şi tu, ca persoană 
civilă, legat de sărăcie, de religie, de comunism, de vorbăria demagogilor. 
Ţie ţi-au scos, la vizionare, cele mai multe replici. Ba, la un moment dat 
cineva, unul dintre cenzori a propus chiar o aberaţie: să scoatem de tot 
personajul tău ce li se părea nociv, periculos, îndemnând publicul, la 
lucruri rele, la plecarea definitivă în străinătate, adică. 

Degeaba ne străduiam noi să-i convingem că .. mătuşa " asta este, vezi 
Doamne, personajul negativ care trebuia combătut cu argumente. . .  Viorel 
Cacoveanu a rămas interzis cînd a auzit .. propunerea ". 

S.C. :  Dar publicul rîdea în hohote şi chiar aplauda, fiindcă, în spectacol, 
eu mă prefăceam că uit şi mai scăpam replici din cele scoase la vizionare 
sau accentuam cum trebuie, altele . . .  

E.P.:  Erau, să recunoaştem, micile noastre victorii în legătură cu lupta 
cu cenzura. Ce este cel mai important în profesia asta? 

S.C.:  Seriozitatea maximă. Exigenţa. Ambiţia de a putea să faci ce vrei. 
E.P. :  Ţi-ai dorit roluri sau n-ai avut timp, jucînd foarte mult? 
S.C. :  N-am cerut niciodată un rol - le-am primit pe toate sau aproape, 

cu bucurie. Am jucat foarte mult. .. Un rol care mi-a plăcut enorm a fost 
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al Domnişoarei Cucu din Steaua fără nume, l-am jucat cu imensă plăcere. 
Dacă ştii cum să-I joci, rolul este o comoară! 

E.P.:  Ce poţi spune, din cîte observi, despre teatrul de azi? Cel orădean, 
cel românesc, cel străin? 

S.C. :  Ce se face în străinătate nu ştiu - nu deţin informaţii, ce se face 
în România, la ora asta, ştiu vag, din ce mai aud sau mai citesc. 

La Oradea se încearcă un teatru de export. Nu e rău - marfa de export 
e de calitate, nu? Am o singură nedumerire. Unde sînt actorii în vîrstă? De 
ei de ce nu mai e nevoie? Ce trupă e aceea în care toţi sînt tineri? Ce 
spectacole îşi propune, invariabil, o trupă alcătuită numai din tineri? Va 
ocoli teatrul, deliberat, piesele cu personaje trecute de prima tinereţe? E o 
nedumerire, doar . . .  

Îmi plac l a  nebunie, ţi-am mai spus, piesele pentru copii. L e  ador - şi 
personajele - copii şi spectatorii mici. 

E.P. :  Crezi că Teatrul din Oradea este bine condus? 
S.C. :  Da, în general da, dar toţi sînt tineri şi cam lipsiţi de experienţă 

- şi de viaţă artistică. Şi nici nu se consultă cu cei mai bătrîni . . .  Celor ce 
dau banii, cum văd, de la Consiliul judeţean, nu le prea pasă de finalitatea 
actului teatral:  ce se joacă, cum se joacă, cine sînt beneficiarii . . .  

E.P. :  Voi aţi fost o generaţie de carte (şi . ,  cu carte "!) - azi tinerii nu 
prea citesc . . .  Nu toţi, de bună seamă. Acum "se poartă " calculatorul. . .  

S.C. :  E regretabil .  Cartea mi-a fost mereu cel mai bun prieten. Nimic 
nu se compară cu dialogul tău mut, cu personajele unei cărţi bune . . .  

E.P. :  Lucica- Wanda, fiica lui Tomiţă, este ş i  ea actriţă la Naţionalul 
din Cluj. Sînteţi în cele mai bune relaţii . . .  

S.C. :  Da. Ş i  nu e o actriţă slabă, dar, c a  peste tot, joacă c e  i s e  dă, nu 
ce-ar dori, şi atunci evoluţia ei artistică e cum e !  

E.P.:  Nu prea interesează pe nimeni cum evoluează un actor - poate 
doar pe el însuşi . . .  Dar ce să facă el singur? Poate vom discuta altă dată 
şi despre asta. Acum ne oprim aici. 

Îţi mulţumesc pentru cafea şi pentru aceste confesiuni preţioase, şi îţi 
doresc numai bine şi sănătate! 
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"Nu peste mult tu vei fi cerul răsfrînt, 
eu voi fi soarele negru, pămîntul. 
Nu peste mult are să bată vînt, 
Nu peste mult are să bată vîntul . . .  " 

Şt. Aug. Doinaş 
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NICOLAE TOMA 
- TOMITĂ ' 

actor 
In memoriam 

Rareori mi-a fost mai greu să înţeleg cum 
poate dispărea cineva aşa, dintr-odată, ca şi 
cînd n-ar fi fost, sau ar fi fost doar o părere, 
aşa cum s-au petrecut lucrurile cu Tarniţă. 

Nu-mi venea să cred, cînd veştile rele au 
ajuns şi la mine, că de-a doua zi n-o să-1 mai 
văd în săliţa de la "contabilitate", stînd cu Silviu Bicescu, cu Bici, la o 
vorbă cu cafea . . .  

Acolo venea zilnic, în anii din urmă, cînd juca mai puţin sau nu mai 
juca deloc, să stea de vorbă cu Bici pe care-1 iubea, cred, cel mai mult, 
după iubitele lui Simona şi Lucica (soţia şi fiica!) .  

Îi plăcea să stea de vorbă cu Bici, mi-a mărturisit odată, că este 
inteligent, informat, "gîndeşte bine" şi, mai ales, cum comentează, cu haz, 
atît meciurile de fotbal, cît şi cele . . .  politice. El însuşi îi ironiza subtil şi 
cu haz pe "fripturiştii" politici, pe îmbogăţiţii peste noapte, lacomi, 
incompetenti şi hrăpăreţi, demagogi şi fals patrioţi . . .  Îi plăcea apoi firea 
bună, dezinvoltura, jemanfişismul şi optimismul mai tînărului său prieten. 
La care, de altfel, ţinem toţi . . .  

Tomiţă era (vai, de c e  era ş i  nu mai este?) cel mai prezent actor în 
teatrul nostru cel de toate zilele. Cafeaua era doar pretextul, e sigur, pentru 
nevoia lui de a nu lăsa să treacă o zi fără să vină la teatru: pe coridoare, 
prin fumoar, pe la birouri . Lui îi plăcea în teatru. 

Dar cînd spun prezent mă gîndesc îndată că el a fost la fel de prezent 
în ultimii . . .  aproape cincizeci de ani (vă daţi seama, asta înseamnă o jumătate 
de secol!)  şi pe scena teatrului : a jucat, mai ales roluri principale! - în 
peste o sută cincizeci de premiere şi în peste o mie de reprezenta ţii . . .  Poate 
două mii? 

Cum e oare să stai, în toate miile de seri, sub luminile orbitoarc (şi vai, 
obositoare! )  ale reflectoarelor? 
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De acolo, din centrul sau din colţul scenei, ne-au vorbit cu gura, cu 
ochii, cu trupul întreg, personaje pe care cu greu le vom uita: resemnatul 
Unchi Vanea din piesa lui A.P.Cehov, înspăimîntatul Primar din Vizita 
bătrînei Doamne de Friedrich Diirrenmatt, hîtrul Mogîrdici din Luceafărul 
de B.Şt.Delavrancea, credulul dar şi vicleanul Organ din Tartuffe de Moliere, 
candidul Galy Gay din Dispariţia lui Galy Gay de Bertolt Brecht; Tarniţă 
a ştiut să fie un important director al grădinii zoologice în Ploşniţa de 
V.Maiakovski, a fost agresiv-şiretul Trahanache înşelat "cu voie" de coana 
Joiţica, administrator tîmp de bloc, dar şi ţar impunător în acelaşi spectacol: 
Ţarul !van îşi schimbă meseria de M.Bulgakov. Şi a fost şi sclav, dar şi 
stăpînul blînd al lui Esop, a fost caraghiosul Rege gol din spectacolul cu 
piesa lui Evgheni Şvarţ, dar a fost şi un Ştefan cel Mare, de o profunzime, 
o omenie şi o frumuseţe sufletească greu de uitat. A fost un ridicol şi 
decrepit Director comunist în Jolly-Joker, dar şi un Venticello viclean şi 
omniprezent în Amadeus de Peter Shiiffer. 

A colaborat nu cu docilitate, ci ascultător şi cooperant cu Radu 
Penciulescu şi Dan Alecsandrescu, cu Valeriu Moisescu şi cu Sanda Manu, 
cu Marietta Sadova şi cu Nicoleta Toia, cu Alexandru Colpacci şi cu Sergiu 
Sa vin, cu Alexandru Darie şi cu Victor Ioan Frunză . . .  

Ciudat ş i  poate greu d e  înţeles ş i  n u  doar pentru mine, era c ă  puteai 
trece pe stradă, pe lîngă el şi nu-l observai, nu-l băgai în seamă, părea un 
trecător şters, neînsemnat. Dar, miracolul se producea îndată ce urca pe 
scenă! Acolo şi numai acolo părea de zece ori mai înalt şi nu-ţi mai puteai 
lua ochii de Ia el.  Harul cu care-I înzestrase bunul Dumnezeu îşi spunea 
cuvîntul. În pielea personajelor, se vede, se simţea în largul lui . . .  Nu l-am 
văzut niciodată, dar niciodată, încercînd să iasă în faţă, să se pună în 
evidenţă sau - şi mai rău! - să încerce să ia locul altcuiva. Nu. El avea 
locul lui, mereu între cei mai buni. Era alesul. . .  Rostea, uneori - fiindcă 
n-o gonea, nebuneşte, numai după roluri principale! - două-trei cuvinte, 
dar toţi ochii se îndreptau spre el. Publicul era întotdeauna acolo, cu el. 
Sau invers? 

Aşa a fost al său Firs din Livada de vişini: uscăţiv, pierdut, deconectat 
de la viaţa şi lumea atît de agitate, rămînea, uitat, în casa pustie şi ţi se 
rupea inima văzîndu-! cum moare, sau aşteaptă moartea Iivezii ca şi pro
pria sa moarte, ca pe ceva de neacceptat, dar, paradoxal, imposibil de 
evitat. 

80 

https://biblioteca-digitala.ro



Ranevskaia, adorata lui, era Simona Constantinescu. Da. A avut norocul 
s-o aibă ca parteneră şi soţie, pe Simona Constantinescu - o actriţă la fel 
de bună şi de talentată ca el. Un cuplu căruia nu-i găseai nici un cusur. De 
multe ori au fost şi pe scenă, soţ şi soţie: plini de haz, într-o paşnică 
convieţuire în Micul infern, ridicoli, înşelaţi şi infideli în Scrisoarea pierdută. 
Colaborînd, completîndu-se cu iubire, cu respect profesional, cu înţelegere. 
Fără pic de gelozie şi invidie. Spun asta, pentru că, incredibil, unele cupluri 
de artişti sînt măcinate de o inexplicabilă invidie . . .  

Tarniţă ş i  Simona, venind din lumi atît d e  diferite - sau poate tocmai 
de aceea! - se completau fericit: el venea dintr-un mediu ţărănesc, avînd 
înţelepciunea, umorul sănătos şi bunul simţ al ardeleanului; ea venea dintr
un mediu intelectual - aristocrat din vechiul Regat: o minte iute, frumuseţe 
fizică, eleganţă, comportament studiat, sobrietate. 

Tarniţă n-a cerut niciodată un rol anume, dar rolurile atît de rîvnite de 
alţii au venit mereu spre el, parcă rugîndu-! să nu le refuze . . .  

Şi el le  primea, puţin indiferent în aparenţă, în fond, plin de ospitalitate, 
în biografia lui artistică, atît de bogată şi de generoasă . . .  

Un secret a dus c u  el, totuşi, dincolo, e sigur, ş i  e l  e legat d e  seriozitatea 
şi profesionalismul desăvîrşit cu care şi-a făcut toată viaţa meseria (de fapt 
vocaţia ! )  şi desigur de respectul faţă de public. 

Într-o zi, obosit, Tarniţă a plecat pe nepusă masă, de parcă ar fi vrut 
să ne prevină: nu, dragii mei, nici rolul acesta nu l-am cerut. . .  dar, dacă mi 
s-a dat, n-am ce face: disciplinat ca întotdeauna, îl joc .. . Ce dacă e ultimul? 
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"Efectul general al spectacolului este acela 
de a întări caracterul emotional, de a J ·' 

intensifica înclinaţiile fireşti şi de a da o nouă 
energie tuturor pasiunilor. În acest sens, 
întrucît acest efect se mărgineşte să adîncească 
şi mai mult, iar ·nu să schimbe moravurile 
existente, comedia ar părea să fie utilă celor 
buni şi dăunătoare celor răi.

· 
Dar, în primul 

caz, ar rămîne încă de văzut dacă pasiunile · 

prea dezlănţuite nu degenerează în vicii. Ştiu 
că poetica teatrală pretinde 'că face exact 
contrariul şi că purifică pa.siunile 
dezlănţuindu-le; dar mie îmi vine greu să 
accept această regulă. " 

J.J.Rousseau (17 12- 1 778); 
Scrisoare despre spectacole, trad. :  L.C. 

82 

https://biblioteca-digitala.ro



OANA RUSU 
actrită ' 

S-a născut la Iaşi, pe 1 O octombrie 1 978. 
A absolvit Liceul "Emil Racoviţă" din laşi, 

în 1 999, iar în 2003 Universitatea de Artă 
Teatrală din Tîrgu-Mureş - clasa Ion Săsăran. 

În studenţie a jucat, între altele: Julie 
("Domnişoara Julie" de August Strindberg), 
Leachy Elberon ("Schimbul" de Paul Claudel), 
Catherine Rostak ("Vinul rece" de John 
Kendrik), Fonsia Dorsay ("Gin Rummy" de 
Donald Colbum), Juliette, Lizette ("Camera 
Mandarină", musical după Robert Thomas); colaborări la Teatrul Naţional 
din Tîrgu Mureş: Grette ("Ondine" de Jean Giraudoux), Guillemette ("Farsa 
jupînului Pathelin" - farsă de piaţetă). 

Este căsătorită cu actorul Marius Damian. 
În 2003 debutează pe scena Teatrului de Stat Oradea. 
Dintre rolurile mai importante amintim: Fatima Mansur ("Noapte arabă" 

de Roland Schimmerpfennig, regia: Cristian Juncu), Cor ("Electra" după 
Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu), Jane Chandler şi Vedeta de 
cabaret ("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater). 

La Gala tînărului actor, HOP - Mangalia, 2004 - i s-a acordat Premiul 
"G.Timică". 

MARIUS DAMIAN 
actor 

S-a născut la Focşani, judeţul Vrancea, pe 
1 2  mai 1 979. 

A absolvit Liceul Militar "Ştefan cel Mare" 

din Cîmpulung Moldovenesc, iar în 2003, 
Universitatea de Artă Teatrală din Tîrgu-Mureş 
- clasa Ion Săsăran. 

În studenţie a jucat, între altele :  Jean 
("Domnişoara Julie" de August Strindberg), 
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Weller Martiner ("Gin Rummy" de Donald Colbum), Primarul ("Revizorul" 

de N.V.Gogol), Thomas Pollock ("Schimbul" de Paul Claudel), Umbra lui 
Makhie Şiş ("Opera de trei parale" de Bertold Brecht), Sganarel ("Exerciţiu 
Don Juan" după Moliere), Kulîghin ("Trei surori" de A.P.Cehov), Milos 
Daca ("Trilogia din Belgrad de Biliana Sîrblianovici); colaborări cu Teatrul 
Naţional de Tîrgu-Mureş: Ulrich ("Ondine" de Jean Giraudoux), Guillaume 
("Farsa jupînului Pathelin" - farsă de piaţetă), Cuza ("Conu Leonida faţă 
cu reacţiunea" de I.L.Caragiale). 

În 2003 debutează pe scena Teatrului de Stat din Oradea. 
Este căsătorit cu actriţa Oana Rusu. 
Dintre rolurile mai importante amintim: Unchiul Robert (,,Praf în ochi" 

de Eugene Labiche, regia: Alexandru Dabija), Cor ("Electra" după Sofocle 
şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu); Jack Stalone ("Noaptea de 1 6  ianuarie" 

de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater), Netotu' ("Netotu' " de J.B.Singer, 
regia: Cristian Juncu). 

La Gala tînărului actor, HOP - Mangalia, 2004 - a fost distins cu 
Premiul pentru cel mai bun actor. 

.- .' •. . · ·  ' . '' .:· .\. · >:  

" VIITORUL NU ESTE AL CELOR RESEMNA TI" 
' 

E.P. : Dragă Oana, dragă Marius. Trebuie să recunosc că sînt puţin 
subiectivă. Pe voi doi vă urmăresc de cînd aţi venit la Oradea (pe scenă, 
desigur). V-am văzut şi mi-aţi plăcut. Ochiul meu, să zic bătrîn, versat 
oricum a " văzut " în voi doi tineri artişti nu perfecţi, dar foarte prezenţi, 
dornici de perfecţionare, exigenţi, foarte serioşi, dăruiţi de Dumnezeu cu 
talent, dar ştiind că el, talentul, trebuie dublat de multă muncă şi, nu în 
ultimul rînd, de devotament. 

Pe tine, Marius, te-am văzut în două-trei spectacole, pe Oana, doar în 
unul, cred. Dar m-aţi convins în încercarea voastră de a găsi şi, mai ales, 
de a căuta, de fapt, acel ceva pentru fiecare personaj, încercînd să-I faceţi 
să prindă contur din gesturi mici, dar aparţinîndu-vă întru totul, din tonuri 
speciale, din felul cum vă mişcaţi, cum rostiţi, cu grijă şi respect, textul . . .  
Sper să aveţi parte de o traiectorie profesională ascendentă, pe măsura 
talentului vostru şi a sincerei dăruiri. V-o doresc din toată inima. 

Aţi acceptat să stăm puţin de vorbă, aşa că începem. 
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Daţi-mi voie să încep prin a vă felicita pentru premiile obţinute în vara 
aceasta, la Gala tînărului actor de la Mangalia. Tu, Marius, pentru (scene) 

" Ne totu ' " după Isaac Bashevits Sin ger - la care vom reveni - ai fost 
distins cu Premiul " Cel mai bun actor ", iar O ana cu Premiul " G. Timică ". 
Juriul a fost alcătuit din Do rina Lazăr, Gelu Colceag, Cristina Modreanu, 
Cornel Todea, Radu Apostol. V-au ales totuşi, din 45 de candidaţi, nu? 
Cum a fost? 

M.D.:  Bine. Am arătat, pur şi simplu ce pregătisem. Nu ştiam cum sînt 
ceilalţi. Şi ne-am trezit premianţi . 

E.P.:  Cel puţin două calităţi excepţionale ai întrunit în "Netotu ' ", 
Marius, devenind cuceritor de-a dreptul: simplitatea (dar una atestînd nu 
puţinătatea ideilor, ci bogăţie, preaplin şi capacitatea de a sintetiza . . .  
simplificînd!) ş i  sinceritatea. De fapt, dacă ne gîndim bine, talentul. 
Personajul tău e cam sărac cu duhul, dar de o candoare şi o bună credinţă 
ce nu merită răul tratament şi batjocura semenilor. 

Stai aproape nemişcat pe un scaun şi povesteşti, inocent, toate cîte ţi 
se întîmplă într-o lume populată de oameni obişnuiţi (excepţia eşti tu, 
Netotu' ,  şi a ta va fi împărăţia cerurilor), adică infideli, ticăloşi, vicleni. 

M.D. :  Mă bucur că aceste trăsături, la care şi noi cu regizorul Cristian 
Juncu ne-am raportat, se văd, ca să zic aşa, în spectacol. 

E.P. :  Ce doresc tinerii actori, ce aşteaptă ei azi de la teatru? Întreb 
aşa, din simplă curiozitate. 

O.R. : Ce să aştepte? Să facem teatru bun, un teatru capabil să provoace 
emoţie de foartă bună calitate. 

M.D.:  Un actor trebuie să aibă o carte de vizită, nu? Şi aceasta înseamtJ.ă 
că, pe de o parte numele său e legat, ca şi traseul său artistic de cel al 
instituţiei în care joacă, pe de alta de propriile decizii asupra destinului 
său . . .  Ce are el de spus devine extrem de important. 

O.R. : În România, acum, la început de secol, noi, într-un fel, ne 
suprapunem în chip fericit pe noul limbaj ,  pe ceea ce aşteaptă publicul de 
la teatru. Publicul acestui timp. 

E.P : Dar publicul, chiar dacă am intrat în alt secol, e lucru ştiut: 
aşteaptă spectacole limpezi, făcute bine, cu talent, cu profesionalism, 
regizori cu idei, scenografi cu fantezie, actori cu har, ş.a.m.d. Eu una nu 
cred că publicul a devenit savant peste noapte şi aşteaptă o schimbare de 
180°: problemele esenţiale sînt aceleaşi: naşterea, moartea, iubirea, ura, 
singurătatea, prietenia, etc. În fond, despre ce vorbeşte teatrul adevărat? 
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O.R. : Aveţi dreptate. Totuşi ,  publicul de azi este mult mai informat, 
dacă ne gîndim numai la internet, computer, telefonie mobilă, DVD
uri, călătorii spaţiale şi atîtea cuceriri ale ştiinţei, de-a dreptul senza
ţionale . . .  

M.D. :  Într-un context bulversant, p e  oceanul acesta nebun e uşor să te 
pierzi ca individualitate. Motiv pentru care trebuie să fii foarte personal. 

E.P :  Ce v-a dat vouă facultatea? Ce v-au învăţat dascălii din şcoala 
de teatru? 

O.R.:  Ne-a fost dascăl la clasă un actor eminent: Ion Săsăran. 
M.D.:  De la el am învăţat abc-ul profesiei. Şi multe, aparent mici, dar 

foarte importante secrete ale profesiei. 
O.R. : Şi, în primul rînd cum să fii ... om! 
E.P : Ştiţi ce mi-a plăcut întotdeauna la Dl.Săsăran? Un anume soi de 

modestie - nu că nu şi-ar cunoaşte valoarea, ci încercînd să te facă oarecum 
părtaş la discuţii: te consulta, cu alte cuvinte, îţi punea, în treacăt o 
întrebare, aştepta atent răspunsul, apoi continua, privindu-te în ochi. Era 
- şi este - foarte prezent în conversaţie . . .  

Sînteţi amîndoi moldoveni. Să recunoaştem, Moldova este cumva un 
loc special, sigur mai bogat, mai generos în valori culturale decît alte zone 
ale ţării. De-acolo ne vin Eminescu, Creangă, Enescu . . .  

M.D.: Aşa e .  Noi ne simţim moldoveni. Pămîntul, locurile în  care te
ai născut îţi dau, fără îndoială, un anume fel de simţire. Un spirit pe care, 
sigur, nu-l găseşti în altă parte . . .  Poate şi un pic de lene . . .  oblomoviană, dar 
creatoare, şi, poate, un pic de fatalism . . .  

E.P :  Cum ajungeţi la personajele pe care urmează să le jucaţi? Prin 
ce etape treceţi? Cum pregătiţi un rol? Cît contează datele fizice, dar cele 
psihice? Care sînt personajele preferate? 

O.R. : E complicat. Să vă dau un exemplu. Eu, de pildă, mi-am dat 
licenţa cu rolul Dornnişoara Iulia din spectacolul cu piesa lui Strindberg. 
Am citit textul de mai multe ori. Au urmat lecturile la masă. Aproape o 
lună. Acolo, citind, am făcut descoperiri importante, am analizat ascunzişuri 
ale personajului, relaţia lui cu celelalte personaje. 

Încet-încet am descoperit cheia personajului. M-au ajutat apoi costumul, 
machiajul, recuzita, spaţiul de joc. Deşi, pentru mine, recunosc, costumul 
nu are o mare însemnătate - dacă este neutru, cu atît mai bine. Eu una 
suplinesc cu propria fantezie acest element: îmi imaginez dacă trebuie, că 
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sînt prinţesă sau cerşetoare. Vorba e: reuşesc oare să conving prin altceva 
- că sînt chiar prinţesă sau cerşetoare? 

Încet-încet am devenit Domnişoara Iulia . . .  am învăţat s-o cunosc, am 
studiat-o atent, apoi am jucat-o, am interpretat-o, nu? Adică am recreat, 
seară de seară, în spectacol, personajul acela - ciudat, recunosc - care se 
numeşte Domnişoara Iulia . . .  

M.D. :  Jocul actorului începe de la lut, ca la începuturi, de la  Adam şi 
Eva . . .  E o geometrie metafizică aici . . .  Modelezi, modelezi, apoi colorezi, 
nu? Un actor bun, zic eu, îşi face treaba pînă la capăt. . .  

O.R. : Mă întrebaţi cum "scap" de un rol? Nu-l uit. Poate doar îl pun la 
index. În fond, toate personajele sînt oameni şi au ceva comun. Undeva, ceva, 
tot îţi lasă el, personajul, o amintire, o vorbă, un tic, un accent, un obicei . . .  

M.D. : Există blesteme în viaţa noastră. Mie unul mi s-ar părea un 
blestem, aş considera un pericol, să joc un rol care-mi intră în sînge. Nu. 
Nu vreau aşa ceva. 

E.P. :  Ce calităţi credeţi că ar recomanda mai bine un actor? 
M.D.:  Charisma, inteligenţa, ambiţia, receptivitatea. Talentul singur nu 

e suficient. 
O.R. :  Un bagaj emoţional foarte diversificat. 
M.D.:  Să fie ca un burete al mediului, să stocheze informaţii, apoi să 

le prelucreze inteligent. 
O.R. :  Să aibă puterea de a se privi în oglindă şi de a se opri la vreme 

sau să ştie dacă trebuie "schimbat macazul". 
E.P. : Dar un regizor? Cum trebuie el să fie? Cum ştiţi voi, atît de 

tineri (poate doar livresc!) care este relaţia ideală a regizorului cu 
actorii? 

M.D.:  Să lucreze atent şi exigent cu actorii, cred. Să-i asculte, să le 
insufle încredere. Un actor sau chiar o trupă care se subordonează orbeşte 
unui regizor se dovedeşte pînă la urmă mediocră. Dacă vreţi un exemplu 
concret, iată: Alexandru Dabija. De regizor foarte bun, se-nţelege. 

O.R. : Un regizor bun, zic eu, nu trebuie să fie nici tiran, nici dictator, 
ci om. Să poţi comunica cu el, să te asculte, nu cu aere de superioritate sau 
privindu-te ironic, dar şi să ţină cont de ideile tale, dacă sînt bune. 

M.D.: De fapt şi el, regizorul, este un actor care joacă prin ceilalţi 
actori. Deci, atenţie, şi el trebuie să fie un artist bun, fiindcă dacă nu este 
acest lucru, se va vedea în spectacol. 
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E.P:  Iertaţi-mă că vă aduc puţin pe pămînt, coborînd ştacheta. Salariile 
voastre, ale actorilor începători, sînt foarte mici. Cum vă descurcaţi? De 
ce să nu ştie actorii din 2030, de pildă, - presupunînd că vor mai găsi 
cartea aceasta într-o bibliotecă - cum au trăit actorii tineri în 2005? În 
definitiv, peste douăzeci şi cinci de ani vă veţi apropia şi voi de pensie . . .  
(ha-ha-ha!). 

M.D. : Da. Sînt mici salariile. Ce poţi face cu patru milioane? 
E.P :  Atîta e şi pensia mea, după exact treizeci de ani de muncă în 

teatru. Plăteşti întreţinerea, curentul, telefonul şi mai rămîne ceva puţin 
pentru mîncare. Dacă vrei să cumperi cărţi, nu mănînci, să fie clar! Numai 
de-acolo mai poţi " rupe " ceva. Dar voi, actorii, trebuie să vă şi îmbrăcaţi 
mai bine, că se uită lumea după voi . . .  

O.R. :  Dar ce' ,  parcă după Dv. nu se uită? 
E.P :  Ei, eu nu sînt actriţă . . .  
M.D.: Păcat c ă  nu există un sindicat serios al artiştilor, care s ă  lupte 

pentru drepturile lor. România a trecut brusc dintr-un sistem comunist în 
unul (fals) capitalist. Din extrema stîngă în extrema dreaptă. 

E.P :  Să zic ca Einstein, iertată-mi fie comparaţia - nu ştiţi povestea? 
Cînd era tînăr, umbla cu un palton jerpelit. Cînd un amic l-a întrebat de 
ce nu-şi cumpără unul nou, el a răspuns: bun, las ' că tot nu mă cunoaşte 
nimeni. După douăzeci de ani era tot cu paltonul jerpelit. " Tot cu el eşti?, 
l-a întrebat amicul. Nu ţi-ai găsit timp să-ţi iei unul nou? " 

"Nu, - a 
răspuns savantul. N-am nevoie. Acum mă cunoaşte toată lumea. " 

M.D.:  Bună. Numai că, vedeţi, Einstein, savantul, n-a găsit timp să 
meargă la cumpărături. Noi nu găsim banii pentru ele. La noi, ca să-ţi 
meargă bine, trebuie să fii fotbalist. Actorul nu e preţuit decît de o mică 
parte din populaţia României. Actorul de dramă vorbesc, nu cei de la 
Vacanţa Mare . . .  

E.P :  Aşa e .  Facem haz de necaz. Tot mai bine să mai plutim prin 
sferele visării. . .  Ce proiecte aveţi? Teatrale. Sper că nu-mi spuneţi că 
intraţi în vreo afacere? . . .  

O.R. : Nu. Proiectele noastre sînt tot teatrale, dar nu vorbim încă de ele, 
pînă cînd nu devin ceva mai palpabile. 

M.D. : Avem norocul unei întîlniri fericite, în plan teatral, cu un artist 
inteligent, un om interesant care a beneficiat de un stagiu de pregătire la 
Moscova. Să păstrăm încă secret nwnele lui. O să aflaţi totul la timpul potrivit. 

E.P :  Accept. Vă mulţumesc şi vă doresc succes! 
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" . . .  'arta actorului este trecătoare, în 
· manifestările ei. Ceea ce actorul are bun şi 
rău piere o dată cu aceste manifestări şi, nu 
rareori, pricina pentr1;1 care într-un rînd 
calităţile · lui, a ltădată defectele lui, 
impresionează mai m ult pe spectator se 
găseşte mai curînd în dispoziţia de moment a 
acestuia de_c:ît în persoana actorului însuşi. 

G. E. Lessing ( 1 729- 1 781  ) : 
Dramaturgia de la Hamburg, trad. :  Lucian Blaga 

89 

https://biblioteca-digitala.ro



GEO DINESCU 
actrită ' 

S-a născut pe 14  martie 1 978, la Slobozia. 
A urmat Liceul Mihail Sadoveanu din 

Bucureşti. 
Absolventă a Facultăţii de teatru din cadrul 

Universităţii clujene - clasa Mona Chirilă, 
Miriam Cuibus. 

Rolul cu care şi-a dat examenul de licenţă: 
Liubov Andreevna din Livada de vişini. 

A debutat la Teatrul de Stat Oradea. 
În studenţie a mai jucat: Lady Macbeth ("Macbeth" de William 

Shakespeare şi Zoe ("0 scrisoare pierdută" de I .L.Caragiale). 
A jucat în: Helena ("Visul unei nopţi de vară" de William Shakespeare, 

regia: Ion Sapdaru); Sophie ("Praf în ochi" de Eugene Labiche - regia: 
Alexandru Dabija); O fiică ("Intrusa" de Maurice Maeterlinck - regia: 
Mihai Măniuţiu); în Cor ("Electra" după Sofocle şi Euripide - regia: Mihai 
Măniuţiu). 

"SEMĂN MULT CU LIUBOV ANDREEVNA ... " 

E.P :  Aşadar, Dinescu din Slobozia. Eşti rudă cu Mircea Dinescu? 
G.D.:  Nu. Simplă coincidenţă de nume. Eu zic, mîndră tare, că sînt 

macedoneancă din familia Mina, a mamei. 
E.P : Aşadar, machidonă! Frumoasă, focoasă! Ce ştii să faci ca ele? 
G.D.:  (rîde) Nu sînt frumoasă. Sora mea e o frumuseţe. Ce ştiu să fac 

ca macedonencele? Să ascult muzică şi să fac plăcinte cu carne şi cu 
brinză. Te lingi pe buze. Ascult pe Stelu Enache şi, chiar dacă nu e machidon, 
pe Ovidiu Lipan Ţăndărică. 

E.P :  Te lauzi cu plăcintele? Las ' că te punem la încercare şi-om vedea 
cît sînt de bune. De cine ţi-e dor? 
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G.D.:  De mama. Şi de bunicii de la . . .  Dor Mărunt: părinţii tatălui meu, 
nişte oameni admirabili. Bunicul - un boier de viţă veche - îmi spunea 
seara poveşti inventate de el. Uite ce bărbat frumos este (îmi arată o 
fotografie) . 

E.P : Este! Dar la Cluj, cum ai ajuns la Cluj? 
G.D.:  Am auzit de Miriam şi Mona - cum lucrează, ce profesioniste 

serioase sînt! Pentru ele am plecat din Bucureşti. Se face şcoală serioasă 
la Cluj .  Uneori repetam toată noaptea - şi o făceam cu mare tragere de 
inimă. Şi nu-mi pare rău. Am lucrat mult, am învăţat foarte mult de la ele 
şi în plus, sînt două femei minunate. Doi oameni adevăraţi. Păstrăm legătura 
şi ne bucurăm foarte mult cînd ne întîlnim. Avem încă multe să ne spunem. 

E.P :  În curînd vei şi lucra cu Mona. 
G.D.:  Da, aici, în Bolnavul închipuit. M-a distribuit. De abia aştept. 
E.P :  Din Cluj, după absolvire, ai aterizat la Oradea. De ce? 
G.D.: Îmi place în Ardeal. Şi Oradea îmi place, cu casele ei ca de turtă dulce. 
E.P :  Dar orădenii, ei cum ţi se par? Te-ai adaptat uşor? 
G.D.: Colegii mei sînt prietenoşi. Mă înţeleg bine cu ei. E drept că nu 

(toţi) sînt ardeleni. Mariana Vasile, Angela Tanko, Daniel Vulcu sînt prietenii 
mei. Am găsit la ei căldura sufletească de care am atîta nevoie . . .  Da, pot 
spune că m-am adaptat uşor. 

E.P :  Unde stai? 
G.D.:  Am locuit într-o garsonieră, în clădirea Studioului. Acum cîtăva 

vreme conducerea m-a somat să plec. Şi am plecat. În locul meu vine un 
tînăr regizor, proaspăt angajat. 

E.P :  Te descurci cu salariul? Mi se pare nu mic, ci foarte mic . . . 

G.D.:  Şi chiar aşa este. Nu-mi ajunge decît de chirie. Noroc că mai 
cîştig ceva la Post-sincron, Zone Studio, altfel.. .  

E.P :  Şi chiar nu există soluţii să fiţi ajutaţi mai mult, Geo? 
G.D.:  Se vede că nu. Şi că nimeni nu se gîndeşte la asta. 
E.P :  Ştii ce nu pot eu înţelege? Cum aceiaşi oameni care plătesc sute 

de milioane pentru un spectacol (drepturi de autor, regizor, decoruri, alţi 
colaboratori) nu se gindesc că un actor tînăr din propriul teatru, care 
joacă, nu poate trăi, nu se poate întreţine cu patru milioane pe lună? 

G.D.:  Dar ce' ,  parcă noi înţelegem? Dar văd că problema nu-i preocupă 
nici pe ei, nici pe guvernanţi. 
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E.P:  Te simţi bine pe scenă? 
G.D. : Nu bine. Extraordinar. 
E.P:  Spune-mi cum iţi pregăteşti tu rolul, Geo? Un rol, oricare. Cit din 

ce se vede pe scenă e contribuţia ta şi cit a autorului şi a regizorului? A 
scenografului, poate? 

G.D. :  Uitaţi cum fac:  citesc piesa de mai multe ori - de cîte ori trebuie, 
ca să nu-mi scape nimic. Citesc apoi alte cărţi, eseuri, articole care mă 
ajută să înţeleg mai bine piesa, personajele, relaţiile dintre ele. 

E important să ştiu: în ce spaţiu mă mişc, între ce obiecte, ce am în 
mînă, cu ce sînt îmbrăcată - am pălărie, căciulă, basc? - ce încălţăminte 
port, ce batiste folosesc, cum îmi beau cafeaua (mai beau şi altceva?), cum 
fumez, cum mă trezesc . . .  Încet-încet îmi individualizez personajul. Textul 
îl învăţ abia pe urmă. La scenă. 

E.P :  Regizorul nu te contrazice uneori? 
G.D. :  Ba da. Nici o supărare. Uneori cădem de acord. Mă întrebaţi cît 

timp "port" cu mine aceste personaje? Mult. Ani şi ani ele mă însoţesc. 
Uneori mi-e dor de ele, le-aş mai juca, pentru că le-am găsit între timp un 

"ce" interesant. 
E.P :  Cred că de Liubov Andreevna ţi-e tare dor. . .  Eşti visătoare, 

romantică, aeriană ca ea? 
G.D. : Da. Îi semăn foarte mult. Şi chiar mi-e dor de ea . . . O, acum, c-am 

mai "îmbătrînit" (oho! ce-ai mai îmbătrînit - n.n.) aş mai găsi nişte nuanţe . . .  
E.P :  Scrii. De cind scrii, Geo? 
G.D.:  Să vă spun exact: din 1 8  mai 2003 scriu proză. 
E.P : Hai să citim împreună. Proză. Proză artistică. Citeşte tu, Geo. 

(citeşte frumos, fără timiditate) Nu ai frac? 
G.D.:  Nu. E doar lectură la masă! Tracul e . . .  pe scenă. 
E.P :  Poezie citeşti? Ce poeţi îţi plac? 
G.D.:  Da. Citesc multă poezie, numai pentru mine. Îmi plac Marina 

Ţvetaeva, Baudelairc, Ruhl Kom, Lorca, Arghezi. Mor după Arghezi. 
E.P :  Cărţi cumperi? 
G.D.:  Nu. N-am bani. Sînt scumpe. Citesc de la alţii, dar citesc. "Sînt 

cu . . .  cititul, nu cu internetul". 

E.P :  Poţi să-mi spui care este, după tine, regizorul bun - să nu zic 
ideal? 
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G.D.:  Simplu. Eu preţuiesc regizorul care ştie să scoată totul din actor, 
lăsîndu-i impresia că meritul este al lui. Pentru asta, ca regizor, îţi trebuie 
tact, inteligenţă, suflet. Trebuie să fii şi bun psiholog, să-1 simţi pe cel din 
faţa ta. 

E.P :  Care, om fiind şi el, poate avea o zi proastă, poate fi necăjit, 
flămînd, obosit, nedormit, prost dispus, îndrăgostit, disperat. . .  nu? 

G.D.:  Aşa e. Un regizor bun îţi simte starea şi  nu dă buzna peste tine . . . 
E.P :  Văd că ai venit cu căţelul tău Modjo. E simpatic! Şi uite cum te 

iubeşte. Iubeşti animalele, Geo? 
G.D.:  Enorm. Toate vietăţile, animale, păsări . . .  
E.P :  La revedere, Geo, pa, Modjo! Şi nu uita să-mi dai două-trei 

pagini din proza ta, să le public . . .  
G.D. :  Vă ofer o . . .  

DECLARA TIE DE DRAGOSTE 
, 

Azi este luni şi m-am trezit cu noaptea în cap pentru a mă îndrăgosti. 
Nimic nu-mi poate sta în cale, nici măcar individul cu care am împărţit 
noaptea trecută patul. În timp ce-mi beau cafeaua îi mai arunc cîte o 
privire ba blîndă, ba furioasă, ba plină de pasiune; dar mă opresc în cele 
din urmă la cea furioasă. Ticălosul încă mai vrea să doarmă. Poate e 
dragoste, dar nu, nu-l pot iubi chiar pe el, nu că nu ar însemna nimic 
pentru mine, altfel ce ar mai căuta să-şi petreacă întreaga noapte cu mine? 
Dar cînd îl văd cum doarme liniştit şi nici măcar nu-mi simte lipsa, parcă
mi vine să trag cearşaful cu el cu tot, să-1 trîntesc pe podea, să-1 văd cum 
nu ştie pe ce lume e şi cum încearcă disperat să-şi ascundă trupul gol. 
Mi-aş dori să pot face aşa ceva, m-ar amuza foarte tare, dar prefer să-mi 
imaginez doar. Acum stau lîngă el şi-1 privesc cum doarme. E chiar frumos; 
niciodată nu mi s-a părut atît de plăcut chipul lui. Este liniştit ca un copil 
care nu trebuie să meargă la şcoală. Nu l-am iubit niciodată mai mult ca 
în această dimineaţă, parcă acum îl văd pentru prima dată şi mi se pare 
minunat că nu-l dispreţuiesc. Are tot dreptul să doarmă, om e şi el. Îmi este 
foarte clar că nu pe el am să-1 iubesc; cu toate acestea, parcă se aştepta să 
se trezească singur. Toate amintirile lui despre mine trebuie să fie desăvîrşite. 
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Mai am timp să plec în căutarea dragostei vieţii mele, ba chiar mă bate 
gîndul să merg mîine, dar nu, nu mai este timp, în ritmul acesta nu-l mai 
găsesc niciodată pe cel care mă va privi în fiecare dimineaţă pînă mă voi 
trezi .  Nici habar nu am cum arată bărbatul vieţii mele, dar sigur îmi zîmbeşte 
mereu. Ăsta din pat e prea serios şi nu suportă drăgălăşeniile. Nu-mi place. 
Ba-mi place. Nu-mi place. Ba da, îmi place. Dacă stau mai bine să mă 
gîndesc, parcă nu-mi place . . .  ba da . . .  îmi place dar nu prezintă prea mult 
interes. E cam uşuratic. 

E ora zece şi eu n-am plecat. De fapt sînt încă în cămaşă de noapte; 
e atîta linişte în casa asta, că aş sta aici o veşnicie. Ador să lenevesc 
dimineaţa. Dacă ar fi după mine, totul ar trebui să înceapă după ora şase 
seara. Să nu trebuiască să facem nimic decît atunci cînd sîntem cu adevărat 
treji .  În acest caz, iubitul vieţii mele leneveşte şi el acum. Dacă sîntem 
făcuţi unul pentru celălalt înseamnă că nici el nu suportă dimineţile şi a 
mai rămas acasă, pentru că ştie că şi ei fac la fel .  Vezi? E adorabil, cum 
se gîndeşte el la mine . . .  Cum aş putea să nu-l iubesc? Cu siguranţă este şi 
foarte frumos, că nu aş putea să dorm o viaţă alături de un bărbat urît, şi 
în serile romantice cînd mi-ar şopti el la ureche: "Eşti cea mai frumoasă 
femeie din lume . . .  ", cum aş putea să-i spun, tot la ureche: "Tu, nu . . .  ". 

Este ora unsprezece. Am terminat prima cafea şi individului nici prin 
cap nu-i trece să se trezească. Cred că ar fi oribi l  să fiu nevoită să stau o 
viaţă întreagă cu un om care doarme mai mult decît mine. Îl invidiez că 
nu are nici o treabă, nici eu n-aş fi avut dacă nu trebuia să mă trezesc să
mi caut jumătatea. Ora mea de trezire este atunci cînd apune soarele. Dar 
cînd o să ne întîlnim nu-mi va părea deloc rău pentru dimineaţa asta 
pierdută. Trebuie să fac şi eu un sacrificiu. 

E ora douăsprezece şi încă nu mă pot desprinde de fotoliul în care stau. 
Probabil că şi iubitul meu aşteaptă ca femeia din patul lui să se trezească 
şi să plece la ea acasă pentru ca el să poată pomi în căutarea mea. Cu 
siguranţă este foarte nervos că nu mă poate întîlni mai repede, dar nu mai 
durează mult şi totul va reintra în normal . Cît îl iubesc. . .  ştiu că toate 
femeile mă invidiază pentru norocul ce a dat peste mine, ştiu că toate şi
ar dori să-şi cunoască perechea ideală dar poate că într-o bună zi vor avea 
şi ele norocul meu. Mă simt mai bună şi deasupra tuturor. Nu mai am 
răbdare pînă-1 voi întîlni. Parcă-mi este şi puţin somn. Dacă mă voi întinde 
în pat, omul acesta se va trezi şi nu voi mai pleca niciodată să-mi întîlnesc 

94 

https://biblioteca-digitala.ro



alesul. Trebuie să-I las să plece singur, altfel nu voi rezista tentaţiei. Mai 
bine-mi mai tom cafea şi astfel voi reuşi să rămîn trează. 

Este ora unu după-amiaza şi eu încă lenevesc. Îmi place la nebunie mai 
ales că o rază de soare mi-a intrat în casă şi-mi mîngîie obrazul. Ce 
fericire ! .  .. nu-mi aduc aminte cînd am fost ultima oară atît de relaxată. Aş 
putea să mor acum şi nu mi-ar părea rău decît de faptul că nu am apucat 
să văd chipul frumos al iubitului meu. Avem atîtea să ne spunem . . .  eu am 
să-I mint, îi voi ascunde multe lucruri . Trebuie să ştie de la bun început că 
sînt perfectă pentru el. Nu trebuie să mă cunoască aşa cum sînt cu adevărat 
pentru că mă va dispreţui. El nu va înţelege că deşi voi fi iubita lui voi 
avea nevoie să plec de acasă, singură; nu va înţelege cînd voi refuza să
i dau amănunte legate de călătoriile mele şi multe alte lucruri, pur femeieşti. 
Este bărbatul perfect pentru că nu va şti niciodată că nu el a fost singurul 
din viaţa mea; cum să-i explic că pe toţi i-am iubit enorm şi că fiecare la 
rindul lui a fost idealul meu? Puţini oameni sînt capabili să înţeleagă 
dragostea unei femei. E clar, singura posibilitate de a-l face pe acest minunat 
bărbat să mă iubească este să-I mint. Nu este ceva pentru mine şi să mă 
consolez cu gîndul că nu-mi va fi greu deloc. 

S-a făcut ora două. Nu o să înţeleg niciodată cum de trece timpul asta 
atît de repede. Au mai rămas doar cîteva ore. Oare în ce o să mă îmbrac? 
Hm . . .  E prea devreme să mă gîndesc la asemenea amănunte. Aş dormi dar 
nici asta nu se poate din pricina iubitului meu de astă-noapte . . .  cît mai are 
de gînd să doarmă? Dacă nu se trezeşte la timp ratez marea iubire. Totuşi 
nu mă pot abţine să nu-l privesc. Este atît de frumos . . .  Dacă marea mea 
iubire i-ar semăna, ar fi perfect. Doarme atît de adînc că nici o alarmă din 
lume nu I-ar putea trezi. Este frumos ca un înger. Păcat că nu este el iubitul 
meu. L-aş fi iubit mult, atît de mult că nu ar mai fi existat nimic altceva. 
Asta este. Altul este bărbatul care mi-a fost sortit. Încă nu-mi vine să cred 
că asta este ziua în care în sfîrşit, îl voi cunoaşte. Mi-am propus că azi mă 
îndrăgostesc şi nici nu mă gîndesc să mă abat de la program. Ce-o face 
acum? Nu ştie cum să scape de femeia goală care nu se poate trezi. Oare 
o fi frumoasă? . . .  nu cred. Altfel nu se mai gîndea el la mine. Poate că este 
totuşi frumoasă, dar nu ca mine. Dar dacă o iubeşte? Dacă eu aş fi bărbat 
şi o femeie frumoasă mi-ar ocupa locul liber din pat, eu aş iubi-o. O să
mi dea socoteală cînd ne vom întîlni. Dacă el crede că ne poate avea pe 
amîndouă, se înşeală. Nu voi fi de acord şi va trebui să renunţe la ea. O 
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va face, doar mă iubeşte. Sînt puţin neliniştită. Mi-e teamă că nu voi reuşi 
să ajung vreodată la el. . .  

Incredibil: este ora trei şi jumătate ş i  omul ăsta n u  are de gînd s ă  se 
trezească. Dacă nu mai pleacă niciodată? Ce mă fac? Oare ar fi mai bine să
I trezesc eu? Nu-l pot da afară din casă; adevărul e că este şi casa lui. Da, 
locuim împreună de cîţiva ani. Parcă ieri se mutase aici. Vai, cum trece timpul... 

Este ora patru fix ... este ora patru şi un minut. . .  este ora patru şi două 
minute . . .  este ora patru şi trei minute . . .  este ora patru şi patru minute . . .  este 
ora patru şi cinci minute . . .  este ora patru şi şase minute . . .  este ora patru şi 
şapte minute . . .  este ora patru şi opt minute . . .  este ora patru şi nouă minute . . .  
este ora patru ş i  zece minute . . .  nu mai pot. . .  îmi vine să  mă urc pe pereţi . 
Cît are de gînd să doarmă? Este atît de egoist că ar sta în pat numai ca să 
nu pot eu pleca. Vreau să plece şi să nu-l mai văd niciodată. Nu avem 
nimic în comun; nici măcar nu ne iubim. Ce vrea de la mine? Doamne, dar 
cît e de frumos . . .  

Asta nu înseamnă nimic. E plin d e  oameni frumoşi. Ş i  e u  sînt frumoasă 
şi dacă ies în stradă mai găsesc vreo zece asemenea minunăţii .  M-am 
săturat. E atît de complicat totul . . .  ar fi trebuit să-i spun totul de ieri. Ar 
fi plecat şi nu mai exista acum nici o problemă. Marea mea dragoste mă 
aşteaptă; probabil îşi face grij i că n-o să mai apar niciodată. 

Este ora cinci fără un sfert. Beau acum a nu ştiu cîta cafea. Nici măcar 
nu-mi place cafeaua dar m-am obişnuit cu ea, e ca un ritual. Cînd mă 
trezesc pregătesc cafeaua şi beau pînă se trezeşte el. Nu suportă să se 
trezească şi să nu aibe ceaşca lîngă el. Nici fierbinte, dar nici rece, aşa o 
bea; cu două cuburi de zahăr iar pe farfurioară trebuie să fie neapărat un 
biscuit învelit în ciocolată. O să-mi fie dor de el şi de obiceiurile lui 
trăznite. Acum îmi vine să plîng . . .  

Este ora cinci fix, ş i  l a  această oră mereu plîng. . .  de obicei nu am 
motive dar a început să-mi placă. E vorba doar de exerciţiu. M-am obişnuit 
cu asta. 

Să ne reintoarcem la cafea. Eu beau cafeaua fierbinte cu trei cuburi de 
zahăr şi cu multă frişcă. Viitorul meu iubit o bea din pahar cu ceaiul; 
trebuie să fie rece, cu multă gheaţă şi cu un praf de scorţişoară. Fără zahăr. 
Lunea, marţea şi joia cere şi cîte o doză de lapte. Abia aştept să-I cunosc, 
fără îndoială este absolut deosebit. O să-I iubesc aşa cum n-am iubit pe 
nimeni niciodată. Îi voi face doi sau trei copii; poate mai mulţi. Cuvîntul 
lui va fi lege pentru mine. Deja îl iubesc, îl iubesc ca o nebună. Bărbatul 
acesta mi-a dat peste cap toate principiile; e drept, sînt o femeie fără 
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principii, dar dacă aş fi avut, aşa s-ar fi întîmplat. Acum, cînd îl privesc 
pe nememicul care-mi strică toate planurile cu somnul lui, nu mai simt 
nimic. Sînt mult prea obosită de atîta aşteptare. 

Este ora cinci şi patruzeci de minute. Ce fericită eram ieri pe vremea 
asta: chiar îl mai iubeam puţin pe prostul ăsta. Dacă nu ar fi adormit 
înaintea mea, nici prin gînd nu mi-ar fi trecut să mă trezesc în dimineaţa 
asta şi să pornesc în căutarea marii iubiri. Ştiu că undeva, acolo unde este 
el acum, a apărut nesiguranţa. Aş vrea să strig tare că nu există nici o şansă 
ca noi doi să nu ne întîlnim; şi aş vrea ca el să mă audă şi să zîmbească. 
Vreau să ştie că nu va mai exista nimeni în viaţa mea dacă îl voi pierde. 
Nu, nici nu vreau să mă gîndesc la asta; nu are ce să intervină. Totul va 
decurge aşa cum am plănuit de la bun început. Ne trebuie doar puţină 
răbdare. Ar trebui să mă liniştesc. Nu mai e mult. 

În sfirşit este ora şase. Mi-am pregătit ultima cafea. Am mai luat o 
ceaşcă pe care am umplut-o, am adăugat zahăr şi pe farfurioară am pus un 
biscuit învelit în ciocolată. Acum aştept să se răcească puţin, peste cîteva 
minute domnul se va trezi şi nu-mi va fi tocmai bine dacă nu este totul în 
regulă. Ştiu că nu ar trebui să-mi pese. Din cauza lui voi pleca, pentru că 
nu-l iubesc. Mă înnebuneşte cu tabieturile lui total ieşite din comun. Cum 
crede că l-aş iubi atît de anormal tot ceea ce face şi ce gîndeşte . . .  De fapt, 
îl mai iubesc puţin, nu foarte mult, dar suficient cît să-i pregătesc micul 
dejun. Da, la noi în casă micul dejun se ia la ora şase şi treizeci de minute, 
prînzul la miezul noţii şi cina dimineaţa la patru. Nu mi se pare nimic în 
neregulă. Noi aşa am făcut pînă acum şi nu ne-am plîns. 

Este ora şase şi trei minute . . .  este ora şase şi patru minute . . .  este ora 
şase şi cinci minute . . .  Gata! Se trezeşte . . .  nu-i place să-i spun nimic decît 
după ce înghite prima sorbitură de cafea. Dacă-mi zîmbeşte înseamnă că 
totul este excelent. Dacă nu zîmbeşte, zîmbesc eu. Apoi o face şi el .  Cred 
că îi place atunci cînd greşesc. De fiecare dată cînd nu este mulţumit de 
ceva sărim peste micul dejun şi facem dragoste pînă la prînz (adică miezul 
nopţii). Face parte din stilul nostru de viaţă; nu cred că cineva ne-ar înţelege 
relaţia. Important este că noi niciodată nu am avut nimic de obiectat. E 
drăguţ cînd deschide ochii .  Pe mine nu mă vede; doar cafeaua contează. 
Aştept să-i văd reacţia. În ziua în care-mi va zîmbi că totul e perfect, chiar 
am să-I părăsesc. 

[ . . .  ] 
Este ora şase şi şase minute (dar peste mulţi ani) şi iubitul meu nu a 

zîmbit. . .  
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" În ce-l priveşte pe actorul de teatru, 
situaţia lui este exact inversă. El vine în faţa 
noastră ca un individ distinct şi determinat. 
El urmăreşte să ne concentreze interesul 
asupra persoanei sale şi a celor din imediata 
sa apropiere; el vrea ca noi să împărtăşim 
trăirile sale sufleteşti şi fizice, să-i simţim 
incertitudinile şi să uităm de noi înşine 
urmîndu-l pe el. De asemenea, actorul vrea 
să-şi înceapă partitura într-un mod gradat; 
dar el poate să se lanseze în efecte mult mai 
puternice, deoarece, în cazul unei prezenţe 
palpabile, chiar şi o impresie deosebit de 
puternică poate fi forîmiţată cu ajutorul altora 
mai slabe. 

J. W. Goethe ( 1 749- 1 833): 
Poezia epică şi poezia dramatică, trad . :  L.C. 
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DORU FÂRTE 
actor 

S-a născut la 1 O martie 1 96 1  în localitatea 
Ulmeni, judeţul Maramureş. 

A urmat cursurile Liceului de Artă din Baia 
Mare - specializarea oboi - pe care l-a absolvit 
în 1 980. 

Din 1 980 pînă în 1 983 este profesor de 
oboi la acelaşi liceu. 

În perioada 1 984- 1 9 8 8  - student l a  
Institutul de Artă Teatrală şi Cinematografică 
l. L. Caragiale Bucureşti,  c lasa praf. Olga 
Tudorache şi Florin Zamfirescu. 

În 1 988, prin repartiţie guvernamentală vine la Teatrul de Stat din 
Oradea, unde a rămas pînă azi. 

În acest timp a mai colaborat cu Teatrul Dramatic Baia-Mare şi cu 
Teatrul de Nord Satu Mare. 

Este căsătorit cu Ofelia (regizor tehnic la teatru) . Are doi băieţi:  
Alexandru şi Sergiu-Damian. 

Fişă artistică selectivă: 

Mihai Dabija ("Valsul de la miezul nopţii" de Viorel Cacoveanu, regia: 
Nicoleta Taia); Teofil Hotăranu ("Camera de alături" de Paul Everac, re
gia: Ion Mîinea); Trofimov ("Livada de vişini") de A.P.Cehov, regia: Laurian 
Oniga); Cis Farrington ("Secretul familiei Posket" de A. Pinero, regia: Ion 
Mâinea); Denny ("Nebunele vacanţe la New-York" de Carolyn Green, regia: 
Eugen Harizomenov); Jack Chasney ("Mătuşa lui Charley" de Brandon 
Thomas, regia: Eugen Mercus); Dinu ("Ivanca" de Lucian Blaga, regia: 
Tudor Chirilă); Mozart ("Amadeus" - reluare - de Peter Shăffer, regia: 
Alexandru Darie ); Anatoli ("Căutăm urgent ginere comunist - Mandatul" 

de Nikolai Erdman, regia: Cornel Mihalache); Dan Baker ("Numai fluturii 
sînt liberi" de Leonard Gershe, regia: Szombati Gille Otto ); Anton ia 
("Furtuna" de William Shakespeare, regia: Tudor Chirilă); Bărbatul cu 
ziarul (" . . .  Şi cu violoncelul ce facem?" de Matei Vişniec, regia: Petru 
Vutcărău); Orlando ("Cum vă place" de William Shakespeare, regia: 
Al.Colpacci); Antrax ("Proces pentru umbra unui măgar" de Friedrich 
Diirrenmatt, regia: Cristian Ioan); Dragomir ("Năpasta" de I.L.Caragiale, 

99 

https://biblioteca-digitala.ro



regia: Radu Ghiţulescu); Geronte ("Doctor fără voie" de Moliere, regia: 
Radu Ghiţulescu); Ion Micu ("Dacă dragoste nu e . . .  " de Eugen Ţugulea 
după Cel mai iubit dintre pămînteni de Marin Preda, regia: Eugen Ţugulca); 
Toma ("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); El ("Anonimul 
veneţian" de Giuseppe Berto, regia: Vital ii Lupaşcu); Praf Udrea ( , ,Steaua 
fără nume" de Mihail Sebastian, regia: Florin Antoniu); Garcin ("Uşi 
închise" de Jean-Paul Sartre, regia: Alina Hiristea); Corifeu ("Eicctr-1"după 
Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu) 

"DE PERSONAJELE CU CARE MĂ MÎNDRESC, 
NU MĂ DESPART NICIODATĂ " . . .  

E.P:  Bună, Daruie! O să-ţi pun brusc o întrebare. Începe să te pasioneze 
regia? De ce? Vrei cumva să urmezi a doua facultate? 

D.F. : Depinde! Nu-mi plac şi nu cred în regizorii care mai întîi au ales 
actoria, şi-apoi, din motive de mediocritate poate sau nu, lipsă de talent 
actoricesc, emotivitate exagerată ş.a. au ales să devină regizori. Oricum, 
asta s-a putut întîmpla numai după Revoluţie. În schimb, accept şi admir 
actorii care, după ce au acumulat suficientă experienţă teatrală îşi încearcă 
puterile şi în regie ! (rămînînd însă în continuare şi actori ! ) .  Cei care lucrează 
cu ei (cu aceşti actori-regizori) au mult de "furat" în planul meseriei, mai 
ales că aceştia din urmă înţeleg cu adevărat sensibilitatea şi unicitatea unui 
adevărat actor. Aşadar, probabil că-mi voi încerca puterile şi ca actor
director de scenă! 

E.P : Eşti un actor special, nu? Nu poţi, nu vrei, cred, să joci orice! A i  
jucat cîteva roluri importante pentru orice actor. 

Te rog să le numeşti pe cele care te-au marcat cu adevărat. 
D.F. :  Nu ştiu dacă sînt un actor special, însă în mod sigur sînt un actor 

adevărat! Nu-mi plac "făcăturile" în teatru, şi simt (probabil şi datorită 
formării mele artistica-muzicale) falsul şi ipocrizia. Pe de altă parte, e clar 
din luările mele de poziţie anterioare, că nu pot juca în orice prostie 
dramatică (mă feresc să-i spun spectacol ! ) . Am refuzat multe spectacole de 
prost-gust, din capul locului şi am propus, în calitate de membru în consiliul 
artistic, chiar să fie oprite anumite producţii ,  cu toate că se investise în ele 
şi muncă şi bani ! 

E.P :  Te rog să dai exemple . . .  
D.F. Hai să nu vorbim despre morţi. Ştii şi tu foarte bine că au fost 

destule: unele s-au oprit la timp, altele, din păcate, au ajuns în faţa 
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spectatorilor, iar aceştia le-au "taxat ca atare". Cît despre rolurile jucate, 
au fost mai multe la începutul carierei, şi, din păcate, cele de care îmi aduc 
aminte cu plăcere datează tot din acea perioadă. M-au "marcat" dacă vrei 
şi mi-au oferit satisfacţii roluri ca Mozart din Amadeus de Peter Shiiffer, 
în regia lui Alexandru Darie, rol pe care l-am jucat la reluarea spectacolului; 
personajul masculin din Anonimul veneţian de Giuseppe Berto în regia lui 
Vitalii Lupaşcu şi Bărbatul cu ziarul din . . . Şi cu violoncelul ce facem? de 
Matei Vişniec, în regia lui Petru Vutcărău. Mi-au plăcut şi m-au "împlinit" 
şi alte roluri ca: Dragomir din Năpasta de I .L .Caragiale, Regele din /vona, 
principesa Burgundiei de Witold Gombrowicz, regia: Alina Hiristea, Gaston 
din Cu uşile Închise de Jean-Paul Sartre, şi nu în ultimul rînd Don Baker 
din Numai fluturii sÎnt liberi de Leonard Gershe. Cu siguranţă au fost şi 
altele de care îmi amintesc cu plăcere, dar acum ar fi cazul să mă uit puţin 
şi-n viitorul apropiat, pentru că actorul trebuie să joace ca să trăiască ! ! !  

E.P : Care au fost {poţi să-i şi numeşti!) regizorii cu care ai colaborat 
cel mai bine? Nu mai comod, spun . . .  ci mai bine În sensul comunicării . . .  

D.F. :  Regizorii cu care am făcut lucruri bune sînt cei care m-au tratat 
ca pe un creator şi nu ca pe un executant. Teatrul poate exista fără text, 
fără scenograf, fără regizor, dar fără ACTOR niciodată! 

E.P :  . .  Cînd un autor şi-a terminat piesa - spune Adolphe Appia, ele
mentul esenţial pe care îl vede pentru realizarea ei este Actorul . . .  fără el 
nu există acţiune, nu există piesa, decît bineînţeles, pe rafturile bibliotecii . . .  " 
Jar Mihai Măniuţiu, regizor eminent, dar şi teoretician remarcabil, scrie 
într-una din cărţile sale: .. Pentru a deveni o umbră, o dublură, un pretext 
scenic al personajului, profesionistul nu şi-/ imaginează pe acesta ca pe o 
existenţă posibilă în afara sa, aluzivă şi contrară lui, ci ca pe un cîmp 
deschis aventurii, căutării de sine. " 

D.F. : Un actor, cînd urcă pe scenă, este înconjurat de alţi actori: pe unii 
îi "simte", pe alţii îi detestă, iar alţii îi sînt pur şi simplu indiferenţi. 
Actorul profesionist nu lasă ca acest lucru să-1 observe nici măcar regizorul 
cu care lucrează! 

E.P :  Dar un regizor bun nu se poate să nu observe, să simtă acest 
lucru. Şi oare, în absenţa armoniei, creaţia nu va fi una marcată de 
nesinceritate, de energiile negative ce se instalează între oameni care 
eventual se detestă? 

Dar tu, tu cum te apropii de personajele tale? Şi mai apoi cum te 
desparţi de ele? 

D.F. :  Îmi "fotografiez" personajul ! După cîteva lecturi îl simt, mi-1 
imaginez ce face în ipostaze improprii spectacolului propus. Personajul 
trebuie să fie viu, credibil, uşor de "decodat" de către spectator. Cu cît e 
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mai complex, mai "din viaţă", cu atît relaţiile scenice în care intră sînt mai 
adevărate. Încerc să nu fiu manierist, tot timpul am grijă  ca un personaj pe 
care-I interpretez să nu semene cu altul. Din păcate regizorii care vin să 
cunoască trupa în vederea montării unui spectacol, n-au cum să vadă mai 
multe producţii, pentru ca fiecare actor să arate ce poate. Unele roluri îl 
pot dezavantaja, aşa încît tot actorul pierde. Distribuţia se face mai nou 
"filmic": vine regizorul, te vede, eventual te şi aude spunînd un text, şi te 
cataloghează superficial. Puţini sînt regizorii care au şi intuiţie în alcătuirea 
unei distribuţii : eu n-am prea întîlnit. Dar, ca să fiu sincer pînă la capăt, 
de multe ori vina aparţine într-o oarecare măsură şi actorului. Eu mi-o 
asum! Şi, ca să-ţi răspund şi la ultimul segment al întrebării tale, de 
personajele cu care mă mîndresc, nu mă despart niciodată! În teatru e ca 
în viaţă. Nu e totul idilic, frumos, impecabil, imaculat. Există şi părţi urîte. 
Spre exemplu: dacă un actor este în viaţa privată homosexual şi pe scenă 
trebuie să joace pe Romeo, nu este el, fiziologic şi moral vorbind, nesincer? ! 
Sau interpretul lui Iago ar trebui oare să-I urască şi în viaţa cotidiană pe 
colegul lui care-I joacă pe Othello? Sigur că nu. Teatrul e o alternativă 
nevinovată, copilărească a vieţii . . .  Iar energiile trebuie să existe în spectacol, 
indiferent dacă sînt pozitive sau negative. Ele trebuie să servească actul teatral. 

E.P:  Ţi-ar fi plăcut să faci film? 
D.F. :  Da! Dar numai în Statele Unite ale Americii! E greu şi la Bucureşti, 

dar-mi-te la Oradea?! 
E.P :  O felia, soţia ta, face .. regie tehnică " şi acasă? 
D.F. : Sînt o fire destul de egoistă, dar, dacă de cîteva ori în cei douăzeci 

şi ceva de ani de cînd sînt lîngă Ofelia (şi ea lîngă mine, cu tot sufletul), 
aş fi lăsat-o să fie "regizor tehnic" şi acasă, aş fi avut o viaţă şi mai bună, 
şi mai liniştită. Dar nu mă plîng . . .  

E.P:  Vorbeşte-ne de cei doi feciori ai voştri . . .  
D.F. :  Băieţii mei sînt două bucurii pentru mine ! Alexandru (cel mare) 

împlineşte 20 de ani, e student, are o personalitate aparte şi e cu picioarele 
pe pămînt. Sergiu-Damian are 1 7  ani şi va ajunge cu siguranţă actor, 
pentru că are talent! Sînt mîndru de ei, şi-mi doresc să am sănătate şi bani 
ca să-i pot ajuta cînd vor porni cu adevărat în viaţă! 

E.P :  Ce-ţi place să faci în timpul liber? Dacă mai ai timp liber! Ce 
preocupări ai? 

D.F. : Să dorm! Uneori mai mult, alteori mai puţin, depinde de liniştea 
mea sufletească. În rest îmi place să umblu pe jos, împreună numai cu 
gîndurile mele. 

E.P :  Şi, desigur, cu personajele tale de care spui că nu te desparţi 
niciodată. Care sînt lecturile tale preferate? 
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D.F. :  Aici sînt foarte conservator: îmi plac şi acum, cum îmi plăceau 
cînd eram mai tînăr Augustin Buzura, Marin Preda, Liviu Rebreanu, 
Octavian Paler. Periodic recitesc romanele lor şi-mi alimentez spiritul. 

E.P. :  Ce ai sugera conducerii teatrului tău?  Ce ţi se pare că lipseşte? 
Ce apreciezi? 

D.F. :  Pui tu prea multe întrebări deodată. Nimic nu vreau să le sugerez. 
E.P. : Stai! Ce nimic? Nimic nu lipseşte sau nimic nu apreciezi? 
D.F. : Ştiu şi Mariana Presecan şi Lucian Silaghi ce au de făcut din 

moment ce teatrul orădean a început o serie de colaborări cu regizori ca 
Mihai Măniuţiu, Alexandru Dabija, Alexander Hausvater. Or să vină şi 
alţii. Sper ca Electra să-şi facă circuitul european (şi) de ce nu, şi mondial, 
şi să fie urmată de un alt spectacol la fel de valoros! Le-aş sugera totuşi 
să evite turneele lungi cu avionul şi în ţări cu mîncăruri greu digerabile! 
Ha-ha-ha! (rîde) 

E.P. :  Îmi imaginez că faci parte din cei cărora, la Seul nu prea le-au 
căzut bine mîncărurile dulci-picante, nu? 

Dar să ne întoarcem acasă. Cum vezi tu Oradea? Dar pe orădeni? 
Cum ţi se par ei în anul de graţie 2004-2005? 

D.F. : Sînt de 1 6  ani aici, sînt la origini maramureşean şi simt, aşadar, 
ardeleneşte. Orădenii sînt oameni faini, în general. Există totuşi cîteva 
excepţii la Facultatea de Teatru din Oradea, cîţiva aşa-zişi "profesori de 
actorie" care n-au călcat niciodată pe scenă în calitate de actori şi îi învaţă 
pe viitorii mei colegi de breaslă - actorii - să facă cum fac ei. Aşa ceva 
nu se face în meseria asta, cel puţin eu aşa am învăţat de la Olga Tudorache 
şi Florin Zamfirescu. Dar să sperăm că lucrurile se vor schimb în bine. 
"Semnale" şi "soluţii" are chiar teatrul orădean ! 

E.P. :  Nu este exclus să se mai schimbe şi pe acolo cîte ceva, nu? Poate 
te aude cineva . . .  Eventual să urce şi "profesorii " aceia pe scenă. Unii 
însă, ştii şi tu, chiar au fost şi sînt pe scenă şi chiar pe . . .  peliculă. Şi încă 
bine de tot. Mă gîndesc, de pildă, la Darei Vzşan. 

D.F. :  Nu la el mă refeream, ştii tu la cine ! 
E.P. : Punem punct acestei conversaţii cu promisiunea că o vom con

tinua, în afara cărţii, nu peste multă vreme . . .  
Dă-mi voie, în final, ca să-ţi mai treacă furia pe  aşa-zişii profesori, o 

să-ţi citez unul din gîndurile-aforisme ale lui Octavian Paler. Dacă tot e 
unul din scriitorii tăi preferaţi. Citez din memorie: " Eşecurile răsunătoare 
dezvăluie mai bine decît reuşitele, aventura sufletului oemensc. " 
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" Teatrul, mai mult ca orice altă instituţie 
publică este o şcoală de înţelepciune practică, 
un îndreptar pentru viaţa civilă, o cheie sigură 
pentru cele mai tainice căi ale sufletului 
omenesc. Dacă nu distruge viciile, dacă nu le 
micşorează numărul, cel puţin ne face să le 
cunoaştem. " 

Scbiller ( 1 759- 1 805): 
Scena considerată ca instituţie morală, 

trad.: Mihaela Tonitza Iordache 
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CORINA CERNEA 
actrită ' 

Născută In Cluj ,  la 3 octombrie 1 970. 
A absolvit Liceul de filologie-istorie Ady

Şincai din Cluj .  
În  1 995 a absolvit Academia de Teatru din 

Tîrgu-Mureş, avîndu-i ca profesori pe Călin 
Florian, Radu Basarab, Marius Olteanu. 

Între anii 1 995-2000 a fost actriţă la Teatrul 
Dramatic din Baia-Mare. 

Din 2002 este angajata Teatrului de Stat 
Oradea. 

Este căsătorită cu actorul Petru Ghimbăşan, şi au o fetiţă de 8 ani, 
I linca-Maria. 

Fişă artistică selectivă: 

La Teatrul Dramatic Baia-Mare : Contesa ("Nunta lui Figaro" de 
Beaumarchais, regia: Rodica Băiţan); Maria ("Dimineaţa de mîine" de 
Karinthy Frigyes, regia: Bori Ghiţulescu Varga); Lena ("Gaiţele" de 
Al.Kiriţescu, regia: Anton Tauf); Beatrice ("Slugă la doi stăpîni" de Carlo 
Goldoni, regia: Horia Ionescu); Nicola ("Cum se numeau cei patru Beatles" 
de S.Polliakoff, regia: Marius Olteanu :); Natalia Stepanova ("Cerere în 
căsătorie" de A.P.Cehov, regia: Ion Vîntu). 

La Teatrul de Stat din Oradea: Fiică ("Intrusa" de M.Maeterlinck, 
regia: Mihai Măniuţiu); Mary ("Bună seara, Domnule Wilde", comedie 
muzicală după O.Wilde, regia: Alina Hiristea) Personaj din Cor ("Electra" 
după Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu), Dansatoare la Cabaret 
şi asistent regie ("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, regia: Alexander 
Hausvater); Personaj din Corul evreiesc ("Shoah. Versiunea Prima Levi", 
regia: Mihai Măniuţiu). 
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PETRU GHIMBĂŞAN 
actor 

Născut în Braşov, la data de 1 aprilie 1 970. 
1 988 - a absolvit Liceul  industrial de 

hidromecanică din Braşov. 
1 990 - cursuri de actorie la Şcoala populară 

de artă (întrerupte din cauza satisfacerii 
stagiului militar). 

1 996 - a  absolvit Academia de Artă Teatrală 
din Tîrgu-Mureş, clasa prof.Ion Săsăran. 

1 993-1 996 - colaborator la Teatrul Naţional 
din Tîrgu-Mureş. 

1 996-2000 - actor la Teatrul Dramatic din Baia-Mare. 
Din 2001 joacă pe scena Teatrului de Stat Oradea. 
Este căsătorit cu actriţa Corina Cemea. 

Fişă artistică selectivă : 

La Teatrul Dramatic Baia-Mare : Figaro ("Nunta lui Figaro" de 
Beaumarchais, regia: Rodica Băiţan); Rică ("0 noapte furtunoasă" de 
I .L.Caragiale, regia: Anton Tauf); Silvia ("Slugă la doi stăpîni" de Carlo 
Goldoni, regia:Horia Ionescu); Regele ("Bertoldo la curte" de M.Dursi , 
regia: Bogdan Cioabă); Sir Toby ("A douăsprezecea noapte" de William 
Shakespeare, regia: Sorin Misirianţu); Luka ("Ursul" de A.P.Cehov, regia: 
Ion Vîntu) 

La Teatrul de Stat Oradea: John Worthing ("Bună seara, domnule Wilde" 
de Oscar Wilde, regia: Alina Hiristea); Crăcănel ("D'ale carnavalului" de 
I .L .Caragiale, regia: Ion Sapdaru); Pacientul ("Pacientul român" de 
M.Chirilă, regia: Daniel Vulcu); Subţirelu ("Visul unei nopţi de vară" de 
William Shakespeare, regia: Ion Sapdaru); Mecanicul ("Jocul de-a vacanţa" 
de Mihail Sebastian, regia: Alina Hiristea); Dr.Kirkland ("Noaptea de 1 6  
ianuarie" de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater); Dr.Malineau ("Praf 
în ochi" de Eugene Labiche", regia: Alexandru Dabija) ;  Estragon 
("Aşteptîndu-1 pe Godot" de Samuel Beckctt, regia: Emil Sauciuc) 
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"DE CE NU SCRIE NIMENI DESPRE ACTORI?" 

E.P. :  Bună ziua, Corina, bună ziua, Petre! Veniţi dinspre Baia-Mare. 
Aţi ales Oradea. De ce? Ce nu era pe placul Dv. acolo? Aş dori ca discuţia 
noastră să atingă cîteva probleme: cum trăiţi aici, cum lucraţi, ce vă place 
sau, mă rog, ce vă oferă satisfacţii, ce nu? Vă rog să răspundeţi pe rînd. 

C.C. : Începem.Eu am dat concurs la Teatrul din Oradea şi în anul 1 995, 
deci pot să spun că mi-am dorit de multă vreme să joc în acest teatru. Baia
Mare a fost ca o pistă de lansare şi a fost un teatru unde mi-am format 
"mîna" şi am intrat mai adînc în tainele meseriei . 

În Teatrul din Baia-Mare am simţit la un moment dat o stagnare din 
punct de vedere profesional şi am simţit din ce în ce mai mult nevoia unei 
schimbări radicale, atît în viaţa profesională cît şi în cea privată. 

Am venit cu inima deschisă, ştiind că voi găsi aici actori profesionişti, 
regizori renumiţi, şi că voi avea un cu totul alt stil de viaţă din toate 
punctele de vedere. Simţeam nevoia unei schimbări. 

Profesional nu sînt mulţumită deloc, deoarece cei abilitaţi să hotărască 
soarta profesională a actorilor din teatru se gîndesc doar la interesele proprii ;  
salariul oferit aici mă ajută, ce-i drept, să duc un trai decent, nu mai mult. 
Locuiam, atunci cînd am venit, într-un apartament cu chirie la persoană 
fizică, iar acum locuim cu chirie la stat. 

P.GH.: Baia-Mare este locul pasager pe care l-am ales pentru a-mi face 
"stagiatura". Şi, mărturisesc sincer că am avut parte din plin de acest lucru, 
sub îndrumarea lui Horia Ionescu de la Timişoara şi a lui Anton Tauf de 
la Cluj ,  pe atunci director al Teatrului din Baia-Mare. 

Am părăsit Baia Mare, întrucît îmi îndeplinisem obiectivul, anume îmi 
încheiasem stagiatura şi doream mai mult de la "teatru", decît îmi oferea 
la acel moment Teatrul din Baia-Mare. Un alt motiv a fost salariul foarte 
mic pe care îl primeam acolo; spre exemplu, colegii mei care au terminat 
facultatea la un an după mine, beneficiau în 2000 de un salariu dublu la 
Oradea. 

E.P. :  Pentru mine rămîne de neînţeles cum e posibil aşa ceva. 
P.GH.: E posibil. Prin urmare am ales Oradea, îndrumaţi la un moment 

dat de Eugen Harizomenov, care a montat un spectacol la Baia-Mare. 
Mi-a plăcut şi îmi place foarte mult arhitectura, frumuseţea exterioară 

a clădirii teatrului şi a sălii .  Venind din Baia-Mare, ca actor sau chiar ca 
spectator, eşti izbit şi atras de frumuseţea acestui teatru. Noul teatru din 
Baia-Mare aduce mai mult cu o casă de cultură. 

Nu îmi plac, în schimb, culisele "teatrului", nu cele arhitecturale, ci 
acelea construite de o parte a actorilor. O să mă explic poate, mai tîrziu. 
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�rofesional, pot să spun că pînă în acest moment sînt mulţumit. 
In ceea ce priveşte salariul, ce să spun?, sînt mulţumit pentru că el îmi 

asigură un trai cît de cît decent, nelăsînd loc la absolut nimic altceva. 
Adică, locuiesc în chirie la Primărie, în blocul A.N.L. construit de curînd 
şi, după ce contractul meu cu Primăria va expira, voi fi nevoit să îmi caut 
în continuare o altă chirie pentru că altă posibilitate nu există. 

E.P :  Citiţi teatru? Vă căutaţi roluri? Piese? Veniţi cu ele spre teatm? 
C.C. : Da, mai citesc, nu neapărat teatru, citesc literatură şi tot ce citesc 

este pentru cultura mea generală. 
P.GH. :  Eu citesc teatru în limita timpului disponibil oferit de teatrele 

în care am activat. Dar, spre mulţumirea mea, nu am beneficiat de timp 
liber în ultimii opt ani. Aşadar, rolurile şi piesele care îmi plac, sînt cele 
în care joc. Cred că m-am obişnuit să citesc un text de teatru în timpul 
afectat repetiţiilor. Voi veni cu propuneri de roluri şi de piese, doar atunci 
cînd teatrul îmi va oferi o clipă prea mare de uitare. 

E.P: Iubiţi poezia? Vă place să recitaţi? Cefe! de poezie? Poeţii preferaţi? 
C.C. :  Da. Iubesc poezia. Îmi place să recit, poezii de "forţă"; unul din 

autorii mei preferaţi fiind Adrian Păunescu . . .  Mai e Jacques Prevert. 
P.GH.: Şi eu iubesc poezia, cea care poate fi "recitată" aidoma unui 

text bun de teatru cu schimbări de nuanţe de la un cuvînt la altul, de la o 
literă la alta. Nichita Stănescu, Marin Sorescu, Jacques Prevert. Mai degrabă 
citesc poezie în puţinul timp liber pe care îl am. 

E.P :  Cum priviţi teatntl care se face azi la noi? 
C.C. :  Teatrul care se face azi în Oradea? Grea întrebare. Azi se face 

teatru de imagine, iar unii regizori care sînt solicitaţi să monteze în teatru 
sînt mînaţi de interese proprii, actul artistic nemaiavind valoare. (Chiar 
aşa? - n.n.) Anumiţi regizori au, cred, o grijă excesivă· pentru propria lor 
imagine, actorii contînd mai puţin ca individualităţi. 

E.P: Dar vi se pare cumva că ar trebui - mă refer la regizori - sau 
ar fi posibil să ignore "propria lor imagine? " 

P.GH. : Eu cred că în teatrul nostru astăzi există o tendinţă pe care o 
socotesc ciudată, imprimată de un regizor important, care montează la noi 
de mai mulţi ani, spectacole bune, mediocre sau slabe, de a-i imprima 
actorului o traiectorie care iese uneori din sfera creaţiei artistice. După 
părerea mea, actorul în mîinile acestui regizor devine o simplă marionetă 
care îşi anunţă prin voce doar numele şi intenţiile, acţiunile interioare fiind 
doar mimate. 

În acest caz, consider că vina aparţine într-o mai mare măsură actorului 
care a oferit şi oferă în continuare regizorului un teren propice, specific 
unor astfel de manifestări. Rezultatele pot fi interesante ca spectacol, dar 
devastatoare din punct de vedere al artei actorului. 
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"De ce nu scrie nimeni, nimic despre actori?" - este remarca unei 
colege care citise zecile de cronici apărute după un astfel de spectacol. 
Lăsînd Ia o parte cronicile, un lucru e cert, memoria teatrului va reţine 
eventual spectacolul, dar va uita cu desăvîrşire interpreţii .  

E.P: Nu sînt de acord cu tot ce  spuneţi. Şi ştiţi de ce? Uite, o să vă 
mărturisesc că nu înţeleg, uneori nu vă înţeleg pe voi, actorii: de pildă, aţi 
jucat la Baia-Mare roluri mari, importante, în spectacole, să le spun de 
valoare medie. Nu ştiu - le-au văzut cronicarii, nu le-au văzut, au scris sau 
n-au prea scris despre ele. Dar despre voi, actorii, au scris? V-au lăudat? 
Acum vă aflaţi la Oradea, în spectacole remarcabile, purtînd marca numelui 
celui mai important regizor român de la această oră. Nu vă vedeti voi, 
poate, dar se vede TEATRUL vostru şi acest lucru n-ar trebui să vă lase 
indiferenţi. Acelaşi lucru s-a petrecut şi la Craiova - cu Purcărete - deşi 
jucau în spectacole devenite celebre, unii actori au mărturisit că .. s-au 
săturat să mai joace cu sacul în cap ". Li se făcuse probabil dor de personaje 
clasice în spectacole tradiţionale . . .  Dar, hai să revenim. 

Care sînt regizorii cu care lucraţi cel mai bine? Cum trebuie să fie un 
regizor, în opinia Dv. ? 

C.C. :  Regizorii cu care lucrez cel mai bine sînt regizorii care ajută 
actorul, lucrează cu sentimentele şi sensibilitatea acestuia, şi-1 pune în 
valoare; cu regizorul care ştie ce să ceară de la actor, şi mai ales îl respectă, 
socotindu-1 şi pe el un creator. 

P.GH.: Cred că se subînţelege foarte bine care e genul de regizor cu 
care îmi place să lucrez. Cel care scoate actorul din lene, dintr-un plictis 
neinteresant, dintr-un manierism mortal, îi spune adevăruri fără perdea. 

"Fiţi creatori de teatru" au spus în ordine Ion Sapdaru, Alexandru 
Dabija şi Alexander Hausvater, în ultimii ani şi, drept răsplată, "nu vor mai 
pune piciorul în teatru". 

E.P : De unde ştiţi? Nu sînteţi prea dur, chiar agresiv? 
P.GH.: Poate. Cea mai mare greşeală a actorului este orgoliul excesiv. 

Cuvintele de încurajare, dorinţele regizorilor Ion Sapdaru, Alexandru Dabija, 
Alexander Hausvatcr, de a merge mai departe, de a nu rămîne mulţumiţi, 
au fost interpretate de unii actori ca o doborîre brutală de pe piedestalul 
măretiei lor artistice. inexistente de altfel. Iar drumul de la baza piedestalului 
inexistent pînă la cinste artistică este aproape imposibil de găsit. Aşadar, 
reîntîlnirea cu astfel de regizori care reamintesc mereu aceste noţiuni, nu 
trebuie să se repete, ea nu trebuie să existe. Apreciez faptul că avem un 
spectacol ca "Electra", cu care putem să ne prezentăm cu fruntea sus la 
orice festival din lume, dar mi se pare ciudat faptul că pentru publicul 
orădean prezentăm primul spectacol la sala mare din stagiunea 2004-2005 
în martie, adică la şapte luni de la începutul stagiunii. 
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E.P: Cred că se vor găsi explicaţii pentru asta. Ce e mai important 
pentru actor, cultura sau sensibilitatea? Sau amîndouă? Credeţi că avem 
o dramaturgie contemporană? 

C.C. : Actorul, prin natura lui este un om sensibil. Există în teatru şi 
actori tehnici şi, din păcate, în acest teatru, în ultima vreme primează 
tehnicul şi imaginea spectacolului per ansamblu. 

Dramaturgie, da, cred că avem dramaturgie care merită a fi pusă în 
scenă. 

P.GH. :  Cultura şi sensibilitatea îngemănate contribuie la formarea 
actorului, care nu se opreşte nicidecum după absolvirea facultăţii, ci even
tual după pensionare, ori după trecerea în nefiinţă sau poate, şi îmi place 
să cred asta, niciodată. Important pentru mine este faptul că există, con
form principiului "nici un om nu seamănă cu celălalt", şase miliarde de 
psihologii pe Terra. Extrapolînd în teatru acest principiu, nu există personaj 
al lui Euripide care să semene cu unul al lui Caragiale şi nicidecum cu un 
alt personaj tot al lui Shakespeare, chiar dacă el ar fi bufonul. 

E.P:  Preţuiţi prietenia? 
C.C. : În ziua de azi e greu să ai prieteni, majoritatea oamenilor fiind 

interesaţi de partea materială şi de statutul ierarhic. Şi prieteniile se fac în 
funcţie de cine e mai influent în teatru şi nu numai. 

E.P:  Chiar aşa? 
P.GH. : Eu unul preţuiesc foarte mult prietenia. Nu am avut şi nu o să 

am duşmani, indiferent de felul în care o să fiu tratat de un coleg. Preţuiesc 
prietenia colectivă, cinstită, indiferent de afinităţi, umane de altfel, care se 
pune în slujba creaţiei întotdeauna colective, a unui spectacol de teatru. 

E.P :  Cum vă pregătiţi rolul (oricare)? Apoi cum îl uitaţi? 
C.C. :  În ultima vreme, cel puţin de trei ani încoace, nu mi s-a mai 

oferit posibilitatea de a pregăti şi uita un rol, schimbîndu-mi profilul 
profesional pe dans şi cîntec (actorul trebuie să fie complex, nu? !) .  

E.P. :  Explicaţi-vă, vă rog. 
P.GH.: Imi pregătesc rolul în primul rînd gîndindu-mă, aşa, cum am 

mai spus, la cele şase miliarde de psihologii umane diferite, excluzînd 
termenul de tipologie. După ce nu mai joc o perioadă mai lungă spectacolul, 
uit cuvintele, dar uneori îmi revin în minte gînduri ale personajelor care m
au marcat. 

E.P : Nu vă plictisiţi să fiţi împreună (mereu) şi la teatru şi acasă? 
C.C. :  Cu toate că lucrăm împreună de foarte mult timp, familia nu a 

avut de suferit, noi făcînd diferenţa între meserie şi familie. La teatru 
sîntem colegi (buni ! ), iar acasă sîntem soţ, soţie şi părinţi, şi orice probleme 
profesionale am avea, nu lăsăm să ne afecteze viaţa de familie ci, din 
contră. 
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P.GH. : Pentru mine nu există termenul de plictiseală în nici o sferă a 
activităţii sau existenţei mele. 

E.P :  Aveţi vreun hobby? Care? Ce pasiuni mai aveţi? 
C.C. : Mă uit că plăcere la filmele de calitate şi ascult muzică, dar, în 

timpul liber, primează educaţia copilului. 
P.GH. :  Fac întotdeauna cu pasiune şi mare plăcere orice: de la a încărca 

o brichetă la a repara maşina tatălui meu, de la a găti pînă la a merge la 
munca cîmpului, în concediu, împreună cu părinţii mei, de la a citi psihologie 
pînă la a citi poezie. 

E.P: Ce nu vă place, ce nu vă convine în Programul teatrului orădean? 
C.C. : Cum am mai spus, în ultima vreme teatrul se face pe interese. Ce 

este cel mai rău, este modul în care sînt tratate anumite spectacole, 
spectacole pe care publicul ar dori să le vizioneze, dar care sînt puse la 
sertar din motive neîntemeiate. Faptul că nu se ştiu proiectele de viitor ale 
teatrului, iarăşi este un lucru deranjant. Faptul că actorii nu sînt implicaţi 
(cu o părere) în construirea unui proiect, arată dezinteres şi lipsă de respect 
faţă de actori. Senzaţia mea este că nu sîntem puşi în valoare ca actori , şi 
ne simţim ca nişte funcţionari artistici, prestăm servicii, nu creăm. 

P.GH. : Programul teatrului orădean uită (deseori) în ultima vreme de 
spectatorul orădean, căruia îi datorăm, de fapt, existenţa noastră. 

E.P : Nu ştiu ce să spun . . .  M-aţi pus într-o situa fie cel puţin ciudată. 
Să încerc să vă schimb părerile, să vă contrazic, să vă cenzurez? Să las, 
într-o carte totuşi, atîtea îndoieli, atîtea tristeţi, atîtea acuze? 

P.GH.: Unde sînt majoritatea cronicilor teatrale despre spectacolele 
jucate acum 2000 de ani în Grecia? A realiza un rol sau un spectacol cu 
gîndul la o cronică favorabilă. sau la obtinerea unui premiu important este 
moarte sigură. De 2000 de ani, rolul actorului de a emoţiona spectatorul 
prin mij loace specifice, personale şi foarte simple, a rămas neschimbat şi 
va rămîne neschimbat, indiferent de tendinţele egoiste ale unor regizori . 
Îmi e atît de proaspătă în suflet munca CREATIV COLECTIVĂ depusă 
pentru realizarea spectacolului "Aşteptîndu-1 pe Godot" de Samuel Beckett, 
încît nu pot spune decît că: apreciez mai mult un spectacol realizat cu bani 
puţini dar cu suflet şi minte, decît un spectacol realizat cu bani mulţi dar 
fără participare afectivă. Mi-am reconfirmat a nu ştiu cîta oară credinţa că 
teatrul înseamnă o colectivitate, implicînd toate personalităţile care participă 
direct la realizarea spectacolului. Meritul meu personal este doar acela de 
a fi trup şi suflet lîngă colegii mei. 

E.P :  Chiar dacă nu împărtăşesc toate părerile Dv. , apreciez, vă asigur, 
sinceritatea şi chiar duritatea Dv. , spiritul critic - acestea dovedind că vă 
pasă şi că nu vă faceţi meseria oricum. Vă mulţumesc. 
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" Reputaţia unui actor atîrnă adesea de 
felul cum actorii îi joacă piesa. Nu trebuie să 
ne ascundem adevărul că avem nevoie unii de 
alţii, trebuie să ne iubim, trebuie să ne preţuim 
unii pe alţii> «servatis servandis>> ". 

Carlo Goldoni ( 1 707 - 1 793): 
Memorii, trad. : Victoria Ursu 
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ILEANA IURCIUC 
actrită ' 

Fişă artistică selectivă: 

Elzevira ("Ploşniţa" de V.Maiakovski, re
gia: Al.Colpacci); Dornniţa ("Noapte albă" de 
M.Bradu, regia: Zoe Anghel Stanca); Eleva 
("Steaua fără nume" de M.Sebastian, regia: 
Szombati Gille Otto ) ; Angelica ("Fîntîna Trevi" 
de G.L.Bernini, regia: Sergiu Savin); Anna 
("Spre stele" de L.Andreev, regia: Al.Colpacci); 
Sînziana ("Sînziana şi Pepelea" de V.Alecsandri, regia: Sergiu Savin); Jill 
Tanner ("Fluturii sînt liberi" de L.Gershe, regia: Szombati Gille Otto ) ; 
Neaga ("Occisio Gregorii . . .  ", regia: Ion Olteanu); Nene ("Astă-seară se 
improvizează" de L.Pirandello, regia: Al.Colpacci); Sora ("Rechizitoriul" 
de Yldîrîm Keskin, regia: Sergiu Savin); Zinaida ("Ţarul Ivan îşi schimbă 
meseria" de M.Bulgakov, regia: Al.Colpacci); Zizi şi Oniţa ("Jolly-Joker" 
de Tudor Popescu, regia: Al.Darie); Teo ("Examen de bacalaureat" de 
D.Solomon, regia: Victor ! .Frunză); Caterina Cavalieri ("Amadeus" de 
P.Shaffer, regia: Al.Darie); Doris ("La anul din nou împreună" de B.Slade, 
regia: Michel Linday); Rosina ("Arrivederci, Livomo" de Goldoni, regia: 
Cristian Ioan): Lucia Petre/la ("Arta comediei" de Eduardo de Filippo, 
regia: Mihai Lungeanu); Bătrîna ("Scaunele" de Eugene Ionesco, regia: 
Emil Gaju); Efirniţa ("Conu' Leonida faţă cu reacţiunea" de I .L.Caragiale, 
regia: Alina Hiristea); Magda ("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, 
regia: Alexander Hausvater) 

Dragă Vetuţa, (în loc de CV) 

Am plecat din casa părintească luînd cu mine o scară de valori în care 
bunul simţ şi discreţia îşi au locul clar şi bine stabilit. Consider că tăcerea 
e de aur, dar discreţia de diamant şi, cu toate acestea, am îndeplinit 
performanţa de a mă amesteca de cîteva ori în ţărîţe. 
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Ling cu plăcere îngheţată, doar îngheţată, am un stomac sensibil şi 
vomit cu uşurinţă aşa că nu pot înghiţi orice, nu sînt oportunistă şi nu mă 
parfumez cu ipocrizie. Sigur, m-am împiedicat de cîteva ghete pline de 
noroiul nesimţirii, am fost nevoită să respir aerul în care alţii lăsau damfuri 
de ţopenie, balegă aristocrată ori urme ale caracterului lor de gunoi. 

Pe la anul naşterii mele, Akira Kurosawa uimea lumea cu un film 
premiat cu "Leul de aur" la Veneţia şi cu premiul pentru cel mai bun film 
străin acordat de critica americană, Rashomon. Scenariul era bazat pe nuvela 
În desiş a scriitorului R.Akutagawa. Era o culegere de declaraţii ale 
personajelor (femeia violată, preotul budhist, banditul, femeia bătrînă, cel 
ucis care relatează de dincolo de moarte) şi vorbesc fiecare din unghiul 
subiectiv despre acelaşi fapt. Cum zicea Pirandello, "fiecare cu adevărul 
lui". 

Nu aş dori ca "adevărurile mele" să le înlocuiesc cu omisiuni voite, 
minciuni de circumstanţă, adevăruri trunchiate, dezvăluindu-mă într-o altă 
lumină decît cea în care îmi place să stau. 

Prin urmare, îţi răspund la o singură întrebare. 
E.P : A, nu. Dacă nu vrei să răspunzi la întrebări, deşi, indirect, ai 

făcut-o, scrie! Nu-ţi spun decît atît: dacă ştii să scrii, scrie, Ileana! Ce vrei 
tu!! O poezie? O proză? 

1 . 1 . :  Bine. Iată, am scris. 

ARAD, STR. EMINESCU NR.JO 

Nu pot să-mi dezlipesc privirea de pe o cană verde cîndva, gri-verzui 
acum, decolorată de ploi, de un balcon din fier forjat extrem de delicat, 

�
ale 

cărui motive florale îţi amintesc de stilul începutului de veac douăzeci. Imi 
atrag atenţia trei ferestre înalte, impunătoare cu roletele scorojite, hîite 
într-o parte, ce stau parcă să se prăvale în capul trecătorilor. Curiozitatea 
mă împinge să pătrund pe o poartă de fier, opacă, într-un coridor nu prea 
lung. Orbecăi printr-o lumină difuză, unsuroasă, care te înfioară, respirînd 
un aer îmbîcsit de aromele resturilor menajere. Ajung într-un spaţiu cu iz 
de vechitură pe care pot să-I pipăi cu mîna sau cu privirea. Mă opresc 
neîndrăznind să fac nici o jumătate de pas într-un timp încremenit al 
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memoriei de unde mă năpădesc alte 
miresme, imagini, sunete. 

Un coridor-balcon din fier 
forjat cu acelaşi motiv floral ca al 
ba lconului exterior, înconjoară 
semicircular imobilul . În acest 
cleşte de semilună cele şaisprezece 
apartamente sînt aşezate la parter 
ş i  etaj cu ferestre le  ş i  uş i l e  
deschizîndu-se în curtea casei. Plină 
de cimişir, crizanteme, trandafiri, 
copaci, tufe ornamentale de toate 
soiurile, curtea e lungă, luminoasă 
şi verde. Are în mij locul ei o fîntînă 
cu pompă stricată, verde desigur, 
şi-ţi dă impresia că te afli în grădina 
unui palat ,  reconstituind în 
miniatură peisajul romantic al  unui 
parc franţuzesc .  O portăreasă, 
desprinsă şi ea parcă din atmosfera 
pariziană, locuieşte în fundul curţii, 
acolo unde tronează cu fal ă  
bătătorul de covoare. E simpatică, vorbăreaţă, autoritară, rotofee şi informată. 
Ştie cu exactitate cine ce a făcut, cine a spălat rufe, cine a adus lemne, cine 
a tăiat o orătanie din coteţul curţii, ţine la renumele casei şi apără cu 
străşnicia unei chelărese, cheile podului şi pivniţei. Totuşi intrarea în pivniţă 
nu era inexpugnabilă. Un gong slinos, îngust, cu miros de zoaie, mucegai 
şi urină ducea spre spălătoria casei. Din el se ramifica o galerie întunecoasă 
care se înfunda în cea de-a doua pivniţă. Locatarii se cunoşteau toţi între 
ei şi se salutau în chip politicos cu "Bună ziua", "Ce mai faceţi?", "J6 
reggelt", "Bună seara", "La revedere", "Viszontlâtâsra", iar duminica, de 
cele mai multe ori locatarii-cofetari îşi duceau unii altora farfurioare cu 
prăjituri mirosind a scorţişoară şi vanilie. 

Un bărbat înalt, bine clădit ce purta în permanenţă o pereche de ochelari 
cu rame aurii, era şeful locatarilor-grădinari. În fiecare anotimp anima cu 
mişcări elegante grădina. Tăia cu o foarfecă uriaşă tufele de buxuşi 
supervorens, uscăturile, ramurile moarte. Adeseori în curte se auzeau frînturi 
muzicale, căci locatarii-iubitori-de-muzică exersau la pian sau vioară, 
ascultau canţonete, arii din operete, concerte de vioară, cîntece populare 
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româneşti. Din cînd în cînd coridorul-balcon era inundat de un damf de 
usturoi şi cîntece nemaiauzite, încotoşmănate în mirosul delicat al supei de 
gîscă. Erau singurii locatari care sărbătoreau Hanukka. 

Locatarii-muzicali erau majoritari, aşa că muzica însotea bătutul 
covoarelor şi plînsul copiilor. Copiii . . .  Ah, copiii ! ! !  Erau ca toţi copiii. 
Gălăgioşi, obraznici, răi, murdari, mincinoşi, puşi pe şotii şi cîteodată 
politicoşi, serviabili, cuminţi, inteligenţi, veseli, curaţi, curioşi, plini de 
iniţiative. Se numeau Puşa, Ileana, Ocsi, Baby, Mariana. Se jucau în toată 
casa. Furau cheile portăresei şi se jucau în pod printre zeci de obiecte 
uitate de vreme, pline de praf. Locatarii-gospodari întindeau rufele la 
uscat, dar ei se jucau cu atîta patimă, că unele rufe trebuiau să fie spălate 
din nou, fiind cu desăvîrşire negre. Se jucau în pivniţă şi spălătorie 
împuţindu-se de parfumurile locului, dar ce mai conta cînd nimeni nu 
putea opri dezlănţuirea jocului. Se jucau în copaci, în grădină, "sub poartă", 
în tufişuri, pe scări, sub bătătorul de covoare, unde aduceau o groază de 
lucruri, aşa că locatarii-obosiţi călcau cu grijă în vîrful picioarelor să nu 
le strice copiilor "casele". Copiii mîncau felii uriaşe de pîine neagră cu 
unsoare şi boia iute de ardei, felii de "pîine cu ou" şi castraveţi muraţi, 
sunau seara la uşi apoi se ascundeau chicotind de uluiala celor care apăreau 
în cadrul uşilor. Copiii mai făceau şi lucruri aşteptate de locatarii-părinţi. 
Seara prezentau la lumina becurilor chioare de pe balconul-coridor 
spectacole. Scena era alcătuită din două lăzi mari în care locatarii-gospodari 
şi locatarii-prevăzători ţineau proviziile legumicole pentru bunăstarea 
alimentară a familiilor. Intrarea era liberă şi oricine îşi putea aduce un 
fotoliu sau un scaun, un scăunel (sâmli) sau taburet ca să stea comod şi să 
vadă bine ceea ce era în program. Copiii se dezlănţuiau interpretînd cîntece 
populare, poezii de toate felurile, arii din operete, scenete din viaţa şcolară, 
dansuri şi cîte şi mai cîte. 

Pare inimaginabil şi ireal. . .  dar locatarii-gospodari, locatarii-muzicali, 
locatarii-obosiţi, locatarii-grădinari, toţi oameni serioşi cu familii şi 
responsabilităţi, veneau să-i vadă pe copi i i-artişti în uluitoarele lor 
spectacole. Tuturor acelora care au fost spectatorii acestor copii, eternă 
recunoştinţă! 

A venit o zi, cînd toate acestea s-au risipit. Copiii au plecat în cele 
patru zări, locatarii spre alte tărîmuri . Au venit alţii despre care n-aş putea 
să mai scriu mm1c. 

O placă de inventar a primăriei atrage atenţia că imobilul este monu
ment istoric de patrimoniu care datează de la anul 1 900. 
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"Libertatea
· 
în artă, libertatea în societate, 

· iată îndoitul ţel către care trebuie să tindă, în 
acelaşi pas, toate spiritele consecvente şi 
logice ". 

Victor Hugo ( 1 802- 1 885):  
Prefaţă la Hernani 
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MIRELA NITĂ ' 

actrită ' 

S-a născut la Sîntana, judeţul Arad, la 1 7 
iulie 1 972. 

A urmat Liceul G.Enescu din Bucureşti -
clasă de balet. 

Absolventă a Facultăţii de Teatru HYPERION 
din Bucureşti - clasa prof.Eusebiu Ştefănescu. 

Din 1 997 este angajată la Teatrul de Stat Oradea. 
Este căsătorită cu actorul Sebastian Lupu, şi 

au doi copii: Andreea Maria şi Andrei George. 

Fişă artistică selectivă: 

Fata ("Adunarea femeilor" de Aristofan, regia: Eugen Harizomenov); 
Paşa ("Inimă de cîine" după M.Bulgakov, regia: Vitalii Lupaşcu); Personaj 
în intermezzo ("Doctor fără voie" de Moliere, regia: Radu Ghiţulescu); Tamara 
("Dacă dragoste nu e . . .  " după Marin Preda, regia: Eugen Ţugulea); Izabela 
("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); Smeraldina ("Slugă la 
doi stăpîni" de Carlo Goldoni, regia: Alina Hiristea); Gwendoleen Fairfax 
("Bună seara, domnule Wilde" de Oscar Wilde, regia: Alina Hiristea); Cor 
("Electra" după Sofocle şi Euripide); Cor evreiesc ("Shoah. Versiunea Primo 
Levi", adaptare şi regia: Mihai Măniuţiu) 

SEBASTIAN LUPU 
actor 

S-a născut la Cluj ,  la 7 iulie 1 974. 
A urmat Liceul C.F.R. la Cluj şi Facultatea 

HYPERION la Bucureşti, clasa prof.Eusebiu 
Ştefănescu. 

Din anul 1 997 este angajat la Teatrul de 
Stat Oradea. 

Este căsătorit cu actriţa Mirela Niţă. 
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Fişă artistică selectivă: 

Fotograful ("Inimă de cîine" după M.Bulgakov, regia: Vitalii Lupaşcu); 
Leandre ("Doctor fără voie" de Moliere, regia: Radu Ghiţulescu); Petea 
("Dacă dragoste nu e . . .  " după Marin Preda, regia: Eugen Ţugulea) ; 
Locotenent şi Harapul ("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); 
Tînărul ("Adunarea femeilor" de Aristofan, regia: Eugen Harizomenov); 
L 'Eveille ("Bărbierul din Sevilla" de Beaumarchais, regia: Alice Barb ) ;  
Spiridon ("0 noapte furtunoasă" de I .L.Caragiale, regia: Ion Ciubotaru); 
Pascu ("Steaua fără nume" de Mihail Sebastian, regia: Florin Antoniu); Al  
doilea mire ("Fantastica ş i  trista poveste a candidei Erendira ş i  a nesăbuitei 
sale bunici" de G.G.Marquez, dramatizarea şi regia: Ion Sapdaru); Crainicul 
("Medeea" de Euripide, regia: Ion Sapdaru); Domnul Ratinois ("Praf în 
ochi" de Eugene Labiche, regia: Alexandru Dabija); Peter Karpati ("Noaptea 
arabă" de Roland Schimmelpfennig, regia: Cristian Juncu); Cor ("Electra" 
după Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu); Cor evreiesc ("Shoah. 
Versiunea Prima Levi", adaptare şi regia: Mihai Măniuţiu) 

ACTORII - NEBUNI CU ACTE ÎN REGULĂ 

E.P :  Voi aţi venit împreună la Oradea. Aproape căsătoriţi! Încep prin 
a vă pune o întrebare banală: unde, cum v-aţi cunoscut? 

M.N. : Am fost colegi la facultate, în Bucureşti . .  Acolo ne-am împrietenit. 
E.P :  Mirela venea dinspre Arad, Sebi din Cluj. Doi ardeleni se cunosc 

şi "se iau " în Bucureşti. Destinul, nu? 
S.L. : El, "bag de samă". 
E.P : Cum, cÎnd aţi hotărît că vreţi "să văfaceţi " actori? Aşa se spune, 

? AI- fi " nu. " 1v1a ac actor . . .  
M.N. :  La  mine a fost simplu, vorba vine: văzînd că-mi place să  dansez, 

tata a hotărît pentru mine: Mirela o să fie balerină. Şi m-a dat la balet, de 
mică. În clasa a V-a, ambiţiosul meu părinte m-a dus la Bucureşti, la 
Liceul de Muzică, la o clasă foarte bună de balet. Imaginaţi-vă, singură, 
micuţă, departe de casă. Plîngeam în toate serile . . .  

Din nefericire - destinul, nu? - am avut un accident la genunchi şi 
n-am putut continua . . .  atunci .  Mai tîrziu însă, am continuat să dansez la 
Şcoala Populară de Artă, şi mi-am luat atestat de balerin liber-profesionist. 
M-am angajat la Teatrul din Arad ca dansatoare. 
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Locuiam în teatru şi vedeam de sus, de la pod, fără să fiu văzută, toate 
spectacolele. Într-o bună zi, o actriţă a anunţat în ultima clipă că nu poate 
veni la spectacol ("Ţara fericirii . . .  "). Regizorul Ion Mînzatu m-a luat de 
mînă şi mi-a spus: intri tu şi joci, că ştii tot. Şi am intrat. Rolişorul era mic, 
dar important totuşi; Gina Cazan, care nu ştia de această schimbare, s-a 
schimbat la faţă cînd a intrat în scenă şi a dat cu ochii de mine. 

Aşa "am intrat" eu în teatru. 
E.P. : Istoria teatrului ne povesteşte că mulţi mari actori au ajuns pe 

scenă în roluri importante chiar, din întîmplare. . .  Ehe, ce rol joacă 
întîmplarea . . .  

M.N. : După care m-am dus la Bucureşti, la facultate. La Arad m-am 
pregătit cu soţii Cazan - oameni admirabili şi actori foarte serioşi, "părinţii 
mei artistici". 

E.P. : O să revenim la. . .  Bucureşti, pentru că voi aveţi, în destinul 
vostru artistic comun, experienţe aparte . . .  Acum e rîndul lui Sebi să 
răspundă . . .  

S .L . :  La mine a fost ş i  mai simplu. Locuiam în Cluj ,  văzusem multe 
spectacole, cu mari actori, îi admiram pe Geo Niţescu, pe Dorin Andone, 
pe Dorel Vişan, pe Anton Tauf, pe Marius Bodochi, pe Melania Ursu, pe 
Bucur Stan. M-am îndrăgostit de Anda Chirpelean şi de Viorica Mischilea . . .  
mă rog . . .  Dacă spuneam acasă că vreau să "mă fac" actor, părinţii ziceau 

"e bine, c frumos, fă-te artist! Apoi îmi venea ideea să le spun că vreau 
să mă fac preot. "Nici preot nu e rău", îmi ziceau ei. Nu m-au contrazis. 
Am ales singur. Sînt o fire boemă. M-a atras întotdeauna viaţa nomadă, 
călătoriile cu cortul, cu căruţa cu coviltir. 

E.P.: Ce mai, viaţa de artist! Şi te-ai dus la Bucureşti, fiindcă acolo 
trebuia s-o întîlneşti pe Mirela. Alţfel rămîneai la Cluj, cine ştie? Acum 
povestiţi-mi cum a fost la Teatrul Mic . . .  Vedeţi că ştiu? 

M.N. :  Ştiţi, pentru că, fiind prietenă cu Doamna Leopoldină Bălănuţă 
aţi vorbit şi am vorbit despre acel timp. 

Ca să cîştigăm un ban să ne întreţinem la şcoală, eu mai dansam şi apoi 
amîndoi ne-am angajat la Teatrul Mic: eu pe post de sufleur, Sebi de 
regizor tehnic. L-am avut director întîi pe regretatul Dan Micu, apoi, vai, 
pe Doamna Leopoldina Bălănuţă, a cărei moarte ne-a răvăşit cum nu vă 
pot spune. Cu cîtă simplitate şi căldură spunea: "duduie, fii drăguţă şi . . ." 
atunci cînd ţi se adresa. 

S.L . :  Teatrul era condus de dumneai cu blîndeţe, dar cu mînă sigură, 
cu exigenţă. 
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E.P :  O, Doamne, cînd îmi aduc aminte ce om era Doamna Poldi . . .  Şi 
ce actriţă . . .  V-aţi împrietenit, desigur, cu unii actori . . .  

M.N.: O,  da, cu Dl.Mitică Popescu, cu Radu Amzulescu, cu Şerban 
Ionescu, cu Cătălina Mustaţă, cu Dana Dembinski, cu Valeria Seciu, cu 
Adriana Şchiopu, cu Dan Condurache (idolul lui Sebi), cu Coca Bloos. 

E.P:  Ce nume ilustre! Să fi fost coleg cu Valeria Seciu, cu Coca Bloos, 
ce privilegiu! . . .  

S.L . :  Eram non-stop în teatru, la repetiţii, la spectacole . . .  
M.L . :  Acolo am făcut adevărata şcoală de teatru. 
S.L. :  Eram la clasa unui actor pe cît de talentat, pe atîta de plin de 

farmec: Eusebiu Ştefănescu. Multe lucruri bune ne-a învăţat şi el - suflet 
mare de artist adevărat . . .  De la el am deprins gustul cozeriei şi, mai ales, 
bucuria reuşitei în repetiţii şi dorinţa aprigă de a FACE, nu doar de a vorbi 
despre creaţie . . .  

M.N . :  Împreună, am văzut multe spectacole bune, am frecventat 
Cinemateca. El ne-a deschis gustul pentru filmul cu adevărat valoros. Ştiţi 
ce ne spunea? Că "noi, artiştii , sîntem nebuni cu acte în regulă". Dar una 
e să înveţi la curs şi alta să stai toată ziua într-un teatru . . .  mare cum a fost 
(şi) în anii aceia Teatrul Mic . . .  să-i vezi pe actori la lucru . . .  

E.P :  La absolvire aţi ales Oradea. De ce? 
M.N. :  Sîntem ardeleni. Şi ne şi place aici. 
S .L. :  Mie Oradea mi se pare oraşul meu. 
E.P :  Mă bucur să aud asta. Şi eu vin din părţile Aradului, nu sînt 

orădeancă, dar mă simt de la început aici, acasă. Vă convine ce jucaţi? 
Sînteţi satisfăcuţi profesional? 

S.L. :  Da. Eu unul am jucat echilibrat. La început, cîteva luni am stat 
pe tuşă, cum se zice. Apoi am jucat şi dramă şi comedie, roluri mari şi 
mij locii şi chiar episodice, cum se vede şi din fişa selectivă. Am fost foarte 
fericit cînd mi s-a dat rolul Fundulea din Visul unei nopţi de vară. Adoram 
rolul. L-am jucat cu frenezie. Şi acum îl mai joc, în secret, singur, îl joc, 
deşi spectacolul a ieşit de pe afiş, parcă mi-a rămas ceva neterminat la el. 
Pc Ratinois (din Praf în ochi) l-am făcut sub supravegherea unui admirabil 
director de scenă: Alexandru Dabija. Voiam să nu se mai termine repetiţiile . . .  

E.P : Apoi a venit rolul acesta greu din " Electra " cu alt regizor din 
prima linie: Mihai Măniuţiu . . . 

S.L. : Da. Nu mi-a fost uşor să-I fac pe oligofrenul acesta din cetate : 
omul slab, de fapt, cel care n-a rezistat presiunii provocate de aşteptarea 
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momentului răzbunării, atît de necesară, privită prin prisma obligativităţii, 
răzbunare care trebuie aplicată ca urmare a monstruozităţilor crimelor de 
la curte, legate de Egist şi Clitemnestra. Trebuia să am, să-mi găsesc o 
anumită stare . . .  nu puteam doar să fac gesturile dezlînate (şi rictusul feţei) 
ale unui oligofren, ticurile . . .  

Mi-am amintit de  un  sărman prieten din copilărie, unul Călin, care 
suferea de sindromul Down; rîdea continuu. Am încercat şi eu. . .  După 
spectacol mă dor al naibii maxilarele . . .  

M.N. : Eu am jucat cîteva rolişoare, apoi a venit nea' Ion . . .  maestrul ! 
E.P: Ion Mâinea, care a făcut cu voi doi spectacolul cu piesa lui 

Ghelman, .. Într-un parc . . .  pe-o bancă ". 
S.L. : A fost o mare bucurie, una din bucuriile începutului nostru 

profesional . . .  şi un mare noroc că nea' Ion şi-a îndreptat atenţia spre noi. 
M.N.: Am repetat frumos, cu plăcere, am jucat cu devotament. Şi 

publicul ne-a încurajat. A fost o experienţă unică. Timp de o lună şi jumătate 
să fii alături de nea' Ion şi să stai de vorbă despre teatru a fost un cîştig 
imens. Domnia sa ne spunea: "aveţi răbdare, vine trenul fiecăruia, totul e 
să fii pregătit să urei în el." Nu înţelegeam prea bine la vremea respectivă 
ce vrea să spună, dar acum ştiu. Fiecare apariţie, fie mare ori mică, este 
un exerciţiu important în evoluţia profesională care-ţi umple sertăraşele şi 
te ajută apoi să-ţi pui "stele pe umăr". 

E.P : Aţi fost buni, aţi convins. Ion jucase ca un maestru rolul Bărbatului 
sovietic mincinos şi şmecher - produs tipic al comunismului - cu Cristina 
Şchiopu, admirabilă actriţă şi ea în rolul Femeii încrezătoare, credule 
chiar, bune, iertătoare, păguboase, păcălite . . .  in regia lui Sergiu Savin. Un 
spectacol emoţionant. Voi eraţi foarte tineri şi aţi găsit, pentru multe situaţii, 
rezolvări inedite, proaspete. . .  Comparaţia cu spectacolul celălalt nu vă 
dezavantajează însă . . .  

M.N. :  Spre deosebire de  începuturile noastre în teatru, despre care am 
vorbit, cînd eram ca nişte "nou născuţi" în meserie, acum aveam ocazia să 
vedem, să simţim şi să gustăm meserie lîngă nişte maeştri ai teatrului. 
Vreau să spun că "vinovată" pentru aceste mari bucurii şi minuni care ni 
se întîmplă este o doamnă care la rîndul său, după părerea mea, a sperat, 
s-a bucurat şi a muncit "pe brînci" ca să fie pregătită să urce în trenul ei. 
Datorită ei şi în mod cert, datorită destinului am avut ocazia să fim pe 
scenă alături de actorul Marian Râlea a cărui simplă prezenţă calmă şi 
caldă te umple de energie. Am avut norocul să cunoaştem şi să lucrăm sub 
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bagheta unor personalităţi ca Mihai Măniuţiu, Alexandru Dabija, Alexander 
Hausvater, Vava Ştefănescu, de a ne întîlni cu Cristian Rusu, Valentin 
Codoiu şi Iuliana Vâslan, oameni pe care consumatorii de teatru şi nu 
numai, îi cunosc şi îi apreciază la adevărata lor valoare, oameni despre 
care ai putea să spui foarte multe lucruri, dar, în acelaşi timp, ai putea să 
nu spui nimic, pentru că stelele de pe umerii lor spun tot. 

E.P:  Doamna de care vorbeşti e Mariana Presecan, nu? O actriţă de 
forţă şi rafinament. Cu ce fel de regizori nu vă place să lucraţi? 

S.L. : Cu cei "încuiaţi", care nici nu te ascultă. Mie îmi place să-i 
propun regizorului ceva şi eu, nu să aştept să mi se dea chiar totul. Dacă 
acceptă bine, dacă nu, nu. Certurile, mă rog, "contrările" sînt bune şi ele, 
dacă dau rezultate . . .  

Eu simt cînd am în faţă un regizor mare. Mă rog, important, "cu stele". 
Chiar dacă e tînăr. Vorbeşte puţin, comunică esenţialul, ştie ce să-ţi ceară, 
cum să declanşeze în tine toate resorturile şi în spectatori dorita, necesara 
emoţie . . .  

M.N. : Mie îmi face plăcere să  lucrez cu regizorii care îmi dau energie, 
care comunică, sînt exigenţi, siguri pe ei, deschişi, şi care, dacă simt că 
ceva nu e bine şi nu funcţionează, stau de vorbă cu actorii ,  se lămuresc 
reciproc . . .  

S.L. : Celor tineri l e  acord un  bonus de încredere. Regizorilor. Dar şi 
colegilor mai tineri, însă le pretind să fie disciplinaţi, serioşi, ambiţioşi. 

M.N. : E important talentul. Dacă n-ai talent, munceşti degeaba. Dar 
dacă ai, merită să munceşti, cu rîvnă, cu patimă chiar, să citeşti, să te 
cultivi, să fii disciplinat şi exigent. Ă propos de personaj . . .  Eu citesc de 
multe ori textul, îmi place să discut (cu regizorul, cu secretarul literar, cu 
colegii) despre piesă, despre personaje şi relaţiile dintre ele. Contează: 
încălţările. Foarte mult. Încă din primele repetiţii la scenă caut să mă încalţ 
cu pantofi asemănători celor din spectacol, să stau "bine pe scenă". Mă 
aşez în cabină la oglindă, mă machiez, stau acolo şi mă privesc, eu cu 
cafeluţa mea, cu sucul, cu portocala, cu ce-o fi . . .  şi nu vorbesc. Apoi merg 
în scenă, în spaţiul în care voi juca. Stau acolo şi mă "împrietenesc" cu 
locul. În timpul spectacolului stau mult în culise . . .  nu am decît de cîştigat 
de la colegii mei, fie tineri, fie mari, sau foarte mari . 

S .L. :  Eu sînt actor de repetiţii. Îmi place enorm munca la scenă . . .  
Pentru mine sînt două faze distincte: repetiţia ş i  spectacolul. 

E.P : Mergeţi voi spre personaje sau le , . trageţi " spre datele voastre? 
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M.N.: "Sertarele" noastre nu sînt destul de pline. Mergem noi spre ele 
şi "ne-mbogăţim cu datele lor" . . .  

S.L. : Eu unul inventez. Nu prea am, ca om, ce să  dau de la  mine 
personajelor mele. Nu cred că sînt interesant. De luat da, iau eu de la alţii . . .  

M.N.: Premiera pentru mine este ca naşterea unui copil ş i  pot să  fac 
această comparaţie în cunoştinţă de cauză. Repetiţiile sunt o perioadă de 
acumulare, asumare şi dezvoltare a personajului şi a spectacolului, la fel 
ca cea de sarcină pentru făt şi viitoarea mamă. Premiera = expulzia, naşterea. 
După premieră mă cuprinde o stare ca şi "melancolia de după naştere" 
cînd nu-mi găsesc locul, cînd mă simt golită pe dinăuntru şi inutilă. Apoi, 
cu fiecare reprezentaţie la public, personajul creşte şi se dezvoltă armonios 
precum un copil pînă la maturitate cînd "îţi iei mîna de pe el", cum se 
spune, adică pînă cînd spectacolul nu se mai joacă. Aşa că, dacă mă uit în 
urmă, am destul de mulţi copii, nu doar doi, aşa cum scrie în acte. 

E.P. :  Comunicaţi bine şi acasă, în legătură cu lucrul la scenă? 
M.N. :  Da, deşi soţii Cazan susţineau că "lasă teatrul la uşa casei", eu 

nu cred că se poate. 
S.L. :  Ne frămîntăm, vorbim, căutăm soluţii, ne mai şi angajăm în 

polemici, de ce nu? 
E.P. :  Salariile vă ajung? Aveţi doi copii mici care trebuie hrăniţi bine, 

îmbrăcaţi, supravegheaţi cînd voi lucraţi . . .  Cum vă descurcaţi? 
M.N. :  Nu uşor! Banii sînt foarte puţini. Copiilor vrem să nu le l ipsească 

nimic. Încercăm să le cumpărăm jucăriile şi cărţile specifice vîrstei .  Măcar 
pentru ei, căci pentru noi cărţi nu prea apucăm să ne cumpărăm . . .  

E.P : Dar să citiţi mai apucaţi? 
S.L. : Destul de puţin. Piese citim rar, în schimb proză şi poezie . . .  da. 
E.P :  Vă place poezia? 
M.N. :  Da. Poezia bună. Şi să citesc şi să recit. 
E.P :  Dar muzica? 
S.L. :  Ascultăm destul de multă muzică bună, simfonică, uşoară, pop. 
E.P :  Film aţi vrea să faceţi? 
M.N.: Avem cîteva mici tentative, apariţii în Femeia în roşu, Sebi a 

filmat şi în Deltă. Da, ne-ar plăcea mult să jucăm în filme. 
E.P :  Ce mai faceţi în puţinul timp liber? 
S.L.: Vrem să deschidem aici, la Oradea, o Sucursală a Teatrului Naţional 

pentru copii (Fundaţia Abracadabra) condus la Bucureşti de actorul Marian 
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Rîlea. Am făcut aici cîteva spectacole interactive de mare succes, le-aţi 
văzut şi cred că merită; noi cu Şerban Borda şi Angela Tanko. 

E .P. : Da. Sînt pline de fantezie şi de mare atractivitate. Marian Rîlea 
e extrem de priceput şi e adorat de copii :  ştie cum să le vorbească, cum 
să-i atragă în spectacol. De altfel, în ultimii ani colaboraţi cu el la "Electra" 
şi la Shoah. Versiunea Primo Levi". 

S .L. :  Şi să ştiţi că am găsit surprinzător de mulţi sponsori generoşi la 
Oradea - care ne-au promis tot sprij inul. 

E.P. :  Deci, se poate! Mirela, tu taci de-o vreme! Te rog să ne spui, cum 
sînt studenţii de la Actorie, că tu le predai dans scenic, nu? 

M.N.: Da. Ce să spun? Prea multe şcoli de teatru peste tot. Mă intrigă 
că se pretinde profesorilor să fie doctori, nu să fie actori buni, maeştri. Păi 
nu-i totuna să fi jucat mult şi să ştii meserie, cu a susţine o lucrare de 
doctorat. . .  

E.P. :  Bun şi  doctoratul, dar în teatru meseria e meserie! Pe copiii 
voştri cum îi creşteţi? 

S.L. :  Biiiine ! Îi supreveghem atent, îi hrănim bine, îi îmbrăcăm frumos . . .  
M .N. : Îi ducem la  Teatrul de păpuşi, le  citim poveşti, ne jucăm la 

computer . . .  Sîntem prieteni foarte buni. Avem copii frumoşi, sănătoşi, veseli. 
Sîntem fericiţi. 

E.P. : Să vă bucuraţi de ei! La Seul v-a plăcut? Cum vi s-a părut? 
S.L.: Electra a avut mare succes. Pe mine m-a impresionat modestia, 

simplitatea, zîmbetul neprefăcut al coreenilor. 
M.N.: Da. Coreenii sînt oameni deschişi, calmi, buni. Cei de la scenă 

lucrau în linişte, ne înţelegeam din priviri. În prima zi, în loc de scînduri 
ne-au adus butuci lungi. Le-am spus ce vrem: nici o problemă - s-au dus 
cu ei, i-au secţionat, i-au făcut scînduri şi ni le-au adus. Coreenii sînt un 
popor fascinant şi fermecător. 

S.L. :  Fructele lor ne-au plăcut mult, în schimb mîncarea nu. Noroc că 
ne-am putut cumpăra mîncare europeană, că "bim-bim-bam"-ul ne-a întors 
puţin intestinele pe dos, deşi unora nu le-au displăcut combinaţiile dulce
sărat-piperat, sosurile lor. Chestie de gust. . .  

M.N.: Oricum, a fost o experienţă uluitoare. 
E.P. :  Sperăm că nu ultima! Vă mulţumesc! 
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" . . .  actorul se introduce în opera de artă 
ca individ integral, cu figura, fizionomia, 
vocea lui etc. şi primeşte sarcina să se 
contopească pe deplin cu caracterul pe care-! 
înfăţişează. 

În această privinţă, poetul are dreptul să 
pretindă actorului să se transpună cu totul, 
cu gîndirea sa în rolul ce i-a fost încredinţat 
fără a adăuga ceva din al său şi să-l realizeze 
aşa cum poetul l-a conceput şi i-a dat formă 
poetică. Actorul trebuie să fie oarecum 
instrumentul pe care cîntă autorul, un burete 
care absoarbe toate culorile şi le redă 
nemodificate. 

Actorul, fiind om viu, are, ca orice individ, 
particularităţile lui înnăscute în ceea ce 
priveşte organul (vorbirii), figura, expresia 
fizionomiei, particularităţi pe care el este 
nevoit, pe de o parte, să le înlăture în faţa 
exprimării unui patos general şi a unui 
ansamblu de trăsături caracteristice generale, 
iar, pe de altă parte, este obligat să le pună 
în acord cu figurile mai pline (de conţinut) 
ale unei poezii mai bogat individualizatoare. " 

Hegel ( 1 770- 1 83 1 ): 
Poezia dramatică, trad. : D.D.Roşca 
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SUZANA MACOVEI 
actrită ' 

S-a născut la Bacău, la 1 6  septembrie 1 962. 
Tatăl :  profesor, mama: învăţătoare. Are un frate 
mai mic, căsătorit, cu un copil (Suzana spune 
că au o căsnicie ca-n basme). 

Absolventă a Facultăţii de Teatru din Tîrgu
Mureş, din anul 1 989, clasa prof.Constantin 
Doljan. 

A jucat mult, vreme de doi ani, pe scena 
Teatrului Naţional din Timişoara. Spicuim din 
fişa artistică: Veta - "0 noapte furtunoasă" de 
I.L.Caragiale, regia: Laurian Oniga; Miţa Baston - "D'ale carnavalului" de 
I.L.Caragiale, regia: Ştefănuţ Iordănescu. În regia lui Dan Alecsandrcscu 
a jucat în spectacolul "Teroare şi credinţă". 

La Sibiu, în 1 992 (un timp a jucat şi la Timişoara şi la Sibiu) a lucrat 
cu Iulian Vişa, regretatul regizor de incontestabilă valoare. 

"Un premiu de interpretare în 1 993 la Festivalul Naţional a venit pentru 
mine în momente de tristeţe: Iulian murise . . .  Tot în 1 993 am fost distinsă 
cu titlul de cea mai bună actriţă a anului." 

Cu Iulian Vişa a mai lucrat şi la spectacolul cu o piesă poloneză 

"Cartoteca". Cu Mihai Lungeanu a făcut "Casa Bernardei Alba" de 
F.G.Lorca (Adela). La Tîrgu-Mureş a colaborat în roluri principale cu 
regizorii Kincses Elemer ("Delict în insula caprelor" de Ugo Betti şi "Azilul 
de noapte" de Maxim Gorki - a jucat-o pe Vasilisa), cu Mircea Comişteanu 
încă o Vetă în "Noaptea furtunoasă" de I .L.Caragiale. Cu Alexander 
Hausvater a lucrat la "Decameronul", el fiind autorul versiunii scenice 
după Bocaccio, în regia lui Iulian Vişa. 

"Adevărata şcoală de teatru, spune Suzana, acolo a fost, la Sibiu, cu 
Vişa." 

La Teatrul de Stat din Oradea: Clitemnestra ("Electra" după Sofocle şi 
Euripide, regia: Mihai Măniuţiu); Stevens, avocatul apărării ("Noaptea de 
1 6  ianuarie" de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater), Reporter ("Shoah. 
Versiunea Primo Levi", adaptarea şi regia: Mihai Măniuţiu). 
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"EU CA UT STAREA PERSONAJULUI, 
NU VORBELE LUI. .. " 

E.P :  Bună ziua, Suzana. Cînd te-am rugat să răspunzi la cîteva întrebări 
ţi-am făcut o mărturisire, şi anume că eu te ţin minte din spectacolul 
.. Năpasta " în regia lui Cristian Juncu, spectacol cu care Naţionalul din 
Tîrgu-Mureş a venit la Festivalul de Teatru Scurt, în 2003. Ai făcut o Anca 
plină de nerv, de energie, o femeie voluntară, frumoasă, senzuală. Sigură 
pe tine, fotogenică, dicţie perfectă, frazare inteligentă. Ce mai, 
convingătoare. Ai venit la Oradea. Te-am văzut în rolul Clitemnestrei din 
., Electra " şi am exclamat: ., iată o actriţă! " E chiar Regina! Sala se 
înviorează cînd intri, ca o vijelie, în scenă. A i  rasă, Suzana! Şi publicul e 
imediat al tău. . .  Ce mare lucru să ai har! 

S.M. : Mulţumesc. Anca e şi singurul rol din Caragiale care îmi place. 
Rolurile din comedii nu sînt pe gustul meu, nu cred că ştiu să le joc . . .  deşi 
le-am jucat. . .  Eu, deşi am simţul umorului, nu cred că ştiu să trezesc rîsul 
spectatorilor. Nu simt personajele comice - dar derizorii, în ridicolul lor! 
- simt un fel de jenă parcă faţă de public. Ce mai, e greu să joci comedie 
- iar eu una mă simt în comedii ca în nişte haine strîmte . . .  Nu ştiu dacă 
mă-nţelegi, dar în comedie nu e suficient să joci, trebuie să ai firescul 
necesar, altfel eşti cumva fals . . .  

Cît priveşte tot ce-ai spus despre mine, îţi mulţumesc. 
E.P :  De unde i-a venit fetiţei de dascăli din Bacău ideea să se îndrepte 

spre teatru? 
S.M. : Am făcut gimnastică de performanţă şi tu ştii, acesta e un sport 

spectaculos, am prins gustul aplauzelor, al apariţiilor în public, al 
spectacolului. Dar tot de la sport mi se trage şi disciplina, rigoarea -
trăsături care mă conduc în profesia de actriţă. Sînt exactă, atentă, prezentă, 
disciplinată, punctuală. 

E.P :  Ascultătoare, docilă? 
S.M.: Nu, Doamne fereşte. Mi se spune că nu sînt o actriţă comodă. 
E.P :  În ce sens? 
S.M. :  În sensul că nu stau pe scenă şi aştept să mi se spună ce să fac, 

iar eu să execut - evident cît pot eu mai bine. Nu suport să fiu "pusă cu 

128 

https://biblioteca-digitala.ro



mîna" cum se zice, în scenă. Eu vin cu idei, cu păreri proprii, uneori am 
chiar prea multe . . .  dar, oricum, mă interesează în cel mai înalt grad 
comunicarea, schimbul de idei . . .  Îmi place să colaborez cu regizorul. 

E.P.: Vrei să spui că " simţi " regizornl cu care poţi lucra? 
S.M.: Cu certitudine. Iar cînd cred că nu pot, ies din distribuţie, refuz 

să joc un rol "ca sarcină de serviciu". Aşa ceva nu intră în statutul meu de 
actriţă . . .  

E.P. :  Chiar dacă, plătindu-te, teatrnl te  poate obliga să joci? 
S.M. :  Nu cred că te poate obliga să joci oricum, în orice condiţii. Un 

actor nu e un simplu executant, o marionetă. E un creator - sau ar trebui 
să fie . . .  Actorul, cînd e actor, e partenerul regizorului, nu pionul pe care-I 
mută el pe tabla de şah. 

E.P. :  Are vreo legătură regizorul bun cu vîrsta? Lucrezi mai bine cu 
regizorii tineri? 

S.M.: Nici vorbă. N-am asemenea preferinţe . . .  Un regizor bun te solicită, 
vrea să vadă dacă gîndeşti, stă de vorbă cu tine, nu-ţi spune sau sugerează 

"taci şi fă!". Ştii ce-am observat? Cu cît sînt mai puţin hăruiti unii regizori, 
cu atît refuză dialogul şi colaborarea, impunîndu-şi ostentativ punctul de 
vedere, pe care, vezi Doamne, tu actor, eşti obligat să ţi-I însuşeşti fără să 
crîcneşti. 

Eu "mă prind" repede dacă cel din faţa mea şi care-şi zice regizor, are 
o viziune clară şi idei limpezi asupra spectacolului pe care-I face sau nu. 
În schimb cu cei care acceptă, colaborez perfect. 

E.P. :  Cu colegii, cu ei intri în stări conflictuale? 
S.M.: Niciodată. Mai polemizăm, desigur, nu întotdeauna sîntem în 

perfect acord, dar nu intrăm în conflicte serioase. Să ne urîm, să ne 
duşmănim, să nu vorbim . . .  N-aş putea juca cu un coleg, fie el actor sau 
actriţă, dacă nu ne-am vorbi. 

Îmi place armonia, nu suport stările, situaţiile tensionate . . .  Chiar dacă 
nu greşesc sînt dispusă să-mi cer iertare, ca să detensionez situaţiile 
ingrate. 

E.P. :  Ai roluri preferate? Îţi cauţi roluri, piese? Te vezi în spectacole 
cînd citeşti o piesă? 

S.M. : Şi nici nu pot spune că citesc mult teatru. Moderat. Şi nu visez 
roluri. Nici n-am cerut niciodată vreun rol. Rolurile au venit ele spre mine. 
Bune, principale, temeinice . . .  De ce-aş mai fi dorit altele? 
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E.P.:  Personajele, ei bine, cum te pregăteşti să devii altă persoană, 
anume cea pe care trebuie s-o interpretezi? 

S.M.: La repetiţii sînt foarte atentă şi foarte concentrată. Pentru mine 
repetiţiile sînt sfinte. Tot ce fac se naşte acolo. Eu ştiu toate replicile, toată 
piesa, tot ce rostesc toţi. Caut. Dacă colegii mă întreabă ceva în legătură 
cu ce fac, ce spun, cum spun, eu sar şi le "povestesc" ce-am văzut. Dacă 
nu, nu. 

Nu învăţ textul acasă, la rece. Numai pe scenă, am nevoie de parteneri, 
de reacţiile lor, de ochii lor, de glas, de cuvinte, de căldura replicii . . .  Nu 
caut să fiu cu orice preţ originală. Nu mă încrîncenez dacă nu găsesc 
imediat personajul. Harul meu mă ajută să găsesc întotdeauna soluţia. Asta 
nu înseamnă că eu îi sfătuiesc şi pe alţii - mai ales pe actorii tineri ! - să 
procedeze ca mine! Nu. Eu aşa fac. De fapt merg mai mult pe intuiţie şi 
mai puţin pe informare, pe documentare excesivă. 

E.P. :  Nu rişti să pari rece, distantă? 
S.M.: Nu. Nu sînt un actor tehnic. Mă consum foarte puternic pe scenă. 

Nu construiesc la rece, ci dozez, dar simt ce fac, filtrez prin sensibilitatea 
mea. Eu caut starea personajului, nu vorbele lui ! 

E.P. :  Contează costumul? Spaţiul în care te mişti? Ţi-ai putea imagina 
că eşti regină, dacă scenograful te îmbracă, să zicem, cu o pînză de sac? 

S.M. :  O, da! Numai să "prind" starea personajului. Da, altfel costumul 
şi machiajul contează, pentru că te individualizează, îţi dă contur. Eu mă 
duc în scenă înainte de spectacol, intru adică în decor. 

E.P.: Şi ce te faci cînd joci trei zile la rînd, trei personaje? E uşor, e greu? 
S.M. :  Uşor? E o nebunie !  De cîteva ori am jucat trei roluri diferite în 

trei spectacole într-o singură zi. A fost demenţial, n-aş dori să se repete. 
E.P.:  Dar de uitat, cînd îţi uiţi rolul? Cînd şi cum te desparţi de 

personajele tale? 
S.M. Le uit cînd nu le mai joc. Trebuie. Mă protejez, nu-mi încarc 

memoria cu texte de care nu mai am nevoie. 
E.P. :  Dar stările personajelor? 
S.M. :  Acelea rămîn, se aşează în mine, mă îmbogăţesc, indiferent din 

ce zonă vin . . .  
E.P. :  Te inspiră ideea unui recital, a unui one man show? 
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S.M. :  Nu. Singură, nu. Eu am nevoie de un ochi din afară, să mă vadă, 
să mă îndrume şi să mă cenzureze, să mă tempereze, să-mi tempereze 
excesul de zel. Fiindcă sînt excesivă - şi pe scenă şi în viaţa personală. 

E.P :  Dar despre tinerii tăi colegi ce ai de spus? Cum vin ei pregătiţi 
din şcoală, cum se comportă ca profesionişti? 

S.M.: Ca toată lumea. Şi in breasla noastră sînt tineri foarte buni, buni, 
mediocri şi slăbuţi. Unii nici nu ştiu cum au intrat la facultate, darmite 
cum au ieşit ! Sînt actori foarte buni şi dăruiţi, ambiţioşi şi serioşi - vor 
ajunge artişti adevăraţi. Dar sînt şi actori slăbuţi, vorbesc rău, frazează 
defectuos, pun accente aiurea. În plus, au lecturi precare, nu funcţionează 
cum ar trebui nici relaţia cu alte personaje . . .  

E.P :  Ştii ce-am observat? Că avem o sumedenie de perechi - de cupluri 
de actori, în trupă. Stai, să-i numărăm . . .  Înainte parcă erau mai puţine . . . .  
Ce se-ntîmplă? 

S.M. : Se-ntîmplă că ei se căsătoresc din facultate şi cînd vin în teatre 
vin . . .  cîte doi. Uneori nu sînt amîndoi la fel de buni şi poate respectivul 
teatru ar avea nevoie doar de unul din cei doi, dar e nevoit să-i ia împreună, 
fiindcă, firesc, ei nu pot fi despărţiţi. Acest fapt constituie, desigur, un 
handicap . . .  

E.P :  Ai  nevoie, adică, de trei bărbaţi ş i  te  trezeşti cu (încă) trei fete? . . . .  
dar tu mai a i  unsprezece, să zicem . . .  Şi poate nici nu sînt cele mai bune. 
Sau invers . . .  teatrul are strictă nevoie de trei fete şi . . .  Dacă nu te deranjează 
ţi-aş pune o întrebare delicată. Poţi să nu răspunzi, dacă nu vrei. A i  înfiat, 
ca tînără femeie necăsătorită, un copil, pe Tihamer. De ce? Din milă, din 
generozitate, de spaima singurătăţii? E un gest de curaj. 

S.M.: Da. L-am adoptat pe Tihamer cînd avea şase luni . . .  Acum are 
cinci ani şi jumătate. 

E.P:  Tzhomir? E rus? Ce nume ciudat şi frumos! Înseamnă lume liniştită 
şi lume în pace, paşnică. 

S.M. :  Nu, nu e rus, e ungur. Mama lui l-a botezat astfel şi eu am ţinut 
să-şi păstreze numele dat de ea. 

E.P :  Dar cum de 1-a abandonat? 
S.M. :  E o poveste lungă. Părinţii lui (săraci) mai au şapte copii, mai 

mari. El a venit, pe nepregătite - mama avea 42 de ani. 
E.P : Acum e al tău. E foarte legat de tine. Te adoră. Şi e frumuşel . . .  
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S.M . :  Mă adoră? Dar eu! !  Am o slăbiciune pentru e l !  Ne iubim 
nebuneşte. Nu bunicii îl răsfaţă, ei ştiu pedagogie, ci eu! Î l suprarăsfăţ . . .  
Şi-i acord tot timpul meu liber . . .  

E.P : Mai a i  ş i  aşa ceva? Vreun hobby ai? O preocupare, ceva, pe  lîngă 
grija de copil? 

S.M. : Da. Sînt rebusistă serioasă. Am participat şi la concursuri 
naţionale. Mai şi citesc. Dar uit numele autorilor, titlurile şi rămîn cu idei, 
cu gînduri, cu stări, cu emoţii. 

Revin la întrebarea ta. 
De ce l-am adoptat? De ce l-am ales pe el? Cred că, în proporţie de 

şaptezeci la sută a fost dorinţa acută de a-mi pune în practică, a-mi verifica 
sentimentele materne, şi pentru că fizic, biologic n-am putut să-I fac, l-am 
adoptat. Cum l-am ales? Simplu. Deşi, cred că el m-a ales pe mine. Şi, 
cînd l-am luat în braţe, am ştiut că va fi al meu . . .  

E.P : Văd că-i place pe scenă ljoacă în .. Shoah. Versiunea Prim o Levi " 
- n.n.), e dezinvolt . . .  

S.M. : Îi place. E îndrăgostit, ar sta tot pe scenă sau, mă rog, aici, în 
spaţiul de joc. Poveştile nu-i plac. Sculele, în schimb, da. Şi salariul (dacă 
lucrează, nu?). Zice "mami, sînt îndrăgostit de salariul meu - hai să 
cumpărăm jucării cu el." 

E.P :  Nu simte nevoia unui tată? 
S.M. : Ei nu, sigur că simte ! Dar eu nu ştiu ce înseamnă să fii soţie, n

am găsit (încă! dar nu-mi pierd speranţa) bărbatul potrivit. E drept că au 
funcţionat mereu prejudecăţile, în cazul meu, la părinţii unuia sau altuia 
dintre hai să-i numesc pretendenţii mei . . .  Nu le trebuia o noră actriţă. Că 
actriţele sînt aşa şi pe dincolo, etc. etc. Tihamer simte nevoia unui bărbat 
în casă, a unui tată . . .  Aşa că eu continuu să-I aştept, dacă nu pe Făt
Frumos, cel puţin un om integru, bun, serios. Şi capabil să iubească. 

E.P :  Să vă iubească pe amîndoi. Să ţi-I aducă Dumnezeu. Şi să fiţi 
fericiţi toţi trei! 
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"Pentru a transmite sentimente şi pasiuni 
mari este nevoie de un mare artist înzestrat 
cu o forţă, cu o tehnică şi cu un talent uriaş . . . 

Fără ajutorul tehnicii, spontaneitatea şi 
intuiţia vor distruge trupul şi sufletul actorului 
în urma redării repetate a trăirilor şi 
pasiunilor puternice ale unui suflet 
contemporan. . 

Individualitatea în transpunere este un 
lucru de mare importanţă 

. . .  Şi întrucît actorul trebuie să creeze pe 
scenă personajul, iar nu să se arate doar pe 
sine specta torului, transpunerea şi 
individualizarea devin necesare pentru noi toţi. 
Cu alte cuvinte, toţi actorii creatori de 
personaje, fără excepţie, trebuie să se 
transpună şi să se individualizeze. 

Nu există roluri neindividualizate. 
În nici un fel de condiţii actorul nu trebuie 

să se îndepărteze de sine. " 

K. S. Stanislavski ( 1 863 - 1 938) :  
Munca actorului asupra rolului, trad. :  L .C.  
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" 
ION MAINEA 
actor 

S-a născut la Bucureşti, la 23 septembrie 
1 929. 

A absolvit Institutul de Teatru din Bucureşti 
la clasa prof.Marcel Anghelescu. 

Tînărul visase să devină inginer de aviaţie. 
A urmat, aşadar, o şcoală tehnică, la capătul 
căreia a obţinut o diplomă de meseriaş: de 
strungar - o meserie onorabilă şi sigură pe care 
familia sa (care 1-a înfiat şi 1-a crescut cu multă 
dragoste) o socotea potrivită pentru un bărbat 
care va avea de întreţinut o familie. 

A fost copil din flori: frumos şi isteţ - cum sunt toţi copiii născuţi din 
dragoste. Nu şi-a cunoscut părinţii adevăraţi. Tîrziu, a aflat că este băiatul 
unei fete foarte tinere şi a unui aristocrat venit în vacanţă la rude. . .  O 
poveste de dragoste scurtă, intensă, cu final. . .  (ne)fericit? 

Poate de aici i se trage aerul uşor aristocratic, de "domn" . . .  
A fost înfiat de o familie de gospodari harnici ş i  cu o situaţie materială 

bună: tatăl adoptiv a fost un om inteligent; era cismar, avea atelierul lui, 
calfe şi ucenici şi a făcut multă vreme ghete de lux pentru "boieri". Mama, 
o femeie sensibilă, iubea teatrul bun şi sigur, ei îi datorează fiul dragostea 
pentru teatru. 

Tînărul Ion Mâinea juca într-o trupă de amatori. La un concurs l-a 
văzut Paul Everac şi, pentru că l-a plăcut, 1-a trimis la Marietta Sadova. 
"Am fost emoţionat, fiindcă ştiam cine este Marietta Sadova, o văzusem 
în cîteva spectacole" - mărturiseşte actorul. 

L-a luat, la clasa lui, Marcel Anghelescu - actor admirabil, om de 
caracter şi actor de mare talent, preferatul lui Sică Alexandrescu. 

Auzind că s-a dus la "şcoala de artişti" înţeleptul său tată i-a spus: 
"Du-te unde-ţi place, numai să nu uiţi că dacă tot te apuci de-un lucru, 
atunci fă-1 bine". A fost o învăţătură care l-a călăuzit toată viaţa. 

"Ştii ce e interesant?- îmi spune Ion - eu am avut oarecare indiferenţă 
- nu spun resemnare ! - faţă de traseul meu profesional. N-am dat nici o 
clipă din coate, n-am insistat . . .  M-am lăsat oarecum în voia destinului. 
Totuşi îngerul meu păzitor nu m-a părăsit aproape niciodată . . .  " 
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Debutul propriu-zis a avut loc la Teatrul Mic. Dăduse examenele de 
final cu Mihai Radoslavescu (student la Regie) în spectacolul cu piesa 
Lumina de la ulmi de Horia Lovinescu. 

La MIC a debutat cu rolul Nae Girimea în D 'ale carnavalului în regia 
Soranei Coroamă Stanca. Tot acolo a jucat în Vrăjitoarele din Salem de 
Arthur Miller (în regia lui Mihai Raicu). Apoi în Zboară cocorii (ne amintim 
de filmul superb cu Tatiana Samoilova - scena finală, a morţii soldatului 
era emoţionantă: tot cerul se învîrtea nebuneşte pînă devenea tot mai oblic 
şi apoi se închidea definitiv). 

Fişă artistică selectivă: 

Tullius Rotundus ("Romulus cel Mare" de Fr.Diirrenmatt, regia: Sanda 
Manu); Banquo ("Macbeth" de W.Shakespeare, regia: Ion Deloreanu); 
Michelangelo ("Michelangelo" de Al.Kiriţescu, regia: Szombati Gille Otto ); 
Uria ("Dispariţia lui Galy Gay" de Bertolt Brecht, regia: Al.Colpacci); 
Richard ("Totul în grădină" de E.Albee, regia: Marietta Sadova); John 
Challe ("Revolta marinarilor de pe Caine" de H. Wouk, regia: Szombati 
Gille Otto); Edgar ("Play Strindberg" de Fr.Diirrenmatt, regia: Szombati 
Gille Otto); Menumorut ("Noapte albă" de M.Bradu, regia: Zoe Anghel 
Stanca); Emil Strîmbuleanu ("Încurcă-lume" de A.de Herz, regia: Farkas 
Ştefan şi Ion Mâinea); Cetăţeanul turmentat ("0 scrisoare pierdută" de 
I.L.Caragiale, regia: Al.Colpacci); Vlad 1 ("Casa evantai" de Marin Sorescu, 
regia: Sergiu Savin); Stanley ("Aniversarea" de Harold Pinter, regia: Sergiu 
Savin); Pronin ("A optsprezecea cămilă" de Samuil Alioşin, regia: Victor 
Ioan Frunză); El ("Într-un parc pe-o bancă" de Al.Ghelman, regia: Sergiu 
Savin); Sa/ieri ("Arnadeus" de Peter Shăffer, regia: Al.Darie); Dr.Szegilongi 
("Cele trei nopţi ale unei iubiri" de Hubay Mikl6s ,  regia :  Dan 
Alecsandrescu); Tatăl ("lvanca" de Lucian Blaga, regia: Tudor Chirilă); 
Prospera ("Furtuna" de W.Shakespeare, regia: Tudor Chirilă); Deogracias 
("Cimitirul păsărilor" de Antonio Gala, regia: Anca Bradu); Tache ("Tache, 
Ianke şi Cadîr" de V.I .Popa, regia: Mihai Fotino); Dan Bartholo ("Bărbierul 
din Sevilla" de Beaumarchais, regia: Alice Barb) 
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"ÎNVĂTĂTURA DE LA TATĂL MEU: «DACĂ TOT 
' 

TE APUCI DE UN LUCRU, ATUNCI FĂ-L BINE>> 
M-A CONDUS ÎN VIA TĂ" 

' 

E.P:  Bună, Ioane. Convorbirea noastră de azi e o continuare a multor 
conversaţii despre teatnt . . .  Să le reluăm deci . . .  De ce ai plecat de fapt din 
Bucureşti? Jucai, erai apreciat . . .  

I .M. :  A ,  e o poveste lungă. Cu o colegă, o iubită a l  cărei nume nu îl 
divulgăm, de care era îndrăgostit şi secretarul cu propaganda. Erau anii în 
care nu era bine să te pui cu stăpînirea. Cu comuniştii . . .  În 1 96 1  lua fiinţă 
Teatrul de Comedie condus de maestrul Radu Beligan. Eram şi eu pe listă 
cu !urie Darie, cu Cioran, dar, surpriză . . .  gelosul propagandist mă tăiase, 
spre a mă despărţi, vezi Doamne, de fata respectivă . . .  El o făcea, nu-i aşa, 
în numele moralei proletare. 

E.P :  Azi, poate, o asemenea întîmplare ne trezeşte zîmbetul, dar în anii 
aceia unii au plătit cu ani grei de temniţă sau chiar cu viaţa pentnt gesturi 
sau vorbe ce ne par azi banale, lipsite de importanţă, nevinovate. Tu ai 
scăpat uşor, aş zice . . .  

I .M.: Hm! Poate. Fiindcă, la intervenţia Constanţei Crăciun (mare tartor 
în Ministerul Învăţămîntului şi Culturii) am ajuns la Teatrul C.F.R. Giuleşti 
condus de Victoriţa Dinu - şi devenit apoi Teatrul Delavrancea. Am stat 
doi ani acolo. 

E.P :  Secretar literar era criticul Florian Patra - o personalitate 
recunoscută în lumea teatntlui, traducător eminent din limba italiană. 

I .M. :  Da. Şi Letiţia Gâtză, cercetător serios. Şi trupa era bună. Eram 
coleg cu Mihai Pălădescu, cu Silviu Stănculescu, Ion Marinescu. Regizori 
erau Vlad Mugur, Dinu Cemescu, Mihai Dimiu. 

Am jucat, ţin minte, pe Cavafu - rol foarte bun - în Mielul turbat. 
E.P :  Ai plecat la Baia Mare . . .  
I.M . :  Da. Acolo însă a ars clădirea teatrului. Am stat un an ş i  am venit 

la Oradea. Mă invitase regizorul Ion Deloreanu, cu care colaborasem la 
Baia Mare. 

E.P :  La Oradea ai jucat mult şi de toate, piese istorice, comedii 
bulevardiere, drame, piese clasice, contemporane, româneşti şi străine. 
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D-na Marietta Sadova ţi-a dat rolul principal în spectacolul cu piesa lui 
E.Albee " Totul în grădină " - în premieră pe ţară. N-a fost un mare 
spectacol, dar munca, repetiţiile, au fost o adevărată şcoală de teatru. 

I .M. :  Şi, îmi amintesc, am învăţat multe de la D-na Sadova - şi am 
aflat lucruri interesante despre viaţa teatrală românească de dinainte de 
venirea comuniştilor. Doamna trecuse prin închisorile comuniste şi lucra 
la teatre din provincie, pentru că nu i se dădea voie să monteze în 
Bucureşti. 

E.P. :  Stimate, dragă Ioane, scriptic am plecat amîndoi prin pensionare, 
din teatru, acum cîţiva ani. În fapt, nu l-am părăsit nici o clipă. Nici nu 
puteam, aşa-i? Tu, pentru că mai joci încă, eu pentru că, fie scriu uneori 
despre spectacolele noastre, fie le văd pur şi simplu. Important este că 
teatrul ne mai interesează, nu? Tu ce ai de spus? 

· 

I .M. :  Ne interesează, desigur. Cum s-ar putea să nu ne mai intereseze 
ceea ce de fapt este chiar viaţa noastră. Toată viaţa noastră. Ne întîlnim, 
tot în perimetrul teatral la noi, în Teatrul mare şi acum şi la Teatrul 

"Arcadia", unde eu mai montez cîte un spectacol, iar tu eşti consilier 
artistic. Ce am de spus, zici? Păi ce să am? Decît să ne dorim să fim 
sănătoşi şi să mai putem munci. Vezi tu, eu am avut şansa să joc la Mihai 
Măniuţiu în Electra - un spectacol remarcabil şi să văd Coreea . . .  Am mai 
jucat la el, în lntrusa - e o plăcere şi o bucurie să colaborezi cu un regizor 
inteligent, un creator, un artist ca Măniuţiu. 

E.P. :  Şi timpul nu e pierdut. S-ar putea ca viitorul să-ţi mai ofere şi 
alte surprize plăcute. 

A propos, ai pus în scenă la Teatrul de stat pentru copii şi tineret 
Arcadia un spectacol cu actorii la vedere, cum se spune, Păcală -piesa lui 
Ion Lucian. Cu muzică, decor şi costume de inspiraţie populară. Se bucură 
de succes: place copiilor. ceea ce e foarte bine. 

Sper să mai găsim împreună piese potrivite pentru cei mici şi pentru 
cei mai măricei, ce zici? 

I .M. :  Nu mă îndoiesc, vom colabora bine, ca întotdeauna. Am şi eu -
şi văd că ai şi tu - cîteva idei şi proiecte pentru acest teatru. Marius Aron, 
directorul, şi-a propus să schimbe ceva în acest teatru. În bine, evident. 

E.P : Un teatru care are obligaţia să-i pregătească pe cei mici şi pe 
elevi apoi pentru întîlnirea cu Teatrul mare. E o răspundere enormă, fiindcă 
de impactul cu teatrul acesta depinde ataşamentul de mai tîrziu al tinerilor 
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faţă de spectacolul teatral. Nu e simplu să-i cîştigi definitiv de partea ta, 
să le creezi emoţii, să le trezeşti gustul pentru spectacol, să le menţii 
interesul . . .  

Să  revenim însă, l a  oile noastre. Aş  dori să-mi spui cum anume îţi 
apropii personajul încredinţat, cum îl construieşti, cum îl creezi ("ca un 
Dumnezeu", spune Andrei Tarkovski) şi, mai apoi, vai, cum te desparţi, 
cum te eliberezi de el? 

I.M. E o întrebare grea! 
E.P :  Mie-mi spui? Eu mă gîndesc - am scris şi voi mai scrie - la 

chestiunea asta de mult. Am strîns mult material şi sînt foarte interesată 
să aflu ce spun practicienii . . .  

I.M. : Trebuie să-ţi spun că eu am, cu personajele mele, o relaţie specială. 
Una în care luăm şi dăm deopotrivă unul altuia: el, personajul, îmi dă mie 
ceva, îmi sugerează ceva, eu, în schimb îi împrumut ceva din mine, din 
felul meu de a fi, de a vorbi, de a se mişca. 

E.P :  Sper să apucăm să vorbim despre Sa/ieri, acest personaj fabulos 
pe care l-ai interpretat tu în spectacolul lui Alexandru Darie, . .  Amadeus ". 

I .M.: Desigur. N-o să uităm! În ce priveşte relaţia cu celelalte personaje, 
de fapt cu colegii - parteneri care le interpretează -socotesc că lucrul cel 
mai important e sinceritatea. Se întîmplă să nu-ţi fie tocmai simpatic, 
poate, colegul care-ţi dă replica, dar acest lucru nu trebuie, sub nici o 
formă, să se vadă, să se simtă în scenele respective. 

Nu amestecăm - cred că nici colegii mei n-o fac - sentimentele 
personale cu cele artistice. Ar fi împotriva eticii unui artist profesionist. 
Dar ştii ceva? Am verificat de nenumărate ori: cînd intri în scenă se petrece 
un miracol, acolo uiţi tot ce ţi s-a întîmplat în viaţa civilă, se rup toate 
legăturile cu lumea reală şi intri, fermecat, în universul ficţiunii. 

E.P:  Nu cumva de aceea e foarte greu pentru voi ca, după spectacol 
să plecaţi direct acasă şi o escală undeva, cu prietenii, cu soţia, cu colegii 
(la un pahar de vorbă, nu neapărat de alcool) e necesară? 

I .M.: Poate. Cine ştie? Depinde de om. Unii colegi simt nevoia acută 
să ia o gură de alcool, alţii nu. Se duc direct acasă şi acolo, încet-încet, 
redevin . . .  civili, adică ei înşişi. 

E.P :  Te poate marca un personaj? Are el această putere? 
I .M . :  Oho ! Pe mine, te rog să mă crezi, m-a marcat personajul 

Menumorut din spectacolul cu piesa lui Mircea Bradu Noapte albă. Nu 
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ştiam, mărturisesc, prea multe din istoria Bihorului, dar, în timp ce repetam, 
am citit mai multe şi am început, datorită acestui voievod curajos, demn 
şi sensibil, să îndrăgesc Bihorul .  Eu spun că l-am primit cu drag în mine 
pe Menumorut, l-am iubit şi, cred, l-am şi înţeles. 

E.P :  Ca să-/ redai apoi, prin chipul şi glasul tău, publicului. Eu cred 
că l-ai îmbogăţit, dîndu-i ceva din propria ta simţire. Cred că Mircea 
Bradu, autorul, ţi-a fost recunoscător că ai dat viaţă, cum se spune, unui 
personaj livresc, de hîrtie, născut în mintea lui de scriitor, din puţinele 
documente şi cronici studiate. Vrei să revenim la Sa/ieri? 

I .M. :  Salieri a fost un personaj de o mare complexitate. L-am studiat 
îndelung. Nu poţi vorbi despre un personaj pe care nu-l cunoşti, despre 
care nu ştii totul; nu-l poţi interpreta! . 

E.P:  Ce ştiai despre el cînd a venit Ducu Darie cu piesa " Amadeus " 

şi ţi-a spus că tu vei fi Sa/ieri? 
I .M. :  Ştiam ce se ştie aşa, superficial, din lecturi de tip magazin - că 

I-au suspectat a-1 fi omorît pe Mozart, că era un personaj negativ, obsedat 
de puştiul genial care punea în umbră talentul lui, incontestabil robust. 

E.P :  O, nu! Trebuia să te îndoieşti, să începi prin a nu crede, prin a 
cerceta apoi cum, în ce fel l-a ucis el pe Mozart. Ducu însuşi, cutreierînd 
prin opera lui Mozart şi îmbibînd spectacolul cu magnifica muzică, lăsa 
deschise uşi spre destinele celor doi. 

I .M. :  Întîlnirea mea cu Ducu a fost minunată. Ne-am împrietenit; cu 
toate că am fost coleg cu tatăl lui, diferenţa de vîrstă dintre noi nu avea 
nici o importanţă: colaboram perfect. Munca la Salieri a fost o solicitare 
permanentă, dar, paradoxal , extrem de plăcută. L-am construit pe Salieri 
pas cu pas, încercînd să-1 scot din zona simplificatoare a negativilor; vezi 
tu, Salieri nu e un tip mefistofelic, nu e pur şi simplu posedat de ură 
împotriva acestei "făpturi" dăruite de Dumnezeu cu geniu - încă de la 
naştere hărăzit să fie iubit de Dumnezeu (Ama-Deus), hotărît să-I chinuie 
pînă la a-i lua viaţa, pe Mozart. Nu. El îl iubeşte, îl ucide iubindu-1. Îţi 
aminteşti îmbrăţişarea lor? Emoţionanta, disperata lor îmbrăţişare, cînd 
Salieri spune "eu sînt otrăvit cu tine şi tu eşti otrăvit cu mine"? 

E.P :  Sa/ieri făcuse un legămînt cu Dumnezeu, jurase să rămînă cast, 
dacă Dumnezeu îi va dărui talent şi succes. Şi ce vede? Că Mozart are 
totul: şi femei frumoase şi talent cu carul, iar lui nu i se dăruieşte nimic, 
ca răspuns la jurămintele şi la privaţiunile la care s-a supus. Şi-atunci 
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Sa/ieri intră în luptă cu divinitatea. . .  Moment superb, de un dramatism 
apăsat . . .  Şi Sa/ieri emite un blestem . . .  

E momentul să ne amintim acum împreună cum, în noaptea de după 
premieră ai căzut şi ţi-ai rupt piciorul. O fi fost un semn divin? 

I .M. :  Ei, da ! N-ai uitat! Nici azi nu ştiu, dacă a fost o simplă întîmplare 
sau un semn! Salieri - dar eu, de fapt, nu? - privea spre cer şi se certa cu 
bunul Dumnezeu . . .  

E.P :  Iar acesta, pentru că 1-a confundat pe Sa/ieri cu tine însuţi, te
a pedepsit, te-ai împiedicat de-o pietricică, pe stradă (şi nu erai beat, 
nimeni nu te-a văzut vreodată beat) şi ţi-ai rupt piciorul. N-ai mai putut 
juca cîteva săptămîni. În fond, uite, risc şi eu un păcat, Dumnezeu ţi-a 
făcut un compliment: prea te-ai confundat cu personajul. 

I .M. :  Mai ştii? Poate ai dreptate. Oricum, la întîlnirea mea cu o piesă 
scrisă excelent, cu un mare dramaturg (Peter Shaffer), cu un regizor 
excepţional - Ducu Darie - sigur pe el, ştiind exact ce vrea, şi ştiind, cu 
toată tinereţea lui, să lucreze admirabil cu actorii, apoi cu o tînără scenografă 
talentată şi plină de fantezie, Maria Miu, soţia lui Ducu, doi profesionişti 
sută la sută, a "lucrat" bunul Dumnezeu . . .  

E.P :  Lor li s-a adăugat o trupă bine antrenată, ambiţioasă şi  dornică 
să se autodepăşească . . .  Să-i amintim şi pe ceilalţi interpreţi: Cristian Şofran, 
apoi Doru Fîrte (Mozart), Cristina Şchiopu, apoi Oana Mereuţă 
(Constantze), Nicolae Toma, Ileana Iurciuc (Caterina), Emil Sauciuc, Ion 
Abrudan, Petre Panait, regretatul Marcel Segărceanu, Laurian Jivan, 
Simona Constantinescu, etc. Plus o figuraţie impresionantă . . .  din care hai 
s-o amintim măcar pe 0/ivia Steer, azi mare vedetă la Pro TV. . .  

Vrei să vorbim despre tînăra generaţie? Ce crezi despre ea? Aşa, din 
ce observi tu . . .  

I.M. : Ce să  cred? Cred că şcoală nu prea se face . . .  sau se face super
ficial. Pe vremea mea aveam modele. Ce spun eu modele?! Supermodele! 
Maeştri. Noi alergam să-i vedem pe Mihai Popescu, pe Marietta Sadova, 
pe Birlic, pe Sonia Cluceru, pe Lucia Sturdza Bulandra, pe Radu Beligan, 
pe Ion Finteşteanu, pe Clody Berthola, pe Beate Fredanov, pe Dina Cocea, 
pe George Vraca, pe Ion Lucian şi pe atîţia alţi i . . .  Stăteam căţăraţi la 
arlechin să-i putem vedea. Tinerii nu prea mai au azi modele . . .  

E.P :  Şi tinerii de azi ar avea modele· - doar să vrea să le vadă. I-ar 
putea avea pe Leopoldina Bălănuţă (cît a mai rămas, pe film, la tv), 
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Gheorghe Cozorici, Octavian Cotescu, Valeria Seciu, Victor Rebengiuc, 
Mariana Mihuţ, Maia Morgenstern, Ovidiu Iuliu Moldovan, Marin Moraru. 
Ştefan Iordache, Marcel lureş, Gheorghe Dinică, Răzvan Vasilescu. Şi lista 
ar putea continua . . .  

I.M . :  Cu toate acestea văd în România destui tineri - vorbesc de  artişti ! 
- talentaţi şi ambiţioşi, dornici să facă această profesie cu devotament. Au 
şi dragoste de profesie şi dorinţa de a o face bine. 

Calificative n-aş îndrăzni să le dau. Aş putea greşi. 
Din păcate ne invadează pe mai toate canalele media spectacole de 

prost gust, gen "Vacanţa Mare" sau "Ceao, Darwin! " Sau mulţimea de 
manele care răsună vesel şi zglobiu de unde vrei şi de unde nu vrei. 

Au raiting, zic ei ! Auzi, raiting! Păi ce-mi pasă mie (lor le pasă ! )  
d e  raiting cînd sînt socotit idiot, adică m i  s e  propune s ă  rîd de prostiile 
pe care le spun n işte . . .  cum să-i numesc, pentru că nici nu cred că au 
ceva comun cu actoria . . .  ? - culti vînd prostul gust, mitocănia, băşcălia. 
Parcă şi Trupa Divertis - care era foarte bună - începe să coboare 
ştacheta. 

E.P :  Eu cred că şi televiziunea - de stat sau particulară - ar avea 
datoria să " ridice poporul ", nu să coboare ea la nivelul cel mai de jos, 
nu? 

I .M. : E ceea ce încearcă să facă şi teatrul orădean: propune spectacole 
importante, uneori chiar părînd elitiste, dar aceasta înseamnă că există 
încredere în inteligenţa şi gustul publicului şi, oricum, dîndu-i spectacole 
dintr-o zonă mai înaltă - atît ca text, cît şi ca modalităţi spectaculare, 
încearcă să-I ridice, să-I înalţe. Altminteri i-ar fi foarte uşor să-i dea 
prostioare, comedioare, spectacolaşe de divertisment "descreţitive", sub 
pretext că "acestea plac, la acest gen de spectacole vine publicul." Dar ce 
trist mi s-ar părea, ce dezolant! 

E.P :  În final aş mai vrea să te întreb dacă n-au trecut pe lîngă tine 
nişte roluri pe care le-ai aşteptat? 

I .M. : Au trecut. Dar nu m-am zbătut să le obţin. N-am cerut nici un rol. 
Rolurile au venit ele la mine. N-au venit însă două: Vlaicu Vodă şi Othello . . .  

E.P :  Timpul e pierdut oare? Eu cred că nu .  De abia aştept să te  văd 
În următoarea premieră . . .  

Pînă atunci, tot binele, sănătate ş i  voie bună! 
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" Cuvîntul scris nu conţine ca atare fixarea 
timpului necesar pentru a-l rosti; durata sa 
este aproximativă şi supusă bunului plac al 
actorului. De unde rezultă că actorul, încărcat 
cu durate imprecise, nu proiectează pe scenă 
decît un spa,tiu nedeterminat, pentru că spaţiul 
este solidar cu timpul. Această domnie a 
bunului plac este, prin excelenţă, aceea de pe 
scena noastră modernă,· regizorul, 
scenograful, electricianul, maşinistul etc. , 
lucrează cu toţii într-o aproximaţie pe care n
ar putea-o tolera nici o altă formă de artă. " 

Adolphe Appia ( 1 862- 1 928), 
Opera de artă vie trad. :  L.C. 
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" 
OLIMPIA MAINEA 
actrită ' 

S-a născut la 1 3  martie 1 924, în comuna 
Birtin, judeţul Hunedoara. 

Tatăl - Adam Micluţia a fost preot ortodox, 
mama, Parmina, casnică. 

După cinci ani de Medicină se înscrie la 
Facultatea de Teatru de la Cluj ,  după ce urmase 
un an-doi în paralel. A studiat la clasa lui 
Luchian Botez. 

La Medicină a avut dascăli celebri - între 
alţii pe Victor Papilian. 

Fişă artistică selectivă: 

Doamna Dorffel ("Heidelbergul de altă-dată" de Meyer-Forster, regia: 
Szombati Gille Otto); Chiriţa ("Chiriţa în provincie" de V.Alecsandri, regia: 
Dorel Urlăţeanu); Lady Brecknell ("Ce înseamnă să fii Onest" de Oscar 
Wilde, regia: Farkas Ştefan); Doamna Popescu ("Gărgăunii dragostei" -

"Zoe" de Yves Mirande, regia: Jean Săndulescu); Veta ("0 noapte 
furtunoasă" de I.L.Caragiale, regia: Mihai Raicu); Luise ("Totul în grădină" 
de Edward Albee, regia: Marietta Sadova); Leul ("Poveste neterminată" de 
Alecu Popovici, regia: Dorel Urlăţeanu); Dochia ("Apus de soare" de 
B.Şt.Delavrancea, regia: Nicoleta Toia) ; Doamnă de la curte ("Regele gol" 
de E.Şvarţ, regia: Al.Colpacci); Mătuşa Libera ("Gîlcevile din Chioggia" 
de C.Goldoni, regia: Farkas Ştefan şi Eugen Harizomenov); Raza/ia 
Pavlovna ("Ploşniţa" de V.Maiakovski, regia: Al.Colpacci); Gina Castriş 
("Dictatorul" de Al.Kiriţescu, regia: Sergiu Savin); Sultana ("Marea gară 
nouă" de V. Frunză, regia: Szombati Gille Otto ); Mardare ("Piatră la rinichi" 
de Paul Everac, regia: Szombati Gille Otto); Didina ("Încurcă-lume" de A. 
de Herz, regia: Farkas Ştefan şi Ion Mâinea); Doamna A/do Brandini 
("Madame Sans-Gene" de V.Sardou, regia: Szombati Gille Otto); Sibilla 
("Dulcea ipocrizie a bărbatului matur" de Tudor Popescu, regia: Mihai 
Lungeanu); O femeie /afin ("Interviu" de Ecaterina Oproiu, regia: Szombati 
Gille Otto ) .  
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" UN ROL ÎNSEMNAT ÎN FORMAREA MEA 
A U  AVUT IUBITI/ MEI PĂRINTI" 

' ' 

E.P :  Ai pomenit de Papilian, dragă Pia!. Să începem chiar cu Papilian. 
Nu cumva doctorul Papi/ian, mare iubitor de teatru, fin cunoscător, ţi-a 
trezit chiar el interesul pentru teatru? Erai studentă la Medicină . . .  

În . .  Amintirile sale de Teatru ", Papilian, proaspăt " uns " director al 
Teatrului şi Operei din Cluj, povesteşte cu haz " numeroase întîmplări. 
Între altele, mărturiseşte că, în calitatea sa de .. cărturar onest " a căutat 
în tot Clujul un tratat de regie. Şi, cum n-a găsit nimic, nici în librării, nici 
în biblioteci, a ajuns la concluzia că se va baza pe "propria intuiţie artistică 
şi pe bunul simţ. " 

O.M.: Ba da. Sigur el, fiindcă divaga mereu, la cursuri, spre artă, spre 
literatură, spre teatru. Era o personalitate plină de farmec. Voia ca medicii 
care ies "de sub mîna lui" să fie nu doar profesionişti serioşi, ci şi oameni 
sensibili . . .  Pacienţii, ne spunea el, simt cînd doctorul le înţelege suferinţa, 
cînd ştie să se apropie de ei . . .  

Apoi ţinea foarte mult ca medicii să  fie rafinaţi oameni de cultură, să 
iubească şi să înţeleagă artele, literatura, pictura, muzica . . .  

E.P : Şi, vai, cum ştia el să le apere pe actriţe de bîrfe! Scria că, în 
timp ce artistele de dramă tînjesc după succes şi aplauze, cele lirice tînjesc 
după dragoste. Dar şi unele şi altele sînt soţii şi mame foarte bune. Sensibile. 

Şi acum să ne oprim ca să te salut, că aşa e normal să începem, 
conversaţia noastră, nu? Bine te-am găsit, Pia! Aici, la barul de zi de 
lîngă blocul tău, ne întîlnim pe teren neutru, nu? Spune-mi, cum te descurci? 
Nu ţi-e greu, singură? 

O.M. :  Bine-ai venit !  Mă descurc, dar nu pentru că guvernele (toate) 
de după '89 se gîndesc la pensionari. Nu, Doamne fereşte ! După mulţi 
ani de muncă pensia noastră e, aş putea zice, pitică. Eu mă descurc 
pentru că-mi mai vin produse dinspre mica avere părintească. Da' nu 
cine ştie ce . . .  Pe cine interesează oare? Zici că sînt singură. Nu, nu sînt 
singură. Am mulţi prieteni. Fiind o fire comunicativă, toată viaţa mi-a 
plăcut să mă văd cu prietenii. Şi cu unii colegi - comunicăm mai ales 
telefonic. Cu Simona ne vedem de două-trei ori pe săptămînă, luăm masa 
împreună, mai povestim. 
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E.P : Simona are un căţel foarte dulce. Îmi imaginez că îl duce uneori 
la tine, în vizită. Tot atît de mult iubeşti animalele şi păsările? Aveai cinci
şase pisici . . .  

O.M.: Enorm. E o boală veche ce  trece doar cînd dispărem . . .  Continuu 
să hrănesc pisici, cîini . . .  ce vrei? Sînt fiinţe neajutorate, inteligente, devotate. 
Dacă te ataşezi de ele nu mai scapi. Da, căţeluşa Simonei e frumoasă, 
foarte prietenoasă şi tare jucăuşă. E o plăcere s-o vezi cum se joacă prin 
toată casa. 

E.P : Să ne întoarcem la părinţii tăi . . .  la copilăria ta. Ai crescut Într
o casă preoţească. Religia a avut, îmi imaginez, un rol însemnat în viaţa 
copilului care ai fost. Nu? Ştiu că ţi-ai iubit foarte mult părinţii. 

O.M. : Da. Am crescut în respectul legilor şi al celor zece porunci. 
Părinţii mei au fost nişte oameni minunaţi - tot ce am, ca profunzime şi 
sensibilitate, lor le datorez. M-au crescut bine, mi-au dat o educaţie 
sănătoasă. Pentru ei bunul simţ a stat mereu pe primul loc. Ne aşezam la 
masă spunînd rugăciunea, tata binecuvînta bucatele, iar după masă 
mulţumeam lui Dumnezeu. Vorbeam îngrij it, ne îmbrăcam decent. Pe mine 
mă sperie azi unii tineri care înjură continuu sau folosesc cuvinte urîte 
vorbind între ei, fete şi băieţi . . .  Fetelor li se vede buricul, unele pozează 
goale, fără complexe . . .  

Dar avem şi tineri extraordinari, de ce să  nu recunoaştem, olimpici, 
inteligenţi, talentaţi. Şi dacă m-ai întrebat de părinţi, o să-ţi spun că i-am 
iubit din toată inima. Odată cu pierderea lor mi-am pierdut toată bucuria. 

E.P.: Ai urmat la Beiuş un liceu foarte bun, cu tradiţie. Cum a fost 
studenţia? 

O.M. : Cum să fie? Minunată. Răbdam de foame, locuiam în cămine 
pline de ploşniţe, rîdeam mult şi eram fericiţi. 

E.P :  Eraţi tineri! Aici e secretul . . .  
O.M.: La  Cluj, în anii aceia, un  domn s-a sinucis în loja Teatrului 

Naţional. A fost ceva senzaţional. 
E.P.: De ce să-şi fi ales el tocmai teatrul ca să-şi ia zilele? De altfel 

şi pe Lincoln a ales cineva să-I omoare tot la teatru. Aş zice că au fost, 
la propriu, lovituri de . . .  teatru. 

Tu ai "prins ", la absolvire Teatrele de Stat, născute sub comunişti, în 
anii '50! Ai părăsit o posibilă profesie bănoasă pentru teatru. Ştiai că 
artiştii sînt plătiţi prost? 
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O.M. : Ştiam �e la dascălii noştri. N-am văzut în viaţa mea artişti 
bogaţi . . .  Aşaaaaa! In anul 1 950 am plecat să joc la Turda, în 1 95 1  la Brăila, 
apoi la Galaţi, la Bacău, la Constanţa, la Piteşti, la Reşiţa. 

E.P : Te-ai cam plimbat. 
O.M. : Da. Era la modă ca tinerii să se ducă dintr-un teatru în altul, în 

funcţie de prieteni, de colegi, de regizorii care te invitau . . .  
Mai tîrziu au apărut interdicţiile de tot felul . . .  
La Baia-Mare însă am stat nouă ani. Nu-mi vine să cred! Am jucat 

mult. 
E.P :  Şi, spre 30 de ani, se trezeşte în om simţul stabilităţii . . .  Acolo, 

pentru cine nu ştie, voi spune că ai fost colegă cu regretata Rodica Dianu, 
buna şi vesela noastră prietenă pe care o evocăm cu drag de cîte ori avem 
prilejul . . .  

O.M. :  Da, aşa e .  Şi am mai avut o colegă ş i  bună prietenă: pe  Cătălina 
Buzoianu. Era o actriţă frumoasă (da, da, actriţă ! ) ,  inteligentă, ambiţioasă. 
Pe atunci era căsătorită cu actorul (şi regizorul) Ştefan Iordănescu, iar 
Ştefănuţ, fiul lor, actualul regizor, de abia se născuse. Ea a plecat apoi Ia 
Bucureşti şi a urmat regia, devenind o regizoare valoroasă. Regret că n-am 
jucat nimic în regia ei . . .  

E.P : Destinul, nu? intr-adevăr, o regizoare nu numai de un talent 
remarcabil, dar şi cu o fantastică putere de muncă, un pedagog foarte bun, 
iubită de studenţi şi stimată nu doar în România, ci şi mult dincolo de 
hotarele ţării. 

Dar să ne întoarcem la tine. De la Baia-Mare ai venit direct la Oradea 
cu fostul tău soţ. De aici n-ai mai plecat, de aici ai ieşit la pensie. Ai jucat 
relativ mult şi la Oradea. Roluri mai mari sau mai mici. Nu te-am auzit 
niciodată plîngîndu-te că joci prea mult sau de ce nu joci . . .  Ai jucat-o pe 
Chiriţa (în paralel cu Anca Miere-Chirilă), apoi rolul principal din comedia 

"Dulcea ipocrizie a bărbatului matur " de Tudor Popescu . . .  A i  jucat şi 
dramă şi comedie. 

O.M. :  Peste tot, în teatrele prin care am trecut, am jucat de toate, n
am făcut nazuri. Am jucat-o, Ia Brăila, pe Ziţa din Noaptea furtunoasă, 
acolo era şi regretata Vasilica Tastaman - o fată minunată, veselă, 
prietenoasă. L-am avut coleg şi prieten bun pe regretatul Silviu Stănculescu 
- un băiat frumos şi cu un suflet de aur. Am jucat în Bădăranii de 
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Goldoni, în Celebrul 702 de Mirodan, în Ce înseamnă să fii Onest de 
Oscar Wilde. 

Am fost distribuită în rolul Wandei din Gaiţele, cu toate că eu rîvneam 
la Fraila, rol mult mai ofertant. Am jucat în zeci de piese sovietice, în 
piesuţe româneşti de conjunctură, în spectacole de revistă. 

E.P. :  Am văzut fotografii! Ai fost (şi încă îţi păstrezi ţinu ta, coafura, 
eleganţa) o femeie frumoasă, înaltă, suplă, şi . . .  foarte blondă. Genul femeie 
fatală . . .  Nimeni, crede-mă, nu ţi-ar ghici vîrsta . . .  

O.M. :  E i  da, am fost frumoasă, nu neg. Jucam "frumoase". Într-o vreme 
însă Val Mugur m-a numit "salvatoarea", pentru că am intrat peste noapte 
în cîteva spectacole, înlocuind colege, în cele mai diverse roluri . . .  Lui nu-i 
plăcea să distribuie pe nimeni doar ţinînd seama de fizic . . .  

E.P.: Te văd uneori la spectacole. Cum ţ i  se  pare azi teatrul nostru? 
O.M.: Mi se parc că are o trupă bună. Mulţi actori tineri talentaţi . 

Spectacole bune. Aud că au fost invitaţi la Seul, în Coreea de Sud, că au 
deschis, cu Electra Festivalul Naţional, anul acesta. Mă bucur de succesele 
lor. Aud că tinerii de azi ştiu ce vor şi, cînd nu le place ceva, strigă, să fie 
auziţi. Noi eram mai timizi, ne era şi teamă, vremurile erau tulburi . . .  Noi 
ne mulţumeam cu puţin. Aveam salarii mici, mîncam prost, eram îmbrăcaţi 
modest, dar eram fericiţi că jucăm! Era tot ce ne interesa . . .  

E.P. :  Ţi se  pare că ar fi nelalocul e i  atitudinea lor? În definitiv cer 
(cînd o fac!) să le fie recunoscute efortul şi talentul într-o profesie de 
excepţie pe care n-o poate face chiar oricine . . .  

O.M. :  Aşa e. Nu-i acuz. Bine fac, trebuie să  lupte pentru drepturile lor. 
Făceam doar comparaţia . . .  Aş vrea să cred însă că sînt şi foarte serioşi şi 
exigenţi . . .  

E.P. :  Fiindcă vorbeşti de luptă, nu mă pot abţine să nu observ că, de 
15 ani încoace, din '90, adică, eşti prezentă în viaţa cetăţii, cum se spune, 
urmăreşti partidele, ce fac - cel puţin local - eşti la curent cu politica, ai 
păreri în legătură cu ce se petrece cu românii şi cu ţara, citeşti presă, 
urmăreşti emisiunile tv. De unde acest dezvoltat spirit civic? 

O.M. :  O, sigur moştenit de la tata. Preotul Micluţia, bărbat frumos, un 
moţ inteligent, plin de voie bună şi cu un dezvoltat simţ al umorului, era, 
cum e firesc, nu? un bun cunoscător de oameni, un sfătuitor al lor. Ştia ce 
se întîmplă în comună, avea iniţiative, ajuta. 
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E.P :  Îţi aminteşti, acum cîţiva ani ţi-am citit în prestigioasa revzsta 

"Arca " (apare la Arad) un articol, o mărturie a cuiva, nu mai ţin minte 
numele autorului, care vorbea elogios, între alţii şi despre tatăl tău. Parcă 
ţi-am şi .dat articolul . . .  

O.M. :  Da, păstrez şi acum articolul. Mi-ai făcut o mare bucurie . . .  
Aşadar, zici că  am un dezvoltat simţ civic . . .  Socotesc că un artist nu poate 
trăi sub un clopot de sticlă, el trebuie să vibreze nu doar pe scenă, ci şi în 
viaţa civilă, să răsune în el, ca un ecou, zgomotul străzii, să se emoţioneze, 
să înţeleagă durerile semenilor, să nu fie surd sau să se prefacă indiferent. 
Se spune - cum am auzit - că pe artişti nu trebuie să-i intereseze politica. 
Poate, eventual, să n-o facă - fiindcă nu se pricep, dar nu să nu ştie, să nu 
aibă păreri . Păi ce, trăiesc în afara societăţii? Să le pese, da, şi să-şi spună, 
cu mult curaj părerile. 

E.P : Te felicit! Tinerii - unii, ar avea ce învăţa de la tine. Ce mai faci 
în timpul liber? Mai împleteşti? 

O.M. : Nu. Nu-mi stric ochii, ţin Ia ei. Urmăresc emisiuni multe Ia tv, 
mă văd cu prietenii, gătesc (mi-a plăcut întotdeauna să gătesc). Şi citesc. 
Un viciu de care nu am scăpat. Uneori însă îmi dau seama că sînt prea 
multe filme pline de violenţă, nocive, de care copiii nu cred că au nevoie. 
Şi aşa e prea multă agresivitate. La ora 17 ,  la PRO TV, se dau nişte ştiri 
oribile - numai bătăi, violuri, incendii, tîlhării, crime. De ce nu sînt alter
nate oare cu lucruri şi întîmplări normale, nu neapărat vesele. Avem oameni 
inteligenţi, personalităţi carismatice, scriitori, artişti, copii supradotaţi . . .  

E.P : Ştii, uneori mă gîndesc că sînt destui actori pensionari - nu 
numai la Oradea - care nu mai trec pe la teatru, pînă mai ieri, şi  al  lor. 
De ce oare? 

O.M. : În  primul rînd fiindcă se  simt umiliţi - pensiile sînt mici, e i  sînt 
săraci, nu mai fac faţă nici vestimentar, nici altfel. Se simt bătrîni şi inutili .  
Apoi nici conducerile nu au iniţiative: să-i invite Ia premiere, Ia mici 
petreceri, aniversări, etc. ,  eventual să le întindă şi o mînă de ajutor celor 
care au nevoie de ea . . .  Toţi sînt prinşi cu treburi foarte-foarte urgente, 
ocupati stresati cum se spune. Şi atunci nu e mai bine să stăm acasă? 

, ' . ' 

Cum spun copiii aceia la postul cu acelaşi nume: "pentru că acasă e cel 
mai bine . . .  " 

E.P :  M-ai pus pe gînduri. Poate îi pui şi pe alţii, mai ştii? Îţi doresc 
sănătate, să rămîi veselă şi activă! Pe curînd! 
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"În ce constă forţa creatoare a regizorului? 
În aceea că el ştie să stimuleze voinţa actorilor, 
ştie să le trezească interesul, imaginaţia. Este 
mult mai uşor să irifluenţezi astfel şaptezeci 
de oameni decît două sute. Pentru a ţine în 
mînă mulţimea numeroasă a acelora care 
creează sectacolul. Este nevoie de voinţa 
puternică, de toată energia şi străduinţa 
regizorului. 

Pentru a-i învăţa pe alţii, trebuie să cunoşti 
tu însuţi ceea ce predai. De aici rezultă logic 
că fiecare regizor trebuie să fie măcar pentru 
o anumită perioadă actor. 

În meseria noastră trebuie să ştii să te 
controlezi. Actorul are nevoie de o disciplină 
militară. " 

K. S. Stanislavski ( 1 863- 1 938) :  
Munca actorului asupra rolului, trad. :  L.C. 
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MARIANA NEAGU 
actrită ' 

S-a născut în comuna Maia-Bucureşti, la 
1 3  ianuarie 1 949. 

A absolvit I.A.T.C. l.L. Caragiale Bucureşti, 
la clasa Sandei Manu, în anul 1 975 .  

A venit la Oradea şi a rămas aici. 
În 2005 vor fi treizeci de ani . . .  dar Mariana 

arată mereu tânără, are o siluetă de invidiat, e 
elegantă şi, ce e mai important, nu i-a dispărut 
zâmbetul cuceritor. 

Spicuim, de comun acord, din fişa ei artistică, o parte din numeroasele 
roluri jucate pe unica scenă pe care a jucat, cea a teatrului orădean. Şi, 
pentru că au fost multe, le consemnăm oarecum în alt mod, anume, pornind 
de la regizorii cu care a lucrat. Un criteriu preferenţial? Poate, de ce nu? 

În regia lui Alexandru Colpacci: Totina (Astă-seară se improvizează de 
L.Pirandello), Marusea (Spre stele de Leonid Andreev), Femeia (Diogene 
câinele de D.Solomon), Uliana şi Ţarina (Ţarul !van îşi schimbă meseria 
de M.Bulgakov). 

În regia lui Szombati Gil le Otto: Mona (Steaua fără nume de 
M.Sebastian) - debut la Oradea, Malloy (Bomba zilei de Ben Hecht şi 
Charles McArthur), Dana (Şi vor veni nopţi de dragoste de Rodica Padina), 
Primăriţa (Interviu de Ecaterina Oproiu). 

În regia lui Sergiu Savin: Rosetta (Fântâna Trevi de G.Bemini), Enea 
(Porunca a şaptea de Dario Fo), Madam Bălăloiu (Capul de răţoi de 
G.Ciprian), Soţia (Rechizitoriul de Yldîrîm Keskin), Tinca III şi Anca (Casa 
evantai de Marin Sorescu), Violante (Vicleniile dragostei de G.Cecchi), 
Valea (Aventuriera de E.Braghinski), O sabină (Preafrumoasele sabine de 
Leonid Andreev). 

În regia lui Victor Ioan Frunză: Varia (A optsprezecea cămilă de Samuil 
Alioşin), Lucreţia Borgia (Examen de bacalaureat - Fata morgana de 
D.Solomon). 

Sub direcţia de scenă a lui Alexandru Darie: Ortansa (Zece hohote de 
râs de Tudor Popescu), a Ancăi Bradu: Tândală (Sânziana şi Pepelea de 
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Alecsandri), Martina (Cimitirul păsărilor de Antonio Gala), a lui Farkas 
Ştefan: Stephane (Floare de cactus de Barillet şi Gredy), Ada Ferguson 
(Cum se cuceresc bărbaţii de S .Maugham). 

Cu Ion Cojar: Titanic vals de T.Muşatescu (Sarmisegetuza), cu Dan 
Alecsandrescu Bătrânul de M.Gorki (Fata) şi Plouă la Sovata de 
M.R.Iacoban (Nectara). Cu Cornel Mihalache a colaborat la spectacolul 
Căutăm urgent ginere comunist de Erdman (Tamara), cu Eugen Mercus la 
Mătuşa lui Charley de Brandon Thomas (Zoia), cu Cristian Ioan la 
spectacolul Proces pentru umbra unui măgar de Diirrenmatt (Phisignata), 
cu La uri an Oniga la comedia O petrecere de pomină de Chesnot (Helene ) , 

cu Alina Hiristea la Uşi închise de Sartre (Ines), cu Irina Popescu Boeriu 
la Casa Bernardei Alba de Lorca (La Poncia), cu Vitalii Lupaşcu la comedia 
Inimă de cîine de M.Bulgakov, cu Ion Ciubotariu la Gaiţele lui Al.Kiriţescu 
(Zoia), cu Zoe Anghel Stanca la Pălăria florentină de E.Labiche (Fleur). 

A colaborat excelent şi cu colegii actori, care, din când în când făceau 
de zile mari, şi regie: cu Eugen Ţugulea a făcut un rol de zile mari, Catinca 
din spectacolul Cum s-a făcut de-a rămas Catinca fată bătrînă de Nelu 
Ionescu, Tasia din Cel mai iubit dintre pămînteni - dramatizarea după 
celebrul roman al lui Marin Preda, semnată de el şi Elena Preda - Dacă 
dragoste nu e . . .  sau Lulau din Miraculoasa carieră de Tauno Yliruusi (Lulau). 

Cu Ion Mâinea, la Soţul păcălit de Moliere (Claudine), şi cu Eugen 
Harizomenov la Adunarea femeilor de Aristofan (Femeia 1, Bătrîna 1). 

"DA CĂ-I DAI CEVA DIN SUFLETUL TĂU 
PERSONAJULUI, ÎNCET-ÎNCET EL TE 
LOCUIEŞTE ... " 

E.P : Tu ştii prea bine, Mariana, că nu tuturor regăţeni/ar le place în 
Ardeal, deşi, se pare că au rămas mulţi pe-aici . . .  De olteni, ce să mai 
spun . . .  Ţie ţi-a plăcut la Oradea? Te întreb pentru că n-ai căutat să pleci, 
ca alţii şi ca altele, la Ploieşti, la Piteşti sau chiar la Bucureşti . . .  deşi ştiu 
că ai fi avut ocazia. 

M.N. : Nu, Oradea nu m-a captivat de la început. Veneam din Bucureşti 
şi mi s-a părut un oraş plictisitor, prea liniştit pentru gustul meu . . .  de
atunci. Eu iubeam agitaţia capitalei, viaţa în Regat, cum spui tu. 
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Dar ceea ce mi-a plăcut a fost teatrul, atmosfera din teatru, oamenii, 
ordinea, francheţea. Director, primul meu director - că am avut câţiva, har 
Domnului - a fost Eugen Ţugulea. Mie una mi-a plăcut şi mi-a fost de 
folos felul său cam abrupt, dar sincer de a trata oamenii .  Ce avea în guşă 
găseai, cum se spune, şi-n căpuşă. Dar a avut grijă de noi, cei patru tineri 
care am venit la absolvire şi am stat ani buni aici: Ileana Iurciuc (noi două 
am rămas, până la capăt . . .), Mircea Constantinescu şi bietul Radu Vaida, 
el s-a dus mult prea repede din lumea aceasta, după ce ani buni a trăit în 
Suedia . . .  Revenim. Cum a avut grijă? Ei bine, ne-a dat să jucăm, ne-a dat 
garsoniere, ne-a mărit la timp salariile mici pe care le aveam . . .  

Pe mine m-a învăţat ceva foarte preţios Sanda Manu, iubita mea 
profesoară, la care şi azi mă duc să mă sfătuiesc - ca la o bună prietenă 
- şi anume disciplina, punctualitatea, seriozitatea. Ea era, în multe privinţe, 
o adevărată nemţoaică, nu admitea lălăiala, improvizaţia haotică, delăsarea. 
Era şi este un om extrem de riguros, de precis, de coerent în tot ce-ţi cerea. 
Şi-ţi dădea mult, nimic nu era întîmplător . . .  

E.P:  Ai  avut noroc să fii la clasa unui regizor care ştie cum să lucreze 
cu actorii. Din cite o cunosc eu pe Sanda Manu, am avut mereu impresia că 
are la îndemînă, în lucrul cu actorii, o mănuşă de catifea în care ascunde 
o mînă de fier. Am văzut-o la lucru şi mi-a plăcut cum cere, ce anume cere, 
coerent, răspicat, sigur, fără bîlbîieli, şi acest lucru impune, desigur. . .  

De fapt am anticipat următoarea întrebare: eşti o actriţă docilă, asculţi 
orbeşte de regizor, comentezi indicaţiile lui, cauţi singură, vii cu idei în 
sprijinul spectacolului? 

M.N.: Mie îmi place să colaborez cu regizorul. Ascult, desigur, ce ne 
spune, caut să înţeleg viziunea lui regizorală, dar nu orbeşte. N-aş putea. 
Eu trebuie să înţeleg ce fac şi de ce fac ce fac. Sanda Manu ne-a învăţat 
- Stanislavski, nu? - să ne continuăm munca acasă, căutând, construind 
biografia personajului. Dacă regizorul e foarte bun, bine, dacă e mai puţin 
bun mă salvez şi eu cum pot. . .  

E.P :  Dar uneori e dificil, trebuie să faci pe  scenă nişte lucruri, să le 
spui împotriva a ceea ce gîndeşti . . .  

M.N. :  Nu, eşti dator să  tot întrebi, să  încerci să  înţelegi ce  vrea e l  să 
comunice în spectacolul lui şi să execuţi corect, chiar dacă nu-ţi convine, 
ceea ce ţi s-a cerut . . .  

E.P: Un actor poate distruge un spectacol, nu? 
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M.N. :  Şi încă cum . . .  Face altceva, schimbă linia personajului, îi încurcă 
şi pe colegi, iar publicul s-ar putea să nu mai înţeleagă nimic . . .  Eu, recunosc, 
ascult cu o anume docilitate de regizor, atunci când simt că e bine pregătit, 
cu lecţia învăţată, cum spunem noi şi ceea ce ne cere nu e complet opus 
viziunii exprimate la începutul lucrului. Eu am avut norocul să lucrez cu 
regizori foarte buni, cu Sandu Colpacci, cu Sergiu Savin, cu Mihai Măniuţiu, 
cu Victor Frunză . . .  cu profesorul Ion Cojar - un admirabil pedagog şi 
regizor - cu Lungeanu, cu Dan Alecsandrescu, cu Szombati Gille Otto, cu 
Ştefan Farkas, cu Alina Hiristea, cu Cristian Ioan, i-am pomenit pe toţi în 
C.V.-ul meu, nu? 

E.P. :  Uneori relaţiile în timpul lucrului devin tensionate, se ştie; acest 
lucru te influenţează negativ? 

M.N. :  Nu întotdeauna, doar atunci când sînt direct implicată în, să-i 
spun "starea conflictuală". Uneori tensiunile te ajută să-ţi clarifici poziţia . . .  

E.P. :  Mai ai trac la spectacole? Ce este !racul? 
M.N.: Ei, ştii tu foarte bine ce este, chiar dacă nu joci . . .  După mine, 

tracul este o continuare a muncii la repetiţii, o emoţie necesară. Nu cred 
că există vreun actor care să nu aibă trac . . .  să-i bată, adică mai puternic 
inima cînd intră în scenă. Chiar nu-mi pot imagina un actor fără trac. Poate 
doar unul care n-a ajuns la personaj ,  la rol şi e detaşat sau chiar indiferent. 
Dar acestea sînt cazuri extrem de rare. 

Cînd am jucat cu mari actori - ce spun eu mari, cu monştri sacri! -
i-am observat cum se adunau să repete textul (bâra-bâra, cum se spune) şi 
astfel să-şi regăsească rapid personajele. Şi era vorba despre Octavian 
Cotescu, Marin Moraru, Radu Beligan. 

E.P. :  Cum ajungi la personaj, Mariana? Observ şi citesc şi nu încetez 
să mă minunez în cîte feluri ajunge un actor la personajul pe care trebuie 
să-! interpreteze. Tu cum faci, care sînt etapele pe care le parcurgi pînă 
.. dai " de el, de Măria Sa, Personajul? 

M.N.: Ei bine, pentru mine lucrurile stau cam aşa: dacă aflu că voi juca 
un anume rol din timp - destul de rar, mă rog - atunci caut piesa, o citesc 
sau o recitesc cu mare atenţie, se-nţelege, urmărind atent personajul meu. 
Apoi continuu să citesc, de multe ori textul, încercînd să înţeleg cît mai 
bine cine este el . . .  personajul, ce relaţii stabileşte cu celelalte personaje. 
După care urmăresc atent relatările regizorului despre viitorul spectacol. 
Uneori el vrea să comunice lucruri surprinzătoare, la care nici nu m-am 
gîndit. Oricum, ideile lui, dacă ştie ce vrea, adaugă mult propriilor mele 
gînduri; în plus, aflu nu de puţine ori cam cine ar dori el să fiu eu pe scenă . . .  
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Ei bine, o aventură extraordinară această apropiere de un personaj 
livresc, "de hîrtie" care încet-încet prinde contur, capătă o siluetă, învie 
cumva . . .  Îi dau conturul staturii mele, suflet din mine, sentimentele mele 
şi mă trezesc că mă locuieşte . . .  

E.P :  Ei da, ş i  chiar te  locuieşte, cum spui frumos. Cît timp joci, e bine, 
dar cum reuşeşti să scapi, ca să zic aşa, de el, fiindcă, orice s-ar spune, 
nu poate fi un om, fie el şi actor, să ducă în spate atîtea personaje. După 
ce nu mai joci ce se întîmplă cu ele, cu personajele tale? E o mare tristeţe, 
de parcă ar muri, nu? Devreme ce au trăit o vreme prin tine . . .  

M.N. : Păi, gîndeşte-te şi tu, cît am regretat-o pe  Catinca cu a l  cărei 
destin aveam impresia că mă identificasem, dar asta e o altă poveste . . .  cu 
superba Marusea din Spre stele, personaj care-mi dădea nişte emoţii 
fantastice, cu Uliana, cu zăpăcita de Enea, gropăriţa beţivă, da, adorabila, 
năucitoarea Enea . . .  Fără să vrei ele lasă urme pe tine, în tine, apoi încet
încet le uiţi. Ce bună, ce binefăcătoare e uitarea . . .  

E.P :  Ce înseamnă pentru un actor, pentru o actriţă, să comunice bine, 
să colaboreze cu un coleg, cu o colegă pe scenă? 

M.N. :  Înseamnă enorm. O să-ţi dau un exemplu. În spectacolul 
Rechizitoriul (piesa lui Yldîrîm Keskin) Liviu Rozorea avea puterea să-şi 
părăsească, surprinzător şi poate incredibil, propriul său personaj ,  pentru a 
mă ajuta să-1 găsesc pe al meu, fiindcă uneori, da, te mai şi "rătăceşti" pe 
scenă. Liviu era extrem de exigent, cu el alături trebuia să te concentrezi, 
să nu te joci, paradoxal . . .  jucîndu-ţi rolul. Ei bine, cînd vedea că un coleg 
are ezitări, dar nu "se face că face", sărea în ajutor, cu riscul, cum spuneam, 
de a-şi părăsi propriul personaj cîteva clipe. Dar îţi aminteşti cînd Octavian 
Cotescu a jucat cu noi, la noi, aici, în spectacolul A optsprezecea cămilă, 
cum ne ajuta - doar el a fost profesorul clasei noastre paralele, al colegilor 
mei de promoţie, Ileana Iurciuc şi Radu Vaida. Era atent, ne dădea nuanţe, 
ne sfătuia cum să facem, simţeam că este tot timpul acolo, cu noi. Ne 
lăuda, în faţa publicului ne îmbrăţişa, ca să arate (vezi, ce generos a fost?), 
că îi sîntem cumva parteneri de încredere. Eh, asemenea oameni sînt rari . . .  

E.P : Văd că a i  foarte multe albume de artă, foarte multe cărţi. Şi o 
casă foarte curată şi ordonată. Ştiu că dintotdeauna ţi-a plăcut să citeşti. 
N-ai pierdut acest obicei? 

M.N. :  Doamne fereşte, nuuuuu ! Cartea mi-a rămas un prieten fidel. . .  
nu ştiu ce m-aş face fără ea . . .  
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E.P :  Acum joci în spectacolul lui Mihai Măniuţiu, " Shoah. Versiunea 
Prima Levi ". Iată, văd pe masa ta o carte recent apărută, " Armistiţiu! " de 
Prima Levi . . .  Îţi place să extinzi pregătirea dincolo de piese, de rolul pe 
care-I joci? 

M.N. :  Da, aşa m-au învăţat profesorii mei, Sanda Manu, Dl.profesor 
Ion Toboşaru, Adriana Popovici . . .  să mă informez, să ştiu ceva mai multe 
despre autorul piesei care devine spectacolul în care joc . . .  

Primo Levi a avut un destin special, dramatic. Nu e rău să  ştim mai 
multe despre el, chiar dacă nu eu joc rolul principal . . .  

E.P : Cum ţi  se par tinerii actori, colegii tăi, dar nu neapărat numai 
ei, ci tinerii, în general? 

M.N.: Da, nu doar ei, ci generaţia lor. Uneori prea grăbiţi să ajungă şi 
la succes şi la bunăstare materială . . .  Talentaţi, unii, fără-ndoială, ambiţioşi, 
prietenoşi, alţii .  Superficial i, uneori, indisciplinaţi, obosiţi poate, uşor 
adormiţi? Noi parcă nu eram aşa, dar cine mai ştie, şi pe noi ne judecau 
aspru uneori cei bătrîni şi ni se părea că nu sîntem înţeleşi . . .  

E.P : Ei, acuma să nu-mi spui că te socoteşti bătrînă, că nu te  cred. Ai  
forţă, energie artistică destulă, îţi place pe scenă. Dar de ce nu te-ai 
încumetat niciodată să faci un spectacol singură, un monolog, un show, tu 
cu tine? 

M.N. : Nu, nu sunt tipul de actor care practică acest gen de spectacol, 
nu am, cred, calităţile necesare pentru asemenea spectacole. Alături de un 
regizor. DA. 

E.P : Ce spui despre teatrul care se face azi în România? 
M.N. :  Tu ştii că nu prea vedem spectacole! Păi ce vedem noi, cînd şi 

cînd cîte un spectacol venit în turneu - şi nu întotdeauna vin cele mai 
bune, nu? Televiziunea dă rar spectacole de teatru, dă, uite, tîmpenii ca 
Vacanţa mare sau Ceao, Darwin, din care ce să înveţe publicul? Poate cum 
să fugă de teatru . . .  Asemenea glumiţe sărace cu duhul numai educaţie nu 
fac, că despre deschis apetitul pentru teatru nici nu poate fi vorba . . .  

Mi-e dor de  spectacole bune, solide, semnate de mari regizori, cu  mari 
actori . . .  

E.P :  Dar avem chiar aici unul, nu?  Chiar două-trei . . .  Mă refer la 

"Electra " în care joci şi tu . . .  Apoi nici " Noaptea de 16  ianuarie " nu este 
un spectacol slab, dimpotrivă. Acum, acest " Shoah. Versiunea Prima Levi " . . .  
o mică bijuterie . . .  Dar poate că ţi-e dor ş i  de spectacolele altor teatre, nu? 

155 

https://biblioteca-digitala.ro



" Teatrul va continua să se dezvolte şi într
un număr oarecare de ani actorii îi vor opri 
ascensiunea. Întrevăd totuşi o ieşire prin care 
vor putea să scape actualei lor servituţi. 

( . .  ) Actorul va dispărea; în locul lui vom 
vedea un personaj fără viaţă, care va purta, 
dacă vreţi, numele de «Supramarionetă» -
pînă cînd îşi va cuceri un nume mai glorios. 

Aceasta nu va rivaliza cu viaţa, ci va trece 
dincolo de ea. " 

G. E. Craig ( 1 872- 1 966): 
Actorul şi Supramarioneta, trad. : L.C. 
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PETRE PANAIT 
actor 

S-a născut la 25 ianuarie 1 953 ,  la Craiova, 
în familia Ioanei şi a lui Nicolae Panait. Are o 
soră mai mare cu trei ani, Lizica Despina. 

A absolvit Colegiul Carol din Craiova. 
A dat admitere de unsprezece ori la I.A.T.C. 

"I.L.Caragiale" din Bucureşti. 
A absolvit I .A.T.C.-ul în 1 986, la clasa 

prof.Petrică Vasilescu (primii doi ani), apoi la 
prof.Mihai Mălaimare. 

Înainte de a intra la Institutul de Teatru 
Petre Panait a fost angajat corp-ansamblu la Teatrul de Nord din Salu
Mare. 

Este căsătorit cu Nada Camelia Koteles, pictoriţă şi are o fetiţă, Petra. 
Mai are un băiat, Petre, de 20 de ani, din prima căsătorie. 

Fişă artistică selectivă : 

Rosenberg ("Amadeus" de Peter Shaffer - regia: Alexandru Darie ); 
Tocilă ("Cum vă place" de William Shakespeare, regia: Alexandru Colpacci); 
Tavi ("Donnind pe un şarpe" de D.R.Popescu, regia: Sergiu Savin); Podarn 
în "Dobitocul" şi Blîndu în "Peştişorul de argint" din spectacolul-coupe 
"Zece hohote de rîs" de Tudor Popescu, regia: Alexandru Darie; Rică 
Venturiano ("0 noapte furtunoasă" de I.L.Caragiale, regia:Laurian Oniga); 
Messer Ambrogio ("Vicleniile dragostei" - "Huhurezul" de Giovanni Maria 
Cecchi, regia: Sergiu Savin); Michel Crosbois ("0 petrecere de pomină" 
de Pierre Chesnot, regia: Laurian Oniga); Novotny ("Moara de pulbere" de 
D.R.Popescu, regia: Ioan Ieremia); Interpret unic ("Duminica oamenii n
au porecle" - spectacol recital de Marin Sorescu, regia: Ioan Ieremia); 
Brasset ("Mătuşa lui Charley" de Brandon Thomas, regia: Eugen Mercus ); 
George ("La anul din nou împreună" de Bemard Slade, regia: Michel 
Linday); Pavel Guliacikin ("Căutăm urgent ginere comunist - Mandatul" 
de Nikolai Erdman, regia: Cornel Mihalache); Peterbono ("Balul hoţilor" 
de Jean Anouilh, regia: Louise Dănceanu); Petrică ("Trei gemeni veneţieni" 
de Antonio Mattiuzzi zis Collalto, regia: Cristian Ioan); Părintele Salvati 
("Arta comediei" de Eduardo de Filippo, regia: Mihai Lungeanu); Pepelea 
("Sînziana şi Pepelea" de Vasile Alecsandri, regia: Anca Bradu); Poprişcin 
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("Jurnalul unui nebun" de N.V.Gogol, regia: Anca Bradu. Premiul de 
interpretare masculină la ediţia a X-a a Săptămînii Teatrului Scurt, Oradea, 
1 995); Poligraf Poligrafovici Gogoloi ("Inimă de ciine" după Mihail 
Bulgakov, regia: Vitalii Lupaşcu. - Premiul pentru cel mai bun actor Ia 
Săptămîna Teatrului Scurt Oradea, 1 997); Bărbatul cu baston (" . . .  Şi cu 
violoncelul ce facem?" de Matei Vişniec, regia: Petru Vutcărău. - Premiul 
de interpretare masculină la Festivalul de la Tîrgu-Mureş, 1 996; Premiul 
pentru cel mai bun actor la Festivalul Dramaturgiei Naţionale, Timişoara, 
1 996); Alexandru Filimon ("Omul care a văzut moartea" de Victor Eftimiu, 
regia: Eugen Harizomenov); Ion ("Năpasta" de I .L.Caragiale, regia: Radu 
Ghiţulescu); Mahomed al Il-lea ("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion 
Ciubotaru); Un bărbat din Balcani ("Despre sexul femeii ca un cîmp de 
luptă în războiul din Bosnia" de Matei Vişniec, regia: Petru Vutcărău) 

"ACTORUL, DA CĂ E BUN, SIGUR VA PĂREA 
FIRESC. .. " 

E.P: Bine-ai revenit acasă, Petrică! De unde dorul ăsta de ducă? De 
două ori ai plecat de la Oradea spre Bucureşti şi de fiecare dată te-ai 
întors acasă. Este pentru tine, oltean get-beget, Oradea, " acasă "? 

P.P. : Este. Chiar este. Aici, în teatrul acesta am venit cînd am terminat 
facultatea, aici trăiesc, aş putea spune. Dar, hai să-ţi povestesc cum a fost 
cu plecările mele la Bucureşti. Prima dată am plecat în '90: ca tot românul, 
doream şi eu o schimbare. Am dat concurs la Teatrul Bulandra. Din 37 de 
candidaţi am reuşit 5 .  În comisie erau Liviu Ciulei, Victor Rebengiuc, 
Mariana Mihuţ, Ion Caramitru. După ce am fost anunţaţi că sîntem admişi 
şi vom fi angajaţi, Dl.Ciulei - chiar un adevărat Domn! - ne-a întrebat pe 
fiecare ce probleme avem. Eu l-am rugat doar atît: să joc. l-am spus că am 
fost corp-ansamblu la Satu-Mare, unde am jucat destui halebardieri, că la 
Oradea am jucat multe roluri frumoase şi dificile, dar că vreau să joc, nu 
să ocup un post în schema teatrului. 

M-a privit fix, cu privirea lui pătrunzătoare şi mi-a spus: vei juca la 
mine în Visul unei nopţi de vară şi în Deşteptarea primăverii. 

Aşa a rămas. Eram fericit. Dl.Ciulei a plecat în America, apoi şi-a 
amînat venirea, iar cind a venit, în sfirşit, după cîteva luni, eu plecasem. 
M-am întors la Oradea fiindcă fosta mea soţie n-a vrut în nici un chip să 
mă urmeze la Bucureşti. Nu comentez. A fost alegerea ei. 

E. P :  Aşaaaaa! " Şi a doua oară? 
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P.P. : A doua oară a fost în 2002. Am intrat prin concurs la Teatrul 
Nottara (director Mircea Diaconu). Am stat doi ani, nu mi-au putut asigura 
o locuinţă şi m-am reîntors. 

E.P.: Între timp divorţaseşi şi acum aveai o nouă familie, un copil mic . .  . 
P.P. : Da. Şi-mi era greu, dintr-un salariu să ne descurcăm toţi trei . .  . 
E.P. :  Ce ai jucat în cei doi ani? 
P.P. : Am jucat în trei spectacole - şi multe reprezentaţii, cum se joacă 

în Bucureşti. În Prăpăstiile Bucureştilor de Matei Millo - în regia Adei 
Lupu; în Război şi pace, dramatizare după Tolstoi (rolul Ţarului Alexandru) 
în regia lui Petre Bokor şi în spectacolul-coupe Zodia turnătorului de Jean 
Claude Carierre (regia: Octavian Greavu). Autorul, un scriitor şi un 
intelectual distins, prezent la Bucureşti, ne-a dăruit cărţi le sale cu 
autografe, ne-am împrietenit. În distribuţie eram: Ştefan Sileanu, Irina 
Mazanitis şi eu. 

E.P. :  Cum te simţi la Oradea? Cum a fost la Satu-Mare? Îl întreb pe 
olteanul care, iată, e bine înfipt în Ardeal, chiar dacă-/ trage aţa, cum se 
spune, spre capitală. 

P.P. : Îmi place enorm Bucureştiul - cu tot ce-ţi poate oferi o capitală 
- viaţă culturală intensă, vreau să zic. Dar aici, la Oradea, trebuie să 
recunosc că e mai linişte . . .  şi nu exagerez cînd spun, iubesc oraşul acesta 
şi am mulţi prieteni aici. Mă simt şi aici, român în România. 

E.P. :  Fiindcă vorbeai atît de frumos de spectacolele în care ai jucat la 
Bucureşti (n-am reprodus tot) te-aş întreba dacă e important pentru un 
actor de dramă să fie informat, să citească, să ştie cîte toate, din mai 
multe domenii? 

P.P. : Da, evident. Şi numai şcoala te pune pe-o cale. Uite, eu, pe cînd 
jucam la Satu-Mare, unii mi-au spus că-s bun, că la ce-mi mai trebuie 
facultate, să mai pierd nişte ani (că nu mai eram chiar un puşti ! ) ,  că aşa 
şi pe dincolo, aici cîştig, joc, etc. Eu însă mă încăpăţînam să devin student, 
să studiez adică . . .  Ştiam că altfel nu voi depăşi niciodată stadiul de diletant, 
în care, oricum, mă aflam. M-au sprij init mult, cu sfaturi bune, regizorul 
Mihai Raicu şi Dl.Viorel Savinescu, pe atunci preşedintele Comitetului de 
Cultură. Le sînt recunoscător . . .  

Fiindcă, da, eu cred că Scoala te ajută să vezi altfel lucrurile, îţi dă o 
bază pe care poţi să clădeşti pe urmă . . .  

E.P :  De alţfel, la Satu-Mare a i  jucat sub îndrumarea unor regizori 
buni . . .  

P.P. : Da. Am lucrat cu  regretatul Ion Deloreanu, cu Mihai Raicu, dar 
şi cu tînărul Mircea Marin şi cu Alexandru Tocilescu. Am făcut cu Toca 
Războiul vacii de R.Avermaete. Lucrarea lui de examen de stat. A venit 
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cîteva zile şi profesorul lui, nimeni altul decît Radu Penciulescu. Repetiţiile 
cu cei doi şi discuţiile de după repetiţii au fost o încîntare. Adevărată 
şcoală de teatru. O şansă extraordinară. 

E.P :  Cum te apropii tu de personajele pe care le joci? Ce le spui, ce 
le descînţi? Dar ele, ele ce-ţi şoptesc, cînd sînteţi numai voi doi? 

P.P. : Pentru mine un rol nou e ca o cămaşă nouă. O primesc sau o 
cumpăr şi de abia aştept s-ajung acasă, s-o-ncerc, mă gîndesc la ce costum 
o s-o port, cu ce cravată. Văd că mă simt bine în ea. Mă bucur. Încet-încet 
ea devine "a mea", parcă ar fi o parte din mine . . .  

E. P:  Ei da, dar Între timp trebuie să înveţi şi textul . . .  să-ţi placă sau 
nu ce-a spus autorul, poate cazi de acord cu el, dar vine regizorul şi, cine 
ştie, el nu e de acord nici cu autorul, nici cu tine. Ce faci atunci? 

P.P. : Să-ţi mărturisesc ceva, deşi tu, cred că ştii, că mă cunoşti: din fire 
sînt cam leneş. Eu aprofundez textul la lectură, îl întorc pe toate feţele, 
caut nuanţe, încerc să intru pe unde pot în pielea personajului, cum se zice. 
Dar nu tocesc replicile. Am oroare de aşa ceva. Unii, aud, îşi învaţă rolul 
în oglindă. Ei cu ei, fac grimase. Eu nu pot. Trebuie să ştiu ce am de făcut, 
să motivez fiecare gest şi cuvînt. Am nevoie de partener, de reacţiile lui, 
că doar nu joc singur pe scenă, nu? Cînd începem miscarea eu nu mai am 
surprize multe. Ştiu aproape tot. În ce priveşte textul, recunosc, mă bazez 
şi pe sufler . . .  

E.P : Aşa-i. Spun unii " uite ce natural " e cutare actor. Ce înseamnă să 
fii, să joci adică " natural "? 

P.P. : Ajungi să joci firesc, natural, după ani mulţi de stat pe scenă, după 
multă muncă, exerciţii îndelungi. Actorul bun - fiindcă doar dacă e bun 
pare şi firesc, nu "scremut", cum zicem noi - vine cu stofa de-acasă - cu 
toate datele fizice şi psihice, cu talentul de la mama lui . Dar nu e destul. 
Dacă nu ai talent vei juca halebardierul 37 toată viaţa, dacă-1 ai şi nu-l 
cultivi şi nu adaugi muncă şi sudoare şi energie şi iarăşi muncă, faci un 
mare păcat; dar, dacă ai har şi ştii să-ţi cultivi talentul dat de Dumnezeu, 
atunci ai toate şansele să izbuteşti. 

E.P :  Odată mi-ai povestit de profesorul tău atît de iubit, Petrică 
Vasilescu. Recunosc din cele ce-ai rostit, uşor sentenţios acum, cîteva din 
gîndurile pe care el vi le împărtăşea. 

P.P. : Aşa e. Multe ne mai povestea fennecîndu-ne şi mereu ne repeta : 
"nu uitaţi, copii, să rămîneţi oameni în orice împrejurare". 

E.P :  Cu cine ai fost coleg de an? 
P.P. : Cu Bebe Cotimanis, cu Iuliana Ciugulea, Maia Morgenstem, Dan 

Puric, Alexandru George . . .  
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E.P :  Ce generaţie! Crezi că e posibil şi, mai ales e util ca un actor să 
se ataşeze de un regizor - sau invers - şi să dorească să lucreze, mai ales, 
cu el? Să-I distribuie de fiecare dată? 

P.P. : Nu ştiu dacă e util să lucrezi mereu cu acelaşi regizor. Eu unul 
cred că, mai degrabă oricărui actor i-ar conveni să lucreze cu artişti diferiţi, 
în maniere diferite. Mă tem că altminteri s-ar instala rutina, obişnuinţa: 
fiecare ştie cît şi ce poate da celălalt. 

E.P :  Lipseşte surpriza? E ca într-o căsnicie? Se instalează o anume 
comoditate, rutină chiar? 

P.P. : Cam aşa . . .  Pe de altă parte sînt bune asemenea uniuni cînd timpul 
e scurt şi fiecare ştie ce poate obţine cu precizie, din partea celuilalt, şi nu 
au nevoie de surprize. 

E.P : Îţi place să-ţi dea mult regizorul? Să-ţi ceară? Să te biciuiască? 
Să te consulte tot timpul? Să-şi impună punctul de vedere chiar tiranic? 
Să fie moale, drăguţ, prietenos, blînd dar inteligent, cultivat, cu o fantezie 
bogată, profesionist sută la sută, rece, distant, dur, fără intimităţi şi 
tandreţuri, dar exigent şi sigur pe el . . .  Ştiu că-mi vei răspunde: de ce nu 
inteligent, cu imaginaţie foarte bogată, exigent, profesionist perfect, dar 
prietenos, comunicativ, cald, om adică . . .  

Am cunoscut cîţiva asemenea regizori - direct sau prin intermediul 
actorilor - să numesc măcar doi? Ei bine, ei sînt Radu Penciulescu şi 
David Esrig . . .  dar, sigur, nu sînt singurii. . .  Cred că Andrei Şerban, Juli an 
Vişa pot fi şi ei pe lista aceasta . . .  

P.P. : O ,  ce bine-ar fi dacă am putea lucra mereu cu  regizori din categoria 
celor amintiţi de tine . . .  Dar nu, nici ei, nici noi, actorii , nu sîntem chiar aşa 
cum ne-am (şi şi-ar !)  dori să fim . . . .  Iată, o să-ţi dau un exemplu: de regizor 
cu care am colaborat admirabil şi rezultatele s-au văzut: spectacolul lui 
. . . Şi cu violoncelul ce facem? a lui Matei Vişniec a fost multipremiat, iar 
noi am jucat cu infinită plăcere . . . E vorba de Petru Vutcărău. Care nu 
obligă actorul să facă ce-i spune, ci îl ajută, cu tact, să vină singur spre 
ceea ce doreşte; îl aduce, încet-încet. O muncă remarcabilă cu actorul, pe 
rol. 

E.P :  În definitiv ei se exprimă prin voi. E ingrată profesia lor. Regizorul 
îţi spune ţie, actor, ce vrea, dar ca să poţi arăta exact cine este şi ce vrea 
personajul tău, asta depinde exclusiv de capacitatea ta, ca actor, nu doar 
de a înţelege ce faci acolo, pe scenă, ci de a putea şi să m:4Ji. publicului, 
să-I convingi. A ltminteri, din cauza incapacităţii actorului s-ar putea 
denatura îngrozitor, deturna chiar, sensurile, înţelesurile piesei . . .  

P.P. : Poate vrei să  spui că  am putea deveni chiar periculoşi, noi, actorii? 
(ride) 
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E.P :  Da, chiar foarte . . .  periculoşi - cel puţin pentru regizor: aţi putea 
schimba, prin accente, gesturi şi rostiri nepotrivite Însuşi mesajul 
spectacolului. Ţi-aş putea da cîteva exemple. Uneori, În vremuri de restrişte 
(şi tu Îţi aminteşti de cenzura anilor '80, nu?, actorii trimiteau, operÎnd 
sensibile schimbări de accent şi atitudine, în coduri secrete, şi folosind acel 

" blestemat limbaj esopian ", benefic! 1 - mesaje incendiare către public.) 
P.P. : Să ne amintim de spectacolul meu-recital Marin Sorescu Duminica 

oamenii n-au porecle (după La lilieci). Mai ales că am lucrat împreună la 
scenariu (regia: Ioan Ieremia). Eu spuneam acolo ce spunea şi Sorescu, 
dar, în spectacole, schimbam accente şi aveam cîteva momente în care era 
foarte limpede despre ce vorbeam. Şi despre cine. 

Îţi aminteşti? Priveam portretele ale aşa-ziselor mele neamuri, înşirate 
sus, precum celebra Mare Adunare Naţională şi, uitîndu-mă la ei cu obidă, 
rosteam texte ce vizau clar nevoia de a-i da jos, că nu-s buni de nimic. Era 
ceva cu "ticăloşirea lor . . .  " 

Apoi întrebam, cu înţeles "ăl bătrîn mai arc mult de trăit"?. (Toţi care 
abia aşteptau să moară Ceauşescu - se zvonise că are cancer - chicoteau; 
dar nu puteam fi atacaţi . . .  n-ar fi îndrăznit nimeni să ne spună că noi ne
am gîndit sau că ei s-au gîndit. . .  Mai vorbeam de proasta satului (şi doar 
Elena ce era, cînd spunea, marea chimistă, Codoi la C02) şi de sărăcia 
lucie, că "n-avem de nici unele" . . .  şi cîte şi mai cîte. 

Spectatorii erau electrizaţi . . .  Acolo vorbeau toţi aceeaşi limbă: poetul, 
scenariştii, regizorul, actorul, spectatorul . . .  

E.P: Cineva, vigilent tare, tot s-a dus " la tovarăşa " de la Propagandă 
şi ne-a turnat. Vreun activist care se afla la Felix, la băi şi te-a văzut În 
spectacol. . .  Tovarăşa " m-a chemat .. la partid " şi mi-a ţinut o scurtă 
cuvîntare . . .  despre " ce spuneţi voi acolo? " Eu i-am dat textul şi i-am 
răspuns că tot ce spui tu e publicat În volume, noi nu obişnuim să 
.. colaborăm " cu autorii. Şi cum ne-am permite, tocmai cu Marin Sorescu? 
Singurul, ziceam eu (auzi!) cu şanse să ia un Nobel. M-a privit 
neÎncrezătoare (am avut impresia mereu că-i eram antipatică, dar acest 
lucnt nu mă deranja, dimpotrivă!) şi mi-a spus cu tonul ei aspru, didactic, 
binecunoscut: " hai, lasă, (mi se adresa mereu cu tu, ca unor servitori, să 
Înţelegem că ea e "şefa " - asta i se trăgea de la faptul că, " la bază " 
fusese profesoară) pînă la Nobel, vedeţi ce faceţi voi, acolo, că vă interzic 
să-I mai jucaţi! " 

Făcurăm (vezi, vorbesc la perfectul simplu!) o incursiune cam lungă, 
dar e bine să nu uităm. Chiar dacă nu dăm nume . . .  

Dl.Dan C.Mihăilescu, reputatul critic, mi-a făcut onoarea şi  bucuria 
să-mi prezinte cartea "Istorii şi isterii teatrale " Într-una din emisiunile 
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sale de la PRO TV. ,. Omul care aduce cartea "; a ., zis " de bine, dar între 
altele, mi-a reproşat că nu dau numele cenzori/ar. De fapt eu cred că nu 
mai au nici o importanţă numele lor - ei au fost nişte unelie în locul l';!i 
Ionescu, putea fi Popescu, Săndescu, Corban . . .  Pe cine interesează? In 
plus, acum sînt, fie duşi dincolo, fie nişte bătrîni neajutoraţi, fie, unii, e 
drept, oameni de afaceri ascunşi în spatele copiilor lor. . .  Dar hai să ne 
întoarcem la. . .  teatru! 

Ai refuzat vreodată un rol? 
P.P. : Nu, niciodată. Cînd mi-a fost greu, am încercat să înţeleg, cînd am 

crezut că nu pot şi nu pot, am strigat după ajutor . . .  în cîteva rînduri nu m
am înţeles cu regizorul, dar eu mereu dădeam vina pe mine, nu pe el . . .  Şi, 
â propos de asta, nu vreau să uit ce bine am lucrat cu Anca Bradu la 
Jurnalul unui nebun. Cu ea şi cu Vioara Bara am fost o echipă. Anca ştia 
ce vrea, Vioara a făcut un decor extraordinar, iar eu, se spune, îndrumat 
atent, nuanţat, am fost bun. 

E.P.:  Ai fost. Toată presa te-a lăudat. Nu trebuie să fii modest. Unii 
spun că ai fi actor de comedie . . .  in , .Jurnalul unui nebun " i-ai contrazis . . .  

P.P. : N-am predilecţie pentru un gen anume. Am jucat ş i  joc cu aceeaşi 
plăcere şi dramă şi comedie. Aşa e: cu Jurnalul unui nebun am putut arăta 
ce pot şi pe latura cealaltă . . .  

E.P. :  Erai disperat, tragic, în nebunia ta. Jucai ca în transă. Vezi ce 
înseamnă ochiul unui regizor? Anca te-a ,. văzut ", a intuit că poţi ajunge 
la tragism maxim. Cu privirea ta albastră pierdută, cu glasul tot mai stins, 
cu inflexiuni ciudate, cu mişcările dezlînate, cu tot . . .  Ai nuanţat excelent 
personajul . . .  

P.P. : A fost un spectacol pe care l-am iubit enorm. Din păcate, c a  atîtor 
altora, cineva (cine?) le scurtează viaţa. Dar, îţi dau o veste bună. Se pare 
că avem şansa să-I reluăm şi încă foarte curînd . . .  

E.P.:  Mă bucur sincer. Am putea emite ipoteza , .groparii spectacole/ar ". 
Cine sînt ei şi cine ar trebui să-i pedepsească aspru? . . .  Tu ai fost director, 
şi ar trebui să ştii . . .  

A propos, care mai sînt legăturile dintre colectivele artistice, mă  rog, 
dintre sectorul artistic şi cele financiar-administrative? intr-o vreme erau 
confuze: nu se ştia cine cui îi e subordonat, cu toate că de subordonare nu 
poate fi vorba . . .  

Cum mai stăm cu climatul propice, etc. etc. 
P.P. : Climatul începe cu toţi. Toţi, pînă la unul, de la portar, la maşinişti, 

la sonorizatori, la luminişti, cabinieri, trebuie să colaboreze, să muncească, să 
as ude împreună, să fie solidari şi, în final, să aibă de ce să se bucure împreună . . .  

E.P. :  Bine spus. Să ne bucurăm deci, împreună. Şi, dacă putem, să ne 
facem daruri . . .  
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" Cînd un talent îşi arată măiestria, cînd rezolvarea 
scenică se află în mîinile unui meşter adevărat, ea apare 
teatral. Dar atunci cînd un actor fără talent începe să 
imite un meşter talentat neaducînd în joc nimic al său, 
asta apare ca trivialitate teatrală. 

Aşa de pildă stăteau lucrurile cu patosul. Cînd un 
maestru talentat, simţindu-şi rolul, îl comunică plin de 
patos teatral, spectatorul acceptă, recepţionează patosul 
actorului. Dar cînd un actor fără talent începe să imite 
(după formă, bineînţeles) fără ardere lăuntrică, aceasta 
nu mai acţionează asupra spectatorului, şi actorul 
nu-l contaminează. Mai ales dacă actorul fără talent 
se auto-admiră în timpul interpretării sale. Că în teatru 
trebuie să fie o cortină pictată, trebuie să fie orchestră, 
trebuie să fie plasatori neapărat îmbrăcaţi într-o 
uniformă teatrală elegantă, că în teatru trebuie să fie 
decoruri de efect, actori de efect care ştiu să poarte 
costumul, care ştiu să-şi arate glasul, temperamentul, 
că în teatru trebuie să fie aplauze, toate acestea sînt 
neîndoielnice pentru că toate acestea sînt elemente ale 
teatralităţii autentice. Dar cînd toate acestea sînt făcute 

fără talent, cînd prin sală umblă plasatori îmbrăcaţi 
fără talent, cînd orchestra e proastă, cînd un actor fără 
talent încearcă să-şi demonstreze talentul de care e 
complet lipsit, îşi arată costumul lui prost, toate apar 
ca trivialitate teatrală. " 

E. B. Vahtangov ( 1 883- 1 922) : 
Două convorbiri cu elevii, trad. : L.C. 
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DORU PRESECAN 
actor 

S-a născut la Luduş, pe 30 iulie 1 959. 
A absolvit Liceul din Luduş şi în 1 986, 

Institutul de Teatru "Szentgyorgyi Istvăn" din 
Tîrgu-Mureş, clasa Constantin Doljan. 

Este căsătorit cu actriţa Mariana Presecan 
- au fost colegi de an. Fiul lor Dom-Sebastian 
este student la Facultatea de Jurnalistică. 

În facultate a jucat câteva roluri importante 
pentru destinul artistic al viitorului actor: 
Gustav din drama "Creditorii" de A. Strindberg, Soţul din comedia _"Micul 
infern" de M.Ştefănescu, tot Soţul din comedia "Week-end de adio" de 
Mare Sauvajon, Abel din "Jocul vieţii şi al morţii în deşertul de cenuşă" 
de H.Lovinescu. 

A lucrat şi cu regizorul-profesor Călin Florian. 

Fişă artistică selectivă: 

Un crai ("Cele trei nopţi ale unei iubiri" de Hubay Mikl6s, regia: Dan 
Alecsandrescu); Filippo ("Căsătorie prin concurs" de Carlo Goldoni, regia: 
Nicoleta Taia); Mahonkov ("Aventuriera" de E.Braghinski, regia: Sergiu 
Savin); Bi/1 ("Nebunele vacanţe la New-York" de C.Green, regia: Eugen 
Harizomenov); Charley ("Mătuşa lui Charley" de Brandon Thomas, regia: 
Eugen Mercus); Luca ("Ivanca" de L.Blaga, regia: Tudor Chirilă); van 
Swieten ("Amadeus" de Peter Shaffer, regia: Alexandru Darie); Valerian -

"Căutăm urgent ginere comunist" ("Mandatul") de Nikolai Erdman, regia: 
Cornel Mihalache; Ferdinand ("Furtuna" de Wil liam Shakespeare, regia: 
Tudor Chiri lă) ; Freddy ("Pygmalion" de G .B . Shaw, regia :  Eugen 
Harizomenov); George Kettle ("Scandaloasa legătură dintre Dl.Kettle şi D
na Maon de J.B.Priestley, regia: Szombati Gille Otto); Tînărul ("Hei, oameni 
buni ! " de William Saroyan, regia: Petru Vutcărău) ;  Paşa din Vidin 
("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); Rică Venturiano ("0 
noapte furtunoasă" de I.L.Caragiale, regia: Ion Ciubotaru); Miroiu ("Steaua 
fără nume" de M.Sebastian, regia: Florin Antoniu); Bărbat din Balcani 
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("Despre sexul femeii ca un cîmp de luptă . . .  " de Matei Vişniec, regia: 
Petru Vutcărău); Mircea A/dea ("Gaiţele" de Al.Kiriţescu, regia: Ion 
Ciubotaru); Zeul ("Pseudolus" de Plaut, regia: Tudor Chirilă); Roda/fa 
("Jobenul" de Eduardo de Filippo, regia: Ion Ciubotaru); Şoferul, Călugăr 
("Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira şi a nesăbuitei sale bunici" 
după G.G.Marquez, dramatizarea şi regia; Ion Sapdaru); Pilade ("Electra" 
după Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu) 

"SPECTACOLUL DE TEATRU E CA UN RITUAL 
CE TREBUIE RESPECTAT CU STRICTETE . . .  " , 

E.P :  Bună, Dorine! Văd că pe ajişele din ultima vreme numele tău e 
Doru, nu Dorin, cum te ştiam. Ai optat pentru DORU? 

D.P. :  Da. E mai scurt. Şi-apoi, eu eram Dorin, Fîrtc era Doru, se puteau 
face confuzii (rîde), nu? 

E.P :  Ei da, de nume, că altfel . . .  Deşi, dacă te gîndeşti bine, sînteţi cam 
acelaşi gen . . .  S-ar putea să vă confunde lumea? Ei bine, gata cu gluma, 
să trecem la treabă. Zilele trecute vorbeam cu soţia ta, Mariana, despre 
venirea voastră la Oradea. Nu-mi venea să cred că au trecut de-atunci 1 9  

ani . . .  Copilul vostru de-abia s e  născuse ş i  acum e student! Cum trec anii . . .  
V-aţi adaptat destul de bine - de fapt sînteţi amîndoi ardeleni, v-a fost 

probabil mai uşor! - de vreme ce n-aţi mai plecat . . .  
D.P. : Da. Ne-a plăcut mult oraşul ş i  teatrul. Ne-am făcut prieteni destui, 

am jucat, jucăm . . .  
E.P :  Mariana a ajuns directoare . . .  Cum e să-ţi fie nevasta directoare? 
D.P. :  Cum să fie? A fost opţiunea ei. Mie nu-mi plac funcţiile, ştii şi 

tu prea bine . . .  E foarte ocupată, viaţa noastră de familie nu mai e ce-a fost, 
dar asta e . . .  Nici directoratul ăsta nu ţine o viaţă . . .  Dar apreciez ambiţia 
ei şi consecventa cu care urmăreşte un Program serios pentru teatrul nostru. 

E.P :  De altfel se văd rezultatele: teatrul orădean a revenit în prim 
planul naţional, se scrie mult şi bine în presa de specialitate despre noi. 
E o mare răspundere, să conduci un teatru . . .  Dar să revin . . .  Cînd aţi 
poposit voi doi in teatru, îmi aduc aminte, aţi avut - eu zic norocul să 
lucraţi cu regizorul Dan Alecsandrescu (el venea din Tîrgu-Mureş, deci il 
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cunoşteaţi!). Aţi debutat într-un spectacol foarte frumos cu piesa lui Hubay 
Mikl6s, .. Cele trei nopţi ale unei iubiri " . . .  

D.P. :  Da. Şi rolurile noastre au fost frumoase, iar premiera a fost o 
sărbătoare : a venit şi autorul de la Budapesta . . .  Un debut fericit. Tu ştii 
bine textul ,  doar l-ai tradus împreună cu Fekete Attila . . .  Apoi am lucrat 
cîţiva ani cu Sergiu Savin. 

E.P:Cum aţi colaborat? 
D.P. :  Dacă mă întrebi pe mine, îţi voi răspunde prompt: lucrul meu cu 

Sergiu a fost esenţial. Am apreciat în primul rînd atitudinea lui faţă de 
profesie, seriozitatea, chiar meticulozitatea, pornind de la înseşi opţiunile 
repertoriale. Noi am rămas prieteni . . .  

E.P :  Atunci cum îţi explici că, după plecarea lui, printr-o spectaculoasă 
demisie, din teatru, nici un director nu l-a mai invitat la teatru, nici măcar 
în calitate de colaborat01: Chiar să nu fi avut nimeni nevoie de inteligenţa, 
de experienţa lui teatrală? Savin rămîne, orice s-ar spune, un artist . . .  

D.P. :  Aşa e. Şi, te rog să mă crezi că e şi unul din regretele mele. Dar 
şi în teatru, ca în viaţă, se petrec nişte rupturi, nişte lucruri care nu se pot 
explica . . .  

E.P :  De fapt, dacă tot vorbim de regizori, care ar fi, după părerea ta, 
genul de regizor (poţi să-i şi numeşti, dacă vrei) cu care tu, personal, ca 
actor-interpret-creator, reuşeşti să colaborezi, să lucrezi cel mai bine? 

D.P. :  Simplu: regizorii mei preferaţi sînt şi ai altor colegi. Regizorii 
buni - nu spun neapărat celebri sau supermediatizaţi - sînt cei care, fiind 
buni, impecabili profesionişti, ştiu să lucreze cu actorii, sînt exigenţi şi 
capabili să construiască necrispat, elegant, imagini scenice convingătoare, 
indiferent dacă pun în scenă drame sau comedii . . .  

E.P :  Te voi întreba şi pe tine, ca şi pe unii din colegii tăi, cum te 
pregăteşti pentru un rol, ce dai şi ce primeşti de la personajele tale, 
obsesiile, insomniile, relaţiile cu alte personaje - şi actorii interpreţi, 
abandonarea . . .  

D.P. :  Da' multe mai vrei să ştii. Sau te prefaci că vrei să afli . . .  Să încep 
cu personajul. Ei bine, pentru mine lucrul la un personaj depinde foarte 
mult, dacă nu total, de regizorul cu care . . .  lucrez, ca să zic aşa. Păi cum 
altfel? Întîi şi-ntîi că, dacă m-a distribuit într-un rol (deşi, poate eu m-am 
gîndit la altul) înseamnă că el ştie cel mai bine cam ce ar trebui să fiu. S
ar putea să-I "vadă" chiar altfel decît 1-a descris autorul, nu? Contează 
mult modul de lucru al regizorului . 
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Eu? Ce fac eu? Întîi de toate încerc să găsesc adevărul personajului 
meu, intenţia fiind să-I fac credibil. Pentru mine un personaj este . . .  

E.P. : Chiar plăsmuirea unei fantezii umane, cum spune Pirandello . . .  
D.P. :  . . .  este o fiinţă vie, pe  care eu trebuie s-o întruchipez, nu? Ce  fac? 

Încep s-o caut, prin cuvinte, prin gesturi, să văd cam cine este . . .  Mă 
surprind gîndindu-mă insistent la personaj .  Uneori vin şi nopţi de insomnie, 
desigur, mai ales cînd e vorba de personaje importante, cu biografii bogate, 
destine complexe . . .  În timpul lucrului, al repetiţiilor, personajul "creşte", 
îi adaug continuu ceva, chiar şi în timp ce joc găsesc, mai găsesc, mai 
descopăr nuanţe. 

E.P. :  Decorul, recuzita, costumul - contează şi ele? 
D.P. :  Bineînţeles ! Spaţiul în care mă mişc, obiectele cu care intru în 

contact, costumul - toate contribuie la conturarea identităţii personajului. 
E.P. :  La care se adaugă, nu-i aşa, emoţia ta care, evident, nu seamănă 

cu a altui posibil interpret al aceluiaşi rol. 
D.P. :  Dar, vezi tu, emoţia trebuie să mă ajute, să fie aliatul meu, nu să 

mă blocheze. 
E.P. : Cît stai în cabină? Care e relaţia ta cu oglinda? 
D.P. :  Pentru mine contează timpul petrecut în cabină. Cabina este spaţiul 

tampon între scenă şi viaţa privată. Mă dezbrac încet, mă lepăd, ca să zic 
aşa de hainele mele civile şi încep să mă îmbrac, să mă machiez. Sorb din 
cafea, fumez o ţigară, mai schimb o vorbă cu colegii, mă privesc în oglindă 
şi, încet-încet devin personajul pe care-I joc. Încep să spun replici, apoi 
aud, la microfon, vocea regizorului tehnic : ne anunţă că vom intra în scenă 
în următoarele zece minute Şi . . .  intrăm, nu? De fapt, lucrul cu regizorii, 
cu tine însuţi, apoi decorul, costumele, toate merg paralel. 

E.P. :  Dar eu îi văd uneori pe unii dintre colegii tăi stînd (cînd nu sînt 
pe scenă) în fumoar, unde televizorul e aprins şi de acolo direct în scenă . . .  

D.P. : Da, nu te contrazic. Unii se  destind rapid ş i  "intră în priză" tot 
atît de repede. 

E.P. : Nu cumva intervine rutina? 
D.P. :  Se poate, nu exclud nici această posibilitate. Dar tu crezi că am 

putea sta concentraţi la maximum atîta timp? 
E.P. :  Dar nici perfect relaxaţi . . .  De fapt, trebuie să fi citit şi tu, nu 

puţini mari actori vorbesc despre necesara detaşare, după o vreme . . . E o 
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profesie şi asta, nu? Dacă ştii exact ce ai de făcut şi nu-ţi lipseşte talentul, 
FACI! şi gata . . .  

D.P. :  Eşti obligat să  păstrezi, să  pui o anumită graniţă între tine şi 
personajele tale. Altfel poţi înnebuni. 

E.P. :  Unii actori susţin că e mai interesant să duci rolul la tine decît 
să te duci tu spre el . . .  deşi . . .  

D.P. :  Eu unul merg, mai degrabă spre rol. Cînd joc, de pildă, commedia 
dell '  arte, nici n-aş putea altfel . . .  Uneori însă, recunosc, aduc personajul 
spre datele mele . . .  

E.P: Vă împrumutaţi reciproc date fizice şi psihice. Apoi, cînd îţi 
părăseşti personajul, nu-l mai joci adică (s-a epuizat numărul de 
reprezentaţii), ce faci? Cum te desparţi de el? Ca de un amic? Dar dacă 
a fost un personaj negativ? Ca de un duşman? 

D.P. :  N-am jucat, întîmplător, personaje negative . . .  Dar, evident, dacă 
e un personaj apropiat de mine, sînt generos: îi "împrumut" unele din 
caracteristicile personalităţii mele . . .  

E.P.: Deşi sînt cel mai bine scrise. Şi mulţi actori rîvnesc la ele . . .  
D.P. :  Dar orice ar fi,  îmi place să  mă documentez serios asupra 

personajului. 
E.P. :  Contează pentru tine relaţia cu colegii - cu partenerii? Dar 

relaţia dintre personaje? 
D.P. :  Şi-şi. E foarte important ca actorii, colegii, să se înţeleagă, să se 

respecte măcar, dacă nu se pot iubi sau nu pot fi prieteni. 
E.P. :  Tu pari distant, dar eşti o fiinţă prietenoasă. De la început te-ai 

împrietenit, mai ales cu Marcel Popa, cu Eugen Ţugulea, cu Mariana 
Vasile . . .  chiar dacă între voi era o oarecare diferenţă de vîrstă . . .  

D.P. :  Da, aşa e .  Eu  am avut ce  să  învăţ de l a  e i  şi, cine ştie, poate lor 
le-a plăcut entuziasmul meu tineresc, jemanfişismul meu . . .  Chiar nu ştiu. 
O să-i întreb: ce-or fi găsit la mine? 

E.P. :  Vă completaţi, asta e! Ei cu maturitatea, cu înţelepciunea (hai, 
că nu vorbesc de prietena noastră Mariana Vasile!), tu cu tinereţea, cu 
nebunia, cu veselia . . .  Ce sporturi faci? Ce hobbyuri ai? 

D.P. :  Joc tenis şi, din cînd în cînd merg la pescuit. . .  
E.P. :  Voiam să te întreb: ai refuzat vreun rol? Ce i se întîmplă unui 

actor cînd refuză un rol? În fond eşti un om liber . . .  
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D.P. :  Am refuzat. Nu multe, dar am refuzat, cînd nu am crezut în 
proiectul, în propunerile respective. 

E.P :  Şi dacă te înşelai? 
D.P. :  Pierdeam, desigur, dar nu prea mi s-a întîmplat . . .  De pedepsit nu 

prea te poate pedepsi, pentru că, în stagiunea respectivă tu mai joci, deci 
lucrezi . . .  

E.P:  Există, crezi că există invidie Între actorii unui cuplu? 
D.P. : La noi nu. Am auzit de relaţii tensionate, de invidie chiar, dar 

cred că acolo nu e chiar un cuplu. Sînt doi, aşa . . .  împreună şi atît. Noţiunea 
de cuplu e altceva: presupune înţelegere, solidaritate, sprij in . . .  

E.P:  Cum te înţelegi cu tehnicienii, cu personalul artistic auxiliar? 
D.P. :  B ine. Foarte bine. Cu condiţia să fie serioşi. Contează mult 

responsabilitatea fiecărui om care participă la spectacol. Se creează un 
ritual care trebuie respectat cu stricteţe. Cînd se degradează un spectacol, 
sigur cineva din interior e de vină. Ca în principiul dominoului: cabinieri, 
luminişti, sonorizatori, sufler, regizor de culise, recuziter, peruchier, 
maşinişti/tehnicieni de scenă . . .  Toţi ! 

E.P:  Nu crezi că şi regizorii tehnici ar trebui să fie absolvenţii unei 
secţii speciale a Facultăţii de teatru? După plecarea regizorului artistic, 
spectacolul rămîne În grija lui, or el nu are nici pregătirea, nici autoritatea 
acestuia . . .  

D.P. :  Da, e posibil că  se  va gîndi cineva (şi) l a  asta . . .  Da, da . . .  
E.P : Ai o voce foarte frumoasă. Spui, reci ţi, citeşti poezie. Îţi şi place? 
D.P. :  Da. Chiar foarte mult. Eminescu, Blaga, poeţi contemporani . . .  

Recităm cu plăcere . . .  şi eu şi Mariana. 
E.P :  Despre Şcoala de teatru de acum ai vreo părere? 
D.P. :  Am. Sînt cam multe şcoli în România. Înainte, selecţia se făcea 

Ia admitere. Acum se face în teatre, la concursurile de ocupare a posturilor 
Sita e deasă şi . . .  cine nu are talent, nu intră. 

E.P :  Fiul vostru n-a vrut să se facă actor? Îi place teatrul. Vede toate 
spectacolele. 

D.P. :  Nu, nu vrea să fie actor. E un bun spectator. Ş i  face observaţii 
pertinente. O fi şi critic oare? 

E.P :  Ca gazetar, nu e exclus . . .  Îţi mulţumesc, Dori ne - şi-ţi doresc 
împliniri încă mulţi, mulţi ani de acum înainte . . .  Sper să nu te superi că, 
deşi faci parte din cuplul teatral Presecan, nu te-am lăsat în interviu cu 
Mariana. Pe ea am .,plasat-o " la . . . .  directori, deh, n-ai ce face . . .  
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"Emoţia scenică nu-şi are rădăcinile în 
viaţa adevărată a actorului sau a oricărui alt 
om, ci în acea viaţă pe care actorul trebuie s-o 
creeze, din acea creaţie scenică a împărăţiei 
vrăjite a fanteziei în realitate . . .  Creaţia scenică 
este sinteza emoţiei şi a formei, născute din 
creaţia fantastică a actorului . . .  " 

A. J. Tairov ( 1 885- 1 950): 
Teatrul descătuşat . . .  , trad. :  L.C. 
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ELVIRA PLATON 
" 

RIMBU 
actrită ' 

Născută la 2 octombrie 1 969, în localitatea 
Orhei, Republica Moldova. 

În anul 1 98 9  a absolvit Institutul de 
C inematografie din Moscova - c lasa 
prof.Evgheni Matveev şi Anatoli Romaşin. 

Din anul 1 99 1  este angajată la Teatrul de 
Stat Oradea 

Căsătorită cu Romeo Rîmbu, dirijor şi obo-
ist al Filarrnonicii de Stat Oradea. Au doi copii : Remus şi Rcnata. 

Fişă artistică selectivă: 

Jill Tanner ("Numai fluturii sînt liberi" de L.Gershe, regia: Szombati 
Gille Otto); Ariel ("Furtuna" de W.Shakespeare, regia: Tudor Chirilă); Laria 
("Cimitirul păsărilor" de A. Gala, regia: Anca Bradu); Juana ("Dona Juana" 
de Anca Visdei, regia: Emil Gaju); Doamna cu voal (" . . .  Şi cu violoncelul 
ce facem?" de Matei Vişniec, regia: Petru Vutcărău); Phoebe ("Cum vă 
place" de W. Shakespeare, regia : Al .Colpacci); Anca ("Năpasta" de 
I.L.Caragiale, regia: Radu Ghiţulescu); Ea ("Anonimul veneţian" de G.Berto, 
regia: Vitalii Lupaşcu); Dara ("Despre sexul femeii ca un cîmp de luptă 
în războiul din Bosnia" de Matei Vişniec, regia: Petru Vutcărău); Margareta 
("Gaiţele" de Al.Kiriţescu, regia: Ion Ciubotaru); Medeea ("Medeea" de 
Euripide, regia: Ion Sapdaru); Corifea ("Electra" după Sofocle şi Euripide, 
regia: Mihai Măniuţiu); Doamna Malineau ("Praf în ochi" de Eugene 
Labichc, regia: Alexandru Dabija); Procuror Flint ("Noaptea de 1 6  ianuarie" 
de Ayn Rand, regia: Alexander Hausvater). Roluri în filme şi în televiziune: 
Maria ("0 atmosferă încărcată", regia I .Isac - Studioul Moldova Film); 
Olga ("Jocuri nocturne" - Moscova); Băiatul ("Aşteptîndu-1 pe Godot" de 
Samuel Beckett) şi Emilia ("Hei, oameni buni ! " de William Saroyan), 
ultimele două producţii ale TVR. 

Premii : Premiul pentru cea mai bună interpretare feminină - Festivalul 
Săptămîna Teatrului Scurt, Oradea, 1 99 1 ;  Premiul Fundaţiei "G.Apostu" -
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Festivalul recitalurilor actoriceşti, Bacău, 1 99 1 .  Nominalizări: Pentru cea 
mai bună interpretare feminină, Festivalul Săptămîna Teatrului Scurt, 
Oradea, 1 999; Pentru cea mai bună interpretare feminină, Festivalul de 
Dramaturgie Contemporană, Braşov, 200 1 . 

"OAMENII SÎNT PRETUTINDENI LA FEL, 
NUMAI DRA GOSTEA ÎI SCHIMBĂ " 

E.P :  Bună ziua, Elvira. Bine te-am găsit aici, la tine acasa, m 

apartamentul vostru primitor, amenajat cu gust şi, se vede, cu grijă pentru 
confortul şi liniştea de care au nevoie, pe de o parte doi artişti ca voi, 
Romeo, dirijor şi oboist la Filarmonica din Oradea, dar colaborînd de ani 
buni şi cu mari orchestre din Europa şi Asia, şi tu, actriţă . . .  Dar şi pentru 
ca cei doi drăgălaşi copii ai voştri, Remus şi Renala, să se simtă bine, să 
se dezvolte armonios. 

Scuză-mă că am făcut o introducere atît de lungă, dar viitorii cititori 
ai cărţii în care va apărea şi această convorbire a noastră, poate ar dori 
să ştie cum sînteţi voi, actorii, la voi acasă, dincolo de scena pe care vă 
pot vedea ei . . .  

Aşadar, iată-ne aşezate pe două scaune înalte, la  barul din eleganta 
voastră sufragerie, cu două cafele fierbinţi în faţă. Începem? Nacinaem? 

E.P.R.: (rîde) Nacinaem! 
E.P:: N-o să vorbim ruseşte, chiar dacă ştim binişor. .. Dar întrebarea 

mea, prima mea întrebare de aici începe. Ce i-a dat Moscova, celebra 
Şcoală de teatru moscovită, tinerei moldovence (basarabence!) de la 
Chişinău? 

E.P.R. :  Şederea mea la Moscova, studiile acolo, au avut o parte pozitivă 
şi una, să-i zic negativă. 

E.P :  Interesant. Explică-te! 
E.P.R. :  Facultatea de la Moscova mi-a oferit o pregătire artistică 

excepţională, profesorii noştri fiind maeştri ... ABC-ul dobîndit acolo îmi 
va fi de folos toată viaţa. Latura negativă ar fi că, învăţîndu-ne să fim 
exigenţi şi să muncim pe brînci, şcoala rusească ne-a ascuţit spiritul critic, 
făcînd din noi nişte oameni responsabili, dar pururi nemulţumiţi, exigenţi 
atît cu noi cît şi cu ceilalţi. 
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E.P : Paradoxal şi această latură aparent negativă este tot una pozitivă, 
fiindcă e foarte bine ca un artist, un profesionist în general, să fie exigent, 
nu? 

E.P.R. :  Aşa e. Ce se întîmplă cu mine? Cînd vine un regizor bun, 
talentat care ştie ce vrea şi ce să ne ceară, discuţiile noastre sînt consistente, 
căutăm să colaborăm bine; în schimb cînd avem ghinion să avem în faţă 
un regizor care nu deţine cheia potrivită pentru piesa pe care o montează 
(şi actorii simt foarte rapid acest lucru) noi îl amendăm prompt: apar 
discuţii sterile şi interminabile, nelămuriri, contradicţii, polemici. Un regizor 
bun e urmat, aş zice, chiar cu un fel de docilitate (dublată de înţelegere) 
de către noi, interpreţii . . .  Noi solicităm mereu argumente logice pentru 
ceea ce trebuie să interpretăm. Nu sîntem simpli executanţi, roboţi . . .  noi 
trebuie să înţelegem ce vrea regizorul să comunice prin spectacolul său, 
cine sîntem noi în acel joc de puzzle şi de ce spunem sau acţionăm aşa şi 
nu altfel. Cu alte cuvinte, trebuie să fim motivaţi întru totul, să conştientizăm 
fiece gest sau accent. Nimic nu trebuie să rămînă nelămurit, neclar. De 
aceea aşteptăm ca regizorul să-şi expună coerent, logic şi limpede ideile, 
viziunea lui regizorală, iar noi să le dăm curs, printr-un joc adecvat. 

E.P:  În fond el se exprimă prin voi - or, dacă nici voi nu înţelegeţi ce 
faceţi acolo, pe bină, ce vor înţelege spectatorii? 

Îţi mărturisesc că uneori, aici sau aiurea, am avut impresia că actorii 
execută - mai bine sau mai prost - indicaţiile regizorului, dar nu au ajuns, 
în nici un caz, cu propriile lor gînduri la intenţiile şi propunerile regizorului. 
Cu alte cuvinte, am simţit că mimează (uneori cu talent) fără convingere 
şi că sînt incapabili să-ţi explice de ce fac un anume gest, o anume mişcare, 
de ce rostesc într-un anume fel o replică sau alta . . .  Dar, la urma urmei, 
poate publicul înţelege totuşi, ce vrea el din ceea ce vede . . .  Grav e însă 
cînd nu înţelege nimic şi, la rîndul lui, mimează înţelegerea . . .  Fiindcă, de 
ce să nu recunoaştem, nu avem numai spectatori ultrarafinaţi: trebuie să-i 
cucerim şi să-i atragem spre sala de teatru şi pe cei care-i aplaudă pe cei 
din " Vacanţa mare " sau " Ceao, Darwin! " N-o să-i lăsăm să nu depăşească 
pînă la sfirşitul vieţii lor acel stadiu primitiv de hlizeală - penibilă. 

Ai văzut? La " Ceao, Darwin " e un fel de concurs al prostiei imbecile. 
Eu m-am uitat de cîteva ori şi n-am rezistat să privesc mai mult de 5-6 '. 
Concurenţi/ar li se puneau întrebări de şcoală primară, li se dădea prima 
silabă (de pildă, cine era soţul Clitemnestrei - Aga . . .  , iar concurenta, o 
babetă transpirată urla: Aga-ton!, sau lupta de la Ma . . .  şi ea ţipa: de la 
Mamaia! - sau nu, de la Manila - sau nu, de la Manciuria! Numai Maraton 
nu nimerea. Şi multe alte imbecilităţi). 
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Dar uite cu ce pierdem noi vremea. Hai mai bine să evocăm împreună 
venirea ta la Oradea. 

Eu te-am văzut prima dată în '91 la Festivalul de Teatru Scurt, cînd 
aţi jucat aici, în regia lui Petru Vutcărău, spectacolul, admirabilul spectacol 
, .Hei, oameni buni! ". Am povestit de mai multe ori, cred că şi în Monografia 
teatrului - cît de simplu şi de convingător ţi-ai construit personajul. Erai 
emoţionantă. Toţi cei prezenţi te-au lăudat (inclusiv Rodica Mandache, 
care jucase şi ea acest rol şi care ne-a mărturisit, la colocviu, că de abia 
atunci, de la tine, a înţeles cum ar fi trebuit să-! joace! Ai fost premiată . . .  
Ce a urmat? 

E.P.R.: Am fost invitată la Oradea. Trupa noastră din Chişinău, avînd 
ca director pe talentatul Petru Vutcărău - era, atunci, într-o situaţie indecisă, 
aveam, dificultăţi materiale ce păreau insurmontabile. Jucam la Rîmnicu
Vîlcea . . .  Aşa că am acceptat şi am venit la Oradea. Trebuia să joc rolul 
principal în Iphigenia lui Mircea Eliade, în regia lui Sergiu Savin. O 
propunere tentantă, dar care, din păcate, nu s-a mai realizat. Tu ştii 
amănuntele, doar erai secretara noastră literară, iar director era, atunci, 
Mircea Bradu. 

E.P. :  Aşa e. Numai că eu ţin minte că multe din problemele legate de 
drepturi de autor şi achiziţii de texte - pe care nu le aveam înainte de '89 
- cînd ,.păcăleam " sau cînd "pirateria " teatre lor funcţiona, regretabil, ca 
pe roate, începeam să le avem. Au murit ci'teva proiecte importante în felul 
acesta. Ca să nu mai spun că, uneori, regizorii, din motive obiective sau 
uneori de-a dreptul subiective, refuzau să mai pună în scenă o piesă pe 
care tot ei o propuseseră . . .  

Aşadar, n-ai jucat-o pe  Iphigenia? 
E.P.R.: Nu. Am stat pe tuşă, cum se spune, 7 luni. Voiam să plec cu 

orice preţ, chiar dacă oraşul îmi plăcea, chiar dacă voi, tu şi familia ta, 
Sergiu, familia Chelu şi alţii, aveaţi grijă de mine şi mă ocroteaţi . . .  Am 
rămas însă cu dorul de ducă . . .  

E.P. :  N-ai plecat . . .  între altele ş i  pentru că l-ai cunoscut pe Romică . . . 
E.P.R. : Aşa e. Ne-am cunoscut, ne-am plăcut şi ne-am căsătorit; a venit 

pe lume Remus şi, iată-ne, o familie. În toată regula. Unde să mai plecăm? 
Am rămas aici, cu toate că, profesional vorbind, simţeam că (cu mici, 
neînsemnate excepţii) sînt în regres ! 

E.P.:  Apoi a venit pe lume Renala -fetiţa voastră, o nouă mare bucurie. 
E un noroc să ai copii sănătoşi, inteligenţi, reuşiţi. Acum, să fim sincere, 
nici ţie nu ţi-a stricat să fii ceva mai liberă în timp ce ţi-ai întemeiat 
familia, ai avut două sarcini, naşterile, creşterea copiilor. 
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Totuşi, am fost surprinsă că, în urmă cu doi ani te-ai înscris la concursul 
pentru director artistic. Şi ai şi reuşit. Eram în comisie şi acum pot să-ţi 
mărturisesc, cu toate că ai susţinut un Program coerent, eu aveam o rezervă: 
mie mi se părea că-ţi lipseşte experienţa pentru a conduce un teatru . . .  Ai  
luat totuşi concursul, ai început să-ţi pui în aplicare proiectele. De ce ai  
plecat aşa repede de la conducere? 

E.P.R. : Au fost destule motive. N-ai vrea să nu le mai evocăm? Hai, 
fă-mi acest hatîr. 

E.P :  Totuşi, de ce voiai să fii directoare? 
E.P.R.: Îţi spun ş i  acum, ca ş i  atunci, eram dezamăgită, nu mai suportam 

balta călduţă în care ne . . .  scăldam şi mi-am, propus fie să plec unde văd 
cu ochii, fie să schimb ceva iar asta, gîndeam, doar ca director aş putea . . .  
S-a dovedit însă că nici ca director nu poţi să faci chiar tot ce vrei . . .  Aşa 
că mi-am dat demisia. 

E.P :  Eu ţi-am spus atunci că gestul tău l-am socotit o laşitate, o fugă 
din faţa greutăţi/ar. Te credeam o luptătoare . . .  

E.P.R. : Obosisem. Habar n-ai cîte piedici, cîte obstacole ţi se  pun în 
faţă . . .  

E.P :  Ca-n basme. . .  dar, tot ca în ele, ar fi trebuit să te asociezi cu 
forţele naturii, să-ţi aduni propriile forţe şi să nu te laşi doborîtă, atîta 
vreme cît te-ai angajat să schimbi în bine ceva . . .  

E.P.R. : Ştii ş i  tu că  deciziile importante nu l e  poţi lua singur. E un 
consiliu de administraţie care e cum e . . .  Hai, mai bine întreabă-mă altceva. 

E.P :  Înainte de a te întreba ceva, vreau să evoc întîlnirea noastră de 
acum doi ani, de la Sibiu, cu celebrul regizor ucrainean (că tot e Ucraina 
seară de seară la Ştiri) Andry Zoldak. Vorbind cu el amîndouă ruseşte am 
încercat să vedem ce şanse ar avea Oradea să-/ aducă într-o colaborare. 
Discuţia, plăcută, de altfel, nu s-a soldat din păcate cu o colaborare. 

E.P.R.: Nu, pentru că e un regizor foarte scump şi noi n-am găsit atunci 
bugetul necesar . . .  

E.P. :  Păcat. Şi acum, acum te simţi bine în Oradea? 
E.P.R. : Na, că iar vei spune că sînt negativistă! Nu mă consider 

orădeancă. De foarte multe ori. "Simt că de-acolo am plecat, dar aici încă 
nu am aiuns şi poate nici nu voi ajunge". Cred că Oradea s-a dezvoltat prea 
puţin, prin comparaţie cu alte oraşe. E multă mediocritate şi lene în oraşul 
nostru. Mediul cultural oferă prea puţin. 

E.P. :  Dar nici cît oferă nu e receptat. Să fie orizontul de aşteptare al 
orădenilor peste ceea ce li se oferă? N-aş crede. Există un teatru, un 
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teatru pentru copii, o filarmonică, un muzeu superb, o revistă de prestigiu 
(Familia), 7-8 ziare - poate mai multe - în două limbi, o Bibliotecă serioasă, 
o librărie (Humanitas) cu carte bună, fundaţii culturale şi civice, Fundaţia 
Academia Civică, de pildă, şi, mai ales, o Universitate cu zeci de facultăţi, 
cu 20. 000 de studenţi sau mai mulţi . . .  care ar trebui să fie receptorii activi 
a ceea ce oferă instituţiile respective. Fiindcă în toate se întîmplă ceva: 
spectacole, concerte, reviste, cărţi bune, întîlniri literare cu personalităţi 
remarcabile, lansări de carte, etc. 

E.P.R. : Da, orădenii preferă să stea în casele lor (ce-i drept, luxoase, 
multe din ele, plăcute), în mici grupuleţe cu prietenii şi familiile. Sînt 
destul de închişi. Nu mor după teatru - despre concerte nici nu mai vorbesc. 
Dacă de mîine se închide teatrul şi se pune un lacăt mare pe uşă, îţi 
garantez că nimeni n-ar observa . . .  

E.P :  Eu zic că nu sînt doar .. închişi ", cum spui, c i  că nu prea au 
apetenţă pentru cultură. Chiar dacă au absolvit nişte facultăţi şi au diplome 
de avocaţi, de ingineri, de profesori, de economişti (şi, din păcate, chiar 
de medici, sau arhitecţi - categorii care, înainte, erau foarte receptive la 
evenimentul cultural) ei nu caută .. întîmplările " culturale din oraş, chiar 
aşa puţine cîte li se oferă. Tu nu vezi? Peste tot vin cam aceiaşi, aproape 
că îi ştim pe nume. Sînt cîţiva profesori universitari sau de liceu, medici, 
ingineri, poeţii noştri - că nu sînt nici ei foarte mulţi, cîţiva funcţionari şi 
cam atît. 

Să nu-mi spui mie că le refuză sau le ocolesc fiindcă s-ar simţi cumva 

"peste " ele. Nu. Pur şi simplu pentru că, în fond ei nu i-au depăşit cu mult 
pe părinţii lor, ţăranii bihoreni. Le-au luat-o înainte doar cu o diplomă 
(uneori dobîndită şi ea ştim noi cum!) cu o maşină, o casă frumoasă, haine 
elegante. Ei sînt domni, dar în forme doar, în fond, ceea ce i-ar ridica, 
firesc, deasupra condiţiei de ţărani bihoreni (şi ar fi normal, fiindcă părinţii 
s-au jertfit şi au făcut eforturi materiale considerabile, pentru ca "pruncii " 
lor să ajungă cineva, să-i depăşească în toate privinţele, nu?) ar fi un 
nivel de cultură şi civism mai ridicat. Poate crezi că e o obrăznicie din 
partea mea să spun ceea ce spun, jignindu-i. Dar chiar asta vreau să fac, 
să-i jignesc, aducîndu-le aminte că ei, la rîndul lor, ca părinţi, nu sînt 
exemple fericite pentru copiii lor: le oferă tot ce-i mai bun, asigurîndu-le 
absolut orice, din punct de vedere material, nebănuind că de fapt nu 
contribuie la formarea lor, ca oameni, la îmbogăţirea lor sufletească. Ar fi 
o inestimabilă investiţie pe termen lung, dar ei n-o fac. 

E.P.R. :  Dar ai "scris" aici, un adevărat eseu despre publicul orădean. 
Pătimaş, e drept, dar binevenit. 
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E.P :  Să nu crezi însă, cumva, că dau vina doar pe spectatori cînd văd 
săli goale . . .  Nu. Şi cei care "produc " fapte de cultură nu ştiu, întotdeauna, 
cum să ajungă la public, la " consumator ", cum atît de urît se spune. Nu 
avem încă oameni pregătiţi special pentru manageriatul cultural - sau 
avem, dar prea puţini şi prea prost plătiţi ca să-şi irosească energia şi 
cunoştinţele în instituţii româneşti de cultură, rămase, administrativ vorbind, 
undeva prin anii '80. 

E.P.R. : Aş observa lipsa totală din partea celor care conduc destinele 
instituţiilor de cultură, a unor iniţiative cum ar fi aceea de a facilita întîlnirea 
măcar a artiştilor, a poeţilor, a gazetarilor din oraş. 

E.P :  Vezi, tu ai fi putut face asta. lnvitai la o premieră toată lumea 
artistică, Filarmonica, Teatrul "Arcadia ", dădeai şi o petrecere . . .  

E.P.R. : Da, aş fi pus în aplicare ideea asta, numai că  n-am mai avut 
timp. N-am ştiut că un director artistic trebuie să se ocupe de fleacuri -
cuie, angajaţi indisciplinaţi, etc. Am pierdut timp şi energie cu lucruri 
mărunte. 

E.P :  Te mulţumeşte lumea în care trăieşti? Îţi plac politicienii de pe 
la noi? Te conving ei cu ceva? 

E.P.R. :  Nu. Eu sînt adepta votului uninominal. Aş vota omul, nu partidul. 
Există oameni capabili şi de acţiune în toate partidele, mai ales tinerii ,  
indiferent de culoarea lor politică . . .  Pe ei aş conta. 

E.P :  Ce te supără cel mai tare? 
E.P.R.: Întocmai ca pe baroana Emma Nicholson: corupţia. Şi sărăcia 

- ea făcînd o legătură logică între cele două . . .  rele. Ştii ce mă sperie? Că 
toţi copiii acestor corupţi vor învăţa lecţia de la părinţii lor şi nu vom 
scăpa uşor de această năpastă. 

E.P :  Se spune că " copiii şefilor noştri vor fi şefii copiilor noştri ". 
Lumea în care trăim nu este nici foarte bună, nici foarte curată. . .  dar 
teatrul, el cum e? 

E.P.R.: Într-o lume murdară nici teatrul nu poate rămîne foarte curat, 
să nu ne facem iluzii. 

E.P : Cum arată un teatru murdar? 
E.P.R. :  Cum să arate? Fizic, decrepit, neîngrijit, nedatat, altfel cu 

spectacole adesea încropite, fără valoare, ţintind să placă prostimii, ş.a.m.d. 
E.P :  Nu e cazul nostru. Teatrul orădean e curat. Tinerii, pe ei cum îi 

vezi? Vorbesc de actori, de artişti În general. 
E.P.R.: Tinerii se afirmă greu. În vreme ce actorii şi regizorii mari sînt 

sus, pe val şi de acolo nu-i mai urneşte nimeni şi toţi cronicarii scriu 
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elogios despre ei, celor tineri rar le urmăreşte cineva, atent, evoluţia. Oare 
ce e mai bine? Să i se spună pentru a suta oară lui Purcărete că e genial 
(şi chiar este ! )  sau să urmărească (mă refer la cronicari ! )  traseul, adesea 
dificil, al unor tineri capabili, serioşi, promiţători . . .  ? 

E.P. :  Aceasta-i întrebarea! Crezi şi tu cumva că există o "gaşcă de 
critici " - cum spunea cineva - în jurul cîte unui regizor sau al unor actori 
care se simt, indiferent ce fac, susţinuţi, necondiţionat, prin cronici 
elogioase? Eu una nu cred. Poate doar că, din respect şi prietenie, unii 
sînt mai atent " cercetaţi ", alţii fiind poate pe nedrept neglijaţi sau omişi . . .  
Poate s-a instaurat un subiectivism excesiv ş i  în breasla criticilor. . .  Dar 
hai, spune-mi, ai jucat mult, destul, puţin? 

E.P.R. : Ba, eu cred ! Şi văd! Dacă am jucat mult? Pentru actor, niciodată 
nu e prea mult !  Da, am jucat mult. Şi n-am jucat mult. Înţelegi, nu? 

E.P. :  Cred că da. Multe roluri, nu toate care să-ţi dea satisfacţii. Deci: 
mai bine ar fi fost mai puţine ca număr, dar mai consistente valoric. Ţi
ai dorit un rol anume? 

E.P.R.: Nu. Sînt superstiţioasă. Nu-mi doresc cu tot dinadinsul un rol, 
fiindcă nu-l voi primi, sigur. Mă tem s-o fac .  Aştept să mă placă regizorii 
şi să mă distribuie în roluri care mi se potrivesc. 

E.P. :  Şi? 
E.P.R. :  Şi, ai văzut şi tu: am jucat la Dabija (în Praf în ochi), la 

Hausvater (în Noaptea de 16  ianuarie). 
E.P. :  Îţi place poezia, Elvira? Citeşti? 
E.P.R. :  Îmi place, dar nu să recit în public, ci să o citesc în intimitate. 

Citesc cît pot de mult. Teatru, proză, poezie, chiar şi critică. Citesc de 
toate, depinde de ce mă preocupă. Îmi place să mă documentez serios cînd 
joc ceva. Am citit mult despre creşterea şi educarea copiilor. Despre cum 
să duci o viaţă sănătoasă - aici intrînd hrana, somnul, exerciţiile de 
gimnastică, evitarea stărilor stresante, etc. Într-o vreme, de pildă, am strîns 
(şi citit) o întreagă bibliotecă despre viaţa de după moarte. 

E.P. :  Asta tot de la ruşi ţi se trage. Ei citesc mult. Cum îţi pregăteşti, 
cum îţi construieşti personajul. odată distribuită? 

E.P.R. :  Sînt personaje care ţi se potrivesc şi sînt personaje care nu ţi 
se potrivesc defel. Uneori, ca să-I descoperi, pleci de la cîteva replici. 
Intuiţia îmi sare în ajutor. Analizez logic ce spune, cui spune, cum spune, 
ce urmare are discursul său. Regizorul îmi sare mereu în ajutor. Uneori, cu 
Petru Vutcărău nu cădeam uşor de acord asupra unei situaţii. Propuneam 
două variante: jucam şi ca el, cum spunea el şi ca mine, apoi alegeam 
varianta care ni se părea cea mai bună. El îmi făcea uneori propuneri care 
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veneau în totală contradicţie cu ceea ce propunea - sau credeam eu că 
propune - dramaturgul .  Petru are mereu idei originale şi o fantezie 
debordantă. 

E.P:  E un spirit creativ prin excelenţă. Şi un la fel de bun actor, ca şi 
regizor. Lucru rar. 

E.P.R. :  Pentru un actor e cel mai important să joace (fie şi un rol mic) 
în spectacole mari, valoroase. Asemenea personaje se uită greu. 

Dar sînt şi cazuri în care joci roluri mari în spectacole mediocre. Nu 
e o plăcere, e chiar o mare durere, mai ales dacă îţi place partitura rolului. 
De abia aştepţi să le uiţi, rămînînd cu o mare neîmplinire. 

E.P :  Ai spectacole şi personaje pe care nu le uiţi? 
E.P.R.: Da, cîteva. Un asemenea spectacol este, ai ghicit, Hei, oameni 

buni! de Saroyan. Şi replica pe care n-am uitat-o nici după 1 4  ani sună cam 
aşa: 

"Oare la San Francisco oamenii sînt altfel? 
Nu, pretutindeni sînt la fel, numai dragostea îi schimbă." 

E.P :  Voi da acest titlu convorbirii noastre. Ai ceva împotrivă? 
E.P.R. : Ce să am? 
E.P : Tu joci mai altfel decît actorii din şcolile româneşti de teatru. 
E.P.R. : Da, am un temperament slav - joc mai "ruseşte", pun suflet, 

trăiesc . . .  mă las uneori în voia personajului, tîrîtă de el. . .  
E.P :  Ce alte bucurii îţi rezervi? 
E.P.R. : Îmi place să petrec cu prietenii, să dansez. Ador să călătoresc, 

să văd lucruri noi, oameni noi . . .  Mi-ar plăcea foarte mult să trăiesc undeva 
pe malul mării. Ador marea, cu toată nemărginirea ei. 

E.P: Şi nu te poţi plînge, ai călătorit mult. Nu de mult v-aţi întors din 
Coreea de Sud, unde aţi fost cu spectacolul ,.Electra ". Mi-ai povestit pe 
larg cum a fost: o lume complet diferită de cea europeană . . .  

E.P.R.: Da. Succesul nostru a fost cert. Şi ceea ce m-a impresionat 
foarte mult a fost modestia oamenilor, felul lor respectuos de a se apropia 
de semeni, hărnicia şi spiritul lor responsabil . 

E.P :  Din păcate am vorbit mult mai multe decît putem publica. -
Filmul rusesc, Mihalkov, Tarkovski, nostalghia, intelighenţia rusă faţă în 
faţă cu intelectualitatea română, posibila noastră colaborare la traducerea 
unor piese bune ruseşti şi chiar traducerea în noi versiuni a unor piese din 
marea literatură rusă, traduse prost în anii '50- '60. Şi cîte şi mai cîte . . .  

Să fim sănătoase şi, mai vedem! 
Îţi mulţumesc. 
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" . . .  Teatrul să fie un izvor de energie: este 
o a doua lege, Datoria de a evita tot ceea ce 
zdrobeşte şi deprimă este o datorie negativă; 
are o contrapondere necesară, încurajarea şi 
fnjlăcărarea sufletului. 

(. . .) Iată, după cît mi se pare, a treia 
condiţie a teatrului popular. Teatrul trebuie 
să fie o făclie luminoasă pentru m inte. 
Bucuria, forţa şi inteligenţa: iată condiţiile 
esenţiale ale unui teatru popular. " 

Romain Rolland ( 1 866- 1 944): 
Teatrul poporului, trad. :  Sorina Bercescu 
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ANCA SIGMIREAN 
actrită ' 

S-a născut la 20 mai 1 979, la Reghin. 
A absolvit Liceul "Bolyai Farkas", profilul 

matematică-fizică şi în anul 2002 Universitatea 
de Artă Teatrală  din Tîrgu-Mureş - clasa 
prof.Cornel Popescu, as istentă Marinela 
Popescu. 

Este căsătorită cu actorul Alexandru Rusu. 
În studenţie a jucat, între altele, Ti/ly în 

"Efectul razelor gamma asupra anemonelor" 
de Paul Zindel, Agm?s în "Şcoala nevestelor" 
de Moliere şi în Liseta în "Jocul dragostei şi al întîmplării" de Marivaux. 

Din anul 2002 joacă pe scena Teatrului de Stat Oradea. 
Dintre rolurile mai importante amintim: Hermia ("Visul unei nopţi de 

vară" de William Shakespeare, regia: Ion Sapdaru), Emme/ine ("Praf în 
ochi" de Eugene Labiche, regia: Alexandru Dabija). 

ALEXANDRU RUSU 
actor 

S-a născut la 22 ianuarie 1 97 5, în comuna 
Teaca, judeţul Bistriţa-Năsăud. 

Absolvent al Liceului Teoretic din Teaca, 
în 1 993, şi, în 2000, a Universităţii de Artă 
Teatrală din Tîrgu-Mureş - clasa prof.Sergiu 
Dan Pop, asistent Nicolae Cristache. 

Ca student a jucat în spectacolele "Intrigă 
şi iubire" de Friedrich Schiller (rolul Tatălui 
Luisei Miller), "Comedie în beznă" de Peter 
Shăffer (rolul Schupennzig), "Groapa" de 
Al.Kuprin (rolurile Ramses şi Profesorul). 

La Teatrul de Stat din Oradea a venit în anul 2000 şi a jucat în 
spectacolele: În figura ţie ("Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira 
şi a nesăbuitei sale bunici" de G.G.Marquez, dramatizarea şi regia: Ion 
Sapdaru); Fotograful şi asistenţă regie ("Medeea" de Euripide, regia: Ion 
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Sapdaru); Brighella ("S lugă la doi stăpîni" de Carlo Goldoni, regia: Alina 
Hiristea); Lane ("Bună seara, domnule Wilde" de Oscar Wilde, regia: Alina 
Hiristea); Tapiţerul şi Valetul ("Praf în ochi" de Eugene Labiche, regia: 
Alexandru Dabija) ;  Kalie ("Noaptea arabă" de Roland Schimmelpfennig, 
regia: Cristian Juncu); Cor ("Electra" după Sofocle şi Euripide, regia: 
Mihai Măniuţiu) 

" TEATRUL ÎNSEAMNĂ VIA ŢĂ ... " 

E.P :  Foarte greu am dat de voi, dragi/ar! V-aţi mutat din garsoniera 
de lîngă teatru tocmai în Rogerius, sînteţi mereu ba plecaţi în turneu, ba 
la post-sincron, ba în repetiţii şi spectacole. În fine, iată-ne faţă în faţă. 
Să începem deci . . .  

Cum de aţi ales Oradea? V-aţi adaptat uşor? Aţi avut un  şoc sau poate 
o deziluzie venind într-o instituţie mai dură ca mod de funcţionare decît 
şcoala, nu? 

A.S . :  Pentru mine una şocul de care vorbiţi n-a fost mare. Nu m-am 
aşteptat la nimic idilic, ce-i drept, dar n-am avut nici deziluzii . . .  Colegii m
au primit bine, m-am adaptat rapid. Am venit aici prin concurs. Oraşul mi
a plăcut de la început, trupa mi se pare şi azi bine structurată. Sîntem 
prieteni cu mulţi dintre colegi . . .  Apoi aici era şi Alexandru, cu care m-am 
căsătorit. . .  Dar n-am venit numai pentru el, aveam şi alte oferte - profesional 
mi s-a părut un loc prielnic . . .  

Al .R. : Eu, cum vă  amintiţi, n-am reuşit la primul concurs. La  a l  doilea, 
da ! În ce mă priveşte, nu mă adaptez uşor N-aş zice . . .  Acum însă îmi place 
- dacă nu-mi convenea plecam după prima stagiune. Ce m-ar fi putut 
reţine? 

E.P: Tinerii pot pleca cel mai uşor. . .  n-au ce pierde, nu sînt legaţi de case, 
de neveste, de serviciul acestora (cînd nu sînt actriţe, nu?), de copii, etc. 

Al.R.: Ciudat e altceva cu mine: mă ataşez sentimental de locuri şi 
obiecte - apoi mă despart greu de ele. Am o cutie cu cîteva fleacuri -
obiecte mărunte legate de diverse momente din viaţa mea, primite de la 
oameni apropiaţi şi dragi sau cumpărate de mine în diferite împrejurări. 
Amintirile legate de ele îmi fac bine, pur şi simplu, fiindcă fiecare are 
povestea lui . . .  
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E.P :  Ce face un actor tînăr cind se află (se trezeşte?!) într-un spectacol, 
şi încă din timpul repetiţii/ar simte că va fi, să nu spun chiar un eşec, dar 
hai să-I numim un insucces . . .  Alexandru ştie la ce mă refer, dar hai să nu 
supărăm pe nimeni şi să nu dăm nume . . .  

AI.R. : De acord. Ştim. O să v i  se pară ciudat, dar eu unul nu am simţit, 
nu am prevăzut "căderea". Repetiţiile au mereu un farmec al lor. 

E.P :  Farmecul căutării .. . 
AI .R. : Da, şi al muncii . . .  şi al surprizelor chiar, care apar cu fiecare 

repetiţie. Te prind. Şi regizorul, a căutat împreună cu noi, era fascinant. . .  
Nu mi-am dat seama, pînă în final, că  publicului n-o să-i placă ce vede, 
n-o să ne aprecieze sau pur şi simplu n-o să înţeleagă . . .  

E.P : Ei, cum să nu-nţeleagă? Reacţiile au fost ostile, a i  văzut ş i  tu. N
a vrut să ,.primească " spectacolul. Şi eu zic că publicul nu e niciodată de 
vină. Mereu trebuie să căutăm la noi, în ograda noastră, vinovăţia . . .  De 
fapt cum credeţi voi că trebuie să fie un regizor ca să declaraţi că e bun? 
Profesionist, adică . . .  

A.S. ,  AI.R. : (într-un glas) Să  fie  tînăr, dar să  aibă experienţa unui 
regizor matur . . .  

E.P:  Gîndiţi la fel, văd, dar ce vreţi, ce  visaţi voi e cam greu să găsiţi 
în teatru. Un regizor tînăr poate fi bun, talentat, chiar dacă-i lipseşte 
experienţa (atît de viaţă, cit şi cea scenică). Eu cred că vă daţi, că actorii 
îşi dau repede seama, dacă cel care vine în faţa lor este sau nu cu adevărat 
un director de scenă . . .  

Al.R. : Pentru mine regizorul bun este cel cu care pot comunica perfect, 
care mă surprinde mereu cu ce aduce, cu ce vine în repetiţii, care-mi cere 
mult, dar tot ce-mi spune şi-mi cere să-mi vină perfect, ca o haină ce cade 
bine pe tine . . .  

A.S. :  Şi să ştie să dozeze perfect lucrurile, după ce, bine înţeles, ştie 
foarte bine ce vrea să comunice prin spectacol. Să-i "văd" ideile .. Şi să 
aibă măsură . . . E foarte important. . .  

E.P :  Şi dacă simţiţi că regizorul nu e foarte sigur pe el, ezită, nu  are 
o viziune tocmai limpede, n-a găsit încă linia personajelor, ce faceţi? 

AI.R. : Actorul trebuie să fie şi un bun diplomat. Nu va răni orgoliul 
regizorului, va încerca să caute, să sugereze, cu tact, să propună . . .  

E.P :  Vă simţiţi mai bine cind lucraţi cu regizori mai cultivaţi, mai 
informaţi, mai sensibili, sau vă ajunge să simtiti că sînt talentaţi? 
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Al.R.: Eu pun mare preţ pe informaţie în general, deci îmi impune 
respect regizorul care ştie multe şi-mi expune coerent viziunea lui asupra 
viitorului spectacol. 

A.S. :  E limpede că asculţi cu interes şi cu plăcere un regizor care-ţi 
explică în detaliu şi argumentat ce vrea cu spectacolul şi ce vrea, ce aşteaptă 
de la tine . . .  Dar să ştiţi că asta încă nu e totul. . .  Unii explică foarte bine, 
dar pe scenă nu se petrece minunea . . .  

E.P. :  În cei. . .  ani de teatru am cunoscut şi eu regizori-teoreticieni 
eminenţi, dar pe scenă acest lucru nu se vedea . . .  E o dramă aceasta; să 
ştii ce vrei, să ştii să comunici ce vrei şi să nu poţi colabora cu actorii ca 
ei să FACĂ pe scenă, să materializeze ideile tale, viziunea ta . . .  Vă atrage 
sau vă blochează polemica, starea conflictuală în timpul lucrolui? 

Al.R. :  De ce nu? Doar să ducă la limpezirea tuturor nelămuririlor, a 
îndoielilor . . .  

A.S. :  Da.  Să fie constructivă. Ideea se naşte ea, poate, pe stradă, dar 
sigur prinde viaţă, pe scenă. Acolo, pe scîndură . . .  

E.P.:  Dar de personaje, de roluri, vă apropiaţi într-un fel anume? 
Special? Sau pur şi simplu " intraţi în pielea lor ", cum se spune? 

Al.R.: Eu nu vreau să "intru în pielea" nici unui personaj .  Avînd toate 
datele personajului, credinţa e cea care trage linia. El trăieşte într-un anume 
spaţiu, are viaţa lui, problemele lui şi el trebuie să rămînă acolo, pe scenă. 
Asta mă preocupă, mă gîndesc la el, oriunde m-aş afla. Simt că se petrece 
ceva. Scena e locul unde se întîmplă totul. Toate acestea adunate, plus 
credinţa te duce acolo unde e el, "personajul". Dincolo de scenă vreau şi 
cred că sînt Alexandru, nu personajul .  Pentru mine, dacă Teatrul înseamnă 
viată, cuvîntul, în scenă, e ultimul stîlp pe care se sprij ină actorul pe 
scenă . . .  

E.P. :  Ultimul? Vrei să spui că nu pui preţ pe cuvînt? 

Al.R. : Vreau să spun că personajele mele rostesc cuvinte, dar cel mai 
important e ce se află în spatele cuvintelor. 

E.P. :  Dacă ai starea personajului, înseamnă că vorbele îţi vin singure, 
curg firesc. Nu eşti pus în situaţia să pîndeşti sujlerul, înnebunit, că nu ştii 
textul. 

Al.R. :  Am încercat întotdeauna să nu mă bazez pe sufler, dar recunosc 
că am avut nevoie de cîteva ori de ajutorul său. 
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A.S . :  Acest lucru nu se cîştigă cît ai bate din palme. Eu una în primele 
opt-nouă repetiţii bîjbîi - de pe la a zecea, găsesc ceva . . .  În repetiţii regizorul 
motivează unele cerinţe, dar motivaţiile logice cîteodată nu sînt atît de 
importante, dacă lipseşte scînteia. Sau poate nebunia, care, nu-i aşa, e 
complet în afara logicii. 

E.P. :  De unde vă inspiraţi cînd creaţi un personaj? Din viaţa cotidiană, 
din lecturi? 

A.S. : Şi-şi. Să vă dau un exemplu - asta ă propos şi de stare. Într-o 
dimineaţă ne-am trezit la uşa garsonierei . . .  

E.P.:  E garsoniera voastră? 

Al.R. : Da, acum ne-am cumpărat-o. 
A.S. : Deci, vine la uşa garsonierei noastre, dimineaţa la 730 un tip şi 

începe să ne povestească vizibil emoţionat, că el a locuit mai demult aici 
şi ce de amintiri are, legate de locuinţa asta. . .  Era o situaţie bizară: noi 
stăteam încurcaţi în faţa lui şi nu ştiam ce să-i spunem. Ce i-am fi putut 
spune? Ei bine, acest moment l-am ,jucat", l-am propus, spre interpretare, 
regizorului Şoimu cu care lucrăm acum la un spectacol. 

E.P. :  Numai de-aţi reuşi să re găsiţi în voi, pe chipurile voastre, starea 
de uluială din dimineaţa aceea . . .  S-o recreaţi! Viaţa bate teatrul? 

A.S. :  Oho şi încă cum! A propos de evoluţia personajului, eu la "Visul. . ." 

eram, la început, o Hermie crispată. Sapdaru credea că nu înţeleg, că nu 
reţin ce-mi spune, ce-mi cere. Înţelegeam perfect, dar eram blocată 
emoţional şi nu reuşeam să materializez, la început, mai nimic din ce 
ŞTIAM că ţine de personaj .  Dar Ion Sapdaru a ştiut ce să "scoată" din 
mine, de la el am învăţat multe lucruri despre meseria asta. A fost o 
întîlnire frumoasă între regizor şi actor (mă bucur că ne-am întîlnit) şi cine 
ştie . . .  poate ne vom mai întîlni. 

Al.R. : Dar întîlnirea mea cu Ion Sapdaru s-a petrecut exact în momentul 
în care a trebuit. Acum îmi dau seama de asta. De la el am învăţat multe 
lucruri importante pentru un tînăr actor. El continua, într-un fel, lecţiile d
lui Cornel Popescu - şi lui îi plăcea să stăm mult de vorbă, să analizăm, 
să ne împărtăşim impresiile . . .  Sapdaru are o bună şcoală de teatru. Ştie să 
se apropie de tine - uneori se supără, ţipă, dar nu m-a deranjat. E un om 
viu şi "vede" imagini, e neliniştit şi plin de idei. Şi e un om bun, nu doar 
un artist autentic .  Păcat că a plecat de la noi ! Eu unul îl regret! 
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A.S. :  Şi eu. Îmi plăcea modul său de lucru cu actorul. Nu te slăbea . . .  
ş i  nu te  prea lăuda. . .  Era exigent. 

E.P :  Da, vă cred. Ion e un om bun şi un artist . . .  autentic. Păcat că nu 
locuia în Oradea - el ar fi fost regizorul permanent ideal . . .  Aţi continuat 
apoi să lucraţi cu regizori importanţi - poate cei mai importanţi ai 
momentului: Mihai Măniuţiu, Alexandru Dabija, Alexander Hausvater. . .  
Trei nume de referinţă . . .  

Al.R . :  E o şansă, desigur. Avem încă mult de  învăţat, nu? Dar eu cred 
că cel mai important aspect e cu ce rămîne actorul, cu ce se alege, 
profesional vorbind. 

E.P: Dar poezia vă place? Iubiţi poezia? O recitaţi, o citiţi? Aveţi 
poeţi preferaţi? 

A.S. :  Da. Eu, de pildă, am descoperit o tînără poetă ale cărei poezii îmi 
umplu inima de bucurie. O cheamă Zamfira Zamfirescu. 

E.P:  Spune-mi cîteva versuri din Zamfira Zamfirescu, vrei? Eu una n
o cunosc. Auzi! Zamfira Zamfirescu! 

A.S. :  Da, iată. 

Visul unei doamne preocupate de strîngerea de fonduri 
caritabile 

Uneori mi se face rău 
De atît de mult bine 
Şi atunci îmi vine să mă lepăd undeva 
De imaginea mea de femeie. 
Simandicoasă, pompoasă, mcticuloasă 
Scorţoasă. 
Şi să-mi pun o rochie veche 
Un clips ieftin într-o ureche 
Şi să devin o florăreasă: 
Negricioasă, gălăgioasă, ochioasă 
Zdrenţuroasă, năbădăioasă, 
Să stau într-o colibă Ia margine de apă 
Să mănînc fasole cu ceapă 
Şi să mă prostituez 
La mal de cale ferată 
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Vreo cîţiva ani 
Pe cîţiva bani 
Pe care-i danez apoi 
Unor CĂMINE DE ORFANI. 

E.P. :  Fata asta visează să facă invers, drumul Elizei Doolitle . . .  
Mulţumesc. Sună bine. 

Al.R. :  Mie îmi place Omar Khayyam. 
E.P.: Vrei să spui că te pregăteşti pentru un recital? 

Al.R. : Încă nu, dar cine ştie? 
E.P. : Aud că aveţi un job bun la Studioul de post-sincron . . .  
Al.R. : Da . . .  
A.S. : Şi  ne întregim venitul. 
E.P :  Salariile voastre de actori începători sînt mici, nu ajung, asta e 

sigur. .. De vreun hobby mai aveţi timp? De vreo preocupare în afara 
teatrului? 

Al.R . :  Calculatorul. Mă informez şi "scot" multe piese de teatru . . .  Le 
"descarc" . . .  Îmi place şi să gătesc. Gătesc bine. Dacă nu mă făceam actor. 
mi-ar fi plăcut să fiu bucătar. 

E.P. :  Ce norocoasă ar fi fost nevasta ta! 
A.S. :  Mie mi-ar fi plăcut să fiu psiholog. Am şi dat examen de admitere 

şi am reuşit şi la Psihologie, dar am ales teatrul. Citesc cu plăcere lucrări 
din domeniul sociologiei şi al psihologiei. Şi-mi place să fac fotografii. 

E.P :  Mă bucur că v-am cunoscut. Aşa, mai de-aproape, că altfel ne 
ştiam noi. Vă mulţumesc şi vă doresc nult noroc! 
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" Teatrul, dacă vrea să-şi regăsească 
necesitatea, trebuie să ne redea tot ceea ce se 
află în iubire, crimă, război sau nebunie. 

Publicul va crede .. în visele teatrului cu 
condiţia ca, într-adevăr, să le ia drept vise şi 
nu ca pe o copie a realităţii; cu condiţia ca 
ele să-I lase să-şi elibereze această libertate 
magică a visului, pe care n-o poate recunoaşte 
ca semn al groazei şi cruzimii. " 

Antonin Artaud ( 1 896- 1948): 
Teatrul oriental şi teatrul occidental, trad. : L.C. 
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EMIL SAUCIUC 
actor 

Născut în 26. 1 1 . 1 956 la Dorohoi, judeţul 
Botoşani. 

Şcoala generală şi l iceul absolvite la 
Dorohoi . 

Absolvent al Facultăţii de Teatru din Tîrgu
Mureş în 1 9 8 1 .  

Din 1 98 1  pînă în 1 990, actor la Teatrul de 
Stat Oradea. 

Din 1 990, pînă în 2000, specializări în 
străinătate. 

Din 2000, din nou actor la Teatrul de Stat din Oradea. 
Student la secţia Regie-teatru la Tîrgu-Mureş. 

Fişă artistică selectivă: 

La Tîrgu-Mureş, în regia lui Constantin Codrescu: Paraponisitul 
("Cînticele vesele" de V.Alecsandri); Pintea ("Pintea" - poem dramatic); 
Arlechino ("Nu puneţi dragostea la încercare") ;  Catindatul ("D'ale 
carnavalului de I.L.Caragiale ) ;  

La Teatrul de Stat Oradea: Păcală ("Snoave cu măşti" de Ion Lucian 
şi Virgil Puicea, regia: Ion Lucian); Prologul şi Epilogul ("Casa evantai" 
de Marin Sorescu, regia: Sergiu Savin); Ferdinand ("Pălăria florentină" de 
E.Labiche, regia: Zoe Anghel Stanca); Reporterul ("Schimbarea la faţă" de 
G.M.Zamfirescu, regia: Eugen Mercus); Caligula ("Calul în senat") şi 
Paulus ("Frumoasele sabine") de Leonid Andreev, regia: Sergiu Savin; 
Michael ("Mary Poppins" de Silvia Kerim, regia: Farkas Ştefan); Decebal 
("Titanic vals" de Tudor Muşatescu, regia: Ion Cojar); Ciclopul şi Ion 
("Coborînd dintr-o poveste" de Valentin Avrigeanu, regia: Zoe Anghel 
Stanca); Poliţistul ("Miraculoasa carieră" de Tauno Yliruusi, regia: Eugen 
Ţugulea); Ginko ("Faţă în faţă" de D.Asenov, regia: Eugen Ţugulea); Fiul 
("Porţile" de M.Săulescu, regia: Alexandru Darie); Călătorul ("Călătorind 
prin vremea vieţii", autor şi regia: Emil Sauciuc); Împăratul Franz Iosef 
("Amadeus" de Peter Shăffer, regia: Alexandru Darie); Simdor ("Cele trei 
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nopţi ale unei iubiri" de Hubay Mikl6s, regia: Dan Alccsandrescu); Guliţă 
("Chiriţa în provinţie" de V.Alecsandri, regia: Mihai Raicu); !aşa ("Livada 
de vişini" de A.P.Cehov), regia: Laurian Oniga): Şambelanul ("Ivona, 
principesa Burgundiei" de Witold Gombrowicz, regia: Alina Hiristea); 

"Visul" (spectacol de dans buto); 
La Roma: Eduardo al II-lea ("Eduardo al II-lea" după Marlowe şi 

Brecht, regia: Vincenzo Petrone); Recitator ("Tempo passa, tempo viene" 
- Leopardi-Eminescu, regia: Emil Sauciuc); 

Roluri interpretate în cinema şi televiziune: Un cetăţean în "Instanţa 
amînă pronunţarea", regia:  D inu Cocea (România) ;  Cîntăreţul în 

"Pădureanca", regia: N .Mărgineanu (România); Primul secretar în 

"Miracolul", regia: Tudor Mărăscu (România); Doctorul în "Il canti di 
Maldoror", regia: Kadur Maimy (Italia); Proxenetul în "La Squadra", re
gia: Gianni Leacche (Italia); Albanezul în "Distretto di Polizia" (Italia); 
Minerul în "Antica Republica di Scalve", regia: M.Valente (Italia); 

A regizat şi a semnat scenografia la Oradea şi la Roma la peste 20 de 
spectacole. Amintim doar cîteva: Autoportret pe o frunză (Oradea), 
Caleidoscop poetic (Roma), Spoon river (Roma), Amordiluna (Roma); Visul 
(spectacol de teatru-dans-buto, Oradea); Cu uşile închise (Oradea, Trupa 
Szigligeti - Premiul de popularitate la Festivalul de teatru de la Kisvârda, 
Ungaria, 2004); Aşteptîndu-1 pe Godot de S.Beckett (Oradea, Trupa "Iosif 
Vulcan"). 

A participat la cursuri şi seminarii teatrale la: Piatra-Neamţ, 1 977 şi 
1 978; Sofia, Bulgaria, 1 982; Seminarul Metoda Strasberg cu Ilsa Prestinari, 
Roma, Italia, 1 994; Seminarul Teatrul azi, cu Eugenio Barba, Roma, Italia, 
1 995; Seminarul Dansul Buto cu Masaki Iwana, Roma, Italia, 1 998. 

"ÎN VIA ŢĂ NU SE ŞTIE CINE DĂ ŞI CINE 
PRIMEŞTE ... " 

E.P. :  Ai un curriculum vitae impresionant, foarte scrupulos alcătuit. 
Din păcate vom spicui doar o parte din lungile liste, din lipsă de spaţiu. 
Prima întrebare începe cu . . .  începutul tău ca actor. .. Ai absolvit în anul. . .  ? 
De ce ai dorit să fii actor, Emil? 
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E.S. : Am absolvit în anul 1 98 1  la Universitatea Teatrală din Tîrgu
Mureş. O forţă nevăzută m-a atras dintotdeauna către cuvînt, stare, trăire, 
emoţie, lumină, culoare, scenă. 

E.P : Veneai din Dorohoi, via Tîrgu-Mureş. De ce ai ales Oradea? 

E.S . :  Am ales Oradea pentru regizorul Al .Colpacci. Aveam un deosebit 
respect profesional pentru domnia sa, deoarece îi văzusem cîteva spectacole 
şi auzisem numai lucruri bune despre teatrul pe care îl practica. Am ales 
Oradea şi pentru că îmi plăcea oraşul şi îmi plăcea Ardealul .  

E.P :  Ai  plecat în anul 1 990 în Italia. Ce ai făcut acolo? 

E.S . :  În 1 990 am plecat în Italia cu o bursă de studii. După terminarea 
bursei am rămas acolo să lucrez. Am făcut teatru, film, dar şi alte meserii 
pentru că, din păcate, nu se putea trăi numai din artă. 

E.P :  De unde îţi vine neliniştea? De fapt dragostea pentru teatru? 

E.S . :  Neliniştea îmi vine chiar din dragostea de teatru. Iubesc teatrul, 
mă identific cu el, trăiesc pentru el şi mă doare cînd se îmbolnăveşte, se 
sufocă şi moare. 

E.P :  Acum urmezi Şcoala de Regie din Tîrgu-Mureş. Cum e? Cum te
ai hotărît? Ce speri să faci după absolvire? 

E.S . :  Şcoala de Regie pe care o urmez pentru mine e o completare de 
studii. Simt încă nevoia să învăţ, mi se pare că ştiu prea puţin, mă consider 
un etern student. De mult timp voiam să studiez şi regia, dar în celălalt 
regim nu puteai urma două facultăţi. La reîntoarcerea mea din străinătate 
am dat examen la Cluj, apoi m-am transferat la Tîrgu-Mureş. 

După absolvire doresc, evident, să şi montez spectacole, nu numai 
să joc. 

E.P :  Lucrezi cu studenţi, cu elevi, cu colegii maghiari, cu colegii 
români! Vorbeşte-ne despre colaborarea cu aceştia. Pe rînd. 

E.S . :  Lucrez cu oricine doreşte să facă teatru. De la toţi am învăţat cîte 
ceva. De fapt în viaţă nu se ştie cu precizie cine dă şi cine primeşte. Tinerii 
îmi dăruiesc ceva din energia lor. Din dragostea lor de viaţă, de teatru, din 
setea lor de cunoaştere. 

De la colegii maghiari mă molipsesc de seriozitate şi exactitate. De la 
cei români de spontaneitate şi imaginaţie. 
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E.P. :  Ce faci în " viaţa particulară "? Ce bucurii îţi aduc prietenii, 
cărţile, filmele, munca în teatru? Ce citeşti? 

E.S. În viaţa particulară tot la teatru mă gîndesc, dar îmi fac timp şi 
pentru prieteni, citit, plimbat, vizionări de filme. Ce citesc? Acum, în 
perioada aceasta mai mult cărţi de specialitate, de regie, dar şi poezie, 
filosofie sau beletristică. 

E.P. :  Nu ai vrut să faci film? 

E.S. :  Am făcut fi lm şi în România şi în Italia. Am jucat în 4-5 producţii 
în ţară şi cam tot atîtea în străinătate. Îmi place să fac film şi sper că o să 
mai fac .  

E.P. : Ce părere ai despre cronica de teatru? Dar despre cronicari? 
Ajută o cronică actorii, regizorul, publicul? Cum ar trebui să se scrie 
despre un spectacol? 

E.S. :  Cronica teatrală e un lucru foarte important pentru teatru, dar cu 
o condiţie: să fie făcută bine, altfel e un lucru extrem de negativ. Să mă 
explic. O cronică bună poate ajuta pe toată lumea, pe actori, regizori, 
public, îi ajută să înţeleagă ce se întîmplă într-un spectacol. Toţi avem 
puţin timp pentru analize sau sîntem prea aproape de spectacol, multe 
amănunte ne scapă, apar sensuri colaterale pe care nu le observăm. 

Aici intră în acţiune chirurgul de suflete, de măşti şi psihologii, de 
fapte şi vorbe, care e criticul. Un chirurg bun salvează, unul rău ucide. 

Cred că moto-ul criticului ar trebui să fie versurile poetului L.Blaga: 

"Eu nu strivesc corola de minuni a lumii . . .  /Şi nu ucid cu mintea . . .  " 

E.P. :  Ce întrebare ai fi vrut să-ţi pun şi nu ţi-am pus? 

E.S. : Mi-ar fi plăcut să vorbim despre organizarea instituţiei teatrale, 
pentru că e o mare problemă, nerezolvată încă. La timpuri noi e nevoie de 
organizări noi, altfel nimic nu funcţionează. Aş avea o propunere de făcut. 
Dar asta e o discuţie lungă şi nu ştiu dacă e cazul s-o facem aici şi acum. 

E.P. : Dar nimeni şi nimic nu ne opreşte să discutăm, nu în această 
carte însă, despre " marea problemă ", cum spui tu. 
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1 1  Teatrul este o artă constructivă, al cărei 
material sînt conflictele ivite între oameni din 
cauza caracterelor şi patimilor lor. Elementele 
cu care lucrează sînt chiar (lrătările vii şi 
imediate ale acestor conflicte. · 

Faptul că unul din mijloacele sale de 
reprezentare este şi vorbirea omenească, nu 
trebuie să facă a se lua Teatrul ca un gen de 
literatură,· din acest punct de vedere Teatrul 
ar avea mai multă rudenie cu arta oratoriei. 11 

I. L.Caragiale ( 1 852- 1 9 1 2) :  
Ceva despre teatru 
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SERGIU SAVIN 
regizor artistic 

Născut la 6 noiembrie 1 94 1  la Horodnic de 
Sus, judeţul Suceava. 

Absolvent al Institutului de Artă Teatrală şi 
Cinematografică "I .L .Caragiale" Bucureşti, 
promoţia 1 970, clasa prof.Ion Olteanu, artist 
emerit. 

1 970 - debut la Teatrul Naţional din laşi 
1 970- 1 974 - la Teatrul Naţional Timişoara 
1 97 4- 1 997 - la Teatrul de Stat Oradea 

Fişă artistică selectivă: 

Teatrul de Stat din Oradea: 1 .  sectia română: Singurătatea trăgătorului 
la ţintă de Vasile Rebreanu şi Mircea Zaciu, scenografia: Maria Haţeganu
Birea; Cine ucide dragostea? (premieră absolută) de Petru Vintilă, 
scenografia: Maria Haţeganu-Birea; Dictatorul de Al.Kiriţescu, decor: 
Tatiana Mano1escu-Uleu, costume: Eliza Popescu; Fîntîna Trevi (premieră 
absolută) de Gian Lorenzo Bernini ,  scenografia :  Petru Voichescu; 
Appassionata (premieră absolută) de Aurel Gh.Ardeleanu, scenografia: Petru 
Voichescu; Porunca a 7-a: fură ceva mai puţin de Dario Fo, scenografia: 
E l iza Popescu; Sînziana şi Pepelea (versiune scenică proprie) de 
V.Alecsandri, scenografia: Eliza Popescu; Capul de răţoi de G.Ciprian, 
scenografia :  Bir6 I .Geza; Rhesos (premieră naţională) de Euripide, 
scenografia: Eliza Popescu; Rechizitoriul (premieră naţională) de Yldîrîm 
Keskin, (şi scenografia); Casa evantai (premieră absolută) de Marin Sorescu, 
(şi scenografia); Frumoasele sabine - Calul în senat (spectacol coupe) de 
Leonid Andreev, scenografia: Epaminonda Tiotiu; Aniversarea (premieră 
naţională) de Harold Pinter (şi scenografia); Octombrie, Noiembrie, 
Decembrie - spectacol de poezie Ana Blandiana (şi scenografia); Satul 
blestemat (premieră absolută) de M.Bradu (şi scenografia); Într-un parc . . .  
pe-o bancă de AI.Ghe1man (şi scenografia); Capcana de Robert Thomas, 
scenografia: Adriana Grand; Întoarcerea tatălui risipitor (premieră absolută) 
de M.Bradu, scenografia: Teodor Th.Ciupe; Teatru de poezie Marin Sorescu 
- Zidirea În dragoste (şi scenografia); Moda căsătorii/ar (premieră 
naţională) de S.Maugham (şi scenografia); Dormind pe un şarpe (premieră 
absolută) de D.R.Popescu (şi scenografia); Teatru de poezie - Pururi tînăr, 
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înfăşurat în manta-mi - spectacol Eminescu (şi scenografia); Teatnt de 
poezie - Şt.Aug.Doinaş (şi scenografia); Vicleniile dragostei (Huhurezul) 
(premieră naţională) de Giovanni Cecchi, scenografia: Teodor Th.Ciupe; 
Teatnt de poezie - Mircea Dinescu (şi scenografia); Aventuriera de Emil 
Braghinski, scenografia: Vioara Bara; Goana de Paul Iaochim, scenografia: 
Vioara Bara; Fără cenzură - primul spectacol după revoluţia din decembrie 
1 989, la 6 ian. l 990 (şi decor), costume: Vioara Bara; Trei jobene (premieră 
pe ţară) de Miguel Mihura, scenografia: Vioara Bara; Întunericul zilei, 
lumina nopţii de Aldo Nicolaj ,  scenografia: Vioara Bara; Teatntl de poezie 
- Spectacol Eminescu: Mai suna-vei, dulce corn? (şi scenografia); . . . Şi cu 
violoncelul ce facem? de Matei Vişniec (doar scenografia), regia: Petru 
Vutcărău; 2 .  sectia ma�hiară: Moda căsătorii/ar (scenografia), regia: 
Nicoleta Toia. 

Sergiu Savin a mai lucrat la: Teatrul Naţional Iaşi (un spectacol, o 
scenografie), Teatrul Naţional Timişoara (şase spectacole, o scenografie), 
Teatrul Popular Lugoj (un spectacol, o scenografie), Teatrul Dramatic Baia 
Mare (patru spectacole, două scenografii), Teatrul Naţional Cluj (un 
spectacol), Teatrul Dramatic Braşov (patru spectacole, trei scenografii), 
Teatrul Radu Stanca Sibiu (patru spectacole, o scenografie), Teatrul Toma 
Caragiu Ploieşti (un spectacol, o scenografie), Televiziunea Română (trei 
spectacole), Teatrul Csokonai Debreţin (un spectacol, o scenografie), Teatrul 
Naţional MEminescu Chişinău (două spectacole, două scenografii), Teatrul 
de Păpuşi Oradea (un spectacol); Fundaţia Academia Civică Oradea în 
colaborare cu Kiss Studio (un spectacol bilingv, o scenografie). 

" TEA TRUL ESTE O ARTĂ CARE MIE MI-A 
CULTIVAT PĂCATUL ILUZIEI, ICOANA, 
DIMPOTRIVĂ. " 

E.P. :  Salut, Sergiu Savin! Încep acest interviu cu o întrebare la care nu 
te aştepţi: cum a fost să fii trei luni director al Teatntlui? Cred că eşti unic 
în postura · asta. . .  Şi ce a fost după; teatru n-ai prea făcut, cu ce te-ai 
ocupat? 

S.S . :  Unicitatea nu ne consolează, dar directoratul la care te referi a 
fost vesel. . .  cred că a fost folositor. Am aflat lucruri noi, pe care nu le 
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ştiam, despre alţii, dar mai ales despre mine, lucruri rele, bineînţeles, care 
nu m-au bucurat. Numai că răul, aşa cum ne învaţă cărţile serioase, nu 
există în mod real. E o aparenţă, în spatele căreia se află sistematic un 
cîştig. E necesar să conştientizăm asta. De cele mai multe ori noi ne luăm 
singuri ceea ce credem că ni se cuvine, dar mai există şi ceea ce, în mod 
evident, ne este dat. Ceea ce ne este dat nu poate fi decît spre folosul 
nostru, indiferent de culoare. Dintotdeauna eu am avut o mare rezervă faţă 
de valoarea funcţiilor noastre administrative; adevăratele noastre funcţii le 
dibuim cu greu şi, în general, acestea nu fac obiectul unor preocupări . . .  
Gîndind aşa, mie mi-a fost destul de uşor să renunţ la toate măririle astea 
iluzorii, Ia ceea ce alţii rîvneau în mod evident, chiar cu încrîncenare. 
Exagerez, nu mi-a fost uşor, dar a fost posibil. Lucrurile s-au limpezit pe 
parcurs în sensul că ambiţiile deşarte s-au năruit de la sine, iar eu nu mi
am irosit energiile în războaie fratricide şi am găsit de cuviinţă să muncesc 
mai mult şi într-un mod mai concentrat, fiindcă n-am mai depins decît, 
eventual, de propriile-mi neputinţe. Mi-am amintit de nişte valenţe neglijate 
parţial, cele legate de arta plastică şi m-am orientat către arta sacră în 
general (am înfiinţat şi o instituţie în Bucureşti, care din păcate nu a fost 
viabilă) dar în mod special către arta icoanei care mi-a deschis un alt 
orizont mai complex decît poate să pară şi care m-a acaparat într-un fel 
nebănuit la început. A fost ca o a doua universitate. Pe scurt, m-am trezit 
pe nesimţite mult mai ocupat ca înainte; bineînţeles, la început am trecut 
prin tot felul de dificultăţi, fiindcă nu ştiam mai nimic, eram ca în clasa 
1-a. 

E.P. :  Pictezi icoane . . .  Totuşi, iartă-mi întrebarea . . .  se poate trăi din 
asta? 

S.S. :  Nefiind un spirit comercial, din start n-am fost preocupat de 
aspectul descurajant al vînzării, şi nu m-a complexat prea tare concurenţa. 
Asta s-ar putea numi şi inconştienţă, ori obrăznicie, dobîndită în teatru . . .  
Nu m-am întrebat cine ar  putea fi cumpărătorii, ci, eventual, cine sînt 
vînzătorii, creatorii vreau să spun, şi unde mă pot situa eu în peisajul 
acesta inflaţionist. . .  Astăzi toată lumea face icoane, există chiar şi coopera
tive de făcut icoane . . .  Lasă-i să facă, să fie cît mai multe, din o sută poate 
s-o nimeri ca una să fie valabilă . . .  Ş i-apoi, fiecare marfă îşi găseşte 
cumpărător pe potrivă, iar el apare de la sine . . .  Atîta timp cît au mai rămas 
trei case de creştini lipsite de icoane, să nu ne pierdem nădejdea . . .  Dar 
dacă luăm lucrurile în serios, din icoane nu se poate trăi, In schimb se 
poate foarte bine muri . . .  e un cîştig superior. Această răsturnare a noţiunilor 
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nu e greu de înţeles; pe mine icoana m-a ajutat să mă ordonez lăuntric mai 
bine, să-mi fac exerciţiul de răbdare, şi să privesc spectacolul tentaţii lor 
lumeşti cu un ochi mai liniştit şi cu un sentiment sporit al relativităţii, să 
nu mă las furat de iluzii. Una peste alta, teatrul este o artă care mie mi
a cultivat păcatul iluziei, icoana, dimpotrivă. Simt că mă aflu pe o cale mai 
aspră, mai adevărată, mai vie, şi nădăjduiesc să-mi fie de folos. Mie şi 
altora. 

E.P :  Ai făcut expoziţii, unde? 
S.S. :  Am făcut multe expoziţii în oraşe importante, mai puţin în Oradea. 

Am participat la mai multe festivaluri de artă tradiţională, tîrguri, organizate 
de muzeele etno şi alte manifestări. Am primit şi nişte distincţii, care m
au bucurat pentru că veneau ca un răspuns la mesajul meu, care e tăcut 
prin el însuşi. Poate că anul viitor, dacă va fi un an mai norocos, iar eu voi 
fi mai vrednic, să reuşesc să mă întorc acasă . . .  Realitatea e că, dacă vrei 
să te aduni în expoziţii, trebuie să vinzi mai puţin, ori eu am vîndut mai 
mult decît s-ar crede, în ţară şi străinătate. Dacă ţi-aş spune că şi emirul 
Kuweitului are patru icoane făcute de mine, asta ar părea o glumă deplasată . . .  
M-a preocupat chiar să  încurajez alcătuirea unor colecţii .  În  zona privată 
există cîteva colecţii pe care le mai îmbunătăţesc pe parcurs, eliminînd 
ceea ce nu mi se pare pe deplin reuşit. 

E.P:  Teatrul te mai interesează în vreun fel? 
S.S.: Mă interesează teatrul ,  mă duc la spectacole în mod constant şi 

în măsura în care am timp, mă bucur de ceea ce fac alţii, aşa a fost 
dintotdeauna. Am căpătat însă puţină detaşare care poate e o stare mai 
profitabilă . . .  Se spune "împătimit de teatru" cu un sens superlativ, dar dacă 
ne oprim şi ne gîndim puţin, cuvîntul vrea să spună altceva, dacă nu chiar 
contrariul . . .  patimă, a pătimi, împătimit. . .  un fel de boală, în care locul pe 
care-I ocupi şi chiar tu însuţi îţi par nimic alta decît buricul pămîntului . Să 
fim serioşi şi să avem puţin umor, teatrul ţine de categoria valorilor rela
tive, pînă la valorile absolute mai e o lungă şi grea cale. 

E.P :  Cum ţi se pare teatrul care se face azi, aşa, privit din perspectiva 
unei implicări mai detaşate . . .  Dar noile generaţii de artişti? . . .  

S.S. :  Teatrul a avut suficiente resurse de  nebunie frumoasă care i-a 
asigurat rezistenţă şi continuitate. El renaşte şi din propria cenuşă, să nu 
ne facem griji .  Harul de sus este o sursă inepuizabilă . . .  Generaţiile se 
primenesc într-un mod uluitor . . .  cît despre Teatrul din Oradea, numai cuvinte 
de laudă şi admiraţie. 
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E.P :  Ce crezi despre şcoala actuală de teatru? 
S.S . :  Şcoala de azi stă în picioare ca şi teatrul de azi, în ciuda faptului 

că au apărut şcoli noi, de un nivel scăzut. Puterea talentului şi energia 
admirabilă a generaţiilor tinere de artişti, din care mereu răsar personalităţi 
neliniştitoare, cred că va obliga şi învăţămîntul artistic să revină la nivelul 
de altă dată. Într-un regim mai pronunţat competiţional cum e cel de astăzi, 
se alege mai bine grîul de neghină, şi ceea ce este viabil se cristalizează 
mai puternic şi mai rapid. Dacă sporeşte răul, sporeşte şi binele; aşa se 
păstrează echilibrul lumii, dintr-o taină ce ţine de inteligenţa alcătuirii . . .  E 
o idee mai generală, o lege, care guvernează tot ce mişcă. Cît despre şcoala 
de la Oradea, vom vorbi despre ea în clipa în care va începe să existe . . .  

E.P :  Care crezi că ar fi relaţia ideală Între regizor ş i  actor? 
S.S . :  Relaţia ideală? Nu ştiu, dar democraţia şi agitaţia sindicală nu au 

nimic comun cu această îndeletnicire care este teatrul, definită prin rigoare, 
prin coordonare şi subordonare. Cînd se va înţelege pe deplin această 
regulă aparent cazonă, care exista cînd am intrat eu în teatru, neavînd 
absolut nici o legătură cu comunismul, se va ajunge şi la un climat creator 
şi la un înalt profesionalism şi la o convenabilă armonie între factorii 
creatori . Paradoxal, şi la o libertate mai mare . . .  în fond orice libertate 
începe cu respectarea unor norme . . .  Cam asta ar fi relaţia ideală. Contribuţia 
individuală e salutară, dar să nu uităm că miracolul se întîmplă în aerul 
dintre noi . Dacă acesta e viciat de fumuri democratice, duhul se sperie şi 
fuge . . .  Privind în urmă nu ştiu cine a făcut cele mai bune spectacole pe 
care le-am semnat, poate că nu eu. Îmi amintesc cu recunoştinţă de mulţi 
artişti importanţi de la care am avut de învăţat şi care ei înşişi erau deschişi 
spre învăţătură, care, fără excepţie erau extrem de modeşti. Cînd vorbim 
uneori despre aceste lucruri pare că ne situăm undeva în istorie, dar totul 
s-a petrecut chiar ieri-alaltăieri . . .  Cînd am intrat eu în teatru, totul era bine, 
plăcut, era pace şi bună înţelegere, ne mulţumeam unii altora în fiecare zi 
de lucru. . .  cînd am "plecat" din teatru, cuvînt nepotrivit şi parcă fără 
semnificaţie, era altfel. . .  A nu se înţelege că artistul trebuie să fie neapărat 
uşă de biserică. Nici vorbă . . .  

E.P :  Dacă e aşa cum spui tu, ar trebui să ne  bucurăm că am Închis 
(n-am trîntit-o!) uşa teatrului şi am plecat definitiv. . .  Totuşi, care ar fi 
relaţia ideală dintre regizor şi textul dramatic? 

S .S . :  Relaţia cu textul este una extrem de intimă. Ea nu poate fi supusă 
unor reguli, practica ne învaţă asta. Din fericire a fost depăşit deja timpul 
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în care autorul cerea fidelitate faţă de litera textului, timpul acuzaţiilor de 
lipsa respectului faţă de text şi penibilul unor ameninţări cu tribunalul . . .  Să 
fim serioşi, respectul e o relaţie platonică din care nu se nasc copii ! Este 
necesară o relaţie intimă, de iubire. Textul trebuie să devină al tău. Initial 
el se află în regimul l iteraturii, el nici măcar nu este destinat unei lecturi 
obişnuite, el trebuie translat în termenii unui alt regim, acela scenic. Aici 
e vorba de o ştiinţă, de o artă, cu legi proprii pe care autorii, scriitorii în 
general nu le cunosc. Dacă un text este "respectat" şi lăsat să vorbească de 
la sine atunci el nu va scoate nici un sunet. Supărările nu au nici un rost. 
Dacă cineva duce o stofă la croitor ca să-şi facă un costum şi se supără 
apoi că i-a fost tăiată, ne aflăm intr-o situaţie absurdă . . .  Mi-I amintesc cu 
duioşie pe Marin Sorescu care mi-a spus odată în secret: "Tare bine mi
ai scris textul ăsta, o să-ţi mai dau şi altele." Semnale de asemenea natură, 
de natura încrederii, au venit şi din partea multor actori . Asta m-a bucurat 
totdeauna şi sper că niciodată n-am înţeles-o în mod paranoic. Pur şi 
simplu fiecare are treaba lui, trebuie să ne înţelegem, să ne tolerăm, fiecare 
să rămînă in graniţele profesiei lui . . .  dacă nu putem neapărat să ne iubim . . .  
Abia ăsta ar  fi idealul la care te referi ş i  el nu e ceva irealizabil. . .  

E.P :  Ce crezi despre implicarea artistului în social, politic, civic? 
S.S . :  Eu nu înţeleg implicarea într-un mod activist. Fiecare dintre noi 

e implicat oricum, prin ceea ce face în propriul teritoriu. Activismul e 
destul de înşelător, este şi un mod de a fugi de menirea ta şi de a te 
amesteca unde nu-ţi fierba oala. Aşa poate ajunge tenismanul Năstase 
primarul capitalei şi Florin Piersic preşedinte de republică . . .  Totul e ca, din 
locul în care te afli, din vocaţia ta adevărată, să-ţi formulezi mesajul cu o 
mare putere, nu neapărat în cuvinte. 

E.P :  Citeşti, vezi filme, urmăreşti emisiunile TV? 
S .S . :  Lecturile sînt ca respiraţia, trebuie să ne hrănim din ceva, eu 

prefer literatura mai concentrată, mai exactă, scrierile patristice . . .  beletristica 
mă plictiseşte de o vreme. Urmăresc sistematic şi ceea ce se întîmplă 
dincolo de cei patru pereţi ai mei, dar cu un simţ al selecţiei din ce în ce 
mai ascuţit, fiindcă nu-mi îngădui luxul prea mare de a pierde timpul. 

E.P. :  Să ne întoarcem la picturile tale. Icoana presupune şi credinţă sau 
se poate picta şi în absenţa ei? 

S .S . :  Aceste două lucruri merg mînă în mînă, aşa a fost şi aşa va fi. 
Puterea credinţei te sprijină să depui mărturie pentru lumea de sus. Asta 
înseamnă icoana, să depui mărturie pentru lumea de sus. Pe de altă parte, 
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icoana are ea însăşi o putere care te sprij ină în credinţă. Se poate picta şi 
fără credinţă: în fond, se poate orice, dar nu cred că e acelaşi lucru. De 
aceea icoana veche arată altfel. Nu totdeauna poate atinge performanţe 
formale, aşa cum se întîmplă în pictura profană, nici nu i se cere asta, dar 
are duh, ceea ce este esenţial. Icoanele noastre de patrimoniu vin din 
timpurile cînd caracterul sacru al acestei arte nu era prilej de tocmeală, iar 
iconarii, lucrînd pe lîngă biserică, fiind îndrurnaţi şi supravegheaţi de aceasta, 
duceau o viaţă mai curată, nedespărţită de practica religioasă, iar produsul 
muncii lor nu avea o funcţie decorativă, ci o funcţie de cult. Faţă de 
timpurile acelea eu am un fel de nostalgie . . .  De aceea caut să mai vorbesc 
cu preoţii, mă stimulează acest dialog, iar în timpul verii nu ocolesc 
mănăstirile. Caut să merg pe urmele unor lucruri peste care s-a aşternut 
uitarea. 

E.P :  Andrei Tarkovski scrie undeva că "Arta este reflectarea în oglindă 
a gestului Creatorului . . .  " Cum comentezi asta? 

S.S . :  Nu ştiu ce spune Domnul Tarkovski, dar existenţa lui şi tot ceea 
ce a gîndit şi creat în arta cinematografică, ne pune în faţa unui fapt de 
exprimare lipsită de fisuri, totală şi definitivă. Într-un fel îl putem asemăna 
cu iconarul Andrei Rubliov. Există şi nume mai aproape de noi, cum ar fi 
Yuryi Kordonski (tînărul care a semnat regia spectacolelor la Unchiul 
Vanea şi Căsătoria de la Teatrul Bulandra - n.n. ), faţă de care eu am o 
mare preţuire . . .  În sensul deplin al cuvîntului, creaţia ne aminteşte de ideea 
chipului şi asemănării . Avem chipul (al Creatorului, evident), dar trebuie 
să ne dobîndim asemănarea . . .  Să fim creativi, creatori, să fim creaţia însăşi, 
să ne dăruim total, cu întreaga viaţă. E un imperativ pentru noi toţi, indiferent 
de locul în care ne aflăm. . .  Dar să nu fim luciferici, să nu intrăm în 
competiţie cu Atotputemicul, căci urmează căderea . . .  Dimensiunea religioasă 
este cea mai gravă componentă a oricărui tip de creaţie, este temelia şi 
singura justificare a actului creator. La asta nu se poate adăuga nici o 
virgulă, eventual se poate pune un punct. 

E.P :  Punct. 
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" Opera de artă e cea care rămîne, chiar 
dacă, temporal, trăieşte în spectacolul efemer 
oferit de teatre. Din tre toate celelalte 
spectacole, din cîte pot intra pentru o clipă în 
viaţa unui popor, teatrul e cel care îi asumă 
şi-i oglindeşte mai intim valorile morale: 
teatrul e cel care rămîne. Dînd glas 
sentimentelor şi gîndurilor puse în lumină prin 
jocul viu al pasiunilor înfăţişate şi care, prin 
natura însăşi a acestei forme de artă, trebuie 
să fie expuse în termeni cît se poate de limpezi 
şi fermi, teatrul propune unei judecăţi publice 
propriu-zis acţiunile umane, aşa cum sînt ele 
aievea, în realitatea lor netă şi eternă, pe care 
fantezia poeţilor o creează ca exemplu şi 
îndemn pentru viaţa naturală, cotidiană şi 
confuză: o judecată liberă şi umană, care 
cheamă eficient conştiinţele judecătorilor 
înşişi la o viaţă morală tot mai înaltă şi mai 
exigentă. " 

-

Luigi Pirandello ( 1 867-1 936): 
Discurs la consjătuirea " Voita " 

despre teatrul dramatic, trad. : Florian Potra 
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SZOMBATI GILLE 
OTTO 
regizor artistic 

S-a născut la 29 ianuarie 1 930 la Oradea. 
A absolvit Liceul "Sf.Ladislau" din Oradea 

şi Institutul de Teatru din Cluj (secţia Regie
teatru) în anul 1 954. 

Profesorii lui au fost: Tompa Mikl6s, Delly 
Ferenc şi Szab6 Erno. 

A lucrat la Teatrul de Stat Oradea din 
Oradea (secţia maghiară), la Teatrul Maghiar 
din Timişoara, apoi din nou la Teatrul de Stat din Oradea. 

Fişă artistică selectivă: 

La T.S .O. ,  secţia română (actuala Trupa Iosif Vulcan), din 1 969: 
"Heidelbergul de altădată" de W.Meyer-Forster (scenografia: Eliza Popescu); 
"Michelangelo" de Al .Kiriţescu (decor: Mircea Matcaboji ,  costume: Edith 
Schrantz Kunovits); "Moartea unui comis-voiajor" de Arthur Mil ler 
(scenografia :  E l iza Popescu); "Arca bunei speranţe" de I .D . Sîrbu 
(scenografia :  Bir6 I .Geza) ; "Vulpea şi strugurii" de G.Figueiredo 
(scenografia: Eliza Popescu); "Procesul lui Adam şi Eva" de Rudi Strahl 
- premieră pe ţară - (scenografia: Tatiana Manolescu-Uleu); "Revolta de 
pe Caine" de Hcrman Wouk (scenografia:  E l iza Popescu);  "0 fată 
imposibilă" de Virgil Stoenescu (scenografia: Maria Haţeganu-Birea); 
"Muşcata din fereastră" de V.I .Popa (scenografia: Tatiana Manolescu-Uleu); 
"Războiul Troiei nu va avea loc" de Jean Giraudoux (scenografia: Kocsis 
Nagy Margit); "Play Strindberg" de Fr.Diirrenmatt (scenografia: El iza 
Popescu); "Viaţa e ca un vagon" de Paul Evcrac (scenografia: Maria 
Haţeganu); "Bomba zilei" de Ben Hecht-Charles McArthur (scenografia: 
Tatiana Manolescu-Uleu); "Marea gară nouă" de Victor Frunză - premieră 
absolută -(scenografia: Bir6 I .Geza); "Piatră la rinichi" de Paul Everac 
(scenografia: Bir6 I .Geza); "Fluturii sînt l iberi" de Leonard Gershe 
(scenografia: Gheorghe Iovian); "Micii farisei" de D.Psatas (scenografia: 
Tatiana Manolescu-Uleu); "Madame Sans-Gene" V.Sardou ţi E.Moreau 
(scenografia: E1iza Popescu); "Inimă de cristal" de Lev Ustinov (scenografia: 
Bir6 I .Geza); "Interviu" de Ecaterina Oproiu (decor: Bir6 I .Geza, costume: 
Maria Haţeganu); "Joc dublu" de Robert Thomas (scenografia: Tatiana 
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Manolescu-Uleu); "Un we�kend de adio" de Mare Sauvajon (scenografia:  
Alexandru Fazekas); "Lifting (Nici o zi  fără dragoste)" de Pierre Chesnot 
(Decor: Bir6 I.Geza, costume: Ujvârossy Gyongyi). La Trupa Szigligeti: 
"Antigona" de SQfocle, "Fizicienii" şi "Play Strindberg" de Fr.Diirrenmatt, 
"Vrăjitoarele din Salem" şi "Moartea unui comis-voiajor" de Arthur Miller, 
"Învierea" de Lev Tolstoi. 

; . .  :� . .  ; <  

"N-AM DORIT SĂ «MÎNTUI" TEATRUL ... 
CI SĂ-L SLUJESC. NU CRED ÎN DICTATURA 
REGIZORULUI. .. " 

E.P. : Stimate coleg Otto, nu-mi vine să cred că ai împlinit 75 de ani. 
Sz.G.O. : Dacă-ţi spun că nici mie, mă crezi? Aşa e cu anii ăştia, tac 

şi trec . . .  Dar dacă-i umpli cu muncă, cu dăruire, cu prietenii durabile, parcă 
nu ţi se pare c-au trecut degeaba . . .  

E.P.:  Ei bine, da, e şi  motivul acestui interviu, mă rog, a acestei 
convorbiri despre teatru şi despre tine. Aşadar, să începem cu începutul . . .  
Ştiu că ai  avut o copilărie nu tocmai obişnuită . . .  

Sz.G.O. : Da, am fost copil din flori, cu toate că, aşa cum am aflat mai 
tîrziu, tatăl meu era medic. Însă nu m-a recunoscut, foarte tînăra mea 
mamă a murit de tuberculoză, iar eu am rămas pe la bunici, dar mai mult 
am vagabondat, fugind mereu de-acasă, unde nu-mi plăcea nimic şi nici n
avea ce să-mi palcă. Parcă am fi în Dickens, nu? 

E.P. :  Sau în Maxim Gorki . . .  
Ei bine, după ceva vreme am fost înfiat de familia Ghilea (devenită 

ulterior Gille - n.n.) Tatăl meu era român, iar mama unguroaică din 
Ungaria, venită în Ardeal. Acolo, în familia lor, am simţit ce înseamnă 
iubirea şi grija. Nu ne-am mai despărţit niciodată, mama a murit cînd 
avea 93 de ani, tatăl nici 80. Am avut noroc. M-au crescut bine, m-au dat 
la şcoală, au supravegheat atent educaţia mea, chiar dacă ei erau oameni 
simpli. 

E.P. :  Ai terminat Institutul de Teatru Szentgyărgyi din Tîrgu-Mureş şi . . . 
Sz.G.O . :  Da, şi m-am dus la Timişoara, după ce lucrasem puţin la 

Oradea. Am avut nişte neînţelegeri cu o distribuţie la care eu ţineam morţiş. 
Şi am plecat. 
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E.P.:  Te-ai întors în toamna lui '68, dacă nu mă înşel . . .  Eu eram deja 
la Oradea, aşa că ţin minte . . .  

Sz.G.O. :  Da, m-a sunat Dl.Enghel, pe atunci directorul teatrului nostru. 
Mi-a explicat de ce trebuie să vin şi să lucrez la secţia română. Voia să 
atragă din nou publicul spre teatru, după ce, ani buni, teatrul juca pentru 
abonaţii săi care nu erau puţini; ambiţia directorului era să atragă un nou 
segment de public, şi asta nu putea s-o facă decît jucînd comedie. Dar nu 
orice, şi nici oricum, Domnul Enghel era - şi este - exigent şi are gusturi 
rafinate. Aşadar mi-a propus HEIDELBERGUL DE ALTĂ DATĂ, o 
comedie care s-a jucat întotdeauna şi în tot locul cu succes sigur de casă 
şi tocmai se juca la Bucureşti cu Florin Piersic în rolul Prinţului Heinrich. 
Se juca cu casă închisă, cum se spune . . .  

E.P. :  Şi, dacă-ţi aminteşti, atît eu cît şi  Stăncuţa Panta, secretariatul 
literar, adică, eram contrariate, piesa nu ne spunea nimic, ni se părea o 
dramoletă oarecare . . .  Recunosc - am făcut-o şi în cartea mea (,, Istorii şi 
isterii teatrale ", n.n.) - am greşit . . .  

Spectacolul nostru a fost un mare succes, s-a jucat de 55 de ori (în 
rolul principal era Sică Barosan, frumos, blond, înnebuniseră fetele după 
el); atît la Cluj cît şi la Oradea, de cîteva ori a fost invitat în reprezentaţie 
şi Florin Piersic. S-au rupt la propriu uşile, s-au spart geamurile . . .  

Sz.G.O. :  În final, Florin venea la  rampă ş i  î i  îmbrăţişa pe Dorel 
Urlăţeanu, artistul nostru emerit (care i-a fost dascăl la Conservator, la 
Cluj) şi pe Gigi Pintilescu, fostul lui coleg de an . . .  Este o persoană foarte 
plăcută, Florin, un actor generos . . .  

E.P. : Dar dă-mi voie, dragă Otto, să-mi exprim şi  azi nedumerirea: 
oare ce îi atrăgea pe spectatori, povestea cam lăcrămoasă, melodramatică 
a iubirii imposibile (femeile plîngeau de mama focului), sau jocul actorilor, 
cinstit, plin de simţire, de sensibilitate şi, la urma urmelor, atractiv pentru 
public? Cît despre Florin Piersic nu mă mir: el era - şi a rămas - ceea 
ce se cheamă VEDETA.  

Sz.G.O. : Sunt numeroase enigmele legate de succesul de casă a l  unui 
spectacol. Hai să nu despicăm firul în patru, să mai lăsăm loc misterului . . .  

E.P. :  Şi să-ţi amintesc titlurile cîtorva dintre spectacolele tale care au 
avut parte de succes. Poate le-ai mai uitat . . .  Să încep cu "Michelangelo " 
de Al.Kiriţescu, în care 1-qi distribuit pe ION MÎINEA în rolul principal. 
Să continuăm cu " Moartea unui comis voiajor " de Arthur Miller, în care 
rolul principal l-a jucat regretatul DOREL URLĂŢEANU, artist emerit. 
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" Vulpea şi strugurii " de Figueiredo. Spectacol În care au strălucit actorii 
SIMONA CONSTANTINESCU, NICOLAE TOMA şi E UGEN 
HARIZOMENOV, ultimii doi, din păcate plecaţi la cele veşnice. Să nu 
uităm un alt spectacol foarte bun: REVOLTA DE PE " CAlNE " de H. Wouk 
- un spectacol-proces, fără nimic spectaculos, decît poate tensiunea 
extraordinară ce se simţea În rostirea fiecărui cuvînt al apărării şi al 
acuzării. " Teatrul - În teatru. Szombati Gille Otto a construit cu desăvîrşit 
bun gust şi un talent regizoral de excepţie, un spectacol foarte echilibrat 
- totodată, a reuşit să păstreze complicatele interdependenţe dintre 
spectaculozitate şi realitate. " (Contemporanul, 1973 - Revolta de pe Caine 
de Herman Wouk) 

Jucau, în acest spectacol greu de uitat, regretaţii (vai, numărul lor 
mare mă sperie!) JEAN SĂNDULESCU, GJGJ PINTJLESCU, EUGEN 
HARIZOMENO V, ION MAR TIN, NICOLAE BAR OSAN, DOREL 
URLĂŢEANU, dar şi EUGEN ŢUGULEA, ION MÎINEA şi ION ABRUDAN 
- acesta din urmă unul din actorii tăi preferaţi, mi se pare. 

Sz.G.O. : Da, i-am încredinţat cîteva roluri bune în spectacolele 
PROCESUL ADAM ŞI  EVA de Rudi Strahl, premieră pe ţară, cum ştii, sau 
în VIAŢA E CA UN VAGON, sau în PIATRĂ LA RINICHI, ambele de 
Paul Everac, comedii de succes. Dar şi MICII FARISEI de D.Psatas, Ion 
Abrudan a jucat excelent, cred că eu am descoperit ce bun actor de comedie 
este . . .  Spectacolele acestea s-au jucat de zeci de ori, unele au atins cifre 
greu de imaginat: peste 1 00 de reprezentaţii. 

E.P :  N-aş vrea să uităm că alte două actriţe au jucat la tine, mă 
gîndesc la Alia Tăutu şi la Mariana Vasile. Se vede că aveaţi o bună 
comunicare. Îmi vin acum În minte două din spectacolele în care au jucat 
ele, cu talent şi o vervă pe care poate n-au avut-o În alte spectacole: 
MUŞCATA DIN FEREASTRĂ de V.J.Popa şi UN WEEK-END DE ADIO de 
Mare Sauvajon. Cel puţin ultimul s-a jucat În două reprize, de peste 100 

de ori. . .  
Sz.G.O. : Şi Ion Abrudan juca principalul rol masculin . . .  
E.P:  Mi-ar face plăcere să ne amintim apoi, Împreună, de un alt 

spectacol temeinic, În care străluciţi au fost toţi cei trei interpreţi . . .  
Sz.G.O. : A,  da, ştiu, te  referi la  PLAY STRINDBERG de Diirrenmatt. 

Cei trei au fost SIMONA CONSTANTINESCU, ION MÎINEA şi MARCEL 
POPA. S-au scris cronici foarte elogioase despre spectacol. 
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E.P :  Şi, dacă nu te superi, ţi-aş aminti de spectacolul în care, în 
toamna lui '75 debutau la teatrul orădean patru absolvenţi ai l.A . T C. :  
Mariana Neagu, Ileana Iurciuc, Mircea Constantinescu şi Radu Vaida -
STEA UA FĂRĂ NUME de Mihail Sebastian. Le-ai fost naş, cum se spune . . .  

Sz.G.O. :  Cam aşa. A mai fost un spectacol care s-a jucat mult ş i  a 
plăcut tinerilor. Nu cred că l-ai uitat . . .  

E.P :  Da, ştiu, e vorba de FLUTURII SINT LIBERI de Leonard Gershe. 
În rolurile celor doi tineri fermecători jucau Ileana Iurciuc şi Sică Barosan 
(şi ei tineri şi plini de farmec), fiind dublaţi de doi cîntăreţi, Lidia Lăzău 
şi Florian Chelu. O poveste de dragoste cu un mesaj educativ cert. 

Acum revin la comediile româneşti. Ai colaborat foarte bine cu Paul 
Everac, nu? 

Sz.G.O. : Ştii ce e ciudat? Că nu puţini erau cei care se plîngeau că Paul 
Everac e un autor dificil, nu te lasă să-i tai nimic din text, mă rog, găseşte 
cusururi la vizionări, ş.a.m.d. Eu unul pot spune că m-am înţeles excelent 
cu el, i-am respectat textul, n-am încercat tot felul de trăznăi pe lîngă el, 
şi niciodată nu s-a plîns, ba dimpotrivă, spectacolele mele i-au plăcut. . .  Şi 
s-au şi jucat mult . . .  

E.P :  Nu pot să nu-mi aduc aminte de ARCA BUNEI SPERANŢE de 
I.D.Sîrbu. Şi de Gary, prietenul nostru, Gary. 

" Szombati Ci/le Otto (în 1971 a pus în scenă, într-o reuşită premieră 
cu aceeaşi piesă la secţia română, de altfel a şi tradus-o în maghiară, într
o versiune plină de acurateţe) s-a menţinut într-o dreaptă cumpănă, 
accentuînd valorile arhetipale ale piesei "Arca bunei speranţe ". La capitolul 
regie, ar fi de menţionat profesionalitatea cu care s-a lucrat, felul în care 
au fost subliniate scenele cheie, ritmul alert fără sincope sau divagaţii -
care se prelungeşte prin întrebările pe care le pune, prin apelul existenţial 
pe care îl suscita, în conştiinţa spectatorului şi după căderea cortinei. 
Spectacolul orădean se înscrie ca o reuşită actoricească, dar mai ales 
regizorală. " (Familia, 1983 - Arca bunei speranţe de I.D.Sîrbu) 

Sz.G.O. : Este una din amintirile mele cele mai plăcute. Spectacolul 
nostru a fost, n-am spus-o eu, au spus-o cronicarii, mai bun ca cel din 
Bucureşti. Îţi aminteşti, cînd l-am jucat la Bucureşti, ce succes am avut? 
Apoi aici, la premieră, cu autorul de faţă . . .  cu fermecătorul Gary . . .  După 
vreun an-doi i-am pus piesa aceasta minunată şi "la unguri", Ia secţia 
maghiară, adică. Seara premierei o povesteşti şi tu în cartea ta . . .  a fost ceea 
ce se cheamă în lumea artistică, o lovitură de teatru . . .  
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E.P :  N-aş vrea să nu pomeneşti aici şi de prietenia ta cu ilustrul 
scriitor GELLU NA UM. Cum v-aţi împrietenit? 

Sz.G.O. : Păi uite cum a fost. . .  Eu i-am pus în scenă (nu mai ştiu unde 
şi cum am găsit textul) piesa INSULA, la Teatrul Maghiar din Timişoara 
(acolo, în acest spectacol a debutat colega şi prietena noastră Kiss Tăn!k 
Ildik6 ). Am dat de o traducere foarte bună. Lui Gellu i-a plăcut spectacolul 
meu şi, aşa, nu ştiu cum, ne-am apropiat. Vorbeam la telefon, ne vedeam 
rar la Bucureşti, ne mai scriam . . .  Era nu numai un mare scriitor, era un om 
fermecător . . .  un înţelept. Întîlnirile cu el îmi aduceau pur şi simplu linişte 
în suflet, nu ştiu cum să-ţi spun. Cînd eram abătut şi nu-mi reuşea nimic, 
mă indreptam într-un fel sau altul spre el. Ştii ce-mi spunea? Nu te ocupa, 
dragul meu, cu lucruri pe care şi aşa nu le poţi tu rezolva, ocupă-te doar 
cu ce ştii că poţi şi-ţi aduce satisfacţii artistice. Pentru mine, după atîţia 
ani, prietenia lui Gellu înseamnă încă foarte mult şi mă gîndesc adesea la 
el şi la senzaţia de curăţenie, de pace, de linişte interioară pe care le 
simţeam în apropierea lui. Ce păcat că l-am pierdut. . .  

E.P: Mi s-a părut simpatic felul în care ţi l-ai făcut prieten pe Jaques, 
francezul pe care ni l-ai prezentat într-o zi, acum vreo douăzeci de ani . . .  

Sz.G.O.: N-ai uitat de  Jaques? Ei bine, spirit aventurier, m-am dus şi 
eu, înainte de '89, la Paris, cu bani puţini şi dor de aventură cît încape . . .  
Pe Jaques l-am cunoscut pe stradă, pur şi simplu, unde el se plimba cu 
copiii şi cu cîinele. Cum eu am mare priză şi la copii şi la animale, ne-am 
împrietenit, m-a invitat la ei, m-au plimbat, cu soţia lui, o săptămînă, apoi 
au venit şi ei la Oradea. Ce mai, ne-am împrietenit "la toartă", cum spun 
ardelenii. Din păcate el a murit mult prea tînăr, iar acum am continuat să 
rămînem prieteni cu soţia lui . . .  

E.P: Frumos. Dar n-am uitat nici că, semănînd destul de bine cu Yves 
Montand, ai dat autografe la Paris . . .  

Sz.G.O. :  N-am dat. Mi s-au cerut doar . . .  Şi unii nu m-au crezut că nu 
sînt . . .  Credeau doar că încerc să fug de. . .  fotografi şi de amatorii de 
autografe . . .  Am avut o fotografie în care chiar puteam fi confundat uşor cu 
el. Acest lucru mă flata . . .  

E.P. :  Ce scrii? Ai publicat cîteva cărţi de cînd te-ai retras din teatru . . . 

Sz.G.O. :  Da, am publicat poezii şi aforisme, două volume: "Piatra 
filosofală" şi "Lampa lui Diogene". Volumul de poezie se intitulează "Soarta 
de vis". Am şi un volum de teatru, "Mărul discordiei". Cuprinde trei piese: 
"Omul şi legea", "Mărul" şi "Balada telefonului". Am în manuscris ,,Al 
treilea decalog", povestea ultimelor 48 de ore din viaţa lui Moise. Şi un 
roman: "Mingi colorate în lumina soarelui". 
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E.P :  Da, am citit-o şi eu - în traducerea excepţională a prietenului 
nostru Zena Fodor. E o piesă foarte frumoasă, sînt sigură că se va juca. 
Dă-mi voie să citez o replică ce mi-a plăcut. 

" Întreg pămîntul va fi stăpînit de violenţă! În lipsa totală a iubirii, 
legile tale, menite a fi drepte, umane, capătă înfăţişarea unor şuvoaie 
încremenite. Spiritul de turmă îi condamnă pe toţi la orbire. Puterea va 
ajunge pradă unor ticăloşi fără scrupule, hiene lipsite de orice milă! Un 
idol nou, mai puternic decît toţi cei de pînă la el, patima pentru Golemul 
bogăţiei, se va răspîndi ca o molimă pe întreg pămîntul! Cadavrele unor 
spirite înalte, strălucite şi cinstite, propovădui/oare a dreptăţii, zac 
dezonorate pe toate drumurile. Rînjind, plin de sine, Golemul va putea să 
pună stăpînire, în sfîrşit, pînă şi pe cele mai tainice unghere ale sufletelor. 
Văd oraşe ce se înalţă la nori, în care oamenii par nişte furnici! Căruţe 

fără cai aleargă peste tot! Fiare cu chip de om, care se cred atotputernice 
pentru că au arme înfi"icoşătoare, se deplasează prin aer în maşinării ce 
fac de ruşine zborul păsărilor! Împătimiţii puterii dănţuiesc ca nebunii de 
bucurie că acum sînt capabili să distrugă nu doar o ţară, ci întreaga lume! 
Nebuni! Ăştia sînt nebuni! . . .  Cu cît vor şti mai multe, cu atît vor fi mai 
nefericiţi .. . Viaţa lor nu e altceva decît o goană nebună, sinucigaşă, spre 
ursi/a ineluctabilă! Văd cum, pe nesfirşitul ocean al dezamăgirilor, ve/ele 
zdrenţuite ale speranţelor lor sînt legănate de vîn t  într-un somn al 
veşniciei . . .  

În plan civic faci ceva, Otto? 
Sz.G.O. : Imaginează-ţi că sînt. . .  senator. Cultural. Pe lîngă viceprimăriţa 

noastră, Doamna Bir6 Rozalia, o femeie tînără foarte cultivată, o bună 
cititoare şi un om plin de bunăvoinţă. 

E.P . .  : Te felicit. Care ar fi ARS POETICA ta? 
Sz.G.O. : Nu cred în dictatura regizorului. N-am vrut să mîntui teatrul, 

ci să-I slujesc. Eu nu i-am umilit pe actori, eu i-am iubit şi i-am stimat. . .  
E.P . .  : Îţ i  mulţumesc şi-ţi doresc împliniri. Dar n-aş vrea să încheiem 

această plăcută discuţie fără să te întreb ceva despre familia ta . . .  
Sz.G.O. :  Bine faci, pentru că eu datorez aproape totul, tot ce mi  s-a 

întîmplat frumos în ultimii 20 de ani, cum voi ştiţi foarte bine, soţiei mele 
Anik6, îngerul meu păzitor şi fiului meu Torni, elev de liceu, acum . . .  Ei 
constituie suportul meu moral, lor le dau şi primesc de la ei, multă dragoste 
şi înţelegere. Înseamnă enorm să ai o familie adevărată şi crede-mă, o 
preţuiesc cum se cuvine . . .  
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" Repet dar, cum că studiul cel serios al 
dramaturgilor naţionali, acela numai poate să 
ne aducă, ca să compunem un repertoriu 
naţional român, care nu numai să placă., ci să 
şi folosească., ba înainte de toate să folosească. 

A l  doilea moment în crearea teatrului 
naţional, sînt actorii. Dacă repertoriul este 
sufletul unui teatru, . actorii sînt corpul lui, sînt 
materia în care se întrupează repertoriul. " 

Mihai Eminescu ( 1 850- 1 889): 
Repertoriul nostru teatral 
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ANGELA TANKO 
actrită ' 

Să povestesc despre mine, despre ce am 
trăit pînă acum, ştiind că aceste gînduri vor 
rămîne într-o carte . . .  Nu-i uşor să rămîi simplu 
în faţa acestei idei, dar aşa aş vrea. Am apărut 
pe lume în judeţul Botoşani, în 1 974, pe 28 
august, din mamă moldoveancă şi tată ardelean. 
Viaţa m-a dus la scurt timp după aceea "la 
polul frigului" în judeţul Harghita - oraşul 
M iercurea-Ciuc .  Aco lo  am trăit etape le  
copilăriei ş i  adolescenţei, absolvind Liceul cu 
profil filologie-istorie "Octavian Goga". După ce am absolvit liceul am 
fost profesor suplinitor de sport ( 1 992- 1993) la Şcoala Generală nr.9 din 
acelaşi oraş. În acel an m-am pregătit pentru teatru cu domnul profesor de 
limba română Andrei Jenică şi am intrat la Institutul de Teatru din Tîrgu
Mureş. Mi-am dat licenţa cu rolul Isabela din spectacolul muzical "Invitaţie 
la castel" de Jean Anouilh în 1 997, după care m-am prezentat la primul 
concurs anunţat în ţară pentru ocuparea unui post de actriţă, la Teatrul de 
Stat din Oradea şi . . .  din 1 997 am rămas aici pînă astăzi. 

Fişă artistică selectivă: 

Lucinde ("Doctor fără voie" de Moliere, regia: Radu Ghiţulescu); Cadîna 
("Răceala" de Marin Sorescu, regia: Ion Ciubotaru); Ateniană ("Adunarea 
femeilor" de Aristofan, regia: Eugen Harizomenov); Eleva Zamfirescu 
("Steaua fără nume" de M.Sebastian, regia: Florin Antoniu); Suzanne 
("Asasinul se află printre noi" (8 femei)" de Robert Thomas, regia: Eugen 
Harizomenov); Vecina ("Delir în doi, în trei, în cîţi vreţi . . .  " de Eugene 
Ionesco, regia: Ion Ciubotaru); Erendira ("Fantastica şi trista poveste a 
candidei En!ndira şi a nesăbuitei sale bunici", dramatizarea şi regia: Ion 
Sapdaru după Gabriel Garcia Marquez) ; Zamfira ("Gaiţele" Al.Kiriţescu, 
regia: Ion Sapdaru); Glauce ("Medeea" de Euripide, regia: Ion Sapdaru); 
Mioriţa ("Cabaret în familie", scenariu de Mircea Chirilă şi Daniel Vulcu, 
regia: Daniel Vulcu); Corina ("Jocul de-a vacanţa" de M.Sebastian, regia: 
Alina Hiristea); O fiică ("Intrusa" de Maurice Maeterlinck, regia: Mihai 
Măniuţiu); Nancy Lee Faulkner ("Noaptea de 1 6  ianuarie" de Ayn Rand, 
regia :  Alexander Hausvater); Franziska Dehke ("Noaptea arabă" de 
R.Schimmelphennig, regia: Cristian Juncu); Crisotemis ("E1ectra" după 
Sofocle şi Euripide, regia: Mihai Măniuţiu) 
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MI-AM ACCEPTAT ÎNTOTDEA UNA ROLURILE, 
CU ÎNCREDEREA CĂ MI SE POTRIVESC 

E.P.: Bine te-am regăsit, Angela. Nu ne-am prea văzut în ultima vreme . . .  
Cum te simţi? Joci destul? Eşti mulţumită de ce ţi se oferă, dar de ce oferi tu? 

A.T. : Aş spune pur şi simplu că primesc acele roluri care mi se potrivesc, 
de care am nevoie la momentul potrivit. Din acest punct de vedere mă simt 
foarte norocoasă. Am avut parte de roluri în care m-am regăsit într-o 
măsură mai mare sau mai mică. Sigur că din fiecare rol învăţ, prin fiecare 
rol nou mă descopăr şi cresc puţin . . .  Nu aştept un rol anume, primesc ceea 
ce mi se oferă şi experienţa ultimilor ani mi-a arătat că nimic nu este 
întîmplător. 

În ce mă priveşte nu sînt întotdeauna mulţumită de mine pe scenă . . .  
Cum aş putea fi?! În munca asta minunată, în viaţă, în general . . .  este loc 
de mai mult, de mai bine. Uneori se întîmplă să nu fiu complet liberă pe 
scenă şi . . .  din varii motive lupt cu această stare. Sînt fericită că am ajuns 
să fac parte din această lume, din acest univers miraculos, al scenei, şi cred 
că atît cît pot, dau. 

E.P. :  Te descurci cu salariul? Ce faci (lucrezi) în plus pentru bani? Ai 
un job? 

A.T. :  În loc să răspund direct la întrebare aş reda ultima replică din 
filmul "Callas Forever": "De ce să mai pui o întrebare, cînd îi cunoşti deja 
răspunsul?" 

E.P : Aşa e, dar vă pun, vouă, tinerilor, această întrebare pentru că mi 
s-a întîmplat să spun nu o dată că sînteţi prost plătiţi şi ştii ce mi-a 
răspuns o persoană dintr-o breaslă ce-i drept, mai bănoasă? " Lasă, nu
i plînge atîta, că toţi se descurcă. " " Se descurcă ": oribilă vorbă! De 
aceea vă întreb, ca să aflu cum " vă descurcaţi? " Ai roluri care ţi-au 
produs satisfacţii, personaje iubite? Cum ajungi la ele? 

A.T. : Mi-am acceptat întotdeauna rolurile cu încrederea că mi se 
potrivesc . . .  că ele subliniază o anumită latură, caracteristică a mea sau că 
reproduc o stare de spirit, nişte circumstanţe, la un moment dat. . .  

Totuşi, puţin înainte de Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira 
şi a nesăbuitei sale bunici am conştientizat norocul de a-mi fi găsit drumul, 
faptul că ador să joc, să fiu în scenă dar şi în sala de Teatru. 

E.P. :  Ai dreptate. Cu " Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira 
şi a nesăbuitei sale bunici " 

" ai dat lovitura " . . .  Aici, în sfîrşit ai arătat că 
ai talent şi temperament, pe lîngă frumuseţea şi fragilitatea cu care te-a 
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dăruit Dumnezeu. Unii, ştim noi, nu?, începuseră să se îndoiască de tine. 
Eu zic că meritul îi aparţine lui Ion Sapdaru care te-a îndrumat bine. Şi 
a avut încredere în posibilităţile tale . . .  

A.T. :  Apoi am jucat roluri foarte dragi : Zamfira din Gaiţele de 
Al.Kiriţescu, Clarice din Slugă la doi stăpîni de Carlo Goldoni, Corina din 
Jocul de-a vacanţa de Mihai Sebastian, Franziska Dehke din Noaptea 
arabă de R.Schimmelphennig, Crisotemis din Electra după Sofocle şi 
Euripide, Nancy din Noaptea de 16 ianuarie de Ayn Rand. 

Sînt roluri în care m-am regăsit, de aceea nu mi-a fost greu să "ajung" 
la ele, pentru că "acel personaj" sînt eu, într-o oarecare măsură. 

E.P. :  Vise de artistă! La ce visează o fată frumoasă ca tine - în teatru, 
în viaţa personală? 

A.T. :  Ca actriţă visez la condiţii de lucru care să ne permită nouă, 
protagoniştilor unui spectacol, "luxul" de a ne concentra doar asupra actului 
artistic. 

Fie că sînt pe scenă sau pe stradă, sînt mai întîi de toate un om ca 
oricare altul . . .  vorbind în termeni mai concreţi, îmi doresc o locuinţă a 
mea, proprie (locuieşte într-un apartament de trei camere împreună cu alţi 
colegi - n.n.) . . .  o viaţă împlinită în care să "sădesc un pom, să fac o casă, 
să am un copil" şi îmi doresc mult să călătoresc. 

E.P. : Ai un hobby, o preocupare? Ce faci în timpul liber? 
A.T. : Îmi place mult să patinez, dar, din păcate, în Oradea nu prea am 

unde . . .  Îmi plac lucruri care ar putea părea banale: să văd filme bune, să 
mă plimb, să petrec timp cu cei dragi, şi ador echitatia !  

E.P. :  Îţi place să citeşti? Ce citeşti? 
' 

A.T. : Sigur că citesc tot ce aud că ar putea fi interesant sau bun, asta 
neînsemnînd neapărat că întotdeauna împărtăşesc aceleaşi păreri. Lista poate 
fi lungă . . .  acum, de pildă, citesc "Dragostea care ne sminteşte" de Savatie 
Bastovoi . 

E.P. :  Numai să nu crezi chiar de tot, că sminteşte . . .  De altfel, tu cu 
tenorul Alexandru Badea, vedetă internaţională, alcătuiţi un cuplu frumos 
şi, spre bucuria mea, durabil. Asta a fost o paranteză. 

Ce nu-ţi place la orădeni? Ce-ţi place la ei? 
A.T. :  În Oradea am cunoscut oameni speciali, minunaţi, de care m-am 

ataşat puternic şi sînt sigură că lucrul acesta face să fiu foarte bogată astăzi ! 
E.P. :  Eşti visătoare şi romantică, Angela. Faptul că, avînd prieteni, te 

socoteşti bogată şi privilegiată, mă face să te privesc cu şi mai multă 
simpatie. Îţi mulţumesc şi-ţi doresc mult noroc! Să ţi se-mplinească toate 
visele: să ai o casă, un soţ, un copil. Şi, nu fn ultimul rfnd, roluri pe 
măsura sensibilităţii tale. Şi, neapărat, aplauze . . .  
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" Actorul este un artist al corpului său. 
Modificarea fizionomiei şi a atitudinii 
co1porale, inflexiunile vocii şi  varierea 
debitului verbal sînt mijloacele pe care actorul 
le întrebuinţează pentru a obţine acea evadare 
într-o individualitate străină, caracteristică 
pentru arta sa. " 

Tudor Vianu ( 1 897- 1 964): 
Esenţa artei actorului 
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ALLA TĂUTU 
actrită ' 

S-a născut pe 30 octombrie 1 929, la Orhei .  
A absolvit Liceul din Dej ş i  I .A.T.C. Bucureşti 
la clasa prof.Constantin Băltăţeanu. 

A avut o căsnicie exemplară cu regretatul 
regizor Corneliu Zdrehuş. 

Are doi cop i i :  Crista - profesoară de 
psihologie la Universitatea din Oradea şi  
Claudiu - doctor în medicină la Cluj-Napoca 
şi patru nepoţi : Ioana, Călin, Răzvan şi Eleea. 

Fişă artistică selectivă: 

Irina ("Liceenii" de K.Treniov, regia: Corneliu Zdrehuş); Miza ("Ti
tanic vals" de Tudor Muşatescu, regia: Valentin Avrigeanu); Iulia ("Surorile 
Boga" de H.Lovinescu, regia: Ion Deloreanu); Femeia 1 ("Mihai Viteazul. 
Călugărenii" de Octav Dessila, regia: Ion Deloreanu); Fraulein ("Gaiţele" 
de Al.Kiriţescu, regia: Valeriu Grama); Fanny ("Jupiter se-amuză" de 
A.J.Cronin, regia: Corneliu Zdrehuş); Ftatateeta ("Cezar şi Cleopatra" de 
G.B.Shaw, regia: N.Al .Toscani); Linda ("Moartea unui comis-voiajor" de 
Arthur Miller, regia: Szombati Gille Otto); Noah ("Arca bunei speranţe" 
de I.D.Sîrbu, regia: Szombati Gille Otto ); Doamna Maria ("Apus de soare" 
de B.Şt.Delavrancea, regia: Nicoleta Toia); Hecuba ("Războiul Troiei nu 
va avea loc" de Jean Giraudoux, regia: Szombati Gille Otto ); Li !la 
("Dictatorul" de Al.Kiriţescu, regia: Sergiu Savin); Stella ("Balconul" de 
D.R.Popescu, regia: Al.Colpacci); Cîntăreaţa ("Astă-seară se improvizează" 
de Luigi Pirandello, regia: Al.Colpacci); Tinca 1 ("Casa evantai" de Marin 
Sorescu, regia: Sergiu Savin); Dacia ("Titanic vals" de Tudor Muşatescu, 
regia: Ion Cojar); Doamna Gray ("Un week-end de adio" de Mare Sauvajon, 
regia: Szombati Gille Otto); 0/ga, Victoria, Porumb ("Jolly-Joker" de Tudor 
Popescu, regia: Alexandru Darie); Georgeta ("Dormind pe un şarpe" de 
D.R.Popescu, regia: Sergiu Savin); Ceci/ia ("Întunericul zilei, lumina nopţii" 
de Aldo Nicolaj, regia: Sergiu Savin); Doamna Baker ("Numai fluturii sînt 
liberi" de Leonard Gershe, regia: Szombati Gille Otto) 
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"LA VÎRSTA MEA, NU CREDEAM CĂ SE MAI 
POATE TRĂI ÎN DRA GOSTE ŞI ARMONIE ŞI CĂ 
FERICIREA NU E O VORBĂ ÎN VÎNT" 

E.P. :  Bună, Alia. Eşti pregătită să răspunzi întrebărilor mele? Voi 
începe cu o întrebare .. de încălzire ": cînd ai jucat prima dată teatru? 

A.T. : Opţiunea mea pentru teatru, sau mai bine-zis atracţia spre Teatru, 
a început de la vîrsta de patru-cinci ani, cînd, la moşia bunicii fiind, am 
"interpretat" primul rol din viaţa mea - acela al unui ţigănuş care stătea 
şi orăcăia ca broasca sub un pod peste care urmau să treacă mai marii zilei. 
Era o farsă populară pusă în scenă de bunica mea, mare amatoare de 
l iteratură (îl adora pe Puşkin) şi care încropea o scenă într-un pîlc de sălcii 
din grădina ei şi monta tot felul de scenele hazlii - protagoniştii fiind, pe 
lîngă noi, cei doi nepoţi şi foarte mulţi copii din vecini, iar spectatori 
ţăranii din sat care stăteau direct pe iarbă pe marginea unui dîmb. Îmi 
amintesc cortina legată între două sălcii şi replicile prin care "broaştele" 
îşi spuneau păsurile celor din stăpînire. 

E.P.:  Aşa cum o descrii, scena seamănă puţin cu teatrul pe care-I 
făcea, în natură, Treplev cu Nina Zarecinaia, în .,Pescăruşu/ ". Cel puţin 
ca aranjament, ca decor. 

A.T. : A urmat apoi vizionarea tuturor filmelor cu Shirley Temple şi cu 
Tarzan, în singurul cinematograf din oraş şi care începeau invariabil cu 
desenele animate cu Mickey Mouse şi cu răţoiul Donald. Iar momentul în 
care am decretat că mă voi face actriţă a fost pe la şase ani cînd, la o 
serbare de Crăciun, de la grădiniţă, am avut de recitat o poezie cu Moş 
Crăciun şi cînd am fost atît de încîntată de aplauze, încît am mai spus-o 
încă odată şi încă odată pînă directoarea a fost nevoită să mă "evacueze" 
în braţe din scenă. 

E.P: Ehe, de mult ţi-au plăcut aplauzele . . .  

A.T. : Mi-au plăcut, recunosc, în decursul anilor petrecuţi l a  şcoala 
primară şi la liceu nu am lipsit de la nici o serbare şcolară. Aşa se face că, 
după bacalaureat, cînd toată lumea se aştepta să urmez o facultate "serioasă" 
(am terminat liceul cu premiul 1), plecînd la Timişoara să dau admitere la 
Facultatea de Chimie Industrială, m-am oprit la Cluj şi am dat admitere la 
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Facultatea de Teatru, proaspăt înfiinţată acolo şi . . .  am intrat. Desigur, pentru 
familia mea, descendentă a unei familii de dascăli, opţiunea mea a fost 
literalmente un şoc. Mama, cu diplomaţia-i caracteristică nu mi-a spus 
decît atît: "Draga mea, tu nu ai suficient tupeu ca să îmbrăţişezi o astfel 
de carieră" - ceea ce era cît se poate de adevărat. Şi totuşi . . .  cariera mea 
a durat peste patruzeci de ani . 

E.P :  Ai dovedit că profesia aceasta se poate practica şi fără tupeu . . . 
A.T. :  La mij locul anului III m-am căsătorit cu Corneliu Zdrehuş, stu

dent şi el la actorie şi regie. Imediat după căsătorie (30 decembrie 1 950) 
la 1 ianuarie 1 95 1  am fost transferată la Institutul de Teatru "I.L.Caragiale" 
Bucureşti, unde se mutase, de la Cluj ,  Facultatea de Regie. 

Am intrat la clasa marelui actor, maestrul Nicolae Bălţăţeanu; pregnantă 
mi-a rămas în memorie, scînteietoarea sa interpretare a rolului Verşinin din 
minunatul spectacol al lui Moni Ghelerter, Trei surori de Cehov. 

Dar pe cît era de mare ca actor, pe atît prestaţia sa didactică nu se 
ridica la nivelul talentului său. Ne iubea enorm - pe noi, studenţii săi - dar 
prefera să se urce pe scenă şi să interpreteze el toate rolurile noastre. 

Stăteam bineînţeles uluiţi şi cu sufletul la gură, cînd îl vedeam 
tranformîndu-se cu uşurinţă din Dan Carlos, în Hamlet ş .a .m.d. Oricît 
ne-am fi străduit noi să-I imităm, totul se termina într-un eşec lamentabil. 
Marele nostru noroc a fost însă asistenta maestrului - D-na Sorana Coroamă 
Stanca; ea, cu talentul ei pedagogic, cu răbdare, cu minuţiozitate, cu 
profesionalism, ne-a introdus In tainele artei , prin urmare ei îi datorăm 
cariera noastră artistică. 

E.P :  E momentul să ne vorbeşti despre debutul tău. Stimată şi dragă 
colegă şi prietenă, după .. n " ani de la pensionarea noastră, cu alte cuvinte, 
după .. ieşirea " din scenă (tu chiar la propriu, eu la figurat). Te întreb -
cum, cu ce sentimente priveşti în urmă? Ce n-ai mai repeta, dacă ai fi din 
nou de douăzeci de ani? 

A.T. :  Debutul meu ca actriţă s-a petrecut la Teatrul de Stat Arad, în 
toamna anului 1 952 cu rolul Miza din Titanic vals de Tudor Muşatescu, rol 
pe care am avut plăcerea să-I mai joc şi la Teatrul de Stat din Oradea prin 
1 956- 1957 în regia lui Valentin Avrigeanu, precum şi la Teatrul de Stat din 
Galaţi în anul 1 958 în regia lui Valeriu Moisescu, avînd-o ca parteneră în 
rolul Genei pe regretata Gina Patrichi, pe vremea cînd eram amîndouă 
actriţe la Galaţi. Întîmplarea face ca în anul 1 983 să joc în aceeaşi piesă 
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în regia lui Ion Cojar (Titanic vals), dar de data aceasta pe Dacia, mama 
Mizei. 

Am mai avut un rol pe care l-am jucat în două teatre. E vorba de Linda 
în Moartea unui comis-voiajor de Arthur Miller, jucat mai întîi Ia Galaţi 
în regia lui Vlad Mugur şi avîndu-1 partener pe fostul meu profesor de 
actorie din anul 1 şi II de Ia Cluj, DI.Luchian Botez, şi, Ia venirea mea Ia 
Oradea, în regia lui Szombati Gille Otto, avîndu-1 ca partener pe regretatul 
Dorel V rlăţeanu, artist emerit. 

Mă întrebi cu ce sentimente privesc în urmă şi ce n-aş mai repeta dacă 
aş lua-o de Ia capăt? Oricît mă gîndesc, trebuie să recunosc că am avut un 
mare noroc că am făcut toată viaţa ceea ce mi-a plăcut mai mult - că am 
fost împătimită de meseria mea şi cred că, neîndoielnic, tot asta aş face -
cu toate vicisitudinile şi greutăţile inerente. Am avut apoi marele noroc să 
fiu împreună cu soţul meu în aceeaşi branşă, ne-am lansat împreună, ne
am completat şi ne-am ajutat reciproc, ceea ce ne-a ajutat foarte mult de
a lungul anilor plini de speranţe, căutări, succese şi chiar neîmpliniri. 

E.P : Ţi-a fost greu să te hotărăşti să te pensionezi? Se spune că unui 
actor îi stă bine să joace pînă la sfîrşit . . .  Mă rog, pînă cînd îl ţin puterile. 

Uite, Radu Beligan şi Ion Lucian au peste 80 de ani şi au încă putere 
să joace, memorie, bucuria jocului . . .  Mi se par extraordinari . . .  Aşa a fost 
şi Lucia Sturdza Bulandra. Am văzut-o în .. Mamouret "- ultimul ei spectacol, 
avea peste optzeci de ani, dar se ţinea dreaptă şi .. n-a tras nici o bîlbă ", 
cum se spune . . .  

A.T. :  Draga mea prietenă Vetuţa, cînd, l a  63  de  ani, m-am hotărît să  mă 
pensionez, am ştiut că rup din mine cei patruzeci de ani de Teatru -
definitiv şi ireversibil .  Ceea ce m-a surprins atunci şi mă mai miră şi acum, 
este uşurinţa şi seninătatea cu care m-am despărţit de Teatru - cu atît mai 
mult cu cît eram convinsă că-mi voi sfîrşi viaţa pe scenă. N-a fost să fie 
şi nu regret nici o cl ipă hotărîrea mea de atunci. Să ştii că mă simt 
nemaipomenit de bine în haina mea de "casnică". Am scăpat de acea 
alergătură besmetică de acasă la Teatru - Teatru-acasă, am scăpat de 
presiunea timpului care era sufocant de puţin faţă de cîte erau de făcut, am 
scăpat de acea competiţie nemiloasă între teatru şi familie - etc . ,  etc. ,  etc. 

E.P :  Despre căsnicia ta actuală, întemeiată după pensionare, nu ai 
nimic de spus? Împreună cu Dl.Nichi alcătuiţi un cuplu armonios şi fericit . . .  
Ai  un soţ admirabil, comunicativ, prietenos şi, lucru foarte important, cu 
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un dezvoltat simţ al umorului. Uite, stăm aici, la voi acasă, mîncăm tot 
felul de bunătăţi şi ne simţim foarte bine. 

A.T. :  Tu ştii că, după nouă ani de văduvie, m-am recăsătorit cu avocatul
pensionar (pe deasupra şi general) Virgil Nichi. Destinul a fost deosebit de 
bun cu noi amîndoi cînd ne-a oferit ocazia de a ne întîlni - la o vîrstă cînd 
nu credeam că se mai poate trăi în dragoste şi armonie şi că fericirea nu 
e chiar o vorbă în vînt. 

E.P :  Actorilor, actriţelor, mai ales, le place (dar parcă numai lor?) să 
vorbească despre copii şi despre nepoţi. Hai, Alia dragă, vorbeşte şi tu 
despre ai tăi. . .  

A.T. :  Am doi copii şi patru nepoţi şi, deşi nu locuiesc cu mine, îmi 
umplu viaţa cu problemele lor, cu succesele lor, cu grij ile lor. Fiica mea, 
Zdrehuş Cristina Teodora este psiholog, lector universitar la Universitatea 
din Oradea. Este membră a Asociaţiei Psihologilor din România şi a publicat 
nenumărate lucrări şi cursuri universitare în Editura Universităţii Oradea. 
Trei capitole în lucrarea colectivă "Psihopedagogie pentru formarea 
profesorilor". În 2004 lucrarea "Psihologie educaţională" şi cursul universitar 
"Consiliere psihopedagogică". 

Cristina are doi copii: Ioana Cristina Bota care, după ce a terminat 
A.S .E.-ul la Cluj ,  urmează Facultatea de Medicină, fiind în anul IV la 
Universitatea de Medicină şi Farmacie "Victor Babeş" din Timişoara. Anul 
acesta a cîştigat premiul I la secţiunea Proză din cadrul concursului naţional 
studenţesc de creaţie literară. 

Fratele ei, Călin Dan Bota este şi el student în anul IV la Facultatea 
de Medicină şi Farmacie "Victor Babeş" din Timişoara. S-a implicat şi el 
în mai multe activităţi, precum desfăşurarea unor programe de asistenţă 
medicală în zonele rurale şi în programele de colaborare interculturală, 
organizate de Asociaţia Internaţională a Studenţilor în Medicină şi Farmacie. 

Fiul meu, Claudiu Dragoş Zdrehuş este medic primar A.T.I .  la Clinica 
de Chirurgie III din Cluj-Napoca, e Şef de lucrări la catedra A.T.I .  a 
Universităţii de Medicină şi Farmacie "Iuliu Haţieganu" din Cluj-Napoca. 
În anul 1 990 a beneficiat de un schimb de experienţă în Norvegia, în 199 1 ,  
a obţinut o bursă în Marea Britanie oferită de SCATA, perfecţionîndu-se 
în domeniul "computerelor în anestezie", în 1 992 efectuează un· stagiu de 
perfecţionare la Pienderfields Hospital din Marea Britanie în domeniul 
"Anestezie, terapie intensivă în neurochirurgie", după care efectuează două 
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stagii de perfecţionare în Marea Britanie, însumînd trei ani, Ia Spitalul 
Universitar din Leeds. Are o bogată activitate ştiinţifică concretizată în 1 5  
lucrări ştiinţifice din care 5 publicate şi, este autorul unor cursuri pentru 
studenţi - unul în limba engleză pentru uzul studenţilor străini. Este membru 
al SRATI, ESA şi al Societăţii de anestezie din Yorkshire, Marea Britanie, 
participînd la simpozioanele anuale ale Societăţii Române de Anestezie, 
Terapie Intensivă şi la congrese internaţionale. Recent şi-a susţinut şi teza 
de doctorat. 

Are şi el doi copii - Răzvan Septimiu Zdrehuş, student în anul V la 
Facultatea de Medicină din Cluj şi Eleea Zdrehuş, elevă în el. a VI-a. 
Întîmplarea face ca Eleea să înveţe în Cluj ,  la şcoala la care a fost timp 
de 30 de ani învăţătoare străbunica ei, Veronica Zdrehuş. Iar Răzvan a 
cîştigat, în primăvară, o bursă la Milano, în Italia. 

Iată, deci, ce familie numeroasă am şi cîte bucurii îmi oferă, dar şi 
gînduri, şi griji, care, toate, îmi umplu viaţa. 

E.P: Ai cu ce te mîndri! Se spune, draga mea, că dacă vrei să ştii cum 
sînt adu/ţii, află întîi cum sînt copiii lor. E, în 95 % din cazuri adevărat. 
Excepţii sînt însă: părinţi buni care nu au ştiut sau nu au avut destul timp 
pentru educaţia copiilor lor. 

Întîmplător îi cunosc, de mici, pe copiii tăi, pe Crista şi Cadi şi, 
dintotdeauna i-am admirat pentru buna lor creştere, inteligenţa şi spiritul 
liber, ludic în care i-aţi crescut. Sînt tandri şi jucăuşi, au umor, ştiu să se 
bucure . . .  

Cum vezi tu teatrul de azi prin comparaţie cu anii cînd ai  început tu? 

A.T. : Diferenţa dintre Teatrul începuturilor mele şi cel de azi este legat 
în primul rînd de condiţi i le în care jucam. Noi am prins începutul 

"culturalizării" - asta înseamnînd că jucam în toate satele în care exista o 
sală mai mare, la şcoală sau la primărie, fără nici un fel de amenajare. Nu
mi mai amintesc în ce sat, ca să intrăm în "scenă" trebuia să urcăm direct 
de afară pe o scară îngustă, asta după ce traversam o curte, deoarece 
cabinele - adică locul în care ne îmbrăcam, erau în casa unui sătean din 
vecini. Apoi, drumurile nu erau asfaltate şi distanţa pe care o parcurgem 
azi într-o oră, noi o făceam în trei-patru. Erau cele mai rudimentare condiţii 
şi nu ştiu dacă cei de azi ar mai accepta aşa ceva - dar noi eram tineri, 
plini de entuziasm şi, aşa cum s-a întîmplat cu toată lumea după război, 
nici nu aveam posibilitatea să emitem pretenţii. Un alt aspect ar fi faptul 
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că noi începeam spectacolele invariabil la orele 20 şi le terminam pe la ora 
23-24 noaptea, iar din deplasări nu soseam niciodată înainte de orele 3-4 
dimineaţa. Şi, ca să fie tacîmul complet, ni se şi impuneau anumite piese, 
teatrul nu putea să-şi facă un repertoriu pe care l-ar fi dorit, ci numai unul 
pe care îl aprobau forurile de partid. Nici regizorii nu-şi puteau pune în 
practică imaginaţia - totul era strict cenzurat. 

Un roman întreg s-ar putea scrie despre ce a însemnat Teatrul atunci, 
la începuturile Teatrului de Stat. Din fericire, încetul cu încetul oamenii de 
teatru au reuşit să-şi spună cuvîntul şi au început să apară şi spectacole de 
referinţă. 

E.P:  Ai sfaturi pentru tinerii actori? 
A.T. : Vetuţa dragă, nu pot să dau sfaturi tinerilor actori pentru că, după 

părerea mea, tinerii nu primesc cu plăcere sfaturile nimănui - aşa e firea 
omului - pînă nu se lovesc de pragul de sus . . .  Dacă îşi fac profesia cu 
credinţă, cu pasiune, dacă îşi respectă pe scenă colegii şi evită din răsputeri 
să devină funcţionari artistici, atunci totul va fi bine, iar restul îl vor învăţa 
din proprie experienţă. 

E.P:  În finalul plăcutei noastre convorbiri te-aş întreba dacă mai citeşti 
cu interes cărţi de călătorie . . .  Asta după ce, invitată de prieteni şi de fiul 
tău, Cadi, ai vizitat Germania şi Anglia . . .  

A.T. :  O ,  da ! Vizitele de  care vorbeşti au fost fantastice. Mă hrănesc ani 
şi ani din ele: Heidelberg, Londra . . .  (locuri de neuitat) . Unde mai pui că 
am vizitat împreună acea ţară fascinantă plină încă de mistere şi frumuseţi 
neasemuite - Grecia. 

De citit (râde) mai citesc, cum aş putea renunţa la cărţi? Toată viaţa 
mi-au fost şi mi-au rămas cei mai buni prieteni. 
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" Socotim că e îngăduită afirmaţia că, dacă 
reprezen taţia dramatică n u  implică în 
structura ei, într-o iner,tie organică şi valoare 
artistică, în ceea ce are specific esenţial acest 
concept, rămînem permanent  la periferia 
esenţei unei regii teatrale. " 

Carnii Petrescu ( 1 894- 1 957): 
Recapitulare aporetică 
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EUGEN TUGULEA , 

actor 

M -am născut la Vaslui, la 1 O aprilie 1 93 1 .  
Liceul l-am urmat în oraşul natal; facultatea 

am început-o la Iaşi, am continuat-o la Cluj
Napoca şi în final, am absolvit I .A .T.C .  

"I .L.Caragiale" Bucureşti în anul 1 955 .  
Am venit la Oradea, împreună cu alţi 1 1  

colegi, participînd la înfiinţarea secţiei române 
a teatrului; în acelaşi an, am rămas aici pînă 
astăzi . . .  cît m-or mai ţine . . . .  

Am fost: 
director al teatrului : 1 960- 1 968 şi 1 972- 1 977; 
preşedinte al Comitetului Regional pentru Cultură şi Artă Crişana: 1 962-

1 968; 
preşedinte al Comitetului Municipal pentru Cultură şi Artă Oradea: 

1 972- 1 977. 
Am jucat circa 1 40 de roluri, am semnat 1 O regii artistice, am primit 

premii de interpretare individuale ori colective, în mai multe spectacole ale 
teatrului. 

Am primit, în 2004, Diploma Pro meritis din partea Direcţiei Judeţene 
pentru Cultură Bihor şi a Municipiului Oradea, pentru întreaga activitate. 

Am predat actoria sau regia la Şcoala Populară de Artă din 1 959 pînă 
în 1 997, cursuri externe şi "la zi". 

Din anul 2000 predau Expresivitatea vorbirii scenice la clasa studenţilor 
din cadrul Facultăţii de Muzică Oradea (Secţia Actorie). 

În anul 2002 am reînfiinţat după o pauză de 25-30 de ani o formaţie 
de teatru în limba română cu elevii Liceului Românesc "N.Bălcescu" din 
Gyula - Ungaria, unde mă deplasez săptămânal, pe parcursul anului şcolar, 
pentru repetiţii şi spectacole - în care, uneori, joc şi eu alături de elevi." 

Fişă artistică selectivă: 

Popescu ("0 scrisoare pierdută" de I .L.Caragiale, regia: Corneliu 
Zdrehuş); Matei ("Nota zero la purtare" de Virgil Stoenescu şi Octavian 
Sava, regia: Ion Marinescu); Ricardo ("Montserrat" de Emmanuel Robles, 
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regia: Radu Penciulescu); Noah Curry ("Omul care aduce ploaia" de Robert 
Nash, regia: Valeriu Moisescu); David Mărian ("Horia" de M.Davidoglu, 
regia: Ion Deloreanu); Marca ("Vedere de pe pod" de Arthur Miller, regia: 
Valeriu Grama) : Mihai ("Mihai Viteazul" . Călugărenii" de Octav Dessila, 
regia: Ion Deloreanu); Mircea ("lo Mircea Voievod" de Dan Tărchilă, 
regia: Ion Deloreanu); Odoacru ("Romulus cel Mare" de Fr.Diirrenmatt, 
regia: Sanda Manu); Cleant ("Tartuffe" de Moliere, regia: Marietta Sadova); 
Sem ("Arca bunei speranţe" de I .D.Sîrbu, regia: Szombati Gille Otto); 
Hatmanul Arbore ("Apus de soare" de B.Şt.Delavrancea, regia: Nicoleta 
Toia); Barney Greenwald ("Revolta marinarilor de pe Caine", de Herman 
Wouk, regia: Szombati Gille Otto ); Usubuu ("Noapte albă" de Mircea 
Bradu, regia: Zoe Anghel Stanca); Verhovţev ("Spre stele" de Leonid 
Andreev, regia: Al.Colpacci); Argante ("Vicleniile lui Scapin" de Moliere, 
regia: Domniţa Munteanu); Mera ("Inima" de Mircea Bradu, regia: 
Al.Colpacci); Farfuridi ("0 scrisoare pierdută" de I .L.Caragiale, regia: 
Al .Colpacci); loviţă ("Cartea lui Ioviţă" de Paul Everac, regia: Dan 
Alecsandrescu); Vlad III ("Casa evantai" de Marin Sorescu, regia: Sergiu 
Savin); Petey ("Aniversarea" de Harold Pinter, regia: Sergiu Savin); Gavrilă 
("Jolly-Joker" de Tudor Popescu, regia: Alexandru Darie); Ilarie ("Dormind 
pe un şarpe" de D .R .Popescu, regia :  Sergiu Savin); Oleg Pevţov 
("Aventuriera" de Emil Braghinski, regia: Sergiu Savin); Tiberiu Axente 
("Valsul de la miezul nopţii" de Viorel Cacoveanu, regia: Nicoleta Toia); 
Alonso ("Furtuna" de W.Shakespeare, regia: Tudor Chirilă); Bătrînul 
("Scaunele" de Eugene Ionesco, regia: Emil Gaju); Cadîr ("Tache, lanke 
şi Cadîr" de V.I .Popa, regia: Mihai Fotino) 

"PARCĂ GENERA ŢIA NOASTRĂ ERA MAI 
DISCIPLINATĂ ŞI MAI RESPECTUOASĂ ... " 

E.P : Ai  venit aici din anul 1955 - ca tânăr absolvent, Eugen. Se zice 
că regăţeni/ar, moldovenilor şi oltenilor le place atât de mult Ardealul, că 
nu mai pleacă . . .  Tu cum ai rămas? 

E.Ţ. : Din fire nu sînt plimbăreţ. Şi-apoi mi-au plăcut oraşul, teatrul, 
colectivul. . .  chiar dacă atunci, cînd am venit "să mă instalez", întrebînd în 
tramvai , unde să cobor pentru a ajunge la teatru, nu mi-a răspuns nimeni. 
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La un moment dat, cineva mi-a şoptit la ureche, ca în ilegalitate: "Am să 
vă spun eu unde să coborîţi" !?? !?  . . .  Cînd m-aş fi putut gîndi la o eventuală 
plecare, am fost numit director! Cînd am renunţat la directorat şi eram pe 
punctul de a pleca . . .  director în alt teatru, am cunoscut-o pe soţia mea . . .  şi, 
în plus, mi s-a cerut să revin la conducerea teatrului orădean! Aşa că, pînă 
astăzi şi, sper că şi în perspectivă, am rămas împreună şi cu soţia, şi cu 
teatrul din urbea de pe Criş. Din punctul meu de vedere am făcut o alegere 
bună! Nu ştiu părerea celorlalte . . .  părţi ! 

E.P :  Ai  fost şi director, ani destui (14) şi o dată, de două ori şi secretar 
de partid. Dar, ceea ce nu ştiu unii este că în teatre, ca secretari de partid 
erau propuşi actori care ştiau să vorbească (tu erai acela!) sau aveau un 
şarm special şi spirit ludic cât încape (Toma Caragiu, de pildă). Povesteşte
ne o întâmplare din viaţa, ca să zic aşa, a secretarului de partid (şi eu 
eram în comitet, aşa că ştiu câteva!), şi apoi răspunde-mi la întrebarea: 
- Afost greu să conduci teatrul în comunism? Mă rog, ce-o fi fost, societate 
socialistă multilateral dezvoltată . . .  

E.Ţ. : Am povestit, în scris, unele din reacţiile mele în timpul mandatului 
de secretar, post (funcţie) în care am ajuns în urma "incompatibilităţilor" 
dintre director şi cel de dinaintea mea. N-am să pomenesc nici una, nedorind 
să pozez în dizident. Dar păstrez şi acum "gustul amar" pe care l-am simţit 
atunci cînd, ulterior, Ducu Darie a afirmat că mi-aş fi apărat funcţia pe 
parcursul "epopeii'' Jolly-Joker! ! (E vorba de spectacolul cu piesa lui 
Tudor Popescu, spectacol cu probleme . . .  - n.n.) 

Mă întreb şi acum: a accepta rolul cel mai expus ridicolului, prin 
sugerarea evidentă a unei anume personalităţi a timpului, ("cel mai . . .  ") 
într-un spectacol a cărui aciditate satirică era evidentă pentru noi toţi, 
ca şi ţinta pol itică vizată, poate fi un semn de teamă, nu, dimpotrivă, 
sau de reversul e i? !  Sau susţinerea spectacolului în vederea participării 
la un concurs naţional : deci de a-l "scoate în lume", e tot un semn de 
teamă ori laşitate? Nu cred că răspunsul la aceste întrebări, mă poate 
condamna! Iar prudenţa şi măsura pe care le recomandam în abordarea 
unor soluţii scenice, erau menite să faciliteze promovarea spectacolului 
şi nu blocarea lui la "vizionare" aşa cum s-a întîmplat cu unele 
spectacole . . .  Dar astfel de situaţii fac parte din "regula jocului" oricărei 
funcţii . . .  Oricum a trecut. 

. . .  Revenind la întrebare, tu ştii la fel de bine ca şi mine, doar am lucrat 
împreună în aceeaşi perioadă şi făceam "front comun" mai ales în problema 
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repertoriului, că doar modul în care izbuteam să combinăm "cerinţele" 

oficiale cu aspiraţiile noastre artistice (în special ale unor regizori : 
Al.Colpacci, Ducu Darie, Sergiu Savin şi alţii) spre un repertoriu şi un 
spectacol de calitate, ne făcea viaţa mai uşoară . . .  sau mai grea ! Dar 
mărturisesc că nu ne poate fi ruşine cu multe din spectacolele care s-au 
jucat atunci. Deşi nu a fost uşor, mai ales în alegerea repertoriului. Şi, mai 
apoi, după ce i-a venit unuia ideea ca, pe un repertoriu impus ideologic să 
ne autofinanţăm! (Şi pe această temă am avut o controversă violentă cu 

"cineva" care susţinea total ideea: o prostie, în fond! )  
E.P. :  Roluri mari. Roluri mici. Cum se raportează un actor la ele? 
E.Ţ. : Roluri . . .  mari? mici? ! 
Acum, după aproape 50 de ani de scenă, ŞTIU că nu există această 

diferenţă, decît cantitativ ! Există, pur şi simplu, ROLUL. Pe care îl înţelegi 
sau nu-l înţelegi; îl faci sau nu-l faci ! .  . .  Acum! . . .  Cîndva doream şi credeam 
că numai rolul mare te face . . .  mare! Într-o măsură importantă, aşa este. Un 
rol principal te poate face "mare", dacă-1 realizezi ! !  Dacă nu, te face mic, 
foarte mic . . .  dintr-un motiv cît se poate de simplu: ai avut la îndemînă un 
spectacol întreg, două ore, ca să demonstrezi cine eşti şi ce poţi ! Şi-ai 
demonstrat ! ? !  . . .  Rolul mic îţi oferă şansa de a dovedi că locul tău nu este 
în coada distribuţiei, dacă lucrîndu-1 profesionist, l-ai "scos din anonimat". 
Dacă n-ai făcut-o, vei avea "circumstanţe atenuante", nu te vor condamna, 

"era prea mic rolul, mai daţi-i o şansă" vor spune unii şi poate, a doua 
oară, nu vei rata; sau a treia oară ! (Am cunoscut actori excelenţi în roluri 
mici: regretatul Ion Martin era un asemenea actor! - n.n.). 

În ce mă priveşte, am jucat multe roluri principale, mai bine de jumătate 
din cele în care am apărut, (pe unele le-am şi ratat "cu succes"), dar am 
jucat şi "două vorbe" (cum zicem noi ! ), chiar 2 (două), în Luceafărul lui 
Delavrancea, de pildă, cînd, asemenea soldatului de la Maraton spuneam 
doar: "am învins" ! Nu mi-a fost ruşine, cred că le ziceam bine! Şi am mai 
jucat şi alte roluri mici. Aş fi necinstit să spun că, pe toate, le-am jucat cu 
plăcere. Dar, în general, îmi place să cred că o-am trişat pe scenă. Nu 
totdeauna am fost bun, dar foarte rar am minţit pe scenă. Şi cred că, în 
aceste cazuri, mi-am şi primit pedeapsa! Pe loc ! Publicul nu iartă . . .  Una 
peste alta (cu vreo 4-5 excepţii sau mai multe ! )  nu mi-a fost ruşine să dau 
ochii cu publicul, după premieră. Dar şi cînd mi-a fost ! ? !  . . .  
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Îmi place să cred că mi-am fost cel mai aspru critic : nu "m-am plăcut" 

decît de vreo 4-5 ori ! Oi mai fi avut şi alte prilejuri "să mă plac"? Greu 
de spus! 

E.P. : Ai dorit foarte tare un rol şi nu l-ai jucat? 
E.Ţ. : Da! Jucîndu-mă, în adolescenţă, prin beciurile prin care, se spune, 

Ştefan cel Mare i-ar fi închis pe turci (lîngă biserica ctitorită de acesta la 
Vaslui), ajuns actor, mi-aş fi dorit să dau viaţă voievodului moldovean. Cu 
toate că piesa s-a jucat la Oradea, nu eu am fost cel ales. Dar nici nu l
am cerut! M-am "răzbunat" pe soartă rostindu-i monologul într-un cadru 
festiv, odată cu comemorarea a 500 de ani de la intrarea sa, definitivă, în 
istoria neamului. Niciodată să nu spui . . .  niciodată, nu? 

E.P. :  Te rog să descrii procesul apropierii (şi rezolvării, În final!) 
actorului de personaj. Aşa cum se i'ntîmplă cu tine, nu aştept teoretizări 
sterile. Mă interesează enorm cum te apropii de personaj, cum îl construieşti, 
etapele, dar şi cum te desparţi de el, după ce nu-l mai joci . . .  

E.Ţ. : Nu-i uşor să  teoretizezi cum îşi "compune" un  actor rolul, 
personajul. Fiecare o face în felul său .. . De cele mai multe ori, în special 
la începutul carierei, actorul o face din intuiţie, adică din talent sau cu 
talent- dacă îl are! Ai talent, adică intuiţie, te apropii mai uşor, îl "simţi" 

după primele lecturi, îţi vine dinăuntru, din tine ! Mai capeţi puţină 
experienţă, începi să mai cercetezi şi ce se mai ascunde printre cuvinte, 
prin ce mai spun alţii despre tine, ca personaj ,  pe unde ai mai văzut tu aşa 
ceva în viaţă sau pe la alţi actori, îţi mai sugerează regizorul una şi alta, 
îţi creează nişte situaţii, mai dai piept cu nişte stări, cu nişte gînduri ale 
personajului, cu nişte modalităţi de a privi şi înţelege situaţiile prin care 
treci, mai răsfoieşti unele cărţi, reciteşti de zeci, de sute de ori "de ce faci" 
ori "spui" ceva şi, parcă începe să se contureze "ceva". Mai repeţi, singur 
sau cu partenerii, te mai cerţi cu regizorul care-ţi cere uneori nişte absurdităţi 
(mai tîrziu ai să constaţi că nu erau absurdităţi ! ), înnebuneşti că nu înţelegi 
de ce repetă, de zeci de ori aceeaşi scenă (care ţi se pare că iese perfect 
de o săptămînă!), spui că ceea ce scenograful şi regizorul spun că e costumul 
tău, nu te serveşte cu nimic, că fondul sonor acoperă nuanţele talc cele mai 
subtile, că lumina te valorifică prin . . .  întuneric, că toată montarea e o 
aiureală, şi aştepţi înspăimîntat. . .  premiera . . .  Ce-o fi, o fi !  

Şi, uneori, iese! Ce? Rolul !  Chiar rolul. . .  Cît priveşte despărţirea de 
rol :  e o poveste lungă . . .  
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E.P :  Atunci s-o lăsăm pe altă dată. Ce faci la Giula? Povesteşte! 
E.Ţ. : . . . Ceva mult mai uşor decît a construi un rol !  Sau, poate, mult 

mai greu! Am făcut o formaţie de teatru - a elevilor români de la Liceul 
Românesc din Gyula - Ungaria! După vreo 25-30 de ani de când nu au 
mai avut aşa ceva, eu am reuşit. Şi sînt mîndru de asta ! .  . .  

În Anul Internaţional Eminescu am realizat un recital din opera poetului. 
Cu Luceafărul am susţinut un spectacol la Centrul Cultural Român din 
Budapesta. Acolo am fost văzut şi ascultat, între alţii, de Ştefan Frăteanu, 
director în Oficiul pentru Minorităţi Etnice din Ungaria care, în numele 
Uniunii Culturale a Românilor din Ungaria ne-a invitat să susţinem (eu şi 
o formaţie redusă a "Cameratei Felix") mai multe spectacole în localităţile 
locuite de români. Între ele şi oraşul Gyula unde, atunci am aflat, există 
şi singurul liceu în limba română din Ungaria. (E un fel de a spune, liceul 
fiind bilingv, limba de predare, de bază, fiind maghiara! )  . . .  Jucasem în mai 
multe localităţi, dar nu şi în faţa elevilor liceului care, la sfărşit de săptămînă, 
cînd jucam noi, erau plecaţi prin satele de origine. Întîmplarea a făcut ca 
unul din spectacole să se suprapună peste o zi în care erau cursuri . Am 
întrebat de ce nu jucăm şi pentru ei? ! Am fost întrebat la rîndu-mi, dacă 
sînt dispus s-o fac în afara programului. Le-am răspuns să adune elevii. 
Directorul liceului a fost de acord, i-a adunat într-o clasă, erau mulţi şi 
gălăgioşi şi m-am temut de un fiasco . . .  Mi-am luat "inima-n dinţi" şi am 
început Luceafărul . . .  s-a făcut linişte, o linişte de catedrală care a durat 23 
de minute (atît ţine poemul ! )  apoi, după ce am terminat, au izbucnit nişte 
aplauze care nu se mai opreau. Am început să plîng (nici acum cînd scriu, 
nu mă pot opri), şi mi-am spus că aceşti copii merită mai mult de la mine, 
de la noi . . .  

Am întrebat dacă au o formaţie de teatru, mi  s-a spus că nu, m-am 
angajat s-o fac şi mi s-a răspuns că ar dori, dar ei nu cred că voi izbuti 
fiindcă s-a mai încercat, dar după 2-3 întîlniri s-a renunţat. Am spus că eu 
nu voi renunţa (era în decembrie 2000). În februarie 200 1 am anunţat 
selecţia pentru formaţie, s-au prezentat vreo 30-35 de elevi (unii, români, 
nici nu ştiau . . .  româneşte! ), am ales vreo 1 5 ,  ne-am gîndit să începem cu 
ceva mai uşor, am ales . . .  Caragiale, Un pedagog de şcoală nouă şi Fi ve 
o 'clock. Prin aprilie am început repetiţiile (săptămînă de săptămînă, în 
fiecare zi de joi), le-am continuat şi, în toamnă, şi prin dragostea şi munca 
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acestor elevi minunaţi, răspunsul la întrebarea din presa în limba română 

"Va avea, în sfârşit, liceul o formaţie de teatru în limba română?" a devenit 
unul afirmativ. Spectacolul s-a născut, a fost jucat, de mai multe ori, în 
sala liceului, în toate satc:;le cu populaţie românească, l-am adus la Oradea 
şi l-am prezentat în faţa elevilor de la Colegiul Emanuil Gojdu şi, după ce 
a vizionat caseta cu spectacolul, juriul Festivalului de Teatru pentru 
Minorităţile Etnice din Ungaria a aprobat participarea acestei formaţii de 
elevi alături de formaţii ale actorilor maturi - profesionişti şi amatori - la 
Budapesta, în aprilie-mai 2003 . . .  cu . . . recidivă în aprilie 2004, de astă dată 
cu comedia lui Iosif Vulcan, Gărgăunii dragostei. Ambele apreciate de 
oficialităţi, de public, şi de presă . . .  

Asta fac la  Gyula! Şi sper să  dureze! Ar fi păcat, contrariul . . .  
E.P. :  Din întîmplare sau nu, eu fiind în conducerea Fundaţiei Academia 

Civică, şi avînd Proiecte comune cu Centrul Cultural din Giula, ştiu mai 
bine decît alţii ce faci tu, Eugen, acolo. Şi, crede-mă, îţi admir tenacitatea 
şi dragostea pentru limba şi cultura română, fără de care n-ai fi reuşit. 

Predai la facultate. Eşti un pensionar foarte activ. Cum e şcoala de 
teatru azi? Te întreb, ca şi cînd n-aş şti . . .  

E.Ţ. : Acum patru ani, domnul rector Teodor Maghiar m-a rugat să-i 
dau o mână de ajutor pentru a realiza şi în cadrul Universităţii din Oradea 
o clasă de actorie. Împreună cu alte cadre didactice (între care Dl.prof.Avram 
Geoldeş, dirijor şi critic muzical şi tînăra regizoare de operă Carmen Vasile, 
acum lector universitar), am pus umărul şi, iată, în iunie 2004 a absolvit 
prima promoţie, apreciată de Comisia pentru Examenul de Diplomă, al 
cărui preşedinte a fost actorul Adrian Pintea, de origine orădeană, alături 
de prof.Dan Vasiliu, ambii profesori la U.N .A. T.C.  "I .L.Caragiale" din 
Bucureşti. 

Treaba mea este să-i ajut pe studenţi să vorbească expresiv şi corect, 
cu alte cuvinte predau "expresivitatea vorbirii scenice". Mă străduiesc, 
deci, să-i fac să înţeleagă CE spun, DE CE spun, ca să rezulte CUM spun! 
O fi mult, o fi puţin? Nu ştiu. Voi afla atunci când am să-i văd singuri şi 
liberi, pe o scenă profesionistă ! Acum ştiu doar că pentru un actor de teatru 
vorbirea e foarte importantă. Şi nu numai pentru ei ! Îi auziţi pe majoritatea 
celor care se aud sau apar în eter sau . . .  pe sticlă? Să te ferească Dumnezeu 
de unii dintre ei ! Şi nu sînt foarte puţini ! 
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Dar, întorcîndu-mă la întrebarea ta, după doar patru ani şi în condiţiile 
în care am pornit "de la zero", nu mă pot pronunţa cum e şcoala de teatru 
de azi. Constat doar după contactul cu cei care au terminat şi în altă parte, 
că vin în teatru tineri cu mai mult sau mai puţin talent. . .  Meseria şi-o vor 
desăvîrşi pe scenă, jucînd. Dar nu mă pot abţine să nu constat că noi eram 
mai disciplinaţi şi mai respectuoşi ! .  . .  Dar asta o spun toate generaţiile 
trecute, nu-i aşa! !?? !  

E.P:  Cam aşa. Cum ţi  se pare teatrul nostru condus de Mariana 
Presecan? 

E.Ţ. : După o perioadă de declin şi "frămîntări" care au urmat "deceniului 
fast" 1 975- 1 985/87, iată, Teatrul din Oradea este din nou, pe val. Pe un val 
înalt! Mariana şi-a asumat răspunderea a două spectacole care puteau fi şi 
eşecuri, dar s-au dovedit a fi un "triumf' (Electra, în regia lui Mihai 
Măniuţiu) şi unul foarte bun (Noaptea de 16 ianuarie, în regia lui Alexander 
Hausvater), şi a rezistat unor presiuni ale unei părţi a colectivului (multe 
dintre ele nedrepte şi subiective), reafirmîndu-şi hotărîrea de a continua un 
asemenea program. Am spus şi la întîlnirea de la sfîrşitul stagiunii 2003/ 
2004 şi reafirm că o asemenea modalitate de a face teatru (folosită mai de 
mult de Piatra Neamţ şi, mai recent, de Craiova) este benefică pentru actul 
teatral în sine, pentru respectarea sensului major al artei, dar implică riscul 
lipsei de adeziune al celor mai puţin implicaţi în spectacolele în cauză şi, 
de aici, responsabilitatea structurării colectivului în funcţie de program şi 
folosirea lui cu maximă atenţie artistică şi umană! Şi, în plus, un sprij in 
susţinut, material şi moral, de la cei care asigură, material, existenţa 
instituţiei. În ce mă priveşte, prefer un teatru care scoate două premiere 

"bombă" pe stagiune şi le joacă de 30-40 de ori decît 5-6 care s-ar juca 
de 70! Dar nu eu dau banii. 

Oricum e mai bine să apari în presă şi alte mij loace media ca autor al 
unor "lovituri" (în sensul bun al cuvîntului) decît înainte sau după întrebarea 

"dar ăştia cînd mai scot un spectacol"? !  
Parafrazînd pe . . .  cineva: Părerea mea! 
În orice caz, după o stagiune nu se pot trage concluzii definitive! 

Viitorul ne va da un răspuns cert! 
E.P: Jar noi vom monitoriza (cu dragoste!) teatrul nostru. Îţi mulţumesc. 
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" Actorul e stăpîn peste domeniul efeme= 
rului. Dintre toate gloriile, a lui e cea mai 
trecătoare. Cel puţin aşa se spune. Dar toate 
gloriile sînt efemere. 

Actorul şi-a ales gloria fără margini, aceea 
care se consacră şi care trăieşte. El este cel 
ce trage cea mai înţeleaptă concluzie din faptul 
că totul trebuie să moară într-o zi. Un actor 
reuşeşte sau nu reuşeşte. ( . .) Actorul, în cel 
mai bun caz, ne va lăsa o fotografie, dar nimic 
din ceea ce a fost el însuşi - gesturile şi 
tăcerile sale, răsuflarea sa obosită sau de 
dragoste - nu va ajunge pînă la noi. 

( . .) Mereu preocupat să-şi întruchipeze cît 
mai bine personajele, el demonstrează în cît 
de mare măsură aparenţa face existenţa. Căci 
arta sa constă tocmai în a se preface în chip 
absolut, în a pătrunde cît mai adînc în nişte 
vieţi care nu-i aparţin. 

( . .)"Actorul ilustrează din plin, lună de 
lună şi zi de zi, acel adevăr atît de fecund 
care spune că nu există graniţă între ceea ce 
un om vrea să fie şi ceea ce el este. " 

Albert Camus ( 1 9 1 3- 1 960): 
Comedia, trad. :  Irina Mavrodin 
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MARIANA VASILE 
actrită ' 

S-a născut la Galaţi, la 1 5  iulie 1 94 7. A 
absolvit liceul la Galaţi în 1 965. În anul 1 968 
a intrat în corp-ansamblul Teatrului Dramatic 
din Galaţi, jucînd şi cîteva roluri principale. 
Nu a urmat I .A .T.C . -ul ,  ci Facultatea de 
Fi lologie la Universitatea din Bucureşti -
echivalîndu-şi studiile. Din 1 968 pînă în 1 972 
a jucat la Galaţi. Din 1 972 pînă azi se află la 
Teatrul de Stat Oradea. 

Fişă artistică selectivă: 

Mirela ("0 fată imposibilă" de V.Stoenescu, regia: Szombati Gille Otto); 
Georgică ("Muşcata din fereastră" de V.I.Popa, regia: Szombati Gille Otto); 
Lucietta ("Gîlcevile din Chioggia" de Carlo Goldoni, regia: Farkas Ştefan 
şi Eugen Harizomenov); Ea ("Singurătatea trăgătorului la ţintă" de Vasile 
Rebreanu şi Mircea Zaciu, regia: Sergiu Savin); Cassandra ("Războiul 
Troiei nu va avea loc" de Jean Giraudoux, regia: Szombati Gille Otto); 
Fata ("Ploşniţa" de V.Maiakovski, regia: Al.Colpacci); Perdita ("Poveste 
de iarnă" de W.Shakespeare, regia: Al.Colpacci); Hortansa ("Marea gară 
nouă" de Victor Ioan Frunză, regia: Szombati Gille Otto ); Dorina ("Asă- · 

seară se improvizează" de Luigi Pirandello, regia: Al.Colpacci); Patricia 
("Un week-end de adio" de Mare Sauvajon, regia: Szombati Gille Otto); 
Dora ("Jolly-Joker" de Tudor Popescu, regia: Alexandru Darie); Mama 
("Porţile" de M.Săulescu, regia: Alexandru Darie); Diana ("Examen de 
bacalaureat" de Dumitru Solomon, regia: Victor Ioan Frunză); Tereza Sa/ieri 
("Amadeus" de Peter Shiiffer, regia: Alexandru Darie); Ea, Tanţa, Ama/ia 
("Zece hohote de rîs" de Tudor Popescu, regia: Alexandru Darie ); Elena 
("Aventuriera" de Emil Braghinski, regia: Sergiu Savin) ; Franchina 
("Întunericul zilei, lumina nopţii" de Aldo Nicolaj ,  regia: Sergiu Savin); 
Bunica ("Fantastica şi trista poveste a candidei Erendira şi a nesăbuitei 
sale bunici" după Garcia Marquez, regia: Ion Sapdaru); Aneta Duduleanu 
("Gaiţele" de Al.Kiriţescu, regia: Ion Ciubotaru). 
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" UN PERSONAJ, ORICÎT DE MIC, MĂ OBSEDEAZĂ, 
MĂ FASCINEAZĂ. .. E CA UN PRIETEN" 

E.P :  Dragă Mariana, şi tu eşti unul din cazurile mai rare: ai venit la 
Oradea din cealaltă parte a ţării, din Galaţi. Erai foarte tînără cînd ai 
descins în oraşul acesta. De la început, aşa s-a întîmplat, să locuieşti, într
un apartament aflat la doi paşi de teatru, vis-a-vis, adică. Fire ospitalieră, 
moldoveancă autentică, ai fost, mereu, un om primitor, înconjurată de 
prieteni şi colegi. Ba unor colegi din Bucureşti şi nu numai, le-ai oferit şi 
găzduire temporară. La tine se putea oricînd bea o cafea bună şi tu găseai 
timp să-i asculţi pe toţi . . .  Eşti o moldoveancă uşor adaptabilă la realităţile 
bihorene, la felul de a fi al ardelenilor? 

M. V.:  N-aş zice că m-am adaptat. M-am obişnuit greu cu firea închisă 
a bihorenilor, cu spiritul lor de castă. Ei trăiesc într-un mediu destul de 
strict, limitat doar la familie, cumetri, neamuri, prieteni. Primesc cu destulă 
dificultate pe cineva. Noi, moldovenii sîntem altfel . . .  

E.P :  Mai buni, mai altruişti, mai disponibili . . .  
M. V. :  Poate nu  mai buni, dar mai comunicati vi, mai deschişi, sigur. 
E.P :  " Casă deschisă ca inima ta ". Îţi place? 
M.V.: În ce priveşte "casa mea deschisă", aşa e: la mine se putea şi se 

poate veni mai tot timpul - nu sînt nici năzuroasă, n-am nici tabieturi. În 
plus, sînt un bun ascultător, îmi place şueta şi-mi place teribil şi mica bîrfă. 
Dar, indiferent de la ce pornesc discuţiile, în final, tot la teatru ajungem. 

E.P :  Pictezi icoane pe lemn. Foarte frumoase. De unde-ţi vine acest 
talent? 

M.V.: Nu ştiu. De la Dumnezeu, cred. Sigur! 
E.P :  De ce pictezi? De unde ai învăţat? E un hobby? 
M.V.: De învăţat am învăţat de la un prieten. Nu, nu e un hobby! 

Icoanele mele mi-au fost de mare ajutor - şi material (deşi multe am 
dăruit) şi sufletesc. Pictatul mă linişteşte, îmi dă o stare bună. Are efect 
terapeutic. E drept, ca să ajung să pictez bine a trebuit să mai citesc cîte 
ceva din domeniu, să mă mai şi informez, să mă mai apropii de Dumnezeu, 
iconografia ortodoxă nu e un lucru uşor. 

E.P: Pictînd, poţi să-ţi repeţi un rol? 
M.V.:  Mdaa . . .  înconştient uneori. De fapt nu-l "repet" ci mă gîndesc la 

el. Pot. Şi o fac adesea, inconştient uneori. De fapt nu-l "repet", ci mă 
gîndesc la el. Adesea îmi vin idei bune, lucrînd . . .  De fapt, tu ştii, eu am 
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lucrat mereu cîte ceva - din salariul de actor nu s-a trăit uşor niciodată -
am făcut croitorie, bijuterii, poşete din piele, am croşetat, am tricotat, da' 
ce n-am făcut? 

E.P :  Cum iti lucrezi un rol, un personaj? Eşti o fire docilă, asculţi ce 
spune regizorul, ce-ţi cere el? Te interesează ce spune autorul în piesa lui? 
Dar ce spun criticii? 

M.V.: Hoooo! Cîte întrebări spui? S-o luăm încet. Docilă? Poate, dar 
numai cu regizorii care ştiu ce vor, îmi cer argumentat ce să fac şi mă ajută 
să merg eu spre personaj .  Încerc să nu trag personajul la mine. Îi admir pc 
cei ce pot face asta, dar eu nu pot şi ca să fiu sinceră nici nu mă prea 
interesează. Îmi place mai mult să compun, mi se pare mai incitant. Sigur 
că mă interesează ce spune dramaturgul şi da, mă interesează ce spun 
cronicile (le citesc de Ia Avizier), dar nu mă marchează. Nu-i înjur, dar îi 
judec . . .  Cînd citesc o cronică dură, dar scrisă bine şi perfect argumentată, 
nu mă întristez, chiar dacă nu mă laudă. În final, însă, eu cred că un artist, 
fie că recunoaşte sau nu, în sinea lui ştie cel mai bine, cu precizie aş spune, 
ce a reuşit şi ce n-a reuşit, indiferent de ceea ce spune un critic sau altul. 
El îşi asumă de fapt şi eşecurile şi succesele. El îşi este sieşi cel mai bun 
critic. Dacă e un artist autentic! 

De spectatori da, ţin seama. Mă bucur foarte mult cînd le place ceea 
ce fac - e, cumva, satisfacţia firească, aşa cred, că lucrul tău are o finalitate. 
De altfel nu cred că există actor care să nu fie sensibil la aplauze. N-o să 
cad în greşeala de a spune că, vezi doamne, cred în spectacolul cu mesaj . 
Nu. Dar mai cred încă, în forţa, în capacitatea etică a teatrului . Altfel mi 
s-ar părea inutil .  Spectatorul trebuie să rămînă cu ceva din ceea ce vede . . .  
cu o fărîmă, o scînteie . . .  un gînd, o idee, o fulgerare de emoţie . . .  

E.P : Totuşi n-ai răspuns la una din multele mele întrebări: cea cu 
rolurile, cu personajele tale. E poate cea mai importantă: cum te apropii 
de personaj, cum te pregăteşti, cum îl interpretezi, cum îl uiţi apoi, cum, 
. , scapi " de el? 

M.V.: Fiecare face altfel . . .  nu avem "tehnici" comune. Eu una, dacă mă 
gîndesc bine, mă aproprii în etape distincte de personajele mele. Uite: la 
prima lectură eu mă bazez pe intuiţie, pun mare preţ pe ea. Apoi, încet, 
încet, încep să-I analizez, vreau să ştiu cum e, cum gîndeşte, cum ar 
reacţiona într-o împrejurare sau alta. Ascult ce spune textul, autorul adică, 
apoi ce crede regizorul, urmăresc ce "fac" colegii mei din personajele lor. 
Toţi mă pot inspira, îmi pot da idei. După fiecare repetiţie, refac, în linişte, 
acasă, filmul repetiţiei - analizez cine ce a spus . . .  Uneori îmi dau idei 
scenografii, costumul, croiul, culoarea. La Fantastica şi trista poveste a 
candidei Erendira şi a nesăbuitei sale bunici, o sugestie extraordinară 
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mi-a venit de la coregrafă. Mişcarea pe care mi-a dat-o, mi-a dezvăluit, în 
cîteva repetiţii, faţa ascunsă a "nesăbuitei bunici" . Eu fiind, fireşte, bunica . . .  
Caut, caut. Încerc să  fac. Îi propun regizorului ceva: uneori e bine, alteori 
nu. Am insomnii, nelinişti. Şi, deodată, se declanşează un mecanism nevăzut 
şi ţac ! Găsesc ceea ce trebuie. Uneori ideea îţi vine de la colegi . Cînd 
repetam un băieţaş, Georgică în Muşcata din fereastră simţeam că nu-mi 
iese, ceva era fals. Într-o zi Simona (Constantinescu - n.n.), căreia m-am 
plîns, mi-a spus privindu-mă: "păi cum să-ţi iasă dacă repeţi tot cu fustă 
mini pe tine şi cu pantofi cu tocuri cui? Ia îmbracă-te cu un cămeşoi şi 
nişte pantaloni şi încalţă nişte tenişi." Avea dreptate: de-a doua zi mă 
zbenguiam în scenă ca un puşti . . .  

În Gîlcevile din Chioggia mi-am "găsit" personajul în  momentul cînd 
am primit costumul de scenă: fustele largi, bluzele decoltate îmi ofereau 
acea lejeritate, acea libertate cam nencontrolată de care personajul meu 
avea nevoie. Un personaj ,  te rog să mă crezi, oricît ar fi de mic sau 
neînsemnat în economia unui text dramatic, te obsedează. Dar te şi 
fascinează. Te solicită, te obligă să-I cunoşti şi să-I cucereşti. E ca o aventură! 

E.P :  Aha! Eşti o aventurieră! 
M.V.: (rÎde) De ce nu? N-am jucat eu Aventuriera? În general nu-mi 

prea plac rolurile care mi se dau pentru că ar avea ceva din felul meu de 
a fi, dar cînd se întîmplă asta, încerc să le diferenţiez cît pot de mult. De 
pildă, într-o vreme jucam femeiuşti, să le spun uşurele, tîrfuliţe . . .  

E.P :  Tu nefiind cÎtuşi de puţin genul de . . .  Să nu-nţeleagă greşit cineva 
care m1 le cunoaşte . . .  

M.V. :  (rîde) Să-nţeleagă ce  vrea! Oricum vorbim de  personaje, nu de 
mine. Încercam de fiecare dată să le găsesc ceva, un "ce" care să le 
definească, să fie numai al lor . . .  

E.P :  Fetei din Un week-end de adio, Patricia, i-ai dat un  tic, făceai 
un gest şi repetai ceva cu haz . . .  

M.V. :  Da, făceam un O cu degetele, acela care înseamnă O.K. în filmele 
americane şi spuneam mereu .,adorabil, adorabil". Odată, într-un turneu Ia 
Constanţa, am avut surpriza să aud sala întreagă cum repeta în cor după 
mine "adorabil, adorabil" . Trebuie să recunosc că mi-a plăcut chiar foarte 
mult !  

Cît priveşte modul cum mă despart de ele, de personajele mele, asta e 
o poveste lungă . . .  am putea discuta pînă dimineaţa. 

E.P :  Păi, să discutăm. Cafea avem, ba văd că ai pus pe masă şi 
o vişinată foarte bună, făcută de tine, azi nu ai repetiţie, deci timp 
avem! 
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M.V.: Dacă personajul e principal, important, complex, "partitură grea" 
- text mult, despărţirea e mai dificilă. Personajul, cu toate replicile, cu 
identitatea lui, te urmăreşte multă vreme. Uneori te şi marchează: te trezeşti 
că vorbeşţi ca el, că faci gesturi care nu sînt ale tale . . .  Încet-încet, însă -
mai ales dacă între timp repeţi în alt spectacol - îl uiţi, te îndepărtezi de 
el şi rămîne ceva care seamănă cu amintirea unui prieten . . .  

E.P :  Îmi place, eşti prima care vorbeşte despre personajul-prieten. Se 
intimplă asta şi cind personajul este negativ? Vrei să spui că te gîndeşti 
la el ca la un prieten sau ca la un duşman? 

M. V. : În definitiv, după ani şi ani ajungi să nu-i mai urăşti nici chiar 
pe inamicii cei mai afurisiţi, nu? Uiţi, ierţi. Sau nu uiţi, dar ierţi . . .  În ce 
priveşte personajele negative, ele îmi plac mai mult decît aşa-zisele personaje 
pozitive, sînt mai incitante, mai ofertante, iar profesional, înveţi mai mult 
din ele, cel puţin aşa mi se pare mie. 

E.P: Te gîndeşti cu drag la unele personaje? 
M.V. :  Ohoooo! La multe. N-am s-o uit, de pildă, pe Varia din Livada 

de vişini în regia lui Laurian Oniga; mă gîndesc cu mare drag la "nesăbuita" 
bunică din Erendira, dramatizarea lui Ion Sapdaru după Marquez, rol lucrat 
cu drag, cu Sapdaru; Emilia din Cimitirul păsărilor de Antonio Gala în 
regia Ancăi Bradu; Bemarda din Casa Bernardei Alba; la Domnişoara 
Cucu din Steaua fără nume - astea sînt mai recente. Apoi la rolul Mamei 
din spectacolul Porţile după Săptămîna luminată de M.Săulescu făcut de 
Ducu Darie şi tot de Ducu roluri greu de uitat din Jolly Joker şi Zece 
hohote de rîs . . .  Şi mai sînt . . .  Aneta Duduleanu din Gaiţele sau Mama din 
Neînţelegerea de Camus, Dorina în Astă- seară se improvizează în regia 
lui Al.Colpacci. 

E.P :  Ce apreciezi cel mai mult la colegii tăi? 
M.V. :  Generozitatea profesională. Adică să ai generozitatea de a 

recunoaşte şi reuşita şi succesul colegului tău, dar şi eşecul, rateul şi să ai 
curajul de a i-o spune, sau invers. Adică să aibă şi el curajul să-ţi spună 
deschis, nu? 

E.P :  Ce crezi despre tinerii de azi? Actori, dar nu numai . . .  
M.V. : Sînt buni, cei mai mulţi sînt serioşi, exigenţi. Sînt ş i  excepţii, 

fireşte. Unii pun preţ excesiv pe bani, pe cîştig. Nu spun că banii nu sînt 
importanţi, dar nu sînt totul . . .  Alţii, nu ştiu ei prea multe, şi nu dau prea 
mult, dar vor să li se ofere totul, aşa, pe tavă, dacă se poate. Sigur, nerăbdarea 
e un atribut al tinereţii, dar ca să primeşti trebuie să mai şi dai. 

E.P:  Dar despre teatrul care se face şi care ni se propune azi, aici, la 
noi, ce părere ai? 
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M.V. :  Nu văd destul teatru. Recunosc. Nu am cum. Văd spectacolele 
care vin în turneu (rare şi nu întotdeauna semnificative), spectacolele din 
cadrul Festivalului teatrului scurt şi cam atît. Şi ce se mai "dă" la TVR 
Cultural . Văd căutări, mulţi chiar găsesc, încercări, unele mai reuşite altele 
mai puţin. Observ deplasarea accentului pe muzică, mişcare, în general pe 
vizual. Mai văd un soi de debarasare de text şi neglijarea artei vorbirii. Un 
alt fel de spectacol, unde textul de fapt e doar un pretext, el putînd fi 
eliminat uneori cam prea cu multă uşurinţă. Dar, toate aceste căutări, sînt 
sigură că vor duce la ceva foarte bun. Şi asta îmi place. Ce nu-mi place, 
sînt "modele". De exemplu, cea mai răspîndită, moda nudului . Nu sînt o 
pudibondă absolut deloc, şi-mi place şi mie să văd un corp gol pe scenă, 
dar numai dacă este absolut necesar. Altfel devine pur şi simplu vulgar. Şi, 
din păcate, s-a cam abuzat se pare de nuditate pe scenă. Urmăresc bucuroasă, 
teoretic, sau cînd am ocazia, spectacolele regizorilor şi scenografilor care 
îmi sînt prieteni, Ducu Darie, Maria Miu, Victor Frunză, Adriana Grand, 
şi mă bucur din toată inima de succesele lor, ba chiar sînt mîndră. Zic şi 
eu ca-n filmele americane cînd un personaj are un succes: "Ştii, e prietenul 
meu". 

E.P. :  Crezi în obiectivitatea cronicarilor, a criticilor? Sau, după cîte 
am înţeles, nu prea şi nu întotdeauna . . .  

M. V.: A,  să  nu crezi cumva că-i bănuiesc pe toţi de subiectivism, deşi, 
dacă ne gîndim bine, cronicile reprezintă punctele de vedere, evident 
subiective, ale autorilor lor. Mi se pare firesc: cronicarii sînt şi ei oameni, 
au gusturi diferite . . .  ştii tu foarte bine, că şi tu scrii cronici uneori. Mai ales 
de cînd ai plecat din secretariatul l iterar. 

Ceea ce nu înţeleg însă sînt nişte jocuri pe care înainte nu le-am sesizat. 
Să mă explic : cronicarii se duc, grămadă, să vadă, să zicem, spectacolele 
lui X sau Y. E foarte bine. Şi scriu toţi despre el şi scriu bine dar - sau 
mi se pare mie? - la următorul spectacol al respectivului teatru, dacă nu 
mai e semnat de un regizor important nu vine nici un cronicar. De obicei 
motivează că nu pot, că n-au timp, că e frig, că se duc în altă parte. Şi nu 
vin. Dacă teatrul are norocul şi bani să mai colaboreze cu vreun regizor 
important, povestea se repetă: iar vin cronicarii (1 0- 1 2 ! ) ,  iar e eveniment. . .  
dacă nu, nu! Ce  se  întîmplă? Cronicarilor l e  vor rămîne absolut necunoscuţi 
actorii care nu joacă în "spectacolele-eveniment". Şi, să recunoaştem, nu 
pot juca toţi, nu? Mă întreb atunci, cum ar putea ei urmări, să zicem, 
traseul profesional al unui tînăr regizor sau actor, evoluţia lui de la an la an? 
Şi nu poţi şti dacă nu cumva unul din ei nu va deveni mîine celebru. Nu? 

E.P. : Nu vreau să te contrazic. În mare parte ai dreptate - aşa stau 
lucrurile. Şi nici să aduc laude deşi le merită! - regretatului Valentin 
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Silvestru, dar el îi ştia pe toţi actorii din toate teatrele - nu-i confunda pe 
cei din Oradea cu cei din Cluj sau din Arad. Ştia ce-a jucat fiecare, cum 
a fost, indiferent dacă-/ lăuda sau îi adresa critici aspre. Uneori însă, nu 
neg, era nedrept şi el şi foarte greu îi puteai schimba convingerile. Dw; 
dacă mă gîndesc bine, nici lui nu-i arătam spectacolele de duzină, cu 
piesuţe, comedioare aşa-zise (el /e-a botezat) . . descreţitive ". De fapt teatrul 
avea mare nevoie şi de spectacole mai uşurele, pentru Băile Felix, dar 
chiar şi pentru publicul din Oradea care aştepta şi asemenea spectacole . . .  
Valentin Silvestru ştia, dar se  mai ş i  prefăcea, ocolindu-le, că nu  ştie de 
existenţa unor asemenea spectacole în repertoriul teatrului. Poate e bine, 
cine ştie, ca totul să se schimbe - să nu mai semene nimic cu ce se făcea 
înainte, nu? 

M. V. : Poate . . .  Doar n-o să regretăm la nesfîrşit ce a fost. 
E.P :  Ştiu că eşti de ani de zile prietenă cu Mariana Presecan, actuala 

directoare artistică a Teatrului din Oradea. Consideri asta un avantaj? 
M.V. : Nu. Mai degrabă un dezavantaj . Înainte ne vedeam aproape zilnic 

la o cafeluţă. Acum are prea mult de lucru, este mult mai solicitată, mai 
obosită şi vine pe la mine destul de rar. Sigur, e de înţeles, are alte răspunderi, 
are un program estetic de urmărit, un program destul de ambiţios şi destul 
de greu de realizat, dar îţi dai seama că-mi lipsesc şuetele de altădată (sînt 
cam egoistă nu?). Iar de favorizat, vezi şi tu, că nu mă favorizează (nici 
nu am pretenţia), am jucat puţin anul ăsta . . .  

E.P : Aşa e. Parcă numai În . . Soacra cu trei nurori ", nu?  Voi aveţi o 
viaţă scenică plină de surprize. Sînt stagiuni în care un actor joacă pînă 
la epuizare şi altele în care de-abia-i vezi numele pe un afiş . . .  Oricum, îţi 
mulţumesc pentru această convorbire. Ai pierdut poate un timp preţios în 
care ai fi pictat poate o icoană a Sfintului Gheorghe, de pildă, nu? 

M.V. :  Ţi-am spus doar că-mi plac şuetcle, iar tu în acest domeniu 
eşti as. 

E.P.:  Ha-Ha! Îţi mulţumesc şi-ţi promit că mai trec pe la tine . . .  
M.V. :  Nu te  cred. De cînd nu mai lucrezi în  teatru, vii foarte rar pe la 

mme . . .  
E.P.: Bine zici . .  în teatru ", dar lucrez mult mai mult "pentru " teatru . . .  

Dovada: acest interviu! Pa! Plec. Mă grăbesc . . .  
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"
În rîs se manifestă libertatea omului, în 

plîns necesitatea. Avem nevoie · azi să de: 
monstrăm libertatea. ( . .  ) 

Lumea actuală nu mai poate fi stăpînită 
în forma dramei istorice pentru simplul motiv 
că nu mai găsim eroi tragici, dar ce de mari 
tragedii puse în scenă de către călăii de 
anvergură mondială şi cîte victime · ucise de 
maşinile căsăpitoare. " 

Friedrich Diirrenmatt ( 1 92 1 - 1 990): 
Probleme de teatru, trad. : L.C. 
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DANIEL VULCU 
actor 

S-a născut la Sibiu, pe 1 3  iunie 1 957. 
A absolvit Liceul Gh.Lazăr din Sibiu ŞI 

Facultatea de Teatru de la Tîrgu-Mureş în anul 
1 983 ,  clasa prof.Mihai Gingulescu, Cornel 
Popescu şi Constantin Codrescu. A venit la 
Oradea, la Teatrul de Stat şi a rămas aici. 

E căsătorit cu Luminiţa (medic) şi au o 
fetiţă, Daniela. 

Fişă artistică selectivă: 

Vaita ("Miraculoasa carieră" de Tauno Yliruusi, regia: Eugen Ţugulea); 
Castor şi Polux ("Examen de bacalaureat" de Dumitru Solomon, regia: 
Victor Ioan Frunză); X ("Apa" de Dumitru Solomon, regia: Victor Ioan 
Frunză); Balint ("Cele trei nopţi ale unei iubiri" de Hubay Mikl6s, regia: 
Dan Alecsand.rescu); El, Vicu, Gogu ("Zece hohote de rîs" de Tudor Popescu, 
regia: Alexandru Darie ); Gerardo ("Maestrul cîntăreţ" de Franz Wedekind, 
regia Laurian Oniga); Lord Bobberly ("Mătuşa lui Charley" de Brandon 
Thomas, regia; Eugen Mercus); Violonistul ("Abatorul" de Slawomir 
Mrozek, regia: Al.Colpacci); "Iubirea-i doar o glumă?" - spectacol de 
divertisment (regia şi scenariul); Trinculo ("Furtuna" de W.Shakespeare, 
regia: Tudor Chirilă); Triplu rol Ţane ("Trei gemeni veneţieni" de Antonio 
Mattiuzzi, regia: Cristian Ioan); Ferdinando ("Arrivederci, Livorno" de 
Carlo Goldoni, regia: Cristian Ioan); Vagabondul ("Omul care a văzut 
moartea" de Victor Eftimiu, regia: Eugen Harizomenov); Jacques ("Cum 
vă place" de W.Shakespeare, regia: Al.Colpacci); Contele Almaviva 
("Bărbierul din Sevilla" de Beaumarchais, regia: Alice Barb ); "Exerciţii 
de stil" - adaptare liberă după Raymond Queneau de Mircea Morariu şi 
Daniel Vulcu (interpretare şi regie); "Cabaret în familie" - spectacol 
semnat în calitate de scenarist, regizor şi interpret. 
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"PUBLICUL TREBUIE SĂ RECUNOASCĂ 
VEDETA . . .  " 

E.P :  Bună ziua, Daniel. Servus, cum spunem noi, ardelenii. Întîlnirea 
noastră are loc în cafeneaua ta cu nume teatral - " La Masca ". A tmosfera 
e prietenoasă, pereţii sînt plini de fotografii ale artiştilor, ambianţa e 
perfectă pentru o convorbire pe teme teatrale. Hai să încep cu o întrebare 
cu care, de fapt, voiam să încheiem, şi anume: cum ţi-a venit ideea să 
deschizi în beciul Muzeului /. Vulcan (în curte se află şi redacţia revistei 
Familia), o cafenea? 

D.V.: În primul rînd îţi spun "bine-ai venit" la La Masca. Aşadar, cum 
mi-a venit ideea? Pur şi simplu iniţial voiam să deschid un Cafe-theatre, 
ceva în genul localurilor de acest fd din Occident. Unde nu se mănîncă, 
se bea doar şi se organizează, normal, spectacole de cele mai diverse 
facturi. Mi-am dat seama însă că n-o să rezist financiar şi am deschis acest, 
să-i zic mic restaurant. 

E.P :  Dar ai păstrat totuşi, din proiectul iniţial, podiumul pe care se 
poate juca. Şi pereţii, uite, i-ai acoperit cu pozele artiştilor . . .  Au şi jucat 
aici, Coca Bloos, Florin Piersic jr. şi alţii, în cadrul Festivalului de Teatru 
Scurt. Şi nu numai atunci . . .  şi nu doar ei. S-au lansat aici cărţi, s-au rostit 
poezii, se cîntă jazz. Vin artişti, poeţi, ziarişti, beau un suc, o cafea, o 
bere . . .  un pahar de vin . . .  E un loc de întîlnire foarte plăcut. 

D.V. :  Da. Şi mie îmi face plăcere să le fiu gazdă primitoare. Mai toţi 
îmi sînt prieteni . . .  

E.P :  Voi continua să-ţi pun întrebări incomode, Daniel. De ce refuzi 
roluri, uneori? 

D.V.: O să-ţi răspund. Din mai multe motive: 
- uneori nu sîntem compatibili eu şi regizorul - asta, ca să fiu elegant; 
- alteori nu sînt convins că acel rol mi se potriveşte; 
- sau nu am, pur şi simplu încredere în regizor. Sau chiar deloc în piesă . . .  
E.P :  Se spune despre tine că ai fi un actor dificil, capricios . . .  
D.V.:  De ce? Poate pentru că pun întrebări, iscodesc, vreau să ştiu 

exact ce joc? Pentru că am îndoieli? Altfel de ce-aş fi dificil, capricios? 
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E.P :  Dar dacă un regizor renunţă el la tine, nu te vrea, nu prezinţi 
încredere, ce faci? 

D.V. :  Nimic. E dreptul lui să facă distribuţia care-i convine. Dar eu voi 
continua să cred că şi actorul are personalitatea lui şi nu e supus total 
regizorului (şi uneori capriciilor sale). 

E.P :  Dar cu colegii, cu partenerii cum te înţelegi? 
D.V. :  Foarte bine. Îmi plac partenerii puternici care nu te trag în jos, 

cum se spune . . .  Îmi place să comunicăm pe scenă, să ne privim în ochi. 
E.P :  Chiar dacă în particular nu vă iubiţi prea tare? 
D.V. :  Chiar. Sinceritatea pe scenă este foarte importantă. Acolo nu 

plăteşti poliţe, nu urăşti, numai dacă ţi-o cere rolul. 
E.P :  Te apropii greu de un personaj? 
D.V. :  Depinde de cît e de puternic şi de ce-ţi pretinde regizorul. Dacă 

te îndrumă bine, atent, competent, cauţi, cauţi şi intri încet-încet în biografia 
lui. A personajului, adică. Mergi spre el . Dacă eşti lăsat să faci cum crezi 
tu, ai tendinţa să-I aduci pe el spre datele tale, ceea ce e mult mai uşor, dar 
rezultatul nu e acelaşi. Cel puţin cu mine aşa stau lucrurile. 

E.P :  Pui mare preţ, văd, pe o colaborare de la egal /a egal cu regizorul. 
În fond, sînteţi deopotrivă creatori şi relaţia e de dorit a fi una de cooperare, 
de conlucrare şi nu una tensionată, în care regizorul-tiran îşi impune cu 
orice preţ punctul lui de vedere. 

D.V. :  Suport chiar şi un regizor-tiran, numai să simt eu că ştie ce vrea, 
că se comportă ca un profesionist: serios, exigent, coerent, sigur pe el, cu 
idei limpezi şi soluţii rezonabile. Am lucrat cu tot felul de regizori . Chiar 
şi cu colegi actori - nu cred că se poţ plînge de mine. 

E.P :  Care este, după tine, regizorul ideal sau măcar pe-aproape? Ai  
amintit cîte ceva . . .  

D.V. : Am lucrat foarte bine cu regizori care au stiluri de lucru foarte 
diferite. Nu m-a deranjat. Mă adaptez din mers. Nu-mi plac regizorii care 
ne cred pe noi actorii nişte marionete, păpuşele uşor de manevrat, executanţi 
docili. Îmi place să lucrez cu regizorii talentaţi care văd în noi oameni vii, 
cu idei şi imaginaţie . . .  Am lucrat excelent cu Alexandru Colpacci, cu 
Victor Ioan Frunză şi cu Ducu Darie, cu Cristian Ioan, cu Sergiu Savin, cu 
Alexander Hausvater şi cu alţii . . .  Ce au ei comun? Iubesc actorul, îl 
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stimează, îl preţuiesc, ştiu că ei se exprimă prin actor şi ştiu să lucreze cu 
el, să-1 stimuleze, să-I ajute să dea ce are el mai valoros - şi chiar să se 
cunoască mai bine, prin ce face, pe el însuşi. 

E un proces foarte complicat, dar fascinant, drumul actorului spre 
personaJ . 

E.P :  Dar de eliberat de personaje, ţi-e greu? 
D.V. :  Uneori, da. Alteori, nu. Iarăşi depinde de personaj .  
E.P : Îmi amintesc foarte bine de un personaj (episodic în fond) pe 

care-! făceai într-unul din .. hohote le " cele 1 O de rîs, ale lui Tudor Popescu. 
Cu Ducu Darie . . .  Se cînta o arie din " Elixirul dragostei " de Donizetti. Tu 
erai un ţigan, parcă. Scenuţa nu era lungă, dar conţinea atîta emoţie şi era 
aşa de bine făcută că, uite, mi-a rămas întipărită în minte. 

D.V. :  Da. E meritul lui Ducu. Totul era gîndit milimetric. Inclusiv 
efectele. La Frunză era la fel .  Îţi aminteşti Apa lui D .Solomon? Am jucat
o exact acum 20 de ani, în decembrie 1 984. Ce spectacol frumos! 

E.P :  Premiat, de altfel, cu vreo 3 premii la Festivalul Teatrului Scurt 
- Premiul !, Premiu de regie, premiul de scenograjie. Erai o vedetă, Daniel, 
după doi-trei ani . . .  

D.V.: Da. Eram. O vedetă se  creează. Azi tinerii fac parte dintr-o masă 
de artişti. Nimeni nu mai ştie de vedetele Oradiei - facem prinsoare? 
Pentru a crea vedete e nevoie să se pună în mişcare o întreagă maşinărie. 
Publicul trebuie să recunoască vedeta, s-o caute, să vină la spectacol pentru 
ea. Eu aveam publicul meu . . .  

E.P :  Dar parcă nici publicul nu mai e cel care era . . .  Nici numeric, 
măcar . . .  

D.V. : Categoric, nu. Jucăm puţin, nu  avem manageri culturali pregătiţi 
să facă faţă cerinţelor acestui timp. Mă refer aici la acei manageri care ar 
trebui să reprezinte instituţiile de cultură în cadrul "ordonatorilor de credite". 

E.P : Dar teatrul (instituţia!) e preocupat de public? 
D.V: N-aş zice. Prima premieră am scos-o în decembrie. Şi s-au dat 

patru reprezentaţii. Nu mai jucăm pînă după 3-4 ianuarie. La a doua premieră 
repetiţiile încep în februarie. Jucăm foarte puţin. Publicul aşteaptă din 
partea noastră toate genurile, cred: dramă, comedie, tragedie. 
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E.P : Poate nu aşteaptă nimic. Totuşi trebuie ,. momit " cu ceva . . .  Dar 
cei care vă dau banii, pe ei nu-i interesează ce faceţi voi aici? 

D.V. :  Nu. Conduc oameni politici care nu se pricep la teatru şi nici nu 
le prea pasă. De fapt, ştiind că sînt parcă vreo 1 8  mii de studenţi în Oradea, 
mă întreb: ăştia ce fac în timpul liber, că pe la teatru vin prea puţini. E o 
studenţime cam atipică, l ipsită de tradiţie, nu crezi? În marile centre 
universitare, bunul gust se transmite de la o generaţie la alta. În Oradea 
sperăm ca el să fie în formare. 

E.P :  A m  mai vorbit despre asta, nu o dată. Înainte erau activiştii 
de partid. N-am scăpat de ei? Ce judecăţi de valoare asupra artei 
emit ei? 

D.V. :  Nu, de bună seamă, nu. Pericolul politizării e imens. Toţi îşi pun 
în funcţii oamenii lor. C-aşa-i românul. . .  

E.P : Tu eşti adeptul descentralizării . . .  al regionalizării. 
D.V. :  Da, a unei decongestionări - şi a unei mai bune împărţiri 

administrativ, vorbind, a bugetelor. Cu respectul cuvenit pentru cei care 
muncesc cinstit şi n-ar trebui obligaţi să-i ţină-n spate la nesfîrşit pe leneşi 
de-aiurea în ideea (falsă!) că şi ei trebuie să trăiască. S-ar naşte instituţii 
speciale pentru a conduce BINE, CORECT prin specialişti, nu prin 
politicieni. S-ar stîrpi şi corupţia. 

E.P : Unele voci spun că aţi face nişte jocuri periculoase. 
D.V.: Da, evident. E uşor să combaţi, doar că trebuie să ai şi argumente. 
De partidele oltenilor şi ale moldovenilor nu s-a speriat nimeni. Ardealul 

a fost întotdeauna o chestiune mai delicată . . .  
E.P :  Fiindcă tot am ajuns la politică, te-aş întreba dacă crezi că e 

bine ca un actor să facă politică sau măcar să aibă un dezvoltat simţ 
civic? Tu eşti unul din actorii care, în decembrie '89 ai fost printre 
revoluţionari. 

D.V.: Da, am fost şi socot că şi actorii pot fi buni politicieni. De ce 
oare poţi vedea primari şi prefecţi ingineri, senatori şi deputaţi avocaţi, şefi 
de stat, miniştri, economişti, chiar ingineri jurnalişti şi nu poţi accepta 
actori în orişicare din aceste funcţii� 

E.P :  Dar Reagan n-a fost actor? Dar Caramitru sau Pleşu n-au fost 
miniştri? 
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D.V. :  Ba da, au fost. Foarte bine. Pentru asta şi pledez. Să ştie politică, 
să fie infonnaţi, să-i intereseze şi, dacă se poate, să-i şi doară de poporul 
lor. Să fie luptători ! Doar sînt oameni, cetăţeni şi ei, nu? Şi au drepturi şi 
obligaţii în ţara aceasta. 

E.P :  Spune ceva de familia ta. 
D.V. : Am o fetiţă de un an şi trei luni pe care o cheamă Daniela şi 

seamănă mai mult cu tata, deşi mi-aş dori să nu-l urmeze în profesie. Ar 
fi preferabil să devină medic, ca mama ei, Luminiţa. 

E.P :  Ne oprim aici. Îţi mulţumesc pentru ospitalitate şi pentru timpul 
pe care mi l-ai acordat. Cu bine! Succes! Baftă! 

245 

https://biblioteca-digitala.ro



Începem să discutăm despre cei tineri. Mă rog, au toate 
cusururile! (Noi, în schimb - se presupune - toate calităţile.) 

Argumentele se repetă. Im; între timp, tinerii îmbătrînesc. 
Dar vin alţii. Şi aşa mai departe. Aşa cum există chestiunea 
tineretului, este şi aceea a «bătrînetului» . . .  

Multe prostii solemne comit oamenii de vîrsta noastră, dar, 
de cele mai multe ori, repetă pe cele vechi. Nu le lua în seamă. 

Aspiră la voluptatea erorilor inedite! 
Şi mai ales, nu da sfaturi la alţii, cum îţi dau eu acuma! 

Este cel mai clasic avertisment - aproape un simptom. 
Nu cumva ai îmbătrînit înainte de a fi tînăr? Nu cumva 

preţuieşti în aur pieritor strălucirea nemuritoare a versului? 
Nu cumva un surîs, înainte de a fi o promisiune de voluptate, 
află anevoie, în pieptul dumitale, drumul inimii? 

Fiindcă, trebuie să-ţi mărturisesc, rămîn îndurerat cînd vă 
surprind obosiţi înainte de a munci, trişti înainte de a fi cunoscut 
suferinţa, disperaţi înainte de a fi clădit iluzii. 

Pe umerii fiecăruia dintre noi cade, la un moment dat, povara 
lumii; aşteaptă clipa aceea cu neliniştea şi cu teama ât care se 
aşteaptă o mare cinste. Nu-i este dat oricui să răspundă, fiindcă 
nu oricine este întrebat. Dacă viaţa îţi aduce acest omagiu - de 
a te alege ca martor - primeşte experienţa. Ea este totdeauna 
înălţătoare, dar nu totdeauna profitabilă. 

Un proverb francez spune: «Bătrînii se duc şi tinerii nu mai 
vin». 

Ca să vii, nu e nevoie, însă, să te grăbeşti. Şi, mai ales, nu 
e nevoie să faci prea multe concesii. Vei lăsa destui fulgi pe 
drum. 

Cît despre bătrîni, lasă-i să se ducă singuri. 
Nu le da brînci. " 

N.Carandino, D e  la o zi l a  alta 
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DESPRE UN DEBUT DE ACUM .... 30 DE ANI 

MARIANA NEAGU, ILEANA IURCIUC, 
MIRCEA CONSTANTINESCU, 
RADU VAIDA 

- Mariana şi Ileana au rămas la Oradea -

E.P:  Dragi colegi, faceţi parte dintr-o promoţie foarte bună (am aflat 
de la profesorii voştri şi v-am văzut În spectacol); aţi avut norocul să-i 
aveţi profesori pe Sanda Manu şi Octavian Cotescu - două nume de prestigiu 
din teatrul românesc. Aţi jucat pe scena Cassandrei În cîteva spectacole 
remarcabile (" Opera de trei parale ", " Regele cerb ", "Pălăria florentină ", 

" SÎmbătă la Veritas "). Cronicarii v-au remarcat, au urmărit cu interes 
evoluţia voastră de-a lungul celor patru ani. Au scris mult şi frumos despre 
întreaga voastră promoţie. Vă vor urmări, sînt convinsă, în teatrele în care 
aţi plecat. " Urîţi ca " plină de farmec a promoţiei - cum o numea, mucalit, 
cronicarul revistei TEATRUL pe Ileana Jurciuc - a venit şi ea la Oradea. 

De fapt, aici doream să ajung. Aţi venit la teatrul orădean patru colegi: 
Mariana Neagu, Ileana lurciuc, Radu Vaida şi Mircea Constantinescu. 
Fericită întîmplare (de fapt n-a fost tocmai o întîmplare), deopotrivă pentru 
voi şi pentru teatru. Un grup de tineri aduce, fără îndoială, un suflu 
proaspăt, entuziasm . . .  

Aş dori să stăm puţin de vorbă, să dăm ocazia publicului spectator să 
vă cunoască prin intermediul acestei convorbiri. 

Vă rog să ne spuneţi pentru început, ce anume v-a îndemnat să 
îmbrăţişaţi profesiunea de actor? Cum aţi ajuns la . . .  teatru? 

Mariana Neagu: Vreau să-mi amintesc de dorinţa fierbinte a adolescentei 
de a deveni actriţă. Vreau să uit examenele de admitere (eu am dat două), 
care nu sînt întotdeauna concludente. Am norocul să fac o meserie care
mi place şi pentru care voi "uita" întotdeauna, orice . . .  

Ileana lurciuc: Părinţii mei voiau să  devin doctoriţă, să  am o profesiune 
serioasă. l-am convins că nu poţi fi doctor dacă nu eşti extrem de serios. 
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Am dat examen la Institutul de Teatru şi am reuşit. Cred că i-am convins 
şi pe părinţii mei . . .  

Mircea Constantinescu: Dacă ar  fi să răspund "frumos", aş  spune că 
la început, copil fiind, mă strîmbam cam des în oglindă, apoi îi imitam pe 
cei mari cu oarecare "succes de public", făcîndu-mi colegele să rîdă. Dorinţa 
"de a mă da în spectacol" s-a născut de timpuriu. Am în familie doi actori 
- primele mele contacte cu scena au avut loc în copilărie. Nici nu-mi 
închipuiam că aş putea deveni altceva. 

Radu Vaida: Să fiu sincer, am dat examen de admitere la Institutul de 
teatru din comoditate şi poate, din snobism. Îmi închipuiam că a fi actor 
e şi frumos şi uşor. Eram convins că voi reuşi. Ce vreţi, ardelean căpăţînos! 

Din fericire, ucenicia mea a însemnat Octavian Cotescu (omul de la 
care am învăţat tot ce ştiu), a mai însemnat cîteva mici roluri la Teatrul 
Bulandra - cea mai bună trupă de la noi a fost pentru mine o adevărată 
şcoală de teatru. 

E.P :  Radu Vaida a anticipat cu răspunsul său o întrebare pe care 
voiam să v-o pun: era legată tocmai de institut, de zestrea profesională pe 
care v-a oferit-o. 

Mariana: Am învăţat că realizarea unui rol presupune o muncă 
complexă, o coordonare a tuturor elementelor care compun rolul, cuvîntul, 
mimica, mişcarea. 

Mircea: Profesoarele mele - Sanda Manu şi asistenta Geta Angheluţă -
m-au învăţat ce înseamnă cunoaşterea personală, cum să te dezbari de 
prejudecăţi, şi un lucru foarte important pentru un tînăr: în fiecare om există 
nebănuite şi infinite posibilităţi. Important este să le descoperi şi să le fructifici. 

Ileana: Aş putea repeta cele spuse de Radu. Am fost eleva lui Octavian 
Cotescu. De la el am deprins nu numai cîteva din secretele meseriei noastre, 
ci şi seriozitatea cu care trebuie să te apropii de fiet:are personaj .  Studiul 
său îndelung, pînă în momentul găsirii tonului exact al personajului în 
contextul spectacolului. 

E.P : La repartizare aţi ales Oradea. Ce aţi auzit despre Teatrul de Stat 
din Oradea înainte de a veni aici? De ce l-aţi preferat altor teatre?  

Radu: Am văzut la  Bucureşti spectacolul lui Colpacci "Aceşti îngeri 
trişti".- Mi-a plăcut. L-am revăzut pe Eugen Harizomenov, pe care-I ştiam 
din Cluj şi care a făcut, cred, un Ion execepţional. În rest, ştiam că este un 
teatru serios, în care se încearcă lucruri interesante. 
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Mariana: Mi s-a vorbit frumos despre teatrul din Oradea. Am cttlt 
cronici bune despre tumeele la Bucureşti şi mi s-a părut un cîştig profesional 
să-mi încep meseria, împreună cu colegii mei, într-un teatru în care voi 
putea juca mult. Colegi de-ai mei, cunoscuţi care văzuseră anul trecut 

"Play Strindberg" de Diirrenmatt în regia lui Szombati Gille Otto, mi-au 
spus lucruri extrem de frumoase despre el. Ştiam apoi că aici s-a născut 
şi un spectacol foarte bun cu "Ploşniţa" lui Maiakovski (piesă din care am 
lucrat şi noi un fragment, la clasă), în regia lui Al.Colpacci. 

Mircea: Ştiam foarte puţine lucruri, e drept, despre teatrul orădean, dar 
profesoara mea Sanda Manu mi-a vorbit foarte frumos despre oraş şi despre 
colectiv şi m-am hotărît să vin. 

Ileana: Fiind din Arad, eu cunoşteam mai bine teatrul orădean. Văzusem 
şi spectacole, cunoşteam actori, ştiam că are, în general, un repertoriu serios. 

E.P: Nu v-a speriat gîndul plecării din capitală într-un teatru din 
provincie? De fapt, cînd socotiţi că un teatru (fie el şi din Bucureşti) poate 
deveni provincial? 

Mariana: Aşa cum spui, chiar şi un teatru din capitală poate (şi are, 
uneori ! )  spectacole uşurele, cu piese neînsemnate, lipsite de o concepţie 
regizorală fermă. Eu cred că spectacole bune şi foarte bune se fac şi în 
teatrele din ţară, dar se vorbeşte prea puţin despre ele. Apoi, cei cîţiva 
regizori foarte buni - Liviu Ciulei, David Esrig, Lucian Pintilie, Sanda 
Manu, Dinu Cemescu - pun în scenă mai mult în Bucureşti, deci e firesc 
să se vorbească mai mult despre spectacolele lor. 

Nu-i mai puţin adevărat însă, că se ridică acum o pleiadă de tineri 
regizori foarte talentaţi, risipiţi prin teatrele din ţară: Aureliu Manea, Alexa 
Visarion, Al.Colpacci, Sergiu Savin, Cătălina Buzoianu, Dan Micu, Silviu 
Purcărete, Nicolae Scarlat, Belgrader, Iulian Vişa şi alţii. Care vor şti, sînt 
sigură, să imprime în continuare seriozitate şi profesionalitate spectacolelor 
pe care le vor semna. 

Mircea: Pe mine mă sperie atributul de "provincial". Îl alătur ideii de 
teatru la care oamenii vin doar să se "distreze" şi nu să se "amelioreze" 
- în sensul încercării de a-şi descoperi micile sau marile lor adevăruri prin 
participarea, înţelegerea şi asimilarea Marelui Adevăr - cum ar spune Jan 
Kott - pe care îl sluj im noi, actorii: spectacolul. 

Cît priveşte spectacolele aşa-zise de "provincie", îmi sînt la fel de 
nesuferite oriunde s-ar naşte: în oraşe la depărtare de 500 km de capitală 
sau în inima ei . 
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E.P:  Conducerea teatrului a considerat că e bine să fiţi distribuiţi în 
rolurile principale ale piesei lui MSebastian, " Steaua fără nume ". Un 
debut într-o piesă românească. Poate ar fi fost şi mai bine ca debutul să 
se fi întîmplat într-o piesă românească contemporană, cu eroi de vîrsta 
voastră -fapt ce se va petrece probabil nu peste multă vreme, în spectacolul 
cu cea mai nouă piesă a lui D.R.Popescu, pe care o vom monta aici. 
Deocamdată însă, e Sebastian şi " Steaua fără nume ". 

Ileana: Mă bucură colaborarea cu Szombati Gillc Otto, i-am văzut 
cîteva spectacole. Rolul Elevei mi se potriveşte şi-mi place. După Domniţa 
din "Noaptea albă" de Mircea Bradu, iată încă un rol pentru vîrsta mea, rol 
foarte diferit ca factură şi care mă solicită din plin. 

Mircea: Piesa lui Sebastian corespunde stării mele de spirit, chiar dacă 
generaţia mea alege între duioşie şi luciditate pe aceasta din urmă. În mine 
trăieşte încă un spectacol pe care l-am auzit la radio; încerc să văd în 
Udrea un tînăr profesor de muzică dezamăgit de lumea în care este nevoit 
să trăiască, de îngustimea şi lipsa ei de sens. Efortul lui de a face totuşi 
ceva pentru a se menţine în sfera muzicii, a trăi pentru muzică, este 
impresionant. Îl voi seconda pe Radu Vaida (Miroiu) cu prietenie; cei doi 
sînt un cuplu din aceeaşi familie spirituală şi noi ştim foarte bine ce avem 
de făcut. . .  

Radu: Deocamdată, în repetiţii ,  încercăm totul; ne  încercăm, de fapt, 
pc noi înşine. Pentru mine, Miroiu este un rol foarte greu. Mă gîndesc la 
Radu Beligan . . .  A fost un Miroiu excelent. Miroiu al meu este apropiat de 
mine ca vîrstă: va trebui să-i găsesc tonul exact, toate nuanţele, să-I simt; 
nu e uşor, dar sper să-I înţeleg şi să-i fac şi pe spectatori să-I priceapă. 
Miroiu este un visător dar şi un om binecrescut, agreabil, sensibil, uşor 
timid, dar nu prăpăstios; un visător dar şi un om de ştiinţă adevărat. În 
fond, un om normal, care, privit prin nişte lentile deformatoare de semenii 
lui, poate părea ridicol. Dar nu este. 

Mariana: Mona a însemnat pentru mine o nesperată surpriză. Acest 
lucru mă onorează şi mă obligă să fiu la înălţimea încrederii acordate. 

E.P :  Cum v-au primit colegii? 
Toţi: Ne-au primit foarte bine, cu multă căldură. Avem colegi simpatici 

şi buni profesionişti. 
Radu: N-ai observat? La prima repetiţie mi-am pus cravată şi costum. 

Pentru mine era sărbătoare. Colegii noştri erau toţi ochi şi urechi. Ne 
urmăream unii pe alţii cu interes. 
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E.P :  Veţi rămîne la Oradea? De ce depinde asta? 
Mircea: Încă nu ştiu, peste vreo trei luni îţi voi răspunde . . .  
Mariana: Cred că de  integrarea mea în colectiv, de colectiv ş i  de 

regizori, de stilul de lucru, de rezultate, de modul cum este stimulată, 
dirijată şi dezvoltată pregătirea mea artistică. 

E.P :  Care credeţi că este relaţia ideală regizor-actor? 
Ileana: De colaborare permanentă, de prietenie. 
Mariana: Între regizor şi actor este necesară comunicarea şi înţelegerea 

reciprocă. 
Mircea: Regizorul trebuie să-I cunoască pe actor şi actorul, la rîndul 

lui, pe regizor. Atunci vor izbuti să înainteze, mînă în mînă, alegînd din 
hăţişul de tentaţii pe cele care se potrivesc cel mai bine piesei şi 
spectacolului. 

E.P :  La ce roluri şi piese vă gîndiţi pentru viitor? 
Ileana: La piese bune, mai ales piese cu subiecte care interesează 

tineretul; la personaje consistente şi frumoase, pe care să le creadă lumea. 
La comedii. 

Radu: Eu unul mă gîndesc la ce lucrez. "Carpe diem". 
Mariana: Mi-ar plăcea s-o joc cît mai curînd pe Melania din "Copiii 

soarelui", sau pe Fiokla din "Căsătoria" lui Gogol. 
E.P : Chiar aşa? Visezi rolul Peţitoarei, Mariana? 
Mariana: Bineînţeles ! Ce rol !  
Mircea: La un rol care mi  se  potriveşte, în care pot să fiu . . .  eu! ! !  
E.P : Vă place poezia? Citiţi de obicei poezie? 
Mariana: Da. Citesc mereu pe Arghezi, pe Blaga, pe Sorescu. Îi citesc 

pe Esenin, pe Baudelaire, pe Villon. 
Mircea: Nu recit des, dar citesc mereu Eminescu, Shakespeare, Arghezi . . . 
Ileana: Cînt songuri din Brecht, citesc pe Sorescu, pe Voiculescu. 
E.P :  Cum vedeţi posibilă păstrarea tinereţii În meseria voastră ? 
Mircea: Bucuria de a exista, curiozitatea, lectura, exerciţii ale voinţei 

şi ale trupului şi, mai ales, să tinzi spre ceea ce Ingmar Bergman numea 
"conştiinţă artistică". ("Atunci cînd Eul şi-a atins punctul de topire, se 
produce acel aliaj între credinţă şi supunere, care se numeşte conştiinţa 
artistică"). 

Mariana: În meseria noastră, păstrarea tinereţii este esenţială. Să fii 
mereu tînăr înseamnă să ştii să fugi de rutină, de cabotinism, de multele 
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tare ce pot apărea cu timpul (nu cu vîrsta) în această meserie. Aceasta se 
poate realiza printr-o continuă muncă de autodepăşire, prin păstrarea 
interesului şi pasiunii pentru frumos, mereu vii, pentru oameni, pentru 
nou; printr-un efort continuu de a fi tu însuţi, proaspăt şi receptiv la tot ce 
se petrece în jurul tău, la marile schimbări, alături de semenii tăi . 

Radu: Mă simt neînchipuit de tînăr şi ştiu că voi fi astfel mereu. Dar 
va trebui să fiu foarte atent ca tinereţea mea - chiar dacă deranjează uneori 
spiritele înguste, obtuze - să-şi păstreze, alături de atributul "bătăios" şi pe 
acela de "harnic" şi modest. Nu-mi pot închipui un om tînăr sufleteşte în 
absenţa acestor trăsături tinereşti. Tinereţea nu trebuie nicidecum să însemne 
îngăduinţă, dimpotrivă, exigenţă maximă şi răspundere. Şi mai înseamnă 
capacitate de a visa, de a ţine pasul cu vremea ta, înseamnă candoare şi 
impetuozitate, dăruire şi pasiune. 

Ileana: "Taina cea mare a tinereţii - spunea Turgheniev - nu stă în 
puterea de a face orice, ci în puterea credinţei că poţi face orice." Să nu 
cedezi, să nu te temi niciodată de greu, să ai curaj , să crezi în artă şi vei 
fi mereu tînăr. 

E.P. :  Ce veţi face dacă veţi avea şi deziluzii? 
Mircea: Depinde cît vor fi de mari. Şi cît loc am lăsat iluziilor . . .  Cele 

mici se suportă mai uşor." 
Mariana: Sper să fie cît mai puţine şi nu legate de meserie. 
Ileana: Cînd eşti tînăr şi aştepţi foarte mult este normal să mai ai şi 

deziluzii - important este să nu fie prea mari . . .  
Radu: Viaţa nimănui nu poate fi un şir de victorii. Nici a noastră. 

Important este să ne construim visele din cărămizi trainice - se vor dărîma 
cu mult mai greu . . .  

E.P. :  La ce, la cine vă veţi gindi in seara debutului, inainte de a bate 
a treia oară gongul? 

Radu: Înainte cu cinci minute de ridicarea cortinei nu mă mai gîndesc 
la nimic. 

Mariana: La personajul meu. Sigur. 
Ileana: La tot şi la nimic. 
Mircea: Două, trei secunde, sînt convins, la Sanda Manu şi Geta 

Angheluţă. Apoi la ce am de spus şi de făcut pe scenă. 
E.P. :  Vă dorim succes! fn numele tuturor: colegi, conducere, spectatori! 
(Din caietul-program al spectacolului "Steaua fără nume", 1 975) 
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" Sîmburele teatrului este întîlnirea. Omul 
care întreprinde un act de autodezvăluire 
stabileşte, ca să spun aşa, un contact cu sine 
însuşi. Adică o confruntare extremă, sinceră, 
disciplinată, precisă şi totală, nu numai o 
confruntare cu gîndurile sale, ci implicarea 
întregii sale fiinţe, de la instinctele şi 
subconştientul său pînă la starea sa cea mai 
!ucidă. 

Teatrul este, de asemenea, o întîlnire între 
creatori. " 

Jerzy Grotowski ( 1 933- 1 999): 
Teatrul este o întîlnire, trad. :  L.C. 
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FLORIAN CHELU 
cantautor 

Născut la 2 1  martie 1 952, la Oradea. 
Am terminat liceul de profil umanist, după 

care am fost angajat la Teatrul de Stat Oradea 
ca instrumentist, unde lucrez şi în prezent. 
Muzica am studiat-o autodidact, dar un rol 
important în viaţa mea I-au avut doamna 
profesoară S i lvia Pop de Popa şi domnul 
profesor Bokor Bama. Relaţia teatru-muzică a 
fost benefică, întrucît în afară de importante 
nume ale muzicii româneşti (Mihaela Mihai, 
Corina Chiriac, Radu Şerban, Cornel Constantiniu, Adrian Romcescu, Mihai 
Constantinescu, Olimpia Panciu, Florica Ungur, Florica Bradu, Liviu Tudan, 
Gil Dobrică) am avut norocul să stau şi pe lîngă mari personalităţi ale 
teatrului (Leopoldina Bălănuţă, Valeria Seciu, Octavian Cotescu, Tamara 
Buciuceanu, Stela Popescu, Amza Pellea, Radu Beligan, Ion Caramitru, 
Marin Moraru, Mihai Fotino, Mircea Albulescu, Alexandru Colpacci, Dan 
Alecsandrescu, Dumitru Solomon, Alexandru Darie, Victor ! .Frunză, Ion 
Cojar, Hubay Mik16s, Şt.Augustin Doinaş ş.a. 

Am slujit la aproape toate piesele muzicale ale teatrului (la ambele 
trupe - română şi maghiară) avînd şi rol componistic - Spre stele de 
L.Andreev (regia: Al.Colpacci), Fluturii sînt liberi de L.Gershe (regia: 
Szombati Gille Otto), Diogene Câinele de D.Solomon (regia: Al.Colpacci), 
Cele trei nopţi ale unei iubiri de Hubay Mikl6s (regia: Dan Alecsandrescu), 
A /8-a cămilă de S .Alioşin (regia: Victor Ioan Frunză), Cimitirul păsărilor 
de A.Gala (regia: Anca Bradu), Sînziana şi Pepelea de Alecsandri (regia: 
Anca Bradu), Scaunele de E. Ionesco (regia: Emil Gaju), Jurnalul unui 
nebun de Goga! (regia: Anca Bradu), Şarpele de M.Eiiade (regia şi 
dramatizarea: Valerie Sunner - piesă montată la Paris). 

Am realizat trei dramatizări : Regulile binelui de L.Andreev, Ogorul 
mamei de C.Aitmatov şi Rugaţi-vă pentru fratele Alexandru de Constantin 
Noica, aceasta din urmă prezentată la Muzeul Ţării Crişurilor, într-un 
spectacol-lectură. 

În 1 993 am realizat primul Rock Simfonie din România, pentru ca apoi 
să lansez conceptul de Rock Filarmonica, integrînd valori ale rock-ului : 
John Lennon, Creedence Clearwater Revival, Elvis Presley, George Harrison, 
Rolling Stones, Doors, Abba, Nirvana, Santana, Paul McCarthy, Simon 
and Garfunkel, Omega, Radu Şerban şi John Denver. 
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Am realizat apoi o serie de recitaluri de poezie şi muzică: Eminescu, 
Ion Barbu, Lucian Blaga, Iosif Vulcan (cu CD-ul Cel mire ' ncîntător unde 
partitura semnează G.Enescu Odă lui Iosif Vulcan )şi piesa Fanfaronii 
adusă din arhiva de la Sibiu şi realizată împreună cu Ileana Iurciuc şi elevi 
ai Liceului Iosif Vulcan pe scena teatrului orădean. 

În 1 998 am concertat în sala Muzeului de la Cotroceni, spectacol la 
care a participat preşedintele României, Emil Constantinescu, iar în 1 999 
Ministerul Culturii din România finanţează opera colectivă (realizată apoi 
şi în limbile maghiară, italiană, engleză) pe versurile lui Eminescu Mari 
melancolii şi aspre indignări - muzica fiind semnată de Florian Chelu
Madeva, Boross Ludovic, Claudiu Liviu Frunză, Romeo Rîmbu, Dutka 
Andrăs, Lucian Chelu, Gabriel Bămţa, Cornel Cristei - şi 4 volume de 
colinde interpretate de Iuliana Băican Chelu, Alexandrina Chelu şi Oana 
Lianu, Gabriel Băruţa, Aurel Hexan, Adi Ionaş, Petre Frasin. Proiectul a 
fost susţinut de Fundaţia Academia Civică din Oradea. 

Din 200 1 am dat curs programului "Sonetul muzical", ducînd la bun 
sfirşit lucrările Eminescu, A.Rimbaud, J.W.Goethe, W.Shakespeare, Louise 
Labe, Pleiada franceză, Antologia sonetului italian, respectiv CD-ul Sonetul 
european care cuprinde cîte un autor pentru fiecare etnie. 

"NUMAI CEL CARE CUNOAŞTE MUZICĂ, 
POATE AJUNGE LA FILOSOFIE" 

E.P :  Ai o fişă artistică impresionantă, Florian. Ce înseamnă de fapt 
pentru tine muzica? 

Fl.Ch. :  Probabil ar putea să fie cea mai mare şansă a omului de a se 
îmblînzi prin cultură. Deci dintre toate artele ea este singura care nu are 
nevoie de explicaţii, de mij locitor. 

E.P : Proiectul ultim - Rimbaud, e un proiect ambiţios. Descrie-!, te 
rog, ceva mai detaliat. 

Fl.Ch. : Eu nu am proiecte. Am programe. În istorie nu rămîn decît 
construcţiile mari. Dincolo de respectul faţă de valorile clasice Eminescu, 
Blaga, Barbu, Vulcan sau autorii aparţinînd altor limbi, programul princi
pal rămîne "sonetul muzical". 

El este gîndit prin similitudine cu cel literar: formă fixă l iterară. Forma 
fixă propusă de mine pentru sonetul muzical sînt numai două măsuri din 
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J.S.Bach. În baza acestora am scris aproape 200 de piese şi am apelat la 
sonete scrise de cei mai mari poeţi ai lumii. Programul sonetului muzical 
prevede o lucrare din Shakespeare, alta din Goethe, integrala eminesciană 
a sonetelor, evident, sonetul european în genere, iar prima realizare concretă 
am dus-o la bun sfîrşit cu Ministerul Culturii din România şi Consiliul 
Local al Primăriei Oradea: Je regretle 1 'Europe, la care am făcut traducerea 
sonetelor lui A.Rimbaud, compoziţia şi orchestraţia. 

E.P :  De foarte tînăr ai preocupări filosofice, lecturi. De unde ţi se 
trage interesul şi dragostea pentru filosofie? 

Fl.Ch. : Un filosof făcea observaţia cum că pe vremea lui Vitruviu, un 
arhitect avea nevoie de cunoştinţe multiple: matematică, poezie, muzică, 
geometrie, şi arhitectură. Azi unui arhitect nu i se cere să ştie decît 
arhitectură. Indiscutabil că, pentru a fi bun în orice domeniu de cunoaştere, 
trebuie să ai "cunoştinţe colaterale". Nu te poţi respecta ca artist dacă nu 
parcurgi toată istoria omului şi în felul acesta scapi de dogmatism, spre a 
vorbi cu Blaga. În filosofie nu ai voie să ocoleşti antichitatea greacă (Platon, 
Aristotel), Renaşterea şi Postrenaşterea (Descartes, Pascal), Iluminismul 
german (Kant, Hegel), sistemele filosofice româneşti (Blaga, Noica) etc. 
Ideea de bază ar fi că nu citim cărţi, ci autori. Studiem civilizaţia şi aceasta 
pentru a reuşi să pătrundem W1 spirit. 

E.P: Cum l-ai cunoscut pe Constantin Noica? E o poveste - vezi, a 
devenit poveste! - pe cît de insolită, pe atît de simpatică. 

Fl.Ch. :  Era firesc ca toate eforturile culturale să-I aducă faţă către faţă 
pe Florian Chelu şi pe Constantin Noica. 

E.P :  Ei, nu e prea mult? 
Fl.Ch . :  Acum, după trecerea anilor, se poate spune că Noica nu a 

investit eronat. Ca o nuanţă, să amintim că în scrisorile lor semnau prin 
Medava şi Madeva, primul fiind bătrînul dascăl (gurul), iar al doilea tînărul 
învăţăcel. Acesta este un aspect mai puţin cunoscut în cultura noastră, 
deoarece nu s-au publicat decît vreo trei scrisori pînă în prezent. 

E.P :  Ai  de gînd să le publici şi pe celelalte? Mă emoţionează gîndul 
că prin voi, la nunta ta, l-am cunoscut pe Dl.Noica, eram nasi (Domnia 
sa - " naş principal" - aşa s-a autodenumit, în glumă - şi noi naşi 
secundari). Au fost multe ceasuri de neuitat pe care le-am petrecut împreună: 
un adevărat festin spiritual. Se Împacă muzica cu filosofia? 

Fl.Ch. :  Herrnan Hesse spunea că numai cel care cunoaşte muzică poate 
ajunge la filosofie. 

E.P :  Chiar aşa? De fapt, iată ce spune şi Emil Cioran: " Recomand 
muzica lui Mozart ca remediu Împotriva disperării, căci În evoluţiile ei nu 
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poţi simţi altceva decît o luminoasă poezie a existenţei. " " Toate celelalte 
arte descoperă viziuni noi, configuraţii sau forme noi; numai muzica aduce 
o nouă lume . . .  " " Nebunia metafizică din experienţa muzicală creşte cu cît 
ai pierdut mai mult şi cu cît ai suferit mai mult în viaţă. " 

"Extazul muzical 
întîlneşte extazul mistic . . .  Muzica este limbajul transcendenţei. " 

Fl.Ch.: Aşa cum în orice formă de cunoaştere umană trebuie să mergem 
către vîrfurile ei, către marile entităţi creatoare, aşa în muzică nu poţi fără 
Bach, iar în filosofie fără Hegel, dar acceptînd că nu poţi cunoaşte muzica 
numai cu muzică, istoria numai cu istoria, matematica numai cu matematica 
sau filosofia numai cu filosofia. Dar poate că, peste toate acestea, mergerea 
către izvoare, folclorul, vechile scrieri ale omului, este esenţială. Poate nu 
împăcarea muzicii cu filosofia contează, cît împăcarea noastră cu ele şi cu 
noi înşine. 

E.P. :  Te-au făcut mai înţelept în relaţia cu oamenii şi cu lumea, cu 
societatea, aceste gînduri şi meditaţii? 

Fl.Ch. :  Da, cred că da. 
E.P. :  Povesteşte ce doreşti despre familia ta - despre " cele două fete " 

ale tale. . .  adică soţia Juli ana şi fiica Dina, fina noastră . . .  
Fl.Ch.: Problema familiei este focarul a tot ce  s-a spus aici. Sunt părinţii 

care ne-au dat totul şi copiii care vor duce mai departe totul. Destinul 
familiei s-a schimbat de la epocă la epocă, dar nu şi-a pierdut titlul de 
sfinta familie, viitorul ei însă nu pare a fi prea optimist. De la l ibertatea 
prost înţeleasă a femeii şi pâqă la clonare totul devine spectral. Îmi amintesc 
că prin anii '90 Ministerul Invăţămîntului din Marea Britanie a venit cu 
ideea insolită de a nu se mai folosi cuvîntul tată în relaţia elev-profesor, 
ci sintagme de genul : Spune-i mamei tale să vină mîine la şedinţa cu 
părinţii, şi în cazul în care e ocupată, să vină adu/tu! care trăieşte în casa 
voastră. Şi toate acestea întrucît rata familiilor destrămate a trecut de 75-
80%. John Lennon, ajuns la conştiinţa familiei şi, după o viaţă plină de 
experienţe, avea să declare: "În zilele de azi un copil este conceput într-un 
week-end cu o sticlă de whisky". 

E.P:  Nu e încurajator deloc. Dar eu nu te-am rugat să ţii un discurs 
despre familie, ci să vorbeşti despre propria ta familie şi relaţiile dintre 
voi. Numai dacă vrei, desigur. 

Fl.Ch. : Relativ la familia mea, dincolo de consangvinitate, încerc să 
ajung la conspirativitate prin preocupările comune în domeniul artei. 

Cu soţia Iuliana am realizat şase volume de colinde şi mai urmează şi 
altele, iar cu fiica noastră, Dina, am finalizat un CD Louise Labe şi vor 
urma şi altele. 

E.P. :  Îţi mulţumesc şi vă doresc tuturor, succes! 
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"Astăzi nu mai cîntăm, nu mai zîmbim, 
Stînd la început de anotimp fermecat, 
Astăzi ne despărţim 
Cum s-au despărţit apele de uscat . . .  " 

Şt.Aug.Doinaş 

258 

https://biblioteca-digitala.ro



DE EI NUMAI DE BINE 

Într-o bună zi - dar ce spun eu bună, într-o nefastă zi - ne-am apucat 
cu unul dintre colegi, aşa, fără nici un motiv, să-i numărăm pe colegii din 
teatru duşi . . .  plecaţi în lumea umbrelor. Nu doar actori, ci toţi, din toate 
sectoarele . . .  Dumnezeule, a exclamat el speriat, sînt mai mulţi . . .  dincolo. 
Din păcate leatul nostru se împuţinează. Şi aşa am început să-i evocăm pe 
rînd, mai glumind, mai amintindu-ne, întîmplări vesele, uitînd încet-încet 
că vorbeam despre morţi. "Dar ce ar fi, a replicat colegul meu, să ne 
imaginăm că ei s-au retras acolo, sus, şi fac tot teatru?" Ce trupă solidă, 
din care nu lipseşte nici un gen . . .  

lat-o pe Maud Mary, vesela Maud, care vai, ce  mină . . .  tristă mai avea 
cînd le vorbea elevilor, instruiţi să-i întrebe pe artişti "ce greu o duceau în 
regimul burghezo-moşieresc", iar nouă, ne şoptea "Da, era tare greu, mai 
ales dacă aveai un amant ministru - asta prin anii '30 -, care te îmbrăca 
cu blănuri fine, te ducea în marile restaurante şi, spre dimineaţă, bea 
şampanie din pantoful tău elegant din piele de şarpe." O revedem cu ochii 
minţii în Claire Zachanassian, Bătrîna Doamnă cu privirea de oţel, semănînd 
spaima printre masculii laşi şi obedienţi ai micii urbe. ; .  Relaţia ei specială 
cu poetul şi regizorul Radu Stanca, pe care l-a iubit şi l-a stimat enorm, 
constituia adesea una, din poveştile ei preferate. 

Urmează la rînd nea' Titi (Constantin) Simionescu însoţit invariabil de 
gureşa şi sufletista Dalma, Mutti. Nea' Titi, marele specialist în Napoleon 
Bonaparte, om de o bunătate rară şi de o căldură sufletească cum rar îţi e 
dat să cunoşti în lumea teatrului. Ce cuplu pitoresc alcătuiau! 

S-au dus şi soţii Dorel şi Doina Urlăţeanu. Doina-Moaca femeie rasată 
şi fericita mamă a regretatului eminent actor Gelu Ivaşcu. Ea, mereu în 
umbra bărbatului ei, artist emerit, el juca roluri de mare calibru, seniorul, 
aducînd mereu la simpla intrare în scenă, rigoarea, eleganţa, ţinuta 
impecabilă, respectul pentru public şi dragostea pentru colegi. A fost un 
neuitat Spirache în Titanic vals, un tragic Willy Loman în Moartea unui 
comis-voiajor, a fost înţeleptul înţelepţilor, Noe, în Arca bunei speranţe. 
Cînd se odihnea, din cînd în cînd, regiza spectacole vesele de revistă, 
povestind în fumoar, tinerilor, cum a fost pe "vremea lui" cînd lucra în 
trupe particulare, alături de Mărioara Voiculescu, de Constantin Tănase, de 
Ion Manolescu, George Vraca, şi fiind bun prieten cu Radu Beligan, cu Ion 
Lucian şi cu atîţia alţii. 

Iată-ne evocîndu-1 pe nea Mişu Vladimir cu cele două soţii :  Ştefania 
Popescu şi, după moartea acesteia, Lili Mihăilescu. Grav şi bonom, el 
părea retras, rîdea rar, dar avea un umor sănătos moştenit de la strămoşii 
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lui evrei. Întotdeauna aşteptai să vină poanta. Juca serios orice rol oricît 
de mic era. Nu a refuzat niciodată nici un rolişor, tratîndu-le pe t�ate cu 
aceeaşi maximă seriozitate profesională. Ghiduş, el a lăsat vorbă urmaşilor 
(nu a avut copii) să-I îngroape "sandvich", adică între cele două neveste 
pe care le-a iubit nespectaculos, dar temeinic. 

Dar cum de s-au dus aşa de tineri colegii noştri Gigi Pintilescu şi Ion 
Martin? Doi actori minunaţi, talentaţi şi de o bunătate rară. Firi bocme 
pentru care alcoolul (numai în afara orelor de repetiţie sau specta._ol) era 
un fericit prilej de a prelungi viaţa personajelor atît de vii şi adevărv.te, 
create de ei. Nenumărate sînt rolurile, cele mai multe principale, în rare 
ne-au încîntat prin căldura şi profesionalitatea lor. 

Nedrept de repede s-a dus şi Tavi Uleu în plină forţă artistică şi tinereţe 
în acel stupid accident de avion dintr-o noapte geroasă de la cumpăna 
dintre ani. Şi ce ironie, avionul se prăbuşise deasupra Sibiului, oraşul său 
natal, despre care vorbea cu atîta mîndrie şi dragoste! Cu toată silueta lui 
supraponderală, Tavi se mişca uşor şi nu uita să se laude ce bine găteşte 
şi cîte sarmale poate mînca singur. Glumele lui erau întotdeauna inteligente, 
iar memoria lui fantastică îl ajuta să-ţi recite ore în şir din Eminescu, 
Bacovia, Blaga, Barbu. Pictoriţa-scenografă Tatiana, iubita lui soţie, îl privea 
cu admiraţie, ştiind că tot greul casei îl duce el, fără să se plîngă vreodată, 
dimpotrivă, cu nesfîrşită iubire pentru "fetele lui": Tatiana şi Daria. 

Dar iată, ne trezim evocîndu-1 pe Jean Săndulescu, artist pînă în cea 
mai adîncă fibră a fiinţei sale, arborînd, în pofida modestiei familiei sale, 
aerul unui aristocrat autentic, elegant, spilcuit, dornic să stea ore întregi în 
cafenea şi să comenteze, e drept, inteligent dar uneori răutăcios, spectacolele, 
oamenii urbei etc. Avea mare trecere la femei şi multe scandaluri simpatice 
la vremea aceea, erau legate de numele lui. Dar el trebuia iertat întotdeauna, 
pentru că, în ochii urbei, întruchipa perfect însăşi ideea de artist. Era 
misterios şi avea aerul că deţine secrete numai de el ştiute, te privea uneori 
uşor dispreţuitor, mai degrabă îndepărtîndu-te, decît apropiindu-te. Uneori 
era nedrept cu colegii, dar era atît de talentat şi bun în orice rol, încît 
niciodată nu puteai să ţi-I scoţi cu totul din inimă. Ne va fi greu să-i uităm 
chipul răvăşit în rolul Căpitanului din Revolta marinarilor de pe Caine, 
dar şi mai greu ne va fi să uităm nefericitul ceas în care s-a prăbuşit pe 
scenă în seara premierei şi a murit acolo în faţa spectatorilor, aidoma lui 
Moliere, înspăimîntînd o sală întreagă, înfricoşată "să vadă" moartea 
adevărată pe scenă. 

Şi unde e oare Ioan Pater, "grasul" nostru simpatic, mereu zîmbitorul 
Pater Jancsi, care niciodată nu a supărat pe nimeni, nu a cerut roluri, nu 
a făcut scandal, nici că joacă foarte mult, nici că joacă prea puţin. Venind 
dinspre Teatrul de Revistă al Armatei, Pater juca pur şi simplu aşa cum 
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respira, cu simplitate, cu nob leţ�, cu draAgoste
_
. . . . . S-a dus şi Nelu Zdrehuş, regtzorul atlt de mbtt de unu Şl de vehement 

contestat de altii. Înalt, subtire, inteligent, cu o cultură solidă, visător şi 
romantic, părea

' 
ireal, rătăcit �idoma lui Don Quijote, printre oamenii practici 

din jurul lui, oameni pe care-i privea parcă prin lentile speciale ce-i 
micşoreau sau îi măreau după cum îi dicta sufletul lui capricios de 
incontestabil artist. Spectacolele montate de el, multe la număr, purtau 
marca uşor elitistă Corneliu Zdrehuş, dar toate erau temeinic, cultural 
gîndite şi argumentate. 

S-a îndepărtat de locurile acestea lăsînd totuşi, în urma lui, în teatru, 
un fiu harnic, inteligent şi priceput (Ion-Iulius, fiul lui şi al actriţei Halasi 
Erzsebet), Ion Deloreanu, regizor sobru şi uşor distant, trăind mai ales 
pentru profesia lui, continuu preocupat să descopere noi dramaturgi şi idei 
proaspete pentru spectacolele lui, urînd cărările bătătorite. El a reabilitat 
piesa istorică impunînd o notă de modernitate ce o scotea din nota didactică, 
trecîndu-o în sfera artistică: Luceafărul, Horia, Mihai Viteazul, Veac de 
iarnă, !o Mircea Voievod . . . Prieten şi el cu Radu Stanca, îndrăgostit de 
Mihail Sebastian şi Horia Lovinescu, Ion Deloreanu a lucrat atent cu actorii, 
respectîndu-le identitatea şi încercînd să le înţeleagă "mofturile". 

Iată-ne evocînd-o pe drăguţa Doina loja, al cărei rîs neasemuit, pornit 
din inima ei largă, umplea culoarele teatrului, anunţînd sosirea actriţei. 
Nimeni nu a iubit viaţa şi nu s-a bucurat de ea ca Doina loja, "fata popii". 
Ea era prietenă cu toată lumea, altruistă, suflet mare. 

A plecat şi Marcel Segărceanu, artist cu experienţă şi cu bună şcoală 
de teatru, disciplinat şi serios, socotind disciplina şi seriozitatea punctele 
tari ale profesiei. Cultivînd trandafiri, el a încercat şi a reuşit să trăiască 
mereu în frumuseţe şi culoare. Într-o originală expoziţie florală el a îmbinat 
delicateţea versului clasic cu parfumul şi culorile petalelor de trandafir. 
Scrupulos şi grijuliu, cum îl ştiam, el a lăsat doi urmaşi, pe fiii lui (Nicuşor 
şi Cristi), în preajma scenei, să aibă grijă mai departe de teatrul pe care l
a iubit şi respectat enorm. 

Cu jumătate de glas pomenim numele singuratecului Grig Schiţcu, 
acest artist retras din cale-afară şi de o bună creştere şi modestie fără 
seamăn. Plecînd, el a lăsat descoperit un rol, culmea, într-o comedie, lăsîndu
ne şi pe noi, cu întrebarea pe buze: păi dacă Viaţa-i ca un vagon, cum o 
fi moartea care ni l-a răpit atît de pe nepusă masă? 

Vorbim mult despre Ion Marinescu, Jeannot, şi nu pentru că, plecînd 
din Oradea, a ajuns actor celebru la Bucureşti, ci pentru că de fiecare dată 
cînd se întorcea din străinătate se oprea cu sinceră dragoste în Oradea, pe 
care o socotea prima lui casă teatrală. El nu a ajuns celebru la Bucureşti, 
el a plecat celebru de la Oradea, rolurile magnifice pe care le-a interpretat 
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aici (lnchizitorul în Ciocîrlia, Astrov în Unchiul Vanea, Izguerdo în 
Montserrat, Cyrano în Cyrano de Bergerac) uimind publicul şi cucerind 
inimile frumoaselor orădence care "mult I-au iubit" . . .  

S-au dus ş i  Liviu Mărtinuş ş i  Titi Adamovici, bărbaţi frumoşi, armonioşi 
sufleteşte şi fizic, capabili să creeze cu talent sigur orice personaj din 
dramaturgia clasică sau contemporană. S-a dus şi fragilul Vasi le 
Constantinescu, mereu gînditor şi introvertit. . .  Actori dărui ţ i  pe care 
spectatorii i-au iubit şi i-au stimat. 

Cînd ajungem la Sică Barosan, inima cernită ne plînge. Ştim, Dumnezeu 
i-a dăruit o frumuseţe fizică de invidiat, era adorat de toată suflarea feminină 
a oraşului, a jucat pe toţi frumoşii romantici dintr-o lungă listă de piese 
clasice şi contemporane, a vrăjit femeile în roluri de tineri prinţi ca cel din 
Heildelbergul de altădată sau din Intrigă şi iubire (Ferdinand) dar, în 
secret, Sică tînjea după roluri de compoziţie. Aşa că, după Don Baker din 
Fluturii sînt liberi, după Henrik din Regele gol, după Valer din Tartuffe, 
după Apollodor din Cezar şi Cleopatra, Sică a fost fericit să joace grăsani 
şi diformi, cheloşi în Ofiţerul recrutor, în Fîntîna Trevi sau Porunca a 
şaptea. Nu ne vine să credem că nu va mai intra niciodată în fumoar, 
jucînd o festă simpatică unuţ. coleg . . .  

Palid ş i  destul de bolnăvicios, excesiv de sever cu e l  însuşi, orgolios 
şi mîndru, artistul-filosof Mircea Olariu a plecat cu durerea în suflet că i
au scăpat printre degete cîteva roluri importante pe care, teoretic, le-a jucat 
de multe ori. 

Dar cum de ne-am putut despărţi uşor oare - poate pentru că a murit 
departe de ţară? - de Radu Vaida, care m-a anunţat cu o durere abia 
stăpînită, la telefon, din îndepărtata Suedie, că pur şi simplu e pe moarte. 
"Ştii că am cancer la creier?" Eu am luat-o ca pe o glumă, una din 
numeroasele lui glume. Dar n-a fost glumă, iar azi, cînd el nu mai este, 
privim, iată, fotografiile din care se uită spre spre noi un tînăr subţirel, 
inteligent foc şi ştiind să lucreze la fel de bine cu mintea ca şi cu mîinile, 
scriind ca un scriitor şi jucînd ca un actor dăruit de Dumnezeu cu mult har. 
Iată-1 în Emigranţii, în Steaua fără nume, în Balconul, în Occisio Gregorii . . .  , 
în Rechizitoriul. Orice rol juca, el era prezent pe scenă cu suprademăsură. 
Au rămas să-I plîngă doi copii care I-au cunoscut prea puţin şi blînda 
Anca, "păpuşăreasa" lui. 

A plecat, neîmpăcat cu propriile lui planuri artistice, cu zeci de proiecte 
măreţe, Harry, dragul de Harry - Eugen Harizomenov, artistul boem, veşnic 
neliniştit, încercînd să împace insurmontabilele dificultăţi materiale într-o 
familie cu patru copii, cu stilul lui boem, de artist împătimit de teatru. 
Avea talent cît pentru zece, dar nu întotdeauna găsea în el forţa să-i dea 
harului binecuvîntarea. Era bun în orice rol. Era bun chiar şi atunci cînd 
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îi făcea Bacchus semn cu ochiul. Era bun, ce mai ! Actorul preferat a lui 
Alexandru Colpacci, prieten din tinereţe cu D.R.-ul, el a făcut dou� �olu.ri excelente în Aceşti îngeri trişti (Ion) şi în Balconul (Alex). A fost Pnstpkm 
în Ploşniţa, Miloslavski în Ţarul !van îşi schimbă meseria, Treplev în 
Pescăruşul, iar cu Sergiu Savin a făcut cel puţin două roluri admirabile: 
Premierul în Dictatorul şi Goldberg în Aniversarea. E greu, e imposibil să-I 
dai uitării . . .  

Privim un decor fără viaţă semnat de Mia Haţeganu ş i  ne  amintim de 
tînăra subţirică, blondă, frumoasă, care a venit la Oradea în ' 65 .  Munca ei 
obositoare, cu alergături prin magazine, prin ateliere, s-a soldat mereu cu 
decoruri şi costume elegante pentru ambele secţii . A plecat cu inima grea, 
lăsînd-o de tot orfană pe Florina, care cel puţin e fericită că va continua, 
pasionată, munca mamei ei. Aici, în Teatrul din Oradea. 

Un accident stupid pe drumuri bănăţene a pus capăt vieţii, în plină 
tinereţe, a actorului frumos ca bradul şi de un talent aparte care a fost 
Sandu Simionică. Împreună cu Aurora ei au petrecut un scurt, dar frumos 
timp al tinereţii, în Teatrul din Oradea. Vorbim adesea, la Timişoara, cu 
Aurora, despre Sandu. Fiica lui, actriţă, duce mai departe făclia . . .  

Ne amintim ş i  pomenim cu drag ş i  numele prietenilor unguri, cel puţin 
a celor care au lucrat şi pentru secţia română: "bătrînul" Gr6f Lăszl6, cel 
pe care comuniştii nu I-au putut opri să poarte papillon, aristocratul cu 
părul ca neaua, prieten cu Constantin Tănase, fericit să pună în scenă şi 
"cu românii" strălucitoare spectacole de revistă, "cum scrie la carte". 

Apoi îl pomenim pe Farkas Pista, regizor de "ambe secţii" sau de 
"ambe sexe" cum spunea el rizind, cu umorul lui imposibil de imitat. "Mie 
să-mi daţi comedii - spunea el - eu vreau să fac publicul să rîdă, că 
plîngem destul pe la casele noastre". Şi comedii a pus, toate cu succes 
sigur: Ofiţerul recrutor, Ce înseamnă să fii Onest, Gîlcevile din Chioggia, 
Mary Poppins şi multe altele. 

Dar nu-l uităm uşor nici pe Găbor J6ska mîndru de cele două Kati ale 
lui, soţia şi fiica, amîndouă actriţe; pe el, care a încercat să-i familiarizeze 
pe români cu dramaturgia lui Mehes Gyorgy, dar şi cu spectacolul de 
revistă atît de drag ungurilor, în care gluma, cîntecul şi dansul nu erau 
cîtuşi de puţin facile, impecabila interpretare dîndu-le o de fapt "greutate". 

N-a lucrat la secţia română a teatrului, (a mai colaborat sporadic, doar) 
dar a fost prietenul tuturor actorilor români, actorul-fenomen Carol Lavotta. 
Spunem fenomen pentru că el vorbea la perfecţie şi limba română, fiind 
în stare să joace marile roluri din tragedia greacă sau din Shakespeare pe 
care vai, n-a apucat să le joace nici pe scena secţiei maghiare, deşi fiecare 
apariţie scenică a lui era o sărbătoare. Karcsi a fost unul dintre cei mai 
citiţi actori pe care i-am cunoscut, frumuseţea lui fizică, aparte, eleganţa 
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lui fiind egalate de inteligenţa briliantă şi de farmecul cu care îşi fascina 
interlocutorii. Noi îi spuneam "Ur:iember", ceea ce înseamnă un domn adevărat. 

S-a dus, incredibil de repede şi dirijorul şi instrumentistul Boross 
Ludovic, cel ce avea muzica în sînge. 

Tot pe nepregătite a plecat şi Gigi Stana, mutat la Timişoara cu mulţi 
ani în urmă. Ciudat, el s-a întors cu puţin timp înainte de a muri, să pună 
o piesă care se intitula pur şi simplu Peste şapte mări şi şapte . . .  basme. 

Şi chiar dacă ne-a fost numai colaboratoare, plecarea din lumea aceasta 
a maestrei Marietta Sadova acum mulţi ani, ne-a îndurerat pe toţi cei care 
am cunoscut-o. Numele distinsei artiste e rostit la Oradea, ca peste tot în 
ţară, cu dragoste şi cu imensă stimă. După '90 am intrat în posesia unor 
preţioase informaţii despre intelectuala de rasă care a făcut închisoare în 
regimul comunist pentru vederile ei neconforme cu lumea sălbatică în 
care, fără voia ei, a fost nevoită să intre. Spectacolele ei orădene (Tartuffe, 
Act veneţian, Interesul general) au fost o excelentă şcoală de teatru pentru 
actorii acelui timp: rigoare, fineţe, profesionalism, "clasă" . . .  

Şi desigur, nu  putem să  nu-l pomenim pe  maestrul Sică Alexandrescu 
care a venit la Oradea o singură dată, lucrînd minuţios ş} pedant, un spectacol 
temeinic şi de imens succes la public: Micul infern. Intîlnirea cu el a fost 
întîlnirea cu însăşi istoria teatrului românesc, şi faptul că 1-a adus cu el pe 
regretatul Marcel Anghelescu, a adăugat încă un plus de culoare şi farmec 
nepreţuitei colaborări. 

Dar cum am putea s-o uităm pe marea, fantastica Doamnă Leopoldina 
Bălănuţă, prietena teatrului nostru, care venea la Oradea, în jurii sau pur 
şi simplu să ne recite dumnezeieşte, electrizîndu-ne, toate Scrisorile lui 
Eminescu? 

Şi cum să-1 uităm pe Octavian Cotescu, minunatul Domn Cotescu, 
profesorul atîtor generaţii de actori, el care, venind să joace la noi, ne-a 
înnobilat scena şi sufletele? 

N-o s-o uităm curînd nici pe Doamna profesoară Berlogea, blîndă, 
frumoasă, inteligentă, fermecătoare . . .  

Nici pe  Dl.prof.Ion Zamfirescu, cel care ne  preda, cu  fiecare descindere 
în Oradea, cîte o magistrală lecţie de istoria teatrului . . .  

Şi nici pe regretatul regizor Mihai Dimiu, om de o rară bunătate şi 
fineţe sufletească, care venea aici cu desaga plină de încîntătoare poveşti . . .  
teatrale, dascălul unor regizori de azi, din linia-ntîi. 

Ştim că l ista este încă foarte lungă. Vom mai scotoci prin cutii le 
documentare şi fişele artistice şi cu alte prilejuri . Vom mai privi fotografii 
şi vom mai citi din pagini gălbejite de ziar, rînduri despre actorii care nu 
mai sînt. Fie-le tuturor ţărîna uşoară! Dar, chiar, oare unde sînt cei care nu 
mai sînt? 
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" Se inţelege deci că teatrul, în măsura în 
care . rămîne închis în limbajul său sau în 
corelaţie cu el, trebuie să rupă cu actualitatea, 
obiectul său nefiind rezolvarea conflictelor 
sociale sau psihologice, nici de a fi teren de 
luptă al pasiunilor morale, ci de a exprima 
obiectiv adevărurile secrete, de a scoate la 
lumină, prin gesturi active, această parte de 
adevăr ascunsă sub forme în întîlnirile lor cu 
Devenirea. " 

Antonin Artaud ( 1 896- 1 948): 
Teatrul oriental şi teatrul occidental, trad . :  L.C. 
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Din anul 2002 este secretar literar La Teatrul de Stat Oradea - Trupa 

"Iosif Vulcan". 
Este căsătorită cu actorul Richard Balint. 

SECRETARUL LITERAR NU MAI ARE UN ROL 
DECISIV ÎN ALCĂTUIREA REPERTORIILOR 

E.P. Bună ziua, Vichy! Bine te-am găsit aici, în biroul secretariatului 
literar. Mă bucur să văd că urmaşa mea, ca să zic aşa, (între timp a mai 
ocupat postul Mircea Morariu) stă aici, la calculator şi lucrează de zor. Pe 
vremea mea . . .  dar să las. Încep abrupt, să te întreb: ai absolvit Facultatea 
de Istorie şi Filosofie. Te-ai căsătorit cu un actor (Richard Balint). De ce 
ai ales teatrul? 

V.B . :  Am descoperit teatrul în timpul liceului, în Craiova. Primul 
spectacol de teatru pe care l-am văzut a fost unul pe care nu-l voi uita 
niciodată: Phedra în regia Domnului Silviu Purcărete. I-au urmat alte 
spectacole, remarcabile, ale Naţionalului craiovean precum şi multe 
spectacole invitate în cadrul Festivalului Shakespeare. Facultatea am 
absolvit-o într-un alt oraş cu tradiţie teatrală, Cluj-Napoca. În timpul 
facultăţii am jucat într-o piesă de teatru scrisă şi regizată de un coleg de 
facultate, piesă cu care am participat şi la STUDENTFEST-ul timişorean. 
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În Oradea am încercat să-mi fructific cunoştinţele dobindite în timpul 
facultăţii, în învăţământ, ca profesor de filosofie, dar nu s-a scos la concurs 
nici o catedră de ştiinţe sociale. A doua încercare de a găsi un post bazat 
pe studii le mele post universitare de la Facultatea de Studii Europene, 
s-a soldat cu un eşec similar. M-am încris aşadar la o altă facultate, la 
Facultatea de Drept din Oradea, şi pentru că eram studentă la fără frecvenţă 
şi dispuneam de timp liber, am decis să-mi găsesc o ocupaţie. Am aflat de 
la soţul meu că la Teatrul de Stat Oradea este concurs pentru ocuparea unui 
post de organizator şi, în ciuda numeroaselor sfaturi de a nu participa la 
acest concurs am decis să-mi ascult instinctul şi să încerc. În timpul 
interviului am avut ocazia să vă întîlnesc şi să-mi propuneţi să particip şi 
la concursul pentru ocuparea postului de secretar literar care urma să aibă 
loc peste cîteva zile. V-am urmat sfatul şi astfel am ales Teatrul. 

E.P :  E.P: Mă bucur. Mi se părea că ai prea multă şcoală şi ştiai 
destulă carte ca să ocupi doar un post de organizator. Nu m-am înşelat. 
Ai reuşit prima. 

Eu nu te cunoşteam, ne-am văzut doar atunci şi am stat mai mult de 
vorbă. Care mai este statutul unui secretar literar azi? 

V.B . :  Deoarece în teatrul nostru nu există, aşa cum există în mai toate 
teatrele din România şi din lume, un departament foarte important, cel de 
imagine şi PR (public relation), tot secretarul literar trebuie să suplinească 
acest aspect. În acest sens, ţin legătura cu presa locală oferindu-le 
jurnaliştilor informaţii şi materiale documentare referitoare la programul 
artistic, spectacole, actori, regizori, spectacole invitate. 

Realizez, atunci cînd mi se solicită de către regizor sau orice altă 
persoană interesată, documentaţia spectacolului care urmează să fie realizat. 

Documentaţia înseamnă informaţii despre autor, despre tema 
spectacolului, despre montările aceluiaşi text din diferite teatre din România 
sau din străinătate, despre regizor, despre colaboratori, despre muzică, 
dacă e cazul. Această documentaţie va constitui şi suportul realizării 
caietului-program al spectacolului. Caut soluţii pentru realizarea afişului 
spectacolului. 

- Mă ocup de obţinerea drepturilor de autor şi a celor de traducere 
atunci cînd este cazul, fie apelînd la CopyRo sau, după caz, contactîndu-1 
direct pe autor. 

- Mă documentez şi mă informez asupra tendinţelor actuale din 
dramaturgia contemporană şi universală. 
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- Încerc să obţin texte dramatice noi. Pe baza lecturilor efectuate ar 
trebui să propun conducerii artistice aceste texte pentru a fi luate în seamă 
la realizarea repertoriului stagiunii. 

E.P :  Şi sînt? Ce cunoscute îmi sună " sar.cinile " pe care le-ai înşirat! 
V.B. :  Mă ocup apoi de realizarea promovării spectacolelor. Invitînd 

critica de specialitate să vizioneze spectacolele, aceasta în limita bugetului 
acordat fiecărui spectacol. 

- Încerc, prin intermediul presei să mediatizez spectacolele aranjînd 
unele interviuri (în presa scrisă dar şi la posturile de televiziune locale) cu 
regizorii spectacolelor, cu actorii interpreţi. 

- Ţin legătura cu ceilalţi secretari literari din ţară, în special cu cei tineri. 
- Urmăresc apariţia anunţurilor, articolelor, cronicilor spectacolelor teatrului. 
- Mă ocup de arhivarea tuturor documentelor, caietelor program, fişelor 

artistice, afişelor, fotografiilor fiecărui spectacol .  
E.P : Oho! Recunosc, faci o grămadă de lucruri. Şi multe îmi sună, 

cum ţi-am spus, ca ceva foarte cunoscut. . .  Ce rol mai joacă secretarul 
literar în alcătuirea repertoriului, dar în analiza spectacolelor, sau în 
alcătuirea distribuţii/ar? 

V.B . :  Secretarul l iterar nu mai are un rol decisiv în alcătuirea 
repertoriilor. Directorul artistic este cel care hotărăşte, decide repertoriul, 
în colaborare cu regizorii care urmează să monteze în stagiunea respectivă; 
tot directorul artistic îşi asumă deplina responsabilitate pentru realizarea 
tuturor programelor artistice. Programul artistic al unui teatru ar trebui 
conceput de către consilierul artistic sau consultantul artistic. Dar la noi nu 
se întîmplă aşa. 

E.P :  După părerea mea, el consiliază, colaborează cu directorul artis
tic şi cu secretarul literar. Uneori chiar şi cu un consiliu artistic. Te duci 
la Festivaluri de teatru în ţară? Te trimite cineva? Dar la Bucureşti, din 
cînd în cînd, să vezi spectacole? Noi obişnuiam . . .  

V.B. :  Mult prea rar, din păcate. Invitaţiile la Festivaluri sînt adresate 
directorilor instituţiei şi nu secretarului literar. Chiar şi atunci cînd teatrul 
este invitat cu un spectacol la un festival se discută problema includerii pe 
l ista de deplasare a secretarului literar. Primesc uneori reproşuri că nu 
particip la asemenea evenimente, dar teatrul nu plăteşte niciodată cazarea. 
În oraşele în care am cunoştinţe merg cu plăcere la astfel de întîlniri. 

E.P :  Dar aşa ceva mi se pare de neconceput. - Cum e să ai un soţ 
actor în teatrul în care lucrezi? 
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V.B. :  Plăcut şi dificil în acelaşi timp. Plăcut datorită faptului că putem 
fi împreună mai tot timpul, dificil, pentru că în virtutea aşa-zisului "statut" 
al secretarului l iterar, ar trebui să fiu parte activă atît în alcătuirea 
repertoriului cît şi în discutarea distribuţiilor şi astfel aş putea fi acuzată 
de subiectivism de anumite persoane "bine intenţionate". 

E.P. :  Ai totuşi noroc: Richy, soţul tău, e un actor atît de talentat, încît 
cred că regizorii se bat să-1 distribuie . . .  Colaborezi cu regizorii? În ce fel? 

V.B. :  Am avut şansa să particip activ la desfăşurarea celei de-a XIV-a 
ediţii a Festivalului de Teatru Scurt, alături de un mare om de teatru, 
Domnul Marian Popescu. Prin intermediul său am reuşit să cunosc cîţiva 
regizori tineri cu care am rămas în relaţii foarte bune, dar şi regizori 
consacraţi. Invitaţiile de colaborare cu teatrul nostru nu depind de secretarul 
l iterar ci de programul repertorial al directorului artistic. Aşadar încerc să-mi 
creez o bună relaţie profesională cu toţi regizorii cu care am şansa să 
colaborez la teatru. 

E.P. :  Ce ai dori să faci şi nu faci în teatrul în care lucrezi? 
V.B. :  Aş dori să am mai mult timp pentru a face ceea ce trebuie să fac 

de fapt, să citesc cît mai multe piese de teatru, să-mi acopăr nişte lacune, 
pe care sînt conştientă că le am, în acest vast perimetru al culturii teatrale, 
să mă implic, sau mai bine spus să mi se permită să mă implic mai mult 
în programul artistic al teatrului. Să am puterea de a mă debarasa pe viitor 
de aceste mărunte şi nedemne de un secretar literar activităţi, cu care mă 
împovărează diverşi colegi. 

E.P. : Draga mea, eu te văd că te ocupi uneori de treburi care nu au 
nici o legătură cu sectorul literar şi pe care noi le-am refuzat categoric. 
De pildă, iei diurnă (treabă de contabil),  suni colaboratorii (treaba 
regizorului de culise), cauţi spectatori (treabă de organizator). Ai mare 
grijă să nu strici ce-am cîştigat noi in lupta cu birocraţii, în cîţiva ani 
buni . . .  Mă mir că în 2004 nu se ştie că atribuţiile secretarului literar sînt . . .  
artistice, literare, nu contabile, financiare, administrative. Te previn însă, 
cu toată prietenia, că nu eşti pe calea cea bună! Conducerea ar trebui să 
fie mai atentă. 

Ce preocupări ai în afara teatrului? 
V.B. :  Îmi aprofundez cunoştinţele de limbi străine pe care le deţin, 

citesc literatură, încerc să nu rup legătura cu filosofia, îmi perfecţionez 
cunoştinţele de informatică, fac cursuri de programare pe calculator, ascult 
muzică şi am multă grijă de tînăra mea familie. 

E.P. :  Îţi doresc noroc! 
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" Un actor care simte publicul este ca un 
violonist care nu îşi mai priveşte mîinile şi 
nici arcuşul. Aude notele pe care le produce 
şi le ascultă rezonanţa. Nu ve,ti vedea niciodată 
un mare maestru al viorii sau al pianului 
privind claviatura ori trăgînd cu ochiul la 
instrument: instrumentul face parte din el 
însuşi. " 

Dario Fo ( 1 926): 
Ştiinţa actorului, trad. :  Delia Voicţ1 
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SĂNDOR DENES 
secretar muzical 
al Filarmonicii de Stat 
Oradea 

S-a născut la 29 decembrie 1 939, în comuna 
Vîrşag, judeţul Harghita. Tatăl său a fost 
învăţător în comună şi patru din cei cinci copii 
ai familiei Săndor s-au născut acolo. 

A făcut liceul la Odorhei. La absolvire, în 
1 956, s-a înscris la Conservatorul din Cluj, la 
Facultatea de compoziţie, dirijat şi pedagogie, avîndu-i, profesori, printre 
alţii, pe Dorin Pop şi pe Jagomos Jănos. 

Este căsătorit cu Klara şi au doi copii şi patru nepoţi. 

EU CRED CĂ ŞI MUZICA ÎI AJUTĂ PE OAMENI 
SĂ-ŞI CUNOASCĂ MAI BINE RĂDĂCINILE 

E.P :  Cum s-a simţit copilul venit dintr-un sat de munte, frumos, cum 
sînt numai satele din zonele muntoase - curate, liniştite, .. mai aproape de 
Dumnezeu " cum spunea cineva - în oraşul mai agitat, oricum, mai 
zgomotos, cu lume multă şi case înalte? 

S.D . :  Speriat, desigur, dar m-am adaptat repede. Vacanţele însă, acolo, 
în sat, erau ca din poveste . . .  ele mă vor urmări toată viaţa. Şcoala însă era 
cum era, ştii şi tu ce erau liceele cu zece clase, aşa că am făcut eforturi 
imense, la Cluj ,  să fac faţă atît ca pregătire muzicală, cît şi în ce priveşte 
cultura generală, colegilor care veneau de la liceele de artă. 

E.P :  Ai terminat facultatea şi . . .  ? 
S.D. :  Şi am venit la Oradea. Asta era în 1 963. Profesor de muzică 

repartizat la Liceul nr.4 - azi Colegiul Eminescu. Veneam pentru prima 
dată la Oradea. 

E.P: Şi ai rămas aici. Unde ai găsit-o şi pe K/ara, drăguţa ta soţie, nu? 

271 

https://biblioteca-digitala.ro



S.D. :  Aşa e. Am lucrat cu normă întreagă la liceu pînă în 1 966 şi cu 
Y2 de normă la Filarmonică - "uceniceam", ca să zic aşa, pentru postul de 
secretar muzical. Înainte însă mi-am dat definitivatul. Din 1 966 am inversat 
lucrurile: norma întreagă o aveam la Filarmonică şi jumătatea . . .  la liceu. 
Jumătatea de normă, nu jumătatea mea . . .  

E.P :  Noi sîntem aceeaşi generaţie, am venit aproape în acelaşi timp, 
tu la Filarmonică, eu la teatru. Cum voi ţineaţi pînă mai acum un an 
repetiţiile şi concertele la noi, la teatru, ne vedeam des şi eram - sîntem! 
-prieteni. Muzica şi teatrul au fost dintotdeauna prietene, nu? Profesiunile 
noastre, unice în oraş, ne-au apropiat: ne mai sfătuiam, mai bîrfeam (vorba 
vine!) artiştii, mai schimbam un gînd, ne mai plîngeam de şefii culturali 
şi politici, mai vorbeam şi de copii şi familie. De toate, ca între amici. Dar 
să revin. Cine te-a adus la Filarmonică? Cine era director atunci? Dl. 
Firez parcă . . .  

S.D. :  Da, Dl.Alexandru Firez, ş i  e l  profesor de muzică. Am venit prin 
concurs - cel ce mi-a sugerat să mă prezint Dl.Em.Enghel, era şef la Cultură. 

E.P: Cum te-ai descurcat cu repertoriul în anii '60- '70- '80? Dar cu soliştii? 
Ţie ţi-o fi fos.t mai uşor, că activiştii de partid şi cenzorii nu prea ştiau 

cine e Beethoven sau Schumann, nu? Poate ai şi amintiri haz/ii în legătură 
cu ignoranţii într-ale muzicii, că noi, teatraliştii, avem cîteva de pomină. 
Cum ar fi cea cu Suzana (Gîdea) care sugera să-I invite pe Dl.Pirandello 
la premieră sau întreba dacă dramaturgul cutare nu e una şi aceeaşi 
persoană cu un legionar periculos, mort şi acela de vreo 30-40 de ani. 

S.D. :  Şi eu am avut - şi noi, cei din lumea muzicală - parte de întîmplări 
hazlii !  Oho ! Şi încă cîte ! Unii politruci, îţi aduci şi tu aminte, cred, veneau 
la concert şi aplaudau la mijlocul concertului, aiurea, sau strigau bis şi 
chiar sugerau ce să mai cînte (ca lăutarii, la nuntă ! )  pronunţînd greşit 
numele compozitorului. 

Revin însă. Prin A.R.I.A., cu care aveam legături foarte bune, am reuşit 
să aduc solişti excepţionali din ţară şi din străinătate. Apoi ne-am împrietenit 
şi lucrurile au mers mai simplu. 

Din păcate, tu ştii, noi eram legaţi de mîini şi de picioare - nu aveam 
voie să vorbim cu străinii la telefon şi nici aşa, prea mult (veşnic era 
cineva pe urmele noastre), nu aveam voie să discutăm, să plătim onorariile 
în valută, să vedem măcar cum arată dolarul. 

E.P :  În schimb rubla era la modă. În tot răul era şi un bine, tu iar ai 
fost norocos - dacă noi mai jucam şi prostioare sovietice, voi aveaţi 
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posibilitatea nu doar să-/ cîntaţi pe Ceaikovski sau Şostakovici, ci
. 
să-! 

aveţi oaspeţi pe unii din marii, coloşii interpreţi-solişti. Şcoala muzzcala 
rusă a fost, mereu, celebră, excepţională. 

S.D. :  Da, e adevărat. Pînă la urmă constat că nouă, muzicienilor, nu ne
a mers chiar aşa de rău. 

Aveam invitaţi solişti şi dirijori de primă mărime din Rusia şi Ungaria. 
E drept că şi geografic eram avantajaţi, oraşul fiind aproape de graniţa vestică. 

În ce priveşte repertoriul, clasicii - atît de adoraţi şi de solicitaţi de 
public - erau mereu pe afiş. 

E.P : Cum alcătuiai repertoriul? 
S.D. :  Cu dificultate, fiindcă era necesar să oferim publicului auditor 

plătitor ceea ce îl interesa. Dar ni se impuneau mereu şi lucrări româneşti . 
Desigur, aveam mereu de ales pe lîngă Enescu şi alţi compozitori valoroşi, 
dar publicul nu se dă în vînt după lucrări moderne, aşa că, pentru echilibru, 
alegeam, ca un fel de prolog, lucrări româneşti bune dar nu foarte lungi şi 
obositoare. Ştii ce mă miră? 

Că după '90, în deplină libertate, unii strîmbă din nas la propunerea 
mea de a prezenta compoziţii româneşti clasice, dar şi contemporane. 

E.P. :  Ştiu. Acelaşi lucru, din păcate, se petrece şi în teatru. În fond, 
mai există piese româneşti bune, e vorba şi de lenea de a citi şi uneori de un 
dezinteres snob şi păgubos pentru dramaturgia naţională. În muzică, la fel. 

S.D. :  Aşa este. Păi, să fim serioşi. Francezii promovează compozitorii 
francezi, ungurii pe unguri, polonezii pe polonezi, nu e un păcat - cine, 
dacă nu noi, trebuie să încurajăm producţiile naţionale? Nu orice, desigur, 
dar pe cele valoroase . . .  

E.P. :  Oradea este un oraş cu tradiţii muzicale serioase. Să nu uităm, 
istoria povesteşte că aici a studiat muzica şi Nicolaus Olahus, în sec.XVI, 
că au trăit şi au făcut muzică aici în sec.XV/1/ sub oblăduirea benefică a 
episcopului Adam Patachich, o personalitate charismatică, în spaţiul 
bisericii catolice, Michael Haydn, fratele lui Joseph Haydn şi Karl Ditters 
von Dittersdorf, muzician de talie europeană. Dar ce spun eu, că tu le ştii 
mai bine. Ai scris micromonografia Filarmonicii orădene împreună cu 
profdr.Avram Geoldeş. Hai, fă-ne un scurt istoric, e interesant pentru cine 
nu ştie. 

S.D. :  Da, Oradea are o tradiţie muzicală seculară, ceea ce obligă. 
O bibliotecă cu 1 5 .000 de volume, scena de teatru din incinta rezidenţei, 

orchestra subvenţionată din fonduri personale, precum şi angajarea unui 
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"poeta laureatus" al Curţii - italianul Mariozza - alcătuiesc o imagine cît 
se poate de colorată a vieţii artistice de la Curtea lui Patachich, unde cei 
doi compozitori amintiţi concepeau şi conduceau concertele, balurile, 
camavalurile, spectacolele operetistice şi de proză. 

În calitate de "Hofmusikus und Konzertmesiter" al Capelei, M.Haydn 
îşi asuma aceleaşi atribuţii pe care celebrul său frate, Joseph Haydn, le 
avea la Curtea lui Esterhâzy. Paralel cu sarcina de organizare a activităţii 
muzicale şi cu cea de interpretare practică, M.Haydn desfăşura şi o 
prodigioasă muncă de creaţie, de perioada petrecută la Oradea, legîndu-se, 
în afara opus-urilor amintite, Simfonia în Mi bemol major, Simfonia în Do 
major, Concertul pentru vioară, 2 viori ripieno, violă, bas şi orchestră în 
Si bemol major, Concertul pentru orgă (clavecimbal). violă, 2 viori, viole 
di ripieno. 

Este util de remarcat că ansamblul acelui moment { 1 76 1 )  cuprindea: 
un "cappelae magister" (Michael Haydn), un instructor al cîntului coral şi 
instrumental ( cantus choralis et figuralis instructor), un organist (Wenceslaus 
Dievitsch), 3 concertmaeştri (vioară, cello, fagot), 2 "violoni primi", 3 
"violini secundo", viole, 2 oboi, 2 trompetişti, timpanist, 2 trombonişti şi 
grupul vocal: 2 soprani, 2 altişti, 1 tenor şi 1 bas. Pe lista din 1 76 1  apare 
adăugat un "violonista Ioanni". Poate fi vorba despre fratele mai mic al lui 
Haydn, Johann (Hansl), reîntîlnit apoi în orchestra castelului contelui 
Esterhâzy. 

Determinată probabil, de moartea mamei episcopului ( 12. 1 2 . 1 762), şi 
mai ales de perioada celor doi ani de doliu, care, conform protocolului 
tradiţional al rezidenţelor, se caracterizau prin activităţi muzicale 
considerabil restrînse, plecarea lui M.Haydn de la Oradea n-a putut fi 
oprită. După scurte popasuri la Viena, Bratislava, Augsburg, muzicianul se 
va opri la Salzburg, unde, la 1 4  august 1 763, va fi angajat în aceeaşi 
funcţie de "Hofmusicus und Konzertmeister" şi unde va cînta alături de 
Leopold Mozart sau de micuţul (pe atunci) Wolfgang Amadeus Mozart. 

E.P. : O, da, mă impresionează profund ideea că orădenii noştri au avut 
legături cu genialul Mozart. De altfel, am consemnat şi eu acest lucru, 
măcar ca fapt divers, în caietul-program al spectacolului cu piesa 
.. Amadeus " de Peter Shiiffer. 

S.D: Superbul vostru spectacol, de care îmi amintesc şi eu cu mare plăcere. 
După doi ani, episcopul Patachich aduce în fruntea capelei sale muzicale 

de la Oradea pe tînărul Dittersdorf, pe care îl cunoscuse în funcţia de 
concertmaistru al teatrului imperial din Viena. Candidatul era un violonist 
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şi un compozitor apreciat în protipendada muzicală a capitalei şi un apropiat 
al lui Joseph Haydn. 

Sarcina principală şi ambiţioasă a lui Dittersdorf era organizarea la 
Curtea orădeană a unei orchestre reprezentative. Pentru realizarea acestui 
deziderat, tînărul muzician a obţinut aprobarea şi susţinerea episcopului în 
sensul angajării unor instrumentişti corespunzători de la Viena sau de la 
Praga. Pentru postul de concertmaistru a fost invitat eminentul muzician 
Wenzeslaw Pichel ( 1 7  4 1 - 1 805), violonist, compozitor şi poet, elev al lui 
Pietro Nardini . 

Personalitate muzicală complexă, Wenzeslaw Pichel a lăsat o moştenire 
componistică impozantă: 89 simfonii, 1 72 cvartete, 7 opere în stil italian, 
numeroase concerte instrumentale şi lucrări camerale. 

Dittersdorf avea la Oradea, pe lîngă orchestră (34 instrumentişti) şi 
cîntăreţi, cu sarcina de a contribui la susţinerea reprezentaţiilor lirice. Printre 
aceştia se afla tenorul Sic ca (bucătar de profesie), soprana Nicolini, basul 
von Wreden, contesa Josepha de Figuermont, "o voce plăcută şi o frumuseţe 
de prim rang" - după cum mărturiseşte însuşi Dittersdorf. După toate 
presupunerile, pentru aceştia a scris muzicianul operele buffe Amare 
disprezzata, Amare in musica, Frau Sybille trinkt keinen Wein precum şi 
multe concerte, divertismente, duete, triouri, simfonii. 

În urma unor delaţiuni, din care reieşea "caracterul imoral al unor 
manifestări în viaţa artistică a oraşului şi a rezidenţei episcopale", 
împărăteasa Maria Tcreza a luat o decizie dramatică: desfiinţarea, la finele 
anului 1 768, a orchestrei şi corului din Oradea. În noile condiţii, Dittersdorf 
renunţa la post, plecînd, iniţial la Johannesburg, apoi la Viena, luînd cu el 
intrumentiştii cei mai buni. 

Dispărea, în felul acesta, una dintre cele mai complete şi mai bune 
orchestre din sud-estul Europei şi se încheia, după o prea scurtă perioadă 
de strălucire, unul dintre momentele de referinţă din istoria muzicală a 
oraşului Oradea. 

Apoi să amintim şi că operele culturale şi naţionale pe care le întăptuiau 
episcopii greco-catolici lgnatie Darabant şi Samuil Vulcan vizau o mare 
deschidere spre ideea de europenism, de comunitate cu marile culturi . 

Dacă la finele veacului XVIII şi în primele două decenii ale sec.XIX, 
spectacolele de operă erau sporadice, în perioada următoare ele se vor 
intensifica în mod considerabil. Numai în a doua jumătate a anului 1 828, 
la Oradea au avut loc (83 ! )  de spectacole de operă şi de proză. Graţie unor 
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trupe locale şi mai ales, a unora din Cluj sau din alte centre, Ia Oradea 
s-au organizat numeroase reprezentaţii lirice. Trupele conduse de Rhedey 
Lajos, Paly Elek, Kilenyi David, Koml6si Francisc, Sandorfi J6zsef, Szab6 
J6zsef, Anton Ruzicska au oferit spectatorilor orădeni opere cum sînt: 
Rossini: Bărbierul din Sevilla, Tancred, Coţofana hoaţă, Othello, Jtalianca 
în A/ger; Bellini: Capuletti şi Montecchi (Romeo şi Julieta), Norma, 
Somnambula; Donizetti: Elixirul dragostei, Fiica regimentului, Lucrezia 
Borgia, Lucia di Lammermoor; Verdi : Rigoletto, Ernani, Trubadurul, 
Traviata; Mozart: Il Re pastore, Dan Giovanni; Weber: Freischiitz; Cherubini: 
La porteur d'eau (Sacagiul); Flotow: Martha; Gounod: Faust ş.a. 

A doua jumătate a veacului al XIX-lea găseşte oraşul Oradea într-o 
specifică febră a înfiinţării de nenumărate reuniuni, societăţi, cercuri, grupate 
după diverse criterii .  Este perioada în care funcţiona Societatea de lectură 
a tinerimii române, condusă de Alexandru Roman, în care apărea revista 

"Familia" a lui Iosif Vulcan, în care se înfiinţau Reuniunea de Cîntări 

"Hilaria" ( 1 875) şi "Nagyvaradi Dalarda" ( 1 867). Seminariştii şi studenţii 
Academiei de Drept alcătuiau, la rîndu1 1or, o orchestră, condusă de Gustav 
Weinpolter şi apoi de către Fehervary Janos, ansamblu care cînta un 
repertoriu uzual, alcătuit din serenade, marşuri, cîntece naţionale, dansuri . 

La 5 ianuarie 1 888 are loc primul "concert filarmonic" din Oradea. 
În 1 890 se constituie Asociaţia prietenilor muzicii din Oradea-Mare, 

printre scopurile ei fiind înscrise educaţia în domeniul muzicii culte, 
organizarea de concerte şi spectacole şi înfiinţarea unei şcoli de muzică. 
Sub patronajul acestei asociaţii se inaugurează ( 1 890), pe lîngă Teatru, o 
secţie de operă. 

Beneficiind de o favorabilă ambianţă muzicală, au poposit la Oradea 
mari personalităţi ale muzicii europene şi româneşti .  Revenirea multora 
dintre ei (Enescu, Bart6k, Dohnany, Casals), dovedeşte că oaspeţii au găsit 
aici un public sensibil, generos şi avizat. 

Concertele simfonice care au urmat din 1 924, se înscriu sub emblema 
Societăţii filarmonice, orchestra fiind condusă de Iosif Vomacska, 
programînd creaţii de gen din marele repertoriu: Haydn, Mozart, Beethoven, 
Schubert, Mende1ssohn-Bartoldy, Smetana, Dvoi'ak, Wagner. 

Sub egida Societăţii artiştilor de muzică şi artă dramatică înfiinţată la 
25 mai 1 925 îşi deschide porţile noul Conservator. Printre profesorii acestei 
instituţii se aflau Mimi Dr.Nemeş, Ştefania Fischer, Poenaru-Bordea, 
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Pallerman Benedek, Rita Mărcuş, Ştefan Mărcuş, Zaharia Bârsan, Eugenia 
Hâncu, Francisc Hubic, Iosif Vomacska, Corneliu Givulescu, etc. 

Oradea a fost gazda unor mari personalităţi muzicale din ţară sau din 
străinătate. Între 1 92 1 - 1 938, George Enescu a cîntat aici de 1 1  ori. Titlul 
de Cetăţean de Onoare al oraşului pe care marele muzician îl primea în 
1 93 1 ,  cu ocazia împlinirii vîrstei de 50 de ani, evidenţiază preţuirea deosebită 
pe care orădenii o aveau faţă de marii artişti ai ţării la acea dată. Între 
1 922- 1 933,  Bart6k Bela cînta de nu mai puţin de şase ori la Oradea. Eugen 
d' Albert, Jacques Thibaud, Nikita Magaloff, Bohuslav Hubermann, Traian 
Grozăvescu, Lya Hubic, au fost, printre alţii, cu mare bucurie primiţi de 
către publicul orădean. Lista selectivă de colaboratori : Ludovic Bâcs, Emil 
Simon, Jean Bobescu, Mihai Brediceanu, Nicolae Boboc, Antonin Ciolan, 
Modest Cichirdan, Iosif Conta, Mircea Cristescu, Emanuel Elenescu, Petru 
Oschanitzky, Paul Popescu, Petre Sbârcea, Reiner Haos, Lawrence Foster, 
Lâszl6 Heltay, Koichi Inoue, Tatco Nakaj ima, Gabriel Amirâs, Cristina 
Anghelescu, Alexandru Badea, Dana Borşan, Nicolae Brînduş, Marin 
Cazacu, Florin Croitoru, Gabriel Croitoru, Pompei Hărăşteanu, Lia Hubic, 
Cătălin Ilea, Dan Iordăchescu, Daniel Podlovski, Ştefan Ruha, Valentin 
Teodorian, Ryszard Bakst, Dimitri Başkirov, Igor Bezrodnii, Monique Haas, 
Jeno Jand6, Rudolf Kerer, Zoltân Kocsis, Dezso Rânki, Annerose Schmidt, 
Robert Soetans. 

E.P.: Impresionant, într-adevăr. Nu întîmplător voi aveţi un public avizat, 
o sală de oameni cultivaţi, iubitori ai muzicii, fini cunoscători, melomani 
împătimiţi. E frumos. Aici ne întîlnim într-o frăţietate firească, uniţi prin 
sunetele fără marca etnică, români, maghiari, germani, evrei şi ce-om mai 
fi . . .  venind din cele mai diverse profesii: profesori, medici, ingineri, avocaţi, 
funcţionari, studenţi, elevi, muncitori, tineri şi bătrîni . . .  

Multe prietenii frumoase s-au legat aici între oamenii care au în comun 
dragostea pentru muzică . . .  

A propos, ţtii, ţtiţi cam ce aşteaptă publicul de la voi? 
S.D. : Da, în mare. Clasici ! Muzica mare, bună. Am dat nişte chestionare 

anii trecuţi. Testarea a fost orientativă, nu strict ştiinţifică. Dar ne-a fost de 
folos. Ştim ce aşteaptă. Şi sînt mulţumiţi. 

E.P. : So/iştii? Cine sînt ei? Onora ţi prestaţiile lor, ştiind că, aşa ca 
toată lumea, nu prea aveţi bani? 

S.D. : Soliştii şi dirijorii vin pentru cît le putem oferi. Tarife foarte modeste. 
E.P. :  Dar sponsori, mecenaţi nu aveţi? 
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S.D. : Nu prea. Aşa că, dacă ar fi după onorarii, n-ar mai veni nimeni. 
Vin din prietenie, în primul rînd. Şi uneori chiar renunţă la onorarii, cîntă 
pe gratis, comparaţia cu ce primesc în occident fiind strivitoare. Vin Ia noi 
şi revin cu plăcere, şi pentru că stimează publicul orădean, fin cunoscător . . .  

E.P :  Aţi păstrat sistemul de abonamente. Aveţi un  public constant, 
sigur, impresari devotaţi, vechi. La teatru lucrurile nu stau tocmai aşa . . .  
Dar şcolarii mai vin la concerte? La cele educative, mă refer. . .  

S.D. :  Da. Într-o vreme, imediat după '90 toţi voiau să  nu  mai facă ce 
făcuseră. Era de înţeles. Au renunţat şi la "obligativitatea" de a urmări 
concertele educative. Dar . . .  Le-am reluat încă, zic eu, şi cu mare succes. 
Tot cu abonamente, pe şcoli şi pe licee, două cicluri cls. V-VIII şi IX -XII, 
de două ori pe săptămînă. Vine, special pentru ei, prof.Lâszl6ffy Zsolt de 
la Facultatea Partium. 

E.P :  Socot că educaţia muzicală a elevilor e absolut necesară. Copiii 
sînt sensibilizaţi, vor " vedea " altfel multe din lucrurile care li se întîmplă. 
Vor privi lumea cu alţi ochi. Cel puţin aşa îmi place să cred. 

Emil Cioran spune atît de frumos şi convingător că " Muzica şi iubirea 
nu pot învinge moartea, dar o muzică liniştită şi o iubire ca/mă constituie 
mijloace de luptă împotriva ei. " 

S.D. :  Cît priveşte tineretul ,  eu cred că şi muzica îi ajută să-şi cunoască 
mai bine rădăcinile, să se definească, să "audă viaţa" - cum spunea tot 
Cioran. 

E.P :  Şi, dacă tot îl cităm cu generozitate, să mai spunem că el a 
observat cum " starea muzicală asociază în individ, egoismul absolut cu 
cea mai înaltă generozitate ". Cu colegii, cu directorii (ai avut şi tu cîţiva!) 
cu soliştii, cu dirijorii cum te-ai înţeles, cum te înţelegi, cum colaborezi cu Miron 
Raţiu, cu Ervin Acel, cu Romeo Rîmbu, cu Cornel Cristea, cu Sarlmdy Zsolt? 

S.D. :  Colaborarea mea cu directorii, cu dirijorii, cu soliştii, cu orches
tra, se bazează pe o stimă reciprocă, care are la bază interesele instituţiei. 

E.P:  Eşti un bunic fericit. Văd că-ţi aduci pe unul din nepoţei la 
concerte . . .  Stă cuminte şi ascultă muzica . . .  

S .D. :  Î i  iubesc enorm pe ce i  patru nepoţi, trei au ajuns deja la "vîrsta 
de concert". Kodâly Zoltân spunea că educaţia muzicală trebuie începută 
cu nouă luni înainte de naştere. Ce zici? 

E.P: Ce să zic? Kodaly avea dreptate. Ştia el ce ştia . . .  Specialiştii au 
constatat că mamele însărcinate care ascultă muzică (bună, nu manete!) se 
simt foarte bine şi simt că şi copiii, acolo, în mediul intrauterin, se liniştesc. 

Îţi mulţumesc, dragă Denes, pentru această agreabilă întîlnire . . .  
muzicalo-amica/ă. Sau invers . . .  
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" Regizorul trebuie să se exprime, în 
spectacol nu numai pe sine, ci el trebuie să 
dea mereu viaţă unui  organ ism supra= 
individual, cu structuri proprii; cu modalităţi 
specifice, cu categorii aparte, de sine 
stătătoare. Regizorul trebuie, într-un cuvînt, 
să facă mereu teatru. " 

Radu Stanca ( 1 920- 1 962): 
"Reteatralizarea" teatrului 
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ROXANA CROITORU 
consultant artistic 
la Teatrul National ' 

Cluj-Napoca 

"AŞ DORI SĂ NU FIM 
ULTIMII MOHICANL .. " 

E.P :  Salut, Roxi! lată-ne din nou împreună ca de atîtea ori, aici, la 
Bucureşti, la Festivalul Naţional de teatru. Stăm la un hotel foarte bun, 
elegant (CENTRAL) şi, iată-ne, cu o coca-cola rece în faţă. Începem? 

Povesteşte-ne ce vrei despre tine . . .  
R.C. : Bine. Dar crezi că  interesează pe  cineva? M-am născut l a  Cluj 

într-o familie de actori. Mama a studiat iniţial Istoria artelor, trecerea la 
Conservatorul de Artă Dramatică s-a întîmplat o dată cu întoarcerea 
Naţionalului din refugiu, de la Timişoara. Actorul, regizorul, poetul, artistul 
poporului Ştefan Braborescu căuta o ingenuă . . .  

Am învăţat vis-a-vis de casa în care m-am născut ş i  în  care locuiesc, 
la Liceul Nicolae Bălcescu. Am avut aproape aceiaşi colegi şi prieteni de 
la grădiniţă pînă la terminarea liceului, cu o scurtă evadare din partea mea, 
de aproape cinci ani la Liceul de Coregrafie. Am urmat apoi Facultatea de 
Filologie, secţia română-franceză şi am fost, aproximativ cinci ani, profesor 
navetist, mai mult de franceză şi mai puţin de română. De fapt, aş putea 
spune că m-am născut în teatru. Eram aşteptată şi mama mea juca 
Desdemona alături de actorul emerit Toma Dimitriu, în regia Mariettei 
Sadova şi decorurile lui Liviu Ciulei. Părinţii mei au fost actori ai Teatrului 
Naţional din Cluj :  Emilia Hodiş-Croitoru şi Titus Croitoru. 

E.P :  Cu alte cuvinte, aflîndu-te în pîntecele mamei-Desdemona, jucai 
şi tu, trăiai iubirea şi dezamăgirea acesteia . . .  

R.C. : Ceea ce  a fost frumos e că  mi-au dezvăluit mirajul scenei. M-au 
învăţat să fiu un foarte bun spectator de teatru, operă, balet, concert. Aşa 
am văzut marile spectacole-eveniment Ia Cluj ,  Bucureşti, Tîrgu-Mureş sau 
Iaşi. Spectacolele lui Brook cu Regele Lear şi Visul unei nopţi de vară, 
Crimă şi pedeapsă al MHAT-ului, Cum vă place în regia lui Liviu Ciulei 
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dar şi Doi pe un balansoar cu Leopoldina Bălănuţă şi Victor Rebengiuc, 
marele succes al Iaşiului cu Mutter Courage cu Margareta Baciu şi 
tulburătoarea creaţie a Gildei Marinescu în Kattrin (fiica mută) şi atîtea 
altele. Nu mi-am confundat copilăria, adolescenţa şi tinereţea cu teatrul, 
dar n-am pete albe în memoria mea de spectator. Le sunt recunoscătoare 
că mi-au deschis mintea şi inima spre ceea ce e important şi ceea ce 
rămîne dintr-un spectacol: stilul şi arta interpretativă. 

E.P: Cum ai ajuns la teatnt? Ce anume a con/ucrat la intrarea ta în 
breaslă? De fapt nu făceai decît să-ţi urmezi, într-un fel, părinţii. 

R.C.: Întîmplarea şi disperarea. Eram profesor navetist ca aproape toată 
generaţia mea. Aveal}l familie, eram tînără mamă şi nu doream să mă 
risipesc pe drumuri . Intimplarea a făcut ca o colegă să citească în ziarul 
local Făclia, pe autobusul ce ne ducea la şcoala dintr-un sat de munte un 
anunţ de concurs la Teatrul Naţional. Mama mea nu a fost prea fericită că 
doream să schimb profesoratul pe o meserie în teatru. Viaţa în teatru e 
destul de dură şi nu seamănă deloc, după cum bine ştii, cu ceea ce se vede 
din fotoliul de spectator. Tata m-a ajutat, adică m-a pregătit pentru con
curs. Era în 1 978 .  Pe un post de sufleur eram înscrişi zece licenţiaţi, dintre 
care nouă femei şi un bărbat, profesor de matematică. Rezultatul s-a dat 
abia după zece zile de deliberări. Azi nu te crede nimeni, dar îţi spun sincer 
că n-a contat deloc că eu aveam o legătură cu teatrul. Mă rog, afectivă şi 
că ştiam că e o mare deosebire între a sufla din cuşcă sau culise, între a 
sufla versuri sau proză. Criteriile erau altele . . .  Persoana vizată a renunţat 
şi am intrat eu. Au fost ani mulţi şi grei la scenă, deplasări şi tumee, dar 
o ucenicie de neînlocuit. Am învăţat enorm lucrînd din interior, prezentă 
la facerea atîtor spectacole mai bune, mai puţin bune, întîlnirea cu regizori, 
actori diferiţi. M-a ajutat apoi să-mi aduc la suprafaţă cunoştinţe acumulate 
dar uitate, din experienţa tinereţii. Norocul meu a fost schimbarea din 
1 989, venirea la Cluj a turneului Printemps de la liberle din Franţa şi 
scurtul directorat al regizorului Victor Ioan Frunză. Aveau nevoie pentru 
spectacolele franceze, care s-au jucat în primăvara anului 1990, la Cluj, de 
o persoană care cunoaşte limba franceză dar şi scena, care să-i ajute la 
montarea spectacolului, pregătirea şi programarea tehnică a spectacolului, 
la repetiţiile cu actorii. Aşa a început o lungă colaborare a mea şi cu 
proaspătul atunci înfiinţat Centru Cultural Francez la Cluj . 1 990 a fost 
poate anul cel mai greu din viaţa mea în teatru, dar şi cu mari satisfacţii .  
Victor Frunză m-a trecut la secretariatul literar (unul din titulari a plecat 
în presă şi la televiziune) dar unii actori nu voiau să renunţe la mine. Se 
obişnuiseră şi le-a venit greu să accepte alte prezenţe în culise. Atunci am 
preluat şi biblioteca teatrului şi m-am perfecţionat într-o meserie pe care 
la facultate o studiasem doar un semestru: bibl ioteconomia. Am cotat 1 1 .000 
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de titluri, am ordonat arhiva, afişele, fotografiile, şi aşa biblioteca teatrului 
e unul din locurile mele preferate. Am avut noroc, în viaţă e ca şi cu 
cărţile. Când te preocupă foarte mult o idee, un titlu, îţi iese în cale, ca prin 
minune, ceea ce cauţi. Am întîlnit cel mai bun biblioteconomist din Cluj ,  
doamna Doina Banu, care m-a îndrumat şi, cred eu, avem Ia  Teatrul din 
Cluj una din cele mai bine puse la punct biblioteci şi arhive de teatru. Din 
păcate multe titluri importante s-au pierdut de-a lungul timpului din 
neglijenţă şi nepăsare. 

E.P: Asta mai de mult . . .  Dar ai avut înaintaşi glorioşi: pe Dl. Teohar 
Mihadaş, pe Doru (fus tin) Ceuca . . .  Problema e că munca de documentare 
e migăloasă şi ar fi cerut o altă persoană, pe lîngă secretarul literar . . .  
Dar hai, spune, e interesant cum ai  parcurs tu  treaptă cu treaptă, drumul 
spre secretariatul literar. La mine a fost mai simplu: am lucrat trei ani în 
învăţămînt, am dat concrus, am intrat şi . . .  n-am mai plecat treizeci de 
ani . . .  O spun cu nostalgie . . .  

R.C. :  Eu am dat multe concursuri. Vorba ta, am urcat treaptă cu treaptă. 
A fost cam ca în jocul Nu te supăra, frate. Secretar literar, apoi referent 
literar, apoi, după un nou concurs câştigat, câteva ore secretar literar şi iar 
referent şi, în sfârşit, secretar literar. Jocurile de culise au funcţionat după 
cum vezi şi în alte compartimente nu numai la scenă. Acum mă numesc 
consultant artistic, dar mie tot secretar literar îmi place să-mi spun. M-a 
prins. M-a prins viaţa din teatru şi nu-mi amintesc să fi făcut ceva fără 
plăcere. În trecerea mea spre adevărata muncă de secretar literar, un rol 
important 1-a avut criticul Doina Modola. Eu am fost foarte timidă, ea însă, 
intuind probabil ce cale trebuie să urmez, m-a investit cu o serie de 
responsabilităţi, mai ales când a devenit director al Galei Teatrelor Naţionale. 
M-am implicat. Ce bucurie, tipăriturile executate în noile tipografii color 
la serigrafie. Am avut şansa să întîlnesc (aşa cum soarta mi-a scos-o în cale 
pe Doina Banu) pe unul din cei mai talentaţi graficieni, regretatul Mircea 
Baciu, decan la Academia de Arte Vizuale din Cluj .  Am colaborat 
patrusprezece ani şi, cred eu, afişele şi caietele realizate împreună au 
personalizat cu artă imaginea Naţionalului clujean. Pe lângă faptul că afişele 
au fost prezente în mari expoziţii de grafică în Germania sau Portugalia, 
cea mai importantă recunoaştere pentru mine, s-a petrecut la Sibiu, la 
prima bursă de spectacole, la Festivalul Internaţional de Teatru. Scenograful 
Dragoş Buhagiar era prezent cu un grup de tineri studenţi. Trecând pe 
lângă standul Naţionalului a exclamat: "uitaţi-vă, acestea sunt adevărate 
afişe de teatru !" 

E.P : Ce mai face azi un secretar literar? Cu ce se mai ocupă el? Nu 
cumva avem de-a face cu ultimii mohicani? 
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R.C.: Ultimi mohicani? Aş dori să nu fie aşa. Sigur, viaţa e într-o 
continuă schimbare, acum cu o viteză ameţitoare, dar legile interne ale 
teatrului n-ai cum să le schimbi. Compartimentele sînt aceleaşi şi dacă nu 
respecţi ceea ce a fost întotdeauna regulamentul de ordine interioară, teatrul 
n-are cum să funcţioneze şi se instaurează haosul, relaţiile se degradează 
şi "produsul", adică spectacolul n-are cum să fie de calitate. Modelul meu 
ales, fără s-o ştii, ai fost întotdeauna tu, Vetuţa. Cum cred că n-ai uitat, 
secretarul literar se bucură de privilegiul unei arii de desfăşurare atît de 
vaste, încît nimeni nu ştie, nici chiar el, unde încep şi unde se sfîrşesc 
obligaţiile lui profesionale. Teoretic facem parte din personalul artistic dar 
ne revendică şi TESA cu cele opt ore de program şi cel tehnic cu problemele 
de scenă. 

Cred că aş putea face mult mai mult în interesul spectacolelor, dacă n
ar trebui să acopăr planificarea spectacolelor, legătura dintre anumite 
compartimente, sarcini care în alte teatre sînt ale unui bun organizator de 
spectacole sau regizor tehnic, sau, sau . . .  

E.P : Sau-sau. Aşa e .  O dată, pe cînd mă aflam la voi în birou, vreme 
de o oră au intrat şi v-au solicitat pe tine şi pe Eugenia Şarvari - secretară 
literară şi ea - tot felul de oameni din teatru cu tot felul de probleme fără 
nici o legătură cu . . .  artisticul. Recunosc că eu, refuzam constant şi cate
goric să mai .. îndeplinesc sarcini de serviciu " care nu ţineau de secretariatul 
literal: Ce relaţii ai cu actorii, cu regizorii? 

R.C. :  Cu actorii am avut mereu relaţii excelente. Acum am din ce în 
ce mai puţin timp şi comunicăm atunci cînd am şansa să stau la repetiţii, 
lucru pe care mi-I doresc cu adevărat. Sînt regizori, dar se întâmplă foarte 
rar, care doresc mai mult de la un secretar literar decât o împărţire şi 
planificare riguroasă a spaţiilor de repetiţii, un caiet de sală şi un afiş 
corect. 

E.P : Mai funcţionează legăturile profesionale ale secretarului literar 
cu regizorul? in ce fel? Ai lucrat la Hamlet cu un maestru incontestabil: 
Vlad Mugur. 

R.C. :  Sînt regizori care au nevoie de cunoştinţele tale, de lecturile, de 
asocierile pe care le poţi face cu repeziciune. Sigur, eu sunt şi cred voi 
rămîne, o persoană privilegiată. Am lucrat cu Vlad Mugur la ultimul său 
spectacol, Hamlet. Eu l-am cunoscut şi în adolescenţă cînd era la Cluj şi 
i-am văzut spectacolele şi unele repetiţii. Ştiu, de pe vremea cînd în anii 
' 60 a fost director la Cluj ,  ce importanţă acorda secretarului l iterar. Acum, 
în 200 1 venea dintr-un alt spaţiu, cu o altă experienţă şi m-a ridicat în 
rang, ca să zic aşa. Am fost dramaturg. Au fost pasionante zilele şi nopţile 
în care se "făcea" textul pentru spectacol aşa cum îl vedea Meşterul. Erau 
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fascinante discuţiile în lungi plimbări sau seara la pizza, despre un rol, 
actor, piesă, sau căutările febrile ale unei echivalenţe în diverse traduceri, 
înlocuirea unui cuvînt sau facerea unui vers. A fost o perioadă de graţie în 
care am lucrat aşa cum cred că şi-ar dori orice secretar literar împătimit. 
Sigur, au mai fost şi mai sînt regizori care te solicită la scenă, dar n-aş 
spune cu adevărat, ca dramaturg. În sensul că mai toţi vin cu texte alese 
exclusiv de ei, îşi pregătesc totul singuri sau cu o minimă colaborare, 
decupajul scenic. Eu cred totuşi că secretarul l iterar şi-ar avea locul în 
continuare la facerea textului pentru spectacol. Aşa cum ştii, varianta finală 
a textului, ce se rosteşte în spectacol se definitivează abia după ce piesa 
se ridică de la masă şi începe miza. Ori, un ochi şi o ureche avizată, care 
să urmărească ce şi cum se rosteşte pe scenă, sînt importante. 

E.P :  Ce observi tu in teatrul de azi? Cum e tînăra generaţie? Sint 
buni, sint serioşi, au talent, au putere de muncă, tinerii? Unii se indoiesc . . .  

R.C. :  Eu nu sînt nici atît de pesimistă ş i  nici foarte entuziastă ca unii 
din confraţii mei, dacă mi se permite să-i numesc aşa. Eu cred că teatrul, 
ca şi celelalte arte au dreptul la diversitate. Tocmai prin aceasta e interesant. 
Cred că trebuie să coexiste spectacole mari în teatre de repertoriu, cu 
spectacole pe texte de ultimă oră făcute de tineri în spaţii mai mult sau mai 
puţin convenţionale, spectacole de revistă sau spectacole în staţiile de 
metrou. Ceea ce se pierde şi e grav în multe trupe e arta meseriei. Sînt 
actori care nu ştiu să-şi stăpînească uneltele: vocea şi trupul. Vorbesc 
ininteligibil şi se mişcă nefiresc. 

E.P :  Cum ţi s-a părut Festivalul Naţional, ediţia 2004? 
R.C. :  Sigur, îţi doreşti să vezi cît mai multe spectacole de excepţie, dar, 

dacă nu sînt geniale, n-au spart tiparele, să fie măcar spectacole foarte 
bune. Chiar dacă oferta n-a fost ca în alţi ani, Festivalul Naţional a avut 
şi spectacole peste care nu poţi să treci. Să le numesc? Cum doriţi sau 
Noaptea de la spartul tîrgului, Căsătoria, Omul cel bun din Siciuan, Electra, 
Mansardă la Paris cu vedere spre moarte, Jacques sau supunerea. 

E.P : Nume de regizori importanţi: Măniuţiu, Purcărete, Bocsardi, 
Kordonski, Tompa . . .  Ce temă ţi-ai ales pentru lucrarea de doctorat? 

R.C. : Am citit într-o revistă despre revolta unui tînăr critic care aprecia 
negativ majoritatea titlurilor de carte de teatru care se scriu în România şi 
a doctoratelor care se susţin, că tratează teme de istorie teatrală. Teatrul 
românesc nu are o viaţă atît de lungă, încît temele de referinţă ale istoriei 
sale să fie epuizate. Ca să ai pe ce să clădeşti trebuie să ai baza. Deci şi 
eu tot cu o temă de istorie teatrală: Modelul teatrului francez in teatrul 
românesc, cu referire la Teatrul Naţional din Cluj. E, într-un fel, un paradox 
acest model francez în spaţiul austro-ungar şi totuşi a funcţionat din plin. 
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E.P :  Una din cele mai interesante laturi ale muncii secretarului literar 
mi se pare cea legată de lucrul pe text, fie o piesă a unui dramaturg în 
viaţă (român, dar nu numai), fie o traducere . . .  Aşa cum ai spus şi tu. De 
impus ai impus vreun text în repertoriu? 

R.C.: Am un regret: acela că mi-e aproape imposibil să impun o piesă 
bună a unui dramaturg, care apare din cînd în cînd din zecile de texte -
maculatură pe care le parcurg în fiecare stagiune. Nu demult un regizor de 
top m-a văzut cu o piesă inedită de Nabokov în mînă. l-am oferit-o. A 
apreciat-o şi mi-a răspuns că poate va intra în planurile sale de viitor. . .  Cu 
traducătorii şi cu dramaturgii în general da, am o bună relaţie şi asta se 
datorează şi politicii teatrului. Cu textele e aşa cum am mai spus. E pasionant 
să lucrezi pe text, dar nu pot să intervin decît atunci cînd regizorul mă 
solicită şi o doreşte. 

E.P : Cum crezi că-i pregătesc Şcolile de teatru pe tinerii viitori actori 
pentru această profesiune, frumoasă, dar deloc uşoară? 

R.C. :  E una din cele mai dificile întrebări. În ultimii ani am fost la 
Gala Tînărului Actor de la Mangalia. Am văzut tineri talentaţi sau mai 
puţin talentaţi, dar din păcate din ce în ce mai slab pregătiţi. Cred că e vina 
selecţiei. Prin înmulţirea şcolilor de teatru a scăzut concurenţa. La teatru 
primii doi ani erau eliminatorii. Sau mă înşel? 

E.P :  Nu te înşeli. Aş vrea să-mi spui ce face un Teatru Naţional (cel 
din Cluj, bunăoară!) pentru încurajarea şi susţinerea dramaturgiei 
naţionale? Ce se mai scrie azi la noi? 

R.C. :  Teatrul românesc de azi mi se pare mai sărac. Sînt convinsă însă 
că din aceste căutări, frămîntări, teatru independent, teatru susţinut de stat 
vor apărea trupele şi spectacolele bune . Dramaturgi? Vorbeşti de 
contemporani din spaţiul românesc? E greu. La acest capitol sîntem cam 
firavi. Există cîte o piesă, două, bune a unui dramaturg contemporan, dar 
încă nu s-a impus nici unul ca un mare dramaturg contemporan. Vorbesc 
de cei care trăiesc efectiv în ţară. În ceea ce priveşte regizorii da: Purcărete, 
Tompa, Măniuţiu, Dabija, dar şi Afrim sau Teo Herghelegiu. Mi-e dor de 
un spectacol regizat de Cătălina Buzoianu sau Alexandru Darie. 

E.P :  Mai are secretarul literar vreun cuvînt de spus la alcătuirea 
repertoriului? Poartă el încă pe umeri răspunderea programului unei 
stagiuni? 

R.C . :  Poartă răspunderea? Da şi nu. Da, într-o echilibrare a titlurilor şi 
succesiunii propuse de regizori în stagiune. În alegerea rapidă a unui titlu 
şi propunerea lui unui regizor în momente de criză, cînd din varii motive 
apare un gol de producţie. Nu, în politica repertorială. TotuŞi, trebuie să 
recunosc, că din anul 2000, de cînd avem director un distins om de cultură 
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şi scriitor, profesorul Ion Vartic, am fost prezentă de fiecare dată şi la 
alcătuirea repertoriului, cu toate că avem un director de programe în persoana 
regizorului Mihai Măniuţiu. 

E.P: Nu-ţi spun ce bucurie încerc eu cînd văd cum conduc teatrele -
cu ştiinţa conducerii, dar şi cu mult tact şi delicateţe - cîţiva distinşi 
oameni de teatru români, printre ei numărindu-se şi vechiul şi bunul meu 
prieten, eminentul critic Ion Vartic, pe care, de altfel, sint supărată, pentru 
că n-am reuşit să punem pe hirtie nici una din conversaţiile noastre teatrale. 
Care, mie cel puţin, mi s-au părut foarte dense şi interesante. De fapt cred 
că pe mine ar trebui să mă supăr, nu pe el . . . .  

Acum, spune-mi ceva, dacă vrei, despre familia ta, Roxana. 
R.C . :  Nu ştiu dacă poate interesa pe cineva. Familia mea e acum mică. 

Mai trăieşte mama mea, care e o venerabilă pensionară. Ea e la curent cu 
tot ce se scrie despre teatru şi uneori e şi spectatoare. Cu ochii minţii îl văd 
pe tatăl meu în Ferdinand din Intrigă şi iubire dar şi în Mihail lvanovici 
Costiliov din Azilul de noapte (unul din rolurile la care mă punea să 
urmăresc textul, copil fi ind). Fiul meu e informatician şi trăieşte în 
Germania. E un mare iubitor de spectacole şi în scurtele lui răgazuri dintre 
serviciu şi pregătirea doctoratului, mă ţine la curent cu ce a mai văzut. 

E.P :  Şi băieţilor mei le place teatrul. S-au molipsit de la noi. Flaviu 
le-a dus în dar mătuşilor din Cluj două bilete la spectacolul vostru 
.. Bolnavul inchipuit ", ca o mare favoare . . .  Mihnea mă sună din Lyon şi
mi spune ce spectacole a mai văzut. Ce mai citeşti în afară de mii de 
pagini de teatru? 

R.C. :  Timp nu am pentru că nu pot să citesc ce aş dori, ci ceea ce 
trebuie: reviste, cărţi de specialitate, cronici, piese. Totuşi îmi mai fac timp 
şi atunci evadez într-o lume numai a mea, dar mai ales îmi fac planuri 
pentru cînd voi citi şi reciti aşa cum îmi doresc. 

E.P: Te asigur că timpul acela vine foarte greu, uneori niciodată. Dar 
o carte a ta, pe cind? 

R.C. :  Nu pot să spun în curînd, cu toate că am subiecte pentru două 
cărti. Întîi doctoratul, după care vom mai vedea. 

'E.P: Îţi mulţumesc, Roxana. Îţi promit să vin curind la Cluj. Unde ne 
vom întîlni şi cu draga noastră prietenă, Jeny (Eugenia) Şarvari, harnică 
secretară literară şi ea. O fată pe cinste. Vom mînca piine cu untură, vom 
bea ceai şi vom mai vorbi un ceas-două despre ce? Fireşte, despre teatrul 
nostru cel de toate zilele. Asta pină se va deschide uşa şi domnişoara 
secretară ne va anunţa că ne aşteaptă Dl. Vartic, în biroul său . . .  

Pe toate trei . . .  
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" Vorbind de literatura formei, semnalăm 
implicit capacitatea de invenţie a creatorilor. 
Refuzînd restituţiile sleite şi nemulţumindu-se 
cu înţelesurile aleatorii, ei caută procedee, 
tehnici, forme care să-l atragă pe spectator 
pe drumul ideii propuse, să-! determine a fi 
copărtaş la actul scenic şi să integreze 
gîndirea operei teatrale în viaţa sa personală. " 

Valentin Silvestru ( 1 924- 1 996): 
Conceptul românesc de teatralitate 
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ZENO FODOR 
Teatrolog, critic teatral, 
ex-secretar literar şi 
ex-director la Teatrul 
Naţional din Tirgu-Mureş 

S-a născut la Oradea, la 28 mai 1 934. 
Absolvent al Universităţii de Artă Teatrală 

şi Cinematografică din Bucureşti, secţia 
teatrologie. Licenţiat în arte, specialitatea critică 
de teatru şi istoria teatrului ( 1 958). 

Referent şi secretar literar la Teatrul de Stat Oradea ( 1 958- 1 962 -
unde, alături de secretarul l iterar Stelian Vasilescu a colaborat cu regizorii 
artistici Radu Penciulescu, Valeriu Moisescu, Dan Alecsandrescu, Ion 
Deloreanu; în perioada 1 959- 1 962 a condus secretariatul l iterar al secţiei 
maghiare), la Teatrul Naţional Tîrgu-Mureş ( 1 962- 1 985), la Teatrul pentru 
Copii şi Tineret "Ariel" din Tîrgu-Mureş ( 1 985- 1 99 1  ). Director al Teatrului 

"Ariel" ( 1 99 1 - 1 998). Director general al Teatrului Naţional Tîrgu-Mureş 
( 1 997-2000). Din anul 2000 este consultant artistic la acelaşi teatru şi 
director al Centrului Teatral Franco-Român, pe care 1-a înfiinţat. Recent a 
devenit director artistic al Colocviului Internaţional de Regie, care are loc 
la Reşiţa, în organizarea Teatrului "G.A.Petculescu". Este şi coordonatorul 
colecţiei "Teatru de ieri şi de azi" a Editurii Viitorul Românesc. Între 
1 983-2000 a fost profesor asociat la Universitatea de Artă Teatrală din 
Tîrgu-Mureş, unde a predat cursul de Istoria Teatrului Universal. Este 
membru al UNITER, al UNIMA - în al cărui Consiliu a reprezentat România 
timp de două legislaturi, al ACIT şi al Institutului European de Cercetări 
Teatrale. A publicat peste 2000 de articole, mai ales cronici teatrale şi 
cinematografice. Are o bogată activitate de traducător. Dintre cele 
aproximativ cincizeci de piese transpuse în limba română (printre care 
Vedere de pe pod de Arthur Miller, Puştanca de la Maxim de Georges 
Feydeau, Secretissimo de Mare Camoletti, /nes de Castra de Alejandro 
Casona, Bocet vesel pentru un fir de praf rătăcitor de Siito Andras, Paraziţii 
de Csiky Gergely, Năbădăile iubirii de Jir-Zy Menzel, Sinucigaşul de Nikolai 
Erdman, Unde-i revolverul? de Gorgey Găbor, Bousville şi cei drepţi de 
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Gratien Gelinas, Incendii de Wajdi Mouawad, Vacanţă în Guadelupa de 
Pierre Sauviol şi Eric Assous. Mai multe lucrări de Kincses Elemer şi de 
Mehes Gyărgy au fost jucate la diverse teatre din ţară, cîteva fiind publicate 
şi în volum. A publicat o monografie a Teatrului Naţional din Tîrgu-Mureş, 
şi are în lucru un volum dedicat marelui regizor Harag Gyorgy. 

În 2003, în traducerea lui şi a lui Aurel Ştefănescu a apărut volumul 
de dramaturgie din Quebec, "Muzele orfane" (Editura Viitorul Românesc, 
Bucureşti). 

La Teatrul Naţional Tîrgu-Mureş a colaborat cu regizori renumiţi precum 
Liviu Ciulei, Tompa Mikl6s, Harag Gyorgy, Radu Penciulescu, Mihai Dimiu, 
Dan Micu, Dan Alecsandrescu, Eugen Mercus, Alexa Visarion, Kincses 
Elemer, Mircea Comişteanu, Ştefan Iordănescu, iar la Teatrul "Ariel" cu 
doi dintre cei mai importanţi creatori din arta păpuşărească românească, 
regizorii Maria Mierluţ şi Antal Păi. 

CRED CĂ SECRETARUL LITERAR TREBUIE SĂ FIE 
PRINCIPALUL COLABORATOR AL DIRECTORULUI 

E.P: Stimate Zena Fodor, chiar dacă ne cunoaştem de mulţi ani şi 
sîntem colegi şi prieteni vechi, îţi voi adresa cîteva întrebări, nu pentru că, 
la multe din ele, n-aş şti cam ce şi cum gîndeşti, ci pentru că posibilii 
cititori nu te prea cunosc sau te cunosc doar din ce scrii . . .  dar tu ştii la 
fel de bine că nu . . .  mulţi citesc teatru, iar secretarii literari mai degrabă 
iau decît dau interviuri. .. Aşadar. .. Cîţi ani ai lucrat în teatru, dragă Zena 
Fodor? În teatre! În care! Vorbeşte-mi despre primii ani în teatru! Anii de 
la Oradea cum au fost? 

Z.F. : Dacă pun la socoteală şi cei patru ani de studenţie la Institutul de 
Artă Teatrală şi Cinematografică din Bucureşti, trăiesc, muncesc, respir în 
teatru de exact o jumătate de secol ! După absolvire am cerut să fiu repartizat 
la Oradea: e oraşul în care m-am născut, iar teatrul era foarte bun, tocmai 
repurtase un mare succes cu Ciocîrlia. Aşa am devenit coleg şi prieten cu 
Radu Penciulescu, Dan Alecsandrescu, Ion Marinescu, Eugen Ţugulea, 
Nicolae Toma, Valeriu Grama, mai tîrziu cu Octavian şi Tatiana Uleu, 
Constantin şi Stela Adamovici, Ion Deloreanu, Ion Abrudan şi, dacă mi-e 
permis, şi cu cîţiva actori mai vîrstnici, ca Dorel Urlăţeanu, Maud Mary, 
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Lili Mihăilescu. Şi lista ar putea continua, îi rog pe cei pe care i-am omis, 
să nu se supere. Sînt prietenii trainice, care continuă şi azi (cu cei care, din 
fericire, se mai află printre noi, pentru că mult prea mulţi s-au "transferat" 
în Marele Teatru din Ceruri), chiar dacă ne întîlnim foarte rar. Mi-am făcut 
mulţi prieteni şi printre colegii de la secţia maghiară. Şi am devenit prieten 
de-o viaţă cu colegul meu de secretariat l iterar, Stelian Vasilescu. Ne-am 
înţeles din prima clipă şi am colaborat extraordinar. Şi mai e ceva. La 
Oradea, în atmosfera care era acolo, am învăţat, pentru toată viaţa, ce 
înseamnă etică teatrală, disciplină teatrală, respect faţă de Teatru (cel cu T 
mare) şi faţă de spectatori. Le mulţumesc tuturor pentru această minunată 
învăţătură. 

La Oradea m-am şi căsătorit (soţia mea era sufleură la secţia maghiară) 
şi nu pot să nu amintesc că această căsnicie, care a durat 43 de ani, a fost 
una minunată. 

După 4 ani, în 1 962, cînd a luat fiinţă secţia română a Teatrului de Stat 
din Tîrgu-Mureş (fostul Teatru Secuiesc, înfiinţat în 1 946 şi condus de 
marele om de teatru care a fost regizorul şi directorul Tompa Mik16s), m
am mutat, cu familia, la Tîrgu-Mureş. Am făcut parte, aşadar, din echipa 
- foarte talentată - care a pus bazele actualei Companii "Liviu Rebreanu" 
a Teatrului Naţional din Tîrgu-Mureş. Am fost secretarul literar al secţiei 
române a teatrului tîrgumureşean pînă în 1 985, cînd am fost transferat, din 
ordinul partidului (ştii tu care ! ), la Teatrul de păpuşi. Şi aici am întîlnit un 
colectiv de excepţie, în mij locul căruia m-am simţit foarte bine şi de la 
care am învăţat ce înseamnă arta - atît de frumoasă şi plină de posibilităţi 
nebănuite, uluitoare chiar - a animaţiei şi cîtă bucurie îţi poate aduce, ţie, 
creator, să faci teatru pentru copii .  Ştiind bine ungureşte, aici am fost 
secretarul literar al ambelor secţii . În vara lui 1 99 1  am fost numit director 
al Teatrului de păpuşi, care între timp, la sugestia mea, îşi schimbase 
numele în Teatrul pentru copii şi tineret "Ariel". În vara lui 1 997 am 
cîştigat concursul pentru funcţia de director general al Teatrului Naţional, 
pentru o perioadă de 3 ani. Am considerat că cele două secţii ale Naţionalului 
trebuie personalizate, aşa că am dat secţiei române numele de Compania 

"Liviu Rebreanu", iar secţiei maghiare pe cel de Compania "Tompa Mik16s". 
Voi rămîne, deci, în istoria mişcării teatrale tîrgumureşene, cel puţin ca 
naşul celor două teatre din acest oraş . Naşul a două teatre importante pe 
plan naţional. 

În toamna lui 2000, cînd contractul a expirat, am ieşit la pensie. 
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E.P :  De fapt n-ai plecat, după cîte ştiu . . .  
Z.F. :  Am rămas consultant artistic a l  Teatrului Naţional ş i  am înfiinţat 

Centrul Teatral Franco-Român pe care-I conduc. 
În toţi aceşti ani am scris mult în presă, am tradus peste 50 de piese 

şi am fost, timp de vreo 20 de ani, cadru didactic asociat la Universitatea 
de Artă Teatrală din Tîrgu-Mureş, unde am predat cursul de Istoria teatrului 
universal. 

E.P :  Se vede treaba că Istoria teatrului n-o ştie nimeni mai bine ca 
noi, secretarii literari. Şi eu am predat vreme de patru ani, aici, la secţia de 
actorie a Facultăţii de Muzică din cadrul Universităţii orădene. Am renunţat. 

Z.F. : Cam asta e viaţa mea teatrală. 
E.P:  Aş vrea să sintetizezi tu măcar o parte din satisfacţiile şi greutăţile 

reale ale secretarului literar. În fond care e statutul său? 
Z.F. :  Cred că secretarul literar trebuie să fie principalul colaborator al 

directorului în elaborarea programului artistic al teatrului, în stabilirea 
strategiei de punere în practică a acestui program, în luarea deciziilor în 
conducerea instituţiei. Şi mă gîndesc la toate problemele care se ivesc, nu 
numai la cele artistice, pentru că împlinirea dezideratelor artistice e 
condiţionată, de multe ori, de rezolvarea unor probleme de altă natură (de 
personal, tehnice, financiare, de programare, de colaborare cu alţii şi multe, 
multe altele). Ca să poată face propuneri viabile, ca să poată fi cel mai 
avizat, cel mai autorizat colaborator al directorului, secretarului l iterar 
(care poate că ar trebui să se numească mai bine secretar artistic) trebuie 
să cunoască toate aspectele activităţii teatrului, să le poată cupla, să vadă 
legătura şi interacţiunea dintre ele şi, în funcţie de asta, să ofere soluţia 
artistică optimă. Dar, bine-nţeles, secretarul literar trebuie să-şi cîştige 
statutul de prim consultant al directorului printr-o cultură foarte solidă, 
prin seriozitate, prin obiectivitate, prin viziune, prin idei valoroase şi utile. 
Şi mai e nevoie de ceva extrem de important şi indispensabil: de existenţa 
unui director care - deşi e singurul care răspunde de activitatea teatrului 
şi, deci, singurul care trebuie să ia şi deciziile - înţelege ce ajutor preţios 
poate să aibă în secretarul literar şi stabileşte cu el relaţii de strînsă 
colaborare. Eu, recunosc, am fost un secretar literar privilegiat din acest 
punct de vedere, am avut directori care m-au preţuit şi cu care am colaborat 
foarte bine. 

E.P :  Bănuiesc că ştii şi de ce. Ştiai carte şi erai mereu corect, mereu 
prezent . . .  
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Z.F. : Ca director însă, nu am avut parte, din păcate, de secretari literari 
implicaţi total în viaţa teatrului (aşa cum fusesem eu), care să-mi fie de 
real ajutor. Unii au fost executanţi conştiincioşi, dar fără o viziune de 
anvergură asupra teatrului, alţii nici măcar atît. 

Satisfacţiile secretarului literar apar atunci cînd viaţa, practica teatrală 
dovedeşte că o idee a sa a fost benefică, atunci cînd reuşeşte să .:îştige 
pentru teatru un colaborator important, atunci cînd ştie (uneori m:mai el 
sau, eventual, şi directorul) că un succes al teatrului i se datorcvt:ă şi hli. 
E l  e omul din umbră care face primele demersuri pentru un vii tor succes, 
apoi netezeşte calea acestuia, îl facilitează, iar după reuşită îl popularizcază 
şi-! consemnează pentru istorie. Aplauzele, florile, felicitările le primesc -
şi aşa e normal să fie - creatorii, adică actorii, regizorii, sccnografii. 

Greutăţile pe care la întîmpini constau mai ales în amărăciunea că 
uneori nu eşti înţeles (mi s-a întîmplat şi mie ca unele sfaturi, sugestii, 
propuneri pe care le-am făcut să nu fie acceptate şi viaţa să dovedească 
ulterior că am avut dreptate), că uneori eşti acuzat de lucruri pentru care 
nu eşti vinovat, dar eu îi respect prea mult pe actori (pentru că, de obicei, 
ei sînt cei impulsivi, subiectivi, care îţi resping ideile sau te apostrofează 
pe nedrept), ştiu că supărările lor trec pînă la urmă, le înţeleg ş i  
subiectivitatea, şi orgoliul (astea ţin de statutul lor de personalităţi accen
tuate), ba mai mult, cred că numai aşa, subiectivi şi orgolioşi, pot fi mari 
actori, cu rare - şi fericite - excepţii. Iar despre cei mediocri nu are rost 
să mai discutăm. 

E.P: Zena Fodor - director. Vorbeşte-mi despre actori! Cum îi vezi? 
Văd că ai păreri proprii şi multă înţelegere pentru ei . . .  

Z.F. : Şi ca  director, ş i  ca  secretar literar, a i  o covârşitoare răspundere 
faţă de marii actori ai colectivului. Eşti dator faţă de instituţia pe care o 
conduci, sau în care lucrezi ca secretar literar, dar şi faţă de mişcarea 
teatrală românească în ansamblul ei, să le creezi marilor actori din colectivul 
tău posibilitatea de a face creaţii artistice importante. Nu e un lucru uşor, 
pentru că în alegerea repertoriului intervin şi mulţi alţi factori, dar nu ai 
voie să admiţi ca nişte personalităţi actoriceşti deosebite să treacă pe lîngă 
roluri ce pot fi esenţiale pentru cariera lor şi pe care, dacă nu le joacă la 
o anumită vîrstă, le pierd pentru totdeauna. Cînd am fost secretar literar am 
propus şi am susţinut numai piese pentru care eram convins că există 
distribuţii foarte nimerite, care pot asigura un succes artistic autentic . Ş i  
am căutat să alcătuiesc proiectul meu de repertoriu în aşa fel încît fiecare 
actor important să aibă măcar un rol bun, consistent, de referinţă. Că 
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propunerile mele nu au fost întotdeauna acceptate e cu totul altceva. Eu 
însă m-am bătut pentru ideile mele atît cît mi-a fost cu putinţă şi am 
conştiinţa împăcată. Mai ales că au fost multe cazuri în care am şi izbutit. 

E.P. : Aşa e. Îţi amintesc că una din lucrările mele de la cursurile de 
reciclare a fost , . Repertoriul Teatrului din Oradea între ideal şi real ". 
Tratam exact această chestiune: ce propune secretarul literar (argumentînd 
serios) şi ce se joacă pînă la urmă. Fiindcă e limpede, nu decide el singur. 

Z.F. : În perioada în care am fost director am gîndit la fel şi am reuşit 
să asigur unor actori importanţi roluri pe măsură, nu atît însă cît mi-aş şi 
fi dorit. Trebuie să amintesc aici şi faptul că am considerat întotdeauna că 
în alcătuirea unei distribuţii regizorul are întotdeauna cuvîntul hotărîtor, 
pentru că distribuţia este un act de creaţie, este prima manifestare a 
concepţiei regizorale. Directorul poate doar să propună, să sugereze -
evident cu argumente artistice, nu de alt ordin -, dar în nici un caz să 
impună. În acelaşi timp, şi ca director, şi ca secretar literar, trebuie să ştii 
să descoperi noile talente, să "vezi" care sînt tinerii înzestraţi pentru a 
deveni actorii de prim rang ai generaţiei lor. Am angajat, ca director, cîţiva 
tineri în care am crezut şi care, spre bucuria şi satisfacţia mea, au dovedit 
- şi o dovedesc din ce in ce mai mult şi mai bine - că nu m-am înşelat. 

E.P. : Vorbeai de munca ta de traducător. Din ce limbi traduci? Ce ai 
mai tradus în ultima vreme? 

Z.F. : Îţ i spuneam la inceput că am tradus peste 50 de piese. Am tradus 
întotdeauna numai texte care mi-au plăcut, fără să ştiu dinainte dacă vor 
fi jucate sau nu. Traduceam pur şi simplu pentru plăcerea mea personală. 
După aceea le ofeream unor regizori şi directori cu care sînt prieten, sau 
cu care am măcar relaţii colegiale bune, şi rezultatul este că multe au văzut 
lumina rampei (uneori imediat după ce am tradus piesa, alteori la mulţi ani 
după aceea). Cîteva au fost şi publicate, probabil vor mai fi şi altele. 

E.P. :  Proiecte! Ce proiecte ai ca . . .  tînăr pensionar? 
Z.F. : Proiecte am multe. Mai multe decît voi putea împlini. Bine

nţeles, voi continua să traduc. Din plăcere, ca şi pînă acum. Am multe 
piese care-mi plac şi despre care cred că ar putea interesa teatrele şi publicul 
românesc. Vreau apoi să public o carte despre marele regizor care a fost 
Harag Gyorgy, unul dintre cei mai rafinaţi şi mai fascinanţi artişti pe care 
i-am cunoscut. Aş vrea să realizez şi o carte de amintiri din teatru, în care 
relatarea unor întîmplări amuzante, altele pline de tîlc, să se îmbine cu 
unele meditaţii despre această artă mirifică. 
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E.P :  Tot felul de " Istorii şi isterii teatrale " cum le-am numit eu în 
cartea mea. Să ştii că lumea teatrală a fost sincer interesată de poveştile 
mele, aşa că te sfătuiesc să nu pierzi vremea. Vezi, mă laud! . . .  

Z.F. : Am publicat, după cum ştii, ş i  eu, ca  voi, orădenii, o carte despre 
primii patruzeci de ani din activitatea Companiei "Liviu Rebreanu" a 
Naţionalului tîrgumureşean. M-ar interesa să scriu şi despre Compania 

"Tompa Mikl6s", a cărei activitate o cunosc tot de la înfiinţare (după 
război am fost elev în Tîrgu-Mureş şi eram pasionat de teatru) şi sînt 
singurul - cel puţin dintre români - care are acest privilegiu de a putea 
scrie despre ceva ce cunoaşte personal. E vorba, apoi, să coordonez o 
colecţie de dramaturgie străină pe care vrea să o publice, de-a lungul mai 
multor ani, o importantă editură din Bucureşti. Sînt agrenat şi în realizarea 
primei ediţii a unui festival de teatru la Reşiţa. Eu am propus acest festival, 
constatînd că Teatrul "G.A.Petculescu" a ajuns la un nivel la care îşi poate 
permite organizarea unei manifestări de anvergură naţională. Şi e firesc să 
mă implic în înfăptuirea ei. Nu vreau să dezvălui amănunte, dar dacă se 
va realiza (asta nu mai depinde acum decît de existenţa banilor), va fi, te 
asigur, un festival important şi deosebit. Mai sînt şi alte lucruri, dar 
împlinirea celor amintite pînă acum îmi va lua ani buni, aşa că că rămînem 
la atît. 

E.P :  Îmi imaginez că ai avea cîteva sfaturi pentru tinerii secretari 
literari. Cum vezi tu această profesie în viitor? 

Z.F. : Sfaturi pentru un tînăr secretar literar? În primul rînd să fie extrem 
de bine pregătit: cultură generală vastă şi în domenii cît mai multe şi mai 
variate, pe care să nu înceteze niciodată să şi-o îmbogăţească pînă la 
sfîrşitul vieţii; cultură de specialitate minuţioasă, aprofundată, care să 
cuprindă întreaga istorie a dramaturgiei, artei spectacolului, teoriilor şi 
esteticii teatrale de Ia antichitate şi pînă la ce s-a întîmplat ieri într-un colţ 
sau altul al planetei; să aibă curiozitatea să afle cît mai multe despre 
practica teatrală, despre munca în fiecare sector de activitate din teatru, de 
Ia scenă pînă Ia ateliere, de Ia munca de impresariat pînă Ia cea de întreţinere 
a clădirii; să înveţe cît mai multe limbi străine şi să ajungă un veritabil 
profesionist în folosirea calculatorului în toate ipostazele posibile. Apoi, 
să-şi cultive capacitatea de a comunica, de a avea relaţii bune cu toţi cei 
cu care intră în contact, să caute să cunoască şi să se împrietenească cu cît 
mai mulţi oameni de teatru, cu scriitori, traducători, critici, cu personalităţi 
ale vieţii culturale; să fie harnic şi foarte serios în muncă, să aibă un foarte 
acut simţ al responsabi lităţii pentru tot ce spune şi tot ce face; să fie 
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deschis, sincer şi obiectiv, să nu bîrfească, să nu se amestece în "bisericuţe"; 
să înţeleagă firea dificilă a unor artişti, să-şi păstreze calmul şi seninătatea 
în momentele grele, neplăcute, dureroase - pentru că vor fi şi din acestea; 
să-şi învingă eventuala timiditate, să fie sigur pe sine, ferm, hotărît, dar nu 
arogant; să aibă întotdeauna argumente serioase, bazate pe o cunoaştere 
aprofundată a problemei care se discută. 

E.P. :  Ho-ho! Înşiri aici nişte calităţi pe care nu ştiu dacă e posibil să 
le găseşti la un singur om. Şi încă unul tînăr. .. Oricum, bine-ar fi să tindă 
măcar spre perfecţionarea continuă . . .  

Z.F. :  Dacă va  avea toate aceste calităţi, s e  va impune. 
Şi e necesar să se impună, să demonstreze practic că este o persoană 

cu adevărat utilă, o persoană de concepţie, nu un simplu executant, pentru 
că altfel va fi ignorat. E foarte uşor ca directorul să se dispenseze de el şi 
să discute numai cu regizorii, cum se şi întîmplă în multe locuri. Viitorul 
profesiei depinde, deci, de valoarea reală a celor care o practică. 

Există şi secretarul literar de tip "dramaturg", cum este în Germania şi 
Ungaria, unde cuvîntul dramaturg nu înseamnă, ca în romîneşte, scriitor de 
piese, ci un om care îl ajută pe regizor să definitiveze textul pentru spectacol 
şi, în continuare, îl asistă pe parcursul repetiţiilor, veghind mai ales la 
acurateţea textului, la relevarea clară· şi precisă a semnificaţiilor lui. Nu 
cred că în teatrul românesc acest tip de secretar literar are viitor, pentru că 
la noi regizorul este cel care îşi face textul de spectacol, în funcţie de 
concepţia sa regizorală - şi mi se pare normal să fie aşa -, nu lasă asta pe 
seama altcuiva. Dar, şi la noi, e bine ca secretarul l iterar să asiste la cît mai 
multe repetiţii şi să fie ochiul obiectiv, din afara procesului de creaţie, cu 
care regizorul să se poată sfătui. E încă un domeniu în care contribuţia 
secretarului literar la reuşita unui spectacol poate fi benefică. 

E.P. :  Ştii ce-am observat eu, Zena?  Că noi, cîţiva dintre foştii secretari 
literari am devenit subit infinit mai activi după pensionare. Şi chiar ştiu 
de ce: fiindcă avem mai mult timp liber. Pentru mine, una, pensia e un fel 
de bursă (mică, e drept) ce mi se dă nu să lenevesc, ci să pot lucra mai 
departe, folosind experienţa acumulată. 

Îţi mulţumesc foarte mult pentru interesul şi pasiunea cu care ai răspuns 
şi pentru entuziasmul tineresc care nu te-a părăsit după atîţia ani de 
teatru. Îţi doresc multă sănătate şi mult spor! 
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"Antrenamentul nu e o formă de ascetism, 
o severitate răuvoitoare faţă de tine însuţi, o 
persecutare a trupului. Antrenamentul e un 
test care pune la încercare propriile intenţii 
ale actorului: în ce măsură e pregătit să-şi 
sacrifice propria-i persoană pentru tot ceea 
ce crede şi afirmă. E posibilitatea de a trece 
peste prăpastia care desparte intenţia de act. " 

Eugenio Barba ( 1 927): 
Vorbe sau prezenţă, trad . :  Delia Voicu 
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MARIANA VOICU 
Consultant artistic 
la Teatrul National ' 

"Mihai Eminescu" 

din Timişoara 

S-a născut la 1 O ianuarie 1 948, în comuna 
Ciacova, judeţul Timiş. 

Absolventă a Liceului de Muzică şi Arte 
Plastice, Timişoara, promoţia 1 967. 

Absolventă a Universităţii Timişoara, 
Facultatea de filologie, Secţia română-franceză, promoţia 1 97 1 .  

Repartizată, prin ordine de medie a absolvirii ,  la Teatrul Naţional 
Timişoara, în anul 1 97 1 .  

A funcţionat la început ca referent literar, apoi, din 1 980, ca secretar 
l iterar, iar din anul 2000 este consultant artistic. 

A realizat documentarea, campania promo în media scrisă şi vorbită, 
programele de sală, întreaga parte de secretariat l iterar la un număr de 
peste 1 00 de spectacole. 

A colaborat, de-a lungul celor mai bine de trei decenii de activitate, cu 
toţi regizorii angajaţi ai teatrului: Emil Reus, Sergiu Savin, Ioan Ieremia, 
Ştefan Iordănescu, Laurian Oniga, Alexandra Gandi, Ion Ardeal Ieremia, 
Mihaela Lichiardopol, etc . ,  cu un mare număr de regizori din afara lui : 
Ioan Taub, Silviu Purcărete, Ion Maximilian, Dan Alecsandrescu, Alexa 
Visarion, Aureliu Manea, Victor Ioan Frunză, etc., dar şi cu aproape toţi 
regizorii străini veniţi să lucreze la Timişoara : Voja So ldatovic 
(R.S.F.Iugoslavia), Miszlay Istvan (Ungaria), Ana Simon (Elveţia), Stefano 
de Luca (Italia). 

A obţinut, în anul 1 975, din partea Asociaţiei Oamenilor de Teatru şi 
Muzică, Biroul Secţiei de Critică Teatrală, Diploma pentru Cel mai bun 
secretar literar al anului, pentru opţiune repertorială, culturalitatea şi valoarea 
documentară a caietelor de sală, lansare a spectacolelor pe piaţă. 

A redactat, în 1 984, cartea dedicată actorilor Teatrului Naţional 
Timişoara, Aplauze. 
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A alcătuit Arhiva artistică a teatrului, de la înfiinţarea lui pînă azi, a 
strîns material documentar pentru crearea unui nucleu al Muzeului Teatrului 
Naţional . 

A asigurat, începînd din anul 1 997, apariţia paginii Web a Teatrului 
Naţional Timişoara, cuprinzînd o variantă restrînsă a Istoriei Teatrului 
Naţional din Timişoara, cu informaţii artistice, date statistice şi iconografice, 
fişe de creaţie ale actorilor. 

A fost permanent, colaboratorul ziarelor locale: Drapelul Roşu, Szabad 
Sz6, Neuer Banate Zeitung, al revistei de cultură Orizont, iar după 1989 al 
ziarelor Renaşterea bănăţeană, Timişoara, Realitatea bănăţeană. 

A fost permanent, şi este în continuare, colaboratorul revistei de 
specialitate Teatrul Azi. 

A scris sute de pagini de cronică de teatru, studii de teorie teatrală, 
interviuri, prezentări, i s-au publicat în presă comunicări de la colocvii 
teatrale, etc. 

A fost, mai multe ediţii la rînd, directorul executiv al Festivalului 
Dramaturgiei Româneşti. 

Este membră a Asociaţiei Internaţionale a Criticilor de Teatru. 

În loc de răspunsuri la întrebări , Mariana mi-a trimis un fragment din 
viitoarea ei carte. Bună şi asta . . .  

SECRETARUL LITERAR (scurte exerci ţii 
de ocheadă î n  ogli ndă) 

Cînd am terminat facultatea, în 1 97 1 ,  aveam deja în urmă o lungă 
istorie de spectator, cunoşteam, oarecum, lumea teatrului prin relatările 
afectuoase ale unei prietene a mamei mele, secretară exemplară, mulţi ani, 
a Teatrului Naţional din Timişoara, îl cunoşteam şi pe fermecătorul domn 
Leahu, în stare să vorbească despre teatru zile la rînd fără oprire, şi eram 
convinsă că ştiu, deci, aproape totul despre lumea aceasta atît de aparte. 
Construisem marionete pentru teatrul de păpuşi, scriam cronici pentru 
spectacolele acestuia, aşa încît atunci cînd am păşit în teatru ca referent 
literar ( 1 97 1 )  eram încredinţată că voi trăi, de-acum încolo într-un basm cu 
Feţi Frumoşi, sileni şi Colombine, pe care - aşa mi se părea - îi cunoşteam 
deja, dar nu conta, cu atît mai bine. 
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Habar nu aveam în ce intrasem. Primul lucru pe care mi l-a pus în 
braţe domnul Leahu a fost un vraf de cărţi de poezie. "Învaţă-le pe de rost" 
- a zis. "Care poezii?" 

"Pe toate". Dar eu nu-s actriţă, la ce-mi folosesc?" 

"În afară de memorie, la nimic, că n-ai talent actoricesc." (Informaţia m
a blegit oarecum, pentru că la vîrsta aceea consideram că între lungimea 
picioarelor şi rostirea replicilor pe scenă există o indubitabilă relaţie de 
determinare dinspre prima spre a doua. Aşi ! )  M-am uitat la autori : 
Rabindranath Tagore, Nazim Hikmet, mai era Cîntarea Cîntărilor, nici 
pomeneală de Vlahuţă, Eminescu, Blaga sau Coşbuc. Le-am învăţat cu 
obidă, cu încrîncenare şi ură. Şi astăzi, după treizeci şi mai bine de ani, 
memoria mea, educată silnic, este adevărat, mai păstrează o parte din 
versurile poetului turc. Erau minunate. Şi versurile poetului şi principiile 
pedagogice ale directorului. (Dar asta am aflat mult mai tîrziu.) 

În acelaşi timp, pentru diversificarea preocupărilor, aveam zilnic o 

"normă" fixă de lectură: trei piese (acestea la alegere, slavă domnului ! )  şi 
întocmirea celor trei referate corespunzătoare. Primele încercări au fost 
rateuri clare: ziua mea era prea scurtă. "Mai dă o dată" - zicea domnul 
Leahu. Mai "dădeam", dar tot în plasă. Acela a fost momentul în care am 
învăţat, am nuanţat, am aprofundat şi am sporit semnificativ bagajul meu 
de înjurături, obuze preţioase pentru încăierările pamfletare imaginare cu 
conducerea teatrului. Imaginare, dar eficiente, pentru că, incredibil, cerbicia 
zilei mele a prins a ceda, dînsa a început a se dilata pînă cînd atît piesele 
cît şi referatele aferente au încăput în doar cîteva ore. 

Dar eu voiam, să redactez programe (pe care să le semnez cu litere 
baremi atît de mari cît cele ale numelui primului interpret), să-mi dau 
părerea despre orice se întîmpla în teatru (mai exact, să mi se ceară părerea), 
să vorbesc la radio şi să mă iubească toată lumea. Nimic din toate astea 
nu mi se întîmpla. Eu aveam corecturile de afişe în tipografie, pe Nazim 
Hikmet şi o seamă de autori dramatici buni, dar morţi demult, precum şi 
o sumă importantă de dramaturgi în "formare", tenace şi prolifici care 
însă, deşi în viaţă, nu puteau demonstra vreun alt motiv de interes decît 
acesta. 

Păi, dacă asta-i profesia, atunci vorba poetului : "Rămîi sănătoasă 
cucoană. Că-mi iau geamantanul şi plec". 

Dar, tocmai atunci, în momentele acelea de decizie, nu ştiu cum, s-a 
întîmplat să descopăr incredibilul ! Incredibilul farmec al repetiţiilor la 
masă, pe acela al documentării pentru o piesă, pe acela al discuţiilor în 
jurul unei piese, cînd nu este important să spui tu ceva, dar mai cu seamă 
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să asculţi ce spun alţii, am descoperit că iubesc pînă şi versurile cu 
enjambement ale lui Tagore, am descoperit că-I iubesc nu doar pe Carnii 
Petrescu cu idealiştii lui cu tot, dar iubeam şi tenacitatea dramaturgilor 
care nu vor fi niciodată publicaţi şi jucaţi, şi care, în loc să-şi piardă timpul 
la un pahar de vorbă sau de votcă, vor să spună lumii ceva. Plătind mult 
din timpul lor de viaţă pentru luxul acesta. Am descoperit farmecul 
mirosurilor misterioase ale teatrului, cum ar fi cel al fardurilor de scenă, 
mirosul scîndurei, al culiselor, farmecul incredibil al bîlbelor, farmecul 
spaimei prietenilor mei actori, al tensiunii prin care deveneau din ceea ce 
îi ştiam a fi, altcineva, vraja luminilor care curgeau, în cascadă ori irizate 
savant din reflectorul mînuit de Ioşca Pente sau Edi Pucher, electricieni 
artişti, am descoperit că iubesc cuşca sufleurului şi comentariile lui Ciobică 
la adresa actorilor uituci, că îi iubesc pe tipografii cu care lucram, că 
iubesc . . .  aproape totul. 

De fapt, descoperisem Marele Miracol :  intrasem, chiar intrasem fără să 
ştiu în basmul cu Feţi Frumoşi, cu sileni şi Cosînzene, în care, e adevărat, 
uneori pieptenii devin păduri virgine, oglinzile - lacuri de netrecut şi 
Zmeul Zmeilor se preface foarte bine a fi Harap Alb, fiul Împăratului. Dar 
toate astea ţin de frumuseţea "locului". 

Şi pentru că tocmai descoperisem lucrul cel mai important, locul adică, 
am început a învăţa, vreme de cîteva decenii, care este locul meu în "peisaj". 

Prin anii 1 997 ai nebuloasei şi nesfirşitei tranziţii româneşti (cu doi ani 
înainte, aceeaşi revistă mai chestionase, pe aceeaşi temă, câţiva oameni 
care ocupau, în teatre, această funcţie), revista Teatrul Azi lan sase o anchetă 
menită să descopere şi să lumineze statutul secretarului literar al unui 
teatru, precum şi, dacă se poate, atribuţiile care i-ar reveni în structura 
unei atari instituţii .  În debutul anchetei Magdalena Boiangiu scria: 
,Jncercarea de a defini statutul secretarului literar În tranziţia teatrului 
românesc a ajuns destul de repede în locul unde iţele instituţionale se 
întîlnesc cu refuzul de a funcţiona conform unor structuri care par - poate 
şi sînt - învechite şi în neputinţa de a construi altele noi. Teoretic, aproape 
toţi cei întrebaţi spun că este necesar În teatru un om cu pregătire culturală 
superioară, care să se ocupe de structura repertoriului, de calitatea literară 
a cuvîntului rostit pe scenă, de relaţia teatrului cu autorii dramatici şi 
traducătorii, de elaborarea programului de sală, precum şi cu tot ce se 
iveşte în drumul spectacolului spre public. (. . .) Că statutul acestei funcţii 
este destul de şubred se dovedeşte prin faptul că nici una din trupele mai 
mult sau mai puţin stabile, alcătuite în urma unor iniţiative private, nu a 
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simţit nevoia unui asemenea colaborator. Şi într-adevăr, În absenţa unor 
programe de perspectivă, acum cînd repertoriile se alcătuiesc prin 
adiţionarea iniţiativelor regizorale, principala atribuţie a secretarului 
literar devine aceea de a invita la premieră cronicarii dramatici şi pe cei 
care scriu despre teatru (nu sînt aceleaşi persoane), precum şi pe oamenii 
politici pe care regizorul sau directorul îi simpatizează (sau de la simpatia 
cărora aşteaptă oarecari beneficii pentru sine sau pentru echipă ". 

În ce mă priveşte, am fost secretarul l iterar al Teatrului Naţional din 
Timişoara mai bine de trei decenii, şi îmi amintesc bine că încă de pe la 
începuturi datează strădaniile oamenilor de teatru în sensul conturării 
fizionomiei acestei funcţii. Discuţiile pe tema dată s-au desfăşurat necontenit 
de-atunci încoace, dar lucrurile tot nelămurite au rămas. Eu cred că statutul 

fiecărui secretar literar în teatrul în care el există (nu fiinţează doar pe stat 
de funcţii şi de plată), statut în sensul de condiţie, diferă de la o situaţie 
la alta, în funcţie de autoritatea competenţei personajului în chestiune. 
Aceasta este cea care, raportată la exigenţele şi solicitările - în direcţie 
teoretică sau (şi) practică - ale programului teatrului (atunci cînd directorul 
reuşeşte să formuleze un asemenea program!) ,  stabileşte l ista îndatoririlor 
unui secretar literar în cadrul sistemului. 

Atîta, doar, că lista în chestiune avea - înainte de '90 - o fizionomie 
extrem de "elastică". Personal, nu am ştiut niciodată unde se află locul 
exact al ultimului reper care stabileşte limita extremă a spaţiului în care îşi 
desfăşoară ,jocul" îndatoririlor secretarul l iterar. Dar, pînă la urmă, nici nu 
ştiu dacă aş fi dorit să aflu. Apariţia Fişelor de post, după ani i  ' 90, 
personalizate, deci diferite de la un teatru la altul, a marcat cumva teritoriul 
funcţiei, păstrînd în mare atribuţiile specifice acesteia. Nu aceste sarcini, 
chiar făcute foarte bine, au diferenţiat însă valoric oamenii ci, paradoxal 
poate, tocmai ceea ce, îndemnaţi de vocaţie, considerau că pot, dar mai 
ales că simt ce trebuie să facă pentru teatrul lor, chiar dacă acele lucruri 
nu erau menţionate pe undeva. 

Pentru că, evident, şi această profesie, ca multe altele din teatru, este 
una de vocaţie. Iar vocaţia are proprii le ei ghidaje, infinit mai ofertante 
decît orice fişă de post. 

Vechiul sistem de organizare şi funcţionare a teatrelor a impus 
secretarilor literari cîteva direcţii clare de activitate. Parte dintre atribuţiile 
incluse aici s-au păstrat şi după 1 990, parte dintre ele au fost abandonate, 
spre folosul teatrului sau dimpotrivă. 
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De-ar fi să începem cu direcţia teoretică, secretarul l iterar era, înainte 
vreme, principalul constructor al arhitecturii repertoriale a teatrului, 
cel care îi imprima personalitate, organizînd-o în numele unei idei. Oferta 
lui repertorială era măsura deschiderii lui culturale. Renumitul "grătar" 
care, de pe la începutul deceniului '70-' 80, impunea componente clare 
fizionomiei fiecărui repertoriu (piesă românească, clasică şi contemporană 
în procentul X, piesă din ţări socialiste, contemporană occidentală, clasică 
universală, etc.) obliga secretarul l iterar la investigaţii ample, în profunzime, 
pe domenii de dramaturgie. 

Avea, este adevărat, şi surse documentare: Consiliul Culturii, Direcţia 
Teatrelor dispunea de două dulapuri pline, mereu renuvelate, cu piese traduse 
sau originale. Puteau fi citite acolo, pe loc, sau în cursul cîtorva zile 
afectate periodic, special acestei îndeletniciri. Existau publicaţiile A.T.M., 
care soseau lunar cu cinci-şase piese din dramaturgia universală şi 
românească, însoţite de Buletine informative despre autori, piese, mişcări 
l iterare, spectacole de referinţă, direcţii în arta spectacolului teatral în lume, 
evenimente în teatrul mondial, etc. Aveam la dispoziţie o lungă listă de 
traducători din toate limbile cu care ţineam permanent legătura şi eram 
realmente prieteni cu toţi autorii dramatici români în viaţă. Îi căutam periodic 
la telefon sau îi vizitam, ştiam la ce lucrau, cînd urma să fie gata o piesă, 
ce trata, negociam pentru acordarea dreptului de reprezentare în premieră 
pe ţară sau absolută, după caz, cu traducătorii şi dramaturgii, etc. 

Oferta repertorială a secretarului literar ţinea seama, obligatoriu, alături 
de valoarea textului, de cîteva repere practice: potenţialul actoricesc al 
teatrului, gen teatral predilect pentru fiecare dintre regizorii "din schemă", 
echilibru al genurilor, capacitate de absorbţie culturală a publicului, funcţie 
de gradul său de cultură - generală şi teatrală - aflat prin sondaje, în care, 
de asemenea, era bine implicat secretarul literar, etc. 

Această dimensiune a fost abandonată după 1 990, opţiunile regizorilor 
(desigur, cel puţin prezumtiv, garanţie sigură a valorii viitorului spectacol) 
devenind hotărîtoare în configurarea repertoriului. 

Schimbarea s-a produs cu toate beneficiile, dar şi riscuri le de rigoare: 
aleatoriul, uneori pierderea echilibrului amintit prin oferte duble sau triple 
pe acelaşi gen dramatic sau zonă problematică sau factură de spectacol, 
ignorarea (din candoare sau deliberată) a impactului spectacolului cu 
publicul, etc.) . Asta, sigur, în situaţia în care managerul general al teatrului 
nu putea sau nu poate oferi o direcţie clară a fizionomiei repertoriului pe 
o stagiune, mai exact un program artistic bine definit, o direcţie artistică 
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precisă. Aici, un secretar l iterar bun ar putea fi extrem de folositor 
directorului. 

Pentru moment (2003) în cele mai multe teatre lucrurile se întîmplă 
invers: întîi aduni propunerile regizorilor, vezi ce se poate face cu forţele 
umane şi materiale de care dispui, apoi o "tragi din condei" şi potriveşti 
programele după propuneri. Ne iluzionăm că lucrăm pe programe. 

Desigur că, pentru ca lucrurile să se poată normaliza ar fi nevoie de o 
schimbare de structură în funcţionarea teatrelor. Secretarul literar (după 
'90 se punea problema să-i schimbe şi numele, eventual în dramaturg, 
după model german) reprezintă o funcţie într-un sistem şi nimic din ceea 
ce ţine de el şi modul lui de funcţionare nu va putea fi nici modificat şi 
nici clarificat decît după schimbarea sistemului de funcţionare al teatrelor. 
Probabil că va veni şi asta, cîndva, cine ştie cînd. 

Revenind, condiţiile în care repertoriul unui teatru după '90, reprezintă 
aglutinarea propunerilor regizori lor "din schemă", chiar ghida te de cîteva 
direcţii cum ar fi dramaturgia românească, dramaturgia străină, poezia etc. ,  
direcţiiTărnase dinainte de revoluţie, nasc, acum, ş i  posibilitatea secretarului 
literar de a-şi crea o mulţime de inamiciţii în rîndul regizorilor teatrului pe 
care încearcă, cel mai adesea zadarnic, uzînd de toate mij loacele de 
convingere cu putinţă (personal, m-am exersat în toate, mai puţin în lupta 
corp la corp), să-i convingă a-şi abandona intenţia, uneori expresie doar a 
orgoliului lor, în favoarea altui proiect, expresie a nevoii teatrului . 

Calitatea caietelor-program - (unor regizori li se pare neimportant 
programul ,  pentru că cred, orgolios, că spectacolul lor poate fi asumat fără 
probleme chiar fără vreun sprij in din afară, adică programul. Eu nu cred 
că reuşesc această performanţă decît profesioniştii din teatru, lumea laică, 
nu) - programe cît mai dense, culturale şi bogate ca informaţie, cît mai 
adecvate formei de spectacol pe care îl însoţesc, cît mai utile spectatorului 
din orice categorie socială şi grad de interes cultural în demersul său de a 
înţelege spectacolul, cît mai artistice şi atractive ca formă grafică (şi ea 
impusă de forma de spectacol) de prezentare şi, obligatoriu, mai ieftine 
decît o sticlă de bere străină - a rămas un atribut de onoare al secretarului 
l iterar. Era, - şi poate continuă să fie - o formă a secretarului literar de 
a impune un discurs teoretic, o formă de exprimare a capacităţii sale nu 
doar în domeniul activităţilor strict explosive, practice şi efemere ale 
teatrului, ci şi în zona teoretică. 

Documentarea a fost şi a rămas una dintre cele mai magnetice activităţi 
teoretice ale acestei profesii. Secretarul literar era şi, după situaţie, mai 
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este însă, într-un fel, un asistent intelectual al regizorului, care se ocupă de 
investigarea scrierilor şi a documentelor de epocă (sau contemporane, 
contextuale) şi care selectează dintre ele pe acelea care se demonstrează 
interesante pentru concepţia regizorală: detalii de sociologie, politică, de 
moravuri ale epocii ,  materiale iconografice, etc . ,  care pot fi uti le 
spectacolului. Este o colaborare care începe înaintea repetiţiilor, şi se 
prelungeşte pe parcursul lor, parte din aceste materiale putînd constitui 
substanţa caietului de sală, care vine, prin informaţii rare şi aplicate, în 
sprijinul culturii spectatorului care este puţin probabil că va putea avea 
acces, prin investigaţie personală, la atîta informaţie concentrată. 

În unele împrejurări secretarul literar este implicat, înainte de începerea 
repetiţiilor, în lucrul pe text cu regizorul (tăieturi, sinonime pentru fluidizarea 
rostirii scenice, rearanjări de scene, etc.) . Uneori, secretarii literari erau -
şi au rămas - excelenţi traducători (Tudor Steriade, bunăoară) sau admirabili 
dramaturgi, filosofi, oameni cu o vastă cultură (Ion D. Sîrbu, de exemplu). 

Tot el, secretarul literar, prezent vreme îndelungată în sala de repetiţie, 
era atent la rostirea corectă a termenilor şi a cuvintelor pe scenă. Era mai 
priceput în domeniul textului decît restul celor care lucrau spectacolul .  

Toate acestea sînt atribuţii care s-au păstrat. Ele ţin de un tip de 
manageriat literar. Un secretar literar bun, creativ, inventiv, sensibil la 
spiritul timpului, la solicitările publicului, la nevoia unei anume oferte 
culturale a teatrului în raport cu acestea, poate fi un remarcabil ajutor 
pentru managerul general în formularea liniilor strategiei repertoriale pentru 
o stagiune sau un timp mai lung, poate gîndi programe special adresate 
publicului sau formative pentru actori (în teatrele de repertoriu, deci cu 
actori stabili), programe de integrare a teatrului într-un sistem complex de 
construcţie culturală care interesează mai mulţi participanţi, etc. ,  etc. 

Un secretar literar trebuie să aibă, neapărat, patima lecturi i, harul 
cuvîntului, neliniştea şi curiozitatea cercetătorului, darul perfecţionistului, 
răbdarea muntelui şi stomacul struţului, dacă te gîndeşti la cîte are de 
înghiţit. 

Un alt tip de activitate ar fi cea de press manager, adică relaţia cu 
presa, un lucru care ar putea părea nesemnificativ, dar este, în realitate, 
extrem de important. Domnul Leahu, la începuturile mele teatrale, mă 
învăţa: "Cu presa trebuia să te afli în cele mai bune relaţii, pentru că tu îi 
înjuri (pe publicişti) între patru ochi şi ei te înjură în o sută de mii de 
exemplare". Oamenii de presă pot susţine, chiar din motive subiective, un 
spectacol, sau îl pot îngropa, tot din motive subiective, definitiv. 
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Înainte vreme lucrurile erau mai simple. Publicaţiile erau puţine, ne 
cunoşteam cu toţii între noi, cei care scriau cronici puteau veni la repetiţii, 
chiar Ia vizionări, de cele mai multe ori (de fapt, cred că întotdeauna) 
participau alături de noi la salvarea cîte unui spectacol mai problematic, de 
furia comisiilor ideologice. Ei erau întotdeauna de partea teatrului. Vorbim 
acum despre jurnaliştii timişoreni care scriau despre spectacolele Teatrului 
Naţional în presa urbei. Cronicarii profesionişti, cei mai mulţi din Bucureşti, 
erau altceva. Ei veneau din cînd în cînd la invitaţia teatrului şi vedeau tot, 
apoi scriau în revistele de specialitate sau în ziarele în ale căror redacţii 
culturale lucrau. Nu-mi aduc aminte să ne fi aflat vreodată, înainte de 
revoluţie, în relaţii tensionate cu cronicarii. Nici măcar atunci cînd scriau 
rău despre spectacolele teatrului, pentru că nu am simţit niciodată la ei nici 
măcar umbra vreunei răutăţi, revanşe sau intenţii distructive. Uneori, "urmau 
l inia" şi ei, săracii, este adevărat, pentru că nu aveau ce face. 

După revoluţie lucrurile s-au mai schimbat. Din acest punct de vedere, 
nu toate în bine. 

Înainte de '90 secretarului literar îi revenea, prin sarcină de serviciu, 
obligaţia unui amplu demers publicitar în media, făcut în jurnalele urbei 
sau în cele centrale, posturi de radio - mai puţin TV, etc. Avancronici de 
spectacol, interviuri cu regizorii, scenografii sau interpreţii, autorii dramatici, 
compozitorii, etc. implicaţi în următoarea premieră a teatrului, toate ţineau 
de obligaţia secretarului literar care ştia cel mai bine, fiind exact "în 
problemă", ce anume trebuie comunicat publicului despre spectacolul care 
se pregătea, pregătindu-1 astfel pe acesta pentru întîlnirea ce urma. El ştia 
cel mai bine - mă rog, cel care ştia - să dozeze informaţia, crescînd 
interesul publicului pe măsură ce se apropia data premierei. 

El cunoştea - cel care cunoştea misterele strategiei promo ale unui 
spectacol de teatru prin media. Strategie diferită de la un spectacol la altul, 
după gen, factură sau public-ţintă. Niciodată nu anula interesul spectatorului 
deconspirînd în întregime zona magnetică a spectacolului. Descoperirea 
aceasta este întotdeauna bucuria spectatorului. 

Strategia promo a unui spectacol mi s-a părut mereu că seamănă cu 
strategia unei femei deştepte şi de bun simţ de a cuceri un bărbat. 1 se 
dezvăluie treptat, cîte puţin, pudic, sugerînd nu arătînd, descoperindu-se în 
timp şi niciodată în întregime, lăsîndu-) pe el să afle prin efort propriu că 
este sensibilă, tandră, frumoasă, bună sau deşteaptă. Dar asta este altă 
poveste . . .  
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(Fragment din volumul în pregătire, cu titlul provizoriu "AMINTIRI 
TĂCUTE - o istorie a Teatrului Naţional din Timişoara în ultimele patru 
decenii") 

Ion Parhon 
MARIANA VOICU, O CERTITUDINE ... 

În ingrata, marginalizata, prost plătita şi pe nedrept desconsiderata 
activitate a secretariatelor l iterare, au lucrat şi mai lucrează oameni care 
prin competenţa, pasiunea şi încăpăţînarea lor supraomenească de a nu da 
bir cu fugiţii, au servit cu brio cauza teatrului românesc. Şi la Craiova sau 
la Cluj ,  dar şi în locuri de unde directorii de teatru s-au schimbat într-un 
ritm demn de o cauză mai bună (lucrurile mergînd tot mai prost), aşa cum 
s-a întîmplat la Oradea, la Constanţa, dar şi aici, la Timişoara, instituţii le 
respective au avut un dumnezeiesc noroc de a fi slujite de secretari literari 
adeseori capabili de a "pilota" nava din umbră, cu discreţie, însă şi cu 
pricepere, chiar şi atunci cînd biroul directorului era gol sau ocupat de cîte 
o persoană fără pic de vocaţie pentru aşa ceva. Şi, nu întîmplător, chiar 
dacă pentru marele public numele lor era aproape înghiţit de anonimat, 
Vetuţa Pop (Oradea), Roxana Croitoru (Cluj), Anaid Tavitian (Constanţa), 
ca şi colegii lor Alexandru Firescu (Craiova), regretatul Dimi Roman 
(Braşov) şi alţii şi-au apropiat în timp aprecierile şi respectul unanim din 
partea criticilor, a oamenilor de artă şi cultură: Dintre aceşti "îngeri trişti" 
din Casa Thaliei, la loc de frunte, la loc de cinste, la loc de preţuire, 
niciodată îndeajuns exprimată, se află Mariana Voicu. 

( . . .  ) În dulapuri, zeci şi sute de programe, fotografii, cronici, fişe cu 
istoria teatrului timişorean şi românesc. Era acolo rodul orelor, zilelor, 
lunilor şi anilor în care acest om a lăsat aici o urmă de neşters a iubirii sale 
pentru teatru, timp de veghe şi de trudă, iubire "plătită" cu preţul sănătăţii 
sale, dar întotdeauna prost plătită de către cei care ştiu prea puţin despre 
rostul acestei activităţi. Împrejurările neprielnice au făcut să nu pot ajunge 
în aceste zile la Timişoara. În regretul acesta trebuie să-mi mărturisesc că 
se ascunde însă şi neputinţa de a deschide din nou uşa secretariatului 
literar, dincolo de care, cu zîmbetul ei minunat şi ospitalier, nesubţiat de 
vreme şi de vremuri, ne-am obişnuit (ce frumoasă certitudine ! )  să ne 
întîmpine Mariana Voicu. 
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"Dacă te-aş întreba de ce te-ai făcut ac
tor, mi-ai răspunde că vrei să te exprimi şi să 
te realizezi. Dar ce înseamnă să te realizezi? 
Cine se realizează? Şeful de birou Hansen, 
care duce o viaţă respectabilă, fără probleme 
şi niciodată torturată de acele întrebări ce 
rămîn fără răspuns? Ori romanticul Gauguin 
care, după ce s-a rupt de normele sociale, şi
a sfîrşit viaţa în mizeria şi sărăcia lucie dintr
un biet sat polinezian, Noa-Noa, unde credea· 
că şi-a regăsit libertatea pierdută? Într�o 
vreme în care credinţa religioasă e 
diagnosticată ca nevroză, ne lipseşte metrul 
care ne-ar permite să măsurăm dacă viaţa 
noastră este realizată sau nu. Oricare ar fi 

· motivaţiile personale şi ascunse care te-au 
adus în teatru, acum, că ai intrat în această · 

profesie, trebuie să găseşti un sens ce . 
depăşeşte propria-ţi persoană şi care, din 
punct de vedere social, îţi dă un statut fn faţa 
celorlalţi. " 

Augusto Pinto Boal ( 1 93 1) :  
Scrisoare către actorul D. - 1968, 

trad. : Delia V o ieu 
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Mariana Voicu despre 
MIRCEA BELU 
sau CE AR FI LUMEA FĂRĂ POEZIE? 

Întocmai ca apariţia din povestea Zmeului Zmeilor, sosirea lui Mircea 
Belu la Timişoara, în 1 975, a fost precedată de-un "buzdugan". Aplicat 
direct în plexul celor interesaţi să afle cine anume urma să vină: personajul 
în discuţie era cam "şturlubatic", gălăgios, nesuportînd zăbala în nici un 
chip, petrecăreţ, chiar chefliu, şi mai cu seamă iubăreţ nevoie mare de 
fătuci codane. Aviz amatoarelor . . .  

Aici a ajuns un Făt-Frumos paşnic, gata cuminţit, cu nevastă ş i  adorată 
odraslă, aşezat, politicos, zîmbind de-ţi lua ochii şi dacă nu erai bine înfipt 
pe pămînt, te lua cu totul. Unora li s-a întîmplat. . .  

Prin fizionomie era tip de  june prim. Frumos, înalt, subţire, cu  o carură 
romantică, extrem de carismatic. Ştia că forţa lui este în privire. Îl ajuta 
şi vocea, puternică, nuanţată, joasă, învăluitoare, misterioasă, profundă, 
niciodată scrîşnită ori ascuţită. Era în deplin acord cu eleganţa datelor lui 
fizice. Cînd îţi vorbea, te simţeai învăluit într-un abur velurat şi tandru. Era 
cuceritor. O perioadă îndelungată din cariera lui asta a şi jucat: mari 
cuceritori romantici. Nici nu trebuia să facă nimic, se juca pe sine însuşi .  
Tipologiile scenice pe care le-a creat purtau amprenta autenticităţii, a unei 
profunde umanizări, mărturisind inteligenţă scenică, inventivitate, cultură, 
acurateţe a exprimării artistice. Stilul lui interpretativ avea prospeţime şi 
dezinvoltură. Şi bucurie, îi plăcea ceea ce făcea. 

Pentru mine însă, mai convingător decît actorul Mircea Belu a fost 
mereu omul omonim. 

Întîia oară l-am cunoscut în ipostaza de admirabil camarad. Aşa am şi 
rămas toată viaţa. Mă mutasem, prin 1 977, într-o garsonieră la etajul IV 
al unui bloc locuit numai de artişti. M-am mutat cu cîteva lăzi de cărţi şi 
corpuri de bibliotecă pe trei pereţi. Sufeream că nu-mi plăcea cum era 
aranjată mobila şi stăteam cu cărţile în mij locul casei. Aşa cum se obişnuia, 
urmau să vină pe rînd colegii să-mi vadă casa. Mircea, care a venit primul, 
s-a oferit de îndată să-mi ajute să mutăm rafturile. Le-am "hăit" o zi 
întreagă de-a lungul pereţilor, după mişcarea acelor de ceasornic, pînă au 
ajuns tot cum fuseseră. M-am liniştit: tot aşa era mai bine. Rupt de spate, 
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Mircea s-a aşezat pe cutia cu colecţia "Idei contemporane" ("Ăştia-s deştepţi, 
poate se ia!") şi, luînd de cîteva ori din borcanul de zacuscă de la mama 
a zis rîzînd: "Apoi, Fata moşului, mare lucru pe lumea asta capul femeii." 

Al meu, adică. 
Lăsîndu-mă perplexă, mi-a mulţumit pentru ziua aceea. Era cald şi 

foarte serios, nu glumea. El îmi dăruise o zi din viaţa lui ,  eu am folosit
o cum m-a tăiat capul şi tot el îmi mulţumea. Nu înţelegeam nimic. Mi
a vorbit însă despre poezia care locuieşte în fiecare dintre gesturile noastre, 
oricît de prozaice ar fi ele, dacă ştim să o descoperim. Poezia ca o energie, 
ca o tensiune, ca bucurie, tandreţe, ca adevăr, ca o formă sublimată a tot 
ceea ce este frumos, poate nu pentru că este, ci pentru că aşa-I percepem 
noi. 

Plotin zicea că pentru ca să fii în stare să vezi frumosul din jur, el 
trebuie să existe în tine. Cam asta zicea şi Mircea. 

Atunci însă, mie mi s-a părut că el încerca să valorizeze un pierdut, 
înnobilîndu-1, antrenînd lucrurile "pedestre", printr-un joc animist, spre 
eteric. Mai apoi am înţeles că în el poezia curgea ca o forţă, ca un fluid 
miraculos, că o căuta în jur, şi atunci cînd nu o găsea, împrumuta ceva 
lumii din propriul lui univers. Ca să se simtă el mai în largul lui. Drumul 
de la incertitudine la siguranţă are şi el poezia lui, aparte, poate aspră, 
poezie totuşi, asta voia să-mi spună Mircea. Oricare ar fi certitudinile şi 
oricare modul de a ajunge la ele, drumul poate fi poetic tensiune şi vibraţie, 
prin bucurie. 

Pînă şi faptul de a-i dărui cuiva o zi din viaţa ta, un timp ireversibil, 
poate fi un dar poetic, dacă tu, cel care o faci, aşa îl simţi. Dar mai cu 
seamă dacă asta simte cel care îl primeşte. 

Mai apoi mi s-a dezvăluit latura lui profundă, iremediabil romantică. 
Într-o zi, prin 1 977, mi-a comunicat, cu un ton civil, voit civil, că va 

divorţa: întîlnise marea iubire a vieţii lui. Ştiam cîte ceva, totuşi m-am 
străduit să-I abat de la hotărîre, atingîndu-l în cel mai vulnerabil punct al 
său: copila lui, Bogdana, desigur. M-a privit străin, îndurerat, departe, 
neclintit: nu-l înţelesesem. 

Nu mi-a mai făcut, un timp, confidenţe. 
L-am urmărit însă, timp îndelungat, emoţionată de modul în care îşi 

purta iubirea pentru Rodica Murgu, căci despre ea era vorba: declarat, 
des�.:his, bărbăteşte şi totuşi sfielnic şi pudic, spăimos, cumva păzind-o de 
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iscodirea privirilor străine, poate indiscrete, poate agresive. Sigur, era un 
mister şi un miracol iubirea lor, nu se cuvenea dezvăluită pe de-a-ntregul, 
atinsă . . .  

Stătea aplecat ocrotitor deasupră-i, asumat deplin, ostatic voluntar, prins, 
puternic şi vulnerabil totodată, sub zăbranicul marii lui iubiri . 

Un an mai tîrziu, ne aflam într-un tuneu prin Ardeal cu piesa pentru 
copii Emil şi detectivii. Urma să ajungem la Cluj , unde îl aştepta Rodica. 

Nu cred să fi văzut vreodată, poate doar în vreo secvenţă celebră de 
fi lm, oricum nu aievea, ceva mai frumos decît întîlnirea lor. Păreau 
personajele unui poem de iubire, îngînînd Cintarea Cîntărilor cu verb mut, 
substituit de fluidul privirii şi extraordinara tensiune care-i aduna magnetic 
şi tandru laolaltă, îi învăluia sub cupola unei clepsidre din care nisipul se 
topise oprind timpul, separîndu-i doar pe ei doi şi iubirea lor de restul 
universului. Erau sfioşi, ca-n faţa sfintului început. Se învîrteau în cerc, 
lent, privindu-se intens, absorbindu-şi unul altuia suflarea, iubirea şi fiinţa, 
şi mişcarea lor avea ceva dintr-un ritual păgîn ce dobîndea sfinţenie din 
propria-i ardere, din propria-i combustie. 

M-am întîlnit, mai pe urmă, după 1 985, cu Mircea cel încercat de 
Dumnezeu. Se îmbolnăvise atît de tare . . .  

Cu Mircea cel care-I căuta pe Dumnezeu, dar ş i  pe sine. Se pierduse. 
Mai apoi, cu Mircea cel care-I găsise pe Dumnezeu. Dar şi pe sine. 
În căutarea asta disperată şi dureroasă, îşi găsise şi propria-i identitate. 
A durat cîţiva ani. Ne-am întîlnit, cu sinceră bucurie, de fiecare dată. 
Prietenia noastră nu era una care să fi pretins prezenţa permanentă a 

celuilalt. Ne aduceau aproape cîteva căi asemănătoare de destin, fără "ieşire 
la mare", închise silnic pentru amîndoi, dar eram amîndoi nişte luptători. 
Mircea mai poet, luptător totuşi, eu - mai pedestră, luptător mai dur. Ne 
apropiase felul în care rîdeam şi iertam, chiar şi felul în care plîngeam, 
fără spectatori. Îl preţuiam la fel .  Dacă nu ne vedeam un an sau cîteva luni, 
puteam lega fără efort discuţia acolo unde o lăsasem. Stătea şi la Timişoara, 
dar şi la Oradea, unde urma Seminarul Teologic. Mie mi se părea excesiv, 
mi se părea că traversează un moment de criză mistică. Am vorbit despre 
ea de multe ori, devenise extrem de deschis spre orice punct de vedere. se 
amuza chiar inventariindu-şi "crizele": una erotică, una bachică, existenţială, 
de identitate, financiară, poate şi mistică. De ce nu? Oricum, nu conta, nici 
pentru el nici pentru mine. Ajunsesem de comun acord că orice criză este ' 
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pînă la urmă, tot un dar. Numai cei care, frămîntaţi, îşi pun întrebări, 
numai cei care caută răspunsuri în ei înşişi în în afara lor, cei care, disperaţi, 
nu le găsesc nicăieri, numai cei al căror freamăt interior poate rezona la 
vaietul dimprejur, numai cei atenţi cu sufletul la toţi şi toate, numai ei pot 
intra în tot felul de crize. Hălăduiesc netulburate de nimic atîta timp cît le 
este dat s-o facă pe lumea asta, ce crize să le încerce? 

Dobîndise, prin graţia Domnului, o iluminare care-i învăluia nu doar 
fiinţa lăuntrică ci şi pe cea fizică. O împăcare deplină cu sine şi cu lumea 
îl domina, şi deşi, nu s-ar fi putut spune că trăia uşor, dobîndise darul 
bucuriei şi al mulţumirii pentru ceea ce i se întîmplase de-a lungul vieţii, 
pentru ceea ce avea şi era încrederea în Dumnezeu şi sprijinul în credinţă 
i-au dat forţa de a-şi purta, cu multă, foarte multă demnitate, crucea ce-i 
fusese sortită. (Ştia că viaţa lui este în mîna lui Dumnezeu, dar eu găseam 
că prea se lăsa doar în seama acestuia, nerenunţînd la micile lui vici i :  
ţ i  gara şi cafeaua.) Au fost singurele motive de dispută dintre noi. Dispută 
este un fel de a zice, pentru că nu-mi amintesc ca Mircea să mă fi contrazis 
vreodată. "Ai dreptate, Fata moşului, tu ai întotdeauna dreptate", zicea 
rîzînd. Şi îşi mai aprindea o ţigară. 

Cam tot atunci - în 1 986 i-a apărut primul volum de versuri, Gongul 
şi masca - lumea lui interioară, nuanţată şi bogată, a început să devină, 
material, poezie, însemn al regăsirii de sine. Criza lui de identitate se 
sfîrşise, lăsîndu-! luminos şi pradă unei oarecari umilităţi în faţa acestui 
dar. L-a avut pînă la sfîrşit. 

" Ce-ar fi lumea fără poezie? . . .  se întreba Mircea. 
Ar fi ca viaţa noastră fără drumuri, fără orizonturi sau casa fără ferestre. 
Poezia este un «spaţiu de clemenţă» . . .  un mod de existenţă, fereastră de 

suflet spre înţelegerea universului şi a omului, locul de lîngă inimă, reveria 
şi acţiunea, lacrima şi zîmbetul, întrebările şi răspunsurile . . .  calea de foc . . . spre umversun no1. 

A iubi poezia înseamnă a iubi oamenii într-atît încît să le dăruieşti 
îndestulător, deplin tulburător, o fărîmă de eternitate. Prin poezie poţi crea 
mitologii - o mitologie care înlătură deşertul dintre inimi, de aceea tărîmul 
ei este acasă la zei. 

Loc binecuvîntat pentru refugiu pămîntesc. 
Din lacrima vărsată pe un vers se poate naşte o stea şi făuri aurori. 

Poezia include în aceeaşi măsură sentimentul şi raţiunea, sensibilitatea şi 
generozitatea, cuvîntul şi dansul şi mai ales frumuseţea sufletească. 

3 1 1  

https://biblioteca-digitala.ro



Poezia este matca coloanei infinite, a păsării de foc, a mesei tăcerii şi 
cronica timpului ei. 

Corespondentul poeziei este actorul, fiinţă înnobilată prin devotamentul 
şi truda lui în descifrarea posterităţii. Actorul este extazul mulţimii şi 
sunetul ei. Cel care supravieţuieşte uitînd, pierde dreptul la dragoste. 

Şi nimeni să nu creadă că seceta nu apare dacă o ignori ! 
Actorul este tribunul adevărului în toate timpurile . . .  
Întotdeauna adevărul ş i  valoarea aşteaptă, minciuna ş i  impostura sînt 

grăbite ! . . .  
Shakespeare, Eminescu, Novalis, Esenin, Baudelaire, Goethe, Bacovia 

etc . . . .  sînt templele şi fîntînile noastre. Actorul este unul dintre corifeii care 
transmit prin timp aceste valori, fără de care spiritul uman s-ar transforma 
doar în beton, sticlă şi oţel. 

Eu am scris aceste cuvinte pe pietrele mării, la intrarea în munte a 
sufletului, fericit că în urma trecerii mele va stărui un manuscris de credinţă, 
POEZIA!" ( 1 983) 

Este una din puţinele lui mărturisiri despre cum simţea poezia, în rest 
s-a mărturisit pe sine, prin poezie. Era reflexiv prin structură. 

În mai multe rînduri m-a rugat să vorbesc despre creaţiile lui actoriceşti 
şi despre poezia lui . Am făcut-o în cîteva împrejurări, de cele mai multe 
ori am ezitat. 

Mereu am crezut că rolul de protagonist în propria-i viaţă, pe care a 
traversat-o cu intensitate dramatică, cu arderea unui mare actor, depăşind 
etape din impasul cărora nu sînt mulţi cei care ar fi putut ieşi, luîndu-se 
la trîntă cu destinul, trăind pasiuni şi iubiri mistuitoare, tandreţi nesfîrşite 
şi emoţionante, o aproape dureroasă iubire paternă, dăruindu-se unor 
prietenii cu pilduitoare devoţiune şi loialitate, trudind asupra cuvîntului cu 
osîrdia plugarului şi rîvna bijutierului, căzînd, ridicîndu-se, mergînd mai 
departe în demnitate, neplîngîndu-se niciodată de nimic, îndreptîndu-se, 
neatins de zloata drumului, spre lumina din urmă, rolul acesta, zic, mi s
a părut cel mai fascinant dintre toate. 

Poate pentru că le cuprindea pe toate, deopotrivă. Jucate însă fără 
grimă, fără fard, pînă la capăt. 

Sub privirea şi mîna îngăduitoare a Domnului, Marele Regizor. 
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MIRCEA BELU 
CUM L-AM CUNOSCUT EU 

Am ales nu întîmplător, cu Mariana, din cartea ei în pregătire, portretul 
lui Mircea Belu. 

De ce? Pur şi simplu pentru că l-am cunoscut şi eu şi l-am îndrăgit ca 
pe-un frate. Venea destul de des la Oradea (cred, bănuiesc că pe vremea 
aceea era îndrăgostit de o orădeancă, dar hai să nu-mi fac păcate ! ) .  Poate 
era doar student la Teologie . . .  

Era prieten cu  Stelică Vasilescu. Veneau amîndoi l a  secretariatul literar 
şi pălăvrăgeam un ceas-două. Fără cafele. Îi plăcea deopotrivă să vorbească 
şi să asculte! Odată, îmi amintesc "am atacat" subiectul :  despre limitele 
artistului. A rostit cîteva fraze, nu multe, dar toate foarte înţelepte. Adînci . . .  

Într-o zi, Mircea mi-a dăruit cartea lui de  poezii Gongul ş i  masca. L
am rugat să ne citească din ea. Aşa, pe loc, ne-a susţinut un mic recital. 
Se înflăcărase, rostea inteligent, cu respect şi cu emoţie fiecare cuvînt. 
Fără emfază. Mi-a scris ceva foarte frumos pe prima pagină a cărţii (acum 
ea se află, cred, în biblioteca unei foste studente, Z.L., care s-a îndrăgostit 
de poeziile lui ! ) .  Ce a scris nu mai ştiu. Cum a scris n-o să uit: a deschis 
cartea pe genunchi (stătea pe un fotoliu, în birou), m-a privit în ochi cu 

"privirea lui albastră" un timp şi apoi a scris . . .  S-a ridicat de pe fotoliu. Şi, 
cu eleganţa unui lord, mi-a înmînat-o şi mi-a sărutat mîna. 

Altă dată, părîndu-mi foarte trist, am vrut să-I înveselesc. Stelică glumea 
şi spunea că "Mircea are încurcături amoroase". Atunci i-am povestit cum 
cineva din teatrul nostru care îi uitase numele, m-a întrebat de el aşa: 

"actorul acela înalt şi frumos care scrie poezii şi are nume de . . .  cimitir". 
Remarca 1-a binedispus. A rîs în hohote . . .  

Azi, iată, sînt amîndoi în cimitire . . .  
E rîndul nostru să fim trişti ş i ,  poate, a l  Marianei să  ne înveselească 

povestind atît de frumos despre Mircea . . .  
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" Rolul regizorului este straniu. El nu vrea 
să fie Dumnezeu şi, totuşi, rolul său implică 
acest lucru. El ar dori să fie supus greşelii şi, 
totuşi, printr-o instinctivă conspiraţie a 
actorilor devine un arbitru, întrucît se duce 
întotdeauna mare lipsă de arbitri. intr-un sens, 
regizorul este mereu un impostor, un ghid prin 
beznă, care nu cunoaşte terenul şi care, totuşi, 
nu are a ltă a lternativă. El trebuie să 
călăuzească, să cunoască drumul pe măsură 
ce înaintează. n 

Peter Brook ( 1 925): 
Spaţiul gol, trad. :  L.C. 
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STELIAN VASILESCU 
In memoriam 

"Nu viaţa veşnică e importantă, ci veşnica 
însufleţire" 

Nietzsche 

"Despre Stelică ai scris?" - m-a întrebat 
un amic din afara breslei. "Încă nu, dar voi 
scrie" - i-am răspuns. Încerc, adică. Pentru că 
mi-e foarte greu, din ce în ce mai greu şi să 
vorbesc, dannite să scriu despre foşti :  rude, 
colegi, prieteni . . .  Sînt prea mulţi "plecaţi definitiv" (este expresia unui 
actor hîtru) şi nici nu ştiu dacă-i interesează pe toţi ăştia atît de vii şi atît 
de tineri . . .  

Oricum, Stelică a tot scris ş i  el despre cei din breasla teatrală cît ş i  din 
breas la  gazetărească, despre oamenii mai importanţi din Bihor, 
nemulţumindu-i pe unii, flatîndu-i excesiv pe alţii. Pe unii din ei Stelică 
îi amuza cu unele ciudăţenii sau supraevaluări: Radu Enescu era unul 
dintre aceştia. Pentru el Stelică a fost un fel de marotă, un cal de bătaie, 
pe socoteala căruia rîdea şi se distra făcîndu-i adesea farse, dar nu cu 
răutate, ci mai degrabă .cu un fel de tandreţe. 

Stelică a fost toată viaţa lui un neobosit dromoman şi un neliniştit care 
a văzut multe, a povestit multe şi a trăit multe . . .  De cînd a plecat din teatru 
la revista Familia şi apoi, după pensionare, el avea mai mult timp să se 
plimbe, să-şi vadă foştii colegi şi prieteni, să-i viziteze, să stea cu ei la 
taclale. Ne obişnuisem să-I vedem trecînd agale pe străzile urbei pe bărbatul 
acesta înalt, slab, bărbos şi cu plete din ce în ce mai încărunţite, purtînd 
invariabil sub braţ cărţi şi reviste de tot felul. 

În orice anotimp şi la orice oră, la întîlniri întîmplătoare sau programate, 
Stelică avea poveşti nenumărate, indiferent din ce punct ar fi pornit discuţia 
iniţială. Avea prieteni peste tot în ţară: la Teatrul Naţional din Bucureşti, 
Ionuţ Niculescu se interesa de el mereu, la UNITER Ion Cazaban mă 
întreba "Ce mai face Stelică?". La Bacău, la Braşov, la Arad, la Iaşi sau 
la Craiova, directori, secretari literari, actori, mă întrebau cînd ne întîlneam, 
cu vădită simpatie: "da' Stelică ce mai face?". 
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Se zvonise că în tinereţe i-au cam plăcut femeile şi le făcea avansuri, 
cu succes. E posibil. Pentru mine însă el a fost eternul camarad. Venind, 
după el, împreună cu Stăncuţa Panta, la secretariatul literar, el ne predase 
într-un fel ştafeta, aşa încît ne obişnuisem să-I mai consultăm într-o problemă 
sau alta, iar el ne întreba adesea cum ne descurcăm. Ne lăsase un documentar 
bine pus la punct (aveam să înţelegem asta pe parcurs, văzînd debandada 
din alte teatre - dulapuri în care zăceau mormane de afişe, caiete-program, 
fotografii, cronici). El aranjase materialele publicitare în cutii de carton 
(ajutat de referenta l iterară Irina Mandel), pe care scrisese cu litere groase 
titlul spectacolului şi stagiunea. 

Stelică ştia poveşti nenumărate despre fiecare premieră, despre toţi 
dramaturgi i  şi toţi actorii şi, mai ales, despre toate actriţele. Unele din 
poveştile lui erau simpatice, presărate cu picanterii . Iubea la nebunie istoria 
şi devenise uneori patetic, trecînd din prea mult zel patriotic, drept 
naţionalist. Fiinţă contradictorie, avînd numeroşi prieteni unguri, Stelică 
reuşise performanţa chiar să treacă uneori drept antimaghiar, cu toate că a 
doua lui soţie este unguroaică, iar soacra lui nu îl iubea, ci îl adora. 

A studiat prin arhive şi biblioteci din ţară şi străinătate sute şi sute de 
ore, a îngrij it o ediţie a volumului A doua carte despre oameni din Bihor 
de Teodor Neş, cu o bună prefaţă şi un tabel cronologic bine documentate, 
semnate de el. 

Printre .eroii lui preferaţi, un loc de frunte îl ocupa Avram Iancu. Lui 
şi lui Eminescu - altă slăbiciune a gazetarului - i-a închinat cîte o piesă 
de teatru. La un spectacol-lectură cu Eminescu la Viena, Radu Enescu 1-a 
prezentat elogios, citind fraze docte de pe o coală mare pe care o tot 
întorcea de pe o faţă pe alta. La sfîrşit l-am rugat pe Radu să-mi dea mie 
notele să le folosesc, eventual, într-un caiet-program, în ideea că duceam 
spectacolul-lectură pe scenă. Cu umorul lui binecunoscut Radu mi-a întins 
două coli complet goale. Tot ce spusese era din capul lui. "Dar ţi-a plăcut 
ce-am citit?" 

"Oho, şi încă cum . . .  " 
Stelian obişnuia să-şi ducă copilele la locul lui de muncă. Pe Alina, 

fiica lui din prima căsătorie, a dus-o mereu la teatru, ea a crescut printre 
actori. Pe Oana şi pe Cristina le ducea în redacţii. Eu le-am cunoscut în 
mica redacţie a revistei Ţării Crişurilor. Entuziast ca toţi românii, imediat, 
în 1 990, Stelian ne-a convins pe cîţiva amici buni să înfiinţăm o nouă 
revistă: Ţara Crişurilor. Mij loacele financiare s-au epuizat după primele 
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nouă numere. Dar ce fericit era Stelică atunci cînd ţinea în mînă revista 
proaspăt ieşită din tipografie! 

La teatru el venise dinspre ziarul Crişana, din gazetărie adică. De 
acolo era obişnuit cu "terenul". Cunoştea toate comunele, toate satele 
Bihorului, toate căminele şi casele de cultură din judeţ, aşa încît, ca secretar 
l iterar, el însoţea adesea trupa în deplasări şi tumee. 

Cînd m-am pensionat, Stelică s-a grăbit să scrie printre primii, în presa 
locală cîteva cuvinte frumoase despre mine. Voia să mărturisească în scris 
că mă socoteşte "cel mai bun secretar l iterar al teatrului orădean". Sigur 
nu era aşa, dar el o spunea fără pic de invidie, din toată inima. 

O îndelungată suferinţă i-a umbrit ultimii ani ai vieţii, dar chiar aşa 
bolnav, pe patul de spital, Stelică scria febril la volumul al doilea al 
Dicţionarului său sentimental: Oameni din Bihor. N-a mai reuşit să-I termine. 

"Ne va fi foarte greu să ne obişnuim - cum bine scria vechiul lui coleg 
şi prieten Dumitru Chirilă în revista Familia nr. l /2004 - cu gîndul absenţei 
definitive a lui Stelian Vasilescu -, dar avem sumedenie de motive să ne 
aducem aminte de el tot timpul." 
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" Şi teatrul, din domeniul autorului, devine - în 
primele decenii ale secolului - tot mai mult domeniul 
regizorului care îi inventă nou/ limbaj. Apoi asistăm 
la un proces lent dar sever de evoluţie a regizorului 
de la funcţia de tiran la cea de ghid, pentru ca azi, 
o explozie uriaşă de noi forme de expresie teatrală 
să repună în discuţie şi opera, şi regizorul, şi actorul, 
şi publicul. 

Greu îşi mai poate păstra regizorul, în această 
furtună a tuturor posibilităţilor, galoanele de 
comandant al spectacolului. Sinteza teatrală include 
acum o infinitate de creatori şi de interpreţi şi 
regizorului nu-i mai revine, ca şi autorului, decît un 
rol de participant - un rol modest, dar generos - de 
eliberator de energii al căror punct terminus e 
adesea imprevizibil. 

E greu să spunem cum va fi teatrul de mîine, 
care vor fi funcţiile sale. Deocamdată, nenumărate 
idei au fost eliberate. Ideile circulă, în fine, pe 
stradă, printre noi. 

Vom asista oare şi la ordonarea lor într-o 
gîndire? " 

Radu Penciulescu (n. 1 930): 
Sinteza teatrală 
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ANA BLANDIANA 

25.03 . 1 942: se naşte la Timişoara, ca primă 
fiică a cuplului Gheorghe şi Otilia Coman, 
Otilia-Valeria, cea căreia în familie şi între 
prieteni i se va spune constant Doina, iar în 
literatură se va numi Ana Blandiana. 

1 949- 1 952 :  urmează şcoala primară în 
cartierul Viilor din Oradea. 

1 952- 1 959: urmează cursurile claselor V
XI ale Şcolii generale nr.2 din Oradea (fostul 
Liceu Oltea Doamna) 

1 959: Debutează în revista Tribuna din Cluj cu poezia "Originalitate", 
semnînd pentru prima oară Ana Blandiana. În urma unui denunţ trimis de 
la Oradea tuturor publicaţiilor din ţară, în care se cere interzicerea ei ca 

"fiică a unui duşman al poporului", pierde pentru următorii ani dreptul de 
a intra la facultate şi de a publica. Desprea această perioadă Ana Blandiana 
va scrie mai tîrziu: "Am fost cunoscută ca poet interzis, înainte de a fi 
cunoscută ca poet". 

1 960: se căsătoreşte cu scriitorul Romulus Rusan. 

1 963 :  După o interdicţie de patru ani, redebutează, de data aceasta 
irevocabil, în revista Contemporanul, condusă de G.Ivaşcu. 

1 963- 1 967: urmează şi termină Facultatea de fi lologie a Universităţii 
din Cluj 

1 964: Îi apare prima carte, PERSOANA ÎNTÎIA PLURAL, versuri, cu 
o prefaţă de Nicolae Manolescu, Editura pentru literatură 

1 966: CĂLCÎIUL VULNERABIL, versuri, Editura pentru literatură 
(respinsă întîi de cenzură ca fiind "un adevărat strigăt de revoltă"). Prima 
participare la un festival internaţional de poezie: Festivalul de la Lahti, 
Finlanda. 

1 967- 1 968: Lucrează ca redactor la revista Viaţa studenţească 
1 967- 1 970: scrie lunar în revista Amfiteatru, sub genericul Pururi tînăr, 

înveşmîntat in manta-mi, o rubrică de eseuri despre poeţii morţi tineri 
1 968 :  Mai - este invitată să susţină un recital de poezie în cadrul 

stagiunii Teatrului Naţiunilor de la Paris. În zilele următoare asistă la 
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mişcările de stradă, celebrul Mai contestatar; Iunie-iulie - Călătorie în 
Cehoslovacia împreună cu Romulus Rusan, invitat de guvernul ceh să 
scrie o carte despre Primăvara de la Praga; 

1 968- 1 973 :  semnează săptămînal în revista Contemporanul o rubrică 
denumită în primii ani: JURNAL, iar apoi CORESPONDENŢE. 

1 968- 1 975 : Lucrează ca redactor la revista Amfiteatru; 
1 969: A TREIA TAINĂ, versuri, Editura Tineretului. Premiul de poezie 

al Uniunii Scriitorilor. Realizează, împreună cu Andrei Şerban şi cu actorii 
Irina Petrescu, Mariana Mihuţ, Dan Nuţu şi Florian Pittiş, două filme de 
poezie pentru televiziune. Prima călătorie de studiu în Italia; 

1 970: CALITATEA DE MARTOR, eseuri, Editura Cartea Românească; 
CINCIZECI DE POEME, Editura Eminescu, volum antologic. Premiul 
Academiei Române; 

1 97 1 :  HOMOKORA (Clepsidra), versuri, traducere de Hervay Gizella, 
Editura Kriterion; CALITATEA DE MARTOR, eseuri, ediţia a doua, Editura 
Cartea Românească; 

1 972: OCTOMBRIE, NOIEMBRIE, DECEMBRIE, versuri, Editura 
Cartea Românească; 

1 973 : POVESTIRI CREPUSCULARE de Mi chel de Ghelderode, 
traducere şi cuvânt înainte de Ana Blandiana; 

Decembrie 1 973-mai 1 974: Participă, împreună cu Romulus Rusan, la 
Programul Scriitoricesc Internaţional (International Writing Program) al 
Universităţii din Iowa-City (S.U.A.); 

1 974 (martie-aprilie): Cei doi scriitori intreprind o călătorie cu autobuzul 
în jurul Statelor Unite, pe care Romulus Rusan o va descrie în cartea sa 
AMERICA OGARULUI CENUŞIU. Este realizat un film de scurt metraj 
(25 min.) pentru Library ofCongress, cuprinzînd versuri în lectura autoarei .  
POEZII, Editura Cartea Românească, volum antologic cuprinzând o selecţie 
din volumele anterioare şi 1 3  poeme inedite; 

1 974- 1 988 :  rubrica denumită Alias, în România literară; 
1 975- 1 977 : Obligată să demisioneze de la Amfiteatru, lucrează ca 

bibliotecară la Biblioteca Institutului de Arte plastice; 
1 976: EU SCRIU, TU SCRII, EL, EA SCRIE, eseuri, Editura Cartea 

Românească; 
1 977: În urma cutremurului din 4 martie şi a prăbuşirii blocului în care 

locuia, din Strada Colonadelor, va trăi o vreme mai mult la ţară, într-un sat 
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din Cîmpia Dunării. Schimbare de viaţă şi destin. SOMNUL DIN SOMN, 
versuri, Editura Cartea Românească; CELE PATRU ANOTIMPURI, proză 
fantastică, Editura Albatros ;  

1 978: POEME, în colecţia Cele mai frumoase poezii, Editura Albatros, 
cu o prefaţă de Al.Philippide şi un portret de Eugen Drăguţescu; CEA MAI 
FRUMOASĂ DINTRE LUMILE POSIDILE, însemnări de călătorie, Editura 
Cartea Românească; 

1 980: ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA, versuri pentru copii, Editura 
Ion Creangă. Premiul de literatură pentru copii al Uniunii Scriitorilor; 

1 98 1 :  OCHIUL DE GREIER, versuri, Editura Albatros. Casa de discuri 
Electrecord editează discul Ana Blandiana citeşte din versurile sale, 
cuprinzînd 28 de poeme; 

1 982: POEME - POEMS, ediţie bilingvă, Editura Eminescu, traducere 
în limba engleză de Dan Duţescu, cu o prefaţă de D.Micu. În luna mai i 
se decernează, la Viena, în aula Universităţii Vechi, premiul internaţional 
Gottfried von Herder, pentru "Dimensiunea supratemporală pe care o conferă 
poeziei sale teme ca: puritatea şi căderea în păcat, moartea şi supravieţuirea, 
dragostea ca năzuinţă spre absolut şi evadare din materialitate" şi ca un 
semn al "preţuirii faţă de opera sa poetică şi eseistică, ce reprezintă o 
meditaţie profundă asupra creaţiei şi asupra fiinţei omeneşti şi care, refuzînd 
atît biografismul, cît şi artificialitatea, consacră poezia ca mit creator". În 
următoarele trei luni întreprinde, împreună cu Romulus Rusan şi sub 
auspiciile premiului cîştigat, o călătorie spre sud, spre lumea mediteraneeană 
a vechilor culturi: Egipt, Israel, Grecia, Roma, Bizanţ. În cartea sa O 
călătorie spre marea interioară, Romulus Rusan va descrie această 
experienţă. PROIECTE DE TRECUT, proză fantastică, Editura Cartea 
Românească. Oprită iniţial de cenzură, cartea apare totuşi în urma decernării 
premiului Herder. Premiul de proză al Asociaţiei Scriitorilor din Bucureşti. 

1 983 :  ORA DE NISIP, ediţie antologică, însoţită de o selecţie de texte 
critice, Editura Eminescu; ALTE ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA, 
versuri pentru copii, Editura Ion Creangă; 

1 984: CORIDOARE DE OGLINZI, eseuri, Editura Cartea Românească; 
apare CĂLCÎIUL VULNERABIL ŞI ALTE POEME, în limba poloneză. În 
decembrie apar, în revista Amfiteatru, cele patru poezii (Eu cred, Cruciada 
copiilor, Noi, plantele, Totul), care, în urma scandalului produs s-a soldat 
cu interdicţia de publicare pentru poetă. Poeziile circulă transcrise de mînă, 

"primul samizdat românesc" şi sunt traduse şi publicate în nenumărate ţări. 
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Ziarul britanic The Independent le dedică o întreagă pagină în care fiecare 
cuvînt al poemului Totul este codificat, realizîndu-se o adevărată şi 
demascatoare radiografie a dictaturii din România; 

1 985 :  STEA DE PRADĂ, versuri, Editura Cartea Românească; 
1 986: AUTOPORTRET CU PALIMPSEST, eseuri, Editura Eminescu; 

SOMNUL DIN SOMN, în colecţia Poeticen globus a Editurii Narodna 
Cultura, Sofia, traducere în limba bulgară de Rumeana Stanceva. În martie 
este invitată să susţină un recital de versuri în cadrul lecturilor de la Covent 
Garden Londra. Nu primeşte viza, încît pe marea scenă londoneză, în locul 
poetei apare o bandă cu înregistrarea vocii ei şi o scrisoare de protest a 
organizatorilor. ÎN ÎNŢELEGERE CU PĂMÎNTUL, Verlag Vogt, traducere 
în limba germană de Hans Diplich; ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA 
şi ALTE ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA, ediţia a doua, Editura Ion 
Creangă; ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA, Editura Ion Creangă, 
traducere în limba bulgară de Paulina Corbu; 

1 987: ORAŞE DE SILABE, însemnări de călătorie, Editura Sport
Turism; POEZII, POVESTIRI, ESEURI, Editura Raduga, Moscova, 
traducere în limba rusă şi postfaţă de Anastasia Starostina, cu o prefaţă de 
Mihail Roşcin; 

1 988 :  La Editura Muzicală apare volumul lui Sigismund Toduţă, 
LIEDURI PENTRU VOCE ŞI  P IAN PE VERSURI DE ANA 
BLANDIANA, cuprinzând 16 l ieduri . De-a lungul anilor au mai scris cicluri 
de lieduri pe versurile poetei compozitorii Cornel Ţăranu, Hans Peter Turk, 
Valentin Timaru, Walter Mihai Klepper etc. 

La Teatrul Foarte Mic are loc premiera spectacolului CU OCHII 
DESCHIŞI, realizat şi interpretat de Irina Răchiţeanu-Şirianu din scrierile, 
în versuri şi proză, ale Anei Blandiana. Spectacole asemănătoare au mai 
fost realizate în timp pe scenele teatrelor din Oradea, Arad, Iaşi, Bacău. 
IMITA ŢIE DE COŞMAR, nuvele, Verlag Volk und Welt, Berlin, traducere 
în limba germană de Veronika Iedel; ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA 
şi ALTE ÎNTÎMPLĂRI DIN GRĂDINA MEA, versuri pentru copii, Ion 
Creangă. Descoperirea de către cititori a unui pamflet politic travestit în 
poezie pentru copii şi recunoaşterea dictatorului sub înfăţişarea parodică a 
Motanului Arpagic au atras după sine interzicerea cărţii şi a autoarei ei. 
Este oprită, de asemenea, difuzarea altor două cărţi aflate sub tipar: volumul 
de poezii din BPT la Editura Minerva şi un volum în limba germană cu o 
prefaţă de Ana Blandiana la Editura Kriterion. De data aceasta însă nu este 
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vorba de o interdicţie doar pentru viitor, ci şi pentru trecut: cărţile Anei 
Blandiana au fost scoase din biblioteci şi au fost prohibite nu numai textele 
semnate de ea, ci şi cele care, sub alte semnături îi citau, chiar dacă în 
treacăt, numele. 

1 989: În urma ecoului interdicţiei în mass-media internaţională poemul 
cu motanul-dictator este tradus în majoritatea limbilor europene. Treizeci 
de personalităţi culturale italiene au semnat o scrisoare de protest. Se 
anunţă apariţia volumului din Biblioteca pentru toţi, pentru ca - printr-un 
gest de sens contrar, dar lipsit de publicitate - să fie retras de pe piaţă, la 
cîteva zile după apariţie. Difuzarea a continuat printr-o adevărată bursă 
neagră din depozitele interzise şi s-a sfirşit prin punerea în vînzare a ceea 
ce mai rămăsese, după revoluţie. PROIECTE DE TRECUT, nuvele, 
traducere în limba estonă de Riina Jesmin, Editura Loomingu Raamatukogu, 
Tall in. La 22 decembrie, Ana Blandiana este anunţată la televiziune, fără 
a fi întrebată, printre membrii Consiliului Frontului Salvării Naţionale. La 
26 decembrie are loc prima întrunire a Consiliului F.S.N., în care este 
propusă şi refuză să devină vicepreşedinte al noii conduceri a ţării .  Apare 
ARHITECTURA VALURILOR, poezii ,  Editura Cartea Românească. În 
aprilie face parte dintre vorbitorii din Piaţa Universităţii .  În noiembrie este 
unul dintre iniţiatorii şi fondatorii Alianţei Civice, al cărei preşedinte devine 
în mai multe rînduri, în anii următori. Se reînfiinţează PEN CLUB-ul român 
(secţie a organizaţiei mondiale a scriitorilor), al cărui preşedinte devine 
Ana Blandiana. 1 se traduc scrieri - proză şi poezie - în limbile maghiară, 
engleză, suedeză, franceză, olandeză, germană. 

1 99 1 :  1 00 DE POEME, Editura Tinerama, traducere în limba franceză 
de Helene Lenz; 

1 992: SERTARUL CU APLAUZE, roman, Editura Tinerama, ediţia 
întîi (ediţia a doua va apărea la Editura Litera, Chişinău, în 1 998, iar ediţia 
a treia la Editura Dacia în 2002); 

1 993: SERTARUL CU APLAUZE, roman, traducere în limba germană 
de Ernest Wichner, Steidl Verlag Gottingen. În luna ianuarie propune 
Consiliului Europei proiectul Memorialului Victimelor Comunismului şi al 
Rezistenţei de la Sighet, care va fi realizat de-a lungul anilor pînă la a 
deveni o instituţie de prestigiu internaţional. În mai susţine la Universităţile 
Sorbona III şi IV din Paris un ciclu de conferinţe despre Rădăcinile răului 
românesc şi Convertibilitatea suferinţei. Cu acest prilej DAAD (Oficiul 
german de studii universitare) editează un volum trilingv (română-franceză-
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gennană) ANA BLANDIANA, iar Maison des Ecrivain din Paris îi dedică 
o seară omagială. Apare volumul POEZII, traducere în limba albaneză; 

1 994: Fondator şi preşedinte al Academiei Civice. Apar volumele: 
CLAIR DE MORT, poeme, traducere în limba franceză de Gerard Bayo, 
prefaţă de Ion Pop, Librairie Bleue, Troyes; ENGELERNTE, poeme, ediţie 
bilingvă, traducere în limba gennană de Franz Hodjak, postfaţă de Petcr 
Motzan, Ammann Verlag, Ziirich şi POEME, traducere în limba ">ucdeză 
de Dan Shafran şi Cecilia Lagerhom, Editura Hypatia, Stockholm; 

1 995 : IMITAŢIE DE COŞMAR, nuvele, Editura Du Style; 
1 996: ÎN DIMINEAŢA DE DUPĂ MOARTE, poeme, Editura Du Style; 
1 997: Premiul Naţional de Poezie Mihai Eminescu. Este aleasă membră 

a Academiei de Poezie Mallanne, Paris. Rubrică săptămînală (pînă în martie 
200 1 )  în ziarul România Liberă. Apar: un volum de poeme, traducere în 
limba suedeză de Ion Miloş, Editura Gondolin; BALANŢA CU UN 
SINGUR TALGER (Poeme, Gedichte, Poemes, Poems), în limbile română, 
germană, franceză şi engleză, Editura Du Style, Bucureşti ;  LA CULES DE 
ÎNGERI, poeme, colecţia Biblioteca şcolarului, Editura Litera, Chişinău; 

2000: Premiul de poezie al Uniunii Scriitorilor; 
200 1 :  Este aleasă membru fondator al Academiei Mondiale de Poezie 

care ia fiinţă la Verona sub egida UNESCO; 
2002: 1 se decemează în Slovenia Premiul internaţional Vilenica în 

cadrul unei impresionante ceremonii desfăşurate în peştera cu acelaşi mune. 
Între 1 998-2004 apar volumele: SZELÎD ĂLLAT, poeme, Editura Pont, 

Budapesta, editor - Szâvai Geza; GENUL DE A FI, eseuri, colecţia 
Biblioteca şcolaru/ui, Editura Litera, Chişinău; GEDICHTEN, poeme, 
traducere în limba olandeză de Jan Villem Bos, Editura GoBos Press, 
Leiderdorp; SERTARUL CU APLAUZE, roman, traducere în limba bulgară 
ş i  postfaţă de Rumeana Stanceva, Editura N .D .F. ,  Sofia ;  
STERNENHERBST, poeme, traducere în limba gennană de Christian 
W.Schenk şi Simone Reicherts Schenk, Editura Dyonisos; POTREBA ZA 
PRICIOM, versuri, traducere în l imba sîrbă de Miljana şi Miliurko 
Vukadinovici, Editura Arca, Smederevo; CELE PATRU ANOTIMPURI, 
nuvele, ediţia a doua, cu o postfaţă de Dan Cristea, colecţia Micromegas, 
Editura Cartea Românească; MONOGRAFIE ANA BLANDIANA de Iulian 
Boldea, Editura Aula, Braşov, colecţia Canon; SOARELE DE APOI, poeme 
noi, Editura Du Style; GHICITUL ÎN MULŢIMI, eseuri politice, Editura 
Du Style; LUMINĂ NELINIŞTITOARE, poeme editate şi ilustrate de Ştefan 
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Oroian, sub egida Uniunii Culturale a Românilor din Ungaria; CINE SÎNT 
EU? (UN SFERT DE SECOL DE ÎNTREBĂRI), interviuri, Editura Dacia, 
Cluj ;  LA CULES DE ÎNGERI, poeme, ediţia a doua, colecţia Biblioteca 
şcolarului, Editura Litera Internaţional, Bucureşti-Chişinău; CALITATEA 
DE MARTOR, ediţia a doua revizuită şi adăugită, colecţia Biblioteca 
şcolarului, Editura Litera Internaţional, Bucureşti-Chişinău; un volum de 
eseuri, traducere în macedoneană de Risto Vasilievski, Editura Arca, Smederevo; 
POEME, traducere în chineză de Gaa Xing, Editura Sower Beijing. 

(din volumul Ana Blandiana, Calitatea de martor, ediţia a III-a, Editura 
Litera Internaţional, Bucureşti-Chişinău). 

- La Editura Humanitas îi apare, în 2004, vol . Refluxul sensurilor 
(poeme noi). 

"A FI MORAL NU ESTE NUMAI MAI CORECT, 
CI ŞI MAI UTIL ŞI MAI PLĂCUT. .. " 

E.P :  Ana Blandiana, draga mea Doina - aşa iţi spun după o prietenie 
veche de 30 de ani! - te-ai intors la Poezie, la masa de scris, după mai 
mulţi ani - eu nu spun, Doamne fereşte, pierduţi, ci mai degrabă dedica ţi 
revoluţiei şi timpului post-revoluţionar, În care cu toţii ne-am pus atitea 
nădejdi şi avem atitea decepţii . . .  

Cum e? Ce ai  scris, ce ai  publicat? Ce proiecte ai? Asta pare o intrebare 
de final de interviu, dar eu ţi-o pun la inceput, nu intimplător. . .  

A.B. :  După ' 89  am publicat vreo trei feluri de  cărţi : cele reeditate, cele 
scrise înainte de '89, dar publicate după şi cele scrise şi publicate după. 
Reeditările au fost numeroase, volumele de poezie, proză, eseuri au fost 
republicate atît în România, cît şi în Republica Moldova; practic, într-o 
formă sau alta, toate cărţile mele de dinainte de '89 au continuat să fie 
retipărite, să se afle în librării şi să rămînă astfel prezente în conştiinţa 
publică, ceea ce dovedeşte nu numai că erau perene, ci şi că nu erau datate. 
Din cea de a doua categorie, a cărţilor scrise înainte dar care n-au putut 
apărea decît după, fac parte Arhitectura valurilor, volum de versuri care a 
apărut la începutul lui martie ' 90 la Editura Cartea Românească unde 
fusese predat cu mai bine de doi ani în urmă şi romanul Sertarul cu 
aplauze la care lucrasem din 1 982 pînă în 1 7  decembrie 1 989 cînd m-aro 
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întrerupt, aflînd despre evenimentele de la Timişoara şi pe care l-am publicat 
în 1 992 adăugîndu-i un ultim capitol. În sfîrşit, cărţile cu desăvîrşire noi, 
apărute începînd din 2000 au fost Soarele de apoi (poeme), Ghicitul în 
mulţimi (publicistică), Cine sînt eu? (interviuri), Refluxul sensuri/ar (poeme). 
La asta se adaugă poeziile din volumul de versuri şi proză traduse în 
limbile europene, dar şi în chineză, vietnameză. Am făcut această trecere 
în revistă nu numai ca să răspund exact întrebărilor tale, ci şi ca să subliniez 
că cei zece ani în care m-am aflat în prim planul vieţii publice nu a fost 
pentru mine o pauză în destinul l iterar, că în tot acest timp nu mi-am dorit 
decît să îmi pot permite să redevin scriitor, iar faptul că n-am acceptat 
niciodată demnităţi şi responsabilităţi publice se leagă strict de această 
dorinţă şi nevoie de continuitate. De altfel, acum lucrez la o carte de 
meditaţii asupra acestor 1 5  ani în care destinul meu literar şi evoluţia mea 
publică s-au aflat într-o încordată cumpănă. 

E.P : Te-au Întrebat mulţi, foarte mulţi, şi de prea multe ori, cum de
ai recomandat, ai girat cu personalitatea ta, cu faima ta, - oameni ca Emil 
Constantinescu, care, oricum, ne-au înşelat în aşteptările noastre, ca să nu 
spun mai mult . . .  Eu o să te întreb doar atît: cum te simţi după asemenea 
experienţe? Dezamăgită, sau dimpotrivă, întărită în ideea necesităţii 
încrederii în oameni? 

A.B . :  Singurul mod de a nu fi manipulat şi de a nu greşi este să nu faci 
nimic în viaţa publică. Tot ceea ce se face între oameni şi cu oamenii este 
manipulabil şi greu sau imposibil de ţinut sub control, pentru că oamenii 
sînt într-o veşnică transformare, travestire, mişcare menită să-i aşeze mai 
în faţă, luptă menită să-i facă să-şi impună interesele. În ceea ce mă priveşte, 
singurul meu interes era să rămîn departe de viermuiala vieţii publice, să 
nu mă amestec cu nimeni şi în nimic. Să rămîn la masa de scris în camera 
cu uşile şi ferestrele închise, ca să nu mă deranjeze zgomotul străzii, acolo 
unde totul depindea numai de mine. Dar pentru asta ar fi trebuit să nu-mi 
pese, să pot fi indiferentă la ceea ce se întîmplă în jurul meu. Vina mea 
este că nu am fost capabilă de indiferenţă, mai mult: că am crezut că 
datoria mea este să mă simt vinovată şi să încerc să schimb ceva în suferinţa, 
minciuna, urîţenia şi haosul care mă înconjoară. Nu ştiu dacă am greşit sau 
nu purtîndu-mă astfel, dar dacă am greşit, am greşit împotriva mea. Nu am 
fost naivă pentru că nu am avut iluzii prea mari şi am fost conştientă tot 
timpul de cît de mult pierd ca om şi ca scriitor din toată această agitaţie. 
Dar nu puteam face altfel. Într-o lume care pune interesele personale 

326 

https://biblioteca-digitala.ro



deasupra interesului public, eu n-am avut interese, ci idei. Dacă aş fi avut 
mai multe vieţi, poate că pe una aş fi aruncat-o în această groapă cu lei. 
Dar nu am decît una şi aceea era dată de mult scrisului. Tot ce puteam să 
fac era să risc împrumutîndu-mi altora prestigiul şi aura. N-o să ştiu niciodată 
dacă m-am înşelat prezentîndu-mi-se altfel decît erau, sau dacă s-au degradat 
pe parcurs. Ştiu însă că fără acel deceniu pierdut pentru destinul meu 
literar, fără starea de spirit şi neodihna care s-a numit Alianţa Civică, 
România ar fi putut semăna astăzi cu Bclarus. Nici un efort nu se săvîrşeşte 
în zadar. Evident, încrederea mea în oameni nu a avut motive să crească 
în urma acestei experienţe. Dimpotrivă, nu am putut să nu trag concluzia 
că însuşi actul de girare, de de legare a puterii (care este, în fond, esenţa 
democraţiei) poate cuprinde riscuri şi surprize deprimante. Dar asta nu 
înseamnă că regret implicarea şi sacrificiul. Am ştiut întotdeauna că fac 
parte dintre oamenii făcuţi să dea, nu să ia şi mai ştiu că - oricît ar părea 
de ciudat - cel ce dă are mai multe motive să fie împăcat cu sine decît cel 
care primeşte. 

E.P. :  Te rog mult să vorbeşti (nu uita, te adresezi breslei teatrului - ei 
vor citi, în principal, acest volum şi, crede-mă, nu toţi ştiu ce e la Sighet) 
despre Memorial şi despre Sighet, ca cea mai importantă, concretă şi 
temeinică realizare de după '90 a Alianţei Civice şi a Fundaţiei Academia 
Civică. 

A.B.: Memorialul victimelor comunismului şi al Rezistenţei, format 
din Muzeul de la Sighet şi Centrul Internaţional de studii asupra 
comunismului de la Bucureşti este o instituţie creată exclusiv de societatea 
civilă şi una dintre puţinele instituţii româneşti recunoscute fără rezerve, 
pe plan internaţional. Mi-e greu să vorbesc într-un interviu despre o operă 
(la fel de importantă în viaţa mea şi a lui Romulus Rusan ca şi cărţile pe 
care le-am scris fiecare din noi) atît de complexă, în acelaşi timp ştiinţifică, 
artistică, spirituală, educaţională, o construcţie în toate aceste sensuri menită 
să refacă memoria colectivă, să o treacă generaţiilor viitoare şi astfel să 
contracareze şi să anihileze efectele spălării creierelor care a făcut posibilă 
apariţia "omului nou" . Aş prefera să vă dau s ite-ul Memorialului 
(www.memorialsighet.ro) unde cei interesaţi pot găsi toate informaţiile: de 
la descrierea sălilor muzeului, pînă la programul de istorie orală, de la 
programul editorial pînă la Şcoala de vară. Aş vrea să adaug doar că 
Memorialul de la Sighet a fost nominalizat de Consiliul Europei - sub 
egida căruia s-a dezvoltat întregul proiect - unul dintre primele trei locuri 
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ale memoriei europene, alături de Memorialul de la Auschwitz şi Memorialul 
Păcii de la Caen, din Normandia. El a fost primul muzeu dedicat represiunii 
comuniste în lume. 

E.P: Ce este Şcoala de vară de la Sighet? Vezi, mă prefac a nu şti ce 
e, deşi sîntem, aproape toţi membrii Fundaţiei Civice orădene - măcar 
pentru două zile - oaspeţii voştri, în fiecare vară, la Sighet. Dar aş vrea 
să ne spui tu ceva despre această instituţie remarcabilă şi, în felul ei, 
unică. 

A.B. :  Şcoala de vară de la Sighet a fost înfiinţată în urmă cu şapte ani 
(anul acesta se va desfăşura cea de-a opta ediţie). La ea participă în fiecare 
an o sută de adolescenţi între 1 5  şi 1 8  ani, aleşi prin concurs şi conferenţiari 
români şi străini, istorici, sociologi, scriitori, lideri de opinie. Rectorul ei 
este istoricul francez Stephane Courtois, coordonatorul Cărţii negre a 
comunismului, iar susţinătorul material este Fundaţia germană "Konrad 
Adenauer". Scopul ei este de a trece spre generaţiile următoare adevărurile 
istoriei ultimei jumătăţi de secol, dar în acelaşi timp şi de a pregăti o elită 
intelectuală neindiferentă la construcţia democraţiei şi la riscurile care o 
pîndesc. Conferinţele de la Şcoala de vară sînt urmate de discuţii pasionate 
între profesori şi elevi şi în fiecare an atît conferinţele cît şi discuţiile pe 
care le declanşează sînt publicate într-un volum din seria Şcoala Memoriei, 
colecţia de istorie orală. 

E.P : Aceste cărţi foarte frumoase şi, mai ales, foarte utile, poartă 
titluri sugerînd francheţea, tinereţea, gîndurile celor ce semnează dialogul 
cu invitaţii sau titlu/ lucrărilor scrise ale elevilor: , .Exerciţii de memorie " 

sau ,. Cum aş vrea să fie familia mea ". 
Acum, îi adresez poetei, scriitoarei, întrebarea: ce premii ai luat în 

ultimii ani, cum a fost şi de ce s-a scris atît de puţin despre ele? Nu cumva 
invidia, ca în orice breaslă, şi aici face un rău imens, în fond, împiedi
cîndu-i pe români să-şi cunoască valorile? Să le preţuiască. Să înveţe s-o 
facă . . .  E un lucru foarte trist, acesta . . .  

A.B.: După ' 89  am primit Premiul Naţional de Poezie "Mihai Eminescu" 
(în 1 997, cînd l-am luat eu încă se decerna în biserica din Botoşani în care 
a fost botezat Eminescu, ceea ce îi dădea o solemnitate şi o încărcătură 
emoţională care nu se mai naşte pe scena teatrului unde a fost mutat 
ceremonialul), premiul "Opera Omnia" şi premiul internaţional "Vilenica". 
Sigur că invidia există şi face rău, dar eu cred că indiferenţa este în ultimul 
timp mai mare decît invidia, şi mai periculoasă. Mie de exemplu îmi dă 
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un straniu sentiment de alienare liniile paralele pe care se desfăşoară cariera 
mea din ţară şi cea din străinătate. Atît zecile de cărţi traduse în alte limbi 
şi apărute în alte ţări, cît şi succesele obţinute în străinătate sînt în ţară 
aproape necunoscute, ca şi cum ar fi vorba de alt autor. Mi-a apărut de 
curînd o carte în Italia care a fost lansată nu numai în mai multe oraşe, ci 
şi în mai multe universităţi, unde am ţinut conferinţe şi am avut discuţii 
cu studenţii, situaţie pe care în România mi-o imaginez cu greu, sau premiul 

"Vilenica" pe care l-am luat în 2002 în Slovenia şi la ceremonia de decemare 
a căruia au fost tot felul de televiziuni, cu excepţia, bineînţeles, a celei 
române. 

E.P. : Nu ştiu de ce, mă aşteptam să aud asta! De cîte ori mi se spun 
lucruri neplăcute despre cum sîntem noi, românii, am aşa, un gust amar. . .  
Oare ne vom schimba noi vreodată? Mereu invocăm lipsa banilor, cînd, de 
fapt, e vorba de cu totul altceva . . .  

Pe la . . .  Blandiana a i  mai fost? Adică în comuna care ţi-a fost . . .  naşă, 
ca să zic aşa? 

A.B. :  Da, am fost la Blandiana în această toamnă, cu prilejul sfinţirii 
vechii bisierici restaurate, şi sînt foarte bucuroasă că a fost un prilej în care 
am putut să mă întîlnesc şi cu oamenii din sat. Blandiana este satul Mamei 
care a plecat din tinereţe de acolo, unde nu mai avem rude, iar eu am 
revenit din cînd în cînd doar în trecere, pentru a mă închina la mormîntul 
bunicilor. Faptul că nu-i cunoşteam pe oamenii care sînt din Blandiana în 
timp ce pentru restul lumii Blandiana sînt eu, îmi dădea un ciudat senti
ment de culpă. M-am simţit foarte bine cu senzaţia să descopăr lucruri, 
privelişti, nume şi cunoştinţe ştiute din altă viaţă. Blandiana este un sat 
frumos într-un fel ancestral, întins de-a lungul unui pîrîu care ţine loc de 
stradă principală şi peste care casele sînt legate între ele prin punţi romantice. 
Este un sat de la poalele Apusenilor, arătînd ca într-un tablou de Grigorescu 
încă şi azi cînd locuitorii lui pleacă la muncă în Germania sau Italia. 

E.P.:  Vorbeşte-mi despre mama ta, Doina, distinsa Doamnă Otilia 
Coman, care azi, la peste 90 de ani, este /ucidă, înţeleaptă şi fermecătoare, 
şi care este prietena noastră de mulţi ani . . .  

A.B. :  Mama, care are acum 93  de ani ş i  este încă )ucidă ş i  înţeleaptă, 
a fost cea mai mare dintre cei şapte copii ai bunicilor mei din Blandiana, 
bunici pe care nu i-am cunoscut pentru că au murit cînd Mama avea 1 7 
ani. S-a căsătorit după ce şi-a aşezat fraţii la casele lor, dar după căsătorie 
şi după război au început lungii ani de detenţie politică a tatei, cînd Mama 
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ne-a crescut singură, pe mine şi pe sora mea, aşa cum îşi crescuse şi fraţii .  
A fost (şi încă este ! )  o femeie foarte frumoasă, puternică şi severă, pe care 
credinţa în Dumnezeu şi principiile morale ferme au făcut-o să reziste fără 
să se plîngă şi să reuşească, �n pofida tuturor dramelor. A fost o luptătoare 
care n-a putut fi înfrîntă nici de munca peste puterile ei, nici de fragilitatea 
fizică, nici de duritatea istoriei prin care a trecut, iar victoria ei se continuă 
pnn nm, copm e1. 

E.P:  Aş vrea să audă şi alţii - cititorii, adică - impresiile tale despre 
una din cele mai frumoase, mai instructive, mai plăcute călătorii în 
străinătate. Povesteşti, prietenilor, de fiecare dată, atît de frumos, încît 
merită să te . . .  audă mai mulţi . . .  

A.B . :  Am scris mult despre călătoriile în  străinătate care m-au marcat 
mai ales atunci cînd fiecare dintre ele reprezenta o descoperire a lumii, 
fără siguranţa că voi mai avea vreodată norocul unei alte vize care să-mi 
dea şansa să o revăd. De aceea, cartea mea de călătorii s-a numit Cea mai 
frumoasă dintre lumile posibile, pentru că descoperirea se datora de fiecare 
dată unui noroc nesperat, care dădea o frumuseţe în plus, o aură aproape 
magică lumii. Acum călătoriile sînt lipsite de suspans, aproape birocratice: 
congrese internaţionale, festivaluri de poezie, lansări de cărţi, conferinţe, 
lecturi publice. Din momentul în care am încetat să mai fiu necunoscută, 
din momentul în care ceilalţi mă privesc pe mine am pierdut marele 
privilegiu şi farmec de a privi eu lumea. Şi totuşi, există momente 
privilegiate, ieşite din serie, cum a fost ceremonia decernării premiului 
Vilenica care se desfăşoară într-o sală de spectacol amenajată într-o peşteră 
la cîteva sute de metri sub pămînt . . .  

E.P :  M-a impresionat faptul că acolo notabilităţile, primarul e onorat 
să conducă spre locul de premiere, pe poetul premiat, într-o caleaşcă trasă 
de doi cai albi . . .  Dar teatrul? Care mai sînt relaţiile tale cu teatrul? De 
cînd datează ele? Ce mai ştii azi despre spectacolele din România? Teatrul 
din Oradea a găzduit cîteva spectacole de poezie - unul, cel puţin din 
noiembrie 1983, ţii minte, afost superb, (Octombrie, Noiembrie, Decembrie) 
în care au fost alături de tine Cristina Şchiopu, o ti'nără actriţă eminentă 
(azi ea trăieşte în Olanda) şi marea actriţă Leopoldina Bălănuţă. 

În alt spectacol, tot la Oradea, dedicat tot ţie (şi tot in regia prietenului 
nostru comun, Sergiu Savin), ai avut o invitată prestigioasă - pe minunata 
Valeria Seciu. 

Dar, eu n-am uitat, că înainte de revoluţie şi Irina Răchiţeanu a făcut 
un spectacol de poezie Ana Blandiana, Cu ochii deschişi. 

330 

https://biblioteca-digitala.ro



Şi, a propos, nu de mult, neobosita Florica !chim a scos la Editura 
Fundaţia Camil Petrescu, monografia Irina Răchiţeanu. Ne-am întîlnit cu 
toţii la UNITER, unde a avut loc sărbătoarea, emoţionanta evocare a actriţei. 

A.B. : Evident n-o să-ţi pot povesti despre toate spectacolele de teatru 
care m-au emoţionat sau m-au dezamăgit de-a lungul vieţii. Lasă-mă mai 
bine să-ţi spun despre primele mele amintiri legate de teatru, un teatru de 
amatori cu profesori pasionaţi de teatru jucînd la Oradea, înainte de 
înfiinţarea secţiei române a teatrului ( 1 955, n.n.) .  Cred că aveam 1 3- 14  ani 
cînd am văzut O scrisoare pierdută pe care n-o s-o uit niciodată. Cu 
Dl.prof.Eugen Groza, profesorul nostru de română, în rolul lui Farfuridi, 
şi soţia sa, tot profesoară, în rolul Zoe. Ţin minte şi acum atmosfera de 
entuziasm aproape eroic care se întindea de pe scenă pînă la galerie şi 
mîndria noastră, a elevilor, care îşi aplaudau cu frenezie profesorii. Mai 
tîrziu s-a înfiinţat Teatrul de Stat şi o întreagă clasă de actori tineri conduşi 
de regizorul Radu Penciulescu a descins la Oradea; îmi amintesc cum noi 
elevii îi priveam pe noii veniţi ca pe nişte fiinţe apropiate de zei, cum 
vedeam şi revedeam spectacolele care erau, fiecare, adevărate evenimente 
ale oraşului. Nu cred că am mai privit vreodată pe vreo actriţă, oricît de 
mare, de mai tîrziu, cu adoraţia cu care o urmăream atunci pe vedeta trupei, 
Cristina Tacoi, cea care avea să devină peste ani colega mea de literatură . . .  

E.P :  Emoţionantă. evocarea ta. Ştii, anul 2005 e un an al  sărbătorilor: 
50 de ani de la tnjiinţarea secţiei române a Teatrului de Stat. Revin cu altă 
întrebare. Ce te deranjează cel mai mult la semenii tăi? 

A.B. :  Indiferenţa. 
E.P:  Eşti optimistă în privinţa României anului, să zic 2020? 
A.B. :  Nici mai mult, nici mai puţin decît că sînt optimistă pentru restul 

lumii. Nu mă îndoiesc că la acea oră vom fi una dintre ţările obişnuite ale 
Europei, dar nu sînt sigură că Europa de atunci va avea motive să fie 
optimistă. Totul va depinde de măsura în care oamenii vor învăţa să 
deosebească ceea ce este esen�al de ceea ce nu este. Esenţiale sînt natura, 
poezia, credinţa, iubirea. Esenţial este să înţelegem şi să ne convingem că 
a fi moral nu este numai mai corect, ci şi mai util şi mai plăcut. . .  

" Orice zbor e o fugă, 
Orice fugă o-nfrîngere, 
Şi totuşi, şi totuşi 
Salvează-te, tngere. 
Orice fugă de înger 
E o fugă din rai 
Şi totuşi, şi totuşi . . .  " 
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" Actorul este un om care lucrează cu 
trupul său în public, oferindu-l în mod public. 
Dacă acest trup se mulţumeşte doar să se 
înfăţişeze pe sine, ceea ce orice om obişnuit 
poate s-o facă, atunci el nu este un instru
ment ascultător, capabil să realizeze un act 
spiritual. 

Noi sîntem preocupaţi de spectatorul care 
are necesităţi spirituale autentice şi care într
adevăr doreşte ca prin confruntarea cu 
spectacolul să se analizeze pe sine. Ne 
preocupă spectatorul care nu se opreşte la un 
stadiu elementar al integrării psihice, mulţumit 
cu propria sa stabilitate spirituală, măruntă, 
geometrică, care ştie exact ce este bine şi ce 
este rău şi nu se îndoieşte niciodată. " 

Jerzy Grotowski ( 1 933-1 999): 
Noul testament al teatrului, trad. :  L.C. 
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ROMULUS RUSAN 

Născut la 1 3  martie 1 935 la Alba Iulia. 
Studii politehnice (absolvent al Facultăţii 

Tehnologia Construcţiilor de Maşini din Cluj 
în 1 958 .  

Debut literar - 1 954 (Revista "Steaua" -
Cluj)  cu critică l iterară. 

Redactor la cîteva publicaţii din Cluj şi 
Bucureşti, precum şi la Editura pentru literatură. 

Premiul Uniunii Scriitorilor pentru proză 
( 1 964 şi 1 982). 

Cărţi de proză scurtă, proză de călătorie, film, interviuri : Rîul ascuns, 
1 963; Expres, 1 964; Convorbiri subiective, 1 972; O discuţie la masa tăcerii, 
1 976; America Ogarului cenuşiu, 1 977, ediţia a II-a: 1 979, ediţia a III-a: 
2000); La început n-a fost cuvîntul, 1 977; Arta fără muză, 1 980; Cauze 
provizorii, 1 983;  Fi/mar, 1 984; O călătorie spre marea interioară (vol . I :  
1 986, vol.II : 1 988, vol .III: 1 990); Permisul de pieton, 2000. 

După 1 989, angrenat în activităţi civice, educaţionale. Membru fondator 
al Alianţei Civice. Vicepreşedinte ( 1 996), şef al Biroului de Presă. 

Membru fondator al Fundaţiei Academia Civică ( 1 994), care realizează 
la Sighet, sub egida Consi l iului Europei , Memorialul Victimelor 
Comunismului şi al Rezistenţei (inaugurat la 20 iunie 1 997). 

Organizator al Centrului Internaţional de Studii asupra Comunismului, 
care pregăteşte banca de date a Memorialului prin programul de istorie 
orală, achiziţionarea de documente şi arhive, prin simpozioane, ateliere de 
lucru, şi prin Şcoala de vară. 

Editor a şase colecţii de istorie care apar sub egida Memorialului Anale 
Sighet, Biblioteca Sighet, Documente, Istorie orală, Interval, Viaţa cotidiană 
(48 volume, 20.000 pagini), colaborator-coordonator la ediţia românească 
a Cărţii negre a comunismului şi la volumul II al Cărţii negre a 
comunismului (în limba franceză - 2002 şi în limba germană - 2004), 
toate apărute sub conducerea lui Stephane Courtois. 
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"POLITICIENII NOŞTRI SE TEM DE TRECUT. .. " 

E.P:  Bine te-am găsit, Romi! Mi-a fost dor de voi, de tine şi de Doina, 
de o după-amiază tihnită în care stăm (şi cu Sandu, desigur) de vorbă 
îndelung despre ce se mai întîmplă în România; în fond despre viaţa noastră . . .  
Astăzi voi încerca să te las pe tine să vorbeşti, mai ales . . .  Să încep cu o carte 
pe care am devorat-o noi, generaţia mea, prin '75, '76, cred. E vorba despre 
, .America Ogarului cenuşiu . . .  " După .. Ogarul cenuşiu " - atît de . . gustat " 

de public, ai mai călătorit mult. Pe cînd o nouă carte de călătorie? 
R.R. : Într-adevăr, am călătorit mult şi n-am lăsat să-mi scape niciuna 

din extraordinarele întîmplări prin care am trecut, mai ales că eram un om 
din Est care descoperea mereu un lucru neobişnuit. . .  şi, în plus, un reporter 
frenetic care văzusem multe şi în propria ţară. Marile călătorii le-am făcut 
împreună cu Doina şi au fost pline de peripeţii chiar încă înainte de start. 
Deşi scriitorii aveau un regim mai puţin drastic în comparaţie cu oamenii 
cu meserii mai . . .  traductibile (fuga scriitorilor însemnînd pierderea obiectului 
muncii, adică limba română! ), n-aş putea spune că plecarea în America (în 
călătoria care a dus la Ogarul cenuşiu) a fost scutită de emoţii. Era vorba 
de o bursă pe care Universitatea din Iowa City o oferea scriitorilor din 35 
de ţări. Cîţiva ani la  rînd, România fusese prezentă prin scriitori remarcabili : 
Alexandru Ivasiuc, Ştefan Bănulescu, Cezar Baltag, Marin Sorescu. 
Ghinionul a făcut să fim şi noi invitaţi tocmai în vara lui 1 973,  cînd 
Ceauşescu decisese că nu mai pleacă nimeni la chemarea altcuiva, oricine 
ar fi acela, ci numai pe baza propunerilor de partid. Norocul (pentru că 
mereu am avut un noroc în ghinion) a făcut ca odată cu noi să fi fost 
invitat şi un prozator cu mare trecere la familia conducătoare, altfel un bun 
vorbitor de engleză. Acesta s-a dus la Ceauşescu şi i-a promis că, în schimbul 
plecării (întîrziată chiar şi la el cu vreo lună) se va ocupa de . . .  traducerea 
operei politice a tovarăşului în America. Profitînd de sosirea lui, americanii 
au tras de noi pînă am fost lăsaţi şi noi să plecăm. Asta abia în Ajunul de 
Crăciun, cînd sosirea normală ar fi fost la 1 septembrie. Bursa nu era mare 
( 450 dolari pe lună, din care o treime se ducea pe chirie), dar cu economii 
draconice am reuşit să supravieţuim (hrana era 1 dolar pe zi) şi chiar să 
facem 1 6.000 kilometri. De-a curmezişul Americii cu "Greyhound", 
autobuzul săracilor şi al negrilor. Poate tocmai austeritatea vieţii printre 
americanii obişnuiţi a contribuit la autenticitatea cărţii şi implicit la succesul 
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ei neobişnuit: o ediţie de 70.000 exemplare la Editura "Cartea Românească" 

şi o a doua de 1 00.000 exemplare care a "rentabi lizat" (ăsta era termenul 
la modă) Editura "Junimea". 

E.P. :  Românii au devorat-o. Îţi dai seama? Să afli dintr-o sursă cinstită 
ceva, orice despre America!! Fabulos! A fost reeditată cartea şi după 
1989? În ce tiraj? 

R.R. : Da, o a treia ediţie a apărut în anul 2000 la Editura "Univers". 
Tirajul mă jenez să ţi-I spun: 1 .000 de exemplare. Mă consolez cu hazul 
de necaz: cartea a fost piratată copios de noul proprietar al editurii, care 
a reeditat-o pe ascuns, fără să-mi spună o vorbă. Plîngerea pe care am 
făcut-o la vigilentul O.R.D.A. (Oficiul Român pentru Drepturile de Autor) 
m-a convins doar de birocraţia sterilă a acestei instituţii, creată după model 
internaţional, dar incapabilă să pedepsească furtul proprietăţii intelectuale. 
Ca şi atîtea instituţii noi, o formă fără fond (repet, în ce priveşte protejarea 
drepturilor scriitorului). Aceste compartimente nefolosite, din trenul 
integrării noastre, seamănă cu acele despărţituri pentru lăsat bagajele, din 
trenurile internaţionale; numai că, pe teritoriul României, ele nu sînt folosite. 
Călătorii preferă să-şi ţină geamantanele pe aproape, de frica hoţilor . . .  

E.P. :  În ce te priveşte, orgoliul de a te şti furat de un bestseller este 
mai mare decît sentimentul păgubaşului? 

R.R.: Din păcate, da. Cu atît mai mult cu cît se spune că furtul de cărţi 
este un viciu nobil. Important este să le citească cineva. 

E.P.:  Cum ai scris cea de a doua carte de călătorie care te-a afirmat 
ca maestru al genului? 

R.R. : E vorba de . . .  trei cărţi, căci O călătorie spre marea interioară a 
apărut în trei volume. Ca şi în cazul Americii, plecarea spre Marea Interioară 
(Mediterană) a fost cu peripeţii .  În decembrie 198 1  Blandiana a fost anunţată 
absolut neaşteptat printr-o scrisoare trimisă de rectorul Universităţii din 
Viena că juriul a desemnat-o ca laureată a premiului Herder. Ceremonia 
urma să aibă loc în 1 2  mai 1 982 în clădirea veche (mai mică) a Universităţii ,  
acolo unde cu mai bine de un secol în urmă învăţase Mihai Eminescu. 
Emoţiile plecării nu erau nici pe departe atît de mari ca în cazul Americii, 
căci oricum Viena era la doi paşi de Bucureşti. Şi, totuşi, viza a întîrziat 
patru luni, pînă în ultima clipă. Am făcut cerere de audienţă la Consiliul 
Culturii şi, după o aşteptare în antecameră de zece ore (nu exagerez) 
Suzana Gîdea ne-a spus că viza nu depinde de ea. A trimis hîrtiile la secţia 
de cultură din C.C. ,  unde au mai zăcut vreo săptămînă. Vocea şefei de 
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cabinet, la început vioaie şi chiar amabilă, se stingea pe măsură ce-i dădeam 
zilnic telefon. Pînă la urmă problema a trebuit să ajungă la ministrul de 
externe, căci premiul era patronat de Kirschlager, preşedintele Austriei . 
Din nou, o scoatere cu forcepsul .  La sfatul lui Nichita Stănescu, am cerut 
o viză pe termen lung, ca să putem cheltui suma de 20.000 mărci germane 
înainte de a ne înapoia acasă, unde ar fi trebuit să o depunem la Banca de 
Comerţ Exterior (viitorul Bancorex), fără să mai avem dreptul decît la 4% 
din sumă (aşa erau rînduielile financiare atunci). 

E.P:  Poate vrei să spui " dezordinile " financiare, haosul. . .  
R.R.: Uneori glumim la  gîndul că, dacă am fi respectat "legalitatea 

socialistă", Premiul Herder ar fi ajuns după 1 989 pe mîna lui Răzvan 
Temeşan şi a devalorizatorilor de profesie ai României, care şi-ar fi făcut 
o datorie de onoare din a ni-i fura. Aşa, în perioada mai-iulie 1 982, plecînd 
de la Viena, am făcut ocolul Mediteranei Orientale, leagănul culturii 
europene; Dalmaţia, Bulgaria, Turcia (de fapt Ionia grecească), Grecia, 
Egipt, Israel. Locurile din care ne-am tras spiritualitatea, în care ne-am 
făurit ca popor, căci Marea Neagră, Dunărea şi Carpaţii sînt sistemul nervos 
periferic (dacă accepţi un neologism medical) al aceleiaşi Mare Nostrum. 

E.P:  V-au ajuns banii? 
R.R. : Aveam experienţă: am dormit în cort, prin campinguri, am gătit 

pe aragazul de campanie, am preferat muzeele restaurantelor. Am citit 
enorm, înainte şi după călătorie. Mitologie, istorie, l iteratură. Cartea am 
scris-o în opt ani, volumul trei a apărut abia în martie 1 990, era un fel de 
carte de sertar, căci vorbind de Egipt, avusesem curajul să compar metaforic 
arta faraonilor cu ce se întîmpla în Bucureştiul plin de ruine. 

E.P :  Aluziile, ah, aluziile şi limbajul esopic. Cît ne-am hrănit cu ele . . .  
A fost tot un succes de casă? 

R.R. : Tirajul n-a mai putut trece de 30.000 exemplare, căci exista o 
dispoziţie draconică de la C.C., să nu poată fi depăşit acest plafon. Faţă de 
Ogarul cenuşiu a fost un succes de stimă, cu cronici extrem de măgulitoare. 
În sinea mea, cred că a fost o carte mai serioasă decît Ogarul, căci vorbea 
de o civi lizaţie fabuloasă, care m-a obligat la o specializare aproape 
ştiinţifică. N-a fost însă o carte de ştiinţă, căci prin faţa fundalului livresc 
defilam cu un sandvici în mînă, printre oameni vii, cu care conversam în 
limbi păsăreşti şi împărtăşeam provizoratul şi aleatoriul clipei comune. 
Vreau să spun că, în paralel cu scrierea Călătoriei . . . mi s-a făcut dor de 
proză şi am mai scris două cărţi de schiţe şi nuvele de pe la noi, la care 
ţin şi acum foarte mult: Roua şi bruma şi Cauze provizorii. 
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E.P : Ştiu, văd, citesc de zece ani cărţile din seria Sighet - multe mii 
de pagini - dedicate sesiunilor de comunicări de la Sighet - şi a numeroase 
volume legate de lupta anticomunistă plus cele de după fiecare ciclu al 
Şcolii de vară. . . .  Tu eşti singurul, unicul răspunzător de apariţia lor. E o 
muncă fantastică. Cum reuşeşti? Românii ştiu prea puţin despre ce aţi 
făcut voi, tu şi soţia ta, poeta Ana Blandiana, la Sighet. Şi, in general, 
românii nu prea mai ştiu care sint procupările Societăţii Civile. Vrei să ne 
detaliezi puţin activităţile voastre in acest an "fierbinte " 2004? Ai umplut 
cîteva rafturi cu aceste cărţi care vorbesc despre anii in care România a 
avut de suferit de pe urma instaurării comunismului; nu ţi-a scăpat nimic: 
economie, agricultură, învăţămînt, cultură, securitate şi cenzură, etc. 
Mărturiile sint cutremurătoare. Eu cred că, dacă am trăi intr-o vreme 
normală, ţi/vi s-ar cuveni un Premiu Naţional - poate al Academiei? -
dar. . .  - pentru imensa contribuţie la aflarea adevărului despre un " timp 
blestemat ". Oare unii chiar nu vor să vadă ce merite extraordinare aveţi? 

R.R. :  În anii '90 s-a petrecut o schimbare de destin care mi-a întrerupt 
dureros cariera de prozator. Întîi - la Alianţa Civică, prin care speram să 
întrerup alunecarea ţării spre . . .  Belarus, apoi la Academia Civică, în calitate 
de fondator, împreună cu B landiana, a Memorialului Victimelor 
Comunismului şi al Rezistenţei. În ambele implicări, speram să dureze 
mult mai puţin: un an sau doi, "pînă lucrurile vor intra pe un făgaş nor
mal". S-au făcut în total patrusprezece. Un sfert de viaţă. Consolarea -
dacă poate exista aşa ceva - constă în lucrurile concrete pe care le-am 
făcut pentru alţi i :  20.000 de pagini editate în şase colecţii (peste 600 
colaboratori). De asemenea, crearea unui program de istorie orală (cu ăsta 
am început, cu experienţa mea de reporter şi interwievator) care a înregistrat 
pînă acum 3 .000 ore de mărturii. Şi, ca şi cum am fi scris împreună cu 
Doina o carte pe pereţi, acest Memorial cu 50 de săli, vizitat de peste 
35.000 oameni în fiecare an. 

E.P :  Vorbeşte-ne, te rog, despre personalităţile care au onorat, de-a 
lungul acestor ani, Memorialul de la Sighet. 

R.R. : Memorialul este creat pas cu pas, cu colaborarea unor istorici 
iluştri. Avem un Centru de studii asupra comunismului din al cărui Consiliu 
ştiinţific fac parte Vladimir Bukovski, Thomas S.Blanton, Stephane Courtois, 
Dennis Deletant, Helmut Miiller-Engbergs, Şerban Papacostea, Alexandru 
Zub. O pleiadă de savanţi care trăiesc zi şi noapte în preocuparea de a 
dezgropa tainele trecutului comunist, atît de bine ascunse de profesioniştii 
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puterii post-comuniste. Memorialul este faimos, prin aceşti profesionişti 
de elită şi prin vizitatorii de zi cu zi, în întreaga lume. Este considerat (o 
reuniune de la Weimar a afirmat-o) drept cel mai serios, sobru, documentat 
şi nepropagandistic dintre muzeele comunismului din Europa de Est. 
Consiliul Europei 1-a nominalizat în 1 998 printre primele trei locuri ale 
memoriei europene, alături de Memorialul de la Auschwitz şi Memorialul 
Păcii din Normandia. Asemenea performanţe te consolează, dar nu-ţi sting 
dorul de a scrie l iteratură. 

E.P :  Dar, iarăşi mă obsedează un gînd: atîţia români şi străini vizitează 
Memorialul, iar preşedinţii României n-au găsit timp s-o facă. Mai mult 
chiar, Ion 1/iescu a fost la Sighet cu Elie Wiesel, dar n-a trecut strada, n
au trecut strada cum se spune, să viziteze şi Memorialul. De parcă nu tot 
despre victime şi despre chinuri şi moarte ar fi vorba . . .  Mă întristează 
lucrul acesta, nu-ţi închipui cît mă întristează. Să nu fi vntt un fost comunist 
să vadă cum i-au chinuit comuniştii şi i-au ucis pe intelectualii români, la 
Sighet? 

R.R. :  Nu avem neapărat nevoie de aprecieri de circumstanţă, cîtă vreme 
Memorialul a ajuns, în ciuda boicotului oficial şi academic, o instituţie 
cunoscută şi apreciată superlativ în toată lumea, şi nu e vorba de un succes 
ieftin, ci de unul de stimă. E vorba de educarea în profunzime a generaţiilor 
tinere. Politicienii noştri se tern de trecut, căci modelele din trecut ar putea 
să-i defavorizeze. Totodată, unii se tern de propriul trecut. Nu altfel se 
explică de ce, de la Adrian Năstase la Vladimir Putin şi la Medgyessy a 
circulat la începutul anilor 2000, aceeaşi frază: "Să privim numai înainte, 
să lăsăm trecutul istoricilor". 

E.P :  Nu ţi se par cumva cam mahalagii politicienii noştri - şi de-o 
parte şi de alta, adică indiferent din ce partid ar veni? Ne reprezintă ei 
oare pe noi, românii? Sînt ei imaginea României, la 15 ani de la revoluţie? 

R.R. : Politicienii sînt arteziene în oceanul de vulgaritate şi rnahalagisrn 
(bine ai spus) care ne-a inundat viaţa în anii de comunism şi de post
comunism. Ei vorbesc, trăiesc, se afirmă şi se exprimă ca personajele de 
pe sticla televizorului. Stilul l-au creat tot ei, pentru că ignoranţa, trivialitatea 
şi prostul gust sînt plasma perfectă pentru populismul prin care domină 
rnul ţirnile. 

E.P : Relatează-ne, dacă binevoieşti, o intimplare demnă de a fi 
povestită, din intilnirile voastre (la unele am fost şi eu martoră!) de la 
Şcoala de vară. Cum sînt tinerii participanţi? 
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R.R.: Memorialul l-am văzut ca pe un muzeu viu, care să fie continuat 
în conştiinţa tinerilor care vin pe lume acum. Nimic nu mi-a plăcut ceva 
mai mult decît descoperirea inteligenţei, strălucirii şi onestităţii acestor 
adolescenţi, atunci cînd pun întrebări iluştrilor profesori care le-au expus 
o prelegere. Profesorii sînt ei înşişi surprinşi de prospeţimea lor de spirit, 
ca şi cum ar descoperi nişte Arieli strălucitori într-o lume posacă şi 
plicticoasă. 

E.P. :  Dar care este cea mai mare decepţie, dacă există, totuşi, una? 
R.R. : Cînd îi văd pe unii din alumnii noştri mediocrizîndu-se, de îndată 

ce intră în lumea universităţii .  Nu ştiu ce se întîmplă, poate felul cum fac 
şcoală, poate precauţiile pe care li le impune intrarea în viaţa socială, poate 
plafonarea specifică maturităţii . . .  De fiecare dată cînd mă întîlnesc cu un 
asemenea tînăr-bătrîn (nu generalizez, am spus că se intimplă, nu că este 
o lege . . .  ) îmi aduc aminte de vorba lui Brâncuşi: "Cînd nu mai sîntem 
copii, înseamnă că am şi murit." 

E.P. :  Ce va oferi cititorilor, in nume personal, scriitorul Romulus Rusan? 
R.R. : Aş putea să înşir o listă întreagă de proiecte, aşa cum făceam pe 

vremuri, cînd eram mai liber (da, timpul larg pe care-I ai în faţă îţi dă o 
anumită libertate . . .  ). Dar, după o întrerupere atît de lungă în scris, mă simt 
mai precaut cu vorbele. Pe scurt, aş vrea să pot asambla şi termina 
numeroasele pagini de memorii pe care le-am scris printre picături în 
ultimii ani. Cred, simt şi sper că va fi o carte capitală în opera mea, căci 
exilul extraliterar în care am trăit în aceşti ultimi cincisprezece ani mi-a 
creat un dor de scris uriaş. Nemaivorbind de faptul că personajul care am 
fost are toate drepturile de autor pentru opera din care va face parte. 

E.P. :  Îţi doresc noroc! La scris şi la . . .  publicat. Sint sigură că va fi o 
carte interesantă. Sper să ajungem timpul in care tirajul va fi iarăşi . . . 
70.0001 

Îţi mulţumesc pentru aceste agreabile ore. 
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" Comicul este la fel de necesar ca şi 
proteinele. Din lipsa simţului umorului am 
văzut oameni zdrobiţi sub povara unor false 
probleme, unor contradicţii ireale, unor 
re.fulări. Comicul are, deci, misiunea de a 
ordona viata noastră interioară, de a o 

J 

simplifica, de a o păstra într-o stare de 
prospeţime. Fără spirit critic, fără o viziune 
comică, fără satiră lîncezeşte nu numai 
individul, ci şi societatea. O societate care se 
refuză lucidităţii, care se opune satirei, se 
degradează inevitabil. Comicul ajută deci 
direct la conservarea speciei, la dinamismul 

· şi sănătatea unei societăţi . . .  Comicul este deci 
absolut indispensabil existenţei, este o ati= 
tudine necesară. " 

Teodor Mazilu ( 1 930- 1 980) 

340 

https://biblioteca-digitala.ro



PAŞCU BALACI 
avocat şi scriitor 

S-a născut la 8 mai 1 956, în localitatea 
Şebiş de Beiuş, judeţul Bihor. 

Absolvent al Liceului Samuil Vulcan (de 
bună tradiţie) din Beiuş. 

În 1 98 1 ,  la absolvirea Facultăţii de Ştiinţe 
Juridice din Cluj-Napoca este repartizat ca ju
rist în industria uşoară, la Marghita, şi intră în 
lumea presei. După cîţiva ani vine la Oradea. 
O vreme este corespondentul judeţului Bihor 
al Revistei Flacăra, apoi gazetar la ziarul Crişana. 

După '90 intră în barou, reluind profesia pentru care s-a pregătit: 
avocatura. 

Este căsătorit cu Antiţa, avocată, şi au un fiu, Teodor, elev. 

A scos cărţi de teatru, de poezie, un volum de reportaje: 50 de sonete, 
Editura Dacia, Cluj-Napoca, 1 994; Muntele osîndiţi/ar (teatru), Editura 
Dacia, Cluj-Napoca, 1 995; Cînd îngerul aduce cheia (sonete), Editura 
Anotimp, Oradea, 1 998; Momîia oficială (proză), Editura Anotimp şi 
Abaddaba, Oradea, 1 998; Poeme, Editura Abaddaba, Oradea, 1 999; Sonetele 
către Iisus, Editura Dacia, Cluj-Napoca, 2000; Sonetele către Iisus, ediţia 
a 11-a, Editura Dacia, Cluj -Napoca, 2002; O călătorie în Grecia, Editura 
Dacia, Cluj-Napoca, 2004; Viaţa lui Iisus în treizeci şi trei de tablouri, 
Editura Dacia, Cluj-Napoca, 2004. 

"MOŢUL NU VORBEŞTE. ESTE O PIATRĂ CARE 
SE MIŞCĂ " 

E.P: Dragă Paşcule, m-am gîndit să începem (de fapt să continuăm) 
conversaţiile noastre pe teme teatrale, vorbind, iată, despre proaspătul 
volum de teatru pe care mi l-ai dăruit cu o frumoasă, jlatantă dedicaţie. 
Te rog s-o citeşti chiar tu. 
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P.B . :  Cu plăcere, mai ales că eu chiar cred, de mulţi ani, că tu ai fost 
primul secretar literar care m-ai citit, m-ai încurajat, pot spune chiar că am 
învăţat unele lucruri importante de la tine. Şi chiar m-ai propus. Să fiu 
jucat, adică . . .  

E.P: Dar nu te-am şi impus, nu? Deşi încercările n-aufost nici puţine 
şi nici superficiale . . .  

P.B. :  Aşadar . . .  "Singurul secretar literar care a crezut în mine pînă Ia 
capăt - Vetuţa Pop ! Cu toată stima şi preţuirea autorului, cu drag, Paşcu 
Balaci." 

E.P :  E vorba de volumul de teatru .. Cruciada ", Editura Cartea 
Românească, care cuprinde patru piese (., Plugul şi sabia "; " Tramvaiul 
negru "; " Ioana d 'Arc "; " Euroshima şi trilogia Unirii Românilor " -

" Război între români ", .. Horea Rex Daciae ", " Clopotul "). Cînd le-ai scris? 
Scrii tot timpul? Dar de procese (care aduc bani, nu?) cînd te mai ocupi? 
Oricum, bani îţi trebuie, chiar dacă afirmi, nonşalant, într-o comedie, că 
" banii n-au miros ". Dar gust or fi avînd? 

P.B . :  Au, mai ales pentru unii ! Mă ocup, nici o grijă şi de bugetul 
familiei. Timpul liber, însă, în cea mai mare parte, mi-I petrec scriind şi 
citind. N-aş putea trăi altfel. Nu glumesc. Simt nevoia să scriu. 

E.P :  Ai scos şi cîteva volume de poezii . . . Prietenul nostru, Mircea 
Ghiţulescu, foarte serios critic şi istoric de teatru, ţi-a acordat un spaţiu 
important în "Istoria dramaturgiei române contemporane " (Editura 
Albatros, 2000). El te numeşte " un dialectician " şi continuă: 

" Limbajul de o teatralitate deschisă, gesticulaţia bufonă, replicile 
aforistice, fac din textul lui Paşcu Balaci o bogată ofertă pentru orice 
regizor care citeşte " . 

. . .  " Dacă adăugăm şi cultul Muntelui şi al Bradului în comuniunea 
panteistă (blagiană în esenţă) a moţilor cu natura, putem risca să spunem 
că Paşcu Balaci este printre puţinii autori contemporani care încearcă o 
valorificare a direcţiei blagiene în dramaturgie, ajungînd pînă la formulări 
paralele: " Taci, moţul nu vorbeşte. El este o piatră care se mişcă. " 

P.B . :  Vezi tu, Mircea Ghiţulescu îmi este nu numai un bun şi de nădejde 
prieten, ci şi un cititor şi critic avizat al scrierilor mele. Am o mare încredere 
în el. Ai citit ce-a scris în prefaţa acestui volum? 

E.P. :  Citit. ,. Iisus în Apuseni ". E interesant ce observă el: anume că 
priveşti răscoala lui Horea cu ochii Psalmistului şi că ai, pe lîngă vocaţia 
sintezei, o reală sensibilitate pentru problema naţională. Subiecte palpitante, 
atrăgătoare. Nu schimbă istoria, ci o interpretează . . .  ., Paşcu Balaci călă� 
toreşte prin istorie cu desaga pe băţ ca sfintul apostol Petru, nu pentru a 
împărtăşi învăţătura lui Cristos, ci pentru a verifica, în istorie, trăinicia ei. " 
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P.B . :  S-ar părea că celor care mă citesc nu le displac, ba dimpotrivă, 
piesele mele. 

E.P :  Da, e curios; mie una mi se pare că cei care strîmbă din nas (în 
general, la auzul unui nume românesc - nu numai la al tău, nu citesc 
dramaturgie românească, nu te-au citit nici pe tine. Dispreţul lor suveran 
e snob şi deplasat. Să le fie de bine. Hai să vorbim despre premiul obţinut 
de tine la Colocviul Naţional de Dramaturgie de la Buşteni. 

P.B . :  Da? Bine. Dacă tot n-a mai fost nimeni de la Oradea, acolo, mă 
voi lăuda singur. În mai (2004), la cea de a III-a ediţie a Colocviului de 
care spui, comedia, farsa mea Banii n-au miros a fost distinsă cu premiul 
de "cea mai bună piesă". 

E.P :  Şi, ce e mai important, cei prezenţi au luat cunoştinţă de ea, nu 
citind-o, ci ascultînd lectura (şi, fireşte, interpretarea) unui grup de 
remarcabili actori ai Teatrului Naţional din laşi, în regia lui Ovidiu Lazăr. 

P.B. :  Hai să-i numesc pe distinşii actori care, te asigur, au citit admirabil, 
convingător, cu inteligenţă şi umor. Ei au fost: Mihaela Arsenescu Wemer, 
Florin Mircea (un actor foarte bun, cel care a fost premiat, la una din 
ediţiile Săptămînii Teatrului Scurt - pentru Angajare de clovn). 

E.P :  Dar îl cunosc foarte bine pe Dl.Florin Mircea. Şi, poate nu crezi, 
dar am chiar cîţiva prieteni la laşi: Emil Coşeriu, Sergiu Tudose, Petru 
Ciubotaru, Ioan Holban (directorul), Doina Deleanu, Ada Gîrţoman şi 
alţii . . .  

P.B. :  Daniel Busuioc, Doru Aftanasiu, Mihai Smarandache, Călin Chirilă, 
Bogdan Matei, Cătălin Tudor Manea, Puşa Darie, Diana lgnat, Radu Ghilaş, 
Dumitru Năstruşnicu. 

E.P :  Şi? Şi? 
P.B . :  Ei bine da, şi regizorul Ovidiu Lazăr şi directorul teatrului, stimatul 

scriitor Ioan Holban mi-au făcut surpriza şi au citit şi ei cîte un rol . . .  chiar 
pe cele ale regizorului şi al directorului de teatru. Ha-ha-ha ! Asta voiai să 
ştii, nu? 

E.P :  Da. Gest frumos, colegial. Însă nu uita că ţi-am spus că uneori 
uiţi care sînt posibilităţile materiale ale unui teatru şi scrii piese cu prea 
multe personaje. . .  Glumesc. lată, citesc: ţi-au apreciat comedia criticul 
Grid Modorcea, actriţa (şi dramaturgul!) Olga Delia Mateescu, dramaturgii 
George Genoiu şi Viorel Savin. 

P.B . :  N-ai dreptate în legătură cu numărul de personaje !  Te-am ascultat. 
Dovada: am scris şi piese cu două-patru personaje. 

E.P :  Dar, revenind la comedia ta despre împăratul roman Vespasianus, 
cel care a inventat. . .  vespasienele, nu-i aşa, ieşenii s-au ţinut de cuvînt 
(serioşi, moldovenii noştri, nu glumă!) şi au ridicat piesa pe verticală; au 
montat-o pe scenă, cu alte cuvinte. 
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P.B. :  Înainte însă a avut loc premiera radiofonică. Suna bine, mă crezi? 
Da, premiera a avut loc la începutul lunii noiembrie. Un spectacol foarte 
bun şi foarte gustat de public. Ţi-am spus că am plecat din Oradea, cu un 
microbuz, un grup de scriitori şi prieteni - voiam să vii cu noi, dar, din 
păcate, lipseai din oraş . . .  

E.P. : Nu-i nimic. Mă bucur sincer pentru succesul tău. Aş dori să te 
întreb cum îl ajută pe dramaturgul Paşcu Balaci, avocatul Paşcu Balaci? 
Nu la bani mă gîndesc, ci aşa, cu teme, cu idei . . .  

P.B. :  Mă sprijin mult pe  cunoştinţele juridice, istorice, de  drept roman 
şi civi l . . .  (rîde) Dar şi pe cunoştinţele mele despre viaţa teatrului, cea din 
culise . . .  despre ce ştiu de la prietenii mei - nu puţini - din breasla artistică. 
Şi, nu în ultimul rînd, pe talentul meu, nu? (rîde iar) 

Fiindcă, aşa cum ştii, în piesa mea actorii fac grevă sau cer azil politic 
în vespasiană, solicitînd mărirea salariilor. 

E.P.:  Grid Modorcea a scris despre tine un articol intitulat " Vespasianele 
lui Băsescu ". Aluziile la felul cum cei de la putere reuşesc să transforme 
ţara ce li s-a dat pe mînă, într-o latrină uriaşă, dar şi conflictul iremediabil 
între putere şi opoziţie. 

Atunci Traian Băsescu nu era încă preşedintele României, ci doar 
primar al capitalei, dar nu cred că Grid Modorcea are complexe . . .  

Acum m-aş întoarce la o întrebare pe  care tot vreau să  ţi-o pun de la 
începutul discuţiei noastre. Ştiu că eşti amic cu cîţiva regizori - cu Sergiu 
Savin, de pildă. Cum de nici unul din ei nu ţi-a pus în scenă una din piese? 

P.B. :  E şi acesta un semn că prietenii la nevoie se cunosc . . .  Probabil 
ei au simţit, că eu nu eram . . .  la ananghie . . .  

E.P. : Bine. Răspunzi cu diplomaţie avocaţială. Nu trînteşti uşa: poate
poate . . .  Mai ai destule piese care aşteaptă, nu? Despre relaţia ta cu colegii 
maghiari ce ne spui? 

P.B . :  Mi-a tradus, admirabil ,  piesa scurtă Victima şi călăul, la 
recomandarea ta, regretatul Fekete Attila (referent l iterar). Actriţa Kiss 
Ton!k Ildik6 a vrut s-o joace. Nu ştiu ce s-a întîmplat (dar, vai, cîte se pot 
întîmpla într-un teatru, nu?), dar nu s-a mai montat. Ei i-a plăcut mult 
piesa, voia să joace rolul fetei-victimă, dar n-a fost să fie . . .  

E.P. :  Da ' ce, parcă noi nu am anunţat în 1988 premiera " Muntelui 
osîndiţi/ar "? Director era Mircea Bradu. Regizor trebuia să fie regretatul 
Eugen Harizomenov. Mai ţii minte? Ne-am întîlnit cu actorii, am citit 
piesa, istoricul Sever Dumitraşcu ne-a ţinut un speach frumos şi. . .  şi. . .  
nimic! incurcate sînt şi  căile teatrului . . .  Scrii sonete. E uşor să scrii poezii 
cu formă fixă? lţi impun o anume rigoare . . � O să ţi le pună pe muzică 
Florian Chleu. Ştii că e obsedat de sonet? 
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P.B . :  Foarte bine. Tocmai asta îmi place: forma fixă. Am scris 50 de 
sonete, apoi "Cînd îngerul aduce cheia" . . .  apoi, o superbă călătorie în 
Grecia mi-a inspirat Sonetele către Iisus (în două ediţii). Poetul Soltesz 
J6zsef de la Satu-Mare a oferit o frumoasă tălmăcire în limba germană 
care a apărut anul acesta la Munchen . . .  

E.P. :  Scrii o poezie religioasă nu doar frumoasă, sensibilă, c i  ş i  uşor 
de recital, de citit . . .  Am să-ţi dau acum o ştire plăcută: studenţii de la 
Conservator şi cei de la Teologie au cîntat colinde şi au citit, înaintea 
sărbătorilor noastre creştineşti, din volumul tău . . .  Nu doar în Bihor, ci în 
trei judeţe. Şi au avut succes! 

P.B . :  Mulţumesc. Vestea mă bucură sincer. 
E.P. :  Ai fost nominalizat şi la cartea anului 2004 (competiţia organizată 

de Jurnalul bihorean a avut în vedere exclusiv scriitori bihoreni). 
P.B . :  Da. Ai fost şi tu în juriu, deci ştii mai bine ca mine - nu eu am 

cîştigat, ci un istoric, dar m-am numărat printre cei l 0- 1 2  luaţi în 
considerare, ca să zic aşa . . .  

E.P. :  Ceea ce înseamnă că bihorenii nu trec indiferenţi pe lîngă cărţile 
tale. Despre familia ta ai a ne spune ceva? 

P.B . :  Da, de ce nu, mai ales că tu îi ştii foarte bine. Am o soţie, Antiţa, 
bun avocat şi ea şi un fecior, Teodor, de l O ani. Elev în clasa a IV-a. 

E.P. :  Să-ţi trăiască! Ţie îţi doresc (mai) mult noroc, inspiraţie şi, mai 
ales, să nu te părăsească umorul, optimismul şi voia bună! 
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" Teatrul faţă de alte arte este foarte 
generos în puterea lui de sugerare. Un 
amănunt, dacă este pus în valoare, ajută pe 
spectator să confabuleze, şi trimiterea în 
această lume imaginativă a spectatorului 
poate fi făcută cu precizie. Poate, doar, muzica 
lasă şi  mai multă libertate imaginaţiei 
receptivului ( .. ) În arta teatrului dorinţa de a 
arăta totul creează tocmai  o limită în 
posibilitatea spectatorului de a imagina. 
Măiestria artistului de teatru constă, în mare 
măsură, în a sugera cu un element, ferind 
întregul, lăsîndu-! la puterea de completare a 
spectatorilor. " 

Liviu Ciulei (n. 1 923): 
Teatralizarea picturii de teatru 
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DUMITRU CHIRILĂ 
critic de teatru 

S-a născut la 25 octombrie 1 936, la Borşa, 
judeţul Bihor. 

A absolvit Liceul "Em.Gojdu" din Oradea 
în anul 1 953 .  I-au fost colegi şi prieteni, între 
a l ţ i i ,  D .R .Popescu,  Mircea Bradu, Dan 
Alecsandrescu, Radu Iftimovici. 

A absolvit Facultatea de filosofie, secţia 
ziaristică din Bucureşti, în anul 1 960. A scris 
cronică dramatică (şi nu numai) la ziarul 
Crişana. 

Din 1 966 e redactor la revista Familia. Din 1 986 e redactor şef adjunct. 
Este căsătorit cu actriţa Anca Miere-Chirilă. Are un fiu, Tudor (regizor) 

şi trei nepoţi: Ioana, Cătălina şi Mihai . 

"AM FOST CÎT SE POATE DE EXIGENT ATUNCI 
CÎND DRAGOSTEA MEA PENTRU TEATRU 
ATINGEA COTE MAXIME" 

E.P : Cum ai început să scrii cronică teatrală, Tuţule? De cînd? 
D.Ch. : Nici nu-mi amintesc exact cum am început şi cum am debutat 

în cronica dramatică. În orice caz, a fost în anii studenţiei şi debutul s-a 
produs în paginile Crişanei. Teatrul a fost pentru mine o dragoste la prima 
vedere. De la primele spectacole pe care copilul venit de la ţară le-a văzut 
pe scena Teatrului de Vest, am fost fascinat de lumea aceea ce se plăsmuia 
sub ochii mei. Îmi amintesc şi titlul primului spectacol din viaţa mea - O 
crimă celebră. Dar Teatrul de Vest s-a desfiinţat după puţină vreme şi, pe 
toată durata liceului, am avut doar şansa spectacolelor venite în turneu. 
Ce-i drept, erau destul de multe, mai ales ale teatrelor din Arad şi Cluj, dar 
în fiecare an veneau şi vreo două-trei din Bucureşti. Ţin minte că uneori 
fugeam din internat pentru a merge la teatru, unde trebuia să fiu atent 
pentru a nu fi văzut de profesorii care erau in corpore acolo. Disciplina pe 
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vremea aceea era mult mai dură. Cu titlu anecdotic evoc o astfel de aventură 
în care l-am avut partener pe cel ce avea să devină celebrul scriitor 
D.R.Popescu, dar spectacolul teatrului din Turda pe care l-am văzut a fost 
atît de slab, încît am avut mustrări de conştiinţă: "Pentru aşa ceva am fugit 
noi din internat?" 

Au urmat anii de studenţie bucureşteană, începută în 1 955, unde oferta 
teatrală era imensă şi excelentă. l-am văzut la lucru pe toţi marii actori ai 
vremii, dar am fost şi martorul începutului unora care aveau să devină 
mari. Am fost, de pildă, un fan din prima clipă al Olgăi Tudorache, pentru 
care purtam interminabile polemici, cu unii colegi, care o taxau că ar fi 

"cam rece", dar eu intuiam că e vorba de o actriţă cerebrală, cum avea să 
dovedească în strălucita carieră ce a urmat. Tot atunci s-au afirmat Mircea 
Albulescu, Vasilica Tastaman, mult prea repede dispărutul, dar extrem de 
talentatul Benedict Dabija şi mulţi, mulţi alţii. Un imbold interior mă făcea 
să cred că voi ajunge să scriu cronică dramatică şi de aceea nu mă 
mulţumeam doar să văd spectacole, ci şi să-mi compar opiniile cu cele ale 
cronicarilor vremii. Şi erau mulţi şi importanţi. Scriau cronici de teatru 
Tudor Vianu (care impunea prin cultură ş i  prin echil ibru), Mihnea 
Gheorghiu, Radu Popescu (briliant în comentarii, spiritual şi exigent cît 
cuprinde), apoi cel care mai tîrziu avea să mă onoreze cu prietenia sa -
Valentin Silvestru, grupul de la revista Teatrul etc. La seminariile de 
specialitate de la Facultatea de Ziaristică pe care o urmam am început să 
mă prezint cu cronici dramatice, netrecute cu vederea nici de profesori, 
nici de colegi şi în jurul cărora se încingeau uneori discuţii aprinse. Tot de 
la Bucureşti am trimis la Crişana cîteva cronici după tumee ale nou 
înfiinţatei secţii române a teatrului orădean (una din ele a fost la faimoasa 
Ciocîrlie realizată de Radu Penciulescu). După absolvire am revenit la 
Crişana şi în scurt timp am devenit cronicarul titular al rubricii de teatru. 
Adevărata intrare în meserie s-a produs însă după 1 965, odată cu Familia. 
Altă ambianţă, alte cote culturale, alte exigenţe. Îi datorez mult filosofului 
şi eseistului Ovidiu Cotruş care era şi un mare iubitor şi cunoscător de 
teatru. Şuetele noastre deveneau uneori veritabile cursuri . 

. . .  Şi uite aşa am ajuns eu cronicar dramatic. Dacă zici că am ajuns. 
E.P. : Scrii de patruzeci (!) de ani. Şi scrii foarte bine! N-o spun doar 

eu, Premiul Galei UNITER este un semn al recunoaşterii talentului tău. 
Unul din ele . . .  
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Cum se scrie o cronică . . .  bună? (adică . . .  rea, exigentă!) Nu e o reţetă, 
totuşi . . .  

D.Ch. :  Da, scriu de  (peste) 40  de  ani, după cum s-a văzut. Cît de  bine, 
nu pot eu să apreciez. În orice caz, cele două premii de pe vremea A.T.M.
ului, ca şi cel obţinut în 1 999 la Gala UNITER mă fac să cred că n-am 
făcut-o chiar rău. Dar o reţetă despre cum se scrie o cronică nu am. Pot 
doar să spun că am fost cît se poate de exigent, atunci cînd dragostea mea 
pentru teatru atingea cote maxime. Cînd resorturile interioare erau mai 
relaxate, cînd eram mai indiferent, şi cronica era mai îngăduitoare. Actorii 
vorbesc de "cronică bună" atunci cînd sunt lăudaţi, şi de "cronică rea" cînd 
li se aduc obiecţii. În realitate adjectivele trebuie inversate. 

E.P:  Aşa e. E dificil să scrii cronică trăind într-un oraş, să-i zic de 
provincie, ca Oradea, unde te vezi zilnic cu actorii, mă rog, cu creatorii 
unui spectacol? Şi pe deasupra mai avînd şi o soţie actriţă? 

D.Ch.: Sigur că sunt dificultăţi în plus. Cu timpul însă toate se aşează, 
se instalează o oarecare imunitate. Deşi întotdeauna subiectivitatea 
congenitală a oamenilor de teatru te va acuza pe tine de . . .  subiectivitate. 

E.P :  Ce crezi că trebuie să nu lipsească în nici un caz dintr-o cronică 
teatrală? 

D.Ch. : Dintr-o cronică nu trebuie să lipsească judecăţile de valoare 
adecvate, nici la adresa textului, nici a realizatorilor. 

E.P :  Eşti un cronicar foarte exigent. Ai greşit vreodată în judecarea 
unui spectacol? Cînd? Ce a urmat (păreri de rău, re gre te, scuze, etc.)? 

D.Ch. : Cine nu greşeşte? Mai ales în tinereţe. Uneori poate că am avut 
o cumpănă nedreaptă, atît în drămuirea elogiilor, cît şi a rezervelor. Poate 
că uneori m-am entuziasmat în faţa unor artificii, alteori am fost prea aspru 
cu lucruri pe care le-am trecut prin filtrul propriilor tipare. A trebuit să 
treacă o vreme ca să înţeleg bine teza lui Maiorescu după care criticul 
trebuie să fie transparent, să se lase străbătut de idei şi de soluţii care îl 
surprind. Sigur că au urmat şi păreri de rău, sigur că de multe ori am fost 
nemulţumit de propria prestaţie. De scuze nu s-a pus problema. 

E.P :  Unii actori orădeni (nu mulţi) susţineau ceva de genul .. Tuţu 
Chirilă n-a scris niciodată bine despre mine ". E posibil? 

D.Ch. : N-am ţinut o socoteală, o statistică, a elogiilor sau a criticilor 
aduse fiecărui actor. Fiecare spectacol era un început şi ori de cîte ori mă 
aşezam la masă pentru o cronică, doar acel spectacol îl aveam în faţă. Dacă 
zici că au fost actori care s-au plîns că n-am scris niciodată de bine despre 
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ei (sau poate că n-am scris atît de bine cît ar fi dorit ei) cred că ar fi mai 
bine să se gîndească dacă nu cumva şi-au greşit meseria. S-ar putea ca vina 
să le aparţină. Deşi mi-e greu să cred că au existat şi asemenea cazuri. Pot 
vorbi însă de un caz în sens invers. E vorba de atît de repede dispărutul 
Jean Săndulescu, despre care ştiam că mă vorbeşte de rău pe toate drumurile. 
Nu eram chiar foarte mirat, că aşa făcea cu toată lumea, cu colegii în 
primul rînd. Bîrfa făcea parte din modul său de a fi. Chiar dacă mă gîndeam 
că uneori informaţiile ajung la mine poate uşor umflate, au fost şi situaţii 
care mă iritau şi, de mai multe ori, mi-am zis să-I aştept la cotitură. Numai 
că, ori de cîte ori îl vedeam pe scenă, orice resentiment se topea pentru că 
era un actor excelent şi nu-mi aduc aminte să-I fi luat vreodată în tărbacă. 

E.P. :  Care este relaţia ta cu artiştii în general, de aici şi din alte teatre? 
D.Ch. : În general am avut cu actorii relaţii cît se poate de civilizate, 

cu mulţi dintre ei, răspîndiţi prin toată ţara, fiind chiar prieten. În orice caz, 
n-am ţinut cont de sfatul lui Topîrceanu care spunea că "e bine ca un critic 
de teatru să cunoască îndeaproape cît mai puţini actori, dar mai ales . . .  
actriţe". 

E.P.: Cum te raportezi (critic!) la spectacolele copiilor tăi? Ştiut fiind 
că şi fiul tău Tudor şi nora ta Mana sunt regizori? 

D.Ch. : La spectacolele lor n-am fost decît un spectator (totuşi) avizat. 
N-am scris niciodată despre ele. M-au bucurat cele bune (şi au fost destule), 
m-au întristat cele mai puţin bune (că au fost şi din acestea). 

E.P. :  Crezi că un actor (un artist!) e bine să facă politică? De ce da, 
de ce nu? 

D.Ch. :  Ştiu o poveste, o anecdotă din viaţa politică a României 
interbelice. În acea perioadă un singur actor, Ionel Ţăranu, a ajuns în 
Parlament. La deschiderea acelei legislaţiuni, preşedintele de şedinţă a 
vorbit cam aşa: "Domnilor, Parlamentul nostru este alcătuit din (atîţia) 
deputaţi şi un artist". Prezenţa aceea era taxată drept o ciudăţenie. A venit 
apoi vremea C.C.-urilor şi M.A.N.-urilor în a căror alcătuire, conform 
algoritmelor stabilite, trebuia reprezentată şi lumea teatrului. Aşa se face 
că unii actori au ajuns sau într-unul sau în altul din amintitele foruri. Dar 
nu se poate spune că făceau politică. Erau acolo simpli figuranţi . 

E.P. : Mari actori, maeştri, am putea spune, pentru că ei erau propuşi, 
făceau figura ţie. Un paradox, nu? 

D.Ch. :  Ne amintim însă că în zilele fierbinţi din Decembrie '89 mulţi 
actori erau pe baricade, iar apoi s-au aflat în fruntea unor organisme centrale 
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sau judeţene. Au mat ramas puţm1. În orice caz, cred că cel mai bun 
ministru al Culturii pe care l-am avut în aceşti 1 5  ani a fost Ion Caramitru. 
Un lucru e clar, că şi pe scena teatrului, şi pe scena politică se impun cei 
ce au vocaţie. 

E.P. :  Ce părere ai despre şcolile de teatru de azi? 
D.Ch . :  O părere pe care aş taxa-o drept dureroasă. Mi se pare că în 

şcolile noastre de teatru, care s-au înmulţit halucinant, nu se mai învaţă 
meserie cum trebuie. Tehnica vorbirii, mişcarea, gestica par să fie materii 
eliminate din programă. Şi asta se resimte deja în existenţa tuturor teatrelor, 
în care predomină tinerii ,  absolvenţii ultimilor zece ani .  Prea puţini dintre 
ei se arată profesionişti veritabili .  

E.P. :  Dar despre teatrul din 2004? Cel românesc!! Că pe cel străin 
nu-l prea ştim sau il cunoaştem prea puţin. 

D.Ch. : Ai pus degetul pe o rană care doare. Ştii că sănătatea nu m-a 
lăsat să văd spectacole în ultimele nouă luni. Dar, pentru că nu cred ca 
2004 să se deosebească prea mult de 2003 îţi voi spune, sub rezerva celor 
arătate la răspunsul precedent, că teatrul românesc la ora actuală mi se 
pare efervescent, foarte activ şi novator. Asta, mai ales datorită regizorilor. 
Aceştia, atît cei ajunşi deja la maturitate, cît şi cei încă tineri, gîndesc şi 
încearcă să facă un teatru plin de propuneri interesante, sincron cu ceea ce 
ştim că se face în lume. Poate uneori chiar în avangarda acestuia. 

E.P. :  Cum ţi se pare teatrul orădean la ora aceasta? Este el pe un 
drum bun? 

D.Ch. : Dacă judecăm după Electra, ultimul spectacol pe care am apucat 
să-I văd, indiscutabil că drumul e cel bun. Asta după o lungă perioadă de 
poticneli, de mers în zig-zag, după experienţe nu toate fericite. Dar dacă 
spectacolul amintit va fi capăt de drum şi nu doar o bomă izolată înseamnă 
că lucrurile s-au aşezat bine. 

E.P. : Care sunt criticii tineri in care crezi? 
D.Ch. : Criticii tineri merg în pas cu congenerii lor regizori - adică 

alert, evitînd cărările bătătorite. Nume ca Marina Constantinescu, Cristina 
Modreanu, Octavian Saiu, Oana Borş, Andreea Dumitru sînt primele care 
îmi vin în minte, pentru că reprezintă de acum certitudini în critica dramatică 
din România şi, spre deosebire de ceea ce se întîmplă cu şcolile de actorie, 
trebuie subliniat că şcoala de teatrologie este cît se poate de rodnică . 

E.P. :  La ultimul Colocviu Naţional al criticilor de teatru de la Cluj, 
cineva, o colegă, a avansat ideea " caracterului cronicarului de teatru ". A 
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breslei, în general. Tu ce crezi? Au cronicarii caracter? Nu au? Se reflectă 
uneori absenţa acestuia în cronica scrisă? Se poate vorbi de găşti teatrale? 

D.Ch. :  Nu se poate vorbi de caracter al întregii bresle, ci de fiecare 
individ în parte. Ca în oricare altă breaslă, întîlnim şi de unii şi de alţii. 
Şi, ca oriunde pe lumea asta, putem spune că în nici un caz caracterul nu 
strică. 

E.P : Ai scris şi cronică sportivă. Scrii editoriale culturale la Realitatea 
bihoreană. De unde îţi iei subiectele? Ce te interesează în cel mai înalt 
grad din viaţa culturală şi socială a orădenilor? 

D.Ch. : N-am scris cronică sportivă propriu-zisă, ci nişte tablete 
cvasiliterare pe teme sportive şi ştiu că s-au bucurat de succes, deşi am tras 
ponoase de pe urma lor. La rubrica din Crişana a trebuit să renunţ pentru 
că forurile locale au considerat că descurajez echipa fanion a judeţului, iar 
cea din Familia mi-a fost interzisă la intervenţia expresă a tovarăşului 
Postelnicu, pentru vina de a denigra echipa Dinamo, spunînd eu că gheata 
de aur cîştigată de vîrful său de atac ar trebui dată la lustruit, că prea e 
pătată. (Amatorii de fotbal ştiu despre ce e vorba.) Scriu de cîţiva ani la 
Realitatea bihoreană, cu mare plăcere, comentarii pe teme diverse. Cu 
precădere politice. A fost o vreme cînd subiectele îmi parveneau pe cele 
mai diverse căi, de cele mai multe ori din experienţe personale. Acum 
sursele s-au redus la televizor, la ziare şi alte lecturi . 

E.P :  Mă interesează care e părerea ta despre statutul secretarului 
literar în teatrele noastre, azi? Cum vezi tu viitorul acestui "personaj " din 
schema personalului artistic al instituţiei? 

D.Ch. : Constat că secretariatul literar a încetat să mai fie "statul ma
jor" al instituţiei teatrale. Prea puţin se hotărăşte aici. Întorcînd pe revers 
medalia unui răspuns anterior, voi spune că regizorii au devenit şi secretari, 
în sensul că nu se mai caută regizori pentru un repertoriu dinainte stabilit, 
ci regizorii caută teatre pentru propriile proiecte. E bine? E rău? Dumnezeu 
mai ştie !  Unele succese incontestabile zic că e bine. Haosul care stăpîneşte 
uneori teatrele ar zice contrariul. Sper ca viitorul să mai augmenteze rolul 
secretarului literar, să-i mai dea şi alte atribuţii decît acela de redactor al 
caietului-program şi al afişelor. 

E.P :  Mă bucur că eşti de partea noastră, ca să zic aşa . . .  Îţi mulţumesc. 
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" Nu cred că există vreo diferenţă intre Şcoală şi 
Scenă. Şcoala vine mai intii. Şcoala este cel mai 
frumos teatnt din lume; o . spun asemeni poetului 
Paul Eluard cind vorbea despre «cea mai frumoasă 
culegere de poeme». . .  Şcoala este un teatru liber, 
lipsit de orice constringere de producţie scenică, şi, 
mai ales, indţferentă la orice aprobare a opiniei 
publice. Nu trebuie să ne preocupe dacă sintem 
acceptaţi de gustul obişnuit. Totuşi se desfăşoară 
astfel: sala goală, maestrul şi elevii, nici un obiect 
decorativ, lumină albă, pereţii, o masă şi scune de 
la rebuturi. În acest loc lipsit de graţie, ficţiunea se 
constntieşte. Fără graţie - spuneam despre loc -
pentru a se ajunge la graţie. (. . .) 

E ca o lege: aceste uzine de fabricat vise - care 
sint sălile de repetiţii şi de curs - sint, in general, 
urite, Citeodată ele sînt vraişte; însă trebuie să ştii 
să te foloseşti de ele, iar atunci haosul poate deveni 
un decor fabulos. (. . .  ) 

Şcoala de teatru este Şcoala actorului. În centru, 
in mijlocul cercului de atenţie, se află Actorul. Totul 
se dirijează către el, totul vine de la el. Din cerc se 
iese pe rind: actor sau spectator, orb sau 
binevăzător. lvfaestrul e prezent pentru a clar�{ica 
in public propunerile de joc, pentru a cere să fie 
rejăcute, pentru a le critica şi varia. 

Arta actorului constă in a reface, şi nu doar în 
a face. Elevii reuniţi şi maestrul lucrează împreună 
pentru ca invenţia primă să poată fi reluată, să 
devină obiect şi acţiune. " 

Antoine Vitez ( 1 930- 1990), Gînduri despre Şcoală; 
Douăsprezece propuneri pentru o Şcoală, 

trad. : Delia Voicu 
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MARIANA ELISABETA 
CI OLAN 
critic de teatru 

S-a născut la Bucureşti în anul 1 952. 
Între anii 1 959- 1 97 1  a urmat cursurile Şcolii 

generale şi ale Colegiului "Sfântu Sava" (numit, 
însă, în acea perioadă Liceul "N.Bălcescu") iar 
în perioada 1 97 1 - 1 975 urmează cursuri le 
Facultăţi i  de l imbi romanice,  c las ice ş i  
orientale, secţia franceză la Univers itatea 
Bucureşti. 

A fost profesoară în învăţămîntul liceal, corector, apoi redactor în presa 
scrisă ("Viaţa Capitalei", "Expres magazin"); 

Din 1 997 este angaj ată prin concurs la canalul Cultural al 
Radiodifuziunii române, ca redactor, apoi redactor de rubrică, publicist 
comentator; 

A tradus din limba franceză: "Bucătăreasa şi mîncătorul de oameni", 
de A. Gluksman (Editura Humanitas), "Psihologia mulţimilor", de Gustave 
le Bon (Editura Antet); 

Este autoarea unei serii de Exerciţii de gramatică aplicată pentru 
învăţămîntul liceal : "Verbul francez", "Substantivul francez", "Pronumele 
francez" (Editura Logos). 

"SÎNT O IUBITOARE DE TEATRU ŞI ASTA 
O DATOREZ MAMEI MELE ... " 

E.P. :  Cum ai devenit cronicar de teatru, Mariana, de unde ţi se trage 
dragostea de teatru? De cînd? 

M.E.C . :  "Cronicar" n-aş îndrăzni să mă socotesc, un martor care caută 
să-şi consemneze onest impresiile şi cu respect faţă de "auditoriu", poate. 
În această "postură" am ajuns pe nesimţite, prin solicitările meseriei de 
gazetar în presa scrisă (la secţia culturală) şi, mai ales, cînd a început 
colaborarea mea cu Radioul, unde doream să mă pun în valoare ca filolog, 
dar acolo aveau nevoie de "materiale" despre teatru şi film. Am primit 
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provocarea aproape cu bucurie. Sînt o iubitoare de teatru şi asta o datorez 
mamei mele care, printre multe alte lucruri prin care mi-a înseninat copilăria, 
m-a făcut să descopăr farmecul sălilor de spectacole, încît am putut să-i 
văd, cu lacrimi în ochi (la propriu la acea vîrstă), pe Lucia Sturdza Bulandra 
şi pe George Vraca, pe Irina Răchiţeanu, Dina Cocea ori Jules Cazaban, şi 
alţi mari actori, deveniţi azi legendă, dar rămaşi pentru mine cumva şi "ai 
mei" . . .  Lumea asta, multă vreme pentru mine, pe un piedestal din plin 
meritat, mi-a permis însă, să mă apropii de ea . . .  Şi piedestalul s-a înălţat, 
s-a înălţat. . . .  Ca ziarist, am pătruns, se poate spune aşa, în mediile teatrale, 
descoperind, ca adevărate revelaţii poate, uneori, fapte, oameni, simţăminte 
ale lor. . .  Iată-mă, la prima repetiţie printre aceşti "copii mari", actorii . . .  
Ş i  apoi la alta, şi la alta . . .  Cum să nu te simţi "frate cu îngerii", cînd un 
uriaş interpret ca Victor Rebengiuc, vorbindu-ţi despre doamna Bulandra, 
pentru un obişnuit interviu, intră deodată în poveste şi, pentru tine, acolo, 
în foaierul străjuit de fotografii cu chipuri de neuitat din spectacole de 
neuitat, o "interpretează" pe aceea despre care nu îţi mai vorbeşte acum 
ţie, cu care declanşează propriul dialog în eter . . .  Sau cînd, aşteptînd-o, tot 
pentru un interviu, pe Adriana Trandafir, cum să nu păstrezi într-un pliu al 
sufletului tău, ca pe o preţioasă sămînţă de gînd, imaginea ei, la ieşirea din 
scena unde jucase în "Cumetrele": freamătul din tot trupul, strălucirea 
ochilor era precum a unei persoane febrile, dar şi cu o străluminare venind 
parcă din altă lume. Cîteva fracţiuni de secundă. Reprezentaţia avusese loc 
la Reşiţa, unde ea a făcut primii paşi în teatru. Aniversa şi ziua cînd soarta 
i-a permis să facă pasul în . . .  viaţă. Revenind de la rampă, după aplauze, 
tot radioasă, dar bucuria ei de-acum era . . .  lumească, o recunoşteam, 
fulguraţia aceea, însă . . . . 

E.P:  O. ce bine-mi pare că pomeneşti numele celor doi actori! Ei - şi 
mai si'nt, o, mai sînt cîţiva, nu mulţi, ce-i drept! - au ceva special în relaţia 
cu scena. Cu personajele lor şi chiar cu publicul. Secretul? O imensă 
sinceritate scenică . . .  De fapt pur şi simplu talent . . .  

Ce se  întîmplă cu cronicile rostite la radio, după ce zboară în eter? Le 
aduni, scoţi o carte, le trimiţi oamenilor de teatru despre care scrii ? 

M.E.C. : Mi s-a părut întotdeauna corect ca aceia despre care rostesc la 
microfon să ştie cînd anume se întîmplă aceasta. Dacă ar fi să mă gîndesc 
vreodată la o "tipăritură", aş avea poate în vedere acele cicluri de emisiuni 
pe care le-am realizat sub genericul "Teatrul secolului XX" sau "Amintiri 
cu şi . . .  despre actori", "Regia în perioada interbelică", "Comediografia 
românească", "Montărilc cu piese de Caragiale", "Tineri regizori şi 
dramaturgia contemporană" etc. ,  toate, aflate deja în Fonoteca radioului . . .  
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E.P :  O adevărată comoară ce nu trebuie să se piardă. Ce crezi despre 
tinerii regizori? Cum sînt ei? Cum gîndesc? Cum lucrează? 

M.E.C. : Prin '97-'98, l-am căutat pe domnul Valeriu Grama, directorul 
studioului "Casandra", cu rugămintea să-mi sugereze nume de tineri care 
ar merita să fie invitaţi la o emisiune intitulată "Generaţia '90". M-a chemat 
să văd un spectacol cu "Dictatorul", de AJ.Kiriţescu. "Greu să faci comedia 
asta să sune bine astăzi ! ", mi-am zis, dar m-am pornit totuşi spre Casandra. 
(Uite, despre prejudecăţile spectatorilor ar fi de discutat . . .  ) .  Începe 
reprezentaţia. Tipologii, caractere puse pregnant în valoare. Relaţii credibile 
între personaje. Situaţiile îmbrăcate în straie nuanţate. Umor savuros, rafinată 
ironie. Pe scenă. Emoţia trece în sală. Tradusă în cascade de rîs nestăvilit, 
sănătos. Un examen trecut excelent de absolventul clasei de regie, la Valeriu 
Moisescu, Claudiu Goga. Un tînăr regizor de al cărui "lucru" m-am bucurat 
din inimă alături de la fel de tinerii spectatori de atunci şi de ascultătorii 
postului de radio. Astăzi el bucură spectatori de toate vîrstele din Braşov, 
Galaţi, Craiova, Arad, Bucureşti, oraşe pe ale căror scene îşi trece cu bine 
mai toate "examenele". Efimiţa şi Leonida, bunăoară, sînt fiinţe vii, aşa 
cum le aduce el pe scenă, Hlestakov şi provincialii pe care-i bagă în 
sperieţi revizorul, poartă la Goga păcate care nu ne sunt străine; "pledează" 
pe înţeles şi cu emoţie despre rostul şi frumoasa nebunie a comedianţilor, 
în "Angajare de clovn" bunăoară, şi ştie să-şi conducă cu mînă sigură 

"avocaţii" crezului său artistic, minunaţi actori alături de care soarta 1-a 
apropiat, Virginia Itta Marcu, Costache Babii, Mircea Andreescu . . .  De ce 
zic despre Goga, cînd mă întrebi despre tinerii regizori? . . .  l-am văzut, cu 
rare excepţii, spectacolele, iar "cazul" lui mi se pare emblematic pentru 
generaţiile de astăzi de creatori capabili să vorbească despre noi, pentru 
noi. Să facă părtaş spectatorul la doruri omeneşti dintotdeauna, să dea 
vibraţie marilor texte ale dramaturgiei lumii, ecouri de simţire şi gîndire 
contemporană. Cu mij loacele cele mai simple, adică cele mai adevărate. 
Dacă e să vorbim, în general? Cred că indiferent de vîrstă, se poate socoti 
un tînăr regizor acela care are simţirea şi cugetul înaripate şi poate să 
transmită, cu generozitate, cu emoţie şi acel farmec inefabil care este doar 
al teatrului, lucrul acesta şi dincolo de rampă. Actriţa Elena lvanca de la 
Naţionalul din Cluj povestea, într-o reuniune publică, o întîmplare trăită 
într-o seară, la Arad după ce au jucat "Hamlet". Un spectator a venit la ea 
în cabină, a felicitat-o pentru rolul ei (Regina) şi a rugat-o apoi să i-l 
prezinte pe regizorul care, credea spectatorul, nu putea să fie decît un om 
foarte tînăr. Se întîmpla deja la un an de cînd marele Vlad Mugur plecase 
spre cele veşnice . . .  
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E. P:  Vorbeşte-mi, te rog, despre spectacolele văzute de tine în 
străinătate. Despre cele care te-au impresionat, desigur. 

M.E.C . :  "Experienţa" mea în străinătate e foarte redusă. Aş fi însă 
nerecunoscătoare fată de acei oameni care mi-au înlesnit cîteva plecări 
peste hotare, dacă �u aş spune că lucrurile de aiurea mi-au arătat "alte 
glasuri, alte încăperi" . . .  Am putut să trăiesc pe viu atmosfera efervescentă 
a două mari festivaluri europene, Wienerfestvochen, în Austria, şi Thcater 
der Welt, la Berlin. Primul, simbol al renaşterii culturale austriece după cel 
de-al doilea război mondial, este o manifestare polimorfă de anvergură 
uluitoare, care animă, pe vară, viaţa culturală a Vienei, oricum ameţitoare 
(desigur, pentru cineva venit dintr-un "est" abia crezîndu-se eliberat de 
spaime şi frustrări ale unui "odios" trecut) prin complexitatea ei, în acel 
an, 2000, marcînd, în plus, trecerea către un nou mileniu şi dcschizîndu
se cu un megaconcert la care şi-au dat concursul, sub bagheta lui Zubin 
Mehta, Filarmonica din Viena, Orchestra simfonică, Wiener Singverein, 
Corul Arnold Schănberg şi nu numai acestea, concert desfăşurat pe esplanada 
din faţa Primăriei în faţa a mii de spectatori. Wienerfestvochen a însemnat 
atunci peste o mie de manifestări, de la spectacole de jazz şi muzică de 
cameră ori simfonică, de la operă şi teatru dramatic având în centrul 
programului opera marilor clasici ai dramaturgiei ruse, la dans clasic şi 
modern, unde protagoniştii erau, ca de obicei, nume dintre cele mai cele
bre, de la saloane de fotografie, de scenografie sau de coregrafie, cum a 
fost uluitoarea expoziţie Merce Cunningham, organizată la acea ediţie la 
care am participat pentru cîteva zile, etc. Cea mai vie impresie o păstrez 
nu de la un spectacol de teatru, ci de la Operă, şi este direct legată de însăşi 
persoana directorului acestui prestigios lăcaş al muzicii, domnul Ioan 
Holender. 

E.P :  De cîte ori l-am auzit vorbind pe acest distins Domn Holender 
am simţit că el este cu adevărat patriot, nu un demagog, un patriotard, nu? 
Vorbeşte (şi, am înţeles şi FACE!) despre ţară cu dragoste, cu căldură 
sufletească. Mi-e foarte drag, deşi nu-l cunosc. Interviul pe care i l-a luat 
o prietenă a noastră, din Timişoara - Brînduşa Armanca - a scos la iveală 
un român adevărat, un manager formidabil şi un artist de mare sensibilitate. 

M.E.C. : Probabil pentru că veneam din patria domniei-sale, probabil 
pentru că reprezentam radioul nostru naţional, domnia sa a fost de o 
promptitudine uluitoare în a-mi acorda un interviu, acolo, în biroul său, 
vegheat de un celebru ulei înfăţişîndu-1 pe George Enescu. Dar nu era 
numai asta. Sunt sigură. Pot spune fără nici o undă de îndoială, amabilitatea 
de gazdă cu care m-a copleşit este semnul unei alese alcătuiri sufleteşti a 
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domniei sale, al pasiunii la superlativ pentru muzică, al unei neobosite 
preocupări faţă de soarta Operei vieneze. Cu o simplitate incredibilă, după 
ce am străbătut, cu domnia sa drept "ghid", cîteva scări monumentale şi 
vaste culoare, animate, în acea oră a dimineţii, doar de un du-te-vino 
reconfortant privirii, al artiştilor către cabine şi scenă, m-a invitat lîngă 
domnia sa, în stai, Ia repetiţia pentru concertul Mahler ce urma să aibă loc 
nu peste mult timp. Greu de descris în puţine cuvinte atenţia pasionată cu 
care îi urmărea pe instrumentişti, pe solişti şi, mai ales, pe acela despre 
care nu contenea a-mi vorbi cu extraordinară înflăcărare, despre calităţile 
excepţionale şi felul cum 1-a descoperit în Africa de Sud . . .  Şi cu acelaşi 
firesc mi-a oferit, apoi, pentru seara respectivă un bilet la reprezentaţia cu 

"La Cenerentola" ("Cenuşăreasa"), de Rossini. Îţi imaginezi cu ce vibraţie 
în suflet am păşit în ambianţa foaierelor, acum însufleţite de un public de 
toate naţiile, purtînd, de la rochii superbe de seară şi chimonouri japoneze 
dintre cele mai strălucitoare la "blugi" şi "Tshort-uri", pe scările imense de 
marmură şi pe lîngă pereţii cu uluitoare Iambriuri şi, mai ales, în sala 
strivitoare prin amintirea artiştilor care au înnobilat-o în această capitală 
unică a muzicii din toate timpurile. Mi-a plăcut întotdeauna opera, dar în 
ultimul timp, pe cheiul Dâmboviţei, am preferat să rămîn cu ochii închişi 
la reprezentaţii, spre a nu-mi risipi plăcerea sunetului . . .  La Opera din 
Viena am văzut viaţă artistică sublimată! Un decor suplu şi aerisit, cu 
sugestii limpezi ce se regăseau şi în croiala şi cromatica îmbietoare a 
costurnaţiei şi am văzut că "se poate" ceea ce Alexandru Tocilescu îmi 
declara, în interviul de după premiera lui bucureşteană cu "Faust", că nu 
a reuşit să convingă pe nimeni. Zicea regizorul nostru că "desenul scenelor" 
din imaginaţia sa a trebuit modificat de "împărţirea pe voci", de poziţii ale 
interpreţilor impuse de ideala emisie vocală ş.a.m.d. Ei bine, la Viena, 
protagonistul putea să "cînte" (dumnezeieşte ! )  şi cu partenera sub braţ 
(situaţie impusă de poveste), să demonstreze de asemenea o virtuozitate, 
o elasticitate, o expresivitate a plasticii corporale de invidiat chiar şi pentru 
un spectacol de dans contemporan. 

Cît despre Berlin, unde am fost la ediţia din 1 999 la Theater der Welt, 
aş putea să mă opresc la cîteva spectacole "pozitiv" şocante, cum a fost 
acela cu "Regele Lear" cu interpreţi din Singapore, la un altul cu "Don 
Perlimplin şi Belissa în grădina de vară", cu protagoniştii, barcelonezi, 
aşezaţi faţă-n faţă la o masă, animîndu-şi eroii cu inflexiuni vocale 
excepţionale, personaje dedublate de mici păpuşele, mînuite de aceiaşi 
actori cu abilitate de marionetişti, cu precizia, concentrarea şi tensiunea 
dramatică a jucătorilor de şah, despre experienţa de spectator "unic" (preţ 
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de 1 5  minute ce te despărţeau de precedentul şi unnătorul "beneficiar" al 
acestei reprezentaţii), spectacol desfăşurat într-o mărginaşă hală industrială 
dezafectată, spaţiu populat cu fluide amăgitoare, mormane de boabe de 
grîu, oglinzi "ghiduşe", arome tulburătoare, aburi învăluitori şi . . .  apariţii 
actoriceşti misterioase, toate menite trăirilor dezinhibatoare, revelaţiilor 
autocunoaşterii, despre care, de altfel, erai invitat să te mărturiseşti în 
scris, la final, la o ceaşcă de ceai călduţ, liniştitor (o propunere mai elaborată 
la capitolul "recuzită" şi decor, amintindu-mi, însă, de ceea ce ne-a oferit 
coregraful Cosmin Manolescu în Festivalul "Atelier", de la Sfintu Gheorghe, 
"servindu-se" de talentul lui excepţional de dansator şi de preferinţele 
muzicale ale singurului spectator admis în sală, în timp ce următorii aşteptau 
nu fără fiori, ca la un examen, în foaier). Aş putea vorbi despre mîndria 
patriotică, de ce nu?, ce s-a asociat bucuriei de a revedea trupa de la 
"Odeon" ovaţionată la Hebbet Theater de către publicul berlinez după 
reprezentaţia lor cu "Saragossa" şi răsplătită cu frumoase cuvinte de critici 
(redutabilii critici germani ! ) .  Aş fi putut începe prin a povesti despre 
adevărata vrajă ce m-a cuprins în elegantul Ans Otto Theater din Potsdam, 
celebra localitate din vecinătatea Capitalei, la reprezentaţia susţinută de 
Piccolo Teatro din Milano, cu "Slugă la doi stăpîni", de Goldoni, acea 
ultimă versiune scenică din cele realizate în carieră, cîntecul de lebădă al 
lui Giorgio Strehler, capabil, cred, să dea frisoane de emoţie şi unui 
extraterestru şi să-l facă pe loc să simtă fascinaţia teatrului, despre uluitorul 
Ferrucio Soleri care declara: "acest Arlechino i-l datorez lui Strehler". La 
polul opus, acestei mereu reveniri la un text prin care şi-a desăvîrşit chiar 
propriul crez artistic, marele regizor european din a doua jumătate a secolului 
trecut, m-aş putea opri la cîteva experimente teatrale văzute acolo, unele 
capabile de a capta realmente emoţional sau intelectual, oriunde se poate 
încerca dacă poate fi ceva . . .  nou sub soare. Dar lucrul pe care aş ţine să
I menţionez îndeosebi ţine de ambianţa organizatorică. Îmi revin în minte, 
de nu puţine ori la numeroasele de-acum, tot mai numeroasele, festivaluri 
de la noi, cum puteau nemţii, la biroul lor de presă, să te întîmpine prompt, 
cu toată "documentaţia" necesară, de la ecusoane, la caiete-program şi 
informaţii despre procurarea tichetelor (nu la toate reprezentaţiile jurnaliştii 
şi criticii au dreptul la invitaţii, dar li se înlesneşte cumpărarea de bilete), 
cum întîlnirile dintre creatori şi public (specializat sau "de rând") puteau 
să aibă palpitul viu al unor dialoguri pe drept rodnice şi folositoare, in
structive, conduse de moderatori nu numai calificaţi, dar ştiind precis ce 
anume urmăresc, apoi, cum programarea pe cele trei săptămîni, cît durează 
festivalul la care sunt invitaţi sute de artişti, îţi permite, dacă ai avea 
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dorinţa sau disponibilităţile de a o face, să vezi absolut tot ce se prezintă. 
Ei au bani ! o să mi se strige. Da, în Germania, atunci, în 1999, teatrele 
erau subvenţionate, iar Festivalul a fost sensibil suportat de comunitate. 
Dar totul ţine nu numai de opulenţa, de disciplina şi ordinea "nemţească", 
ci şi de un real respect pentru un act de cultură. Dacă îţi asumi sarcina de 
a-l produce. 

E.P. :  Crezi că tema , .Au cronicarii (criticii) caracter " e una de interes? 
M.E.C . :  Da, în măsura în care posibila "lipsă de caracter" îşi pune 

pecetea asupra aprecierilor despre spectacole şi realizatorii lor, încredinţate 
tiparului, peliculei, benzii de magnetofon etc. sau, şi mai grav, insinuate în 
discuţii "prieteneşti" . Aduse, însă, în acest perimetru periculos al 
subiectivităţii, pierzînd deci temeinicia unor criterii pur estetice şi atributul 
de judecăţi de valoare, devin mai degrabă o chestiune de . . .  stare civilă. 

E.P. :  Urmăreşti spectacolele teatre/ar mici, ale tinerilor, mulţi dintre ei 
nemulţumiţi de ce se întîmplă în teatru azi? Mai ales de sistemul greoi de 
funcţionare al instituţiilor cu buget de la stăpînire . . .  

M.E.C. : Prin datul faptelor, existenţa lor destul de numeroasă (dar ş i  
cît de sporadică, în cîteva bune cazuri, semn a l  căutărilor, a l  încercărilor, 
şi acesta) în oraşul meu şi îndatoririle mele de redactor de actualitate 
teatrală la radio, da, am cunoştinţă despre ceea ce s-ar putea numi chiar un 
fenomen postdecembrist, în care, într-adevăr, s-au implicat îndeosebi cei 
mai tineri. Deşi nu trebuie uitat că alternativa a sedus-o din start şi pe o 
mare actriţă ca Valeria Seciu, iar al său teatru "Levantul" ne-a lăsat amintirea 
cel puţin a unui spectacol remarcabil, acela cu "Pelicanul", de Strindberg, 
montat de Cătălina Buzoianu, că tot din acea perioadă de avint iniţial s
a născut şi un teatru condus de Corina Şuteu, acest Theatrum Mundi, prin 
care Ion Cocora vrea să aducă dramaturgia românească pe scenă, toate cu 
mai mare sau mai mică legătură, însă, şi cu foruri instituţionalizate, şi 
chiar cu Ministerul Culturii .  Numele altor importanţi oameni de teatru 
(demult afirmaţi şi apreciaţi) sunt legate deopotrivă de această iniţiativă, 
desprinsă însă total de sistemul cultural statal, de crearea unor locuri cu 
întîmplări teatrale cu caracter particular, exemplul "clasic" şi înconjurat de 
izbîndă fiind acela al actorului Marcel Iureş cu al său Teatru Act ce se 
particularizează pregnant în viaţa culturală a Capitalei, cu stagiuni 
permanente pe ale căror afişe se regăsesc de cele mai multe ori, după 2000, 
numele celor mai tineri, mai îndrăzneţi (sub raport profesional) regizori, şi 
a unor foarte talentaţi actori, mulţi abia ieşiţi de pe băncile institutelor de 
teatru, şi exemplul cel mai recent la ora cînd vorbim fiind încercarea 
criticului şi traducătorului Victor Scoradeţ de a pune pe picioare Teatrul 
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independent "Arca", ce-şi propune să aducă pe mica scenă din clubul . . .  La 
Scena, mari titluri din dramaturgia contemporană avînd drept "numitor 
comun": "nisipurile mişcătoare ale contcmporaneităţii", cum s-a întîmplat 
chiar cu spectacolul inaugural "Top dogs", de Urs Widmer, în care jucau 
Valeria Seciu, Victor Rebengiuc, Şerban Ionescu, Claudiu Bleonţ, Mihai 
Dinvale, Ionel Mihăilescu şi Ozana Oancea. Dar, într-adevăr, la început, 
teatrele mici, de apartament, le zicea Teodora Herghelegiu care chiar şi-a 
instalat "Teatrul .  . .  inexistent" în propria casă, sînt legate de nemulţumirile 
mai ales ale unor regizori tineri, lucru evident chiar în titulatura companiei 
"Off-off' pe care Alice Barb a pus-o pe picioare tot prin spaţiul locativ al 
amicilor, actorii cu care a scos primele spectacole. Nemulţumiri legate de 
sistemul osificat al reţelei teatrale şi al relaţiei ei cu administraţiile locale 
sau centrale, de statutul actorului  (prestator de servici i ,  încă, în 
nomenclatorul de după '89) şi, mai ales, de neputinţa dialogului profesional 
cu directori de instituţii teatrale de stat. Fără înconjur spus, tinerii regizori 
(mai mult ei au născut teatre noi, vezi şi compania "Toaca" a Nonei Ciobanu 
sau "Compania 777", azi dispărută şi ea, a lui Cristian Popescu - ce 
minunat era acel "Copii i unui Dumnezeu mai mic", de Mark Medoff, 
spectacol cu Adrian Pintea în rolul unui profesor la şcoala de hipoacuzici 
şi o Cristina Toma nu mai puţin cuceritoare în rolul "mutei" îndrăgostite 
de el) au simţit nevoia acestei alternative spre a monta texte de autori 
contemporani, menite să-i reprezinte mai bine prin tematică, prin scriitură 
(modernă), prin provocarea montării în altfel de spaţii decît scena italiană, 
prin nevoia de a-şi reprezenta propriile piese, sau adaptări, cum s-a întîmplat 
în nu puţine cazuri. Nemulţumiri clamate cu vehemenţă, cu îndijire la 
început, dar care, în timp, s-au cristalizat ori sunt pe cale de a se cristaliza, 
după cincisprezece ani de la apariţia fenomenului teatral independent, în 
aspecte bine definite în peisajului nostru teatral. Iată acest Teatru Act, unde 
graniţele dintre actor, dramaturg şi regizor se estompează, ca în cazul unor 
Mimi Brănescu ori Ştefan Peca, unde cei mai promiţători reprezentanţi ai 
noilor generaţii de regizori, ca Gianina Cărbunariu, au fost încurajaţi să
şi facă mîna şi iată, spectacolul ei cu "Norocul îi ajută pe cei îndrăzneţi" 

realizat la Act şi-a atras aprecieri şi la Dublin, unde şi Coca Bloos a fost 
remarcată pentru talentul ei interpretativ în acest spectacol. Teatrul Act, 
unde un Vlad Massaci poate face de-acum dovada unei maturizări creatoare, 
prin spectacole ca "Forma lucrurilor" şi "Bash. O trilogie contemporană", 
de Neil LaButte, unde deopotrivă putem vedea foarte mari actori, fie conduşi 
cu mînă sigură şi inspirată de cîte un tînăr regizor ca Sorin Militaru (greu 
de uitat Coca Bloos, Dorina Lazăr şi Mihaela Dobrin, în "Şefele"), sau ne-
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am putut lăsa nu mai puţin încîntaţi de alte prestaţii actoriceşti remarcabile 
semnate Maia Morgenstern ("Psyhosis"), Rodica Negrea ("Rose") ş.a. 
Aceeaşi osmoză între generaţii, şi la "Green Hours", sub deviza unei înnoiri 
nu neapărat ostentative, sau negatoare, dar care a putut cuceri prin 
demonstraţii credibil susţinute (prima reprezentaţie cu "Chiriţa" a fost 
posibilă graţie dăruirii a două mari artiste, actriţa Maia Morgenstern şi 
compozitoarea Dorina Crişan Rusu, a prieteniei lor faţă de Voicu Rădescu). 
Astăzi? Peste treizeci de premiere pe care a reuşit în şapte ani să le ofere 
bucureştenilor Teatrul Luni de la "Green Hours", numit astfel pentru că a 
început prin a-şi "desena" locul în peisajul nostru teatral în ziua de tradiţional 

"relache", prima zi din săptămînă, loc de-acum de necontestat ca posibilă 
exprimare a ceea ce s-ar putea numi şi avangarda regiei româneşti, cu 
semnături (pe spectacole) de care cu siguranţă se va mai auzi peste ani: 
Radu Afrim, (aceeaşi) Gianina Cărbunariu, Ana Mărgineanu, Florin Piersic 
jr. şi nu numai ei. Sub impulsul acestor exemple, sau mai curînd al unui 
spirit general, şi Teatrul Foarte Mic, încă o instituţie de stat, adică a primăriei 
(cu spectacole ca "Elevator", "8 .9-8.9, fierbinte după 89", "Mady-baby, 
edu") sau Teatrul .. Nottara", prin sala "Studio" deschisă din vara lui 2004 
unor tineri şi foarte tineri creatori, se pot "alinia" la fenomenul dramaturgico
regizoral modern în stagiunea 2004-2005, spectacole care, ca şi la Act ori 
la Green Hours fac săli pline şi entuziaste. Revenind, cred că mai puţin 
importante ar fi delimitări de genul independent/particular, exprimînd fie 
o perspectivă estetică, fie una materială (dihotomia a creat veritabile 
polemici de presă, în dezbateri , colocvii etc .), că termenul "mic" din 
întrebare trebuie raportat doar la artiştii implicaţi. Ideea unei intimizări a 
actului scenic, coroborată cu infuzia de dramaturgie contemporană avînd 
impact tematic puternic consonant cu condiţia umană la timpul prezent, cu 
noile cerinţe de teatralitate, pe de o parte, apoi, încurajarea tinerilor la 
început de drum artistic sunt evident îmbrăţişate şi de managerii unor mari 
teatre fie că au, fie că nu au studiouri şi atunci produc reprezentaţii cu 
publicul pe scenă, sau în mici spaţii special concepute de scenografi (vezi 
spectacole ale lui Măniuţiu, ca "Experimentul Iov", de la Teatrul "Radu 
Stanca", ori acela cu "Trei surori" montat de Dabija etc . ,  dar exemplele 
sînt nenumărate) . Important mi se pare că "formula" 

"teatru mic" a născut 
emulaţii legate de gramatica spectacolului, de provocarea publicului, a 
generat dorinţa de a face, de a face bine, de a face responsabil şi 
contemporan, de a depăşi limite - de expresie scenică, de mentalitate, de 
percepţie. 

E.P :  Ai sintetizat excepţional mişcarea teatrală contemporană. Îţi 
mulţumesc. 

362 

https://biblioteca-digitala.ro



" Pe scenă, actorul nu trebuie să ajungă 
niciodată să se metamorfozeze complet. El 
pronunţă ca pe cel mai mare adevăr posibil 
ceea ce spun Lear, Harpagon sau Svejk, el le 
prezintă comportamentul atît de adevărat cît 
îi permite lui propria cunoaştere a oamenilor, 
dar el nu încearcă să-şi imagineze (şi să facă 
să se creadă) că este complet metamorfozat. 

Dacâ a renunţat la orice metamorfoză, 
actorul nu-şi spune textul ca o improvizaţie, 
ci ca pe un citat, El nu va trebui să sacrifice 
în acest citat nuanţele, plasticitatea concretă 
a discursului; la fel, gestul pe care îl arată şi 
care, prin urmare, este o copie, va trebui să 
aibă, într-adevăr, greutatea unui gest uman. " 

Bertolt Brecht ( 1 898- 1 956), 
Noua tehnică de interpretare 
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DOINA MODOLA 
critic de teatru 

S-a născut la Cluj ,  la 7 ianuarie 1 94 7. 
Absolventă a Facultăţii de Filologie din 

Cluj-Napoca. 
Critic de teatru, cercetător, prof.dr. la 

Universitatea "Babeş-Bolyai" din Cluj-Napoca 
- Facultatea de Muzică. 

Lucrări: 

Dramaturgia românească între 1900-1918, 
Editura Dacia, Cluj-Napoca, 1 983; Actori pe scena lumii, Editura Clusmm, 
1 990; Lucian Blaga şi teatrul - Insurgentul, Editura Anima, Bucureşti, 
200 1 ;  Lucian Blaga şi teatrul - Riscurile avangardei, Editura Anima, 
Bucureşti, 2004. 

A răspuns (nu scurt) la două întrebări : 1 .  Care este părerea ta despre 
teatrul românesc în ultimii patruzeci-cincizeci de ani?; 2. Dacă ar fi să-ţi 
alegi un artist să-i schiţezi portretul ,  care ar fi acela? 

Răspunsurile ei, iată-le: 

STAREA TEATRULUL SCURTĂ PRIVIRE 
A ULTIMEI JUMĂTĂTI DE VEA C 

, 

În istoria teatrului, perioadele fecunde alternează cu altele mai aride, 
mai teme sau chiar de decădere. Deopotrivă, într-o perioadă aparent lipsită 
de mari evenimente dramaturgice, spectaculare, regizorale, scenografice, 
actoriceşti etc. pot să existe fenomene mai puţin evidente, poate chiar 
subterane, care să pregătească acumulări, ce aduc saltul valorii, al unei 
conştiinţe artistice superioare. Al unor totalizări estetice ce pregătesc o 
fundamentală înnoire. Nu numai experimentul, ci şi reflecţia şi nevoia lui 
pot deveni fertile. 

După al doilea război mondial, în ciuda vicisitudinilor care nu ne-au 
ocolit, teatrul românesc a fost într-o progresivă şi amplă evoluţie în multe 
compartimente ale sale. 
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Anii ' 60 ,  consideraţi pe plan mondial de uni i  autori , ca dată 
convenţională a debutului epocii postrnodeme, esenţială şi pentru direcţiile 
noi în estetica spectacolului, au constituit în arta noastră teatrală momentul 
de răscruce. Trăiau marii actori ai generaţiilor interbelice, ajunseseră la 
maturitate cei afirmaţi în preajma războiului, exista o legătură între generaţii. 
Trecuseră deja cincisprezece ani de acumulări şi, în ciuda proletcultisrnului 
îngrăditor, dată fiind densitatea de valoare atât în actorie, cât şi în regie, 
trăiau marii maeştri. S-a înregistrat o oarecare relaxare a relaţiilor cu circuitul 
teatral universal, începută încă din 1 956, când au început tumeele teatrelor 
sovietice şi europene în România şi când Bădăranii de Goldoni fusese 
apreciat la Festivalul de la Veneţia. S-a ajuns chiar la o afirmare 
internaţională când, în 1 965, la Teatrul Naţiunilor de la Paris, revelaţia au 
fost români i  cu Rinocerii de Eugen Ionescu, în regia lui Lucian Giurchescu 
- cu Radu Beligan, Ion Lucian şi Sanda Toma, în rolurile principale - şi 
Troilus şi Cresida de Shakespeare, în regia lui David Esrig. Au impus, 
dintr-un salt, teatrul românesc pe plan mondial. În timp ce montarea lui 
Esrig a primit premiul Teatrului Naţiuni lor, viziunea lui Lucian Giurchescu 
a fost considerată superioară celor ale lui Orson Welles şi J.L. Barrault, iar 
interpretarea lui Beligan în Beranger a fost preferată celor ale lui Laurence 
Olivier şi J.L Barrault. Era momentul în care generaţia de regizori a lui 
Liviu Ciulei, care a beneficiat de învăţătura lui Carnii Petrescu şi Ion Sava 
era alcătuită, la rîndul ei, din intelectuali de primă mărime: Crin Teodorescu, 
Moni Ghelerter, Dan Nasta, Radu Stanca, Sorana Coroarnă Stanca. Lucrau 
din plin Sică Alexandrescu, Al. Finţi, Marietta Sadova. Actorii mari evoluau 
în spectacole: Lucia Sturdza Bulandra, Ion Manolescu, George Vraca, 
Grigore Vasi l iu Birlic, Alexandru Giugaru, Dina Cocea, Alexandru 
Finteşteanu, Fory Eterle. S-a ridicat o nouă generaţie, deosebit de valoroasă, 
alcătuită din Lucian Giurchescu, David Esrig, Valeriu Moisescu, Radu 
Penciulescu, Vlad Mugur, Lucian Pintilie, Horia Popescu, Dinu Cemescu, 
Sanda Manu, care au adus un val de înnoire şi au creat un nucleu de 
dezbateri în paginile revistei Teatrul, înfiinţată în 1 956. S-a creat astfel o 
atmosferă de emulaţie, în ciuda izolării României dincolo de cortina de fier 
şi în ciuda arestării unor regizori, sau a interdicţiei altora de a lucra. 
Participarea personalităţilor de marcă la marile reun iuni teatrale 
i nternaţionale pe probleme de princ ip i i  de estet ică ,  s t i l i s t ică ,  
instituţionalizarea teatrelor ş i  reorganizarea învăţămîntului teatral - hotărîtă 
în reuniuni de breaslă internaţionale - au creat o stare cu osebire fertilă în 
cîmpul artei scenice. Şi un alt prestigiu al oamenilor de teatru în societatea 
românească. Sub marea cupolă a realismului, experimentul a răzbătut 
dincolo de fixaţiile constrîngătoare, realizînd o varietate stilistică, o densitate 
ideatică, o exigenţă repertorială majoră, programe estetice consecvente, 
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realizate de teatre care, în timp, au cîştigat prestigiu. Repertoriul a fost 
diversificat (după perioada realismului socialist) cu marea dramaturgie 
universală clasică şi contemporană, dar şi cu o consecventă dorinţă de a 
promova cu adevărat, într-un stil adecvat, creaţia dramatică românească 
mai veche şi mai nouă. Teatrul devenise un teritoriu greu de controlat 
ideologic, dincolo de text şi se înscrisese sincronie, prin propriile sale 
iniţiative, în epoca experimentelor europene ale lui Peter Brook şi Jerzy 
Grotowski, de care se preocupa îndeaproape. Oamenii de teatru au asimilat 
şi prelucrat original estetica stanislavskiană, precum şi stilul şi doctrina lui 
Bertolt Brecht (tehnica distanţării, procedeele dramaturgice) căutînd totodată 
modalităţi de expresie pentru teatrul universal contemporan ca şi pentru 
teatrul absurd, care punea problema unor noi mij loace interpretative şi 
scenice (şi ele examinate în reuniuni internaţionale). Spectacolele lui Liviu 
Ciulei (căruia, între timp, i se ridicase interdicţia de a regiza), începînd cu 
acel epocal Cum vă place de Shakespeare, din 1 96 1 ,  care a deschis seria 
marilor evenimente la Teatrul "Lucia Sturdza Bulandra" s-au deschis atît 
către perioada elisabetană, cît şi către dramaturgia universală contemporană, 
americană, engleză, franceză. Revoluţionara montare Regele Lear ( 1 97 1 )  
cu George Constantin în rolul titular, a fost privită ca un eveniment exem
plar de liberă viziune parabolică aptă să implice comentariul actualităţii .  
Generaţia de aur a actorilor români, promoţia lui George Constantin, Vic
tor Rebengiuc, Gheorghe Cozorici, Amza Pellea, Silvia Popovici etc. sau 
Carmen Stănescu, Toma Caragiu, Marin Moraru, Gheorghe Dinică, Gilda 
Marinescu, Ileana Predescu, formaţi la şcoala lui Nicolae Bălţăţeanu, Aura 
Buzescu, Beate Fredanov, Marietta Sadova, Sorana Coroamă Stanca (pe 
atunci asistent universitar) etc. jucau în marile spectacole care au făcut 
epoca de glorie a teatrului românesc. La Cluj ,  mai erau soţii Ion şi Magda 
Tâlvan, Maria Cupcea, Olimpia Arghir, Anişoara Potoroacă, Alexandru 
Marius şi se afirmau Silvia Ghelan, Valentino Dain, Ileana Ploscaru, Viorica 
Cemucan, Vladimir Jurăscu, Aurel Giurumia, Zighi Munte, Gheorghe 
Nuţescu, Gogu Gherasim, urmaţi de tinerii Melania Ursu, şi, pentru cîtva 
timp, George Motoi, Valeria Seciu, Silvia Popovici, Carmen Galin, Catrinel 
Dumitrescu, Marcel Iureş. 

Poate niciodată teatrul românesc n-a fost mai bogat decît între 1 960-
1 970, cînd toate generaţiile erau binecuvîntate cu mari valori, cînd generaţia 
tînără avea actori precum Coca Andronescu, Octavian Cotescu, Valeria 
Seciu, Ion Caramitru, Alexandru Repan, Ştefan Iordache, Irina Petrescu, 
Virgil Ogăşanu, Ovidiu Iuliu Moldovan, Dorel Vişan, Horaţiu Mălăele, 
Mircea Diaconu, Răzvan Vasilescu, Ileana Stana Ionescu. 

În 1 970, o nouă generaţie de regizori a marcat o proaspătă deschidere 
către dramaturgia românească de valoare, ţintind chiar să configureze un 
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stil spectacular naţional şi valorificînd coordonate expresive autohtone fără 
a neglija însă marile experimente contemporane ale lui Brook, Grotowski, 
Eugenia Barba: Andrei Şerban, Cătălina Buzoianu, Alexandru Tocilescu, 
Alexa Visarion, Mircea Cornişteanu, Iulian Vişa, Al. Colpacci, Florin 
Fătulescu, Gheorghe Harag revenit puternic în prim plan au fost urmaţi 
îndeaproape de Silviu Purcărete şi Cristian Hadjiculea, Mihai Măniuţiu, 
Al. Dabija, Alexandru Darie, Victor Ioan Frunză, Tompa Gabor, mai apoi, 
Mana Chirilă, care au redescoperit, într-o explozie mereu proaspătă, 
diversitatea stilistică, expresionismul, simbolismul, parabola, teatralitatea 
şi reteatralizarea, marea dramaturgie rusă şi sovietică (Bulgakov), 
dramatizări le capodoperelor, teatrul românesc incip ient, l iteratura 
românească a începuturilor (Dimitrie Cantemir) etc. Spectacolele lor au 
ridicat foarte sus ştacheta valorică a scenei noastre şi în deceniului al 
optulea şi al nouălea. Monştri sacri începuseră însă treptat să dispară: L.S.  
Bulandra, Ion Manolescu, George Vraca, Grigore Vasiliu Birlic, Alexandru 
Giugaru, George Calboreanu, Ştefan Ciubotăraşu, continuînd cu cei pieriţi 
prea devreme: Toma Caragiu, Amza Pellea, Octavian Cotescu, Gina Patrichi, 
Silvia Popovici etc. S-a înregistrat o oarecare oboseală a generaţiei care 
trecuse de prima tinereţe. Dar spectacolele mari n-au lipsit nici în perioada 
1 980- 1 990. Dominau scena Olga Tudorache, Leopoldina Bălănuţă, Ştefan 
Iordache, Valeria Seciu, Victor Rebengiuc, Mitică Popescu, Gina Patrichi, 
Rodica Tapalagă, Ion Caramitru, Ovidiu Iuliu Moldovan, Alexandru Repan, 
Mariana Mihuţ, Tamara Buciuceanu, Marcel Iureş, Răzvan Vasilescu. La 
Braşov evoluau Virginia Itta Marcu, Mircea Andreescu, Costache Babii. 

Ultimul deceniu al veacului al XX-lea a însemnat un reviriment 
extraordinar al speranţelor, descoperirilor, reintegrării în circuitul teatral 
mondial. A fost un deceniu al defulărilor şi al testării, administrării şi 
abuzării libertăţii proaspăt recucerite. Un deceniu început prin marile 
reîntoarceri ale regizorilor alungaţi din ţară de celebrele teze P.C.R. din 
1 97 1 :  Andrei Şerban, Vlad Mugur, Lucian Giurchescu, Lucian Pintilie 
(mai ales pentru film) şi al strălucitei cariere internaţionale a Teatrului 
Naţional din Craiova, cu spectacolele lui Silviu Purcărete. Dacă regizori i 
promoţi ilor 1 950- 1 960, Liviu Ciulei, David Esrig, Radu Penciulescu se 
afirmaseră în S.U.A. şi Europa şi au întemeiat şcoli de teatru, Andrei 
Şerban, discipol al lui Peter Brook cucerise Statele Unite şi Parisul, Petrică 
Ionescu a ajuns regizor de operă de talie mondială, Florin Fătulescu a 
montat în America. Spectacolele mari, spectacolele ambiţioase realizate de 
cei reîntorşi cu entuziasm şi de cei descoperiţi acum într-o nouă formă au 
fost primite cu enormă bucurie şi chiar cu oarecare trufie. Abia reintegrat 
teatrul în circuitul mondial în 1 990 (fusese oprită ieşirea peste graniţă 
începând din 1 97 1 - 1 973). Trăiam iluzia unui destin excepţional şi a unei 
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solide cariere universale. Se lansează actorii anilor '90 :  Maia Morgenstern, 
Claudiu Bleonţ, Oana Pellea, Marcel Iureş, Mircea Rusu, Marius Bodochi, 
Dorin Andone, Coca Bloos, Dorina Lazăr, Adriana Trandafir, Cornel 
Scripcaru, Ilie Gheorghe, Valer Dellakeza. 

Mi leniul al treilea ne-a mai răcorit. Invazia de subcultură şi libertate 
prost gestionată, ca şi inflaţia de şcoli teatrale, nu toate bine structurate şi 
sluj ite de pedagogi adevăraţi, cu o carieră artistică remarcabilă şi cu o 
experienţă scenică semnificativă, au mai coborât ştacheta teatrului la nivel 
general. Raportat la întreaga ţară s-a rarefiat profesionalismul de elită şi 
exigenţa care asigura continuitatea generaţiilor de actori, în favoarea unei 
egalizări puţin revelatoare artistic. Dar acum se configurează o pleiadă de 
tineri artişti care promit în regie: Felix Alexa (remarcat încă din anii ' 90-
2000), Bocsardi Lâszl6, Andreea Vulpe, Radu Afrim, Teodora Herghelegiu, 
Claudiu Goga, Alice Barb, Anca Maria Colţeanu sau, mai recent, Sorin 
Militaru, Radu Apostol, Radu Nechifor ş.a. Din rîndul actorilor: Tudor 
Chirilă, Florin Piersic Jr. , Andreea B ibiri, Elena lvanca etc. Teatrele 
nonconformiste şi independente care îşi ţin reprezentaţiile în spaţii 
neconvenţionale au crescut aportul manifestărilor libere ale celor tineri şi 
au găsit modalităţile de integrare a mij loacelor electronice şi cibernetice 
ale megaspectacolelor muzicale. 

Teatrul românesc nu se află într-un moment foarte fast al existenţei 
sale. Îi lipseşte (cu rare excepţii) intensitatea comunicării, comoţia aceea 
unică a participării ,  a schimbului energetic înalt, subtil, integrator. Puţine 
spectacole sunt capabile într-adevăr să creeze starea prielnică declanşării 
emoţionale, a seducţiei şi adevărului esenţial . Puţini regizori se (mai) 
preocupă de crearea unui program estetic, fără a face rabat de la o condiţie 
artizanală determinată de câştig sau de lipsa lui. Există puţine personalităţi 
artistice marcante, din generaţia de mij loc, care să reziste presiunii câştigului. 
S-au înmulţit şcolile de teatru, dar reflecţia teoretică şi nivelul predării ,  
preocupările metodologice, sunt departe de a avea amploarea şi profunzimea 
celor de la jumătatea veacului trecut. 

Puţine montări au anvergura unor spectacole ca: Saragosa - 66 de zile, 
Hamlet (Teatrul Naţional Cluj), Unchiul Vanea de A.P. Cehov, Căsătoria 
de N.V. Gogol (Teatrul Bulandra). Teatrul s-a trivializat adesea uitîndu-şi 
aspiraţii le . Miza teatrului nu poate subzista între spectacole moarte, 
reprezentaţii încropite, invazia urîtului. Estetica urîtului funcţiona ca ofertă 
artistică atunci cînd fundalul general al teatrului era asigurat de bine, adevăr, 
frumos. Kitsch-ul a pătruns adînc în gustul şi expresia scenică. Lipsa de 
profesionalitate şi de autoexigenţă merge mînă în mînă cu graba regizorilor 
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de a cîştiga şi nu de a crea, de a forma, de a captiva, de a revela. 
Este însă acum vremea reflecţiei şi a unei totalizări estetice care să 

cuprindă fenomenul în toată complexitatea lui, explicîndu-1 şi descoperindu
i tendinţele, principiile, opţiunile ideatice şi stilistice. Apar două reviste 
teatrale după 1 990 Teatrul azi şi Scena, apoi Drama şi unele iniţiative 
efemere în provincie. În acestea fenomenul teatral e teatrul complex, aplicat 
exigent, divers. Dar Scena dispare, iar Teatrul azi abia îşi trage sufletul 
numai datorită eforturilor eroice ale neobositei Florica lchim. 

În schimb, niciodată producţia de carte a teatrologilor, istoricilor, 
criticilor de teatru n-a fost mai însemnată. Dacă încă din deceniile anterioare 
criticii îşi adunau şi grupau cronicile (Valentin Silvestru, Mira Iosif, Radu 
Popescu, Ion Cocora, Florica !chim, Ştefan Oprea etc.) iniţiativele Editurii 
Eminescu, Universitas, Cartea Românească, colecţia "Restituiri" de la 
Editura Dacia au recuperat părţi însemnate ale istoriei teatrului, creaţiei 
originale, criticii teatrali, teatrologiei, memorialisticii, monografiei. 

Marile sinteze ale istoriei universale a teatrului aparţinînd lui Ion 
Zamfirescu (prezenţă activă în anii ' 70, prezentînd la televiziune într-o 
vastă operă educaţională spectacole ale epocilor teatrale, care-şi păstrează 
şi astăzi prospeţimea), Ovidiu Drimba, adevărate opere de cărturari distinşi 
sînt urmate de lucrările Ilenei Berlogea, Ion Toboşaru, Elisabetei Munteanu, 
ale lui Victor Ernest Maşek, Maria Vodă Căpuşan, Ion Vartic, Mihaela 
Tonitza Iordache, Vicu Mândra. 

Noi critici, teatrologi şi istorici teatrali se afirmă în anii '70: Mircea 
Ghiţulescu (astăzi autor al unor importante panorame dramaturgice şi 
teatrale), Natalia Stancu, Doina Papp, Patrel Berceanu, Carmen Tudora, 
Victor Parhon, Ion Parhon, Florin Feifer, Valentin Taşcu, Julicta Ţintea şi 
' 80: Alice Georgescu, Marian Popescu, Ludmila Patlanjoglu, Mircea M. 
Morariu, Ionuţ Niculescu; şi '90: Marina Constantinescu, Cristina Modreanu, 
Laura Pavel, Victor Scoradeţ, Doru Mareş, Maria Sârbu, Sebastian Vlad 
Popa, Oana Borş, Irina Ionescu, Miruna Runcan, Cristian Buricea, Marinela 
Ţepuş, Delia Voicu şi mai recent: Iulia Popovici, Mihaela Mihai lov, Andreea 
Dumitru, Claudia Lipan. Oamenii de teatru compleţi, în acelaşi timp, istorici 
teatrali, teatrologi, editori şi critici de teatru, secretari l iterari precum 
Elisabeta Pop, Mariana Voicu, Adriana Popescu, Alexandru Firescu, 
Constantin Gheorghiu, Oltiţa Cântec, Andrâs Visky, Roxana Croitoru, Kinga 
Kelemen, Anaid Tavitian au devenit adevăraţi fermenţi nu numai în 
instituţiile unde îşi desfăşoară activitatea, ci şi în viaţa teatrală, în 
ansamblul ei .  
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Frecventa reîntoarcere la manifestările teatrale din România precum şi 
masiva traducere a lucrărilor sale fac din criticul George Banu, stimat 
profesor la Sorbona, în ultimii douăzeci şi cinci de ani, cel mai important 
teatrolog roman, adevărat director de conştiinţe. 

Opera de restituire de largă respiraţie, colecţia "Galeria Teatrului 
Românesc" supliment al Teatrului azi, coordonată de Florica Ichim (ea 
însăşi editor, consecvent al operei lui Carnii Petrescu), clădeşte istoria 
trecută şi recentă a acestei fascinante arte, punînd Ia dispoziţie monografii 
de actori, regizori, scenografi, muzicieni de teatru, vaste interviuri, 
valorificarea de documente într-o diversitate fecundă de viziuni şi abordări 
şi cu o uluitoare şi frenetică frecvenţă a apariţiilor. 

UN MARE ARTIST: VICTOR REBENGIUC 

Victor Rebengiuc e un mare artist. L-a creat Dumnezeu într-un mo
ment de binecuvîntată inspiraţie, din har, generozitate şi lumină. I-a dat cu 
mărinimie frumuseţe în suflet, în cuget şi în trup. O prospeţime şi o 
disponibilitate omenească uimitoare. Pe chipul său de om robust, temeinic, 
licăreşte dintr-odată un zâmbet cald, ghiduş şi bun. Înţelegerea, atenţia, 
compasiunea. Gentil întotdeauna, prevenitor, deschis, are o uimitoare 
simplitate. Ea nu e însă modestia comportamentului, ci armonia adâncă a 
împlinirii şi taina ei, smerenia. Un mare artist poartă liniştea dăruirii, a 
misiunii împlinite. În căutarea ipostazierilor nenumărate, a scos la iveală 
toată zgura şi a transformat-o în materie stelară. Exerciţiul magic al 
metamorfozei l-a scăpat de orice ispită transformistă în spectacolul cotidian. 
Victor Rebengiuc nu e "în reprezentaţie" pentru nimeni. E ca un arbore 
bogat, voinic, puternic, în jurul căruia toate rodesc îmbelşugat. Şi te îmbie 
să fii tu însuţi mai bun, mai drept, mai adevărat. 

L-am văzut prima oară în turneu pe scena Naţionalului clujean în Cum 
vă place, alături de Clody Bertola şi Liviu Ciulei. Acel spectacol al lui 
Ciulei care a deschis epoca marilor izbînzi, a evenimentelor scenice de 
răsunet european şi seria marilor creatori în arta spectacolului. Cît era de 
tînăr, de zvelt şi de năuc Orlando, prin pădurea vrăjită! Şi cum îmi mai 
ticăia inima în ritmul psalmodierilor shakespeareene, cînd Rosalinda îşi 
cînta iubirea. Junele prim al deceniului al şaselea păşea în deceniul al 
şaptelea, intrînd în zodia marilor creaţii ,  odată cu vremea cea mai înaltă a 
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teatrului românesc. Decenii de-a rîndul, destinul său actoricesc s-a împletit 
cu faima marilor spectacole ale lui Liviu Ciulei, Lucian Pintilie, Radu 
Penciulescu, Vlad Mugur, Cătălina Buzoianu, Andrei Şerban, S ilviu 
Purcărete, Alexandru Darie, Alexandru Dabija, Moni Ghelerter, Alexa 
Visarion, Dragoş Galgoţiu. Fiecare dintre acestea s-a creat şi prin el. Artistul 
s-a desăvîrşit prin ele. Esenţa puterii sale de metamorfoză s-a rafinat şi s
a distilat. Biografia sa artistică se confundă cu istoria de faimă internaţională 
a Teatrului Bulandra, ce face parte din Uniunea Teatrelor Europene. 

Vi-I amintiţi pe obedientul, disciplinatul ofiţer Bologa din Pădurea 
spînzuraţi/ar, prins în menghina timpului, obligat, cu preţul vieţii, să aleagă? 
Filmul românesc îi datorează lui Victor Rebengiuc o seamă de prim-planuri 
memorabile, în marile sale realizări: Pădurea spînzuraţi/ar, regia Liviu 
Ciulei (Premiu la Cannes, 1 965), Tănase Scatiu, regia Dan Piţa, De ce bat 
clopotele, Mitică?, regia Lucian Pintilie, Moromeţii, regia Stere Gulea 
(Premii la Festivalurile de la San Remo, Italia şi Santarem, Portugalia), 
Faleze de nisip, regia Dan Piţa, Balanţa, regia Lucian Pintilie, Niki Ardelean, 
colonel în rezervă, regia Lucian Pintilie, Un pachet de cafea şi un cartuş 
de Kent, regia Cristi Puiu etc. Le-a împrumutat statura sa de neuitat. Şi  
puterea de a-şi însufleţi eroii dinlăuntru, cu patimi, firesc şi viaţă adevărată. 
Artistul a fost încununat cu numeroase premii în ţară (între care de mai 
multe ori premiul UNITER) şi în străinătate, aducînd lauri pentru teatrul 
şi filmul românesc. 

Artist cu inepuizabilă paletă expresivă, Victor Rebengiuc are forţa de 
a descoperi şi înfăţişa binele, frumosul, adevărul .  Chiar cînd personajele 
sale sînt răvăşite, dure, meschine, odioase, lucrătura actorului e curată, 
profundă, cinstită, netrucată. Viaţa răzbate în toată complexitatea ei. Raţiunea 
ascunsă a lucrurilor iese la iveală. O exemplară demnitate şi sănătate stă 
la temeiul creaţiilor sale. 

Victor Rebengiuc nu are pic de vulgaritate, agresivitate, urîţenie. A 
traversat de aceea vîrstele ca bradul: falnic, viguros, tînăr şi drept. Statura 
lui a dobîndit ceva din voinicia neclintirii. A parcurs cu linişte vîrstele 
eroilor, împrumutîndu-le făptura lui, profunzimea, forţa dramatică, linia 
netă. Comicul său nu e niciodată gros, ci întotdeauna vesel, p lin de spirit, 
felurit, spontan, surprinzător, filigran. Expresie a bunului simţ, bucuriei, 
ghiduşiei. Şi  prin aceasta atît de aparte, atrăgător, tămăduitor. Victor 
Rebengiuc e unic. 
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" Sfîrşitul cuvîntului scris este sfîrşitul 
teatrului. El ar însemna pur şi simplu 
dispariţia artei noastre. Nu ştie, fireşte, încotro 
ne vor duce inovaţiile pe care dintr-o nevoie 
reală scena la reclamă şi le propune. Ştiu însă 
că există anumite valori indestructibile, iar 
nici o revoluţie artistică nu le va clinti. " 

Dinu Cernescu (n. 1 935) :  
Pentru un teatru politic 
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MIRCEA MORARIU 
critic de teatru 

Născut la 28 februarie 1 958 la Cugir, judeţul 
Alba. Absolvent al Facultăţii de Filologic 
(Specia l izarea Franceză-Română) de la 
Universitatea "Babeş-Bolyai" din Cluj .  Între 
1 98 1 - 1 990, profesor de limba franceză la Liceul 
Industrial nr.2 din Oradea. Din 1 990 lector 
universitar la Catedra de l imbi străine a 
Facultăţii de Litere a Universităţii din Oradea . 
Doctor în filologie-teatrologie din 1 994 cu o 
teză despre L 'ejfet de spectacle de Diderot a 
Jonesco. Conferenţiar universitar din 2002. Între 1 995-200 1 secretar literar 
al sectiei române din Teatrul de Stat Oradea. Autor a trei cărti, trei cursuri 

, , 

universitare, coautor al monografiei Teatrul românesc la Oradea. Critic de 
teatru din 1 984, colaborator la Familia, Tribuna, Teatrul, Teatrul azi, Scena, 
Steaua, România literară, Contemporanul, Cronica. 

Necăsătorit. 

"CRITICUL NU E UN COMERCIANT DE 
INDULGENTE" 

' 

E.P: De cînd scrii cronică teatrală, Mircea? Cum te-ai apropiat de teatrn? 
M.M. : Scriu cronică teatrală din 1 984, debutul petrecîndu-se în revista 

Teatrul. Am fost la început un spectator atent, fără o preocupare aparte 
pentru exegeza fenomenului teatral. Am citit cărţi de semantică teatrală şi 
teatrologie, iar cum în perioada comunistă revistele literare nu erau îndriduite 
să publice articole şi studii asupra unor literaturi străine, spre a supravieţui 
publicistic m-am îndreptat spre critica de teatru. Un rol important 1-a avut 
întîlnirea cu regizorul Alexandru Darie, scenografa Maria Miu, şi actorul 
Cristian Şofran care tocmai veniseră la Oradea. Am devenit prieteni, am 
asistat la repetiţii, am văzut cum se naşte un spectacol (mare). 

E.P: Crezi că eşti (încerci să fii!) obiectiv cînd scrii despre un spectacol? 
Eşti rău? Eşti blînd? 
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M.M. : Obiectivitatea e un concept lipsit de substanţă atunci cînd e 
vorba de a evalua un "produs cultural" ce se adresează sufletului şi minţii . . .  
Totdeauna intră în joc subiectivitatea, cultura generală, cultura teatrală. 
Totul e ca respectiva subiectivitate să fie una "pozitivă", adică onestă. 
Cronica teatrală nu e un loc în care ai voie să plăteşti poliţe, să faci 
deconturi, să-ţi arăţi simpatiile şi antipatiile personale. Important e ca atunci 
cînd citeşti ceea ce ai scris să poţi spune că nu ai minţit. Nu sînt nici bun, 
nici blînd, încerc doar să fiu drept. Nu pot să fiu "blînd" cu acele spectacole 
care ar trebui să fie scoase de pe scenă pentru că otrăvesc gustul şi pervertesc 
publicul. Recunosc că îmi îngădui jocuri stilistice, admit că am greşit în 
diagnostice, au fost momente cînd am recunoscut în scris eroarea. 

E.P :  Ţi-au prins bine anii cît ai fost secretar literar la Teatrul de Stat 
Oradea? Ai venit in '95, după ieşirea mea la pensie. Pentru mine au fost 
ani buni in care, împreună cu tine şi cu Tuţu Chiri/ă am scris monografia 
teatrului. Ai incercat să .. vezi " altfel teatrul, să judeci munca la un 
spectacol? Sau nu-ţi pasă: contează rezultatul? 

M.M. : Am fost cinci ani secretar literar al secţiei române a Teatrului 
de Stat Oradea, o perioadă în care Teatrul a avut parte de directori proşti, 
avari, fără iniţiativă, lipsiţi de cultură teatrală. Personal, calific respectiva 
perioadă drept un eşec în viaţă. 

E.P:  Aoleu, dar ce dur eşti! Nu te văd bine cînd respectivii vor realiza 
că despre ei e vorba . . .  

M.M. :  Am venit în  Teatru într-un moment în care nu se  găseau oameni 
capabi l i  să se descurce în postul de secretar literar, în respectivul 
compartiment lucrînd un coleg foarte tînăr, lipsit de experienţă. Trebuia să 
stau şase luni. Am greşit stînd cinci ani ! Am deprins ceva mai mult despre 
tainele naşterii spectacolului, dar ori de cîte ori le atrăgeam atenţia 
directorilor că lucrurile nu merg bine, că spectacolele sînt lipsite de valoare, 
eram socotit fie excesiv de critic, fie "denigrator plătit". Sigur că aceştia 
au preferat să dea ascultare capriciilor unora şi altora, nu mie. Mă felicit 
că în 200 1 am plecat intempestiv dintr-o instituţie care intrase într-o 
fundătură. Mă bucur că azi lucrurile se îndreaptă. Mi-ar fi plăcut să fi 
participat la o perioadă în care Teatrul mergea bine. Nu aş reface cu nici 
un preţ, nici măcar azi, o experienţă care nu mi-a lăsat deloc amintiri 
plăcute. Sper însă ca cei care lucrează acum în Teatrul din Oradea să 
înţeleagă, să conştientizeze că sînt create nişte condiţii ca instituţia să-şi 
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ocupe locul de frunte din "mişcarea teatrală naţională". Sînt semne că unii 
nu văd, ori nu vor să vadă asta. Păcat. 

În calitate de critic sînt interesat de ceea ce mi se oferă drept produs 
finit. Ascult (ce să fac?), lamentaţiile unora şi altora, litaniile privind 

"dificultăţile" pe care le-au întîmpinat şi surmontat, dar scriu doar în funcţie 
de ceea ce văd. Criticul nu e un comerciant de indulgenţe. "Bunătatea", 

"înţelegerea", "compătimirea" etc. nu fac bine nimănui în critică. Duc la 
mărturie mincinoasă. 

E.P. : Ai avut un model printre cronicarii români, în tinereţe? (Mă rog, 
nu că ai ji bătrîn, dar mă refer la începuturi!) 

M.M.:  Cîţiva. Valentin Silvestru, Mira Iosif dintre criticii bucureşteni 
deja cu "firmă". Dumitru Chirilă căruia i-am devenit colaborator apropiat 
e un model de profesionalism, recunoscut de breaslă, chiar dacă a scris 
preponderent la o revistă "de provincie". Însă întotdeauna, Familia a fost 
considerată o revistă de ţinută şi datorită cronicii de teatru care s-a remarcat 
prin profesionalism, acurateţe, dorinţa de a surprinde cît mai mult din ceea 
ce se întîmplă în ţară. Mă simt apropiat de Alice Georgescu şi Magdalena 
Boiangiu. Simt că gîndim asemănător. O citesc cu plăcere pe Marina 
Constantinescu. Apreciez tenacitatea Cristinei Modreanu. Învăţ şi azi, chiar 
şi de la cei mai tineri decît mine. 

E.P:  Ce părere ai despre caracterul " breslei "? Despre aşa-zisele , .găşti 
teatrale

.
' '? Există ele? Nu există? Cum fimcţionează? În fond, şi cronicarii 

- criticii - sînt oameni, nu? 
M.M. : Au fost perioade agitate în interiorul breslei, mai cu seamă după 

1 989. Astăzi ele s-au mai atenuat. Rivalităţi există însă şi în continuare. 
Mă bucur că, locuind la Oradea, sînt foarte departe de ele. Există şi critici 
ce se declară "fanii" unui anume regizor, actor ori teatru. Cred că astfel se 
autoexclud din breaslă. Nu fac parte din nici o gaşcă, în primul rînd din 
motive geografice, dar şi pentru că nu-mi place spiritul de turmă. 

E.P:  Ai prieteni printre actori? Cum ţi-i alegi? Cum scrii - cînd scrii 
- despre ei? 

M.M. :  Da, însă foarte puţini. Nu cred în declaraţiile "de iubire" care 
vin după o cronică pozitivă. Sint un om sociabil, discret cu actorii, iar 
testul cronicii negative îndreptăţite e testul suprem al prieteniei. Bunăoară, 
despre Cristian Şofron, un vechi prieten, am scris adesea cu rezerve (ca să 
nu zic altfel), dar prietenia nu s-a răcit. Mi-e teamă că ne va despărţi 
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politica ! Deşi îl văd rar, mă simt apropiat de Şerban Borda. Un tînăr cu 
caracter care m-a ajutat pe plan uman, indiferent de ceea ce am scris eu 
despre el . Şerban reprezintă printre tineri o specie pe cale de dispariţie. Îşi 
ţine întotdeauna promisiunile. 

E.P : Dacă aifi director de teatru la Oradea - ce repertoriu ai propune? 
Ce Program ai " croi "? 

M.M. :  Nu mi-am dorit niciodată să fiu director de teatru, deşi au 
existat propuneri în acest sens. Aşa că nu are rost să fac exerciţii de 
imaginaţie legate de un anume "program". În plus, un program nu poate 
fi o "abstracţiune". Se face prin raportare la posibilităţile trupei, la calitatea 
publicului, la resursele financiare. 

E.P: Ce păreri ai despre teatrul românesc de azi, despre dramaturgia 
naţională, avem sau n-avem (cum susţin unii) o dramaturgie naţională, 
despre instituţia teatrală de stat sau particulară, despre artiştii noştri, cum 
trăiesc ei? 

M.M. : Trecem printr-o perioadă de declin. Stagiunea 2003/2004 a fost 
submediocră, cu puţine evenimente reale. Regizorii buni se împuţinează, 
fac şi ei concesii pentru bani, aleargă după colaborări bine plătite. Actorii 
sînt nedreptăţiţi, trăiesc dintr-o leafă mizeră, nu sînt motivaţi. 

Au apărut în vremea din urmă texte noi de teatru, dramaturgi noi care 
dau semne că încep să înveţe să scrie pentru teatru şi că nu consideră 
dramaturgia un apendice al prozei şi poeziei. Sînt jucaţi mai cu seamă de 
teatrele particulare care chiar fac succese cu ei. La Oradea nu sînt jucate 
deloc. Oare de ce? 

Instituţia teatrală suferă de o oarecare osificare. Nu înseamnă însă că 
textul de repertoriu şi-a pierdut rostul, că subvenţia e o catastrofă, că 
teatrul instituţionalizat ar fi pe picior de război cu cel particular. Important 
e ca subvenţia să fie cheltuită cu chibzuinţă, pentru proiecte artistice 
adevărate. Sînt prea multe teatre în România în care toată lumea lucrează, 
dar puţini muncesc. 

Nu cred că am asista la o degringoladă a breslei artiştilor de teatru. Am 
văzut de curînd un spectacol intitulat Forma lucrurilor, regizat de un tînăr, 
jucat de tineri, produs de un teatru particular condus de o tînără actriţă. 
M-am convins că omul sfinţeşte locul, chiar şi atunci cînd e tînăr. 

E.P : Să spunem tot: te referi la spectacolul Teatrului fără frontiere 
condus de actriţa - care a şi jucat admirabil - Mihaela Sîrbu şi al Teatrului 
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ACT. Regizor: Vlad Massaci. Un spectacol foarte bun pe care l-am văzut 
amîndoi În Festivalul Naţional. În chiar momentul cutremurului. Dar, hai 
să te mai întreb ceva. Un artist e bine să facă politică? Nu e bine? 

M.M. :  De ce nu? Un artist e în primul rînd om. Are conştiinţă. Dacă 
se hotărăşte să facă politică militantă, trebuie să aibă grijă să nu o facă însă 
şi pe scenă. E greu, dar aici se arată, între altele, adevăratul artist care-şi 
lasă sentimentele la cabină. 

E.P :  Crezi că postul de secretar literar are azi un alt loc În ierarhia 
instituţiei În cauză? Sînt interesată să aud ce gîndeşti. 

M.M.:  Secretarul literar nu mai are azi nici un rol constructiv. E folosit 
ca om bun la toate. În cel mai bun caz, face programe de sală interesante. 
Aproape nimeni nu-l mai consideră factor de decizie. Repertoriul e făcut 
de regizori, în funcţie de gusturile şi interesele lor. Aşa se face că puţine 
teatre au cu adevărat un "program teatral". 

E.P :  Ceea ce mie mi se pare o greşeală imensă . . .  Pune-ţi o întrebare 
pe care nu ţi-am pus-o şi o aşteptai! 

M.M. : Mai merită să mergi la teatru? Recunosc cu tristeţe că adesea 
mi-am pus această întrebare, tocmai pentru că sînt tot mai multe spectacole 
proaste, la care nu ader, nici ca om, nici ca critic. Sper că e doar o chestiune 
pasageră. 

E.P :  Şi eu sper! Îţi mulţumesc, Mircea. 

377 

https://biblioteca-digitala.ro



" Teatrul reflectă societatea în mişcare. 
A descifra sensul şi mijloacele care asigură 
acest dinamism intră în responsabilitatea 
oricărui mare artist. Dacă nu ne aflăm în 
posesia unei definiţii comune a teatrului, 
accep tăm, totuşi, o finalitate a lui: 
perfecţionarea umanului şi a societăţii -
definiţie posibil de detectat în cele mai multe 
dintre esteticile teatrale progresiste moderne. " 

George Banu 
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ION PARHON 
critic de teatru 

Născut în 7 octombrie 1 944, la Rîmnicu 
Vîlcea. 

1 950- 1 96 1  studii elementare şi l iceale la 
Craiova, Liceul Carol (pe atunci  Nicolae 
Bălcescu). 

1 96 1 - 1 966 Facultatea de limbă şi literatură 
română, Universitatea Bucureşti. 

1 966- 1 989 redactor, publicist comentator, 
sef de sectie la ziarul Munca din Bucureşti, 
unde au m�i lucrat şi colegii mei de facultate 
Mircea Iorgulescu, Dana Dumitriu, Mihai Cernat sau comentatorul de sport 
Mircea M.  Ionescu, absolvent al Facultăţii de filozofic. 

1 990- 1 992 redactor şef, apoi şef de secţie la cotidianul Realitatea 
românească. 

1 992- 1 996 şef de secţie la săptămînalul Expres magazin. 1 996 pînă în 
prezent redactor l a  Societatea Română de Televiziune, acum în 
departamentul numit Teatru-Film. 

Are un fiu, Ionuţ. 

"PRIETENIA ESTE O CHESTIUNE DE 
MAGNETISM ŞI DE PRO VIDENŢĂ " 

E.P :  Ne cunoaştem de mult, Bebe . . .  nu pentm mine, deci, ci pentru 
cititori, numeşte gazetele în care scrii cronici teatrale. 

I .P. : De la terminarea facultăţii şi pînă acum ( 1 966-2004), am colaborat 
constant la revistele Teatru, Scena, Teatrul azi, Familia, Ramuri, Astra, 
Contemporanul şi România literară (la acestea din urmă înainte de 1 989), 
la România liberă, la Radio şi Televiziune. 

E.P :  Toţi îşi imaginează că, mai ales după '90, cronicarii călătoresc. 
mult prin ţară şi prin lume, văd spectacole, sînt invitaţi la festivaluri 
naţionale şi internaţionale. 

I.P. :  În 1 990 am întreprins o lungă călătorie în S.U.A., la invitaţia 
prietenului cel mai bun din liceu, coleg de şcoală cu mine şi cu fratele 
meu, Ţucu, Alexandru Nicolaescu, astăzi patron în Detroit; în urma acestei 
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călătorii am scris o carte intitulată 1001 de nopţi în Las Vegas. Este un titlu 
comercial pentru un demers în egală măsură cultural şi sentimental dedicat 
unei ţări şi unui popor pe care, în ciuda "antiamericanismului", n-am încetat 
să le respect, să le iubesc. 

În calitate de ziarist şi de "microbist" (de fotbal), am bătut în lung 
şi-n lat toată ţara, toate oraşele, intreprinderi le, şantierele, minele de lignit, 
fabricile de stofă, zahăr sau armament, toate stadioanele din divizi ile C, B 
şi A. 

Ca publicist, critic de teatru sau simplu excursionist, am reuşit să pun 
piciorul pe Muntele Athos şi la Salonic, în California, Franţa, Veneţia, 
Roma, Pompei, Napoli sau Verona, în Paris şi Marsilia, în Stockholm şi 
Goteborg, în Sarajevo, Dubrovnic şi Belgrad, în Hamburg, Koln, Leipzig, 
Freiburg, Regensburg, Munchen, Niirnberg, Dortmund şi Menden, în Antalia, 
la Budapesta şi la Sofia. 

În calitatea mea de membru al secţiei române a Asociaţiei internaţionale 
a criticilor de teatru, nu am depăşit hotarele ţării .  

E.P :  Ştiu. Pe noi, membrii A1CT nu ne trimite nicăieri . . .  Unde te simţi 
cel mai bine? 

I.P. :  M-am simţit pretutindeni bine, la Piatra Neamţ, Lugoj,  Arad, S ibiu, 
Oradea, Caracal, Cluj , ori la Santa Monica, San Diego şi Hollywood, la 
schitul românesc de pe Muntele Athos ori la "Trei Ierarhi", pe plajele din 
Grecia şi Turcia, ori la "Pietricica", o tavernă pe cale de a fi înghiţită de 
valuri, la Mamaia, în faţa restaurantului "Modern". 

Dintre toate publicaţiile unde am scris, am fost cel mai legat profesional 
şi sufleteşte de revista Familia şi, mult mai tîrziu, de cotidianul România 
liberă, iar dintre confraţi de Dumitru Chirilă. 

E.P :  Dragă Bebe, te tragi. ca să zic aşa, dintr-o familie de medici: 
familia Dr.PARHON. Celebră. Cum de nu l-aţi urmat nici unul din voi, nici 
tu, nici regretatul tău frate, Ţucu (Victor Parhon) pe părintele vostru, un 
chirurg de seamă al Craiovei? Aţi devenit amîndoi critici. . .  

I.P. : Într-adevăr, cei mai mulţi dintre înaintaşii Parhonilor, în frunte cu 
academicianul C.I .Parhon, fratele bunicului, şi cu tatăl meu, acad.prof.dr. 
Ioan Parhon, au fost medici . Bunicii şi străbunicii dinspre tată s-au născut 
pe meleagurile transilvane, la Cetatea de Baltă, în timp ce, strămoşii dinspre 
mamă erau moldoveni .  Bunicul mamei era preot, bun prieten cu Creangă. 
Şi Victor (Ţucu), regretatul meu frate, şi subsemnatul am păşit din liceu 
într-o sală de operaţie, cu permisiunea eminentului nostru părinte, chirurg 
ginecolog, dar faptul nu ne-a apropiat, ci mai degrabă ne-a îndepărtat de 
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medicină. În schimb, când eram de vreo treisprezece-paisprezece ani şi eu 
şi fratele meu am jucat într-o piesă de teatru, la Casa tineretului, împreună 
cu Mihaela Tonitza, Nae Iliescu şi Valer Dellakeza! 

E.P :  Tot nume unul şi unul . . .  
I.P. :  Am ş i  acum afişul acasă. Drumul spre filologie n i  I-au deschis mai 

întîi, prea blînda şi vrednica noastră mamă care, la Iaşi, în facultate, îl 
aducea şi pe tata (ce iubire mare, între domniile lor, cu tăceri parfumate 
de teii Copoului) la cursurile lui Călinescu, apoi profesoara mea de română, 
din liceu, distinsa doamnă Despina Teodorescu, o extraordinară profesoară, 
colaboratoare a Academiei, elevă a lui Ibrăileanu căruia, se pare, i-a inspirat 
multe gînduri şi trăiri restituite mai tîrziu în Adela. Spre deosebire de 
fratele meu care, de la terminarea facultăţii şi pînă la trecerea în eternitate 
a parcurs traseul unui excepţional critic, de o indubitabilă competenţă şi 
moralitate profesională, calităţi care i-au adus, însă, doar un (aproape) 
tardiv Premiu de excelenţă, eu am făcut mai întîi gazetărie "la sînge" cu 
1 5  zile de "teren" pe lună şi am păşit mai sfios în critica de teatru, unde 
revista "Familia" mi-a fost cea mai apropiată. Acolo am avut cea mai 
frumoasă rubrică, "Cronica rolului" (o iubesc şi astăzi şi-mi pare rău că n
am adunat acele materiale, sau cîteva din ele, într-o carte), tot acolo am 
scris şi cele mai importante cronici de film şi de artă plastică. 

E.P :  Cum vezi tu teatrul românesc de azi? Ce avem ? Ce ne lipseşte ca 
să mai putem vorbi de evenimente teatrale? 

I.P. : Avem mari regizori, mari actori, mari scenografi, dar evenimente 
teatrale cum a fost acel Hamlet, semnat de Vlad Mugur sunt nejustificat 
de rare, iar teatrele care au făcut istorie, cele din Piatra Neamţ, Craiova, 
Cluj-Napoca, "Bulandra", "Mic", "Odeon", Naţionalul bucureştean, ca să 
mă refer doar la cîteva dintre ele, sunt adeseori strivite de trecutul lor 
devenit "mitologie". 

E.P: Am trăit cu toţii, in lumea noastră teatrală, ani şi experienţe pe 
care unii tineri le socotesc azi imposibile. Azi, că sintem liberi, oare avem 
un teatru pe măsura libertăţii de care, har Domnului, beneficiem ? 

I .P. :  Prin anii '70, nu-mi imaginam un teatru fără cenzură, o artă fără 
politruci, ori un spectacol bun fără curajul de a lovi în sistemul politic 
opresiv sau a sugera o atitudine de protest în faţa totalitarismului, 
oportunismului, demagogiei ş.a.m.d. Din păcate, acum, în democraţie, puţini 
dramaturgi, regizori, oameni de teatru încearcă să ţină pasul cu "pulsul" 
secolului şi al mileniului în care trăim. Iar unii confundă pulsul cu 
epigonismul. 
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E.P :  Cum te împaci cu colegii de breaslă? 
I .P. : Suntem vecini de fotoliu la teatru, la festivaluri, la colocvii şi 

lansări de cărţi, în trenuri şi autobuze (foarte rar în avioane), ba chiar şi 
la cîte un cocktail sau o aniversare. 

E.P :  Doar atît? Nu cred. Vorba e că nu ţi-ai pierdut umorul. Ani de 
zile ai scris cronici teatrale - acum lucrezi în televiziune, tot pentru teatru. 
Cum e să conduci o echipă tehnică, să fi/mezi, să .. dai pe post " 

comentariile? 
I.P. :  Prin totul se deosebeşte munca din presa scrisă faţă de aceea din 

televiziune. Prima îţi aparţine integral, chiar dacă, pe alocuri, tipografia şi 
corectura mai "colaborează" nefericit cu autorul articolului. Cea de-a doua 
este, în general, o muncă de echipă, condiţionată de calitatea echipei, dar 
şi de "şefii" care trebuie "să aprobe", de resursele financiare etc. Aşa se 
face, de pildă, că în timp ce ţie îţi trebuie trei ani ca să reuşeşti să înregistrezi 
acel Hamlet conceput de regretatul Vlad Mugur, sau baţi zadarnic la uşi ca 
să preiei Unchiul Vanea, de la "Bulandra", intră în lucru rapid, peste noapte, 
un spectacol modest cu Patima roşie ori un musical cu eterna şi fascinanta 
Nota zero la purtare. Prima mea dragoste, presa scrisă, n-a fost niciodată 
ameninţată de trădări, deşi succesele redacţiei noastre, cum au fost preluările 
spectacolelor cu Hamlet, Slugă la doi stăpîni şi Aşa este (Dacă vi se pare), 
în regia lui Vlad Mugur, sau transmisia în direct, la Festivalul Naţional 

"I .L. Caragiale", cu Electra, în regia lui Mihai Măniuţiu, sau filmele despre 
festivalurile de la Sibiu, Arad şi Bucureşti, la care am lucrat, sau unele 
reuşite ale colegilor mei din Televiziune m-au bucurat foarte mult. 

E.P : Un critic - mai ales cînd conduce şi festivaluri sau jurii îşi face 
şi duşmani, nu? 

I .P. :  Nu ştiu dacă am duşmani, dar cred că am pierdut unele prietenii, 
fie în urma unor materiale pe care le-am scris, fie prin deciziile pe care le
am luat ca membru în diferite jurii ori ca selecţioner al unor festivaluri, aşa 
cum au fost acelea de la Arad, din ultimele trei ediţii, ori de la Bucureşti, 
ediţia din octombrie 2004. 

E.P :  Dar ştiu foarte bine că ai şi mulţi prieteni - mă număr printre 
ei. Eşti o fire foarte prietenoasă şi, ca oltean nu e de mirare, te simţi bine 
în Ardeal. De vină sînt şi strămoşii tăi paterni, cum văd. 

I.P. :  Am prieteni minunaţi, şi la Craiova, şi la Oradea, la Sibiu, la 
Piatra Neamţ sau Reşiţa, la Cluj ,  la Alba Iulia ori la Constanţa, la Detroit 
şi New York, la Goteborg şi la Paris, dar nu numai acolo. Nu aparţin doar 
lumii teatrului. De pildă, la Goteborg, voi sta la familia Ionel, prieteni de 
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treizeci de ani, ea medic stomatolog, el inginer la "Volvo". La Menden, în 
Germania, am locuit Ia o familie minunată, el indian, ea nemţoaică, dar nu 
oameni de teatru. Prietenia este o chestiune de magnetism şi de providenţă! 
Nu ştiu ce şi cît am reuşit, nu pot spune dacă am prieteni mulţi sau puţini. 
Cel mai mult mi-aş fi dorit ca în "capul listei", în fruntea celor mai buni 
prieteni să se fi aflat fiul meu ! 

E.P :  După cum îl cunosc se şi �flă, aşa că n-ai de ce să te îngrijorezi! 
Dar revin. Ca director şi unic selecţioner al Festivalului Naţional 

" I.L. Caragiale ", cum ai fost, de pildă, anul acesta, răspunzi de selecţie -
ar, se ştie că teatrele neselecţionate, directorii lor, se supără, nu? 

I.P. :  Mai întîi presiunile au înfăţişarea dorinţelor şi a rugăminţilor. 
Cînd apare programul de la tipar, încep reproşurile, criticile, invectivele, 
ameninţările şi "divorţurile". Chiar dacă mai pierzi o prietenie, important 
este să nu greşeşti cu bună ştiinţă şi să nu pierzi respectul faţă de tine. 

E.P : Aştept de la tine o carte . . .  
I .P. :  Mă bucur să-ţi spun că  vei primi această carte poate chiar înainte 

ca gîndurile acestea să vadă lumina tiparului în cartea ta. Se numeşte 
Pragul iubirii. O carte despre viaţa scenei şi scena vieţii. O carte despre 
pasiunea ori patima sălii de teatru. O carte despre spectacolul halucinant 
al morţii celor mai dragi fiinţe. O carte despre "cîinele vieţii mele" şi 
despre omenia cîinilor, în general. O carte despre regele fotbal. O carte 
despre memorie ca o eternă copilărie şi poate o anticameră a morţii . O 
carte atipică, nici jurnal, nici ficţiune, nici eseu şi, cu atît mai puţin, o 

"carte de teatru". Ţie, Vetuţa, pot să-ţi spun, însă, la ureche, pentru că ştiu 
că o s-o citeşti : nimic din tot ce se întîmplă între paginile ei, între 
personajele ei, între simţirile ei, nu este străin de lumea teatrului şi de 
lumea pe care, în clipa cînd eşti decis să o descifrezi, să o pricepi, să o 
iubeşti ori să o urăşti, ajungi să o percepi ca pe un extraordinar spectacol. 

E.P : Frumos. Mă bucur mult de reuşitele prietenilor. De altfel tu ştii 
foarte bine ce se întîmplă în teatrul românesc. Crezi În generaţia de regizori 
care se afirmă acum? 

I.P. :  Cred enorm în cîţiva regizori tineri, ca Gianina Cărbunariu, Ana 
Mărgineanu, Radu Nica, Vlad Massaci, Sorin Militaru, deci mai tineri 
decît Claudiu Goga, Radu Afrim şi Teodora Herghelegiu. Ce mă 
impresionează cel mai mult la aceşti tineri? Năzuinţa lor, în bună parte 
reuşită, de a deveni regizori adevăraţi rară să păşească pe "aleile" sfinte 
numite Ciulei, Mugur, Pintilie, Penciulescu, Esrig, Purcărete, Tompa, 
Măniuţiu, Tocilescu, Dabija ş.a. 
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E.P :  Dar dramaturgie naţională mai avem? Că şi de existenţa ei se 
îndoiesc nu puţini . . .  

I .P. :  Avem foarte puţini dramaturgi confirmaţi sub luminile rampei, 
deşi numărul textelor apărute după 1 989 nu este neglijabil. Spectacolele 
eveniment sunt rare (Hamlet, Unchiul Vanea, Creatorul de teatru, Nunta 
însîngerată şi Romeo şi Julieta, Electra, Doctor Faustus şi Exact în acelaşi 
timp; Poate, Eleonora; Titus Andronicus, Phaedra, Decameron 645, 
Danaidele, Cumnata lui Pantagruel, Cum doriţi sau Noaptea de la spartul 
tîrgului şi alte cîteva, printre care şi Regele moare, semnat de Adriana 
Grand şi Victor Ioan Frunză. În majoritatea lor zdrobitoare, spectacolele 
modeste apar ca ciupercile după ploaie. N-o să le găsiţi în anchete şi 
clasamente. Ori o să asistaţi la adevărate "lovituri de teatru", potrivit cărora 
spectacole ca Apus de soare şi Maşinăria Cehov, de la Naţionalul 
bucureştean, figurează la capitolul "cel mai bun spectacol". Fără comentarii .  

E.P :  În ultimii ani s-au scris şi s-au tipărit numeroase cărţi despre 
teatru, s-au tradus: studii monografice, jurnale de călătorie, impresii, eseuri, 
interviuri, etc. , dar şi volume de Teatru propriu-zis . . .  Faţă de anii '70- '80 
e un progres . . .  

I.P. :  Apariţiile editoriale teatrale s-au înmulţit după '89, fapt îmbucurător, 
dar neînsoţit de veritabile evenimente, privind studiul evoluţiei artei 
spectacolului după această dată. 

E.P :  Cum mai arată teatrul din lumea largă? 
I.P. :  În S.U.A., Franţa, Germania, Suedia am văzut spectacole şi mai 

bune şi mai rele. Cîndva, la Goteborg, prietenii mei români pe care îi 
vizitez o dată la patru-cinci ani, m-au întrebat : "Care spectacol cu Trei 
surori este mai bun, cel pe care l-ai văzut aici, în Suedia, sau cel de la 
Bulandra, realizat de Alexandru Darie?" Am răspuns că de preferat este să 
vezi spectacolul Bulandrei, dar în ambianţa foarte elegantă şi civilizată de 
la Goteborg, cu publicul foarte educat, civilizat şi respectuos pe care l -am 
întîlnit acolo, la teatru şi la operă, unde în pauză, la aşa-zisele "bufete" din 
foaiere, te poţi simţi mai bine ca la Capşa. 

E.P :  Ştiu. Am fost şi eu la Weimar şi am văzut, la teatru, un spectacol 
(cam lung şi cam plicticos) " Perycles ", dar atmosfera de care vorbeşti 
exista. Şi ne-am simţit bine. Mai ales că, printre fotografiile de pe pereţii 
foaierelor, am văzut şi unele din spectacolele semnate de regizoarele Sorana 
Coroamă Stanca şi Nicoleta Taia. Dar poate ajungem şi noi să oferim 
asemenea condiţii, nu? Prin anul 2900, nu? 
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I.P. :  În 2900, teatrul va exista doar pe calculator şi în muzee! Asta, cu 
condiţia de a mai exista "eterna şi fascinanta" specie umană . . . .  

E.P. :  Ce crezi despre povestea cu găştile criticilor. Dar cu ideea că  nu 
toţi criticii ar fi oameni de caracter cum te împaci? 

I.P. :  Nu există breaslă fără oameni lipsiţi de caracter. 
E.P. :  Ce anume te atrage mai ales într-un spectacol? 
I.P. : Text, regie, interpretare, ambianţă scenografică, muzică ŞI, mai 

înainte de toate : EMOŢIE. 
E.P. :  Te interesează să ai păreri neapărat originale, insolite asupra unui 

spectacol? Te deranjează că părerile, opiniile tale despre un spectacol coincid 
cu ale altor colegi? 

I.P. :  Mă bucură cînd constat că punctele de vedere coincid, dar ador 
faptul de a avea un alt punct de vedere, fără ca treaba asta să devină un 
scop în sine, aşa cum se întîmplă astăzi cu mulţi colegi de breaslă. 

E.P. :  La Festivalul Naţional "I.L.Caragiale" au fost destul de multe 
teatre din provincie, sau, să spun mai bine, din toată România. . .  fapt 
îmbucurător, nu? 

I.P. :  La Festivalul Naţional "I .L. Caragiale", unde am fost "selecţioner 
unic" (sintagmă "moştenită", nu inventată de mine), cele mai valoroase 
spectacole au aparţinut provinciei şi unor teatre "independente" însufleţite 
de artişti foarte tineri. 

E.P. :  Mai avem vedete? 
I.P. :  Vedetele sufletului meu sunt "clădi te" pe un uriaş respect, în timp 

ce vedetele care se bucură acum de popularitate şi bani sunt acelea "vânate" 
sau "răsfăţate" de o mediatizare sufocantă. Nefericirea termenului sau 
absurditatea lui fac, de pildă, ca şi Olga Tudorache şi Vaii Vijelie sau 
Adrian copilul minune să fie "vedete", nu-i aşa ? 

E.P. :  Ei, nu chiar, dar oricum, cei cu manelele se lăfăie, aş zice pe 
ecranele unor televiziuni, pe cînd marii artişti pot fi văzuţi mult mai rar. 
Ce calităţi crezi tu că trebuie să aibă un bun cronicar dramatic? 

I.P. :  Importante sunt discernămîntul ,  cultura, integritatea, un bun con
trol asupra orgoliului şi, mai ales, să devină tot mai înţelept odată cu anii, 
fără a îmbătrîni sufleteşte. Mai mult de jumătate din criticii noştri au 
îmbătrînit sufleteşte. 

E.P. :  Nu e cazul tău, deci să ne bucurăm! Îţi mulţumesc, Bebe. Ne 
vedem curînd, la Oradea, parcă, nu? 
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Şerban Foarţă 

Sfaturi practice 
N-o fă pe nebunul: 
pune-ţi femeia 
(cît nu-i vine toamna) 
la treabă, cu unul 
ce-o face, -n Nemeia, 
pe leul; iar perna 
împarte-o cu doamna 
Hydră din Lerna! 
A ltminteri, nu-i cazul 
să vînturi Caucazul 
pleşuv, după vulturi 
şi alte jivine 
semidivine 
şi nesătule, 
ce n-au loc pe pulturi. 
ia-n locaţie bovine, 
iar bălegarul 
vinde-! cu carul, 
cui n-are destule 
îngrăşăminte, -
căci ni se schimbă 
(mai mare jena!) 
glia-n coclaur. 
Scoate-ţi din minteg 
greaca veche, ielena 
iepocii de aur,· 
ia-ţi un centaur ca alde Chiron, 
să te-nveţe o limbă 
mai neolitică, -
şi intră-n politică, 
domne baron 1 

Dilema veche, 2005 
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LES AMIS DES MES AMIS 

Dacă Luca Piţu e prieten cu Marcel Petrişor şi el este puţin prieten şi 
cu mine, cu noi, cu familia Pop, atunci se face că Luca Piţu - a cărui "glie 
mintală a fost generos însămânţată" - cum ar zice el însuşi - ne este, dacă 
nu prieten, aşa, un fel de amic. Încît dac-o trece odată indiferent pe lîngă 
noi, o să-I acuzăm de uituceală sau de "uite-1 şi pe ăsta, e mare, nu ne mai 
cunoaşte". Lucru care nu s-a întîmplat cu Şerban Foarţă, de pildă, că tot 
a fost el subiect de discuţie între Marcel şi Luca. Pe cînd era, scurtă vreme, 
director la Naţionalul timişorean şi cînd, aflîndu-ne noi prin anii ' 90 la 
alegerile UNITER la Bucureşti, m-a luat de mînă (auzind că-s bănăţeancă 
de-a lui, aşa cum stăteam noi de vorbă în hol) şi mi-a zis, cu aerul cel mai 
firesc din lume: hai, dragă, spune-mi şi mie cine-s ăştia, lămureşte-mă, să 
ne sfătuim cu cine votăm. Am tras o porţie de rîs împreună şi ne-am pus 
pe smîngălit buletine de vot, adică pe tăiat pe cei ce erau în plus pe-acolo, 
cum se întîmplă de obicei . . .  Am avut senzaţia că ne cunoaştem de mulţi 
ani, cu toate că atunci ne vedeam pentru prima oară la feţe. Ah, dar n-am 
uitat, cum aş fi putut ! - că Şerban a fost studentul preferat şi este prieten 
bun cu Domnul profesor Gh.Tohăneanu, fostul meu profesor şi într-un fel 
chiar văr (auzi, văr cu Dl.Tohăneanu, cu Tohi, cum îi spuneam noi adoratului 
profesor), el fiind căsătorit cu regretata Rodica, profesoară de limba franceză 
- şi verişoara primară a socrului meu . . .  Atunci ar fi un fel de unchi, nu
i aşa? Noi ne socoteam, cu Rodica, pur şi simplu rude. Simplu, fără grade . . .  
Păi dacă cei doi erau prieteni, se părea că era şi prietenul nostru. Dar 
Şerban Foarţă habar n-avea. 

Aşa că, răsfoind iar şi iar Însemnările magistrului din Cajvana, pe 
care, din ' 92 încoace le tot citesc şi recitesc cu aerul că atunci le văd 
pentru întîia oară, ceea ce îmi dă de gîndit, ori sînt eu uitucă rău, ori au 
ele o prospeţime care le face mereu "ca nou-nouţe" (nu ca voi-vouţe), dau 
şi peste alţi amici, prieteni şi cunoştinţe, încît risc să cred că mă aflu în 
faţa "cărţii cu prieteni" a lui Fănuş Neagu. Riscă el, Luca Piţu, fiindcă nu 
ştiu dacă-i place au ba Fănuş. Mai degrabă nu. Văd că Luca se duce în 
vizită pe la prietenii mei, artiştii Dana şi Emil Coşeru, ea balerină subţirică 
şi mignonă, el actor de primă mărime la Naţionalul ieşean, dragi amici 
care - am descoperit şi înainte şi după '90, gîndesc ca noi despre tot ce 
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ni se întîmplă şi nu ni se întîmplă şi pe care-i văd din doi în doi ani, la 
Săptămâna teatrului scurt şi din vară-n vară cînd, trecând cu maşina spre 
Franţa, mă sună, să ne vedem un ceas în holul hotelului la care le rezerv 
locuri. Halal prieteni, îmi zic, dacă nu ajung niciodată pe la noi, dar ei sînt 
mereu grăbiţi, or invocă graba ca să nu ne deranjeze, pasămite . . .  

Iată ce mai aleg din JURNALUL lui Luca Piţu - şi jur că mă opresc, 
altminteri îl recitesc a treia oară şi chiar nu vreau, că pare "lectură 
obligatorie" (îl mai las pentru la anul, cu celelalte Doxe, erosuri, breviare 
şi nebunii curente din raftul lor). 

8 martie, 1 982 

"La Piatra fui şi MUŞTELE sartriene revăzute, unde regizorul a construit 
suficiente aluzii la prezentul spectatorilor: odiosul cuplu regal, 1 5  de 
dominaţie egisto-clitemnestriană, atmosfera de suspiciune şi abulie. Iar 
regizorul e însuşi Laurenţiu Ulici." 

Îmi vine foarte greu să mi-I imaginez suferind, pe Marcel Petrişor. Pare 
cel mai sănătos şi robust om din lume, un ţăran despre care, auzindu-1 cum 
vorbeşte franţuzeşte, ai fi tentat să exclami: "Doamne, ce seamănă franţuzul 
ăsta cu un ţăran de la noi din Ocişor." 

Conversaţia cu el e faină, ăsta e cuvîntul lui, firească, fără sofisticăraie; 
el ascultă, întreabă, răspunde. Îşi aduce aminte de una şi de alta, comentează 
ce vede şi ce aude, nu vine, cum îi ştim pe unii, cu fişele de lectură la el 
să-ţi arate, vezi Doamne, cît a citit el şi cîte ştie. Marcel ştie multe, dar 
descoperi asta numai dacă vrei tu sau dacă vrea el. Cu el, ca să te placă, 
sau măcar să-ţi accepte compania, pentru scurtă vreme, să fim bine înţeleşi, 
trebuie să te porţi firesc, să nu-ţi dai ochii peste cap şi să-ţi etalezi rapid 
cunoştinţele. Simte el dacă eşti de omenie au ba. Cred că omenia îi place 
mai mult şi mai mult la semenii lui. 

Aşa că n-am zis nimic azi vară cînd, uitîndu-se spre mine, grupul 
nostru nefiind prea mare, trei, patru, cinci persoane, între care prietena noastră 
comună, pianista Dana Borşan, mi-a zis cu aerul cel mai firesc din lume: 

"mă, da ce rocie - ardeleneşte pentru rochie - faină ai pă tine." După care 
eu, neobişnuită să observe lumea cu ce mă îmbrac, m-am întors să văd cu 
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cine vorbeşte. "Cine, eu?" - am zis mirată - da' cum de te uitaşi la rochia 
mea? A, că-i mov . . .  " Şi de-aici am început să rîdem noi, amintindu-ne 
bancul cum e cu doamnele care se îmbracă în mov. Nu-l ştiţi? 

Se zice că o doamnă trecută de patruzeci de ani şi foarte sobră, se duce 
la croitoreasă şi o roagă să-i facă o rochie. O întreabă ce culoare i-ar 
merge. "Ce vreţi dumneavoastră" - răspunde croitoreasa. "Să fie roşie"
propune doamna. "Roşie?" - se miră croitoreasa? Păi roşu poartă zălhitele 
astea tinerele." 

"Atunci portocalie" . "Portocalie?- se miră ea. Vreţi să vă 
ia drept revoluţionară din Ucraina sau vreo democrată de-a lui Băsescu?" 

"De ce nu?" - răspunde doamna. Da' hai să schimb, să fie mov." 
"Mov?" 

- sare croitoreasa. "Dar asta e culoarea curvelor, iar dumneavoastră păreţi 
o femeie serioasă." 

"Bine", răspunde doamna din ce în ce mai tristă. "Atunci 
faceţi-o neagră." 

"Aşa da! " - îi răspunde triumfătoare croitoreasa. "Numai 
- spune timid doamna -, numai să-i puneţi puţin mov la guler şi la mîneci." 

Poveştile lui Marcel despre călătoriile lui prin lumea largă sînt fabuloase, 
pline de amănunte, de curiozităţi, de întîmplări neverosimile, dar greu de 
uitat. Stă cu pipa lui, formidabila lui pipă în gură, pufăie şi povesteşte, iar 
noi toţi rămînem cu gurile căsca te . . .  

Mai ales cînd ne povesteşte întîmplări fabuloase cu Petre Ţuţea, nu 
mişcăm în front. Au fost buni prieteni, au înfruntat multe împreună în anii 
de sărăcie lucie şi tăcere obligatorie (ai comunismului victorios). Marcel 
a stat lîngă bătrînul filosof pînă în clipa cea din urmă. Dar cel mai mult 
şi mai mult îi place lui Marcel să vorbim despre Puiu (Ovidiu) Cotruş, 
unul din cei mai buni prieteni ai lui, o prietenie exemplară, de-o viaţă. l
am ascultat o dată pe el şi pe Tuţu (Dumitru) Chirilă vorbind despre Puiu. 
Erau amintiri amestecate, cu salturi în timp, dar avea atîta căldură în glas 
şi unul şi altul, încît m-au făcut invidioasă că eu l-am cunoscut mai puţin 
pe domnul Cotruş. Întîlnirile noastre la revista Familia şi în afara redacţiei 
fiind cu totul întîmplătoare dar greu de uitat: vorbele lui graseiate şi 
divagaţiile lor pline de farmec, indiferent dacă vorbeau despre Dostoievski, 
despre Mateiu Caragiale sau despre întîmplări recente, erau atît de 
interesante, încît nu te mai săturai ascultîndu-i. În discuţiile lor apărea 
mereu numele Deliei, iubita şi fidela lui soţie, care locuia Ia Timişoara. 
Frumoasă, delicată, inteligentă, ca a fost cea mai tînără asistentă (şi) a 
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soţului meu, Alexandru Pop, Ia Facultatea de Chimie. Cineva, nu mai ţin 
minte cine, a îndrăznit o dată, s-o compare pe Delia cu Penelopa: di.Cotruş 
i-a răspuns mijindu-şi ochii negri strălucitori : vrei să-mi spui oare indirect 
că eu aş fi Ulise? Şi a rîs sorbind uşor din paharul cu vin roşu. 

Marcel ne-a dăruit cea mai nouă carte a lui, Cei din Aciua (Editura 
Vremea, 2004). Ce titlu, mi-am zis. Aciua sună ca Macondo . . .  De fapt este 
povestea fermecătoare a babei Rafila din Criştior (pe copertă baba, dacă ea 
o fi, e o tînără frumoasă cu privirea senină, îmbrăcată în costum naţional 
şi ţinînd în mîini fotografia unei tinere fete). Rafila se duce cu "cocia" 
încărcată de bunătăţi să-şi viziteze fiica, pe Raveica, la Aciua, unde a dat-o 
noră "după un popă". Peripeţiile însă sînt multe: furtul unei furgonete cu 
aur, apariţia dintr-o altă lume printre valahii din Biharia a contesei Halaky; 
vorbele înţelepte le întrec însă şi astea sigur sînt ale lui Marcel :  "Aurul 
meu e sănătatea şi mintea pe care le am" sau "Goală am venit pe lumea 
asta şi goală vreau să mă întorc şi în cealaltă, între cele patru doşte ale 
copîrşeului"; şi mai toate referirile la Criş, Criştior, la Moma, Oradea, 
Beiuş, Gurahonţ, Dezna sau Arad, îmi fac mare plăcere. De-ar fi să-i spun 
ceva în grai bine ştiu de pe la noi i-aş spune lui Marcel, cu vorbele unui 
personaj din cartea lui "măi, da' nici nu m-am nădăit că ştii să povesteşti 
atît de frumos". 

N-are strop de ură pe cei care I-au închis atîţia ani. Poate de aceea mi
e greu să-mi imaginez cum a suferit şi-mi place mai mult să mi-I imaginez 
cum stă la taifas cu Ovidiu Iuliu Moldovan - cu care e vechi prieten. 

Şi totuşi, Marcel Petrişor a stat în FORTUL 13 ,  înspăimîntătorul fort 
1 3 , din Jilava . . .  celulă de unde puţini mai apucau să vadă lumina soarelui. 

Iată ce spune el în finalul cărţii :  "neavînd curajul să-ţi mărturiseşti 
crezul, faptele politice, lumeşti, istorice . . .  n-ai curajul să le dezvălui nici 
pe cele din adîncurile tale . . .  Dar cine-şi cunoaşte adîncurile şi are şi curajul 
să le sondeze? . . .  " 
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" Eu am învăţat de la Brook un lucru 
extraordinar: că, de fapt, în orice limbă există 
două nivele, unul al înţelegerii imediate, al 
înţelegerii a ceea ce fnseamnă cuvintele şi 
altul, care este un alt nivel, al muzicii de 
dedesubtul cuvintelor. De exemplu, eu  
niciodată nu-mi pun casca la un  spectacol în 
limbă străină pentru că nu mă interesează să 
ascult naraţiunea la nivel imediat, ci vreau să . 
văd ce se fntîmplă la alt nivel. La actori vezi 
imediat, îmi dau seama unde un actor este 
bun sau unde nu e bun. Fără să înţeleg nimic 
din limbă. E ceva care vine din cu totul alt 
criteriu. " 

Andrei Şerban ( 1 955): 
Andrei Şerban sau Întoarcerea acasă 
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DANA BORŞAN 
solist concertist, 
profesor universitar 
la Conservatorul de 
Muzică din Bucureşti 

S-a născut la Cluj ,  la 9 august, 1 957. 

Studii: 
1 964- 1 976: Liceul de Muzică din Cluj

Napoca; 
1 974: cursuri de măiestrie cu prof.Helene 

Boschi în cadrul Seminarului Internaţional de Muzică de la Weimar; 
1 976- 1 980: Universitatea de Muzică din Bucureşti (fost Conservatorul 

de Muzică "Ciprian Porumbescu" - clasa prof.Gabriel Amiraş, discipol al 
celebrului profesor Heinrich Neuhaus, la Moscova; 

1 98 1 - 1 982 :  studii post-universitare de specializare sol istică l a  
Universitatea de muzică din Bucureşti; 

1 992: bursă oferită de Academia de vară Mozarteum din Salzburg, la 
cursurile de Măiestrie pentru pianişti concertişti şi la cursul de Metodica 
predării pianului, susţinute de prof.Hans Leygraf; 

2002 : susţinerea tezei de doctorat cu titlul "Concertele pentru pian şi 
orchestră de Wolfgang Amadeus Mozart - Imagine şi realizare" (sub 
conducerea prof.univ.dr.Grigore Constantinescu); 

Premii nationale şi internationale : Premiul I la concursuri naţionale 
pentru elevi şi studenţi în anii 1 972, 1 973, 1 976, 1 979, 1 982; Premiul 
pentru "artă interpretativă" oferit de Uniunea Criticilor Muzicali din 
România "Mihail Jora"; Premiul revistei "Actualitatea muzicală" pentru 
activitatea solistică, 1 997; Premiul II şi Medalie de Argint la Concursul 
Internaţional "Robert Schumann" - Zwickau, Germania - 1 977; Diplomă 
specială la Concursul Internaţional "Beethoven" (locul 7 din 1 40 de 
participanţi) - Viena, 1 985; Diplomă specială la Concursul Internaţional 
"Chopin" - Varşovia, Polonia - 1 975 ; 

Activitate concertistică: colaborări frecvente şi constante cu toate 
orchestrele din România: Orchestra Naţională Radio, Orchestra de Cameră 
Radio, Filarmonica "George Enescu" din Bucureşti, filarmonicile din Cluj-

392 

https://biblioteca-digitala.ro



Napoca, Iaşi, Braşov, Timişoara, Tîrgu-Mureş, Oradea, Arad, Satu-Mare, 
Sibiu, Bacău, Botoşani, Constanţa, Ploieşti, Craiova; 

Turnee peste hotare: concerte şi recitaluri în Germania, Franţa, Cehia, 
Slovacia, Italia, Anglia, Ungaria, Rusia, Bulgaria, Spania 

Participări la festivaluri internationale: 1 973 : Festivalul internaţional al 
orchestrelor de tineret, Aberdeen, Scoţia - solistă a orchestrei din România; 
1 99 1 : Festivalul Europa încotro, Faenza, Italia - recital de pian; 

Colaborări cu dirijorii români: Cristian Mandeal, Horia Andreescu, 
Ludovic Bacs, Emil Simon, Ion Baciu, Ilarion Ionescu-Galaţi, Ovidiu Bălan, 
Petre Sbârcea, Iosif Conta, Mircea Cristescu, Mihai Brediceanu, Remus 
Georgescu, Gheorghe Costin, Vlad Conta etc. şi străini : Manfred Ramin, 
Jochen Wohner, Otakar Thrlik, Emil Tabakov, Cristoph Adt, Sheldon 
Morgenstern, Jim Wang, Antal Jancsovics, Amaut-y de Closed, Alfonso 
Sauro, Tadeo Nakajima, Corneliu Dumbrăveanu, Karolos Trikolodis, Rich
ard Vardigans, Alexis Hauser, Alexandru Lăscae etc. 

Înregistrări : peste 1 000 de minute existente în Fonoteca Radiodifuziunii 
Române; 

Discografie: concerte de Mozart, Hans Wolf, Franz Liszt, Robert 
Schumann, Ernest Chausson 

Participări la concursurile internationale: Concursul internaţional "Dinu 
Lipatti", Bucureşti, 1 997-2002; Concursul internaţional Jeunesse Musi
cale, Bucureşti, 1 998-2000; Concursul internaţional de muzică de cameră 
franceză, Guerande (Franţa), 1 998; Concert de muzică franceză pentru 
pian, Guerande (Franţa), 1 999 

Participări în juriile concursurilor nationale: Concursul naţional "Mihail 
Jora", Bucureşti, ediţiile 1 994, 1 997, 1 999; Olimpiada şcolară (faza 
naţională) Timişoara, 1 995; Concursul Fundaţiei Yamaha, Bucureşti, 2002; 
Concursul de pian de la Braşov, 1992, 2004; Concursul de duo - Bucureşti, 
1 999 (Fundaţia "Excelsior"); Concursul "Ina Macarie", Bucureşti, 200 1 ,  
2004; 

Cursuri de măiestrie organizate anual la Arad ( 1 993 - 1 997) şi Oradea 
(din 1 997): Mulţi studenţi pregătiţi la clasa de pian a conf.univ. Dana 
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Borşan au obţinut numeroase premi i  la concursuri le naţionale ş i  
internaţionale de pian ( I l  distincţii internaţionale, 1 O premii naţionale) şi 
au o susţinută activitate concertistică pe scenele de concert din România 
şi din străinătate. Cele mai cunoscute nume sînt: Toma Popovici, Silvia 
Ciorbaru, Csiki Boldizsăr, Maria Sclena Pop, Amalia Bonciocat, Carmen 
Rotaru, Roxana Buga, Alexandra Costin, Ioana Delioran, Raluca Ouatu, 
Rebeca Omordia etc. 

"EU CRED CĂ UN INTERPRET ÎŞI DĂ 
DOCTORATUL CU FIECARE CONCERT" 

E.P:  Dragă Dana, te-am ales şi pe tine, din afara breslei teatrale, să 
stăm de vorbă dintr-un motiv lesne de înţeles: şi tu, ca de altfel şi Dl.Iosif 
Herţea şi Harry Tavitian sunteţi, în multe feluri, apropiaţi de teatru, aţi 
colaborat ca muzicieni, cu artiştii dramatici, v-aţi apropiat de scenă şi de 
oamenii ei, ce mai, aţi fost parte în spectacole de poezie şi în recitaluri de 
poezie (tu şi Harry) şi în spectacole dramatice de anvergură (Iosif Herţea). 

Şi, nu în ultimul rind, recunosc, de toţi trei mă leagă sentimente de 
prietenie. . .  Aşadar. . .  

lată prima întrebare pe care ţi-o adresez. Ea sună aşa: cum a inceput 
fetiţa Dana Borşan să cînte la pian? Cine din familia ta şi-a dat seama că 
ai talent? 

D.B. :  În primul rînd vreau să-ţi mulţumesc pentru prietenia ta, a voastră, 
şi pentru interesul pe care-I arătaţi tu şi soţul tău, de ani de zile mie şi 
muzicii mele . . .  

De altfel în Oradea, unde am cîntat de mai multe ori (şi unde am şi fost 
angajată ca pianist-solist la Filarmonică) am cîţiva prieteni buni - să-i 
numesc pe Sanda şi Ducu Bălăneanu, pe Carmina Popescu, pe Sanda şi 
Mihai Dăncescu, pe 1 van Deneş, pe Cornel Cristea . . .  

E.P : Am făcut împreună cîteva spectacole in cadrul Teatrului de poezie 
cu Cristina Şchiopu, cu Leopoldina Bălănuţă . . .  Spectacolele de poezie in 
care muzica pe care o făceai tu - Beethoven, Chopin, Mozart, Schumann 
ş.a. - nu era de fundal, ci parte anume gîndită din spectacol. Ea împlinea, 
rotunjea, augmenta emoţia trezită de rostirea poeziei . . .  

La Bucureşti a i  făcut parte dintr-un foarte reuşit spectacol al Leopoldinei 
Bă/ănuţă, a cărui prezentare o făcea, cu măiestrie, regretatul Iosif Sava. 

D.B . :  Da, aşa este. Prezenţa lor mă stimula şi mă obliga. D-na Bălănuţă 
avea un fel unic, electrizant de a rosti versurile. Cu Dl.Sava aveam o 
relaţie profesională specială. 

394 

https://biblioteca-digitala.ro



E.P. :  L-am auzit lăudînd talentul tău robust, perfecta ta muzicalitate şi 
deplîngînd absenţa unui impresar care să se ocupe atent şi profesionist de 
turneele, de evoluţia ta în străinătate. 

D.B. : Poate avea dreptate. Cred că avea dreptate, dar hai să ne întoarcem 
la prima ta întrebare, aceea cu fetiţa Dana Borşan. 

Aşadar. .. Mama mea (profesoară universitară la Facultatea de 
Matematică din Cluj-Napoca - n.n. ) cînta la pian. Ea ar fi dorit să urmeze 
Conservatorul, dar a urmat Matematica. 

E.P. :  Fiindcă o cunosc bine pe Lia, mama ta, o femeie fină, blîndă, 
plină de umor, cred că ar fi fost o pianistă bună . . .  deşi, dacă mă gîndesc 
la Grigore Moisil, văd că şi matematicienii pot fi spirite ludice, oameni cu 
fantezie şi umor. Aşa că, iat-o pe Lia, profesor de matematică, având 
numeroase date ale unui spirit umanist, mai degrabă. 

Dar hai, povesteşte-ne . . .  
D.B. :  Aşadar, mama se aşeza uneori la pian şi cînta cîte-o poloneză de 

Chopin sau o parte dintr-o sonată de Beethoven. Ascultam, ce-i drept cum 
cînta mama, dar, cu toate că aveam pianul în casă, eram încăpăţînată şi 
refuzam categoric să ating clapele pianului, cum fac adesea copiii . 

S-a întîmplat însă ca la grădiniţa unde învăţam, să vină o echipă de 
profesori de muzică, în căutarea talentelor. Se numea acest pelerinaj prin 
grădiniţe şi şcoli "acţiune de depistare". Profesorii care m-au ascultat (auz, 
cînt, ritm, mai ştiu eu ce) i-au sfătuit pe părinţii mei să mă înscrie în clasa 
1 la Liceul de Muzică. 

Liceul era peste drum de casa noastră, ceea ce-mi convenea de minune. 
Dar, iată, la testul de admitere am căzut. De ce? 
Îmi aduc aminte - ciudat, după atîţia ani !  - cum am intrat în sala mare 

a l iceului, am văzut comisia mare şi ea - erau mulţi acolo la masă - şi am 
fost cuprinsă de frică. Eram un copil de 6-7 ani, nu? 

Unul din profesori a apăsat pe două clape şi m-a întrebat care a fost 
sunetul i'nalt şi care jos. 

Eu nu înţelegeam ce înseamnă înalt; nimeni nu-mi spusese nimic de 
sunete înalte. Nici unuia din comisie nu i-a dat prin gînd să explice fetiţei 
ce anume i se cere, să-i reformuleze eventual întrebarea. 

Atunci am răspuns la întîmplare. Şi n-am nimerit, deci n-am luat testul. 
Mă consolasem deja că voi merge la altă şcoală, cînd, aflăm că toamna s
au suplimentat locurile şi am fost admisă şi eu. 

E.P. :  Să mai zici că Destinul nu lucrează . . .  Cîţi au ajuns muzicieni din 
clasa ta? 

D.B. :  Dintre toţi doar doi profesăm - eu şi o colegă, azi solistă la 
Filarmonica clujeană. 
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E.P :  Ai avut o evoluţie oarecum firească: liceul la Cluj, facultatea la 
Bucureşti, nu? 

D.B. : Da, aşa e. După terminarea Liceului de Muzică din Cluj ,  am dat 
admitere la Conservatorul din Bucureşti şi am fost luată la clasa maestrului 
Gabriel Arniraş. După absolvire am rămas încă un an, la specializare. În 
1 99 1  am obţinut o bursă Tem pus (a Comunităţii Europene) la Hochschulle 
der Kiinste din Berlin. 

Am urmat apoi cursuri de măiestrie de circa două săptămîni la Weimar, 
cu pianista Helene Boschi din Franţa şi la Salzburg cu marele profesor 
Hans Leygraf. 

E.P :  Artiştii - cel puţin aşa stau lucrurile în teatru - vorbesc de 
modele, profesorii care le-au îndrumat paşii, marcînd adesea evoluţia lor. 
Profesorul tău a fost Gabriel Amiraş. Ţi-a fost model? 

D.B. :  Eu nu aş spune că am neapărat modele, ci că sînt foarte mari 
artişti pe care-i admiri, de la care ai ce învăţa, care te pot inspira, care te 
pot pune pe gînduri, te pot tulbura, dar niciodată nu-i putem imita, pentru 
că personalitatea lor e unică şi toată creaţia lor artistică este consecinţa 
forţei personalităţii lor, a pregătirii lor profesionale, a unei logici interpre
tative şi, nu în ultimul rînd, a spontaneităţii şi originalităţii lor. 

Dar, pe de altă parte, consider că în meseria noastră . . .  
E.P :  Aş zice în arta voastră . . .  ba chiar în vocaţia voastră . . .  
D.B. :  Fie, în arta noastră, întîlnirile nemij locite cu mari artişti, cu mari 

maeştri, sînt necesare şi constituie repere fundamentale în biografia oricărui 
interpret. 

În acest sens, întîlnirea mea cu Gabriel Amiraş o consider ca o 
predestinare, un moment crucial în destinul meu artistic. 

E.P :  Întîmplător sau nu, îl cunosc şi eu prin tine, fireşte - pe Gabriel 
Amiraş. Nu e doar un profesor eminent, ci şi un om inteligent şi fermecător. 
El a absolvit la Moscova, nu? 

D.B. :  Da, la Conservatorul din Moscova ca discipol al celebrului 
profesor Heinrich Neuhaus şi apoi al lui Alfred Brendel şi Paul Dadura
Skoda, la Viena. 

Gabriel Amiraş a consolidat un profesionalism impecabil în abordarea 
partiturii muzicale, grefat pe un talent viguros, pe un temperament ardent, 
pe un caracter deosebit de generos şi încărcat de afectivitate, toate 
constituind o personalitate cuceritoare, "fermecătoare", spui tu. 

Gabriel Arniraş este şi un mare profesor de pian şi un mare pedagog 
devotat muzicii şi studenţilor săi care, pe lîngă calităţile profesionale 
menţionate mai sus, ştia să creeze, în timpul orelor de pian, o atmosferă 
în care studentul se putea desfăşura liber şi încrezător în capacităţile sale, 
profesorul stabilind o comunicare directă şi sinceră cu acesta. 
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E.P. :  Pînă într-o zi, în care studenta Dana Borşan s-a îndrăgostit de 
maestru. Sau invers, nu? 

D.B. :  Ştii cum e!  Cînd cele mai importante trăiri şi emoţii, succese şi 
neîmpliniri din timpul studiilor mele au fost legate de activitatea mea 
pianistică, şi implicit de Gabriel Amiraş, şi cînd acestor emoţii le alături 
personalitatea lui fermecătoare (tu ai spus !) ,  a devenit evidentă înfiriparea 
între noi a unor sentimente puternice şi foarte frumoase. Era chiar dragoste. 
Ceea ce părea imposibil sau aproape imposibil s-a întîmplat. În 1 982 ne
am căsătorit. 

E.P. :  Şi el e clujean, din cîte ştiu . . .  
D.B . :  Da, vechi clujean . . .  mama lui, bătrîna doamnă Amiraş trăieşte 

încă la Cluj .  
E.P.: După aproape zece ani v-aţi despărţit . . .  Pentru nişte artişti căsnicia 

a durat destul de mult . . .  
D.B. :  Un prieten a l  meu susţine că "la calităţi mari, defectele sînt pe 

măsură". Drept urmare relaţia noastră, în timp, s-a deteriorat ş i  apoi s-a 
dizolvat. 

E.P. :  Totuşi aţi rămas prieteni . . .  
D.B. : Azi, după atîţia ani, privind în urmă, pot spune, fără dubiu, că, 

în evoluţia mea profesională au existat două momente decisive: întîlnirea 
cu Gabriel Amiraş şi despărţirea de Gabriel Amiraş. 

E.P. :  Ce frumos ai spus! Şi cu emoţie evidentă. 
D.B. :  Ştii de ce? Pentru că trebuie să spun că despărţirea de Gabriel 

Amiraş, deşi, într-un fel dificilă, m-a ajutat enorm să-mi consolidez 
personalitatea artistică, să capăt încredere în mine şi să merg pe propriul 
meu drum solitar. 

l-am spus-o şi lui. Astăzi el este un foarte căutat şi apreciat profesor 
de pian la Hochschulle din Trossingen, Germania. Am rămas prieteni foarte 
buni, el ştie că îi datorez un anumit procent din dezvoltarea mea artistică, 
drumurile noastre, profesional vorbind, au mers paralel, pînă la un punct, 
după care eu am luat-o într-o direcţie oarecum diferită, aş spune aproape 
ca o cale adiacentă. 

Consider găsirea propriului drum şi a unui mod propriu de exprimare 
artistică, convingătoare şi autentică, ca nişte date obligatorii în conturarea 
personalităţii artistice. 

E.P. :  Alte întîlniri importante? 
D.B. :  Au fost cîteva . . .  Cu profesorul George Sava de la Conservatorul 

din Cluj (a plecat la Berlin). El a fost prima întîlnire profesională importantă 
din existenţa mea, cînd eram elevă în ultima clasă de liceu, la Cluj .  
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Apoi a fost întîlnirea cu Hans Leygraf, cum ţi-am spus, la Mozarteum 
- Salzburg, unde am avut o bursă pentru cursuri de interpretare şi metodica 
predării pianului. 

Este unul dintre cei mai mari profesori de pian din Europa; a format 
sute de studenţi, risipiţi pe toate meridianele lumii, profesori în marile 
conservatoare de pe mapamond. Laureaţi ai marilor competiţii internaţionale 
de pian. Pentru mine Hans Leygraf a reprezentat un cu totul alt mod de 
abordare a interpretării pianistice - faţă de ce ştiam cînd l-am cunoscut. 
Asta a fost în 1 992. 

E.P. : Despre ce e vorba? 
D.B. :  E vorba despre o superstructurare a textului muzical, de o logică 

impecabilă, pe frazare, pe forme, pe planuri muzicale bine conturate, toate 
constituindu-se pe baza unei imagini sonore anticipat premeditate. 

Sunt lucruri pe care le-am intuit şi am încercat să le formulez şi, 
desigur, şi alţi interpreţi, dar Leygraf este cel care le-a exprimat cel mai 
c lar. E vorba de o superconştientizare a actului interpretativ, unde 
premeditarea există şi nimic nu are voie să rămînă la voia întîmplării . 

E.P. :  Dar spontaneitatea artistică unde-şi va mai găsi ea locul? 
D.B. :  Ai dreptate să te întrebi. Da, spontaneitatea apare deasupra unei 

structurări şi a unei construcţii arhitectonice perfecte a textului muzical. 
Niciodată în locul lor. Altfel se naşte haosul. 
Un ultim nume, dar nu cel din urmă, pe care l-am admirat din copilărie, 

pe scenă şi din înregistrări şi pe care am avut marea onoare şi bucurie să-1 
întîlnesc de două ori : este vorba de Dmitiri Başkirov. 

În 1 975 destinul mi-a rezervat şansa să-i cînt. Era cu două luni înaintea 
plecării mele la Concursul internaţional Chopin. 

Başkirov a lucrat cu mine trei ore şi jumătate. A fost copleşitor. 
Personalitate electrizantă de l 000 de volţi. 

Niciodată n-am să uit imaginea pe care mi-a sugerat-o în interpretarea 
părţii a II-a (Scherzo) din Sonata cu marş funebru de Chopin. De cîte ori 
o reiau îmi amintesc cu mult entuziasm ceea ce mi-a spus Başkirov. 

E.P. :  Aş fi tentată să te întreb: ce anume ţi-a sugerat? N-o fac însă, 
pentru că explicaţia ar merge foarte bine doar ascultînd Sonata . . .  

D.B . :  Fără falsă modestie, trebuie să-ţi spun că Başkirov a dorit să  mă 
ia la clasa lui, Conservatorul moscovit. Demersurile lui (prin A.R.I.A., 
unde avea relaţii) la Ministerul Învăţămîntului s-au soldat cu un eşec. Nu 
ştiu de ce, n-am aflat niciodată, dar eu am pierdut o mare şansă cu care 
nu te întîlneşti de două ori în viaţă. 

E.P. :  Şi a doua? Vorbeai de două întîlniri cu Başkirov . . .  

398 

https://biblioteca-digitala.ro



D.B.: Da. A doua întîlnire a fost în anul 1 977 la Ateneul Român. A 
cîntat magistral. M-am dus să-I felicit după concert. M-a recunoscut şi, 
acolo, în salonul oficial al Ateneului, m-a aşezat la pian şi mi-a spus să-i cînt 
ceva din partiturile pe care le aveam la mine. 

Întîmplător aveam la mine lucrările pregătite în vederea Concursului 
Schumann, din Germania, la care urma să plec peste două săptămîni. 

După ce i-am cîntat, Başkirov m-a îmbrăţişat şi mi-a spus: "Dana, vei 
lua un mare premiu". 

Mi s-au părut pur şi simplu cuvinte de îmbărbătare, fiindcă mie, studentă 
în anul 1, nici prin cap nu-mi trecea că aş putea lua vreun premiu. 

E.P. :  Totuşi, Başkirov a avut dreptate. 
D.B. :  Da. Am luat premiul II. 
E.P. : Nu eşti doar solist concertist, ci şi profesor (şef de catedră) la . . .  
D.B . :  Da, din 1 990, sînt profesor la  catedra de pian a Universităţii 

Naţionale de Muzică Bucureşti. Din 2003 profesor. Am intrat prin concurs, 
şi am parcurs toate treptele universitare. 

E.P. :  Una din condiţii, în învăţămînt este să ai doctoratul. Cum e să
ţi dai doctoratul cu . . .  Mozart (se-nţelege, el era tema, nu examinatorul). 

D.B.: Da. Ştii ceva? Aproape toţi pianiştii din lume tînjesc să şi predea. 
E.P. :  Şi cred că au nevoie şi de un loc stabil de muncă. Nu poţi ignora 

acest lucru, oricît de bun solist ai fi, nu? Nu se poate trăi doar din 
colaborări. Şi apoi, cu legile noastre, artistul n-ar primi pensie . . .  

D.B. :  Aşa este. Dar mai e ceva. Predarea î l  ajută pe solist să  formeze 
o generaţie nouă şi repertoriul imens pe care-I parcurge, contribuie la 
propria sa îmbogăţire. 

Există două opinii contradictorii - unii (în general cei care nu cîntă) 
susţin că profesorul de pian nu e obligatoriu să fie un mare pianist - alţii 
(şi eu mă număr printre ei) - cred că trebuie să fie pianist, adică să fie "cu 
mîna pe pian", chiar dacă nu cîntă în public. Pot să-ţi spun că marele 
profesor Neuhaus nu cînta în public - era o fire emotivă -, dar, în clasă 
dădea nişte recitaluri formidabile. Cînta divin. 

Consider că forţa exemplului este foarte importantă. Nu e vorba doar 
de a pregăti starea şi concentrarea momentului, pe care le predai, ci chiar 
de a exemplifica în timpul cursului de pian şi de a determina studentul să 
audă diferenţa între sunetul produs de student şi cel produs de profesor, 
sesizînd diferenţa, problema e rezolvată 50 %. 

Am citit o Autobiografie a marelui Daniel Barenboyn. El exprimă un 
punct de vedere pe care, cu toată modestia, l-aş contrazice. 

El sustine că niciodată nu vei putea modifica tu, ca profesor, calitatea 
sunetului 

·
produs de un pianist discipol .  În acest caz intervine forţa 

399 

https://biblioteca-digitala.ro



exemplului. Consider că tu, ca profesor, poţi dezvolta auzul studentului, 
exemplificînd tu însuţi la pian şi formînd studentul, îndrumîndu-1 să sesizeze 
diferenţa de calitate sonoră între sunetul produs de el şi cel produs de 
profesor. 

Este primul pas în vederea îmbunătăţirii calităţii sonore a studentului. 
E.P. :  Vezi tu, eu vin din lumea scenei, universul muzicii nu mi-e foarte 

familiar, dar bănuiesc că aşa cum pentru studentul actor dramatic e 
importantă rostirea, tempoul, pauzele, pentru instrumentist, cum spui, 
calitatea sonoră devine o cerinţă extrem de importantă. 

D.B. :  Insist atît de mult asupra calităţii sunetului pianistului, deoarece 
consider că sunetul este însăşi amprenta pianistului, trăsătura sa distinctivă 
şi o putem asemăna cu timbru) vocal al cîntăreţilor. 

Sînt pianişti renumiţi pentru sunetul cu totul excepţional prin :  
cantabilitate, strălucire, rotunjime, căldură, emoţie, etc. l-aş numi pe Arthur 
Rubinstein, pe Dinu Lipatti, Murray Perahia ş.a. Sînt pianişti care te vrăjesc 
şi te captivează de la primul sunet al unei piese. 

E.P. :  Iubitorii muzicii, admiratorii amatori habar n-au de ce îi admiră, 
dar, vrăjiţi, cum spui, de poezia cîntului lor, se lasă cuceriţi de personalitatea 
interpreţilor - ce spun eu, a maeştri/ar! - simţind, amuşinînd talentul lor 
ieşit din comun. Fiindcă eu cred că unii - acest lucru se poate verifica, se 
întîmplă şi cu actorii dramatici -, deşi serioşi, talentaţi, inteligenţi, 
profesionişti impecabili, nu ajung, nu reuşesc să treacă rampa. Ceva le 
lipseşte. Charisma, poate. Sigur, acel ceva, un fluid care trece dinspre 
scenă spre sală. 

Dar aş vrea să ne întoarcem la doctoratul tău. . .  De ce trebuie un 
maestru să dea un examen de doctorat? De ce ai mai dat tu un doctorat? 

D.B. : Pentru că e obligatoriu - pentru cei din învăţămînt. Nici un alt 
impuls nu m-a mînat spre examen. 

Şi eu cred că un interpret îşi dă doctoratul cu fiecare concert. Ideea 
este cine decide care sînt artiştii a căror măiestrie ar echivala un doctorat. 
Cred că doctoratul ar fi fost mai util , eventual, la sfîrşitul unei cariere cînd 
un artist ar putea pune pe hîrtie rezultatul experienţei artistice şi pedagogice 
de-o viaţă. 

E.P. : Tu ai ales o temă de studiu extraordinară: Mozart. 
D.B. :  Da. Mozart. Concertele pentru pian. Imagine şi realizare. 
E.P.:  Îmi . . .  imaginez că ai citit lucruri foarte interesante. La bibliografie 

mă refer. 
D.B. :  Da. Am avut acces la cărţi extrem de interesante, cărţi procurate 

din străinătate. Lectura lor m-a delectat şi m-a îmbogăţit considerabil chiar 
dacă nu pe toate le-am folosit în elaborarea lucrării. 
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E.P. :  Lucrarea scrisă este urmată însă de o viitoare Integrală Mozart . . .  
Acesta mi  se  pare un lucru extraordinar. 

D.B. :  Da. De la tema lucrării de doctorat mi s-a conturat ideea Integralei 
Concertelor Mozart. Este vorba despre 27 de concerte de pian şi orchestră, 
dintre care 2 1  pentru pian şi orchestră (de la KV _175 la KV 595}, două 
concerte pentru două, respectiv trei piane şi patru concerte scrise în copilărie, 
transcripţii după Sonate de Johann Christian Bach. 

E.P. :  A mai realizat cineva, în România, o asemenea Integrală? E un 
proiect ambiţios. 

D.B. :  Nu. Este o premieră. Am pornit la realizarea acestui proiect 
avînd alături Orchestra de Cameră Radio. Din anul 2000 sînt, de altfel 
angajată ca solist concertist al Formaţiilor muzicale ale Societăţii Române 
de Radio. Am gîndit această Integrală în colaborare cu dirijori extrem de 
valoroşi ca: Christoph Adt din Munchen, Ervin Acel, Vlad Conta, Horia 
Andreescu, Dejan Savic, Milen Nacev. 

Concertele sînt prezeptate în stagiunea Orchestrei de Cameră Radio, 
începînd cu stagiunea 2000-200 1 şi sînt înregistrate pe compact disc, editat 
de Editura Casa Radio. 

Deja a apărut un dublu CD cu şase concerte şi sper ca pînă la începutul 
anului 2006, an aniversar Mozart, să apară pe compact discuri toate 
concertele pentru pian solo. 

E.P. :  Cînd cînţi Mozart la Oradea - eşti îndelung ovaţionată. Orădenii 
îl iubesc mult. Poate, cine ştie, îi animă şi ideea că acum mai bine de 200 
de ani, Mozart afla cîte ceva despre Oradea, de la Karl von Dittersdorf şi 
Michael Haydn, compozitori care se aflau aici şi cu care Mozart, se pare, 
era amic. Sau, oricum, cunoscut. 

Dar la Oradea s-a bucurat de un imens succes şi superbul spectacol 
.. Amadeus " de Peter Shiiffer în regia lui Alexandru Darie. Spectacolul .. se 
scălda " în divina muzică . . .  

D.B. : Am văzut ş i  eu spectacolul vostru. A fost remarcabil .  
De multe ori, cînd susţin concerte pe diferite scene din ţară, sînt întrebată 

(cred că află din programele de sală) despre teza de doctorat şi despre 
relaţia dintre teza de doctorat şi interpretarea concertelor respective de 
Mozart. Eu răspund, afirm întotdeauna răspicat eu nu cînt la pian în calitate 
de muzicolog. 

E.P. :  Pentru un meloman sau pur şi simplu pentru un iubitor al muzicii, 
un concert de pian (dar nu numai!) e o adevărată, o minunată aventură 
intelectuală, spirituală. 

Este şi un motiv de bucurie, care îl poate urmări multă vreme, care îl 
marchează, îl înalţă . . .  Dar cu artistul, cu el ce se întîmplă acolo, pe scenă? 
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D.B. : Există o "stare" specială a artistului pe scenă, - stare pe care o 
găseşte numai acolo - şi nici acolo întotdeauna. 

Totul porneşte de la emoţii, de la o concentrare foarte puternică, trăire, 
sensibilitate şi acel "ceva" nedefinit care face legătura directă cu publicul. 
Acel ceva de care vorbeai şi tu . . .  

Da, aşa este. Există artişti care captivează sala, iau publicul cu ei  
şi-1 plimbă în lumea lor mirifică, şi sînt alţii, profesionişti impecabili care 
nu ard, nu sînt atît de incandescenţi sau poetici. Cred că, vai, cu acest dar 
te naşti . . .  

E.P.:  Intr-o carte despre marele Alfred Brendel, Joachim Kaiser îl 
defineşte pe maestru .. filosoful /a pian ". Ei bine, te intreb, e bine, e necesar 
ca un pianist (mă rog, orice muzician, la urma urmei!) să ştie carte multă, 
să-i placă literatura, sau să înţeleagă, adică, şi să preţuiască o lucrare 
valoroasă, un tablou de pildă, sau chiar să citească lucrări de ştiinţă sau 
filosofie? Cu alte cuvinte să fie şi oameni de cultură . . .  

D.B. :  Fără-ndoială. Toate acestea î i  creează. artistului o bogată lume 
interioară, de unde îşi extrage caracterele, stările şi expresiile pe care 
doreşte să le sugereze. 

Ai găsit exemplul ce mai concludent cu Brendel. Este unul dintre cei 
mai cultivaţi pianişti, scrie eseuri remarcabile. 

l-am citit şi eu cărţile. Foarte interesante, dense, originale. Păcat că nu 
sînt traduse şi în româneşte . . .  

E.P. :  Convorbirea noastră nu se  termină aici, dragă Dana, mai avem 
multe de povestit, cînd la tine, la Bucureşti, în preajma pianului, cînd la 
Oradea. 

Mi-a făcut mare plăcere să te ascult. Vorbeşti cu aceeaşi pătimaşă 
participare şi benefică energie cu care cînţi . . .  şi-ţi încînţi publicul. Îţi 
mulţumesc mult. 

Băile Herculane, 27-28 noiembrie 2004 
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"Persoana ludică a histrionului vine spre 
noi, spectatorii, dintr-un orizont mitic, dintr
o vîrstă de aur, în care existenţa e joc şi jocul 
existenţă. Ea reînnoadă, asemeni tuturor 
umbrelor originare care ne-au priveghea! 
zămislirea spirituală, firul unor vise arhaice: 
în cuprinsul lor omul e o făptură fabuloasă, 
dedicată devenirii perpetue - nici un regn nu-l · 

respinge, nicţ un element nu i se refuză. Simţim 
pentru mai multe corpuri şi dorim pentru mai 
multe vieţi. Actorul, exorcist invers, recheamă 
înlr-însul himer�le ce zac în ajitndtfl niagmâ 
noastre psihice şi rie reaşează, de astă dată 
într-un vis treaz, sub semnul Posibilului. " 

Mihai Măniuţiu (n. l 95,4) : 
Triada ludică 
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IOSIF HERTEA ' 

"MUZICA DE SCENĂ ESTE 
CA UN «COCKTAIL» SA U O 
«GUSTARE», FA TĂ DE 
«OSPĂTUL>> MUZICAL AL 
SĂLILOR DE CONCERT" 

E.P :  Stimate domnule Iosif Herţea, ne 
cunoaştem " de-o viaţă " de la Oradea, ne 
vedem rar, dar întotdeauna cu multă bucurie. Există între noi un fluid de 
simpatie, pe care nu am încercat să ni-l explicăm niciodată. Ştiu că " vi se 
pregăteşte " ceva: Marine la Ţepuş şi Andreea Dumitru scriu acum o carte 
despre dumneavoastră. Mă bucur că aţi acceptat să intraţi în dialog şi cu 
mine cam pe aceleaşi teme, dar pentru o altă carte. Să începem aşadar cu 
începutul . . .  

I .H. : M-am născut într-o suburbie a oraşului Baia Mare în anul 1 936, 
dar am copilărit în Tîmăveni (Mureş). Tatăl meu era contabil şi iubitor de 
teatru (Caragiale, Muşatescu îi plăceau în mod deosebit). Tata era depozitarul 
unui bogat repertoriu de snoave, poveşti şi cîntece din zona lui natală: 
Muscelul. Mamei - casnică, din părinţi armeni şi austrieci (maghiarizaţi), 
cu oarecare stare - îi plăcea muzica de operă şi operetă - şi mă ducea cu 
ea în fiecare duminică la biserica romano-catolică unde ascultam cu plăcere 
muzică de orgă. După absolvirea şcolii primare, familia s-a mutat la Cluj ,  
unde am urmat paralel Liceul Gh.Bariţiu şi Şcoala de muzică (violoncel). 
La Cluj frecventam cu întreaga familie spectacolele de teatru, iar cu mama 
mergeam la spectacolele de operă, operetă şi balet. Singur sau împreună cu 
fraţii mei (Gheorghe cu cinci ani mai mic ca mine şi Maria, cu zece ani 
mai mică) frecventam concertele simfonice fiind şi ei elevi ai Liceului de 
muzică. Am avut ca profesori, care mi-au marcat formarea şi educaţia pe 
maestrul Jarosevici, la violoncel, şi pe Ion D.Sîrbu, la l iteratură. Academia 
de muzică am urmat-o la Bucureşti avîndu-i ca profesori - importanţi 
pentru mine - pe Tiberiu Alexandru (folclor), Anatol Vieru (orchestraţie), 
Miriam Marbe (contrapunct), Alexandru Paşcanu (armonie), Ion Ghiga 
(citire de partituri). 
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După examenul de diplomă în anul 1 960 am intrat prin concurs la 
Institutul de Etnografie şi Folclor din Bucureşti, unde am lucrat ca cercetător 
ştiinţific, două decenii, răstimp în care am efectuat numeroase cercetări în 
teren, am redactat studii şi articole, am participat la sesiuni ştiinţifice în 
ţară şi străinătate (Cehoslovacia, Bulgaria, Moscova). Temele urmărite au 
fost: muzica de joc, obiceiurile de iarnă, instrumentele muzicale şi jucăriile. 
Am avut ca îndrumător şi colegi personalităţi precum Ovidiu Bârlea, Tiberiu 
Alexandru, Mariana Kahane, Emilia Comişel, Gotfriefd Habenicht, Corneliu 
Dan Georgescu, Adrian Vicol, Liviu Glodeanu, poetul-compozitor Nicolae 
Coman şi alţii. De-a lungul carierei mele de etno-muzicolog am izbutit să 
public două volume (o tipologie muzicală a colindelor, în româneşte şi o 
versiune a ei în engleză), am colaborat la alte patru volume, am îngrij it 
publicarea unei frumoase cărţi gîndite de un meşter constructor şi interpret 
la instrumente muzicale populare, am publicat numeroase articole, studii, 
recenzii etc . ,  iar în calitate de muzeograf (la Muzeul Etnografic al 
Transilvaniei - între anii 1 980- 1 990) am realizat o duzină de expoziţii cu 
instrumente muzicale, cu păpuşi şi jucării tradiţionale, cu obiceiuri de 
iarnă. De asemenea, am predat în învăţămîntul superior la Cluj şi la Braşov. 

E.P.:  Cum a început, stimate domnule Herţea, relaţia Dv. cu totul 
specială cu teatrul? De la folclor la teatru, drumul mi se pare dificil de 
parcurs. Să fie oare numai dragostea Dv. la mijloc? Sau mai degrabă 
artiştii care v-au cunoscut ca folclorist, ca muzician şi rafinat căutător de 
sunete magice, ieşite din instrumentele noastre tradiţionale sau gîndite de 
Dv. într-un athanor secret, acei artişti, spun, v-au invitat la scenă să 
împliniţi cu măiestria Dv. armonia şi frumuseţea spectacolelor lor? 

I .H. :  Relaţia mea cu teatrul a fost oarecum asemănătoare cu un adulter. . .  
Deşi eram deja "logodit" cu folclorul, am început la un moment dat să 
flirtez cu muzica de scenă, cu timpul ea mi-a devenit amantă şi în cele din 
urmă m-am pomenit bigam. 

E.P. :  lată un soi de bigamie care nu numai că nu se pedepseşte, ci 
dimpotrivă se legalizează. 

I .H. : Este de precizat, totuşi că nu m-am îndreptat eu din proprie 
iniţiativă către teatru, ci mi s-a cerut colaborarea, aşa cum se întîmplă în 
mod normal. Dar lăsînd gluma la o parte, dacă am izbutit să ating uneori 
(sau de mai multe ori) nivelul performanţei profesionale, faptul se datorează 
în mare măsură şansei pe care am avut-o de a colabora cu regizori de 
primă mînă. De la debut şi pînă astăzi. Aş putea spune că sînt produsul 
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colaborării mele cu o parte din cei care au înfăptuit reteatralizarea scenei 
româneşti precum: Andrei Belgrader, Dan Micu şi Alexandru Tocilescu -
studenţi ai marilor maeştri David Esrig şi Radu Penciulescu, apoi Adrian 
Lupu, Cătălina Buzoianu, Dinu Cemescu, Mircea Comişteanu şi eminenţele 
zilelor noastre, Mihai Măniuţiu, Silviu Purcărete, Tompa Gâbor, inegalabilul 
meşter care a fost Vlad Mugur sau distinsa doamnă Sorana Coroamă Stanca. 
Un loc aparte în "cariera" mea de compozitor - pentru teatru - îl au, de 
asemenea, supermodelatorul de actori, mentorul Teatrului studenţesc Podul 
- Cătălin Naum, d-na Kovâcs Ildik6, excepţionala creatoare a numeroase 
spectacole cu păpuşi, în ţară şi străinătate, promovatoare a cîtorva generaţii 
de păpuşari şi mimi. Dar şi regizori mai tineri precum Mana Chirilă, Vasile 
Nedelcu, Anca Bradu şi Ada Lupu. 

E.P. :  Mă bucur să constat că mulţi dintre colaboratorii Dv. sînt şi 
prietenii mei. 

I.H. : Nu e de mirare. Dv. aveţi mulţi prieteni. Aşa se face că, iată, 

"teatrografia" colaborărilor mele numără de-a lungul a trei decenii şi 
jumătate mai bine de o sută de spectacole, dintre care aş enumera: Legendele 
atrizilor (Constanţa, 1 977) ,  Danaidele (Craiova, 1 996), Bacantele 
(Burgtheater Viena, 1 999) cu Silviu Purcărete; Antoniu şi Cleopatra (Cluj, 
1 988), Săptămîna luminată (Cluj ,  1 994), Omor în catedrală (Cluj, 1 996) 
şi Nopţile călugăriţei portugheze (Piatra Neamţ, 1 997), cu Mihai Măniuţiu: 
Troilus şi Cressida (Cluj, 1 997), Regele Lear (Vigszinhâz Budapesta, 200 1 ), 
Gîndacii (Sibiu, 2003) cu Tompa Gâbor; Livada de vişini (Cluj ,  Teatrul 
Maghiar, 1 998), Scandal cu publicul (Piatra Neamţ, 1 998), Carnavalul 
bîrfe/ar (Craiova, 2000) cu Vlad Mugur; Zamolxe (featrul Giuleşti, 1 977) 
cu Dinu Cemescu; Domnul Puntilla şi sluga sa Matti (Galaţi, 1 977) şi tot 
la Galaţi, Avram Iancu ( 1 978), Franc al V-lea ( 1 978), Celestina ( 1 998), La 
umbra vîntului ( 1 999) cu Adrian Lupu. Şi tot cu el, Dictatorul (Teatrul 
Evreiesc, 1 976), Divorţul (TES, 1976) Andorra (TES, 1 972), Comoara 
( 1 98 1 )  toate cu regretatul meu prieten Adrian Lupu; Woyzeck (Studioul 
Casandra, 1 970), Micul prinţ (Constanţa, 1 972), Neînţelegerea (Constanţa, 
1 973), Conu Leonida (Sibiu, 1 972) cu Andrei Belgrader; Barbu/ Văcărescu 
şi Occisio Gregorii ( 1 982) cu Alexandru Tocilescu la Teatrul Bulandra; 
Răceala ( 1 976) la Teatrul Bulandra şi Anton Pann (TNB, 1 995) cu Dan 
Micu; O scrisoare pierdută ( 1 975) şi Capul ( 1 976) ambele la Craiova, cu 
Mircea Comişteanu; Penthesileea (Constanţa, 1 996), Levantul ( 1 998) şi 
Turandot ( 1 998), Mutter Courage (1 999) toate la Teatrul Bulandra cu 
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Cătălina Buzoianu, A treia ţeapă (TB 1 988) cu Ion Caramitru; Om de 
omenie (Teatrul Podul, 1 972) şi Un domn pribeag (Botoşani, 1 977) cu 
Cătălin Naum; Trenul cu lapte . . .  (Cluj, 1973), Die Nachtigall (Sibiu, secţia 
germană, 1 985), Don Quijote (Kecskemet, 1 997) şi Trinagulum, vieţile 
sfinţilor Ceci/ia, Francisc şi Gheorghe (Kecskemet, 1 998) cu Magdalena 
Klein; cu Kovăcs Ildik6 Peer Gynt (Timişoara, Teatrul Maghiar, 1 986); 
Boabe de rouă pe o frunză de lotus (TNB, 1 999) cu Gelu Colceag; Tragedia 
omului {fîrgu-Mureş, Compania Tompa Mikl6s, 200 1 )  cu Anca Bradu; 
Raţa sălbatică (Teatrul Mic, 1 979) cu Sorana Coroamă Stanca; Proscrisa 
(Galaţi, 1 998) cu Vasile Nedelcu ş.a. 

E.P :  Foarte multe spectacole şi aproape toate de referinţă. Nume mari, 
prestigioase. Povestiţi-ne cum lucraţi cu regizorii la partea sonoră a 
spectacolelor pentru că ceea ce oferiţi dvs. într-o simbioză perfectă cu 
cele imaginate de regizor pe scenă, nu e, în nici un caz, nici numai ilustraţie 
muzicală, nici doar muzică de scenă sau, cum se mai spune, coloană 
sonoră, ci infinit mai mult: e creaţie originală imposibil de scos din 
organismul artistic (aşa numesc eu spectacolul), despărţirea lor nu mi-o 
pot imagina decît ca o extirpare a unui organ important din trupul respectiv 
care, vai, pune in pericol intregul. Muzica, aşa cum o concepeţi dvs., e, 
neindoielnic, un personaj, aş zice chiar un personaj principal al 
spectacolului. 

I .H. :  Mă întrebaţi cum colaborez cu regizorii. Am să vă spun: în cel 
mai firesc mod cu putinţă. După lectura (personală) a textului sau a 
scenariului regizoral, mă consult cu directorul de scenă care-mi spune 
unde şi ce fel de muzică sau ambianţă sonoră îşi doreşte, apoi asist la 
repetiţii, inclusiv la "lectura la masă" unde-mi pot face o părere despre 
formula teatrală la care se apelează, unde înţeleg mai bine sensurile pe 
care le dă replicilor şi scenelor/secvenţelor regizorul în colaborare cu actorii. 
Dacă este posibil, şi aşa mi se pare necesar să fie, mă informez sau aştept 
să fiu informat cu privire la scenografia spectacolului şi costume, pentru 
că acestea pot intra în calcul la selecţionarea instrumentarului şi a stilului 
muzical pe care urmează să-I abordez: timbruri le  sonore şi forma 
instrumentelor putînd susţine sau completa sensurile spectacolului. Aşa s
a întîmplat, de pildă, în toate spectacolele regizate de Mihai Măniuţiu, 
Silviu Purcărete, Tompa Găbor, Kovăcs Ildik6 şi mulţi alţii. 

Îmi rămîne aşadar, pentru creaţia propriu-zisă a muzicii şi ambianţei 
sonore foarte puţină vreme, căci mai am de făcut în acelaşi timp şi 
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instructajul actorilor, demersurile pentru procurarea sau construirea 
instrumentelor. Desigur mă refer la spectacole de tip "total", artaud-ian. 
Într-un fel se aseamănă cu tehnica acuarelei : observaţia, inspiraţia şi 
realizarea sînt aproape simultane. În măsura în care regizorul îşi doreşte 
muzică pe bandă magnetică/CD se scad doar orele de instructaj şi procurarea 
instrumentelor. Efortul căutării citatelor este la fel de obositor şi durează 
la fel de mult ca şi compunerea muzicii dar este mult mai puţin plăcută 
decît aceasta din urmă. În afară de asta citatul-colaj îmi displace şi pentru 
riscul sustragerii atenţiei spectatorului de la cele ce se întîmplă pe scenă 
către cimiliturile culturii lui muzicale. 

E.P:  Reuşesc actorii să cînte, dacă trebuie? 

I.H. : Nu este uşor să îi faci pe actori să cînte corect muzica scrisă 
pentru ei, dar îi prefer profesioniştilor muzicali, deoarece, fie şi cu riscul 
unor derapaje, actorii intonează muzica mai bine, mai judicios, mai teatral, 
fiind stăpîni pe sensurile fiecărei replici sau mişcări scenice. Muzicantul 
profesionist este adecvat scenei numai dacă i se atribuie un rol pe care să-I 
înţeleagă, dacă regizorul îi acordă importanţa cuvenită şi, desigur, dacă 
este capabil să joace acest rol (teatral vorbind), ar trebui să atrag atenţia 
asupra faptului că "muzica de scenă" nu este muzică aşa cum o înţelege 
tot omul. Ea încearcă să ofere spectatorului doar o degustare sonoră (dulce, 
condimentată sau chiar amăruie) cu scopul de a-l pune într-o anumită stare 
emoţională, după care se retrage discret, pentru a lăsa actorii să facă ce au 
de făcut. Aş compara, dacă mi se permite, muzica de scenă cu un "cock
tail" sau o "gustare", faţă de "ospăţul" muzical al sălilor de concert. 

E.P:  Preocupările Dv. muzicale de o viaţă, teoretice şi practice, 
colaborarea cu teatrul în felul acesta unic - vă singularizează: nu cunosc 
pe nimeni care să trăiască atît de total pentru profesia sa, silindu-ne să 
recunoaştem că lumea sonoră a unor mari spectacole este la fel de 
importantă ca ideile sau imaginile scenice pe care ni le transmit spectacolele 
teatrale. 

I .H. :  Mierea de salcîm a muzicii am gustat-o prima oară în liceul de 
muzică, ascultînd pe profesorii George Jarosevici, Fredi Weiss, Ana 
Voileanu, Gheorghe Halmos şi pe colegii mei talentaţi Cătălin Ilea 
(violoncel), Gavril Costea (flaut), Francisc Lâszl6 (flaut), Emil Simon (pian) 
ş.a. , făcînd practică orchestrală sub conducerea unor maeştri precum Mihai 
Gutmann, Emanoil Ciolac, frecventînd concertele de muzică barocă ale 
formaţiei conduse de Kurt Mild şi, desigur, cîntînd eu însumi la violoncel 
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sau pian. La Cluj am dobîndit acele cunoştinţe şi abilităţi care m-au făcut 
muzician. Mai tîrziu, la Bucureşti, în anii studenţiei ca şi după aceea am 
avut teribila şansă de a beneficia de viaţa muzicală a deceniilor 6 şi 7 în 
care sălile de concert ale Capitalei şi publicul acestora erau răsfăţate cu 
programe de muzică veche, clasică şi contemporană, de la Bach şi Purceii 
la Stravinski şi Şostakovici care mi-au îmbogăţit cultura şi sensibilitatea 
muzicală. Pe vremea aceea studenţii Academiei de muzică aveam acces 
gratuit atît la repetiţiile generale ale maeştrilor (G.Georgescu, C.Silvestri, 
Mircea Cristescu, Ludovik Băcs dar şi . . .  sir John Barbiroli ,  Sergiu 
Celibidache, Enrico Mainardi şi multe alte celebrităţi ale lumii - dirijori, 
interpreţi (Yehudi Menuhin, David Oistrah, Başkirov, Sviatoslav Richter, 
Radu Aldulescu, Ion Voicu, Valentin Gheorghiu, ş.a.m.d. Un adevărat Eden 
muzical pentru un om în formare. Nici astăzi nu îmi dau seama căror 
împrejurări miraculoase s-a datorat acest fenomen, în regimul de tristă 
amintire al acelor ani, de la noi. 

E.P. Este o întrebare pe care, ştim, Domnule Herţea, şi-o pun, ne-o 
punem mai mulţi. Cum puteam trăi, în emoţie autentică, citind, ascultînd 
muzică bună, văzi"nd spectacole mari, cînd " Edenul " cultural de care vorbiţi 
se afla în plin . . .  iad comunist, iar nouă ne lipsea lucrul cel mai de preţ: 
libertatea? 

Să ne fi dat Dumnezeu toate acele fericiri ca o compensaţie pentru 
foamea, frigul, frica ce ne bîntuiau ca nişte blesteme? 

I .H. : Hrănirea cu muzică bună a devenit, astfel, o constantă, atît prin 
concerte cît şi prin audiţii la binecuvintata Bibliotecă Centrală de Stat, 
înfiinţată la începutul anilor '60, născută din donaţiile unor amabasade 
occidentale, în care găseai orice fel de muzică, în cele mai bune interpretări 
(la secţia "colecţii speciale") alături de albume Skira cu maeştrii tuturor 
timpurilor, inclusiv arta abstractă, fără nici un fel de restricţii sau cenzură. 
Cum de a fost cu putinţă? 

Fapt este că, începînd cu deceniul şapte, "flirtul" meu teatral, cu muzica 
de scenă devenise treptat pasiune. Aşa se face că interesul meu pentru 
instrumentele folclorice şi exotice, pentru obiceiurile de iarnă (colindat şi 
jocuri cu măşti) deveneau totodată sursa de inspiraţie pentru sonurile scenei. 

Munca de cercetare, terenul (extrem de pasionant în zone precum 
Bihorul, Maramureşul, Ţara Lăpuşului, Mehedinţi, Vîlcea, Bucovina etc.), 
participarea la sesiuni ştiinţifice, redactarea de studii şi articole, emisiuni 
radio şi TV (cu materialele aduse de pe teren) şi colaborările cu teatrul mi-au 
umplut timpul, viaţa, pînă la limita maximă. 
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E.P :  O dăruire exemplară în plan profesional (e lucru verificat) duce 
volens-nolens la sacrificii i'n plan personal. De obicei artiştii îşi reproşează 
destule în legătură cu neglijareafamiliei . . .  Cum ar putea omul să le împace 
pe toate? 

I.H. : Ceea ce, aproape fără să bag de seamă, mi-a afectat şi mie viaţa 
de familie, căsniciile, trei la număr, despărţirea şi absenţa de lîngă mine a 
copiilor mei dragi (două fete şi un băiat), sînt singurele motive de decepţie 
de care am avut parte. Toate celelalte: munca la Institutul de folclor şi mai 
apoi la Muzeul Etnografic al Transilvaniei, muzica de scenă, le-am simţit 
ca pe nişte victorii certe asupra firii mele leneşe, asupra dificultăţii de a 
duce pînă la capăt o treabă odată începută şi de a o face cît se poate de 
bine. 

Aşa a fost să fie. Nu m-am priceput să impac mai bine obligaţiile şi 
pasiunile mele, să găsesc un echilibru între ele. Acum, cînd anii şi lunile 
îmi sînt numărate, mă rog Celui de Sus să fie îndurător cu mine în preajma 
Trecerii .  

E.P :  O, Doamne, să fie cit mai îndepărtat momentul acela . . .  Ce credeţi 
despre teatrul contemporan? Noi sîntem aceeaşi generaţie, a cărţii, a 
cititului - aceasta de azi este a informaţiilor rapide, a internetului. Oare 
mai citesc oamenii de teatru? Unii cred că în România nu prea mai avem 
dramaturgi. Dar cu spectacolele de teatru cum stăm? Ce credeţi? 

I.H. : Pe cel străin nu îl cunosc suficient de bine. Cel românesc este 
parcă în căutarea identităţii stilistice şi de gen. Deşi nu s-ar putea spune 
că "experimentează" mi se pare a fi, totuşi , nehotărît în a se afirma cu 
aplomb. Ezită şi parcurge un traseu zigzagat de la producţii firave, anemice 
chiar şi atunci cind se cred "revoluţionare", la spectacole excelente, însă 
rare. Cum spunea cineva: lipseşte o producţie medie (nu mediocră) dar 
bună, sănătoasă şi performantă. Cred că teatrul oglindeşte aceeaşi derută 
şi ezitare precum viaţa întregii ţări în nesfirşita ei tranziţie spre normalitate. 
Au dispărut trupele, echipele de creaţie, cu o oarecare stabilitate, de lung 
parcurs. Doar provincia mai oferă sporadic aşa ceva dar şi acolo pe durate 
scurte, marcate de charisma unui regizor, care încearcă formule îndrăzneţe 
şi costisitoare, dar fără urmări în viaţa ulterioară a teatrului. Situaţia pare 
să fie aceeaşi şi în cazul tinerilor creatori : Bocsărdi, Felix Alexa, Dragoş 
Galgoţiu, Claudiu Goga, Anca Bradu, sînt deja certitudini, iar Radu Afrim, 
Sorin Militaru, Radu Alexandru Nica, Radu Apostol, Anca Maria Colţeanu, 
Ada Lupu au creat spectacole bune şi cred că ar putea reprezenta o speranţă 
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pentru viitorul teatrului românesc - dacă vor beneficia de condiţii adecvate. 
Cît îi priveşte pe actori, nici între ei nu lipsesc talentele adevărate, dar în 
cazul lor mă nelinişteşte puţina învăţătură pe care le-o oferă şcolile de 
teatru care, înmulţindu-se ca număr, au coborît considerabil ştacheta calităţii. 
Dicţia şi cuvîntul pe scenele româneşti par să nu mai aibă nici o valoare. 
Ca să nu mai vorbesc de precara lor educaţie muzicală, suplinită uneori de 
talentul nativ al "naţiei", moştenit de la străbunii satelor. 

Cît priveşte dramaturgia românească a zilelor noastre, de după Marin 
Sorescu, D .R.Popescu, am toată admiraţia pentru Matei Vişniec (dacă îl 
pot socoti dramaturg român) şi pentru Horia Gârbea, Radu Macrinici. 
Altminteri, visez la un nou Caragiale . . .  

E.P: Aveţi discipoli, ucenici, Domnule Herţea? Aţi încercat Dv. să 
creşteţi urmaşi demni să vă urmeze? Dacă nu întru totul, măcar aşa, 50%? 

I .H. :  Este o întrebare delicată, la care, din păcate, nu pot răspunde 
entuziast, deşi mi-aş fi dorit să o pot face. În ceea ce mă priveşte, personal, 
m-am aflat mereu pe drumuri, iar împrejurările "ridicării" unui spectacol 
nu oferă timp pentru contacte cu alţi muzicieni ai scenei, cu atît mai puţin 
cu tineri muzicieni care s-ar putea dedica acestei specii de creaţie. Pe de 
o parte. Pe de alta, muzica de scenă aşa cum mi s-a cerut mie pare a fi 
învăţat şi practicat în mod curent, doar "ilustraţia muzicală", pe bandă sau 
live, adică agrementarea cu muzică a treceri/ar de la o secvenţă la alta (ca 
pe vremuri "îndulcirea" sau "condimentarca" unor momente scurte cu muzici 
ştiute (mai mult sau mai puţin). Or, regizorii care au apelat la mine - o 
bună parte - înţeleg altfel sintagma "muzică de scenă". Pentru aceştia ea 
implică atît "coloana sonoră" (mimetism cinematografic) de "efecte", adică 
ambianţa sonoră, cît şi muzica imaginată anume pentru o secvenţă sau 
alta, pentru a putea fi integrată spectacolului ca intertext, eventual ca 

"personaj", care joacă (replici fără cuvinte) sau comentează (dar fără 
cuvinte) asemenea corului în tragedia antică, cu instrumente care să 
uimească şi să încînte auzul şi văzul, care să învăluie spectatorii în vîrtejul 
tensiunilor şi înţelesurilor piesei. Aşa ceva se elaborează doar de către 
directorul de scenă împreună cu muzicianul şi scenograful spectacolului şi 
se reliefează cu contribuţia reală şi organică a actorilor. Un asemenea 
demers reclamă desigur profesionalitate, învăţarea ei nu se poate face decît 
"din mers" sau "la locul de muncă", necesitînd o perioadă de familiarizare 
cu mijloacele de expresie ale scenei, cu Teatrul. Şi, evident, practicarea 
acestei formule de teatru ("al cruzimii") . . .  

411  

https://biblioteca-digitala.ro



E.P :  Poate mai doriţi să spuneţi ceva, în finalul interesantei noastre 
convorbiri? De fapt lucrurile interesante Dv. le-aţi spus. 

I .H. : Aş dori să mai adaug ceva despre ajutorul important pe care mi 
I-au dat criticii teatrali, prin aprecierile pertinente şi nu arareori elogioase 
la adresa compartimentului sonor al reprezentaţiilor şi al premiilor UNITER 
cu care am fost onorat. Ele m-au determinat să îmi doresc, în continuare, 
să activez în teatru, să îmi rafinez participarea, să corespund meritelor 
atribuite mie de către această elită a spectatorilor: Alice Georgescu, Cristina 
Modreanu, Mira Iosif, Margareta Bărbuţă, Florica Ichim, Miruna Runcan, 
Valentin Silvestru, Doru Mareş, Ion Parhon, Victor Parhon, Mircea Tomuş, 
Adrian Mihalache, Marina Constantinescu, Natalia Stancu, Antoaneta 
Iordache, Claudiu Groza, Mircea Morariu, Doina Papp, Ludmila Patlanjoglu, 
Dumitru Chirilă, Andreea Dumitru, Marinela Ţepuş şi îmi cer iertare pentru 
înşiruirea mea incompletă. 

De asemenea, ţin să îmi exprim recunoştinţa faţă de actorii (mai ales 
tineri) cu care am lucrat, pentru disponibilitatea şi talentul lor. 

E.P :  Vă mulţumesc mult şi vă doresc. încă numeroase bucurii artistice 
şi personale şi multă, multă sănătate. 

Bucureşti, octombrie 2004. 

P. S. Aflu cu bucurie că Iosif Herţea a primit anul acesta un important 
premiu al Uniunii Artiştilor Muzicali din România. Felicitări ! 
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"
În corpul armonios al spectacolului, actorul 

este plexul solar, centru al energiilor judicios 
conduse. 

Actorul emite raze, unde sensibile care alcătuiesc 
acel halou a l  personalităţii, transmise către 
parteneri, stabilind, într-un permanent contact, 
comunicarea cu publicul. 

Actorul este anima, sufletul vieţii spectacolului, 
nucleul său creator, viu, vibrant. Ne putem imagina 
teatrul în orice spaţiu, ne putem imagina teatrul 
aproape în absenţa spaţiului, căci Diogene juca 
spectacolul vieţii sale într-un butoi. 

Ne putem imagina teatrul fără decor, fără cos
tume (şi cît de spectaculoasă a fost descoperirea 
spaţiului gol şi a costumului anonim !). 

Ne putem imagina teatrul fără text şi fără sunet, 
căci pantomima poate suplini cuvîntul. 

Ne putem imagina lesne teatrul fără regizor (şi 
cîţi ar răsufla uşuraţi, eliberaţi de această <<relicvă» 
a unor ani cînd părea omnipotentă!). 

Fără actor e însă greu, dacă nu aproape 
imposibil, să ne imaginăm teatntl. " 

Cătălina BuzQianu (n. 1 93 8) :  
Odă actorului! 
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HARRY TAVITIAN 
jazzman 

Harry Tavitian s-a născut în anul 1 952 la 
Constanţa, într-o familie de armeni. A studiat 
pianul clasic de la vîrsta de 6 ani. Este absolvent 
al Academiei de Muzică din Bucureşti. La 1 7  
ani descoperă blues-ul, în momentul în care îl 
asculta pe Memphis Slim în concert la Braşov. 
În 1 974 participă la prima ediţie a Festivalului 
de Jazz de la Sibiu, şi cîntă în jam-session cu 
Richard Oschanitzky la patru mîini . Din 1 976 
se dedică exclusiv jazz-ului . În 1 978, la Constanţa, pune bazele grupului 
Creativ cu care va cîştiga în 1 980 premiul 1 pentru debut la Festivalul de 
Jazz de la Sibiu. În perioada 1 978- 1 987 conduce Clubul de Jazz de la 
Constanţa. În 1 992 înfiinţează Fundaţia Culturală "Harry Tavitian" care 
are o activitate deosebită în Constanţa. Din ianuarie 1 990 şi pînă în prezent 
este realizatorul emisiunilor Jazz Context de la Radio Constanţa. 

Din februarie 1 990 Harry Tavitian este vicepreşedinte al Uniunii 
Armenilor din România - Filiala Constanţa şi realizatorul emisiunii Naţia 
şi Civilizaţia Armenilor de la Radio Constanţa. 

Muzica lui Harry Tavitian se caracterizează prin deschidere către 
influenţe multiple şi printr-o mare capacitate de sinteză. Într-un interviu 
acordat revistei Jazz Forum (nr. 1 02, 5/1 986), Tavitian declară: "sîntem aici 
în Levant, sîntem parte a lumii, sîntem deschişi către cultura lumii, către 
spontaneitate". 

Tavitian are un stil propriu, inconfundabil, bine definit în noul jazz est
european, prin diversele sale experienţe artistice. Muzica sa este un amestec 
de jazz, muzica de cameră contemporană, blues, muzica medievală, folclor 
din Balcani. Rădăcinile lui armeneşti sînt, de asemenea, evidente. Muzica 
sa are un puternic caracter etnic. 

Harry Tavitian este pasionat de sincretismul artelor. Exemple sunt 
elementele de teatru instrumental şi costum din concertele sale şi muzica 
de scenă (li ve) la piesele "Furtuna" de Shakespeare - Teatrul Dramatic 
Constanţa în regia lui Kovăcs Ildik6 ( 1 988  si 1 996), "Melissa" de 
Kazantzakis, cu Victor Rebengiuc şi Dragoş Pîslaru în rolurile principale, 
la Teatrul Bulandra, regia Nona Ciobanu ( 1 995) şi "Orgasm", de Vlad 
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Zografi, la Fundaţia Toaca din Bucureşti (200 1 ), regia Nona Ciobanu. De 
asemenea, în cele peste 40 de concerte organizate de Harry Tavitian la 
Constanţa sub titulatura Atelier de Improvizaţie; jazz-ul s-a aflat în compania 
poeziei, dansului, muzicii de cameră contemporană sau a artelor plastice. 
Nu e întîmplătoare prezenţa lui Harry Tavitian cu recitaluri la Festivalul de 
Teatru de la Piatra Neamţ (2001 )  sau Oradea (2003). 

"Pianistul Harry Tavitian "este cel mai important jazzman român 
contemporan" (International Herald Tribune/1 9  oct. l 990) 

Harry Tavitian a susţinut concerte şi a participat la festivaluri importante 
în România, Rusia, Lituania, Franţa, Italia, Germania, Bulgaria, Portugalia, 
Republica Moldova, Iugoslavia, Polonia, Scoţia, Ungaria, Grecia, Turcia, 
Olanda, S.U.A., Armenia (ca invitat personal al preşedintelui Armeniei), 
Slovacia, Elveţia, Cehia, Austria, Slovenia. 

Harry Tavitian colaborează cu muzicieni români şi străini, în formule 
concertistice de la pian solo la formaţii de etno-jazz ca Orient Express (în 
care evoluează cei mai creativi muzicieni români din generaţia actuală) sau 
Black Sea Orchestra, alături de alţi 1 O muzicieni de jazz de primă mărime 
din ţările din jurul Mării Negre. 

"JAZZ-UL ÎNSEAMNĂ LIBERTATE 
INTERIOARĂ. .. " 

E.P. : De unde ţi se trage, dragă şi stimate Harry Tavitian, dragostea 
pentru muzică? Pentru jazz? Cum a fost începutul? 

H. T. : Pentru mine, dragostea pentru muzică este dintotdeauna, încă din 
anii copilăriei. Am avut o copilărie frumoasă, părinţi de care îmi aduc 
aminte cu foarte mare emoţie, chiar cu veneraţie. Lor le datorez, dacă nu 
totul, mai mult de 80 % din ceea ce sînt eu acum. 

Provin dintr-o familie modestă din punct de vedere material, însă foarte 
bogată spiritual. Părinţii mei erau oameni simpli :  mama, casnică, avea 
patru clase, tata era bijutier, cu şapte clase, dar amîndoi cu o sensibilitate 
specială, care mi s-a transmis. Mama cînta la mandolină, avea un simţ 
deosebit al ritmului, iar tata juca într-o trupă de teatru de amatori, la 
Clubul armenesc din Constanţa. 
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Cred că nu împlinisem încă cinci ani şi taică-meu cumpărase un aparat 
de radio Philips la care se asculta foarte multă muzică clasică. Cu această 
muzică am crescut în acei primi ani. Luam o surcică din ligheanul cu 
lemne de sub sobă şi începeam să imit gesturile dirijorului. Dar de unde 
ştiam eu de dirijor? Căci nu exista televizor, iar la concerte, operă, teatru, 
am început să mergem mai tîrziu, după vîrsta de 6-7 ani. Sînt pe lume şi 
lucruri de nedezlegat, iar acesta e un mister pe care mi l-a dat Dumnezeu. 
În fine, observîndu-mi reacţiile, mama a întrebat, deşi era inutil să mai 
întrebe, dacă îmi place muzica şi dacă îmi place un anumit instrument. Eu 
(iarăşi nu se ştie de unde aflasem de acest instrument), i-am spus că mi
ar plăcea pianul. Atunci am fost dat la lecţii de pian la o bătrână olandeză, 
madam Schmidt. Asta se întîmpla în 1 958 .  Exact cînd am împlinit 6 ani, 
am luat prima lecţie de pian. Am urmat un an, cît să învăţ bazele elementare. 
La 7 ani am intrat la Şcoala de Muzică din Constanţa, înfiinţată şi ea de 
puţin timp. Ţin minte că s-a petrecut atunci o mică revoluţie. La examenul 
de admitere se cereau lucruri simple, îţi băteau un ritm pe care trebuia să
I reproduci, erau nişte note de reprodus, examinatorii dorind să-ţi verifice 
auzul, ritmul, lucruri care pentru mine erau banalităţi. Şi atunci m-au băgat 
în nişte chestii mai dificile, i-au chemat pe toţi profesorii şi am fost declarat. . .  
un fenomen. În primii patru ani am avut, într-adevăr, o ascensiune 
vertiginoasă. În clasele a III-a şi a IV-a cântam deja bucăţi din Prokofiev, 
părţi din sonatele lui Beethoven. Dar din clasa a V-a au început alte lucruri 
să-mi sucească minţile. Îmi intrase în cap o mare pasiune pentru limba 
engleză. Şi atunci interesul pentru muzică a început să-mi scadă. Pe cît de 
vertiginos urcasem pînă în clasa a V-a, pe atît de puternică a fost căderea, 
în următorii ani. 

În ultimii ani de liceu ne-am făcut o formaţie de rock şi a început să
mi revină plăcerea pentru muzică. Iar în 1 970 (eram în clasa a XI-a), la 
proaspăt înfiinţatul festival "Cerbul de aur"; de la Braşov, a avut loc recitalul 
în afară de concurs al lui Memphis Slim, un pianist de blues care era 
printre legendele vii ale blues-ului din vremea respectivă, şi minunea a 
făcut ca să fie adus la Braşov. l-am văzut recitalul integral, la televizor, 
aveam deja şi un casetofon (datorită tot plăcerilor tehnice ale tatălui meu, 
în 1 970 fiind puţini cei care aveau un casetofon) şi am înregistrat concertul. 
La vremea aceea eu încă nici nu auzisem de termenii de jazz sau blues; 
aveam o educaţie muzicală clasică şi eram în primii mei ani de rock. 
Reascultînd muzica aceea, care m-a izbit brusc, am simţit cum în cîteva 
secunde mi se şterg cei vreo 1 2  ani de educaţie clasică. A fost pentru mine 
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ca un şoc, ca o rebeliune. O mare mutaţie s-a petrecut în interiorul meu, 
iar de a doua zi am luat caseta şi m-am aşezat la pian. Puneam blues-urile 
şi cîntam, atent la versuri. 

E.P :  lată cum pasiunile tale de atunci, muzica şi engleza, s-au întîlnit 
în blues. 

H.T. :  Da. Blues-ul mi se părea, după atîţia ani de muzică clasică, o 
muzică foarte simplă, dar pe care nu o poate face oricine, pentru că trebuie 
să te naşti cu acest semn. Eu se pare că îl aveam. Am făcut 2-3 ani chestia 
asta, încât tot recitalul lui Memphis Slim îl ştiam pe de rost. După aceea 
am început să apar în diverse locuri. Erau pe atunci nişte cluburi muncitoreşti 
unde se organizau seri de dans şi aveam prieteni mai mari care aveau 
formaţii şi mă luau şi pe mine ca să cînt 1 O minute în pauzele lor. 

E.P :  Aşa a început să te cunoască lumea. 
H.T. :  Exact. În 1 973 am plecat la Braşov, la Facultatea de Muzică. Pe 

atunci Conservatoarele erau la Bucureşti, Iaşi şi Cluj ,  iar pe lîngă ele, 
existau trei Institute Pedagogice de Muzică de trei ani, la Tîrgu-Mureş, 
Braşov şi Timişoara. Am făcut cei trei ani la Braşov, apoi am continuat alţi 
trei ani la Bucureşti, la Conservatorul "Ciprian Porumbescu" pe care l-am 
terminat în 1 979. Cei mai importanţi au fost însă anii de la Braşov, fiindcă 
acolo am intrat, prin blues, în jazz. Blues-ul stă la originea jazz-ului. Jazz
ul a apărut, printre altele, şi din blues. În studenţie, am avut prieteni care 
aveau colecţii mari de discuri de jazz, ceea ce era rar. Braşovul avea însă 
legături mai multe cu Occidentul, cu nemţii mai ales. Aşa am început să 
intru, prin colecţiile lor, în lumea jazz-ului. 

E.P :  Jazzul însemna, înainte de orice, chiar înainte de. . .  muzică, 
libertate. 

H.T. : Marea libertate pe care o respira această muzică m-a impresionat. 
Eu eram obişnuit cu doctrina muzicii clasice, care este o muzică scrisă, 
încît oricine ar cînta-o, cîntă, pînă la urmă, aceeaşi muzică, fiindcă e pusă 
pe note. Jazz-ul era altceva. În jazz se porneşte de la o temă şi acea temă 
este dezvoltată în corpul principal al piesei, în improvizaţii . Jazz-ul este o 
muzică spontană, o creaţie spontană, conformă stării artistului, educaţiei, 
orizontului său. Da, este l ibertate, cum spui tu. 

E.P :  Noi ne-am cunoscut la Oradea, în martie (29!) 1988, cînd, 
împreună cu Corneliu Stroe aţi cântat în spectacolul de poezie (şi muzică!) 
dedicat de noi, orădenii, în sala mare a teatrului, poetului Mircea Dinescu. 
Spectacolul se numea .. La dispoziţia dv. ". Pe Mircea Dinescu îl prezentau, 
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elogios, Radu Enescu şi Ştefan Aug. Doinaş. Regretaţii . . .  A fost un spectacol 
incendiar. Mai ţii minte? Mircea Dinescu a citit poezii necenzurate (gest 
nebunesc), scoase atunci din buzunar. Securistul care răspundea de teatru 
îi făcea, în culise, semne ameninţătoare lui Mircea Bradu . . .  directontl de 
atunci. Credeam că ne arestează. N-au făcut-o. Am putea să numim 
spectacolul, unul aproape dizident, nu? Voi aţi cîntat extraordinar. Veneaţi 
din Constanţa? Te rog să evoci, cît îţi mai aduci aminte, seara aceea . . .  

H.T. :  Îmi aduc aminte cu multă plăcere de acea seară, mai ales că a 
fost primul nostru concert la Oradea, oraş în care am revenit apoi totdeauna 
cu bucurie, pentru frumuseţea locurilor dar, în primul rînd, pentru frumuseţea 
sufletească a oamenilor pe care i-am cunoscut, a publicului care ne-a primit 
totdeauna cu multă căldură. Din acea seară mi-a rămas în memorie 
delicateţea, modestia şi ţinuta intelectuală a domnului Radu Enescu. Ce 
păcat că s-a stins aşa de repede. . .  Mircea Dinescu ţinea foarte mult la 
dînsul. Am colaborat cu multe teatre, dar în puţine m-am simţit atît de bine 
ca la Oradea. Pentru atmosfera recitalului nostru au fost importante atît 
poeziile lui Mircea Dinescu cît şi textul despre jazz scris de el special 
pentru colaborarea cu noi. 

E.P. :  Deşi ne cunoaştem relativ puţin, noi ne-am împrietenit. De cîte 
ori vii la Oradea, mă suni, mă inviţi la concertele tale. Admirabilele tale 
concerte. Pentru mine acest lucru înseamnă ceva: a. Nu eşti un om super
ficial, ca mulţi alţii; b. Preţuieşti prietenia; c. Eşti sensibil (cu 
suprademăsură!) şi consistent sufleteşte. Şi ce e mai curios, dar e minunat, 
şi soţia ta m-a adoptat rapid. Nimic nu e întîmplător în viaţa şi în destinul 
nostru. Vorbeşte-ne, te rog, despre familia ta. Am procedat astfel cu toţi 
colegii artişti intervievaţi, socotind că pentru un artist (şi nu numai) e 
foarte importantă familia şi relaţiile de familie. Nu crezi? 

H.T. :  Privind viaţa de familie, părinţii mei mi-au dat modelul. De la ei 
am deprins arta armoniei şi a bunei inţelegeri din familie. De la ei am 
învăţat că bunul mers al vieţii fiecăruia dintre noi se bazează în cea mai 
mare parte pe dragostea din familie. 

Soţia mea, Manuela, a fost inginer electronist, după care a absolvit 
Facultatea de Teologie Ortodoxă, secţia Asistenţă Socială a Universităţii 
Bucureşti, e pasionată de jazz şi mă ajută în tot ceea ce fac. Credinţa este 
cea mai importantă sursă a noastră de energie. Trecem cu aceeaşi dragoste 
pragul bisericilor române şi armene de oriunde. Mîncăm cu aceeaşi plăcere 
mămăliga românească şi pastrama armenească. Fiica mea, Aida, este 
profesoară de pian la Liceul de Muzică din Constanţa. Lor le datorez cea 
mai mare parte a succeselor mele din ultimii ani .  
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E.P.: Care mai sînt relaţiile tale cu Mircea Dinescu? " Poetul şi şapca 
lui " spunea (scria) Radu Enescu, încheind aşa: " amuzat, el dă cu tifla 
hoţilor, jilistinilor, spiritelor pedestre, condamnate să muşte de-a pururi 
din ţărână! "; Mircea Dinescu cel care declara că "poeziei i-am fost 
promis. . .  1 Cu sîngele albastru în derivă 1 Cu pleoapele zburînd spre 
paradis . . .  " 

H.T. :  Cu Mircea sînt în continuare prieten chiar dacă ne vedem mai rar 
decît înainte de 1 989. Ultima noastră "ispravă" împreună a fost un concert 
memorabil, la Constanţa. Unul din Atelierele de improvizaţie, organizate 
de Fundaţia noastră, la Muzeul de Artă (Concertul de Crăciun din 1 995) 
i-a avut ca invitaţi pe poeţii Adam Puslojic din Belgrad şi Mircea Dinescu. 
Este foarte greu să realizezi un concert de jazz şi poezie. Există primejdia 
ca totul să dea impresia de "lipitură" de tristă amintire, gen montaj l iterar
muzical "Cîntarea României. De aceea e important tipul de personalitate 
al protagoniştilor. M-am încumetat să fac un astfel de concert fiindcă atît 
Mircea cît şi Adam sînt persoane spontane, cu un ascuţit simţ al umorului 
şi al scenei. Cu Adam mai avusesem un concert la Belgrad, iar cu Mircea 
mai multe concerte împreună, înainte de 1 989. În plus pe Mircea şi pe 
Adam îi leagă o veche prietenie. Am avut fiecare din noi recitalul propriu 
iar la sfirşit am reuşit nişte momente extraordinare, în care Adam şi Mircea 
recitau în timp ce noi cîntam, alegînd poeziile în funcţie de ceea ce le 
inspira muzica iar noi eram, la rîndul nostru, inspiraţi de atmosfera poeziilor 
recitate de ei. Aşa că totul a fost un adevărat dialog între jazz şi poezie, 
sub semnul spontaneităţii şi autenticităţii. 

E.P.: Ce mai faci, Harry? Ce mai cînţi? Ce CD-uri ai mai produs? 
H.T. :  Cînt în continuare, în ţară şi străinătate. Reuşesc încă să trăiesc 

din jazz, ceea ce nu e tocmai uşor. Mulţumesc lui Dumnezeu că pot face 
ceea ce iubesc, adică pot cînta, spre bucuria celor care mă ascultă, a mea 
şi a colegilor mei, jazz-mani. Ulimul compact disc pe care l-am produs e 
o înregistrare "istorică", în duo cu clarinetistul german Hans Kumpf. CD
ul se numeşte "Open End". Acum 20 de ani am făcut prima mea călătorie 
în Occident. Atunci l-am cunoscut pe Hans, ne-am împrietenit şi am mers 
într-un celebru studio din Stuttgart, unde am făcut această înregistrare, fără 
nici o repetiţie, totul fiind spontan. Mă minunez şi acum de calitatea muzicii, 
de comunicarea extraordinară între mine şi Hans. Am în pregătire şi un 
nou CD. înregistrat acum o lună, tot un duo, de această dată cu saxofonistul 
Mihai Iordache, cu care am cîntat mult în ultimul timp; am avut un concert 
foarte bun şi la Oradea, anul trecut. Mihai este fiul meu spiritual şi cred 
că e una din vocile cele mai creative din generaţia actuală de muzicieni de 
jazz din România. 
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E.P :  L-am cunoscut şi eu, îţi aminteşti? Mi s-a părut un tînăr modest, 
cald, prietenos. Ce crezi despre pătrunderea manelelor în România? Pe 
mine invazia lor mă sperie. 

H.T. : Cred că "invazia" manelelor ţine, pe de o parte, de nevoia de 
întoarcere spre rădăcini (glasul inconştientului colectiv, cum ar spune 
psihologul C.G. Jung . . .  ); e acelaşi fenomen de care se leagă şi audienţa 
foarte mare a etnojazzului, pretutindeni în lume. Dar, din păcatL:, este 
vorba şi de presiunea subculturi i. Televiziunea are şi ea o mare ,·ină, aici. 
Oricum, eu zic că lucrurile au mersul lor firesc şi proba timpului işi va 
spune cuvîntul şi în cazul manelelor. 

E.P : Ce ai fi vrut să te întreb şi nu te-am întrebat? 
H.T. : Aş mai fi vrut să amintesc de colaborarea noastră dinainte de 

1 989, cu ocazia turneelor pe care Teatrul din Oradea ni le-a organizat. Ne
ai făcut atunci un afiş- program care mi-e foarte drag şi azi, la alcătuirea 
căruia ne-am înţeles minunat. Pasiunea şi eficienţa cu care făceai totul şi 
faptul că "ne-ai adoptat", cu toate că era vorba de ceva care aparent nu 
avea legătură cu teatrul, au întărit prietenia noastră şi ne-am bucurat să te 
reîntîlnim tot atît de plină de viaţă, la concertele din ultimul timp organizate 
la Oradea. Am citit cu bucurie şi cartea ta "Istorii şi isterii teatrale", care 
e scrisă cu multă naturaleţe, umor şi autenticitate. 

E.P Mă bucur că ţi-a plăcut. Că v-a plăcut, ţie şi Manuelei. 
H. T. : Întorcîndu-mă la turneele organizate de Teatrul din Oradea, 

revoluţia ne-a prins . . .  în turneu. Pe 1 7  decembrie 1 989 am avut concert în 
Oradea. Nu voi uita niciodată atmosfera din sală. Am cîntat colinde, dar 
totul era într-o tensiune extraordinară, suna mai degrabă a prohod. Soţia 
mea a trebuit să plece în noaptea următoare la Bucureşti, fiindcă avea 
bunica grav bolnavă. Cînd am dus-o la gară, oraşul era plin de patrule cu 
câini şi ne-am simţit ca şi cum am fi fost în stare de război. Pe 2 1  decembrie 
aveam concert la Palatul Culturii din Tîrgu-Mureş . Pe cînd aranjam 
instrumentele în scenă, au început să se audă coloanele de manifestanţi 
care veneau spre Piaţă şi au apărut şi trupele. Puţin timp după aceea a 
început să se tragă. Mai tîrziu am reuşit cu greu să ajungem la gară. Am 
lăsat tabele şi contrabasul în grija şoferului autobuzului Teatrului din Oradea 
şi le-am recuperat după cîteva săptămîni. Aşa s-a terminat turneul de jazz 
organizat în decembrie 1 989 de Teatrul din Oradea, cu un nou început 
pentru România. De la jazz, da, care înseamnă libertate interioară, da, la 
libertatea exterioară, de după 1 989, cu bune şi cu rele . . .  
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E.P:  O incheiere cît se poate de frumoasă pentru această plăcută 
revedere a noastră. Îţi mulţumesc şi te rog s-o saluţi cu dragoste pe Manuela 
din partea mea. Ţie, Harry, îţi doresc să-ţi surîdă mereu norocul, să te 
viziteze inspiraţia şi să-ţi reuşească toate proiectele! Şi, ca să ne amintim 
Seara de poezie, hai să recitim împreună eseul lui Radu Enescu despre 
Mircea Dinescu. 

Radu Enescu 
POETUL ŞI ŞAPCA LUI 

Cine şi-1 poate închipui pe Napoleon lipsit de trufaşul său tricorn? 
Oare ni-l putem imagina pe Charlot fără legendarele sale accesorii : bastonul 
ca o cîrje sfrijită, melonul ponosit şi mustăcioara zbîrlită? Nici figura 
poetului Mircea Dinescu n-o putem deslipi de nedespărţita sa sacoşă, de 
romanticul fular fluturînd în vînt, de şapca lui trasă ştrengăreşte pe o 
sprînceană. Dar sacoşa o poartă grijuliu ca să nu-i cotrobăiască prin ea 
ignari preacurioşi. Iar şalul e menit să protejeze de intemperii melodioasa 
şi limpedea sa voce de tenor. Şapca însă nu mai e un accesoriu, ci un 
simbol şi un talisman cu virtuţi taumaturgice. Sub ea, Mircea nu ascunde 
pui de găină, iepuraşi sau panglici precum Josefini, ci cuvinte, pe care le 
scutură din pălărie la întîmplare şi - să vezi minune! - sub bagheta sa de 
magician, aceste vorbe neutre, reci, amorfe se încheagă în metafore 
neobişnuite, în versuri inconfundabile, în poezii care frapează ca un "coup 
de foudre" inimile noastre şi ne cuceresc ireversibil. Cînd Mircea Dinescu 
salută publicul, de sub şapca sa plouă, sau parafrazînd pe Arghezi, curge 
pe mii de fire, cu frumuseţi în neştire. 

Acest franctiror liric, corsar angelic, picaro-rilkean s-a ivit în poezia 
română într-un moment cînd aceasta era obosită, plafonată, sleită de 
recuperări , reînnodări de tradiţie şi necuvinte iar coetanii lui îşi taceau 
coatele pe băncile negeluite ale şcolilor. S-a ivit ca un heruvim picat din 
azurul celest, totodată copil minune şi făptură supranaturală parcă. Pînă 
atunci, elevul Mircea Dinescu din Slobozia, fiul unor oameni deloc înstăriţi 
dar înnobilaţi pe blazonul muncii şi al cinstei, citea cu râvnă tot ce-i pica 
în mînă, mai se ţinea şi de şotii, iar fără să ştie nici el cum, începuse să
şi îngîne simţămintele în tiparele poeziei. Sosit în Capitală să cucerească 
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Pamasul fără nici o leţcaie în buzunar dar în schimb doldora de talent, a 
reuşit, datorită vocaţiei precoce cu care sînt înzestraţi doar marii aleşi ai 
muzelor, să păşească din victorie în victorie asemenea unui nou Alexandru 
Macedon al poeziei. La 1 7  ani debutase în presă. La numai 2 1  de ani 
adresează, în primul său volum, o tulburătoare Invocaţie nimănui ( 1 97 1  ) .  
Sufletele tuturor însă au rămas entuziasmate, chiar şi ale acelor 

"profesionişti" reci şi acri care disecă şi îmbălsămează lirismul, de parcă 
ar fi un cadavru, anume criticii literari. Nu trec nici măcar 750 de zile şi 
nopţi iar poetul nostru obosit de zarvă se simte la 23 de ani bătrîn, 
convertindu-şi larcrimile în Elegii de cînd eram mai tÎnăr ( 1 973). Tatăl 
său, lăcătuş-mecanic la căile ferate, om care-şi întreţinuse cu truda mîinilor 
o viaţă întreagă familia, deci chibzuit, preţuind realităţile stabile şi 
profesiunile lucrative, ar fi voit să-I vadă inginer de poduri. Fiul rătăcitor 
şi neascultător, logodit pe veci cu himera numită Poezie, s-a gîndit ce s-a 
gîndit, şi cu filială duioşie i-a dăruit părintelui său un volum: Proprietarul 
de poduri ( 1 976). Decît să muncească la poduri pentru alţii, şi aşa perisabile, 
supuse uzurii timpului, Mircea a construit nişte poduri ţesute din vis şi 
fantezie mai durabile însă decît bronzul monumentelor sau oţelul edificiilor 
utilitare. Poetul optase definitiv pentru o existenţă trubadurescă, pentru 
singurătatea fără leac a adevărului creator. Proprietarul de poduri constituie 
o sintagmă cu valoare de destin care comprimă şi o artă poetică: "Eu sînt 
proprietarul de poduri 1 sub care-am dorit vreau să spun 1 şi înger bolnav 
de exod uri 1 prin sferele roz de săpun, 11 şi monstru mai sînt ce mănîncă 
1 desigur mireasmă de crin 1 prin valea aceasta adîncă 1 nu ştiţi mai trăim 
sau murim? // Prieteni miraţi-vă-o grabă 1 cît încă ard caii sub şa 1 cît încă 
zăpada e albă 1 cît limba e-ntreagă şi ea." Agresat de viaţa sordidă din 
metropolele tentaculare, de gigantismul unui tehnicism privat de suflet, 
poetul, fire spontană, sinceră, generoasă, integră, incoruptibilă, dar de o 
dezarmantă candoare, tînjeşte după afecţiunea semenilor, de care e adesea 
frustrat şi lansează la 29 de ani un elocvent apel ,  La Dispoziţia 
Dumneavoastră ( 1 979). Dar glasul său începe să se radicalizeze. Sufocat 
de filistini apostrofează obtuzitatea care vede în poezie o îndeletnicire 
gratuită, inutilă: . . .  "profet în mersul tramvaielor 1 te revolţi pe cititorul de 
contor 1 şi nu crezi că o balenă îşi poate inventa oceanul 1 în pieţele publice 
1 şi nu ştii dacă trebuie să chemi poliţaiul sau ambulanţa 1 cînd din gîtlej 
mi se-nalţă ameţitor 1 jetul de fericire sau de sînge." Acest final aparţine 
poeziei Teroarea bunului simţ, titlul omonim al unui volum cu care la 30 
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de ani Mircea Dinescu ocupă deja, modest şi solitar, tandru faţă de cei 
răniţi, intransigent faţă de apterii suficienţi - un loc de frunte în poezia 
română contemporană. Acest fiu al Bărăganului, bîntuit de crivăţe aprige 
şi arşiţe toride, poartă în adîncul sufletului său nostalgia locurilor de baştină, 
unde civilizaţia nu a corupt încă Democraţia naturii ( 1 98 1  ). Cu acest 
volum poetul recuperează realul, iar lirica sa, cu accente de revoltă, sar
casm sau mînie, se înscrie în marea tradiţie a poeziei noastre politice. S
ar părea că succesiunea, ca pe o bandă rulantă, a volumelor sale de versuri, 
ar sta ca mărturie a unei prolificităţi pînă la uşurătate. Aparenţele însă ne 
înşeală. Ca la orice mare artist munca neobosită şi chinurile creaţiei dispar 
desăvîrşit sub impresia dominantă de firesc şi spontaneitate. Generos în 
relaţiile cu semenii, care merită fireşte, - "a fi înger nu-i o meserie" zice 
el undeva, - Mircea Dinescu este de-o exigenţă împinsă pînă la avariţie cu 
creaţia sa. În 1 983 poetul pleacă voluntar în Exil pe o boabă de piper. În 
acest volum extrem de concentrat, în care discursul liric e redus la esenţe, 
poetul posesor doar al unor "mari provizii de îngăduinţă şi de spaimă", cu 
aversiune faţă de acei "croitori de sentimente mici", dar fabricanţi de 
stearpă diluţie verbală şi-a ales ca loc de odihnă piperul. Dar bobul său, nu 
e doar un agreabil condiment artistic, oricît ar conţine versuri de un ludic 
şi funambulesc, remarcabile. Bobul comprimă, cît o fi el de minuscul, o 
energie lirică cît o rachetă poetică cu multiple focoase. 

Aceeaşi concluzie este vizibilă şi în ultimul Rimbaud negustorul ( 1 985), 
în care poetul îşi pune grava problemă existenţială a destinului creator şi 
a justificării sale morale. Tradus din ceţoasa Londră pînă la Moscova, din 
antisepticul şi scrobitul Stockholm şi pînă în clamoroasa şi pestriţa Cetate 
eternă, Mircea Dinescu pe lîngă că este apreciat peste hotare, a fost laureat 
de cîteva ori cu premiul Uniunii Scriitorilor. A susţinut şi o vie activitate 
publicistică, publicînd portrete de neuitat, savuroase, în acvaforte, cu hu
mor şi cu o calofilie de orfevru al cuvîntului despre contemporanii săi 
scriitori. Unele spirite rigide, austere, văduvite de humor, să nu zic consti
pate s-au simţit deranjate, sau în limbajul "Neofranţuzitelor" ale unui nou 
Faca, oripilate la modul atroce. Dar aş preciza că acest bărbat, aici de faţă, 
nu e în stare de resentimente, ură sau orgolii j ignite. Toată violenţa sa, 
uneori simpatică, alteori memorabilă, se consumă doar pe plan verbal. Am 
schiţat aici doar un succint curriculum vitae poetic. Mircea este un poet, 
nu din aceia care se citează şi nu se citesc, ci din aceia care nu se citează 
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dar merită cu prisosinţă a fi citiţi. Farmecul poeziei sale e contagios şi te 
subjugă. 

Cum spuneam "proprietarul nostru de poduri" e din acea Slobozie (loc 
de naştere predestinat prin semnificaţia sa semantică), despre care un 
prozator spunea că odinioară, cînd n-avea încă trei gări, era popasul unde 
hoţii de cai se legănau în chiolhanuri de pomină între două tîlhării. La 
Slobozia a văzut lumina zilei în I l  noiembrie 1 950 acest cal năzdrăvan, 
armăsar pursînge al poeziei, pe care nu vor fi în stare să pună mîna toţi 
hoţii din lume. Pentru că acest cal scoate pe nări mirifice metafore în loc 
de jeratec, iar datorită aripilor sale de Pegas liric se înalţă ca un turboreactor 
spre tăriile l impezi ale artei "cu sîngele albastru în derivă 1 cu pleoapele 
zburînd prin paradis", plimbîndu-se nonşalant şi degajat în Olimp. Iar 
amuzat dă cu tifla hoţilor, filistinilor, spiritelor pedestre condamnate să 
muşte de-a pururi din ţărînă !  

(din caietul-program al spectacolului de poezie Teatrului din Oradea 
Mircea Dinescu .. La Dispoziţia Dumneavoastră ") 
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" Nu există spectacol care să poată percuta 
fără ca aceste forme să fie susţinute de actori 
şi făcute credibile. Acolo e cheia. Aşa cum 
spunea Vlad Mugur: «Eu nu pot să lucrez 
fără actor.» Tot timpul spunea asta Şi avea 
dreptate; nici eu nu pot, nici Harag nu putea. 
Eu admir posibilitatea, capacitatea asta a lui 
Silviu de a ascunde undeva în spectacolele 
sale şi actori mediocri. De a ascunde! După 
părerea mea, el renunţă să lupte. 

( . .) Cînd eram student, am asistat la foarte 
multe repetiţii ale lui Harag, care au fost 
extraordinare pentru că erau foarte sugestive. 
El juca. Şi mie-mi place să arăt din cind în 
cînd. Nu tot. Există întîi o anumită formă. Eu 
aş fi mai aproape de concepţia lui Meyerhold 
care spune: Întîi acţiunea şi pe urmă starea. 
Deci, nu prin psihologizarea exagerată a 
lucrurilor sau din analiză ajungi într-o stare 
ca să acţionezi, simţind situaţia, vizualizfnd şi 
mişcfnd în spaţiu. Pentru că totul e imagine, 
practic, în teatru. " 

Tompa Gabor, n. 1 957 
(Florica !chim, 

Conversaţie în şase, cu Tompa Gabor) 
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JOHANNES 
WALDMANN 
inginer chimist, 
comentator muzical amator, 
de fapt critic muzical ... 
ultra profesionist 

S-a născut la Arad, la 24 aprilie 1 934, 
într-o familie de rafinaţi intelectuali evrei. 

A absolvit Liceul teoretic de băieţi "Moise 
Nicoară" şi Facultatea de Chimie din Timişoara. 

În 1 956, ca student, a fost arestat, ca mulţi alţii, în legătură cu revoluţia 
din Ungaria. A fost dus la Canal, la Periprava. Acolo i-a cunoscut între alţii 
pe Erich Bergel, Şt.Aug.Doinaş şi pe Alexandru Ivasiuc. 

La ieşirea din închisoare a lucrat ca muncitor necalificat la o fabrică 
de prefabricate de beton din Arad, continuîndu-şi apoi studiile. 

Din anii '70 trăieşte în Germania, la Weiden, împreună cu soţia lui, 
Nomi, nemţoaică din Arad. 

Mare meloman, cunoscător rafinat aproape al tuturor lucrări lor 
compozitorilor importanţi clasici dar şi a muzicii bune contemporane, cititor 
la fel de pasionat. 

O memorie prodigioasă. 
O "bibliotecă muzicală" impresionantă (înregistrări rare, unele unice, 

cu interpreţi celebri (George Enescu, Dinu Lipatti etc.) . 
Colaborează cu revista Arca - (Arad, redactor şef poetul Vasile Dan) 

- la rubrica PRO MUZICA. 
Articolele sale sînt pline de farmec, originale, fascinante, aprecierile 

sale exacte. 
Nel ipsit în ultimii . . .  patruzeci de ani de la concertele simfonice 

importante. 
E prieten cu dirijorul Lawrence Poster şi cu soţia acestuia, Angela, şi 

ea din Arad. Eu cred că Ivan e un fenomen. 
Fiind şi prietenul sorei mele şi al meu, îmi permit să reproduc aici una 

din cronicile lui . . .  fascinantele lui cronici muzicale . . .  
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"A MOMENT IN TIME" 

O clipă suspendată în neant; curcubeul, o VlZiune fugară a fericirii; 
pauza, de o durată infinitesimală, în fluxul marii treceri - iată un titlu 
semnificativ. Neasemuita, neîmblînzita, irezistibila Whitney Houston, regina 
neîncoronată a scenei muzicii pop, cîntăreaţa care s-ar fi impus în oricare 
încrengătură a muzicii, dacă ar fi debutat sub o altă constelaţie, a lansat 
acest şlagăr la vîrsta de douăzeci şi şase de ani, în 1 988,  cu ocazia 
Olimpiadei. 

Este o muzică mult deasupra obişnuitului nivel al pop-ului în ceea ce 
priveşte parametrii muzicali, textul, mesajul şi în special interpretarea. 
Dacă vreţi aşa, e o invitaţie homerică fără hexametri, o obişnuită, accesibil 
orchestrată arie de operă, o rugă de o smerenie cuplată cu o frenezie cu 
totul ieşită din comun. Atunci cînd am ascultat-o pentru prima dată, am 
fost entuziasmat şi am realizat încă două lucruri: că Nikolaeva era o 
potenţială, mare pianistă Bach şi că era poate cea mai mare pianistă a 
lumii sau una dintre foarte marile artiste. 

Iniţial, am aşteptat pauza cu nerăbdare numai ca să mă pot duce la 
dînsa (fără să-i cer interviu, autograf) şi să-i spun tot ce-am simţit, ce-am 
gîndit despre ea. Rusa mea era foarte slabă şi nu ştiam dacă vom putea 
comunica şi nu voiam să apelez la ajutorul prietenului meu din orchestră, 
care, cunoştea limba rusă la perfecţie. 

Intr-un articol din revista "Arca" din 1 99 1 ,  Mozart sau frumuseţea 
adevărului, cu titlul extras dintr-o celebră poezie a romanticului englez 
John Keats, am scris despre sentimentele mele de la acel concert cu Tatiana 
Nikolaeva şi mărturisesc şi azi că nu pot asculta pe disc acel Concert În 
Si bem o/ major cu acea mare pianistă ( dirijorul orchestrei simfonice din 
capitala Estoniei fiind Saulus Sondeckis) fără să plîng. O slăbiciune? Nu 
cred. Mare mi-a fost surpriza ajungînd în vestiarul solistei. Amatorii de 
autografe lipseau, nu era nimeni la dînsa în afară de mine. O notă proastă 
acordată publicului arădean, care se pare că n-a înţeles ceea ce mie mi se 
părea evident. Unde erau melomanii, entuziaştii, fie chiar şi snobii? 

Este ciudat că treizeci de ani nu au făcut să pălească imaginea minunatei 
femei întîlnite o singură dată. Pot reproduce orice detaliu al feţei, figurii 
sau veşmintelor. Forma şi culoarea micilor ochi cenuşii, privirea care părea 
să-mi mărturisească ataşamentul ei faţă de mine, necunoscutul. Înţelepciunea 
dublată de umor, umbra de cochetărie a femeii între cele două vîrste. 
Uriaşul neg între nas şi pleoapa stîngă. Zîmbetul de o nemaiîntîlnită bunătate. 
Strîngerea mîinii şi piatra inelului. Strălucirea ametistului. Totul este viu, 
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aud vocea foarte uşor voalată, domoală. Iată că există minuni: nu am avut 
nici o dificultate în comunicare, în rusă, la început, şi în germană, mai 
tîrziu. Aveam atît de multe de spus, încît nici o problemă: a limbii, a 
timpului limitat, a necesarei autocenzuri în blestemata epocă a "limbilor" 

şi "turnătorilor" sau, mai eufemistic, a informatorilor, nu au constituit un 
impediment. 

Nu numai că am pierdut partea a doua a concertului simfonie (cu 
Simfonia Jupiter), dar am stat pînă la limita maximă şi am condus-o la 
hotel pe doamna Nikolaeva. Mă aştepta schimbul de noapte, lungul drum 
la fabrică. 

Ţin minte cît de blaj in şi, aş zice, cu autoironie, mi-a zîmbit Tatiana, 
cînd i-am spus că e o pianistă crescută, educată în spiritul lui Johann 
Sebastian Bach, interpreta predestinată a preludiilor, fugilor, toccatelor, 
variaţiunilor acestuia. Înregistrase, mi-a destăinuit, întreaga muzică de Bach 
pe discuri, o cînta cu regularitate în concerte. Atunci cînd i-am mărturisit 
marea mea admiraţie pentru performanţa din acea seară, m-a întrebat dacă 
o cunosc pe marea pianistă româncă, pe Clara Haskil, şi varianta ei la 
acelaşi concert. Văzîndu-mi interesul, mi-a povestit o scenă din propria ei 
viaţă şi carieră. 

În 1 955, anul aspiranturii ei, a putut, pentru prima dată, să părăsească 
lagărul socialist şi să asiste la unele manifestaţii ale Festivalului din 
Salzburg. Auzise atît de mult despre dirijorul Herbert von Karajan, aşteptase 
cu nerăbdare să se ivească ocazia să-I asculte. Aşa că s-a dus la un concert 
dirijat de el. Era chiar Concertul în Si bemol major de Mozart. Solista, o 
doamnă în vîrstă, handicapată fizic, aproape infirmă, o oarecare Clara 
Haskil .  Execuţia Clarei ,  întreaga ei făptură de o aleasă nobleţe, au 
impresionat-o mult pe tînăra Tatiana Nikolaeva. Nu Karajan a fost revelaţia 
serii, ci minunata Clara, pe care Tatiana Nikolaeva a divinizat-o. 

Exact aşa cum am vizitat-o eu pe dînsa, a fost şi ea în pauză şi după 
concert la Clara Haskil. Cinci ani după aceea, la Bruxelles, Clara Haskil 
s-a accidentat mortal şi a decedat. Tatiana Nikolaeva a fost foarte îndurerată. 
Paranteză: avînd acum, după deceni i ,  posibilitatea de a confrunta 
interpretările acelui concert Mozart datorate celor două mari pianiste, am 
reuşit să revelez multe similitudini ale execuţiei. 

În cele trei decenii trecute, m-am întîlnit de multe ori cu arta pianistică 
a Tatianei Nikolaeva. În localităţi aflate la mari distanţe una faţă de alta: 
Budapesta, Londra, San Francisco, am cumpărat discuri de-ale ei; am 
înregistrat rarităţi din emisiuni radio. Astfel, am reuşit să achiziţionez 
aproape întreaga ei discografie, eşalonată în timp şi pe compozitori. 
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Cînd mă gîndesc că în vara anului 1 977 eram atît de aproape, şi dată 
fiind izolarea mea pe plan uman şi cultural, n-am ştiut că a condus o clasă 
de maeştri ai pianului vreme de o lună la Regensburg! Revederea ar fi fost 
emoţionantă . . .  

lată că, fără nici un material bibliografic, fără Internet, c i  doar bazat 
pe resturile memoriei, încerc să schiţez mai jos un portret, o biografie a 
pianistei. 

Tatiana Nikolaeva s-a născut la 4 mai 1 924 într-un oraş relativ mare, 
situat la jumătatea distanţei dintre Kiev şi Moscova, numit Beşiţa-Briansk. 
Tatăl ei era farmacist, mama pianistă, absolventă a Conservatorului din 
Moscova, fiind eleva lui Alexandr Goldenweiser, pianist originar din 
Chişinău. În familie se făcea muzică de cameră, căci tatăl Tatianei cînta 
bine la violoncel, şi avea parteneri doi ingineri de la un mare şantier local 
şi un medic. Mama viitoarei pianiste, fondatoarea Conservatorului local, 
şi-a înscris fiica, foarte precoce în însuşirea muzicii, la Conservator la şase 
ani. La şaptesprezece ani a dus-o la Moscova şi a prezentat-o fostului ei 
profesor Goldenweiser. Tatiana Nikolaeva a studiat zece ani cu acest renumit 
pedagog (eminent reprezentant al şcolii pianistice ruseşti, alături de Heinrich 
Neuhaus, profesorul lui Richter, Gilels, şi Alexandr Igunov), de asemenea, 
a studiat compoziţia cu Dimitri Şebalin şi, mai ales, Alexandr Golubev. În 
1 944, tînăra de 20 de ani cîştigă premiul 1 la concursul Skriabin de la 
Moscova, iar în 1 945, premiul 1 la concursul unional al tinerilor interpreţi . 
În concertul laureaţilor, cîntă două concerte de Bach. 

În 1 950, an de cotitură în cariera sa, cîştigă la Leipzig concursul 
comemorativ internaţional Johann Sebastian Bach, fiind prima din 1 20 de 
concurenţi . Testul obligatoriu era execuţia uneia din preludiile şi fugile 
Clavecinului bine temperat. Tatiana Nikolaeva a întrebat juriul, din care 
făcea parte şi compozitorul Dmitri Şostakovici, care dintre cele 48 de 
preludii şi fugi să cînte, fără pregătire prealabilă, căci le are pe toate în 
repertoriu. 

La data de 24 iulie 1 950, la concertul de încheiere, la festivalul Bach, 
urma să se execute, de astă dată la Friedrichstattpalast, la Berlin, Concertul 
pentnt trei piane în Re major. Soliştii anunţaţi: Maria Iudina, Pavel 
Serebriakov şi Tatiana Nikolaeva, cu orchestra din Leipzig. 

Deoarece Maria Iudina (care, în paranteză fie spus, a fost pianista 
preferată a dictatorului Stalin) şi-a tăiat degetul, a fost înlocuită în ultimul 
moment cu Dmitri Şostakovici, şi el pianist reputat. Sub bagheta lui Kirill 
Kondraşin s-a cîntat în formaţia improvizată: Tatiana Nikolacva (pianul 1 )  
Serebriakov, Şostakovici. Un document pianistic important, pc care îl am 
în discoteca personală. 
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Peste trei zile de la acest concert, Tatiana a executat, de astă dată cu 
orchestra din Berlinul de Est, Berliner Philarmoniker, Concertul în Re 
minor de Bach. De asemenea, am în discotetecă şi acest document. 

Am pomenit mai sus despre relaţia de prietenie, durabilă şi intimă, 
dintre compozitorul Şostakovici şi interpreta ideală a lui Bach, Tatiana 
Nikolaeva. La concursul de la Leipzig, Şostakovici a luat hotărîrea de a 
compune un ciclu de douăzeci şi patru de preludii şi fugi dedicate Tatianei 
N ikolaeva şi interpretate de ea. Perioada dintre 1 O octombrie 1 95 1  - data 
compunerii Nr. 1 în Do major din acest opus nr.87, şi 22 noiembrie 1 952 
- data încheierii ciclului, înseamnă contact zilnic, personal sau prin telefon, 
între cei doi .  Drept rezultat: înregistrarea (în 1 953 şi, mai tîrziu, în 1 987) 
a acestui mare jurnal intim în formă muzicală de Bach deghizat în costum 
modem. 

O paranteză: Şostakovici, celebru, dar contestat de către autorităţile 
sovietice, trăind spaime existenţiale şi avînd teroarea Gulagului în faţa 
ochilor minţii, scria cu scepticism, elevului preferat, asistentul de mai 
tîrziu, Edison Denisov, că autorităţile nu şi-au dat încă verdictul lor dacă 
Preludiile şi Fugile op.87 vor putea fi executate public sau nu. Un alt 
document din discoteca personală: concertul din 1 2  octombrie 1 955 cu 
întregul ciclu Clavecinul bine temperat de Bach, la Facultatea de Muzică 
din Budapesta, sala Conservatorului "Franz Liszt" şi recitalul Bach, 
Budapesta, 1 8  martie 1 955 .  

Un moment revelator din acest recital este execuţia celei de-a patra 
Partile de Bach, bucata preferată a neuitatului pianist Dinu Lipatti. Un disc 
de transpoziţii pentru pian a muzicii de orgă sau clavecin de Bach ne-o 
prezintă pe Nikolaeva compozitoarea şi permite o comparare directă cu 
arta interpretativă a lui Dinu Lipatti, prin intermediul bucăţii Iisus rămîne 
bucuria mea, cîntecul de lebădă al marelui pianist. 

Ofranda muzicală, Arta fugii, Variaţiunile Goldberg, pietre de încercare 
pentru orice pianist consacrat, sînt tot atîtea mari reuşite pentru Tatiana 
Nikolaeva şi totodată nestematele colecţiei mele. 

Tot aşa, marele ciclu de treizeci şi două de sonate de Beethoven, 
preludiile lui Chopin, cicluri de Schumann, Rahmaninov, Skriabin. 

La Montreux, alături de preşedinţia juriului la Festivalul "Trandafirul 
de Aur", Nikolaeva a oferit cu regularitate recitaluri, în anii 1 980- 1 990, cu 
muzică de Handel, Haydn, Mozart. Interesant e faptul că în cadrul acestor 
programe s-a executat şi muzică a compozitoarei Nikolaeva, spre exemplu, 
o simfonie, un poem simfonie, două studii în execuţia compozitoarei. Un 
portret radiofonic, autor Jiirgen Meier-Josten, din 1 983, mi-a fost de folos, 
de asemenea, o conversaţie cu frumoasa pianistă din Munchen, Ragma 
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Schirmer, eleva preferată (la 1 5  ani) a Nikolaevei la cursul de maeştri de 
la Regensburg din 1 977. 

Tatiana Nikolaeva, docenta Conservatorului din Moscova, apoi rectorul 
acestei prestigioase instituţii, a fost preşedinta juriului multor concursuri 
internaţionale, a întreprins turnee în multe ţări ale lumii. Spre exemplu, în 
anii 1 967 şi 1 99 1  a fost preşedinta juriului concursului de pian al 
Radiodifuziunii bavareze. Nu am putut participa la concertul ei din 1 99 1 ,  
dar l-am înregistrat din emisiunea radiofonică. 

În anul 1 993, în luna noiembrie, Tatiana Nikolaeva a fost invitată, 
pentru prima dată în viaţa ei în Statele Unite ale Americii. 

Cu o zi înainte de concertul ce urma să aibă loc la Los Angeles, la 22 
noiembrie 1 993, a suferit un neaşteptat atac de apoplexie şi a decedat. 

Reîntorcîndu-mă la începutul acestui articol :  acel moment în timp, 
cînd mi-a fost dat, prin capriciu! întîmplării, să o întîlnesc, a fost unul 
dintre momentele fericite. Cum cînta neasemuita Whitney Houston, ajunsă 
şi ea la un moment de răspîntie al propriului destin: "Dă-mi, Doamne, un 
singur moment în care să pot fi eu, să pot răspunde întrebărilor conştiinţei 
melc, să pot atinge eternitatea, să pot fi fericită şi liberă" . . .  

Holderlin, poetul solar, romanticul german, implora divinitatea să-i 
acorde măcar o vară, o ultimă clipă de luciditate înainte de întunecarea 
minţi i :  

"Doar încă o vară daţi-mi, Puternicilor! 
Şi-o toamnă a cîntecului pîrguit, 
Pentru ca inima-mi satisfăcută, sătulă, 
De jocuri dulci şi farmece, să moară." 

(Către Parce, 1 793) 

P. S. Într-o noapte de vară, la Praga, picrzând un tren spre Germania, 
un domn între două vârste, să-i spunem Omul nostru, într-o ţinută sportivă, 
îmbrăcat uşor şi cu ruksak în spate, se plimba pe un traseu luminat, în 
ideea să-şi petreacă cele patru-cinci ore până la plecarea următorului tren, 
într-o plăcută plimbare nocturnă. Pe podul Karol s-a oprit şi, privind spre 
Vltava, pe suprafaţa căreia străluceau stelele nopţii, bărbatul a început să 
cânte, inspirat, desigur, de liniştea şi duioşia ce i-au cuprins inima. Se 
simţea liber şi fericit. Nu-şi mai aduce aminte ce-a cântat. Cred că un pasaj 
din simfonia lui Dvorăk - "Din lumea nouă". 

Cânta şi privea luciul argintat al apei şi deodată, de undeva din întuneric, 
cineva i-a răspuns, continuând melodia . . .  S-a speriat. Credea că e ecoul . . .  
A început un alt cântec - Stabat Mater sau Rusalka . . .  Tot Dvorăk. Erau 
la Praga, nu? Glasul din întuneric i-a răspuns din nou . . .  
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Jocul a continuat cu Mozart: Flautul fermecat, Don Giovanni . . .  Omul 
nostru a tăcut. Celălalt a început să murmure un fragment din Concertul 
nr. l pentru vioară şi orchestră de Mozart. Omul nostru a strigat: Vladimir 
Spivakov! ,  1 965, Premiul III, Concursul Jacques Thibaut. Celălalt i-a 
răspuns :  Premiul Il, 1 967, Concursul Paganini, Gen o va. 

Premiul 1, 1 969, Montreal, Concertul Ceaikovski. 
Au început să râdă în hohote amândoi . . .  
Celălalt a ieşit din întuneric .  S-au apropiat. Erau cam de aceeaşi vârstă. 

Şi, fără o vorbă, au continuat să cânte fragmente din Concertul nr.9 pentru 
pian şi Sonata nr. l 6 în Si-bemol, aproape în întregime . . .  Arnândoi se 
gândeau la marele Dmitri Başkirov. Au vorbit despre el . . .  

Spre dimineaţă, amuzaţi, au cântat şi din Johann Strauss-fiul, Dunărea 
albastră, Liliacul, Voievodul ţiganilor . . .  Nu păreau obosiţi ! 

La 6.30 s-au apropiat unul de altul, şi-au întins mâna, şi-au declinat 
numele. Celălalt era polonez. Omul nostru, aţi ghicit: era lvan Waldmann. 

Fiecare a plecat în drumul lui . . .  Dar ce noapte muzicală, domnilor! 
Numai valurile VIta vei clipoceau fericite în preajma măreţului Pod . . .  
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" Fără doar şi poate, m unca noastră 
actoricească este unul  dintre cele mai  
frumoase domenii ale activităţii omeneşti, iar 
ca importanţă în viaţa omului, i-o iau înainte 
poate doar cea a profesorilor, a medicilor şi, 
desigur, maternitatea. " 

Innokenti Smoktunovski, 
Vremea speranţelor 
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MIRCEA BRADU 
scriitor 

S-a născut la 14 ianuarie 1 93 7 în comuna 
Lăzăreni, judeţul Bihor. 

A absolvit Liceul Em.Gojdu în 1 954 (dintre 
colegii de liceu îi amintim pe Dumitru Chirilă, 
Titus Popovici .  D .R .Popescu,  Dan 
Alecsand.rescu, Doina Sălăjan, Dorin Iancu) ş i  
Facultatea de Filologie din Bucureşti - secţia 
l iteratură şi critică literară în anul 1 959. Colegi 
i-au fost între alţii: Nicolae Labiş, Cezar Baltag, 
Fănuş Neagu, Ion Băieşu. 

La vîrsta de I l  ani i-a apărut primul volum de poezii, "Primul pas". 
A debutat în ziarul "Crişana" cu reportaje şi poezii. 
A colaborat la ziare şi reviste literare ("Tribuna", "Scena", "Teatrul 

Azi", "Steaua", "Gazeta l iterară", "Luceafărul") .  
Redactor la revista "Familia" între anii 1 965- 1 977. 
Între anii 1 977- 1 992 a fost directorul Teatrului de Stat Oradea. 
Este membru al Uniunii Ziariştilor, al Uniunii Scriitorilor din România 

şi al UNITER. 

Volume tipărite: 

"Deschideţi ferestrele" (reportaje), "0 minune de trei zile", "Hotărîrea", 

"Turnul sinucigaşilor" (teatru). 

I-au fost reprezentate la teatrele din Oradea, Arad, Tîrgu-Mureş, 
Petroşani, Ploieşti şi Braşov piesele: "Noapte albă", "Vlad Ţepeş în 
ianuarie", "Hotărîrea", "De cîte ori am pornit", "Inima", "Întoarcerea tatălui 
risipitor". 

Are trei fete: Anca - regizoare, Lioara - actriţă, redactor la revista 

"Elle" , Raluca - lector universitar în S.U.A. şi un fecior - Maximilian, 
elev în clasa a IX-a. 
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"REPERTORIUL UNUI TEATRU E BINE, 
E CHIAR NECESAR SĂ RĂSPUNDĂ 
AŞTEPTĂRILOR PUBLICULUI SPECTATOR " 

E.P. :  Bună ziua, Mircea, sau mai bine-zis, servus, cum ne salutăm noi, 
ardelenii. 

M.B. :  Servus. Ce se întîmplă cu noi, de stăm tot mai rar de vorbă? 
E.P.. Dar ce faci, parcă eu trebuie să încep cu întrebările. Se întîmplă 

că sîntem amîndoi foarte ocupaJi şi ne vedem rar. lată însă, că am găsit 
un ceas-două, azi, să stăm de vorbă. Încep prin a te întreba, cum se vede 
teatrul din afară, din exterior, căci din culise mi-au vorbit a/fii despre el. 

M.B. :  Dacă mă întrebi cum arată teatrul în general, spun că bine; dacă 
te referi la Teatrul nostru, din Oradea, recunosc că, după plecarea mea din 
teatru, am avut licăriri de speranţă în cei care au venit după mine : Ion 
Mâinea, un maestru, regizorul Cristian Ioan, Eugen Harizomenov - Hary! 
Ce actor talentat regretatul Hary! Din păcate n-au făcut mare lucru. N-au 
avut condiţii, că de străduit s-au străduit, ştii şi tu . . .  Venirea lui Lucian 
Silaghi a fost benefică. A făcut multe pentru teatru. Material vorbesc. Şi 
nu numai. E un manager excelent. 

E.P. :  Nu mă-ndoiesc. Secondat însă şi de directorii artistici ai celor 
două trupe - Mariana Presecan şi Meleg Vi/mos, de colaboratorii săi, 
contabila şefă - Aurica Puşcău, consiliera juridică - Monica Jugastru, 
şeful serviciului administrativ - Ion lulius Deloreanu şi de şefii de producţie 
- Gheorghe Milian şi Jo6 Iuliu. Ar fi nedrept să-i uităm. Teatrul din 
Oradea nu este un teatru uşor de condus: două trupe distincte, una română 
şi una maghiară, 165 de salariaţi (personal artistic, tehnic, ateliere de 
producţie, administrativ) zece-douăsprezece premiere pe stagiune. 

M.B. :  Despre Teatrul din Oradea se vorbeşte din nou. Elogios. E 
recunoscut iatăşi pe plan naţional, ba şi dincolo de hotarele ţării .  Acest 
lucru mi se pare minunat. Totuşi, din repertoriu, îmi permit să observ, 
l ipsesc piesele-capodopere ale teatrului românesc şi universal -
Shakespeare, Cehov, Caragiale. Spectatorii trebuie readuşi la teatru. Pe 
unii îi aduci greu, trebuie să ştii ce să le oferi, ca să nu-i pierzi . . .  Cei mai 
mulţi vor să rîdă, să se distreze. Aleg acele spectacole de teatru la care se 
amuză, se înveselesc. Poţi să-i acuzi? 

E.P. :  Nu poţi. Problema e că în provincie e mai dificil să răspunzi 
gusturilor şi preferinţe/ar tuturor. În capitală publicul are o ofertă bogată: 
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alege ce-i convine - tragedie, comedie, spectacol muzical, spectacole în 
spaţii neconvenţionale, etc., în poduri, în beciuri, în tramvai . . .  

M.B. : Publicul trebuie să  caute ş i  el teatrul, iar repertoriul ar fi bine să 
răspundă măcar în parte aşteptări lor. Eu unul cred că de conducerea teatrului 
depinde CE vede orădeanul pe scena teatrală. Nu poţi juca, înţeleg, tot 
timpul, toate marile piese, în spectacole de referinţă, dar te poţi îngrij i să 
le aduci din alte teatre. De pildă, "Hamlet"-ul Teatrului Naţional din Cluj 
al lui Vlad Mugur n-a fost la Oradea. De ce? Habar n-am. 

E.P :  Poate era prea costisitoare deplasarea (au actori colaboratori), 
poate nu încăpea decorul pe scenă . . .  Cine ştie? Eu l-am văzut de două 
ori . . .  spectacol extraordinar . . .  Dar. . . a propos de repertoriu, tu ce crezi? 
Mai are vreun rost, îşi mai găseşte locul în schema teatrului, secretarul 
literar? 

M.B. :  Cum nu? ! E unul din personajele, ca să zic aşa, cele mai 
importante din instituţie. În primul rînd el face propuneri de repertoriu, 
citeşte multe piese, e informat asupra mersului teatrului - text şi modalităţi 
spectaculare. Scrie avancronici, ţine legătura cu presa, organizează întîlniri 
cu publicul . . .  Apoi are grijă  să joace toţi actorii, ce joacă, cum joacă . . .  
Propunerile lui ţin cont de trupă . . .  Păstrează, adună, depozitează materialele 
documentare - ce devin încet-încet istorie teatrală. Dar ce zic eu? Doar tu 
le-ai făcut toate astea şi noi am colaborat bine. 

E.P :  De scris mai scrii? Te Întreb pentru că ştiu că ai intrat puternic 
în politică, din anii '90 şi conduci Reţeaua Radio Transilvania. Mai ai 
timp să scrii? 

M.B . :  Cîte puţin. Recent am scos volumul de teatru "Turnul 
sinucigaşilor" şi pregătesc cu un colectiv un Dicţionar al jurnaliştilor şi 
publiciştilor bihoreni din 1 947 pînă azi, pe suport CD. Scriu o nouă carte 
de proză: "Dracula land, Dracula parc". Despre toată nebunia şi tevatura 
proiectelor cu Dracula. În plus, sînt consilier în Comisia Culturală a 
Consiliului Local al municipiului Oradea. Am şi o editură - ARCA. Aici 
am tipărit ultima carte a regretatului nostru prieten Viorel Horj, "Imposibilul 
zbor de la cuib", precum şi "Memoria caselor", o carte-album superbă, a 
istoricului Liviu Borcea. Conduc Reţeaua Radio Transilvania - cincisprezece 
posturi în întregul Ardeal, în cincisprezece oraşe. Sîntem lideri de piaţă. 

E.P :  Ca om politic eşti destul de ocupat. Cum e? 
M.B . :  Sînt vicepreşedinte al PD şi , după cum ştii, nu sînt un traseist 

politic - aici sînt de la începutul începuturilor. 
E.P: Aţi fost la putere, în opoziţie, acum sînteţi iarăşi la putere . . .  Aţi 

încercat toate stările . . .  
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M.B. : În Bihor a fost mereu bine, armonie. Petru Filip (PD) este un 
primar bun, excelent chiar, cu serioase studii de administraţie publică şi cu 
drag dintotdeauna pentru cultură. Mare iubitor de teatru, tu ştii .  

Interesele oraşului şi ale orădenilor au fost mereu în prim plan . . .  Sub 
conducerea lui s-a scos superba "Istorie a oraşului" . . .  gest cultural de mare 
importanţă. În privinţa aceasta s-au înţeles mereu partidele, politicul n-a 
fost pe primul loc, ci a contat doar ideea de a sluji oraşul şi pe cetăţenii 
lui. 

E.P. :  Asta e bine. Ce-ţi fac fetele? 
M.B. : Anca a continuat să facă regie: la Sibiu - "Trei surori" de 

A.P.Cehov; la Teatrul Naţional din Helsinki - "Le chante de dirdire" de 
Daniel Danis; la Tîrgu-Mureş a pus un spectacol foarte frumos 

"Deşteptarea primăverii" de Franz Wedekind. 
E.P. :  L-am văzut. Originală montare, remarcabil spectacol . . .  
M.B . :  Anca a cîştigat la  Bruxelles Proiectul Cultura 2000. A făcut cu 

scenografa Florica Mălureanu, spectacolul "Hamlet. Intolerable". Au dus 
spectacolul la Avignon. Interpreţii erau din trei ţări : România, Franţa, 
Ungaria. La Veszpem (Ungaria) a pus în scenă "Pelicanul" de A.Strindberg 
şi "Teatrul comic" de Goldoni. 

Lioara - joacă mai rar. E redactor la Revista Elle, scrie foarte bine, 
e cotată pe locul şase din lume în specialitatea ei. Lioara e o mamă 
admirabilă: copilul lor, Matei, primeşte o creştere aleasă, e inteligent, vesel, 
vioi, o minune de copil. Eu, ca bunic, îl ador. 

Raluca - a absolvit două facultăţi : Facultatea de Publicitate şi Literele. 
Acum predă literatură comparată la o Universitate din S.U.A. 

E.P. :  Fete foarte bune, cum se vede, eşti mi"ndru de ele. Ca şi de Max, 
de altfel, flăcăul tău de care eşti la fel de mîndru. Revin cu o Întrebare. 
Tu cunoşti bine Şcoala de teatru de la Bucureşti. De celelalte Şcoli de 
teatru ce ai de zis? 

M.B. :  Pe cea din Bucureşti o socotesc singura valabilă sută la sută. 
Acolo se face încă şcoală serioasă. 

E.P. :  La Cluj, la Tîrgu-Mureş . . .  
M.B. :  Eu rămîn la părerea mea. Pentru a ajunge actori e nevoie ca 

tînărul şi tînăra să aibă talent. O selecţie serioasă - asta înseamnă: să 
intuieşti calităţile candidatului. Orice facultate de teatru ar trebui să aibă 
câţiva p iloni importanţi : un regizor pentru pregătirea profesională, o 
bibliotecă serioasă şi dascăli buni pentru pregătirea culturală. Fără cultură 
ce actori vor fi? E drept, unii tineri vin la admitere slab pregătiţi, fetele 
mai ales, cred că e destul să fie frumoase. Ştii ce mi-a spus odată Kovacs 
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Gyorgy, marele actor? Că el în primul an îi pune pe studenţi doar să se 
plimbe şi să vorbească . . .  

E.P.:  Iar el, maestrul, îi urmărea atent, intuind ce ar trebui să joace . . .  
Astăzi e i  sînt tot mai rari. În această toamnă se  împlinesc cincizeci de ani 
de cînd a luat fiinţă la Oradea secţia română, azi Trupa .. Iosif Vulcan " al 
Teatrului de Stat. Va fi o mare sărbătoare pentru orădeni. 

M.B. :  Cincizeci de ani ! Uite, sînt emoţionat numai cînd pronunţ această 
cifră. Eram un tînăr adolescent cînd s-a inaugurat secţia română în anul 
1 955 cu "Scrisoarea pierdută". În toţi aceşti ani, cu mici excepţii, am văzut 
toate spectacolele. Pot spune că din cei cincizeci de ani treizeci şi cinci am 
fost spectator fidel, iar cincisprezece director. Deci, sărbătoarea Teatrului 
este şi sărbătoarea mea. 

E.P :  Altceva? 
M.B: O să rîzi, dar există oameni în oraş care mă întreabă dacă nu aş 

dori să revin la conducerea Teatrului. Ei bine, cred nu! Cînd am fost eu 
director, tu ştii foarte bine, altele erau condiţiile. Actorii însă, iarăşi trebuie 
să-ţi spun, îşi iubesc enorm meseria. Trăiau aproape numai pentru scenă. 
Astăzi, nu spun că nu şi-o iubesc, dar se risipesc în mult mai multe direcţii. 
Cred că totuşi teatrul cunoaşte acum o altă etapă. Iată de ce eu unul nu 
cred că aş mai dori să revin la conducerea acestui teatru. 

E.P. : Îţi mulţumesc şi sper să ne vedem mai des. 
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LUCIAN CLAUDIU 
SILAGHI 
directorul 
Teatrului de Stat Oradea 

Născut la 1 2 .04 . 1 965  în loca l itatea 
Marghita, judeţul Bihor. 

Studii :  
1 983 - absolvent a l  Colegiului Naţional 

"Emanuil Gojdu" din Oradea 
1 99 1  - absolvent al Universităţii Braşov, 

Facultatea de Silvicultură şi Exploatări Forestiere 

Carieră profesională: 
1 99 1 - 1 998 - inginer silvic la Direcţia Silvică Oradea a Regiei Naţionale 

a Pădurilor; 
1 997- 1 998 - asistent la disciplina Silvicultură în cadrul facultăţii de 

Protecţia Mediului a Universităţii din Oradea; 
1 998-2000 - Prefect al judeţului Bihor; 
07.09.-26 . 1 1 .2000 - secretar de stat la Ministerul Apelor, Pădurilor şi 

Protecţiei Mediului; 
200 1 -2002 - director divizie mediu la S.C. Avaco S.A. din Oradea; 
Din 1 1 .04.2002 - director al Teatrului de Stat din Oradea; 
200 1 - doctorand al Facultăţii de Ştiinţe Socio-Umane, Universitatea 

Oradea. 

Experienţa profesională: 
1 997- 1 999 - cursuri în domeniul forestier şi al administraţiei publice 

locale în Germania, Italia, Bucureşti 

Vizite oficiale : 
1 999-2004 în Grecia, Marea Britanie, Germania, S.U.A., Ungaria, 

Olanda şi Coreea de Sud 

Căsătorit cu Luiza-Virginia, ingineră. 
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"TEATRUL ROMÂNESC TREBUIE SĂ IASĂ 
ÎN AFARA GRANITELOR T ĂRII . . .  " 

, , 

E.P :  Voi Începe prin a vă Întreba cum a devenit disident studentul 
Lucian Silaghi? 

L.S . :  Făcînd ceea ce cred că la momentul respectiv, adică în 1 987, toţi 
românii gîndeau că ar fi trebuit să facă, dar din anumite motive ezitau. 
Probabil că istorioara este cunoscută, aşa că o voi relata foarte pe scurt. 

E.P :  Istorioara? N-aş zice. A fost un fapt de curaj. Cum să vi se pară 
azi, după 1 7  ani, o " istorioară "? 

L.S . :  După cum se ştie, la 1 5  noiembrie 1 987 muncitorii de la Uzina 
de Autocamioane din Braşov au fost protagoniştii unui moment singular şi 
anume Revoluţia anticomunistă. Eram atunci student în anul IV al Facultăţii 
de Silvicultură şi Exploatări Forestiere din Braşov, iar la o săptămînă de 
la Revoluţia anticomunistă a muncitorilor, mai exact la 22 noiembrie 1 987, 
împreună cu alţi doi buni prieteni şi colegi de an, am susţinut în faţa 
cantinei din Complexul studenţesc Memorandului o pancardă cu înscrisul : 
"Muncitorii arestaţi nu trebuie să moară! " Am fost arestaţi, anchetaţi şi, în 
ziua următoare, am fost exmatriculaţi din Facultate, pe o perioadă 
nedeterminată şi excluşi din U.T.C. Apoi, timp de doi ani am lucrat ca 
muncitor necalificat la Staţiunea de Cercetare şi Producţie Pomicolă din 
Oradea. 

E.P:  Vedeţi? Gestul aparent spontan al tÎnărnlui student a fost pedepsit 
exemplar. Aţi pierdut doi ani de şcoală . . .  Revoluţia v-a prins ca muncitor? 

L.S . :  Mă consider un privilegiat pentm că am avut şansa atunci să fac 
ceea ce gîndeam. Asta a însemnat pentm mine o mare eliberare şi, dacă nu 
aş fi procedat astfel, în fiecare an, ziua de 1 5  noiembrie ar fi fost pentm 
mine un prilej de mari remuşcări. Aşa, în fiecare an, la 1 5  noiembrie sînt 
invitatul Asociaţiei "Braşov - 1 5  noiembrie 1 987" şi mă întîlnesc cu mult 
drag şi sentimente frateme cu muncitorii care au salvat prin gestul lor, cîte 
ceva din onoarea noastră, a românilor. 

E.P : Aţi fost intre 1 998-2000 prefectul judeţului Bihor, cel mai tinăr 
prefect, bănuiesc, din România? V-a marcat experienţa aceasta, specială? 

L.S. : Bineînţeles, mai ales că am fost prefectul unui judeţ care ţinea şi 
ţine prima pagină a ziarelor naţionale cu acte grave de corupţie, un judeţ 
care, din păcate, nu se prea remarca prin evenimente pozitive. Anii 1 998, 
1 999 şi 2000 au fost caracterizaţi prin numeroase proteste de stradă, ca o 
consecinţă a disponibilizărilor operate în întreprinderile de stat, dar ce e 
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importat de subliniat, Bihorul avea şi are cea mai mică rată a şomajului din 
tară. Numeroasele inundaţii din acea perioadă au produs pagube însemnate 
in gospodăriile ţărăneşti, care au fost însă compensate parţial prjn ajutoarele 
guvernamentale obţinute ca urmare a solicitărilor Prefecturii. Impreună cu 
alţi factori de decizie din acel moment, am obţinut statutul de zone 
defavorizate, cu toate faci lităţile ce decurg din acest statut, pentru trei zone 
miniere din Bihor. 

Din autobiografia prezentată reiese mai detaliat care au fost realizările 
mele între 26 august 1 998 şi 6 septembrie 2000 dar amănuntul la care ţin 
cel mai mult este că nu am fost implicat în acte de corupţie şi că, în ciuda 
opoziţiei conducerii P.N.Ţ.C.D.-ului local şi a lipsei sprij inului din partea 
instituţiilor abilitate, locale şi centrale, am reuşit să dau un semnal pe plan 
intern, dar nu numai, despre amploarea fără precedent a corupţiei . Doresc 
să menţionez, în ciuda detractorilor, că cele trei guverne din perioada 
1 996-2000 au fost reformiste şi nu au promovat şi tolerat un nivel atît de 
ridicat al corupţiei ca şi cel actual (octombrie 2004, n.n.) .  

Ca să revin la întrebare, vă voi spune că în momentul numirii mele am 
devenit cel mai tînăr prefect din România şi aveam 33 de ani. Fiind şi cel 
mai tînăr membru al Asociaţiei Foştilor Deţinuţi Politici din România -
Filiala Bihor, cred că prin tot ce am făcut ca prefect am rămas consecvent 
momentului Braşov, Noiembrie 1 987. 

E.P :  Aţi părăsit PN. Ţ C.D. -ul. De ce? Circulau mai multe variante, 
aşa că e bine să clarificaţi chiar Dumneavoastră. 

L.S. :  Adevărul e că am fost exclus din acest partid în toamna anului 
200 1 ,  după ce, timp de un an, am susţinut activ echipa rectorului clujean 
Andrei Marga, sperînd că vom putea moderniza şi reconstrui acest partid. 
Instanţele judecătoreşti i-au dat cîştig de cauză lui Victor Ciorbea, care în 
loc să încerce o reconciliere, a trecut cu voluptate la excluderi. Nu vreau 
să ascund nimic : dacă nu mă excludea el, plecam eu oricum. 

Îmi amintesc că în decembrie 1 998, prefect fiind, la o reuniune a 
tineretului din partid, desfăşurată la Sala Atelier a Teatrului Naţional, pentru 
că era în preajma Crăciunului, mă adresam astfel participanţilor, cred că nu 
fără tîlc: "Vă doresc tuturor să îmbătrîniţi frumos, iar odată ajunşi la vîrsta 
senectuţii, dacă pentru o clipă vă veţi simţi ridicoli, e mai bine să vă 
retrageţi imediat din politică . . .  " La doi ani după implicarea în guvernare 
a P.N.Ţ.C.D.-ului era deja evident ca gerontocraţia de partid era complet 
depăşită de evenimente. Ce mă deranja pe mine cel mai tare era faptul că 
aceste persoane, cu merite excepţionale, datorită suferinţelor îndurate în 
temniţele comuniste, îţi dădeau impresia că în virtutea acestui fapt, aşteptau 
parcă să li se ierte toate inabilităţile evidente în guvernare. In realitate 
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atitudinea lor de martiri, din tinereţe, trebuia să le creeze mari obligaţii în 
a păstra intactă acea imagine luminoasă. Un astfel de trecut te obligă la o 
atitudine exemplară, nu trebuie să-ţi confere privilegii, cu atît mai puţin să
ţi dea dreptul de a guverna lamentabil şi de a avea în teritoriu conducători 
cu o moralitate execrabilă. 

E.P :  În bună parte vă dau dreptate. . .  Bătrînii " din PN. Ţ C.D., de 
altfel oameni care au suferit, au greşit, poate nu cu voia, dar sigur, fiind 
depăşiţi de situaţii, lipsindu-le, e cert, reacţia promptă şi, nu o dată, 
argumentele. Cred că mulţi tineri s-au plictisit să menajeze la nesfirşit 
nişte politicieni depăşiţi. Totuşi, Dl.profMarga, un intelectual distins şi 
infinit mai eficient - voia să schimbe numele unui partid important 
tradiţional, nu? 

Se pare că de aici unele neînţelegeri. Dar haideţi să trecem la . . . teatru, 
nu? Sau să vă mai pun o întrebare . . .  politică? Acum sînteţi membru PD. 
Vă mulţumeşte Programul? Dar oamenii? 

L.S. :  Din noiembrie 200 1 am devenit membru al Partidului Democrat 
datorită amabilităţii Domnului primar al Oradiei, Petru Filip. Am acceptat 
cu plăcere invitaţia Domniei sale pentru că deja, în 200 1 ,  era evident ca 
principalul lider al Opoziţiei devenise Domnul Traian Băsescu. Vă rog să 
remarcaţi că, spre deosebire de "corifeii" ţărănişti Constantin Dudu Ionescu, 
Ulm Spineanu, Bogdan Piţigoi (fiul fostului deţinut politic Barbu Piţigoi) 
sau Decebal Traian Remeş, eu am rămas în zona Opoziţiei, în orice caz în 
zona de centru a spectrului politic şi nu am derapat spre P.S .D.+P.U.R. 

E.P :  În fond aţi fost liber să optaţi pentru un partid care, oricum, se 
apunea vehement unor tare sociale grave, ca cea de care vorbeaţi: corupţia. 
Să nu vă imaginaţi că vă acuz. Cu ce drept aş face asta? Pur şi simplu 
doresc să ştiu şi eu şi cititorii mai multe despre Dv. 

L.S. : Am găsit în Partidul Democrat oameni redutabili, foarte bine 
organizaţi şi dispuşi să participe la acţiuni eficiente nu doar în campaniile 
electorale. Sînt convins că Alianţa Dreptate şi Adevăr va avea o evoluţie 
benefică pentru electorat şi este clar că a fost o soluţie inspirată pentru 
contracararea P.S.D., devenit între timp partid-stat. 

E.P :  Cum bine l-a numit parcă Theodor Stolojan. S-a discutat mult 
despre ce caută un inginer silvic la conducerea unui teatru. S-au făcut şi 
destule glume. Cea mai bună mi s-a părut a regretatului Viorel Hor}: 
.. poate mai curăţă din uscături " . . .  Explicaţi Dv. cum aţi ajuns director al 
Teatrului de Stat Oradea? 

L.S . :  Întîmplător acel inginer silvic fusese doi ani prefect al judeţului 
şi apoi, trei luni, secretar de stat la Bucureşti, la Ministerul Apelor, Pădurilor 
şi Protecţiei Mediului, în ambele situaţii neavînd o prestaţie calificată ca 
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slabă sau măcar mediocră. Vreau să subliniez că principiile managementului 
sînt universale. Asta înseamnă că cine conduce eficient un mare spital 
poate obţine rezultate semnificative şi la conducerea unei fabrici de 
încălţăminte, cu condiţia să aibă bunul simţ de a se consulta cu consilieri 
din domeniul respectiv. Nu cred că cel mai bun chirurg trebuie să conducă 
obligatoriu spitalul respectiv, sau că cel mai bun actor, regizor sau scenograf 
sînt cei mai indicaţi să conducă teatrul în care îşi desfăşoară activitatea. 

E.P.:  Nu vă contrazic. Cunosc nenumărate alte cazuri - de pildă, la 
Piatra Neamţ, în anii '60, directorul teatrului, eminent de altfel, nu numai 
că nu era artist, dar n-avea decît liceul. Directorul general al Teatrului 
Naţional din Cluj şi al Operei a fost, în anii '50, un medic-scriitor: Victor 
Papilian. 

La Debrecen, directorul a două teatre (şi al teatrului din alt oraş) era 
un economist . . .  ş. a.m.d. 

Principala îndatorire a directorului-manager este să asigure bugetele 
necesare bunei desfăşurări artistice . . .  ceea ce presupune, mt-i aşa, 
alergătură, pricepere, relaţii etc. 

L.S . :  Se pare că această soluţie este şi mai puţin oportună în situaţia 
unui teatru, cum era cel din Oradea, care trebuia să-şi planifice, pe lîngă 
desfăşurarea activităţii artistice şi ample lucrări de modernizare şi restaurare. 
Nu ştiu dacă este întîmplător faptul că în perioada în care inginerul silvic 
a condus teatrul, s-au construit noile atelierc ale teatrului, în imediata 
vecinătate a Filarmonicii de Stat din Oradea şi în intervalul 1 3  decembrie 
2003-4 decembrie 2004 Teatrul de Stat a avut două premiere în regia lui 
Mihai Măniuţiu (Electra şi Shoah. Versiunea Primo Levi), una în regia lui 
Alexander Hausvater (Noaptea de 1 6  ianuarie) şi una în regia lui Alexandru 
Dabija (Praf în ochi). Tot în acest interval, Teatrul de Stat Oradea a fost 
în turnee în Coreea de Sud, la Seul, la Bucureşti, unde a avut onoarea să 
inaugureze Festivalul Naţional J.L. Caragiale, la Sibiu, la Festivalul 
Internaţional de Teatru, la Bucureşti, la Festivalul Francofoniei, la Arad, la 
un alt festival de teatru. Tot cu spectacolul Electra am fost invitaţi la 
Festivalul Fabbrica Europa, de la Florenţa, din mai 2005 şi la Festivalul 
de la Rijeka, din Croaţia. Pe data de 1 8  ianuarie 2005, vom juca la Bucureşti, 
la Sala Izvor a Teatrului Bulandra, spectacolul Noaptea de 1 6  ianuarie. 
Dacă mai adăugăm şi ediţia a XIV-a a Festivalului de Teatru Scurt pe care 
am organizat-o între 27 septembrie şi 5 octombrie 2003 , la Oradea, cred 
că cititorii îşi vor putea face o imagine în legătură cu efortul financiar, cu 
mobilizarea de resurse umane a instituţiei noastre, care nu s-ar fi putut 
produce fără colaborarea cu directorii artistici ai celor două trupe, Mariana 
Presecan şi Meleg Vilmos şi fără finanţarea generoasă a Consiliului judeţean 
Bihor, instituţia care ne tutelează. 
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E.P :  Mie mi se pare că, in afară de Dl.primar Petnt Filip, care iubeşte 
sincer şi de mult teatrul, nu doar de cînd e primar, pe ceilalţi "patroni " 
ai teatrului, oameni care dirijează fonduri băneşti spre instituţie, nu-i prea 
interesează spectacolele. Nu prea vin . . .  Aţi anticipat intrebarea următoare, 
v-o adresez totuşi: care sint indatoririle concrete ale unui director general 
al teatrului in anul de graţie 2004? Dar in anul 2005? 

L.S . :  Cred că am răspuns într-o mare măsură la această întrebare, dar 
mai completez, spunînd că acum, în decembrie 2004, avem promisiuni din 
partea conducerii Consiliului judeţean Bihor pentru asigurarea finanţării 
lucrărilor de refacere şi restaurare a întregii faţade a clădirii Teatrului, 
lucrări care se vor desfăşura pe tot parcursul anului 2005. Cred că un 
argument hotărîtor a fost şi acela că anul 2005 va fi un an important pentru 
Teatrul de Stat Oradea: la 26 noiembrie 2005 se vor împlini 50 de ani de 
la fondarea instituţiei noastre şi cu această ocazie dorim să organizăm şi 
a XV-a ediţie, aniversară, a longevivului Festival de Teatru Scurt. Desigur 
că vrem să ne primim oaspeţii în haine de sărbătoare. Pentru că în România 
şi mai ales în Bihor, modestia şi discreţia sînt greşit interpretate, ca 
neimplicare şi pasivitate, voi profita de ocazie pentru a aminti şi alte 
realizări din ultimele 1 000 de zile, cîte se vor împlini la 6 ianuarie 2005, 
de cînd am devenit director al Teatrului de Stat din Oradea. 

E.P :  1 000? Felicitări. Lucian al celor 1000 de zile . . .  carevasăzică . . . E 
o aluzie la filmul despre Anna Boleyn, soţia lui Henric al VIII-lea. Felicitări! 
Sper să nu vă decapiteze nimeni, ca pe ea . . .  Glumesc. 

L.S . :  Mulţumesc. Sper. Din 1 1  aprilie 2002 s-au mai făcut următoarele 
lucrări: schimbarea scenei, renovarea şi dotarea biroului celor doi secretari 
literari, a sălii de lectură, a sălii de muzică şi a casei de bilete, achiziţionarea 
unei orgi de lumini performante, schimbarea linoleului existent cu mochetă 
de calitate, refacerea tapiţeriei fotoliilor şi scaunelor de la parter şi din loji, 
achiziţionarea de reflectoare, proiectoare şi aparatură modernă de sonorizare, 
automatizarea cortinei metalice, restaurarea holului de la intrarea în Teatru 
şi a holurilor de la parter şi etajul I, modernizarea toaletelor pentru public 
şi pentru personalul Teatrului, achiziţionarea a zece computere, amplasarea 
a două panouri luminoase în faţa Teatrului pentru promovarea producţiilor 
artistice, refacerea instalaţiilor de încălzire, a iluminatului de panică, ultimele 
două în curs de desfăşurare. Nu mi-am propus să menţionez chiar tot ce 
s-a făcut în acest interval. 

E.P :  Aţi făcut intr-adevăr, enorm! În plus aţi fost de acord să jinanţaţi 
parţial apariţia cărţii mele " Istorii şi isterii teatrale ", in fond o carte 
despre teatrul nostnt. Şi o finanţaţi parţial şi pe aceasta. E un prilej să vă 
mulţumesc. Şi, ca să vedeţi că nu vă iert, vă mai aduc aminte că sînteţi 
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dator, totuşi, să găsiţi soluţia cea mai bună pentru păstrarea În perfecte 
condiţii (aţi promis!) a Documentarului şi a bibliotecii. Vă spun, pentru 
că, vreme de 30 de ani, am strîns acolo un material preţios şi n-aş dori 
să se prăpădească, să se distrugă. 

Care sînt piedicile, obstacolele, satisfacţiile muncii Dv. ? Sînteţi un 
luptător? 

L.S. :  Teatrul era în aprilie 2002 ca o ambarcaţiune care începuse să ia 
apă (şi la propriu şi la figurat). Noi încercam să astupăm o gaură pe unde 
intra apa şi între timp apăreau altele. Totul trebuia reparat, schimbat, toate 
lucrările aveau prioritate. Cu imaginea asta voi rămîne în minte. Un mare 
inconvenient este faptul că lucrările de restaurare şi reparaţiile nu se pot 
face decît într-un interval foarte scurt şi anume în pauza dintre stagiuni, 
între 1 iulie şi 1 septembrie. 

Puţină lume realizează că de fapt în acest Teatru îşi desfăşoară activitatea 
două trupe aşa că scena este exploatată la maximum, ies unii, intră alţii , 
fapt care nu se întîmplă într-un teatru obişnuit, în care funcţionează o 
singură trupă. De aici şi probleme cu depozitarea decorurilor şi costumelor 
pentru că cele două trupe au avut împreună, în stagiunea 2003-2004, un 
număr de 1 5  premiere, în condiţiile în care oricare teatru din provincie, din 
România, a avut maximum 7 premiere. 

Despre satisfacţii prefer să nu vorbesc, iar dacă sînt sau nu un luptător, 
să tragă cititorii Dv. concluzia. 

E.P. :  O vor trage, nu vă-ndoiţi! Şi, avînd simţul dreptăţii, vor şti să dea 
Cezarului, ce-i al Cezarului. Totuşi v-aş întreba: sînteţi mulţumit cu numărul 
de spectacole al secţiei române? Nu vi se pare că se joacă foarte puţin? 
Ce pondere ocupă, în alcătuirea Programului, părerile, propunerile 
directorului general? 

L.S. :  Trebuie să vă spun că nu sînt director general ci doar director, 
conform organigramei impuse prin vot de către Consiliul judeţean. Cei doi 
directori artistici sînt plasaţi pe acelaşi palier cu mine şi ar trebui să aibă 
exclusiv atribuţii în domeniul artistic. E neplăcut că în calitate de persoană 
care răspunde de modul de alocare a fondurilor venite de Ia forul tutelar 
să nu poţi impune criterii de performanţă, adică să nu poţi întotdeauna 
rentabiliza activitatea instituţiei. Mai concret, cum să poţi aduce mai multe 
venituri din încasări,atîta timp cît nu poţi influenţa numărul de spectacole, 
ba mai mult, să nici nu fiu informat despre anularea din motive de boală 
a unor spectacole. Este, de asemenea, inadmisibil să "înghiţi" necondiţionat 
(conform organigramei . . .  ) , spectacole concepute pentru 65 sau 80 de 
spectatori precum şi colaborări cu artişti din alte oraşe, Teatrul trebuind să 
se adapteze pentru programarea unui spectacol, Ia agenda, de obicei încărcată 
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a respectivilor artişti. Colaborările, prestigioase, nimic de zis, au încărcat 
foarte mult nota de plată a premierelor, iar spectacolele respective sînt 
programate rar. 

E.P. :  Bine, bine, înţeleg, dar cred că şi cei care fac rost de bani trebuie 
să aibă un cuvînt. Că doar nu sînt supuşii directorilor artistici!! Sînt 
colaboratori! Şi apoi nu contează şi părerea publicului? El ce spune? 
Părerea mea e că nu prea mai avem public fidel şi constant. 

L.S . :  Cînd am venit ca director în teatru, la I l  aprilie 2002, le-am spus 
actorilor în special şi, la modul general, tuturor angajaţilor, că am venit să 
le ofer certitudini, sau altfel spus să le ofer condiţii normale pentru a-şi 
putea pune în valoare talentul. Eu cred că am reuşit să mă ţin de promisiune 
dar nu am senzaţia că întotdeauna efortul acesta este remarcat şi cu atît 
mai puţin salutat aşa cum ar trebui . 

E.P. :  Iubiţi teatrul? Iubiţi actorii? Îmi imaginez că da, altfel n-aţi fi 
acceptat să veniţi aici. 

L.S . :  Cred că prin venirea mea în funcţia de director al Teatrului s-a 
produs a doua desacralizare în viaţa mea. Prima a avut loc cînd am optat 
pentru Silvicultură. Atunci s-a produs desacralizarea pădurii în sensul că 
nu a mai rămas pentru mine acea noţiune poetică, oarecum abstractă, 
generatoare de reverii, ci a devenit o noţiune tehnică foarte complexă, în 
care fiecare arbore avea o clasă de calitate, putea fi încadrat într-o clasă 
Kraft, putea avea gelivuri sau nu, elagajul, rezinajul etc. etc. 

E.P. :  Ce denumiri! N-am auzit în viafa mea cuvintele astea . . .  
L.S. :  Ei bine, un fenomen foarte asemănător s-a produs cu spectatorul 

de teatru din mine, cu acte în regulă, de pe vremea cînd, fiind elev la 
Gojdu, am vizionat pe baza abonamentelor şcolare toate spectacolele 
teatrului orădean din perioada septembrie 1 975-septembrie 1 983.  Martor 
îmi este profesorul meu de Limbă şi literatură română, Domnul Ştefan 
Talianu, care a avut un rol deosebit în educarea mea şi a colegilor mei şi 
care veghea ca prezenţa noastră la Teatru să fie una efectivă. Nu pot să uit 
că pe 27 septembrie 1 983, cu o zi înainte de a pleca în armată, la Vînători 
de munte, la Predeal, am vizionat spectacolul Ale vieţii valuri după texte 
de Tudor Muşatescu, cu o distribuţie impresionantă: regretatul Octavian 
Cotescu, Marin Moraru, Mişu Fotino şi Corina Chiriac. Pasiunea mea 
pentru spectacolele de teatru a continuat şi în studenţie, la Braşov, unde am 
reuşit performanţa să intrăm cu colegii la spectacole pe prelungirea 
paratrăznetului fixat pe peretele Teatrului Dramatic "Sică Alexandrescu", 
folosindu-ne de cunoştinţele de alpinism dobîndite la Predeal, la Vînători 
de munte. l-am povestit acest lucru nu de mult lui Claudiu Goga, entuziastul 
şi profesionistul director al teatrului braşovean şi în acelaşi timp un foarte 
apreciat regizor. 
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E.P :  Aşadar, iată ce importantă contribuţie au familia şi dascălii, în 
educarea gustului pentru teatru al tinerilor. . .  elevi şi studenţi. Gojdiştii au 
fost mereu prezenţi cu profesorii, la teatru. Domnii profesori Dorel Tifor, 
Ştefan Talianu - de care vorbiţi, Iosif Suciu, Ion Şuteu, D-na prof Sanda 
Bălăneanu, D-na profNiculina Moga, D-na profPistol, D-na prof Bejan 
şi mulţi alţii, nu pierdeau nici un spectacol. . .  

Azi vin la teatru tot mai puţini profesori. Regretabil. 
L.S. :  Se pare că m-au năpădit amintirile, e normal, am şi eu 40 de ani 

şi tot amîn să spun în ce constă a doua desacralizare din viaţa mea. Veneam 
în teatru cu părerile mele de spectator relativ avizat şi a trebuit să intru 
brusc în bucătăria internă a unei producţii artistice, mai mult, să iau con
tact direct cu viaţa luxuriantă, credeam eu, din teatru. Stupoare . . .  

O capodoperă teatrală, să  luăm ca  exemplu Electra (este producţia 
noastră cea mai bună aşa că vă rog să mă scuzaţi dacă vi se pare că am 
exagerat) este pînă la urmă o însumare a numeroase amănunte prozaice, 
grefate desigur pe o viziune regizorală inspirată. Adică o diademă splendidă 
este alcătuită din numeroase mici diamante, fiecare cu strălucirea proprie. 

E.P :  Ştiu foarte bine ce spuneţi, dar hai să păstrăm, pentru public, 
misterul teatrului. Să nu divulgăm secretele, bucătăria. . .  Să-i ţinem la 
distanţă pe spectatori . . .  de lucrurile mărunte şi prozaice. 

L.S. : Credeţi-mă că un director responsabil de teatru nu poate sta 
confortabil în fotoliu la premieră, ci îl veţi vedea plimbîndu-se agitat pe 
holurile teatrului pentru a vedea dacă şi aspectele aparent mărunte sînt 
aranjate, dacă cocktailul de după premieră e pregătit, dacă s-au mai găsit 
bilete de tren pentru întoarcerea la Bucureşti a cronicarilor de teatru ş.a.m.d. 
Sînt şi acestea amănunte care contribuie la desacralizarea de care vă 
vorbeam, aşa că tînjesc după ipostaza de simplu spectator, fără obligaţii, 
care să poată savura jocul profesionist al actorilor şi, de ce nu, să zîmbesc 
cu compătimire, gîndindu-mă la amărîtul de director al teatrului şi la 
furcile caudine prin care trece aproape zilnic, desigur că cel mai adesea 
nemeritat. 

E.P :  Tare mă tem că veţi spune şi Dv. ca un mare regizor, că cea mai 
mare nefericire e cînd trebuie să meargă la teatru şi una la fel de mare 
cînd nu trebuie să meargă la teatru . . .  Nu vă doriţi să deveniţi spectator! 
Credeţi-mă, de teatru te îmbolnăveşti, te contaminezi. Pe viaţă. Dv. nu 
vedeţi? Eu m-am pensionat aproape de zece ani şi tot mai bîntui la pre
miere şi, destul de des, vin pur şi simplu să respir aerul {nu întotdeauna 
respirabil!) din teatru. Sîntem ca asasinii ce se întorc mereu la locul 
crimei . . .  
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L.S. : Şi acum răspunsul scurt la întrebare, ca un fel de morală a unei 
fabule: iubesc teatrul în calitate de simplu spectator şi trebuie să iubesc 
teatrul (sînt chiar plătit să o fac) în calitate de director al Teatrului. În 
ambele situaţii răspunsul este afirmativ. 

În viaţă am simţit că sînt iubit atunci cînd am şi fost ajutat, deci, 
conform acestui raţionament, cred că prin ceea ce am făcut în Teatrul din 
Oradea am dovedit, la rîndul meu, afecţiune pentru actori. 

E.P :  Mă bucur să aud asta. Care credeţi că e viitorul teatrului 
românesc? 

L.S . :  Premise ca acesta să fie unul redutabil există. Cred însă că în 
primul rînd teatrul românesc trebuie să aibă curajul să se supună judecăţilor 
de valoare ale cronicarilor de teatru din afara ţării .  Vor fi unele surprize dar 
apoi sînt convins că adevărul aflat, dublat de clasa pe care o manifestă în 
mod nativ mulţi actori români ne vor propulsa spre Marele Teatru. Pentru 
asta însă teatrul românesc trebuie să iasă mai mult în afara graniţelor ţării 
şi să se confrunte cu trupe străine, în acelaşi timp, cît mai mulţi cronicari 
reputaţi din străinătate trebuie să ne vadă la noi acasă. 

E.P :  Credeţi că străinii (cronicarii) " văd" mai bine, Înţeleg mai corect 
un spectacol românesc, decît ai noştri? De ce? 

L.S . :  Oare lipsa conştiinţei civice şi proverbiala lipsă de coeziune socială 
de care dăm dovadă noi, românii, nu sînt indicii ale pătrunderii superficiale 
sau denaturate a nobilului mesaj al teatrului către public? 

Oare dictatura nu s-a putut înşuruba insidios tocmai acolo unde oamenii 
de cultură au fost mai permisivi pentru kitsch, compromisuri, false probleme, 
lipsă de realism şi curaj? 

E.P :  Se prea poate. Oricum, întrebărilor Dv. retorice le va răspunde 
viitoml. Un timp care, bine-ar fi să fie al teatmlui. Vă mulţumesc pentru 
aceste lungi şi sincere confesiuni şi vă doresc succes! 
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MARIANA PRESECAN 
actriţă, 
director artistic al Trupei 

"Iosif Vulcan" de la 
Teatrul de Stat Oradea 

S-a născut în localitatea Dumitreşti, judeţul 
Vrancea. 

A absolvit Liceul Industrial nr.6 la Braşov 
(acelaşi pe care l-a absolvit, cîţiva ani înainte, 
actorul Marian Rîlea). 

Absolventă a Institutului de Teatru "Szentgyorgyi Istvan" din Tîrgu
Mureş, în 1 986, clasa prof.Constantin Doljan, ca şefă de promoţie cu o 
medie peste . . .  zece (ceea ce depăşea media maximă era punctajul pentru 
alte activităţi studenţeşti în cadrul Asociaţiei Studenţilor). 

Căsătorită cu actorul Dorin Presecan. Au un fiu, Doru-Sebastian, stu
dent la Jurnalistică. 

Fişă artistică selectivă: 

Victoria Lowndes ("Moda căsătoriilor" de S.Maugham, regia: Sergiu 
Savin); Madona Oretta ("Vicleniile dragostei" de G.Cecchi, regia: Sergiu 
Savin); Doralice ("Căsătorie prin concurs" de C.Goldoni, regia: Nicoleta 
Toia); Ania ("Livada de vişini" de Cehov, regia Laurian Oniga); Flautista 
("Abatorul" de S .Mrozek, regia: Al.Colpacci); Eliza Doolittle ("Pygmalion" 
de G.B.Shaw, regia: Eugen Harizomenov); Delia Maon ("Scandaloasa 
legătură dintre Mr.Kettle şi D-na Moon" de J.B.Priestley, regia: Szombati 
Gille Otto ); Ziţa ("0 noapte furtunoasă" de I .L .Caragiale, regia: Ion 
Ciubotaru); Mana ("Steaua fără nume" de M.Sebastian, regia : Florin 
Antoniu); Kate ("Despre sexul femeii ca un cîmp de luptă în războiul din 
Bosnia" de Matei Vişniec, regia: Petru Vutcărău); Este/le ("Uşi închise" de 
J.P.Sartre, regia: Alina Hiristea); Wanda ("Gaiţele" de Al.Kiriţescu, regia: 
Ion Ciubotaru); Electra ("Electra" după Sofocle şi Euripide, regia: Mihai 
Măniuţiu); Doamna Ratinois ("Praf în ochi" de Eugene Labiche, regia: 
Alexandru Dabija); Reporter ("Shoah. Versiunea Primo Levi", adaptarea şi 
regia: Mihai Măniuţiu). 
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"SÎNT UN POET CARE NU SCRIE, CI SPUNE 
POEZIA . . .  " 

E.P:  Dragă Mariana, ai venit împreună cu soţul tău, în 1 986! la 
Teatrul de Stat Oradea imediat după absolvire. Ce v-a atras la Oradea? 
Ce v-a reţinut mai apoi? 

M.P. : La Oradea am venit printr-o repartiţie ministerială, aşa era pe 
atunci .  Am fost repartizată aici şi uite că aici am rămas. Nu ştiu ce m-a 
reţinut. Eu sînt o persoană care se ataşează greu de locuri, îmi trebuie mult 
timp să pot iubi un loc, un oraş. În schimb, dacă ajung să-I iubesc, 
dragostea mea este pentru totdeauna. Aşa s-a întîmplat cu Oradea. Este un 
oraş "pervers", m-a cucerit fără să ştiu cînd şi fără să ştiu cum. Şi astăzi 
mă mir cînd mă aud spunînd: "la noi la Oradea". 

E.P Au trecut 18 ani? Dumnezeule, nu-mi vine să cred, privindu-te: ai 
rămas aproape aceeaşi: subţirică, energică, exigentă şi foarte serioasă în 
faţa rolurilor şi a spectacolelor . . .  Cum faci să rămîi tînără? Spune-ne 
secretul . . .  

A 
M.P. : Iau viaţa aşa cum e. Nu cred că este rea, nu cred că este bună. 

In schimb cred, cu tărie, că stă în putinţa noastră să o facem mai bună. Mai 
bine-zis, este datoria noastră să o facem mai bună. Asta mă ţine trează sau, 
dacă vrei, tînără. 

E.P :  Două lucruri mă interesează - de fapt, nu două, ci nouă (sau 
99!!) - relaţia actor (a ta, deci)-regizor. Cum decurge ea? Şi drumul 
actorului spre personaj. 

M.P. :  Cred că cel mai important lucru în această relaţie actor-regizor, 
dar de fapt în orice relaţie, este faptul de a şti să asculţi. În general oamenilor 
le place să vorbească, mie îmi place să ascult. Care e drumul meu spre 
personaj? Crede-mă, de fiecare dată e altul şi de fiecare dată e altfel. Dar 
cele mai importante lucruri în descoperirea unui personaj sînt atenţia şi 
disciplina, pe lîngă o disponibilitate continuă de a te descoperi, de a te 
releva. Eu am început să devin o actriţă "valabilă" în momentul în care am 
renunţat să mai interpretez roluri şi am început să vorbesc despre mine. Cu 
fiecare personaj vorbesc despre mine. 

E.P:  Da, te cred, dar fiecărui personaj îi adaugi, în timp, ceva numai 
al tău: un gest, un surîs, o pauză, o mişcare, o intonaţie . . .  Constntindu-
1, îi dai ceva şi din căldura ta, din imaginaţia ta, nu? Ai avut parte de 
roluri foarte dragi, de roluri bune şi, bănuiesc, care ţi-au fost indiferente 
sau chiar şi urîte! 
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M.P. : Am avut parte de cîte şi mai cîte . . .  şi sper să mai am. 
E.P :  Cum îţi gîndeşti Programul, ca director artistic? Care sîn t  

priorităţile, acum, în anul 2004? Alt secol, alt mileniu, teatrul rămîne 
acelaşi? 

M.P. :  Cînd m-am decis să ocup acest post, îmi era foarte frică să nu 
mă înşel în alegeri. Acum ştiu că un Program artistic are nevoie de sprijinul 
unor regizori . . .  cu program. Din păcate teatrul nostru nu are încă regizorii 
care să poată impune o direcţie, un stil. De aceea apelez la colaboratori 
de marcă: Mihai Măniuţiu, Alexandru Dabija, Alexander Hausvater. 

E.P :  Dar ei au fiecare alt program, altă direcţie . . .  Să înţeleg oare că 
teatrul o ia, cu fiecare, în acea altă direcţie? 

M.P. :  Să zicem că o ia în direcţii . . .  bune. Sper că anul viitor să reuşească 
şi proiectul cu Tompa Găbor şi, poate, cu Andrei Şerban. 

Mărturisesc că am avut o stagiune dificilă. A fost o perioadă care a 
solicitat în aceeaşi măsură şi bani şi talent şi efort fizic. Acum trag o linie 
şi zic: a meritat ! 

E.P :  Colaborezi, cum spui, cu regizori foarte importanţi, chiar cei mai 
din acest moment: Mihai Măniuţiu, A lexandru Dabija, Alexander 
Hausvater . . .  Cum i-ai convins să vină la Oradea? 

M.P. : Probabil cu farmecul meu personal. Ha, ha, ha, ha, ha. În general 
regizorii importanţi sînt şi ei oameni, pot fi contactaţi. Am rămas foarte 
surprinsă să văd cum regizorii, pe care tocmai i-ai amintit, sînt deschişi 
spre orice fel de propunere, de oriunde ar veni ea, bineînţeles dacă e 
serioasă. Unii au venit aici tocmai pentru că Oradea nu însemna nimic şi 
i-a tentat asta, alţii au venit pentru că Oradea începe să însemne ceva şi 
au fost interesaţi de acest lucru. 

E.P :  Cum adică Oradea nu însemna nimic? Poate vrei să spui că, în 
ultimii ani, teatrul de aici a încetat să mai însemne ceva pe plan naţional, 
şi era nevoie de o revigorare . .. Dar noi am avut într-o vreme succese 
importante. Să revin. Ce rol îi (mai) rezervi secretarului literar? Cum vezi 
tu rolul său în procesul artistic? 

M.P. :  Din punctul meu de vedere, cred că la această întrebare ai putea 
şi tu să răspunzi foarte bine. 

E.P :  Pot, evident, dar nu te întreb întîmplător. Am impresia că în 
actuala conjunctură, cînd Programele sînt gîndite de directori şi regizori, 
rolul său artistic a scăzut. Mă tem să nu devină, cu timpul, " om bun la 
toate ". 

M.P. : Trebuie să recunosc, mi-e dor de Vetuţa cea iute şi vorbăreaţă, 
mereu cu o idee, mereu cu un sfat. Cînd lucrai la noi , aici mirosea a 
redacţie. Cred că tînăra generaţie de secretari literari ar trebui să abandoneze 
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o vreme tastatura calculatorului şi să încerce farmecul cuvîntului scris de 
mînă. E un exerciţiu bun şi pentru minte şi pentru suflet. 

E.P :  Mă bucur că-mi duci dorul. Oricum, cred că tînărul secretar 
literar trebuie ajutat puţin la Început. E o profesie aparte, te formezi 
greu . . .  Hai, vorbeşte-ne despre recentul turneu În Coreea! 

M.P. :  Înainte de a vorbi de turneu, cred că ar fi bine să spun cum s-
a făcut de am ajuns în Coreea. 

E p .  ş· fă "?  . . . z " cum s-a acut . 
M.P. : După cum ştii, am participat cu spectacolul Electra în regia lui 

Mihai Măniuţiu, la Festivalul Internaţional de Teatru de la Sibiu. A fost o 
ieşire importantă a Trupei Iosif Vulcan la vreun festival, după mult timp. 
Datorită acestui eveniment, spectacolul a putut fi vizionat nu numai de 
criticii de specialitate, dar şi de oameni de teatru, regizori, impresari din 
străinătate. 

Spectacolul s-a bucurat de succes şi de aprecieri din partea tuturor. Aşa 
am fost selecţionaţi şi invitaţi la Seul Performing Arts 2004. A fost o 
experienţă unică şi plină de satisfacţii. 

Spre deosebire de publicul şi critica românească, spectatorii coreeni nu 
ştiau că textul este o adaptare după anticii greci şi că muzica este muzică 
tradiţională din Maramureşul românesc. Nu au avut nici o prejudecată 
referitor la această îmbinare. Ei s-au bucurat de spectacol şi am simţit din 
sală o energie pe care niciodată nu o simţisem, la acel nivel, acasă. Cred 
că experienţa a fost unică şi pentru noi şi pentru ei. 

E.P:  Mă bucur mult pentru voi. Şi vă doresc în continuare multe 
turn ee în lume . . .  Ce loc crezi că ocupă azi teatrul al cărui director artistic 
eşti, În peisajul teatral naţional? 

M.P. : Ce mă frămîntă pe mine este spectatorul orădean. Relaţia cu el 
are pentru mine prioritate. Sigur, în Festivalul Naţional de Teatru 
I.L.Caragiale am jucat cu succes pe scena Odeonului, la Bucureşti, în faţa 
unor monştri sacri ai teatrului şi am avut succes. Dar nu înţeleg ce se 
întîmplă cu orădeanul. Ceva pe traseul dintre noi şi el e nefiresc. E bolnav. 
Şi asta mă doare. 

E.P : N-aş zice că numai el e bolnav. Poate nici noi, cei dinăuntru, nu 
ne simţim prea bine. Publicul orădean (care niciodată n-a , . murit " de 
dragul teatrului, cum se spune) nu este luat şi el cu asalt. Nu se alocă 
sume mai importante pentru reclamă, impresarii (de altfel neprofesionişti 
şi prost plătiţi) nu se duc spre spectatori, dar nici artiştii nu fac mare lucru 
să " se vadă " cu publicul. Măcar cu cei 20.000 de studenţi din Oradea. 
Dacă din aceştia aţi " cuceri " a 20-a parte, aţi avea asigurate patru săli 
pline la fiecare premieră. Publicul nu trebuie jlatat, linguşi!, gîdilat, dar 
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trebuie sensibilizat. Vezi, secretarul literar - bine dirijat de directorul 
artistic! - ar putea să se preocupe (şi) de asta . . .  

M.P. : Trebuie să ne spună coreeanul ce  norocoşi sîntem să  avem 
spectacole precum Electra? Trebuie să aşteptăm confirmarea Bucureştiului, 
a Televiziunii Române ca să înţelegem că la Oradea, în stagiune_!l trecută 
au avut loc evenimente? Teatrul nostru se vede mai bine din afară. lnăuntru, 
adică în oraşul nostru, parcă nu se vede. 

E.P. :  Cum sînt plătiţi actorii, în general, creatorii, la ora asta? Sînteţi 
mulţumiţi? 

M.P. : Toată viaţa mea am făcut teatru din plăcere. N-am ales această 
meserie pentru bani. Dar este nedrept ca un artist, care ar trebui să fie un 
model pentru comunitatea în care trăieşte şi în care se exprimă, să fie plătit 
mai puţin decît o femeie de serviciu de la gară. Este nedrept. Mă uit la 
foştii mei colegi, acum pensionari, mari actori ai acestui teatru şi poate 
chiar ai teatrului românesc şi mă cuprinde tristeţea. Au nişte pensii de 
mizerie, dar îşi trăiesc viaţa cu demnitate. Demnitatea însă nu ţine loc de 
hrană, de medicamente. Deci . . .  

E.P. :  UNITER-ul a încercat să-i ajute puţin, pe unii, dar chestiunea nu 
se rezolvă aşa . . .  E necesar să se gîndească Guvernul la soarta artiştilor. 
nu? Ce-ţi .. spun " cronicile teatrale? Ca actriţă şi ca director? 

M.P. : Mult timp nu m-au interesat cronicile. De cînd sînt director 
artistic este obligatoriu să le citesc şi să le adun la arhivă. Cred că o 
cronică scrisă bine, indiferent dacă e pro sau contra, e la fel de importantă 
ca şi munca noastră. Şi, mai cred că este esenţial pentru un cronicar, ca şi 
pentru un actor, să fie sincer. Am această naivitate . . .  

E.P. :  Cum reuşeşti să-ţi i'mparţi timpul între familie, copil (ai un fiu 
student în anul /!), soţ (şi el actor!) şi teatru? 

M.P. :  De multe ori mă gîndesc, cu seriozitate, că fiecare zi din viaţă 
ar trebui să se repete de trei ori. Asta ca să pot face în "reluarea" zilei ceea 
ce n-am putut să fac în "transmisiune directă". Mi-e greu, recunosc. Ceea 
ce-mi doresc cel mai mult însă, este să nu-i fac să sufere pe cei din jurul 
meu. 

E.P. : Predai, din acest an, la Facultatea de Muzică - secţia Actorie! 
Ce părere ai despre şcolile de teatru din anul de graţie 2004? Sînt multe? 
Sînt puţine? Îşi găsesc locuri de muncă absolvenţii? Se face şcoală ca 
lumea? Nu se face? 

M.P. : Nu am nici o părere despre şcolile de teatru pentru că nu am nici 
o bază pe care să-mi fi format o părere. Ştiu că sînt multe facultăti de 
teatru dar, din păcate, nu le cunosc activitatea, în ansamblu. Cunosc 

'
doar 

cîteva dintre ele: Bucureşti, Tîrgu-Mureş, Cluj .  În cei patrusprezece ani de 
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după . . . 1 98? am văzut cîteva serii de absolvenţi şi printre ei erau actori de 
real talent. Işi vor găsi locuri de muncă în măsura în care cred, cu toată 
convingerea, că un talent autentic reuşeşte întotdeauna, mai devreme sau 
mai tîrziu. Despre modul în care "se face" şcoală . . .  E bine că se face! 

E.P:  Ştii să reciţi (şi să citeşti) frumos, expresiv, poezia. Care e secretul? 
M.P. :  Secretul este unul singur: trebuie să-ţi placă poezia. În fond eu 

ca persoană, am o construcţie interioară de poet. Aşa m-aş caracteriza cel 
mai direct şi cel mai repede. Sînt un poet care nu scrie ci spune poezia. 

E.P :  Frumos. Cred că fiecare actor-artist ascunde în el (şi) un poet. 
Unii reuşesc să se şi exprime . . .  Mă gîndesc la Mircea Albulescu, la Ştefan 
Radoff, la Cristina Tacoi. Şi Ileana Iurciuc scrie . . .  Uneori, chiar mai des, 
se ascunde şi cîte un dramaturg, sau chiar un eseist, sau prozator, sau 
chiar un filosof Să-i numesc doar pe Ion Omescu sau pe Dominic Stanca, 
pe 0/ga Delia Mateescu, pe Paul Ioachim şi pe Valentin Avrigeanu. . . .  pe 
tînărul nostru coleg Marius Damian . . .  

Ce-ţi reproşezi ca director? 
M.P. :  Multe. În primul rînd faptul că încă joc prea mult deşi nu mi-am 

propus asta. Îmi reproşez faptul că nu am adus la Oradea un regizor angajat 
care să stăpînească trupa şi care să o dezvolte. Că nu am reuşit să angajez 
un organizator de spectacole bun, că nu am un secretariat literar destul de 
competititv, că nu am reuşit să atrag studenţii orădeni la teatru. Că nu am 
clarificat statutul actorului în Teatrul de Stat Oradea. Că nu am promovat 
o piesă românească contemporană. Că nu am realizat la sala Studio un 
program de teatru experimental. Că nu reuşesc să fac întotdeauna ceea ce 
mi-am propus. 

E.P :  Oho! Dar ai spirit autocritic. Ceea ce nu e rău . . .  
M.P. :  Mă consolez însă că într-un an ş i  jumătate de directorat artistic 

am trecut cu bine peste Festivalul de Teatru Scurt, am realizat o stagiune 
cu trei regizori importanţi şi am scos un spectacol eveniment al anului. Am 
făcut un turneu la Seul şi am deschis Festivalul Naţional de Teatru cu o 
transmisiune în direct pe TVR Cultural. Cred că e un început bun. Am 
înţeles un lucru important pentru mine. Nu poţi să faci totul deodată. Aşa 
că încerc să le rezolv pe rînd, "cu treabă bună", cum zice ardeleanul. Şi 
mîine e o zi, aşa că trebuie să mă hotărăsc ce fac cu ea. 

E.P :  Îţi doresc să faci .. treabă bună " mai departe şi să mai tai de pe 
listă punctele-neîmpliniri enumerate mai sus! Să fii sănătoasă şi să nu te 
laşi copleşită de greutăţi . . .  

* * * 
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E.P. :Aş vrea să mai adăugăm cîte ceva discuţiei noastre iniţiale, acum, 
după ce am stat de vorbă cu mai mulţi actori din trupă. Nu de alta, dar 
ar fi nedrept ca ei să-şi poată spune părerea (doar sîntem liberi, nu?) în 
legătură cu diverse probleme, iar tu să nu poţi, să nu-ţi ofer prilejul să te 
explici . . .  Prin urmare, mă fac avocatul diavolului (deşi pentru mine, tinerii 
aceştia sînt nişte îngeri!) şi te Întreb: ce îi nemulţumeşte pe unii dintre 
colegii tăi tineri? 

M.P. :  Eu cred că toţi (sau aproape) au sperat că vor primi roluri 
importante . . .  

E.P. :  Pînă aici nimic rău. E chiar firesc să spere, nu? 
M.P. : Da, numai că unii chiar le-au primit, iar alţii nu - au jucat, în 

schimb, în "personaje colective", cor, etc. , dar cu regizori importanţi, cu 
cei mai importanţi trei regizori ai acestui moment: Mihai Măniuţiu, 
Alexandru Dabija, Alexander Hausvater. 

E.P. :  Şi eu eram curioasă să mai aflu (am .. ieşit ", ca să zic aşa, de 
zece ani din teatrul) cum mai gîndesc actorii tineri azi. Aşa că i-am întrebat 
cum e mai profitabil: să joci un personaj mai mic (secundar, episodic, etc.) 
Într-un spectacol despre care se vorbeşte, se scrie, e luat în seamă, are 
importanţă naţională, e în lQJ2. sau să joci un rol important, de mare 
întindere, într-un spectacol oarecare (nu spun prost, doar .. de mijloc "). Ei 
bine, unii cred că în spectacolele de acest gen - vezi .. Electra " sau 
spectacolele lui Purcărete - actorii .. nu se văd ". Ce te faci însă dacă .. nu 
se văd" nici în roluri mari, cînd spectacolele, ele însele . . nu se văd" 
valoric? . . .  

M.P. :  Au ş i  nu au dreptate. Eu sînt actriţă şi le  înţeleg neliniştile, dar 
trebuie să-ţi mai spun, şi tu ştii asta, că, la un moment dat, actorii se 
distribuie singuri. Nu e o butadă, e un adevăr verificat. Regizorii care 
cunosc trupa, vor continua să-i distribuie pe cei cu care au lucrat bine. Pe 
ceilalţi, nu . . .  

E.P. :  Ci'nd vezi că unii actori sînt mereu ocoliţi, insişti să fie distribuiţi? 
M.P. :  Încerc, dar nu fac din asta un demers de tip sindical. Nu cred în 

democraţia teatrală, în teatru (în artă, în general) funcţionează mai degrabă 
dictatura valorii .  Vine cine vrea şi rămîne cine poate. Nu contează nici 
normele, nici mila, nici aşa-zisa dreptate . . .  Domneşte valoarea . . .  Cînd nu 
sînt distribuiţi, unii actori au toată l ibertatea să-şi caute piese, roluri, să se 
gîndească la un recital. Nu să stea pasi vi, să aştepte . . .  

E.P. :  Dar uneori cei care evaluează şi  dau note pot greşi, nu? Sînt şi 
ei oameni, subiectivi, nu? 

M.P. :  Da, ai dreptate, numai că nu pot greşi toţi, tot timpul . . .  
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E.P :  Recunosc, unii dintre actori (cei mai mulţi) s-au declarat foarte 
fericiţi că au avut şansa să lucreze cu regizori mari, de la început . . .  

M.P. : E i  nu-şi dau încă seama ce  norocoşi au fost. Nouă, unora, ne-au 
trecut, ca să zic aşa, cîţiva ani buni din viaţă, lucrînd şi cu regizori fără 
relief, ca să nu spun mai mult. . .  Ei n-au cunoscut infernul rolurilor oarecari 
în spectacole de duzină . . .  

E.P :  S-a comentat, ca-n teatru, nu?, de ce l-aţi invitat în spectacole pe 
Marian Rîlea, de altfel un actor şi un om de foarte bună calitate, cînd 
poate aţi fi avut şi în trupă un actor de .. genul " lui? A fost ideea lui Mihai 
Măniuţiu? 

M.P. :  Nu. A mea. Ideea mea a fost una, recunosc, de tip etica-didactic. 
Credeam că prezenţa unui actor-vedetă în mij locul trupei (nu doar cap de 
afiş pentru atragerea publicului) face bine acestuia, stimulează . . .  că actorii 
se vor simţi onoraţi să joace alături de el. . .  Ei bine, nu ştiu dacă se întîmplă 
acest lucru, deşi . . .  

E.P :  Cel puţin cu unii da, se  Întîmplă. Un tînăr coleg, nu mai ştiu care, 
spunea că prezenţa, alături de el a lui Marian în scenă, calm, sigur pe el, 
îl umple de energie pozitivă. Voi/a! S-a născut chiar, din prietenia lor, un 
Proiect legat de un viitor Teatru Naţional pentru Copii (Marian Rîlea 
conduce Teatrul Naţional pentru Copii din Bucureşti). Un început bun . . .  

Ce Program, ce Proiecte ai pentru stagiunea viitoare? Dar pentru 
partea a doua a acestei stagiuni? 

M.P. :  Încep cu stagiunea în curs. Cei doi regizori tineri angajaţi, 
Cristian Juncu şi Traian Şoimu vor începe curînd repetiţiile. Ca invitată, 
vine regizoarea Mana Chirilă. Ea va începe foarte curînd să repete la 
Bolnavul închipuit de Moliere . . .  

E.P : Pe cînd şi  o piesă românească? 
M.P. :  Deocamdată, nu, dar sigur vom pune una. E păcat că Ministerul 

(care a tot promis) nu se implică în susţinerea dramaturgiei naţionale, 
subvenţionînd montările. 

Pentru stagiunea viitoare Programul e foarte ambiţios: din nou o 
colaborare cu Alexandru Dabija şi un proiect comun cu Teatrul Naţional 
din Cluj-Napoca: Regele Lear în regia lui Tompa Gabor (un vechi proiect 
al lui) cu doi colaboratori din afara celor două teatre: Gheorghe Dinică şi 
Oana Pellea. Sperăm să se implice şi PRO TV. La sala Studio cîteva 
Recitaluri actoriceşti de care se va ocupa un regizor al cărui nume îl ţin 
încă secret, amănuntele nefiind perfectate. La sfîrşitul stagiunii vom invita 
cronicari să le vadă pe toate şi să scrie despre ele. În fond sînt producţii 
pe care, dacă le-am preluat, sîntem răspunzători (şi) de ele . . .  

E.P :  Pentru elevi, nimic? 
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M.P. : Ba da. Secretara literară Vichi Balint lucrează la un Proiect - va 
colabora cu profesorii de literatură română şi universală. Vor veni cu 
abonament pentru cîte un spectacol . 

E.P. :  Spuneai ceva despre vocaţia actorului de provincie. Mi s-a părut 
foarte originală ideea ta. Vrei s-o repeţi? 

M.P. :  Pornisem de la ideea de vedetă şi de actori care ţintesc doar 
roluri principale. Eu ţi-am spus că (odată voi scrie o carte despre asta !) mie 
îmi place că sînt actriţă de teatru de provincie. Nu provincială. În provincie. 
Niciodată n-am dorit să merg în capitală, n-am dat concurs. Nu. Cînd joci 
într-un oraş mai mic, pentru o comunitate mai restrînsă, ai obligaţii - atît 
profesionale, cît şi etice - mult mai mari ca actorii care "se pierd" în 
mulţimea de oameni a unui mare oraş - ca Bucureştiul. Acolo, cel puţin 
o vreme, nu te cunoaşte nimeni. Aici te cunosc toţi, pentru unii devii 
model . . .  Relaţiile care se stabilesc aici cu publicul tău au o anume căldură, 
un soi de tandreţe . . .  iar tu simţi că aparţii unui loc cu o anumită personalitate. 
Responsabilitatea ta e mult mai mare. Simţi (cu acel bun simţ ţărănesc -
ce, din păcate începe să se cam piardă şi la sat ! )  că trebuie, că eşti obligat 
să faci bine. 

Actorul de provincie are o identitate foarte precisă, o menire, o chemare 
pe care n-are voie nici o clipă s-o neglijeze, s-o minimalizeze, necum s
o altereze. Pe mine mă urmăresc cuvintele trist-amăgitoare ale Ninei 
Zarecinaia, din Pescăruşul lui Cehov: "Să-ţi porţi crucea şi să-ţi păstrezi 
credinta." 

E.P : Frumos. Într-o vreme, ştii şi tu, că ai prins, deşi eşti mult mai 
tînără, cîţiva ani diabolici, în care actorii jucau, fără să murmure, iarna, 
În săli reci de casă de cultură, suportînd cenzura şi " ochiul vigilent " al 
partidului . . .  Acum v-a rămas bucuria jocului în condiţii omeneşti. Sînteţi 
liberi . . .  dar pîndiţi de aspra cenzură economică, financiară. 

M.P. :  Sperăm să apară o Lege a sponsorizării serioasă, care să-i 
încurajeze, să-i stimuleze, să-i îndreptăţească pe cei cu stare, să ofere 
culturii sprij in, dar să aibă şi ei un beneficiu. Aşteptăm să ne invite noua 
Direcţie a Teatrelor din Ministerul Culturii, condus acum de Doamna Mona 
Muscă, la o discuţie serioasă. Nu ne-am pierdut speranţele . . .  

E.P :  Legea teatre/ar a apărut. Şi a ş i  căzut guvernul. Ştii că funcţiona 
această poveste în România interbelică. Se temeau s-o scoată, să nu cadă 
guvernul. Ei bine, o avem şi a căzut. 

M.P. :  Dar n-a schimbat mare lucru. Angajarea actorilor pe perioade 
determinate, cu posibilităţi reduse de a te debarasa de unii care nu (mai) 
fac faţă în trupă, e tot ca înainte. În esenţă, problemele au rămas cam 
aceleaşi: salarii mici, posibilităţi de mişcare reduse . . .  
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E.P:  Ce părere ai de spectacolele acestea care vin în turneu cu vedete 
din Bucureşti, impresariate de oameni care n-au nimic comun cu actul de 
cultură . . .  ? 

M.P. :  Hm! Ei vin cu vedete, publicul se înghesuie să vină şi el, să le 
vadă. E firesc. Din nefericire nu întotdeauna aceste spectacole - preluate 
de la teatre din Bucureşti - pot fi jucate exact aşa cum se joacă la sediile 
lor: ca decor, lumini etc. Preţurile la bilete sînt mari (un bilet costă cît un 
abonament la noi, pentru o stagiune!), dar publicul e dornic să-i vadă şi pe 
actorii din Bucureşti, mai ales că pe mulţi îi ştiu de pe micul ecran . . .  

E.P : Dar aceşti "geambaşi de artişti " cum i-a numit plastic o mare 
actriţă, nu prea au nimic comun nici cu teatrul, nici cu ceea ce numim 
cultură, în general . . .  Dovadă că unii dintre ei nu permit actorilor teatrului 
în care joacă, să intre la spectacol. Şi nici pensionarilor care au lucrat în 
cultură şi care prezintă legitimaţiile guvernamentale care le dau acest 
drept. E jignitor de-a dreptul, să vezi cum ocupă locuri bune, scumpe, 

" bănoşii ", snobii oraşului (pe care-i interesează mai mult să fie ei văzuţi, 
că " dă bine ", decît să vadă ei!), iar actorii noştri îşi caută, jenaţi, locuri 
(şi nu găsesc!) sau îşi aduc scaune din birouri. E inadmisibil să fie puşi 
într-o asemenea situaţie. Actorii bucureşteni care joacă, ne spun (cind 
mergem la ei la cabină) că şi ei sînt puşi uneori în situaţii neplăcute, dar 
tac. Sînt plătiţi bine: iau pe o reprezentaţie salariul pe o jumătate de lună. 
Sau chiar mai mult. 

M.P. :  Da. Tentaţia banului. Şi nu-i poţi acuza: nu poate trăi nimeni 
doar din salar. Îmi cunosc prea bine colegii de breaslă: se ascund după 
principii, vorbesc cu patimă despre profesie, vocaţie, datorie, dar cînd e 
vorba de bani . . .  uită şi fac compromisuri. Nu toţi, dar majoritatea. 

E.P:  Seamănă cu unii intelectuali din piesele cehoviene. Ţi se mai 
reproşează că se joacă prea puţin. Ce părere ai? 

M.P. :  Sala noastră e cam prea mare. E greu s-o umpli mereu cu şase 
sute de spectatori. La spectacolele cu public mai puţin (de la Studio, sau 
cu publicul pe scenă, cum e Shoah. Versiunea Prima Levi, sala e mereu 
ocupată pînă la ultimul loc. Apoi n-am mai jucat nimic din spectacolele 
vechi. În general, jucăm cam de două ori pe lună, uneori de trei, fiecare 
premieră. 

E.P : Dar sînt douăzeci de mii de studenţi. Aţi făcut ceva să-i aduceţi 
spre teatru? 

M.P. : Ceva-ceva. Prea puţin însă. Interesul lor pentru teatru mi se pare 
destul de scăzut. 

E.P : Da ' de unde! Mi se pare că lucrurile stau tocmai invers: interesul 
teatrului pentru studenţi e foarte scăzut. Nu vin ei la voi, duceţi-vă voi la 
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ei . . .  nu-i lăsaţi de capul /ar, că vor pleca din Oradea şi nu vor şti unde era 
teatrul. . .  Aţi fost la Seul cu " Electra " - veţi merge în Italia. Aţi intrat în 
circuit internaţional . . .  

M.P. :  După Seul - care a constituit o experienţă fascinantă - vom 
merge la Festivalul Fabbrica Europa, la Florenţa - vom juca Electra pe 6 
şi 7 mai, în sala unei gări dezafectate (Leopolda). Ne-a recomandat George 
Banu, eminentul nostru critic de la Paris; a venit Dl.Roberto Bacci - unul 
din organizatori - i-a plăcut şi ne-a invitat. E posibil să jucăm şi la Rijeka 
pe 1 O mai. Încă n-am perfectat amănuntele. 

E.P. :  Nu mai e mult. Vă doresc drum bun şi succes ! Şi, dacă mai ai 
răbdare, o ultimă întrebare scurtă: ce gînduri şi speranţe (şi iluzii ! )  are 
actrita Mariana Presecan? 

M.P. :  Nu am nimic. Deocamdată. Şi aşa s-a spus că am jucat prea mult 
şi numai roluri principale, deşi în Shoah. Versiunea Prima Levi am un 
rolişor . . .  Oricum, am ajuns la un moment de răscruce. Am aproape douăzeci 
de ani de teatru. E momentul să mă analizez, să-mi adun gîndurile, să văd 
ce fac eu cu mine . . .  

Spicuim din cronicile ultimelor stagiuni: 

"INTRUSA" de Maurice Maeterlinck 

"În tot acest demers teoretic, conceptual, estetic şi teatral, spectacolul 
Intrusa de la Oradea mi s-a părut că strînge cele mai rafinate şi mai 
substanţiale elemente ale acestui parcurs programat şi asumat, pas cu pas, 
de regizor. Esenţializată la maximum - piesa lui Maeterlinck - pe care 
mărturisesc că nu am citit-o în nici-o versiune pînă acum, iar traducerea 
Ancăi Măniuţiu a fost şi un fel de iniţiere - conţine în complicata-i structură 
simbolistică şi filosofică - cîteva puncte care îl "obsedează" pe Măniuţiu: 
absenţa acţiunii, angoasele vieţii şi cele ale morţii, misterul şi disputa lor, 
neputinţa şi fatalitatea sintetizate în stări, şi nu neapărat în replici. Cele 
cîteva rostite preţ de o oră şi ceva unesc ca un liant scenele tratate în 
registrul nonverbalului, aduc pe scenă un alt tip de tensiune în traseul 
coregrafie care organizează fuga personajelor de moarte sau, dimpotrivă, 
spre întîlnirea cu ea. Tăcerile sînt lungi, apăsătoare, desenul din cuşca 
morţii este în alb şi negru, virat spre sepia şi nu ştii întotdeauna dacă paşii 
actorilor sînt purtaţi încoace şi-ncolo de cîntecele greierilor, dacă ţîrîitul 
acela care se aude pe scenă ca într-o noapte de vară obişnuită înseamnă 
pace, armonie sau isterie, conflict, picătura chinezească. Cine agonizează? 
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Muribunda al cărui cap ca o mască, ieşit prin burta scenei, se mişcă, se 
zbate pe un corp inert îmbrăcat în veşmînt de mireasă? Doar ea? Sau toate 
celelalte personaje care văd lupta terifiantă a omului cu moartea? Personaje 
care o simt, care fug de ea sau se duc spre ea, care încearcă să ţină totul 
sub control, care se agaţă de ordinea cunoscută ca să nu se topească definitiv 
în haos. Tăceri lungi, sunetul asurzitor al greierilor, noaptea istovitoare 
care pare fără de sfîrşit, cu certitudini şi incertitudini sub cerul înstelat şi 
nepăsător, cu o uniformizare a identităţilor în corpul femeilor şi o orbecăială 
contaminantă în corul bărbaţilor de pe scenă, orbirea şi şirul orbilor lui 
Breugel .  Publicul este martor impl icat direct în această noapte a 
coşmarurilor, a verdictelor sau a revelaţiilor. Din nou, adus pe scenă, suit 
pe gradene, de o parte şi de alta a spaţiului de joc, pe laturile cele mari ale 
dreptunghiului luat în stăpînire de moarte. La mij loc, între noi spectatorii, 
arena în care se compune şi se recompune vizual traiectoria unei experienţe 
umane fundamentale, sfîrşitul unui destin. Printre actori îi poţi zări, filtraţi 
de transparenţa unor pînze, pe ceilalţi spectatori. O parte din reprezentaţie 
am trăit cu senzaţia ca "dincolo", vis-ă-vis, este o oglindă în care ne putem 
verifica reacţiile, chipurile, gesturile proprii. Apoi am înţeles că se poate 
opera un control şi în discreta atitudine din celălalt." 

(Marina Constantinescu, România literară, 30 oct.2002) 

"Intrusa lui Maurice Materlinck: un text, după ştiinţa mea, complet 
necunoscut la noi. Dar cine mai ştie azi ce-a scris flamandul refugiat la 
poalele muntelui Mallarme, pentru a crea o operă dramatica-poetică şi o 
estetică cu mare răsunet la începutul secolului, hellas ! ,  deja trecut? O piesă 
într-un act, pare-se dintr-o trilogie a nonevenimenţialului, în care starea de 
spirit e şi subiect şi mij loc, tema fiind moartea. 

Pentru toţi amicii - analişti şi public - care îl acuză pe Măniuţiu de 
răceală şi repetivitate, /ntrusa e un fel de sfidare. Venind imediat după 
Exact în acelaşi timp, cu explozia aceea de fantezie, sarcasm şi aeriană 
atrocitate, sfidarea ar fi cazul să-i pună pe gînduri. Fiindcă răceală ca aici , 
o răceală de grotă umedă şi lividă, nici c-au văzut. Cît despre receptivitate, 
ea e de-a dreptul exhibată, ca un trofeu. Tehnic vorbind, spectacolul orădean 
pare de-a dreptul o obrăznicie: regizorul şi coregrafa (Vava Ştefănescu) 
construiesc, cu un minimum de mij loace. Şi toate absolut recognoscibile, 
un lamenta crunt, exasperant ca un pumn în stomac, a cărui vibraţie seamănă, 
într-un fel, cu şocul trecerii de la muzica tonală la cea atonală. Dacă soseşti 
la teatru cu speranţa (dorinţa) de a fi emoţionat (scos din indiferenţa 
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cotidiană care te macină reumatic şi încălzit niţeluş), te-ai ars ! Emoţia e 
Ia ani-lumină în spate: aici e moara fără capăt a spaimei care nu mai poate 
striga şi care-ţi umple urechile cu cenuşă." 

(Miruna Runcan, Observatorul cultural, octombrie 2002) 

"ELECTRA" după Sofocle şi Euripide 

"Dumnezeu îi încearcă pe oameni la fel cum aurul este lămurit în 
cuptor, nu-i aşa? Nefericirea ne purifică, în vreme ce fericirea neumbrită 
ne umple de trufie. «Prea bine ştiut că tu mă duci spre moarte, la locul de 
întîlnire al tuturor celor vii>>, strigă Iov, strigăt în sfişietor contrapunct cu 
cel prin care, dincolo, în Electra, grupul Iza din Maramureş ne striveşte 
sub disperata frumuseţe a unor distihuri precum: «Moarte, cu ce te-oi plăti, 
la mine să nu mai vii?». 

Ce teribilă metaforă pentru întunecatele zile de acum, spaţiul pubelelor 
de Bronx, gîlgîind de patimi asasine, din Electra, citit în oglindă cu spaţiul 
Experimentului Iov, cel zdrenţuit, sulfuros, sufocant şi harponat cu precizie 
de îngerul exterminator! Sticlele cu horincă în care Electra îşi încearcă 
zadarnic anestezia, ca şi ferfeniţita podea de alge buretoase prin care înoată, 
la fel de disperat şi zadarnic. 

Experimentul Iov şi Electra nu sînt doar spectacole hipnotizate de 
perfecţiune, cît ecorşeuri ale fiinţei noastre de azi. Cum zice Măniuţiu în 
finalul Cercului de aur, «muşcăm din noi înşine ca din fructul oprit.»" 

(Dan C.Mihăilescu, Litere. Arte. Idei, 1 5  martie 2004) 

"Montarea de la Oradea, care reuneşte sub titlul Electra fragmente de 
text din tragediile lui Sofocle şi Euripide, asimilează, de fapt, două culturi 
arhaice în neaşteptată rezonanţă. Miturile lumii antice îmbracă veşmintele 
zilei de azi în sunetele ancestralului cîntec maramureşean. 

Cînd luminile s-au stins în sala Teatrului din Oradea (frumos, aurit, cu 
pluş uri moi), scena - populată parcă dezordonat (o masă de oameni fără 
busolă şi fără verticalitate) - ne-a înghiţit. Grupul Iza (minune a minunilor) 
revărsa peste noi sunete incitante, ce veneau de undeva de departe în timp, 
de demult, dinaintea naşterii noastre şi plecau să se întîlnească cu durerea 
şi neputinţa Electrei. ( . . . ) 
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Deşi totul pare construit de către Măniuţiu geometric (mă gîndesc Ia 
posibila răceală din abstracţiunea simbolurilor), sîntem menţinuţi constant 
în starea tragică în care am fost absorbiţi pînă la dezlegarea finală, benefica 
descătuşare. 

Trupa îi răspunde cu maxima dăruire regizorului, iar Mariana Presecan 
are forţa schimbării registrelor şi stărilor. Marian Râlea, acest actor cu o 
cuprindere interpretativă de excepţie, îl urmează pe Mihai Măniuţiu din 
teatru în teatru, din discurs în discurs. Vorbeşte despre dragostea camală 
şi tragedia iubirii consonînd cu dansatorii profesionişti, răbufneşte în 
disperările lui Iov, merge pe funia subţire a suprarealismului, purtînd 
semnătura lui Gellu Naum şi restabileşte echilibrul natural plătind poliţa 
crimei în umbra Electrei. Este perfect în toate ipostazele şi este limpede 
că-I înţelege pe regizor din fărîme de propoziţii. 

Ar mai fi de scris despre Suzana Macovei şi Şerban Barda, despre Ion 
Mâinea, Elvira Platon Rîmbu sau Doru Fârte, despre decor, costume şi 
iară, şi iară despre Grupul Iza, voci şi instrumente mînuite cu ştiinţă şi 
pasiune deopotrivă, dar mă opresc pentru a spune doar: am văzut o operă 
împlinită, o tragedie dătătoare de viaţă." 

(Florica Ichim, România Liberă, 26 februarie 2004) 

"Adeseori, în spectacolele de teatru (dar şi în filmele neaoşe), surprinde 
neplăcut neiscusinţa regiei în ce priveşte ritmul desfăşurării discursului 
artistic. Iată de ce cred că drumul lui Mihai Măniuţiu spre performanţă, de 
la Richard al III-lea şi pînă la «fenomenul" celor cinci spectacole 
excepţionale într-un singur an, 2003, pe care l-aş numi «anul Măniuţiu», 
poate fi privit şi din această perspectivă, a desăvîrşirii «strategiei» regizorale 
în configurarea conflictului scenic, un loc de frunte ocupîndu-1, aici, ritmul 
construcţiei, cu fluxuri şi refluxuri, cu momente halucinant alerte sau, 
dimpotrivă, cu lentori şi abisuri ce biciuiesc şi ele comoditatea spectatorului 
ŞI maripează emoţia şi iniţiativa interpretativă. Există în Electra o 
succesiune de stări existenţiale, de la euforie la îndîrj ire şi disperare sau 
de la haloul funebru ce însoţeşte ori prevesteşte moartea, pe care le percepem 
direct, pe calea străvechilor sonorităţi muzicale maramureşene, create live 
de minunatul grup Iza. Departe de a însemna o simplă ilustrare muzicală 
a celor ce se petrec pe scenă, ritmurile acestea melodice, cînd vesele, 
jucăuşe ori tandre, cînd dramatice, premoniţiale ori sălbatice, se succed ca 
un discurs «subteran», de cele mai multe ori în consens, dar alteori şi în 
contrapunct cu «atmosfera>>, cu filonul «narativ» al piesei. 
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Mai există în spectacolul de pe scena orădeană un ritm năucitor al 
culorilor, alb-negru, alb-roşu, al trăirilor lăuntrice şi al sugestiilor vizînd 
fie patima, senzualitatea, jertfa şi crima sîngeroasă, fie negurile gîndurilor 
şi ale doliului, un dialog între noapte şi zi, între viaţă şi moarte, cromatica 
aceasta ivindu-se în chip subtil şi persuasiv, totodată, nu în datele tradiţional
simpliste ale acelui contrast dintre albul binelui şi negrul răului .  

De la  «prolog)) la «pregătirea)) poporului din scenă - dar ş i  a publicului 
din sală - pentru tragedie, pentru accentele pc care le va căpăta «povestea)), 
cînd desfăşurată ca un ceremonia], cînd abruptă, laconică, enunţată simbolic 
(animale, cuţite, foc), şi pînă la finalul memorabil - în care bestiala 
dezlănţuire de energie, menită să împlinească pedeapsa adusă de om şi de 
zei, este învăluită în acelaşi melos maramureşean şi purtată către zona 
incendiară a emoţiei transcendentale avem mărturia unui spectacol orchestrat 
parcă aidoma unui poem simfonie. Altfel spus, sunetele se transformă în 
imagini şi culori, iar personajele şi faptele din scenă sînt transfigurate şi 
dobîndesc puterea inefabilă a muzicii." 

(Ion Parhon, Teatrul Azi, nr.4-5/2004) 

,,Electra este, cred, poate cea mai complexă şi incitantă propunere a lui 
Mihai Măniuţiu din ultimul timp. Un spectacol profund, tulburător, 
răscolitor. O demonstraţie conţinută a erudiţiei lui Mihai Măniuţiu
teoreticianul, a modificărilor de accente pe care regizorul le poate aduce, 
o motivată deplasare de lumi, de angoase, de problematici, o asumată 
vulnerabi litate. Mihai Măniuţiu face un popas creator, de ceva vreme, pe 
tărîmul textelor vechilor greci. 

Măniuţiu aşează povestea din Electra într-o altă cetate. Într-o altă 
comunitate. La fel de aprigă, de iute la mînie, unde justiţia este decizia 
unui grup, iar dreptatea se obţine cu lama cuţitului . Corul antic este aici 
corul unei aşezări din Maramureş. Acolo unde există o puritate a relaţiilor, 
unde mai există norme dar şi legi nescrise, unde se aud vocile autorităţilor 
recunoscute, unde regăsim un soi de asprime, de duritate, dar şi tînguirea 
aiuritoare a iubirii, fragilitatea sentimentelor, verbalizarea lor prin cîntec. 
Acolo, în structura clar definită a comunităţii unui sat, Corul însumează 
toată structura eterogenă - cerşetorii, proştii şi neajutoraţi i  satului, 
oportuniştii, linguşitorii, cei drepţi, trădătorii .  Corul este şi protagonist, şi 
rezoneur. Ideea de a aduce grecii antici pe pămîntul Maramureşului, de a 
comenta toată povestea tragediei din Electra şi prin muzica absolut autentică 
de acolo, pe viu, ca un ritual permanent după care oamenii îşi dirijează 
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existenţa, mi s-a părut genială. Formidabilă este implicarea Grupului Iza 
în spectacol: Ioan Pop, Gheorghe Florea, Anuţa Pop, Voichiţa Ţepei, Ioan 
Covaci, Mihai Covaci. 

Nu cred că am văzut-o pe Mariana Presecan, una dintre cele mai 
importante actriţe de la Oradea, într-o asemenea evoluţie scenică! Electra 
ei are un fior ce-ţi rămîne imprimat pe retină şi în epidermă. Energia unui 
actor aşa de special cum este Marian Râlea, acompaniatorul lui Mihai 
Măniuţiu de ceva vreme în mai toate montările - să nu uităm !ov-ul lor -
este recogniscibilă nu doar în personajul său, Oreste, ci se regăseşte în 
energia Corului, ca o prelungire, ca o marcă aproape chiar a relaţiei dintre 
regizor şi actorul său preferat, locomotivă. O astfel de prezenţă ca a lui 
Marian Râlea devine vitală pentru o trupă. Şi asta se vede în Electra. M
am bucurat să o găsesc în distribuţie pe Suzana Macovei, o actriţă pe care 
am văzut-o acum doisprezece ani în trupa de la Sibiu, în memorabilul 
spectacol al lui Iulian Vişa după Decameronul. 

Eu pun ediţia de anul acesta sub semnul Electrei şi al redescoperirii 
tragismului Greciei antice prin dramatismul sonorităţi lor maramureşene." 

(Marina Constantinescu, România literară, nr.23/1 6-22 iunie 2004) 

"Pe scena imensă, aproape goală a Teatrului orădean (scenografia, 
minimală, făcută mai curînd din lumini ce-i transmit spectatorului 
impulsurile tragice din care e în chip copleşitor conceput spectacolul, e 
gîndită de Cristian Rusu şi Mihai Măniuţiu) evoluează aproape toţi 
componenţii de azi ai Trupei "Iosif Vulcan". Indiferent de dimensiunea 
rolului, cu toţii sînt convinşi de amplitudinea ideatică a actului artistic 
conceput de Mihai Măniuţiu, îi înţeleg semnificaţia, i se dăruiesc 
necondiţionat, îi devin părtaşi. Astfel încît cu toţii merită aplauzele publicului 
şi elogiile cronicarului, care, desigur, îşi va face cu plăcere bucurie şi 
vibraţie, datoria de a evidenţia o dată în plus cîteva nume - Mariana 
Presecan, Suzana Macovei (o achiziţie cu care trupa are toate motivele să 
se mîndrească şi căreia sper că i se vor găsi roluri pe măsură), Marian 
Râie a (excelentul actor de la "Bulandra" li se alătura cu un exemplar spirit 
de colaborare colegilor săi orădeni), Ion Mâinea - dar şi de a aduce omagiul 
său tuturor artiştilor care, iată, sub bagheta fermecată a lui Mihai Măniuţiu, 
au înfăptuit un spectacol ce readuce în chip spectaculos Teatrul orădean 
în prim-planul vieţii artistice româneşti. Sînt seDUle că asemenea anticei 
Cetăţi, Teatrul din Oradea e acum izbăvit de nedreapta lui condamnare la 
atît de lunga noapte pe care au parcurs-o. Totul e ca cei îndrituiţi să ştie 
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să valorifice succesul şi să-I confirme în producţiile viitoare. Să fie într
un ceas bun !" 

(Mircea Morariu, Familia, aprilie 2004) 

"În această broderie de mare fineţe, rolul actorilor este deosebit. Mariana 
Presecan (Electra) are personalitatea unui copac suplu şi puternic. Este 
agilă. Este neînduplecată. Marian Râlea (Oreste) joacă foarte credibil 
personajul unui melancolic sortit să ucidă pentru împlinirea unui destin. 
Suzana Macovei (Clitemnestra) întruchipează egoismul celui care are totul. 
În ea par a se îngemăna, deopotrivă, dorinţa şi răzbunarea. Vocea sa 
puternică, metalică, impresionează în mod deosebit. Ion Mâinea (Bătrânul) 
evocă apusul unei vieţi fără bucurie, Şerban Borda (Egist) - seducător, 
superficial, obiect de lux pentru plăcere. 

Şi toate acestea se petrec pe o muzică maramureşeană (susţinută live 
de Grupul Iza) de o teribilă forţă de sugestie şi în ritmul dansurilor populare 
vechi. Spectacolul cîştigă şi în acest fel tragism. Muzica ne invadează 
sufleteşte. Fiecare sunet ce însoţeşte trama este parcă special căutat, 
conferind întregului dimensiuni fabuloase. Acest amestec de ancestral şi 
cotidian, această simbioză teribilă între muzică, gest şi poveste au făcut ca, 
la sfîrşitul reprezentaţiei, ovaţiile să fie greu de oprit. 

(Maria Laiu, Luceafărul, nr.7 1 /25 februarie 2004) 

"PRAF ÎN OCHI" de Eugene Labiche 

"«Familia e patria cea mică . . .  >> îţi vine să exclami, precum Rică 
Venturiano, în primele minute ale spectacolului Praf în ochi de Eugene 
Labiche, o premieră pentru Teatrul de Stat din Oradea şi în ceea ce priveşte 
colaborarea cu regizorul Alexandru Dabija. 

Alexandru Dabija le propune actorilor Trupei "Iosif Vulcan" a Teatrului 
de Stat din Oradea să «atace» vodevilul fără complexul genului desuet, 
minor, accesibil . Dimpotrivă, a juca Labiche cu spatele flancat de o pînză 
evocînd patetismul cel mai flambat, pe o scenă mai mult goală, într-o 
scenografie voit austeră, poate părea un exerciţiu excentric. Şi totuşi, actorii 
reuşesc, cum ar fi spus Vlad Mugur, «să n-o dea pe-alături», precizînd 
nuanţele, tonul, ritmul just, şi rezistînd, chiar dacă nu integral, tentaţiei 
şarjei, jocului apăsat. 
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Atunci cînd i se dă ce e al comediei de cea mai pură calitate, vodevilul 
înseamnă şi surpriză, nu doar reţete verificate." 

(Andreea Dumitru, Adevărul literar şi artistic, 23 decembrie 2003) 

"NOAPTEA DE 1 6  IANUARIE" de Ayn Rand 

,,Noaptea de 16  ianuarie e una dintre puţinele piese (dacă nu chiar 
singura) scrisă de Ayn Rand, celebră scriitoare americană, scenarista unor 
filme de Hollywood, autoare de romane, dar şi iniţiatoarea unui sistem 
filosofic, denumit Obiectivism, ilustrat de toate scrierile sale, fie ele de 
ficţiune sau nu. 

Întreg procesul spune, de fapt, povestea unui cuceritor, sau unui om de 
o desăvîrşită libertate interioară, care îşi trăieşte viaţa la limită. Încălcînd 
adesea legile fiscale pentru a strînge o avere fabuloasă, dar fiind pregătit 
în orice clipă să-şi abandoneze imperiul financiar, pentru a-şi trăi iubirea. 
Un erou romantic, modem, un seducător aparent lipsit de scrupule, dar 
care crede că viaţa trebuie trăită din plin, iar pentru asta orice gest e 
justificat. 

Un asemenea tip de erou, cum e cel descris de autoare în Noaptea de 
16  ianuarie se poate naşte doar într-o astfel de lume, fiindcă numai acolo 
poate avea mij loacele ce-i permit o atitudine de romantic sfidător, cavaler 
fără teamă, dar gata să accepte a-şi pierde neprihănirea pentru a fi sigur că 
nu regretă pierderea unui moment din viaţa lui. 

Am descoperit, aşadar, graţie acestui spectacol, (regizor: Alexander 
Hausvater) nu numai că se poate lucra excelent un musical în România, nu 
numai că actorii pot schimba registrul "trăirist", monocord, pe care îl 
învăţăm în şcoală, pentru a deveni rotiţele bine unse ale unui mecanismn 
ce funcţionează perfect, "la rece", cu o anume detaşare impersonală pe 
care o are un ceas, de exemplu, fără ca asta să te împiedice să vezi cît e 
ora, ci şi un autor despre care nu se ştia aici mai nimic, un autor a cărui 
operă deschide uşa unei lumi. De unde şi această "pledoarie pentru reţetă": 
mai bine o reţetă respectată decît o tentativă eşuată de originalitate 
absolută." 

(Cristina Modreanu, Adevărul literar şi artistic, 27 iulie 2004) 
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"SHOAH. VERSIUNEA PRIMO LEVI" scenariu de Mihai Măniuţiu 

"Conturul acestei existenţe a fost transpus spectacologic în montarea 
lui Mihai Măniuţiu - Shaah. Versiunea Prima Levi - la Teatrul de Stat din 
Oradea. Scenariul spectacolului se bazează, oarecum neobişnuit pe cîteva 
interviuri acordate de Levi despre detenţia sa în lagărul de la Auschwitz. 
Întrebări directe, fruste, ca nişte bisturie înfipte într-o rană încă proaspătă. 
Răspunsuri dureroase, îndărătul cărora se ghiceşte o teribilă tensiune, un 
dezechilibru de nedepăşit, dar în care apar şi accente mai dure. «Viaţa mea 
este a unui om care trăieşte fără Dumnezeu.» 

Spectacolul realizat de Mihai Măniuţiu revelează întreg acest subtext 
decelabil dincolo de jocul întrebări lor/răspunsurilor de interviu. Bogata 
textură semantică nu obturează percepţia, ci mai degrabă o potenţează, 
într-un demers vizual de mare pregnanţă. 

Spaţiul de joc - dreptunghiular, circumscris de patru mari panouri 
sparte de patru intrări/ieşiri - îi alătură, claustra! oarecum, dar nu ostentativ, 
pe spectatori interpreţilor. Este o ca-participare, o împărtăşire a traumei. 

Shaah. Versiunea Prima Levi nu e un spectacol pentru indiferenţi, pentru 
adonniţi, pentru creiere leneşe şi suflete împietrite. E un spectacol teribil ,  
căci face apel la cele mai intime resorturi şi sentimente umane: conştienţă, 
conştiinţă, compasiune. Un spectacol care-ţi dă de gîndit." 

(Claudiu Groza, Tribuna, nr.571 1 6-3 1 ianuarie 2005) 

"Shaah. Versiunea Prima Levi este chiar visul - ultimul vis 
atotcuprinzător - al celui care a fost scriitorul italian Primo Levi, "cronicar" 
al dezastrului numit Holocaust (Shoah), una dintre conştiinţele umanităţii 
secolului XX, care a traversat infernul şi s-a întors de acolo pentru a 
povesti semenilor săi prin ce a trecut. 

Ca în toate spectacolele recente ale acestui regizor, corul, continuare 
modernă a celui din tragedii le greceşti, este personaj principal şi 
înmagazinează energii latente capabile să se elibereze în momentele-cheie, 
conform unui scenariu bine stabilit. Regizorul dirijează din umbră această 
uriaşă marionetă, mişcîndu-se în spaţiul de joc, acoperindu-!, ca un organ
ism tentacular, ce se exprimă prin muzică şi poartă în costumele create de 
luliana Vâlsan, (haine întoarse, cu două feţe, ce par să fi aparţinut anterior 
altor oameni) pecetea dublului . 

Ca şi în Electra. succes recent al Teatrului de Stat din Oradea (unul din 
teatrele cu cea mai interesantă evolutie din ultimul timp. ce promite să 
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devină un centru deschis cercetării teatrale) muzica este o coordonată 
esenţială, sunetul susţinînd construcţia spectacolului asemeni unei 
strălucitoare plase de rezistenţă. Nu e o muzică anexată spectacolului, nu 
e un fond sonor, ci o componentă intrinsecă a demonstraţiei, ce acţionează 
în spaţiul de joc prin intermediul corului alcătuit din actori. De ea depinzînd 
schimbările de stare, de ritm, de dinamică, adică întreaga sintaxă a 
spectacolului. Cu atît mai importantă este prezenţa micii orchestre evreieşti, 
ce însoţeşte corul alcătuit din actori şi e compusă din meseriaşi ai muzicii 
tradiţionale - W Vi/an Gyuri, Ardelean Gavril şi Baros Petre. 

Chiar dacă fizic, Levi nu reuşeşte să se desprindă de sol, să leviteze aşa 
cum încearcă mereu, cu riscul de a se răni (risc de care nici actorului 
Marian Râlea nu pare să-i pese), de fapt, reuşita lui spirituală este dincolo 
de orice îndoială. Imaginea acestui om încercînd cu disperare să-şi găsească 
echilibrul, bătînd aerul cu braţele, ca o pasăre mare, rănită, este emblematică 
pentru gîndul din spatele spectacolului. Gîndul că încercarea perpetuă e 
mai importantă decît o eventuală reuşită. 

Graţie acestui gînd, dar şi tuturor celor care îl fac posibil, consumînd 
ceva din ei înşişi, dacă ai fost unul dintre cei şaizeci şi patru de spectatori, 
pleci la sfîrşit mai bogat cu un vis care te face să înţelegi altfel realitatea. 
Or, nu e asta chiar esenţa teatrului?" 

(Cristina Modreanu, Adevărul literar şi artistic, 28 decembrie 2004) 
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MELEG VILMOS 
actor, director artistic 
al Trupei Szigligeti 
de la Teatrul de Stat 
Oradea 

S-a născut la 8 april ie 1 956, la Camăr, 
judeţul Sălaj .  

Părinţii, ţărani înstăriţi au fost duşi la  Ca
nal şi, la întoarcere, s-au stabilit la Oradea. 

Fratele, Attila, este director al Teatrului 
particular de păpuşi "Atelierul Matyi" şi director al Clubului Tempo din 
Oradea. 

A absolvit, în anul 1 980, Înstitutul de Teatru "Szentgyorgyi Istvan" din 
Tirgu-Mureş - Ia clasa de actorie a prof. Lohinszky L6rant - Kovacs Levente. 

Este căsătorit cu Hortenzia, actriţă la Teatrul ARCADIA şi au doi 
copii, o fetiţă de 5 ani Napsugar-Hanga şi un băieţel de 3 ani - Aba
Krist6f. Mai are un băiat, de 27 de ani, Jacint, din prima căsătorie. 

Este directorul artistic al Trupei Szigligeti. 

Fişă artistică selectivă: 

Csorja Ambrus ("Osvigasztalas" de Tamasi Aron), Domdodom ("Zina 
cu şapte capete" de Lazăr Ervin), Abel ("Cain şi Abel" de Siito Andras), 
Noah ("Omul care aduce ploaia" de Richard Nash), XX ("Emigranţii" de 
Slawomir Mrozek), Napoleon ("Madame Sans-Gene" de V.Sardou şi E. 
Moreau), Dragomir ("Năpasta" de I .L.Caragiale), Crampton ("Nu se ştie 
niciodată" de G.B.Shaw), Şambelanul ("lvona principesa Burgundiei" de 
Witold Gombrowicz), Vanek ("Audienţa" de Vaclav Havel), Woyzeck 
("Woyzcck" de Georg Biichner), Bakszen ("loşua ucigătorul de draci" de 
Tamasi Aron), Iuda ("Rock Passio"), Freud ("Freud" de Hubay Mikl6s), 
Thomas Putnam ("Vrăjitoarele din Salem" de Arthur Miller); a semnat 
regia la spectacolele: Recitalul Csokonai (şi Interpret), Recitalul Ady, 
"Audienţa" de Vaclav Havel (cu regizorul Pinczes Istvan), "Trei zile cu 
Madox" de Matei Vişniec, "Tigrul din garaj" de Garinei-Giovannini (cu 
Gabor Kati), "Generalii" de Varga Gabor, "Mătuşa lui Charley" de Thomas 
Brandon, "Tanti Leni" de Keroul-Barre (şi scenografia), "Domnul Pursignac" 
de Moliere (cu Derzsi Szilard) şi în numeroase spectacole de divertisment. 
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"DORESC SĂ LUCRĂM ŞI SĂ TRĂIM 
ÎN ARMONIE ... " 

E.P. :  Dragă Viii, prima întrebare pe care ţi-o adresez este, desigur, 
legată de conducerea Trupei Szigligeti. Care e . . .  direcţia ta, ca director? 
Ce program ai, ce-ţi propui să faci? 

M. V. : În bună parte tu cunoşti, în mare, Programul meu, fiindcă ai fost 
în Comisie, cînd am dat eu concurs. 

E.P.: Aşa e. Şi, din cîte îmi amintesc, ai primit note foarte bune, 
Programul propus de tine a fost apreciat, dovadă că ai reuşit la concurs. 

M.V.: Unul din punctele importante era readucerea atmosferei teatrale 
din vremurile bune. 

E.P.:  Care au fost acelea? 
M.V.: Au existat, de-a lungul istoriei acestui teatru multe momente 

bune. Ştii ce înţeleg eu prin asta? Teatrul să redevină curat, cu un aspect 
plăcut (mă refer la clădire) şi aici trebuie să recunosc, m-am înţeles foarte 
bine cu Lucian Silaghi, directorul-manager al teatrului. Cum se poate vedea, 
s-au făcut multe în direcţia aceasta: mochete, scaune, scena schimbată, 
cabinele, toaletele, curăţenie continuă. Spaţiul în care intră publicul e unul 
curat, chiar elegant. 

E.P. : Ai  dreptate, în ultimii ani teatrul era ponosit. Acum arată bine. 
Şi mai încape . . .  

M.V.: Evident. Apoi a urmat preocuparea ca acest public nu doar să 
vină la teatru, ci şi să plece satisfăcut: să i se ofere spectacole bine făcute, 
piese valoroase, decoruri şi costume adecvate. Nimic făcut la întîmplare, 
improvizat, materialele pentru decor şi costume să fie de bună calitate, 
bine executate. Cu alte cuvinte, aş dori să atrag atenţia celor care vin la 
teatru, că aici lucrurile merg bine, spectacolele nu vor coborî niciodată sub 
un nivel artistic acceptabil, chiar dacă piesele nu sînt capodopere. Vreau să 
spun că nu putem juca numai piese mari, uneori propunem piese, să le 
numesc de mijloc - comedii, operete, comedii muzicale de valoare medie, 
dar aceasta nu înseamnă că le sortim un destin mediocru, prin spectacolaşe, 
dimpotrivă, încercăm, atît ca regie, cît şi ca decor şi costume, să le dăm 
un plus de valoare, ridicînd astfel nivelul artistic al demersului nostru 
teatral. 

E.P. :  Asta presupune, nu-i aşa, un buget serios. Ştim cît de puţini bani 
primesc teatrele - cultura, în general - de la bugetul de stat. De unde faci 
rost de bani? 
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M.V. :  Ai dreptate, mereu ne plîngem toţi că nu avem bani. Ce rost are? 
Sîntem unde sîntem şi culturii i se alocă un buget modest. Sponsorii nu 
sînt nici ei pe toate drumurile. Primesc foarte puţin din partea lor, dar 
aceasta nu înseamnă că nu avem soluţii. Facem Proiecte cu Fundaţii şi 
Instituţii europene, via Ungaria sau România. Şi uneori avem noroc . . .  

E.P.: Soluţie modernă şi  care, în plus, îţi impune, pe de o parte, rigoare 
maximă, pe de alta, îţi oferă posibilitatea de a nu te mai simţi obligat 
persoanelor fizice - sponsori sau mecenaţi. Ai un program precis ca 
număr de premiere? Mai ai abonaţi? 

M.V. :  Da. Pe stagiune, la sala mare, ne propunem cinci premiere, patru 
pentru abonaţi, a cincea, l iberă la casă. 

La Sala Studio continuăm, nu doar cu spectacole-experiment, ci cu 
spectacole, în general, cu distribuţii mici şi care nu-şi găsesc - ca timpi de 
repetiţii, ca tematică, eventual, locul în lista celor de la sala mare. Dar, 
paradoxal, nu doar pe actorii tineri îi interesează spaţiul ofertant al Studioului 
- ca loc ceva mai tihnit de studiu, nu? - ci şi pe actorii de toate vîrstele. 
Şi încă ceva: nu se îndreaptă spre studio actorii care nu-şi găsesc rolurile 
potrivite în repertoriul sălii mari, dimpotrivă. Vei găsi în distribuţiile de 
acolo mulţi din actorii cei mai activi . . .  Iată-! pe Dobos Imre, eminent actor, 
prezent şi la Studio. Şi încă ceva: am constatat că avem un public special, 
care este foarte interesat de ce fac actorii şi dincolo de scena mare. 

E.P. :  Nu sînt tineri, spectatorii de care vorbeşti'! Şi care vin în speranţa 
că acolo vor putea vedea spectacole moderne, mai în ton cu orizontul lor 
de aşteptare? Pentru că, orice-ai spune, uneori piesele istorice, să zicem, 
sau comediile muzicale, tinerilor elevi şi studenţi li se par uşor desuete . . .  
Îmi amintesc cît se  amuzau nişte elevi (acum cîţi ani?) la spectacolul 

" Budai Nagy Antal " - nu-i prea interesa nota patriotic-naţională (firească 
într-o piesă istorică) a spectacolului . . .  

M.V. :  Poate. Tinerii, îşi mai iau uneori distanţă faţă de istorie . . .  dar e i  
vin la  teatru, nu-l ocolesc ş i  acest lucru ne bucură. În repertoriul Studioului 
avem titluri (şi am avut spectacole ! ! )  de mare interes: Uşi închise de 
J.P.Sartre în regia actorului Emil Sauciuc, student la Regie. Tot el a montat, 
în colaborare cu Institutul de Teatru din Tîrgu-Mureş sepctacolul Scurtcircuit 
de Eugene Ionesco; un spectacol de mare succes la public: Tăcerea de 
Hubay Mikl6s, o piesă remarcabilă, pusă în scenă de tînărul Vadas Lâszl6. 
O vom relua curînd, cu o schimbare de distribuţie; Kovâcs Levente va 
pune în scenă Cameristele de J.Genet, iar Parâszka Mikl6s Play Strindberg 
de Friedrich Diirrcnmatt. 

E.P. :  Actorul Meleg Vi/mos mai joacă? 
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M.V. :  Nu prea. În ultima vreme am jucat un singur rol principal. Nu 
poţi, ca director, să-ţi încurci colegii, să rezolvi probleme presante, să fugi 
la telefon din repetiţii, să fii nevoit să le suspenzi, pentru că eşti obligat 
să fii în altă parte, unde prezenţa ta e strict necesară. Sînt director artistic, 
plătesc prin absenţa de pe scenă . . .  

Regie am mai făcut, din cînd în cînd, tot de nevoie, dar acolo 
programările depind strict de mine, nu împiedic eu buna lor desfăşurare . . .  

E.P: Mă interesează atitudinea ta faţă de secretariatul literar. Unii 
directori au tendinţa de a expedia acest serviciu, sector, zi-i cum vrei, 
artistic, de a-l marginaliza. De ce? Nu ştiu. Tu, dimpotrivă, văd că l-ai 
întărit, angajînd încă un om, o tînără . . .  Ce ne spui? 

M.V. : Da. Secretarul literar, mie cel puţin, îmi este mîna dreaptă, Nagy 
Bela e titularul postului, se ocupă mai mult de istoria şi istoricul teatrului, 
scrie cărţi, face o muncă de bibliotecă, de cercetare, foarte dificilă şi 
migăloasă. El nu poate fi prezent zilnic la programul cotidian. Atunci am 
creat un post de consilier artistic şi am angajat-o pe Szigeti Reka, teatrolog. 
Ea se ocupă de partea de dramaturgie, lucrează cu regizorii la texte, face 
şi asistenţă de regie, lecturi de piese, documentare şi Proiectele - în prin
cipal ea le gîndeşte. De reclama premierelor, de promovarea lor şi de 
tipărituri se ocupă însă, pe rînd, amîndoi. Sînt foarte mulţumit de colaborarea 
cu ei. Sîntem prieteni, lucrăm într-o atmosferă de armonie . . .  Propunerile 
lor, ideile lor, părerile lor cu privire la titluri sau distribuţii eu le iau foarte 
în serios. 

E.P :  Mi se pare normal. Dacă tot vorbeşti de armonie, am să-ţi pun 
o întrebare delicată. De ce am ocoli-o? Gurile rele (sîntem, în teatru, nu?) 
spun că ai îndepărtat din trupă doi actori eminenţi care s-au dovedit buni 
pentru valoroasa trupă de la Cluj a lui Tompa Gabor. Ei sînt Lacz6 Htlia 
şi Orbtin Attila. Ea fiind chiar fiica foştilor tăi colegi, regretatul Lacz6 
Gusztav şi a lui Banyai /ren - unora li s-a părut, şi, desigur, în primul 
rînd lor! - că ai comis un act de flagrantă nedreptate. Ce ai a răspunde? 
Mai ales, spun unii, pe la colţuri! - că una din cauze ar fi fost şi dorinţa 
lui Orban Attila de a conduce el teatrul. . .  

M.V.:  Nu mă deranjează că mă întrebi .  Vreau să-ţi spun că îi preţuiesc 
sincer ca actori pe Attila, mai ales, dar şi pe Julia. Eu i-am adus la Oradea. 
Eu i-am şi recomandat regizorilor. Au fost bine distribuiţi. Din păcate, ca 
persoane sînt dificile. Colegii ştiu. Nu are rost să adaug amănunte. Nu e 
simplu să convieţuieşti cu ei . . .  în armonie. O spun cu I?ărere de rău . . .  
Plecarea lor din trupă a fost votată . . .  nu am decis singur. In teatru, ştii ş i  
tu, eşti pus uneori în situaţii delicate, complexe . . .  
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E.P. :  Mă rog. Ce ai de spus despre noua generaţie de actori? Cum sînt 
ei pregătiţi în şcoală? 

M.V. :  Nu am prea bune păreri, din păcate. Selecţia, competiţia sînt 
scăzute, exigenţa de asemenea. Nu intră la facultate cei mai buni întotdeauna, 
atunci cum să şi iasă cei mai buni? E o stare de mediocritate îngrijorătoare. 
Dicţia e deficitară, mişcarea mai puţin. Şi, vai, cultura lor generală e din 
ce în ce mai precară. Se informează în fugă, de pe internet, îmi par mai 
superficiali . . .  Nu toţi, desigur, sînt şi excepţii .  Şi sînt prea interesaţi de 
bani, de cît cîştigă. Generaţiile noastre erau altfel - şi, e firesc, dar numai 
pînă la un punct. . .  

E.P. : Eşti un tătic foarte foarte fericit - o ştie nu numai tot teatrul, ci 
tot oraşul.. .  Trebuie să divulgăm un secret al lui Polichinelle, o poveste 
impresionantă pe care nu văd de ce n-ar afla-o şi alţii: soţia ta, Hortenzia, 
îşi dorea cu ardoare un copil şi el nu venea. . .  cu toate tratamente le şi 
insistenţele . . .  Într-o zi însă, după ce a pierdut o sarcină la cinci luni şi a 
aflat că era fetiţă, Hortenzia a hotărît să înjieze o fetiţă superbă, de care 
s-a ataşat făcînd vizite la o casă de copii. Micuţa avea un an şi ceva, nu? 
În timp ce jăceaţi formele de înfiere (asta a durat mai bine de un an - timp 
în care voi o duceaţi mereu acasă pe copila care vă adora - asta am văzut 
cu ochii mei - darul divin n-a întîrziat să apară: Hortenzia a rămas 
însărcinată şi a născut un băieţel dolofan, pe micuţul Aba-Krist6f Azi 
sînteţi fericiţii părinţi ai celor doi copii - dar ei, ce fericiţi sînt şi cît se 
iubesc! -, bine hrăniţi, îmbrăcaţi elegant, educaţi bine, cei doi copii 
petrec mult timp în cele două teatre . . .  Tare mă tem că vor vrea să se facă 
artişti. Adică nu mă tem, mă bucur. . .  

M.V. : Da, ceea ce spui e întocmai . . .  Sîntem, după ani de aşteptare, cei 
mai fericiţi părinţi din lume . . .  Copiii sînt lumina ochilor noştri . . .  

E.P. :  Vă doresc multă fericire, iar ţie, ca director, înţelepciune, tact, 
energie, rigoare şi, dragoste pentru ceea ce faci. În teatru, fără puţină 
iubire, eşuezi . . .  
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KISS TOREK ILDIKO 
actriţă, 
directoarea Studioului Kiss 

S-a născut la 24 septembrie 1 945 ,  la 
Petroşani, judeţul Hunedoara. 

A absolvit liceul la Cluj ,  în 1 963, iar în 
1 967 Academia de Teatru din Tîrgu-Mureş -
Secţia Actorie. 

În anul 1 998 a absolvit Facultatea de 
Sociologie din cadrul ELTE Budapesta. 

Între anii 1 967- 1 970 este actriţă la Teatrul Maghiar din Timişoara, iar 
în perioada 1 97 1 -2003 la Trupa Szigligeti a Teatrului de Stat Oradea (fiind 
director artistic între 1 980- 1 989). 

Din 1 994 este membru fondator şi director al Teatrului particular Kiss 
Studio (unicul teatru maghiar particular din România). 

Este căsătorită cu actorul Varga Vilmos. 

Fişă artistică selectivă: 

Roluri : Lida ("Bietul meu Marat'' de L.Arbuzov); Lida ("0 asemenea 
dragoste" de Pavel Kohout); /sabela ("Măsură pentru măsură" de 
W.Shakespeare); Lenke ("Lumpatius vagabundus" de Nestroy-Heltai); 
Doamna Lovas ("Curăţenie generală" de Csurka Istvân); Sania ("Unchiul 
Vanea" de A.P.Cehov); Seraphine ("Bunica" de Csiky Gergely); Babette 
("Mustaţa" de Szigligeti Ede); /Iona ("Cofetăreasa" de Molnâr Ferenc). 

Recitaluri: Orfana Bethlen Kata de Kocsis Istvân; Pe undele poeziei; 
Rază de soare; Floare albastră. 

Premii: Ex-aequo la Festivalul de Teatru Bacău, 1 973;  Festivalul de 
Teatru Scurt, Oradea, 1 978;  Premiul Litera-tume, Budapesta, 1 995. 
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VARGA VILMOS 
actor 

S-a născut l a  9 decembrie 1 93 1  în 
localitatea Cauaceu, judeţul Bihor. 

A absolvi t  Inst i tutul  de Teatru 

"Szentgyărgyi Istvăn" Tîrgu-Mureş - Secţia 
Actorie, în anul 1 957, iar în anul 1 985 I .A.T.C. 
Bucureşti - Secţia Regie. 

Între anii 1 957-1 967 este actor la Teatrul 
Maghiar din Timişoara, iar în perioada 1 968-
1 995 la Teatrul de Stat Oradea - Trupa Szigligeti. Din 1 994 este membru 
fondator al Teatrului particular Kiss Studio. 

Fişă artistică selectivă: 

Roluri: Montserrat ("Montserrat" de E.Robles); Ligurio ("Mătrăguna" 
de N.Machiavelli); Val Xavier ("Orfeu în infern" de Tennessee Williams); 
Lucifer ("Tragedia omului" de Madăch Imre ); Nil ("Micii burghezi" de 
Maxim Gorki); Vanea ("Unchiul Vanea" de A.P.Cehov); Cei doi Antipholus 
("Comedia erorilor" de W.Shakespeare); Chiriac ("0 noapte furtunoasă" 
de I .L.Caragiale); Filippo ("Angajare de clovn" de Matei Vişniec). 

A semnat regia la spectacolele: "Bocet vesel" de Siito Andrăs; "Chef 
boieresc" de M6ricz Zsigmond; "Unchiul Vanea" de A.P.Cehov; "Mustaţa" 
de Szigligeti Ede; "Amurgul lui Bolyai Jănos" de Kocsis Istvăn. 

Recitaluri: "Pe undele poeziei"; Recital Ady; "Eu, Franc;ois Villon"; 

"Baladă particulară", "Floare albastră" (M.Eminescu). 
Premii : Premiul I la Festivalul de Teatru Bucureşti, 1 968; Premiul 

ADY, Budapesta, 1 985; Premiul pentru cel mai bun rol masculin la 
Festivalul Teatrelor de Studio, Oradea ( 1 999, 2002). 
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"ÎN CENTRU E A CTORUL . . .  " 

E.P :  Dragă Ildik6, ai reuşit să organizezi - şi incă bine - şi a doua 
ediţie a Festivalului teatre/ar de Studio din bazinul carpatic, aici, la 
Oradea, unde, cu o încăpăţînare şi o consecvenţă care te onorează, izbuteşti 
să menţii in viaţă singurul teatru particular de limbă maghiară din România: 
Studioul Kiss (unii cred că ai dat numele tău Studioului, dar, pentru cei 
care nu cunosc limba maghiară vom spune că acest cuvint, Kiss, înseamnă, 
de fapt mic, ci de Teatrul tău se numeşte MIC). Ei bine, acest teatru micuţ 
este amenajat intr-o pivniţă, devenită un loc plăcut, frumos garnisit cu 
mochetă, cu scaune comode, cu lumini bune. Şi unde spectatorul e intimpinat 
de un clovn simpatic cu prietenie şi e poftit să intre . . .  Voi mai organizaţi 
spectacole şi in alte spaţii, unele chiar speciale - cum ar fi o biserică in 
construcţie, o sală de muzeu ş.a. - plecaţi in turneu in ţări in care aţi mai 
jucat: Ungaria, Franţa, Germania, Suedia, Austria. Un repertoriu exigent, 
opţiuni serioase, distribuţii gîndite cu cea mai mare grijă, buget minim, 
organizare impecabilă. 

Îmi amintesc că, după ediţia 1, in 1999, ai fost destul de sceptică: 
cheltuielile au fost enorme, iar bugetul neindestulător, ajutoarele promise 
n-au venit la timp sau n-au venit deloc. Motiv pentru care ediţia a doua 
n-a mai avut loc, aşa cum era programată, in 2001, ci, abia in 2002. Ce 
idee diriguieşte festivalul vostru? 

K.T.I . :  Ideea mea, de a invita trupe din cît mai multe ţări din zona ce 
dă numele festivalului şi de a juca în limbile maghiară, sîrbă, română, 
germană, idiş, slovacă, etc. a fost bună. S-a jucat în trei-patru limbi. Chiar 
materialele publicitare, toate, s-au redactat în trei limbi: maghiară, română 
şi germană. Am ţinut, de asemenea, să nu trădez o altă idee, la care ţin 
foarte mult, şi anume să invit spectacole în care, pe drept cuvînt, să stea 
în centru, actorul, nu neapărat să fie spectacole de regizor. Cu toate că nici 
asemenea spectacole ,  cum ai văzut şi tu, n-au lipsit din programul 
festivalului. 

Din fericire, neavînd suficiente resurse materiale, am fost privată, ca 
selecţioner unic, de posibilitatea de a viziona pe viu toate spectacolele 
înscrise. Uneori ai şi surprize, casetele nefiind întotdeauna suficient de 
concludente. 

E.P : Alte neajunsuri? Ele ar putea fi înlăturate in cea de-a treia 
ediţie . . .  

K.T.I. :  Neajunsuri au fost, de ce să  nu recunosc? Renunţări de ultimă 
clipă: Novisadul, din motive tehnice, un teatru din Subotiţa din cauza unei 

476 
https://biblioteca-digitala.ro



actriţe care avea probleme cu copilul ei sau din motive chiar tragicomice, 
precum cel care l-a împiedicat pe un important poet rom din Budapesta să 
ajungă cu un recital original, gîndit de el, pentru că i s-a furat, da, i s-a 
furat maşina şi nu avea acte . . .  Poate părea ridicol, dar, te asigur, nu e . . .  

Din păcate ediţia a III-a n-am putut s-o organizăm în 2004. Ne-au 
lipsit mij loacele materiale. Poate reuşim să-I includem într-un Proiect. Nu 
ne dăm bătuţi. Ţineam foarte mult să organizăm acest Festival la împlinirea 
a zece ani de cînd existăm, dar uite că n-am reuşit. 

E.P. :  Au trecut zece ani? Nu-mi vine să cred . . .  Cum trec anii . . .  
K.T.I . :  Şi se duce şi tinereţea noastră . . .  Cum spune Foldes Anna: Răvid 

a nyar . . .  Ce scurtă e vara . . .  
E.P. :  Am văzut atunci cîteva spectacole foarte bune, excelente chiar, 

cum ar fi cel al Teatrului .. Jllyes Gyula " din Beregovo (Ucraina) cu 
, .Aşteptîndu-1 pe Godot " de Samuel Beckett (în regia tînărului Vidnyanszki 
Attila): o viziune originală asupra piesei atît de cunoscute, cu o talentată 
- pe drept premiată - actriţă (Szucs Ne/li) în rolul, da, exact, în rolul 
Estragon. 

K.T.I . :  Şi pe care publicul - el a acordat la acea ediţie premiile - a 
premiat-o paradoxal, pentru "interpretare feminină", dar, de fapt . . .  ea a 
jucat rolul unui bărbat . . .  Dar te-am întrerupt, continuă, te rog . . .  

E.P. :  Da, voi continua să spun că au fost interesante şi spectacolele 
. ,Pledoaria lui Iuda ", de Jaszberenyi Sandm; de la Teatrul Esztergom 
(Ungaria), cu doi actori foarte buni, Horanyi Laszl6 şi tînărul Jaszberenyi 
Gabor (bănuiesc, fiul dramaturgului, nu?), în regia lui Salamon Suba 
Laszl6. 

Teatrul German din Timişoara a venit cu un spectacol emoţionant, o 
adaptare liberă după Sean O 'Casey, .. S-a sfîrşit cum a-nceput ", în regia 
lui Bogdan Ulmu (cu Bernd von Bămches şi Mare Ossau). Trupa ., Harag 
Gyorgy " din Sa tu Mare, cu un temeinic spectacol Tennessee Williams 
.. Vorbeşte-mi ca ploaia şi lasă-mă să ascult " (cu doi actori admirabili, 
Vandor Andras şi So6s Angela). Şi, de ce să nu recunoaştem, Oradea, cu 
excelentul spectacol , .Bolyai Janos " de Kocsis Istvan (Studio Kiss) cu 
Varga Vi/mos (care a semnat şi regia) în rolul titular (împărţind premiul 
de interpretare cu actorul Horanyi) şi cu tine în rolul Fetei din vis. Lor li 
se adaugă spectacolele Trupei Szigligeti cu .. Domnul Poursignac " de 
Moliere, în regia ţi scenografia lui Derzsi Szilard, şi cel al actorului Emil 
Sauciuc cu spectacolul-dans B UTO, .. Nu judeca, nu condamna, iubeşte " 
(în regie proprie). Şi ar mai fi Spectacolul Mazilu .. Zăpezi şi cireşi înflori ţi ", 
în regia lui Segiu Savin şi interpretarea tinerilor actori Lacz6 Julia şi 
Orbăn Attila -parte dintr-un proiect comun al Studioului Kiss cu Fundaţia 
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Academia Civică. De altfel, au fost premiaţi atît Emil Sauciuc, cît şi Orbtin 
Attila, acesta din urmă pentru admirabila interpretare a rolurilor din 
.. Domnul Poursignac " şi precum şi pentru rolurile din Spectacolul Mazilu. 
Cred că toate aceste succese te îndeamnă să recidivezi . . .  Dar cum ţi s-au 
părut premiile oferite de public? 

K.T.I . :  Ele au coincis aproape în totalitate cu propriile noastre opţiuni. 
A fost un public exigent şi priceput . . .  Iar plachetele, cum ai văzut, sînt 
foarte simpatice, seamănă puţin cu Oscar-ul. Le-am şi spus, în glumă, 
micuţul Oscar. . .  Uite, ai făcut o mică sinteză a festivalului . Mă bucur că 
ai putut să urmăreşti toate spectacolele. Tu ai fost mereu alături de noi, 
dovedindu-ne că ne eşti, de ani buni, prietenă. Atît a noastră, cît şi a 
Studioului Kiss. 

E.P.: Da, am fost aproape tot timpul acolo, În festival, şi pot spune că 
m-am simţit foarte bine cu voi, atît în sala de spectacol, cît şi în lungile 
şi fertile le discuţii din fiecare seară sau la colocviul final. Ce noutăţi mai 
ai să ne comunici în legătură cu Studioul vostru? 

K.T.I.: Nu puţine, cum cred că ştii, tu urmărind atent traseul teatrului nostru. 
E.P. : Să-ţi spun drept, mi se pare formidabil că voi, tu şi soţul tău, 

actorul Varga Vi/mos, reuşiţi, cu multă muncă şi cu efort susţinut, cu 
seriozitate, să ţineţi în viaţă, în cele mai bune condiţii, unicul teatru privat 
maghiar din România . . .  

K.T.I . :  Da, iată că am rezistat, împlinind deceniul . . .  Imaginează-ţi că 
anul acesta împlinim zece ani, deci e un an aniversar. . .  

E.P.:  Ceea ce vă obligă, nu-i aşa? 
K.T.I . :  Ne-am făcut bilanţul, nu cel financiar, acolo e dezastru, dar cel 

cultural, artistic, ne dă destule satisfacţii. Anul 2003 a fost rodnic: am jucat 
de şaptezeci de ori spectacolul "Du solia pămîntului", spectacol satiric pe 
texte de Wass Albert. Am jucat şi în tumee peste hotare şi am avut succes. 
Bilanţul anului 2004 nu e mai puţin fericit. Aş zice chiar că e anul nostru 
de vîrf: 1 06 spectacole, foarte diverse. 

E.P.: Să ne amintim titlurile lor: Recita/urile .. Eu, Fran�ois Villon " al 
lui Varga Vi/mos, apoi ., Pe undele poeziei ", ., Sub cerul luminos ", .. Rază 
de soare " (a trecut de 185 de reprezentaţii), . ,Ady ". Spectacolul .. Du solia 
pămîntului " şi cea mai recentă premieră . .. A venit răvăşitoarea primăvară ", 
pe un scenariu propriu, poezii şi fragmente din proza unor scriitori ardeleni 
maghiari contemporani. 

K.T.I . :  Iată. scrisoarea unuia dintre ei . . .  
"Mă întrebaţi de ce nu am venit la Oradea cînd am fost invitat. Nu din 

cauza vîrstei (am 77 de ani) sau a stării sănătăţii mele. Nu. Explicaţia e cu 
totul alta. 
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Nu pot să mă întorc de unde nu am plecat niciodată. Într-adevăr mi
am cumpărat odată un bilet de tren, am venit la Budapesta, şi am rămas 
aici de vreo cincizeci de ani, dar eu nu am trăit de fapt în realitate ci în 
visurile mele, iar visurile mă leagă pentru totdeauna de Ady Endre, de 
Horvăth Imre, de Iosif Vulcan. 

În mine trăieşte tot ce e specific orădean. Locuiesc în sufletul meu 
maghiarii, românii, evreii strada unde m-am născut, casa unde am copilărit 
la bunicul meu, cofetăria Miillerei - azi Muzeul Ady - care pînă astăzi 
păstrează paşii marelui poet. 

Trăit-am în insula Madagascar, în Siberia sau la Paris, peste tot, însă 
Oradea era cu mine, tot timpul au sunat clopotele oraşului în sufletul meu. 

Oraş al inimii mele . . .  acolo trăiesc şi acum, sub castanii de pe malul 
Crişului, acolo îmi scriu reportajele în diferite redacţii , beau cîte un pahar 
de vin cu prietenii mei, poeţi şi gazetari, sau ne întîlnim undeva pentru a 
"salva" universul. 

Nu am reuşit să vin . . .  
Eventual în secolul XXI. Vă doresc numai bine. Noi iluzii, noi versuri, 

visuri şi credinţe vă doreşte tuturor un om care niciodată nu a părăsit 
Oradea. 

Cu prietenie, 
Ruffy Peter" 

E.P :  Vreun poet român, vreun dramaturg român mai aveţi în vedere? 
Te întreb fiindcă teatrul condus de tine a găzduit spectacole şi autori din 
lumea largă, pe scena ta se vorbesc curent trei limbi cel puţin . . .  Eşti o 
artistă cosmopolită în sensul cel mai bun al cuvîntului . . .  Aici aţi jucat 
" Angajare de clovn " a lui Matei Vişniec - unde şi tu ai jucat în travesti 
pe unul din dramatic ii clovni . . .  

K.T. I . :  Aşa e. Aici s-a jucat în nemţeşte, englezeşte, ungureşte, 
româneşte, în idiş, în sîrbeşte, bulgăreşte, ruseşte, în slovacă sau cehă . . .  
Poate facem publice ideile, cîteva din ideile noastre comune. 

E.P :  Spectacolul de poezie Ady - închinat marelui poet Ady Endre era 
şi pe CD, nu? 

V.V.: Da. Iniţial i-am făcut singur, dar acum l-am reluat cu Ildik6 şi ne 
pregătim să scoatem un CD nou. 

E.P :  Ce premieră pregătiţi? 
K.T.I . :  Pregătim un spectacol frumos, emoţionant: "Trei stele licăresc 

pe cer". E vorba de trei poeţi care trăiesc departe de ţară, dar au ceva 
comun: iubirea fierbinte de tară. Trei destine dramatice: Mărai Săndor 
Nyiro J6zsef şi Wass Albert. 

' ' 

E.P :  Altceva? Ce mai faceţi, ce vă mai preocupă? 
V.V.:  Am scris amîndoi, Ildik6 şi cu mine, un studiu monografie despre 

Studioul Kiss. Volumul - pentru tipărirea căruia căutăm banii necesari -
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conţine date istorice şi documentare (cronici, fotografii), date importante 
despre actiyitatea noastră în cei zece ani: spectacole, tumee în ţară şi 
străinătate. In plus, vom publica scenariile originale ale tuturor spectacolelor 
noastre. 

E.P :  E foarte frumos şi socotesc că sînteţi norocoşi că vă puteţi sprijini 
reciproc în toate demersurile voastre artistice. Sînteţi mereu împreună: şi 
pe scenă şi la conducerea Studioului. 

V.V. :  Cred că aşa am şi răzbit, altfel, piedici ţi se pun la tot pasul: 
birocratice, financiare, etc. 

E.P :  Tocmai am primit o scrisoare de la fostul nostru director, 
Dl.Emanoil Enghel. Vă salută călduros. intre voi e o admirabilă prietenie . . .  

K.T. I . :  Da, e adevărat. Ne-am cunoscut de cînd am venit la Oradea: 
Vilmos în 1 968, eu din 1 970. A fost o simpatie reciprocă. 

V. V. :  Pe mine m-a trimis cu spectacolul "Eu, Fran�ţois Villon" la 
Festivalul Naţional de la Bucureşti. Am fost şi premiat. 

K.T.I. : Am păstrat legătura şi cînd s-a mutat la Bucureşti, la Direcţia 
Teatrelor. A fost mereu preocupat şi de destinul trupei maghiare - am 
simţit că aprecia fără rezerve, ce era bun la fiecare secţie. El a fost, după 
părerea mea, cel mai bun director al Teatrului nostru. 

V.V.: Era mereu foarte bine informat, ştia tot, cum se face un scaun, 
cum se face un afiş, un rol sau reclama unui spectacol. Ştia şi legile - nu-l 
putea "duce" nimeni, ameţindu-1 cu poveşti . . .  

K.T.I . :  ţ:l a iniţiat şi schimbul de spectacole cu Teatrul "Csokonai" din 
Debrecen. In general, a fost şi a rămas un neliniştit, curios să ştie şi să fie 
informat. 

V. V. :  Are toate datele managerului. E, la cei 80 de ani pe care-i 
împlineşte (şi nu-mi vine să cred!) ,  un fel de manager avant la lettre. Un 
animator. 

K.T.I . :  Cît a lucrat la Banca de date teatrale a adunat, foarte sîrguincios, 
date despre toate spectacolele teatrelor din ţară. Ştie bine ce, unde s-a 
jucat, e o adevărată enciclopedie. 

V.V.: Se ştie că din arta noastră, atît de efemeră, rămîne foarte puţin: 
un afiş, o fotografie, o cronică, eventual un film . . .  

K.T.I . :  Aş mai spune că DI .Enghel iubeşte şi cunoaşte muzica bună. E 
un meloman. Cîntă în corul Bisericii evanghelice din Bucureşti, a fost în 
numeroase tumee . . .  Ne face mare plăcere să-I avem oaspete: petrecem, 
cînd vine la Oradea, cîteva ceasuri foarte plăcute împreună. Mereu vine cu 
tolba plină de poveşti teatrale . . .  

E.P :  Mă bucur să aud . . .  că mai există actori care îşi revăd cu plăcere 
fostul director. Caz mai rar. Vă mulţumesc, dragii mei, şi vă doresc mult 
noroc. 

(interviul - parţial - a fost publicat 
în revista "Teatrul Azi", nr. 3/2004) 
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MARIUS ARON 
directorul 
Teatrului de Stat pentru 
Copii şi Tineret ,,Arcadia" 
Oradea 

Născut la 6 ianuarie 1 949 la Oradea. 
Studii de geografic, drept, impresariat ar

tistic. Stagiu de management privind protecţia 
şi educaţia copilului - la Bruxelles. Din 1 973 
lucrează la Teatrul de păpuşi, azi Teatrul pentru 
copii şi tineret ARCADIA. Nu a fost membru de partid. Nici acum nu este. 
Este, în schimb, membru fondator al Alianţei Civice Filiala Bihor (şi a 
fost vicepreşedinte al Fundaţiei Academia Civică - Filiala Bihor). 

" TEATRUL ARCADIA A DEVENIT UN 
MINI CENTRU CULTURAL . . .  " 

E.P. :  Stimate Marius Aron, eşti director din anul 1999, urmînd, la 
conducerea Teatrului de păpuşi, unor directori şi creatori foarte buni şi 
devotaţi instituţiei - dacă ar fi să-i amintim doar pe Paul Fux, pe Valeriu 
Crama, pe Francisca Simionescu, Ana Benedek, Maria Vesa Aursulesei şi 
talentatul şi bonomul actor păpuşar Ioan Moldovan, din păcate, plecat 
prea devreme dintre noi. De ce ai schimbat numele teatrului? 

M.A.:  Da, am preluat conducerea teatrului pentru cei mici, prin con
curs, în anul 1 999, după pensionarea bunului şi regretatului meu prieten, 
aşa e, talentatul şi bonomul Ioan Moldovan - Nelu. Regret mult moartea 
lui: am pierdut un prieten de la care am învăţat multe. Am solicitat 
schimbarea numelui teatrului din mai multe raţiuni: prima ar fi că, orice 
schimbare, fie şi una formală, pentru început, atrage atenţia. Intervine o 
noutate, nu? Cu evident efect benefic asupra publicului. Ar mai fi apoi şi 
un important mesaj către actori, firma devenind profesional mai atractivă, 
prin schimbarea profilului, pe de o parte, iar pe de alta, pentru public, noi 
lărgind (şi acest lucru nu e cîtuşi de puţin formal) aria participativă a 
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spectatorilor, nu doar numeric, ci, mai ales ca vîrstă. Deci ne îndreptăm 
atenţia, e limpede şi către un alt segment de public - şcolarii din cls. VI
VIII, adolescenţii. 

E.P :  Şi, de ce nu, în viitor, poate chiar spre tineri şi spre adulţi cu 
spectacole special gîndite pentru ei. Doar noi mai ţinem minte nocturnele, 
celebrele nocturne de la Ţăndărică, nu? Acolo se implicau personalităţi 
importante din lumea teatrului şi a muzicii: Margareta Nicu/eseu, Cătălina 
Buzoianu, Johny şi Miriam Răducanu, Gigi Căciuleanu . . .  

M.A.: Evident. Iar toate aceste lucruri nu mai ţin de partea formală, c i  
ating conţinutul noii . . .  formule. 

E.P :  Ajungem şi acolo. De ce, totuşi, ARCADIA ?  Să ne aducem aminte 
de acel ţinut mirific din Peloponez unde trăiau oameni pe cît de inocenţi, 
pe atîta de fericiţi. Sau poate fericiţi, pentnt că-şi păstraseră inocenţa? De 
unde şi expresia .. Şi eu am fost în Arcadia " . . .  

M.A. :  Da, aşa este, ştim din mitologie că Arcadia este ţara fericirii, 
întemeiată de Arkas (primul ei rege), fiul lui Zeus şi al nimfei Callisto. 

E.P : Se spune chiar că Zeus însuşi s-ar fi născut acolo. Poetul Ovidius 
i-a descris pe larg pe arcadieni . . .  

M.A.: Oricum, sub această denumire î i  anunţăm, de cîţiva ani pe  
adolescenţi că  aici, pe  str.V.Alecsandri nr.8, l a  teatrul din pasajul Vulturul 
Negru nu vin doar "picii", cum spunea un băieţel ceva mai răsărit. . .  E loc 
şi pentru ei . . .  

E.P :  De altfel şi alte teatre de păpuşi şi-au . . lărgit ", ca să zic aşa, 
sfera de acţiune schimbîndu-şi şi numele. Doar Teatrul de Marionete din 
Arad, condus de eminentul actor Dan Antoci nu şi-a schimbat nici numele, 
nici profilul. Respectă tradiţia . . .  

M.A. : Da, dar ş i  teatrele din Sibiu, din Tîrgu-Mureş, Galaţi ş i  altele, 
au simţit nevoia de schimbare . . .  şi eu zic că n-au făcut rău: cei mici 
veneau la teatrul . . .  mic, ca să zic aşa, apoi făceau o pauză teatrală mare, 
pentru că Teatrul de Stat. . .  mare, nu reuşeşte să monteze anual cîte un 
spectacol pentru vîrsta de care vorbeam. Deci, între 1 O şi 1 5- 1 6  ani elevii 
nu prea mai frecventează teatrul, iar ca liceeni (unii), se duc apoi la 
spectacolele pentru adulţi - cam nepregătiţi - măcar tehnic, vestimentar, 
protocolar, comportamental, nu? 

E.P Dar nu e în pericol teatrul de marionete, teatrul cu păpuşi - nu 
e pe cale de dispariţie? Iar actorii, jucînd .. la vedere " nu pierd şi ei, 
profesional vorbind, deprinderi/e păpuşarilor, ale artiştilor-mînuitori? 

Păpuşeria e o profesie foarte grea. Ştim cu toţii asta - într-o vreme era 
asimilată profesiilor cu un înalt grad de dificultate. 
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M.A. : Nu, nu va pieri păpuşeria. Şi noi continuăm să jucăm şi cu 
păpuşi . . .  De grea, e grea, ai dreptate, dar ce frumoasă este! 

E.P:  Dar absolvenţii din şcoala nouă destinată viitori/ar actori păpuşari 
din cadrul Universităţii Naţionale de Artă Teatrală şi Cinematografică -
ajung şi la Oradea? 

M.A.: Din păcate nu, pentru că Jocuri nu sînt prea multe şi îi absoarbe 
rapid Bucureştiul. Era o mare criză de artişti mînuitori buni. 

Cu timpul însă vor veni şi la noi. 
E.P :  Pînă atunci însă, iată, ai angajat recent, doi actori pregătiţi 

pentru teatrul de dramă, profesionişti, adică. În plus, patru din actorii 
tineri sînt şi studenţi ai secţiei de Actorie de la Universitatea din Oradea . . .  

M.A.: Da. Din păcate artiştii experimentaţi (buni, chiar foarte buni şi 
talentaţi, cei mai mulţi dintre ei) sînt pe cale de a se pensiona. - Urmează 
o altă generaţie . . .  

E.P :  Deci şi de-o parte şi de alta, generaţii noi. Ce gînduri ai cu ele? 
M.A.:  În primul rînd fac ce mi-am propus în Programul cu care am 

cîştigat concursul: am transformat Teatrul ARCADIA, într-un minicentru 
cultural. Se vede, nu? 

E.P :  Da. Găzduieşti sau realizezi în parteneriat cu Teatrul de Stat, cu 
Universitatea (Facultatea de Muzică şi Arte Vizuale), cu Fundaţia Academia 
Civică, cu Colegiile, liceele, şcolile din Oradea, spectacole variate de 
teatru, de poezie, de muzică, de dans, expoziţii permanente în foaierul 
devenit sală de expoziţie; aici au loc importante conferinţe sau dezbateri 
culturale, lansări de carte, dar şi cîte o paradă a modei, extrem de căutată 
de tineri. 

În felul acesta, în ultimii ani ai făcut să-ţi treacă pragul spectatori de 
toate vîrsţele. Teatrul arată foarte bine, acum - e zugrăvit, e curat, e 
dichisit . . .  

M.A. : Da. Pe  rînd, cu  ajutorul Consiliului Judeţean Bihor am reuşit 
să-I punem la punct. 

Am găsit înţelegere peste tot şi uite că s-a putut. Le mulţumesc şi pe 
această cale celor care ne-au sprij init să arate bine şi fizic Teatrul Arcadia. 

E.P :  Te socoteşti un manager bun? 
M.A. : Nu ştiu. Încerc. Am făcut tot felul de cursuri (şi în Belgia ! ), mă 

pregătesc tot timpul. Învăţ. Se spune că un bun manager de teatru trebuie 
să ştie măcar 30 % din profesiile pe care le are în subordine. Altfel nu-i 
poţi conduce şi controla. Iar profesioniştii din subordine e de dorit să fie 
experţi . . .  

· 

E.P :  Recunosc, nu e uşor să ştii atîtea. Eu, sincer, n-aş putea face faţă. 
Totuşi, uneori principalul obstacol sînt banii. Voi cum staţi cu finanţarea? 
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M.A.: Nu vei găsi vreun director de teatru să-ţi spună că are bani 
destui, niciodată. Banii sînt mereu insuficienţi. Păi, dacă aş avea mai mulţi 
i-aş invita aici, să pună în scenă şi să-i pregătească pe actori, în work
shop-uri pe unii din regizorii români de elită. Dar n-am şi atunci caut 
altceva. Fac ce pot! Am însă colaboratori buni, fiecare în profesia l0r şi eu 
zic că e bine: Agneta Varga, contabil şef, Lucreţia Traier, şef birou resurse� 
umane, Szab6 Carol, administrator-şef ateliere. 

Şi, iată, v-am invitat, pe tine şi pe di.Ion Mâinea, să colabcraţi cu 
mine. Vă socotesc foarte serioşi şi mă bucur că aţi acceptat să- mi fi� i  . . .  
consilieri. 

E.P :  Mulţumim. Iar noi sperăm să-ţi fim (cit vom mai putea!) de folos 
- ţie şi teatrului. 

M.A. : De altfel sper ca în curînd să se şi vadă "în afară" - roadele 
colaborării noastre. 

E.P : Ce înţelegi prin ,. în afară "? O recunoaştere în plan naţional. nu? 
Dar hai să revenim . . .  Ştiu că, de ani şi ani te preocupă soarta copiilor 
defavorizaţi. 

M.A.: Da. Aşa-zisa "zonă gri" a oraşului . Îi ajutăm în numeroase feluri 
- şi material şi spiritual. Aici, la teatru, au intrare gratuită, sînt bucuros 
să le văd feţişoarele fericite . . .  

E.P : De unde vă vin banii, totuşi? 
M.A. :  De la Consiliul Judeţean, cum spuneam - care e finanţatorul 

nostru principal. Apoi din vînzarea biletelor şi din aşa-numitele venituri 
proprii (în principal din închirieri de sală). 

E.P. :  La cit costă un bilet de teatru nu se adună cine ştie ce . . .  
M.A.: N-o să  crezi, dar sălile sînt mereu pline . . .  deci tot se  adună 

ceva . . .  Important e să-i gospodărim bine. 
E.P. :  Conduci chibzuit un teatru cu două secţii: română şi 

'
maghiară. 

M.A. : Da, aşa a fost mereu. Şi avem doi şefi de secţie, ne înţelegem 
foarte bine unii cu alţii, nu avem nici un fel de probleme. 

E.P. :  Teatrul joacă şi în judeţ, nu? 
M.A.: Da, evident, toate spectacolele le jucăm şi pentru copiii din 

Salonta, Beiuş, Tinca, Marghita, Aleşd, Vadu Crişului etc. Deplasările se 
fac cu autocarul şi montările, de obicei, exact, ca la sediu. Nu facem 
compromtsun. 

E.P. :  Aveţi autocar? 
M.A.:  Da, un lkarusz - nu tocmai nou şi performant, dar bunicei. În 

plus, am fost ajutaţi să ne. . .  computerizăm. Avem cinci computere, 
imprimantă color, xerox, fax, orgă de lumini digitală asistată de computer, 
etc. 
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Am mărit scena, am îmbunătăţit sistemul de iluminat şi sonorizarea. 
Dotare telmică modemizată . . .  mai aşteptăm nişte reflectoare şi . . .  

E.P : Sponsori găsiţi? 
M.A. : Tot mai puţini. Ne-au ajutat mult Coca-Cola şi European Drinks. 

Acum ne dau doar produse. Bune şi ele. La aniversarea noastră din 2000 
ne-au ajutat foarte mult. Petrom-ul însă ne-a rămas un sponsor fidel. Din 
păcate, legea sponsorizării e foarte prost gîndită. Să scazi sponsorului 5% 
din impozit e un fleac, ceva insignifiant. În Vest e vorba de 1 8-25%, ceea 
ce îi stimulează pe sponsori şi mecenaţi. Poate se mai schimbă ceva şi la 
n01 .  . .  

E.P :  Experienţa maeştri/ar păpuşari în materie de teatru e inestimabilă, 
dar tinerii care cresc acum pentru teatru, ucenicesc la ei? Mă gîndesc, mai 
ales la regizori. 

M.A.: Şi da şi nu. Unii vin dinspre teatrul mare şi se specializează pe 
traseu. 

E.P :  ,.Prind" ei din zbor specificul? 
M.A.: Unii, nu! Eu unul am încercat să colaborez cu cîţiva tineri care 

au "experimentat" pe banii (şi pe nervii) mei; spectacolele lor au alungat 
pur şi simplu copiii din sala de teatru. Nu le dau nume. Îi ştii şi tu. 

De altfel, trebuie să-ţi spun, pregătirea profesională a unora es!L' �xtrem 
de precară . . .  

E.P :  Dramaturgie pentru teatru de copii se mai scrie! 
M.A. : Puţină. Fiindcă aduce . . .  bani puţini şi noile generaţii s� orientează 

spre meserii mai bănoase. 
Rămîn dramatizările şi ideile noastre pentru comenzi speciale. Avem şi 

noi, nu? Dar încă nu le facem publice. Apoi avem destule probleme cu 
CopyRo, cu drepturile de autor. . .  

E.P : Concurenţi? 
M.A.: Sînt. Şi nu loiali, precizez. Vin trupe mici, particulare din ţară 

(unele nu tocmai profesioniste) şi joacă cointeresînd grădiniţele şi şcolile, 
prin procentele oferite şcolii. Cel puţin aşa am auzit. Noi nu avem dreptul 
să facem asemenea înţelegeri. Uneori e inflaţie de spectacole. 

E.P:  Aici, o vină au şi învăţătoarele şi educatoarele, nu? Dar de unde 
să ştie ele dinainte, dacă sub un titlu atrăgător nu se ascunde te miri ce 
spectacolaş încropit? 

M.A. : Aşa e. Ne trebuie tuturor prudenţă . . .  Şi ştii ce mai constituie un 
pericol? Spectacolele multimedia. Gîndeşte-te puţin ce propun ele . . .  

E.P :  Şi ce reclamă li se face! Dar salariile actorilor? Nici ele nu sînt 
prea tentante. 
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M.A.: Cum să fie? Conform PIB-ului bunăstării generale a României. 
Cu patru milioane brut se poate descurca un actor tînăr? E o stare generală . . .  

E.P :  E limpede că nu se pot descurca. Şi ei trebuie să mănînce 
(bine?!), să-şi plătească toate cheltuielile - întreţinerea, lumina, telefonul 
- şi să se şi îmbrace că doar sînt artişti, nu? E ridicol . . .  Altceva? Cu ce 
te mai răfuieşti? 

M.A. :  Mă declar duşmanul aşa-zisului - eu l-am numit teatru de 
sufragerie - spectacole "gomoase", snoabe, pentru un aşa-zis public rafinat 
(sau copii supradotaţi, care, vezi Doamne, dacă se joacă pe computer nu 
mai gustă basmele !) .  

E.P :  Complet fals. Tu nu vezi ce apetenţă au americanii şi japonezii 
(supracomputerizaţi) pentru poveşti şi basme? Sînt înnebuniţi după scrieri 
gen Harry Potter. Este o nevoie firească de a nu părăsi definitiv lumea 
mirifică, curată, a copilăriei, nevoia prelungirii ei cît mai mult posibil. 

M.A.: În concepţia mea spectacolele trebuie făcute pentru publicul 
larg, nu pentru a face impresie la un festival, să placă adică unui juriu 
care . . .  nu de puţine ori este subiectiv. Spectacolele cu priză la public, 
paradoxal, nu prea intră în palmaresul festivalurilor. 

E.P :  Ei, de ce nu pot să placă şi juriului, că n-or fi toţi snobi. Doar 
sînt şi ei oameni de teatru: scriitori, actori, regizori, scenografi, critici, 
nu? 

Aş fi vrut să te întreb: cu viaţa ta personală cum stai? Dacă nu vrei, 
poţi să nu răspunzi. 

M.A. :  Cam furtunoasă, recunosc. Am trei copii superbi, din două 
căsnicii, doi băieţi şi o fată. Andra şi Andrei trăiesc la Roma, iar mezinul 
Eric Cristian are 1 1  ani şi este elev la Liceul de Artă (clasă de pian). 

E.P :  Oraşul îl cunoaşte pe Marius Aron şi ca revoluţiuonar. Povestea 
participării tale la revoluţie e foarte lungă. 

M.A.:  Am primit titlul de luptător, remarcat prin fapte deosebite. Aşa 
sună brevetul . Sînt fondatorul primei Asociaţii de caritate pentru copiii din 
România, societate care funcţionează şi azi. 

E.P :  Te nemulţumeşte ceva în această calitate de revoluţionar? 
M.A. : Idealurile pentru care ne-am riscat viaţa nu s-au împlinit, în 

mare măsură. Să vorbesc doar de faptul că n-a fost eradicat în totalitate 
comunismul ! Au rămas, se vede, structurile din eşaloanele 2 şi 3 .  Pînă 
cînd? 

E.P :  Întrebarea ta poate părea retorică, dar nu este, ştiu sigur. E 
dramatică. Să nu ne pierdem, totuşi, speranţa. 
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DAN ANTOCI 
directorul 
Teatrului de 
Marionete Arad 

S-a născut la 24 aprilie 1 943, la Cernăuţi. 
A absolvit Liceul "D.Loga" din Timişoara 

şi I .A.T.C. "l.L.Caragiale" Bucureşti, la clasa 
prof. Constantin Moruzan, asistenţi: Mihai 
Mereuţă şi Lidia Ionescu. 

Fişă artistică selectivă: 

Heinrich ("Regele gol" de Evgheni Şvarţ, regia: D.D.Neleanu, 1 968 -

debut); Tînărul ("Clipe de viaţă" de Will iam Saroyan, regia: Liviu Ciulei); 
Liliacul ("Somnul raţiunii" de B.Valejo, regia: Liviu Ciulei); Hjalmar Ekdal 
("Raţa sălbatică" de Henrik Ibsen, regia: P.S .Băleanu); Tessman ("Hedda 
Gabler" de Henrik Ibsen, regia: Dan Alecsandrescu); Peer Gynt ("Peer 
Gynt" de Henrik Ibsen, regia: Ştefănuţ Iordănescu); Rică Venturicino ("0 
noapte furtunoasă" de I.L.Caragiale, regia: Magda Bordeianu) ; Calimacco 
("Mătrăguna" de Niccolo Machiavelli, regia: Magda Bordeianu); Caţavencu 
("0 scrisoare pierdută" de I.L.Caragiale, regia: Dan Alecsandrescu); Pampon 
(D'ale carnavalului" de I.L.Caragiale, regia: Ştefănuţ Iordănescu); Chiriac 
("0 noapte furtunoasă", de I .L.Caragiale, regia: Laurian Oniga); Petrucchio 
("Îmblînzirea scorpiei" de William Shakespeare, regia: Adrian Lupu); Biff 
Loman ("Moartea unui comis-voiajor" de Arthur Miller, regia: Adrian Lupu); 
Şapte roluri ("Nu sînt turnul Eiffel" de Ecaterina Oproiu, regia Adrian 
Lupu); Blondion ("Traversarea Niagarei", regia: Ştefănuţ Iordănescu); 
Inucikin ("Căsătoria" de N.V.Gogol, regia: Iulian Vişa); Miguel ("Paiaţa" 
de Ussigllia, regia: Costin Marinescu). În regia lui Victor Ioan Frunză a 
jucat în spectacolele: "Hamlet" de William Shakespeare (Faptoma regelui 
Hamlet) - la Teatrul Maghiar din Timişoara; "Mutter Courage" de Bertolt 
Brecht, la Teatrul German din Timişoara; "Sindbad Marina�! (rol titular) 
şi în "Făt-Frumos din lacrimă" (Făt-Frumos bătrîn). 

În decursul timpului a mai jucat peste 1 50 de roluri în regia lui :  Alexa 
Visarion, Cristian Ioan, Otto Rappaport, Ivan Helmer, Anca Ovanez, Radu 
Dinulescu, Nicoleta Toia, Ion Mircioagă, Ioan Ieremia, Cristian Pepino. 
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Regizori care i-au marcat cert traiectoria carierei artistice: Liviu Ciulei, 
Petre Sava Băleanu, Magda Bordeianu, Adrian Lupu, Costin Marinescu, 
Iulian Vişa, Cristian Pepino, Victor Ioan Frunză. 

În decursul carierei a fost distribuit şi în film de către : Ion Popescu 
Gopo (De-aş fi Harap-Alb - debut, 1 964), Mircea Moldovan (Pintea), 
Gh.Cornea (Din nou împreună), Nicolae Mărgineanu, Sergiu Nicolaescu, 
Stere Gulea, Dan Piţa - în roluri secundare. A avut şansa unui rol principal 
la Gheorghe Vitanidis în Burebista, rolul Hyrpus. 

ARTA TEATRULUI A FOST ŞI A RĂMAS UNA 
DIN CELE MAI AMENINTATE DIN CÎTE EXISTĂ 

. 

E.P :  Salut, Dane! Nu ne-am văzut de ceva vreme! Dar, uite, eu, fiind 
din zonă, vin mai des la Arad, aşa că, de bine de rău, tot ne mai vedem 
şi mai stăm de vorbă! Acum mi-am pus în gînd să înregistrez convorbirea 
şi s-o "pun " într-o carte. Aş vrea să fie o carte cu prieteni. Ce zici? 

D.A. : Păi, ce să zic? Mă bucur. Să-i dăm drumul . 
E.P:  Eu zic să ne povesteşti cum ai . . .  ajuns actor. Începe, deci . . . 
D.A.: Phaedra exclama undeva: "Doamne! Ce-i voi spune oare? Şi cu 

ce să încep?" 
Parafrazînd, mă întreb cu ce să încep. Anul absolvirii a fost 1 967, clasa 

prof.Constantin Moruzan, asistenţi Lidia Ionescu şi Mihai Mereuţă. 
Dar totul a început mai devreme. Şi totul a fost opera hazardului. 
La "Loga", liceul timişorean unde eram elev, s-a pus un spectacol, de 

ce şi pentru ce nu mai ţin minte. Tot ce ştiu este că n-am jucat! M-am 
simţit tare j ignit şi atunci, împreună cu marele sculptor de azi Dan Doru 
Covrig şi pictorul de azi Bogdan Manea am pus noi o piesă cu colegii din 
clasa a VII-a. Ironia sorţii - din distribuţia piesei mai nimeni n-a făcut 
teatru. Din distribuţia noastră "a refuzaţilor" patru au mîncat şi mai mănîncă 
pîine din teatru (Neli Chertes, Aristide Bihoi - Dumnezeu să-I odihnească, 
Doru Covrig şi subsemnatul). 

Apoi tot liazardul a făcut ca în vara anului 1 959 să sărut mîna Doamnei 
Bulandra (da, da, Lucia Sturdza Bulandra), să-I văd pe Fory Eterle în 
"Hamlet", pe Gheorghe Storin în "Regele Lear", pe Nineta Gusti în "Femeia 
îndărătnică" şi pe Benedict Dabija în "Trei generaţii" şi astfel "iubirea-i 
gata". 

E.P :  Nume tot unul şi unul. . .  Vezi, ne aflăm deja pe teritoriul istoriei 
teatrului. . .  
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D.A.: Încă nu spusesem adio viselor de campion olimpic şi student la 
medicină. . .  cînd a început preselecţia la cursurile de pregătire pentru 
admitere la I.A.T.C., care se făceau la teatrul timişorean. Dara Chertes, 
colega mea de clasă voia să dea la teatru. Mă roagă să-i dau replica într
o scenuţă. Sigur că am acceptat. Şi culmea, printre cei selectaţi, deşi nu 
eram înscris la concurs, repet - încă voiam să devin campion olimpic şi 
student la Medicină: Dan Antoci. 

Aşa că . . .  vrînd nevrînd i-am cunoscut personal pe Dem. şi Jeni Moruzan 
şi am fost validat de Gheorghe Leahu, toţi trei vedete de necontestat ale 
teatrului timişorean şi românesc din toate timpurile. 

Adio, medicină! Adio, Roma! Eu dau la teatru ! Am dat şi-am căzut. De 
intrat au intrat atunci: Valeria Seciu, Mariana Mihuţ, llinca Tomoroveanu, 
Dara Chertes, Ion Caramitru, Virgil Ogăşanu şi arădenii mei Ion Petrache 
şi Ion Costea. 

E.P :  O promoţie de aw: Aveai un loc bun acolo. Şi chiar îl meritai. 
D.A. :  Mulţumesc. Aşa . . .  Fuga, de frica armatei, la Facultatea de Educaţie 

Fizică din Iaşi. Acolo, la Iaşi, la Naţional, în acea vreme jucau: Miluţă 
Gheorghiu, Ştefan Dăncinescu, Ion Lascăr, Margareta Pogonat, Constantin 
Dinulescu şi "se năşteau" Teofil Vîlcu, Dorin Varga, Boris Olinescu, Sergiu 
Tudose. Doamne, ce actori şi ce spectacole ! Am văzut "Chiriţa" de cîte ori 
s-a jucat. Nu cred că timp de trei ani am lipsit de la vreo premieră (cred 
că cînt dintre puţinii care ştiu că Constantin Dinulescu a făcut un Richard 
al III-lea memorabil). 

E.P :  Ce şansă ţi-a oferit destinul, să te duci la laşi, unde se făcea 
teatru bun şi nu în altă parte . . .  

D.A. : Aveam avantajul că  un coleg de echipă, Lică Vizitiu, Uucam 
rugbi la C.S.M.S. Iaşi) era funcţionar la serviciul de administraţie al Teatrului 
Naţipnal şi ne facilita procurarea biletelor la spectacol. 

In primăvara lui 1 963 plimbam o fată frumoasă prin Copou. Fata juca 
teatru la Casa de Cultură a Studenţilor. Într-o zi, de fapt era seara, după 
antrenament, o aşteptam să mai facem o plimbare. Vine şi-mi spune că nu 
s-a terminat repetiţia, dar că pot să o aştept - în sală - pînă cînd se termină 
repetiţia. N-am de lucru şi accept. 

Asta a fost. 
E.P :  lntuiesc bine? O fată a fost cauza care le-a îndreptat spre teatru? 
D.A. : Oarecum. Amănuntele nu mai contează. În toamnă am intrat la 

I .A.T.C. Datorez această intrare Domnilor Tucă Blehan şi Aurel Vizitiu, 
distinşi actori ai Naţionalului ieşean care, alături de Constantin Dinulescu, 
se ocupau de educaţia teatrală a studenţimii ieşene. 

E.P.: Ce roluri ai jucat? În ce piese? Că doar era perioada " luminoasă ", 
a impunerii drama/urgiei sovietice. E drept că mai puteai strecura m 
repertoriu şi ruşi valoroşi: Cehov, Ostrovski, Dostoievski, Goga/. . .  
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D.A.: Roluri în teatru au fost multe. Eu am jucat numai în provincie. 
Şi în provincie, dacă ai puţin talent şi eşti harnic, vin şi rolurile. Eu un pic 
de talent am. 

E.P. :  Eu zic că ai chiar mai mult . . .  
D.A. : Muncitor sînt, disciplinat m-a făcut sportul să fiu. Sportul, în 

plus, m-a învăţat şi respectul faţă de coechipier şi, mai ales, m-a învăţat 
că nu e totul să învingi, ci totul e să nu te laşi învins. Aşa că am jucat mult. 
Acum, la ceasul cînd se apropie "gongul de final", îmi permit să spun, 
nepermis de mult. 

A fost frumos! Am jucat la Magda Bordeianu, Otto Rapaport, lulian 
Vişa, Adrian Lupu, Petre Sava Băleanu, Liviu Ciulei şi mulţi, mulţi alţii . 
Acum, la "seniorat", am apucat să joc şi la Victor Ioan Frunză. Cum s-ar 
spune, am avut noroc. Apropo de noroc, am avut şansa să apar în roluri 
secundare în film. De vreo . . . exact 25 de ori : la Ion Popescu Gopo, 
M.Moldovan, Gh.Vitanidis, Gh. Cornea, Sergiu Nicolaescu, Al.Tatos, 
Nicolae Mărgineanu. Vara asta probabil voi lucra în Ungaria cu Szasz 
Janos. Am lucrat pentru televiziune. Am lucrat la Radio. Estradă n-am 
făcut şi regret sincer. 

Rolurile pe care sper că spectatorii nu le-au uitat, pentru că eu n-am 
uitat nici unul, fie el mare sau doar episodic, ar fi Rică Venturiano, Hjalmar 
Ekdal (Raţa sălbatică - Ibsen - Petre Sava Băleanu), Caţavencu, Petruchio 
(Îmblînzirea scorpiei), Blondin (Traversarea Niagarei), Peer Gynt la 
Filarmonica (cu Iosif Conta dirijor), care după Arad şi Oradea m-a invitat 
pe 6 decembrie 1 989 să-I fac şi la Bucureşti cu orchestra Radio, şi mai sper 
că n-au să uite fantoma regelui din Hamlet-ul lui V.I.Frunză de la Teatrul 
Maghiar din Timişoara. 

E.P. :  Acum, că ,. avem o vîrstă " - cum spunea cineva, putem să ne 
raportăm la teatrul care se face azi, cu experienţa dobîndită - tu pe scenă, 
eu din sală şi culise . . .  Ce părere ai despre teatrul care se face azi, prin 
comparaţie cu cel , . de pe vremea ta "? 

D.A.: Ca şi azi, Teatrul care se făcea în tinereţea mea, depindea de toţi 
şi de nimic. Atunci, ca şi acum era o chestiune de clarviziune şi curaj .  Şi 
atunci, şi acum trebuie să-şi apere libertatea. Arta colectivă, arta teatrului 
a fost şi a rămas una din cele mai ameninţate din cîte există. Dar dacă cei 
care slujesc teatrul vor avea înţelepciunea de a nu uita că nu sînt liberi şi 
că sînt şi nu trebuie să rămînă decît interpreţi ,  dacă vor avea ambiţia să 
practice un teatru viu în slujba unui "public viu şi liber", atunci teatrul de 
ieri, de azi şi de mîine, plecînd de la o senzaţie autentică, trecînd prin 
minte şi simţiri, va ajunge la inimă. Inima care pulsează chiar deasupra 
spiritului şi care nu este altceva decît supramateria noastră. 
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La întrebarea "Cum ţi se pare teatrul azi?" răspund sincer: văd o singură 
mare deosebire între teatrul tinereţii mele şi cel de azi. Atunci teatrul era 
o fereastră prin care oamenii vedeau bucăţele de lume. Azi uşile lumii stau 
deschise şi oamenii pot să circule şi să vadă lumea toată. Aşa cum e ea . 
În rest deosebiri de bucătărie. Atunci - cenzura - nu aveam acces la întreg 
patrimoniul de texte. Acum avem "texte". Din fericire, tehnica de scenă a 
făcut progrese. Mă refer la echipamentele de ecleraj şi sunet. Ar mai fi o 
deosebire. Atunci toţi eram săraci şi asta ne "egaliza". Din această egalizare 
puteai să ieşi făcînd teatru. Acum poţi, şi, dacă ştii, cîştigi bani, ceea ce 
te "evidenţiază". Din şi în teatru azi mori sărac. Din păcate nu sărac 
decent, ci sărac mizer. Plînge inima în mine . . .  de ce a trebuit să se ajungă 
la pomeni pentru artişti? Dar nu mai comentez. 

E.P : Ce sfaturi le-ar da experimentatul şi talentatul actor Dan Antoci, 
tinerilor actori? 

D.A.: Sfaturi pentru tinerii mei colegi, am o căruţă. Îmi place să le dau 
cînd îmi sînt solicitate. Cred că am rămas cu ceva "sechele" de la cursul 
de pedagogie predat de marele şi distinsul pedagog prof.univ.dr.George 
Văideanu la Iaşi, al cărui student am fost şi care m-a răsplătit la examen 
cu un 1 O cu felicitări, primul din viaţă şi care alături de cel al marelui 
cărturar Ovidiu Drimba, la Istoria Literaturii Universale, constituie mîndria 
mea de fost student. Plin de această mîndrie aş spune tinerilor: cel care din 
iubire pentru cîţiva metri pătraţi de scenă, şi din iubire pentru toată 
umanitatea, pentru toată viaţa care se poate recrea acolo, acceptă cu aceeaşi 
iubire să servească toate meseriile, ba chiar toate corvezile care se grefează 
în jurul lor. Acela poate face teatru. 

Ultimul cuvînt din Hamlet este "tăcere". 
Ultimul cuvînt al Fedrei este "puritate". 
Ultimul cuvînt al lui Macbeth este "destul" . 
Ultimul cuvînt al lui Oedip Rege este "a smulge". 
Ultimul cuvînt al lui Prometeu este "îndur". 
E.P : Trebuie să-ţi mărturisesc - ţi-am mai spus! - că am fost teribil 

de surprinsă de plecarea ta din Teatrul . . .  Mare ca să zic aşa, arădean. 
Cum se întîmplă de obicei, în teatru au circulat tot felul de poveşti, mai 
mult sau mai puţin credibile. Spune-mi tu: de ce ai plecat? 

D.A.: Of, ce întrebare poţi să-mi pui ! 
Am plecat de la Teatrul Mare din cauza sărăciei. Asta a fost întîmplarea 

dramatică din viata de actor care m-a marcat. Să mă explic: pentru că eram 
un actor util, folo

,
sit mult, în 1 977 am primit categoria I-a de salarizare. În 

1 99 1  m-am trezit, datorită unei H.G. ,  actor categoria a II -a bază. Eram la 
Teatrul Naţional din Timişoara. În 1 993 s-a revenit. Dar eu a trebuit să mă 
reîntorc la Arad. Venisem la Timişoara pentru Şerban Foarţă, personalitate 
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culturală de prim rang. El a plecat, locul lui a fost ocupat de altcineva, cu 
un orizont cultural mult mai modest. 

E.P.:  Nu vreau neapărat să te contrazic. Şerban Foarţă este aşa cum 
spui, o personalitate culturală de primă mărime, o . . .  forţă, ca să zic aşa 
(că tot fi plac lui jocurile de cuvinte!), dar nu ştiu dacă era potrivit pentru 
el, fire boemă. postul de director. Pe capul directorului, fie şi artistic, vin 
toţi cu tot felul de probleme . . .  neartistice: motorină, cuie, scinduri, recuzită, 
becuri . . .  Dar ce-ţi spun eu, că le ştii tu mai bine . . .  

D.A. : Eu unul am rezistat o stagiune. N-am mai avut putere pentru o 
a doua. Am revenit la Arad, şi aici am fost "pedepsit" cu categoria a III
a. În 1 995 s-a ivit oportunitatea concursului la Teatrul de Marionete Arad. 
Am fost invitat să mă prezint la concurs. 

E.P.:  Vorbeai de concurs. Ai dat un concurs la ,. Marionete "? A fost 
uşor. a fost greu? Totuşi, teatrul de marionete are specificul său . . .  

D.A. :  Programul cu care m-am prezentat la  concurs era unul de bun 
simţ. Singurele lucruri certe pe care le ştiam atunci erau: "teatrul de păpuşi 
e pentru copii şi oamenii de spirit" şi importanţa artei plastice - scenografiei 
- în teatrul de păpuşi. Dacă m-ar fi întrebat cineva ce e teatrul de păpuşi, 
aş fi răspuns: arta plastică în mişcare. 

Sigur că văzusem toate spectacolele teatrelor de păpuşi din Baia Mare, 
Timişoara şi Arad, locul unde au copilărit copiii mei. Sigur că în studenţie 
văzusem spectacolele Margaretei Niculcscu de la "Ţăndărică", ba chiar şi 
cîteva "nocturne" semnate Cătălina Buzoianu. Dublasem pe bandă, în 
vremea cînd vocile se imprimau, cîteva personaje. Prima dată în viaţă am 
dublat-o pe Elena Gherdan în Motanul încălţat, regia C.Frangopol, anul 
1 968. Să fie vorba de destin? Apoi am mai făcut chestia asta de cîteva ori. 
Aşa că mai ştiam cîte ceva. Şi cum "păpuşarii" sunt prietenoşi şi spirituali, 
nu mi-a fost deloc greu să deschid ochii şi urechile, să ascult îndemnurile 
şi poveţele unor oameni care mi-au oferit o bucată de pîine şi care au avut 
încredere în mine, încredinţîndu-mi destinul lor artistic. 

E.P. :  E dificil să te adresezi copiilo1: Cum gîndeşti repertoriul, cine te 
consiliază? 

D.A.: Mai ştiam ceva din propria experienţă de spectator: la teatrul de 
animaţie copilul nu vine singur, ci întotdeauna însoţit de un adult. De 
aceea, deviza mea este: spectacole pentru copii între 2 şi 92 de ani. Şi mai 
cred cu tărie ceva: ce semeni, aia culegi. De aceea, spectacolele Teatrului 
de Marionete Arad se străduiesc să ofere informaţii culturale. 

Poate ar mai fi ceva. Am jucat într-o mulţime de spectacole proaste. Le 
ştiu gustul. Nu-mi place. Aşa că încerc, atît cît mă duce capul, ca echipa 
în care lucrez să nu afle gustul spectacolului prost. În teatru se munceşte 
mult şi multă lume contribuie ca spectacolul să se nască. "Drumul spre iad 
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e pavat cu intenţii bune" nu întotdeuna reuşeşti. Dar dacă te pregăteşti să 
cucereşti Everest-ul, ai şansa să ajungi pînă la 4-5 mii de metri. 

E.P : Am văzut, într-un festival internaţional, la tine, spectacole 
excepţionale, o atmosferă caldă, plăcută. Îţi aminteşti? Eram atunci, cu 
Alice Georgescu şi dragul, regretatul nostru prieten, Do/fi Solomon. Copiii 
te Înconjurau cu entuziasm şi dragoste. Cu toţii ne-am simţit foarte bine. 

D.A.: Cu micii spectatori încerc să mă pun bine. Adică aş vrea ca ei 
să vină şi să revină cu plăcere la teatrul lor. Vreau să se simtă bine. Vreau 
să-i intereseze ce se întîmplă pe scenă, să le placă, să participe, să înveţe 
regulile jocului. Şi, în adîncul sufletului meu, mai doresc ceva: să-i ajut să 
înveţe alfabetul teatral, să-i ajut să descifreze tainele arhitecturii teatrale, 
să-i ajut să privească teatrul ca pe un prieten, să-i învăţ să-şi poată ajuta 
prietenul la nevoie, să-i ajut să înveţe cuvintele magice "bună ziua", "te 
rog", "mulţumesc", să-i ajut să înveţe policromia lumii în care vor învinge, 
vor pierde, vor lupta, vor iubi, vor naşte, vor urî, vor ierta, vor fi fmmoşi, 
vor fi buni sau nebuni, sau curajoşi, dar sper, acolo, în adîncul sufletului, 
să-i pot ajuta să privească adevăml în faţă, să fie liberi, perseverenţi, 
sociabili, curaţi, harnici, elastici, deschişi. Şi mai ales să deosebească binele 
de rău. 

E.P :  Dacă destinul te-ar pune, ca tînăr, În faţa alegerii unei profesii, 
ce ai alege? 

D.A.: Dacă roata timpului s-ar putea da înapoi şi aş fi pus în situaţia 
de a alege o meserie, sigur aş alege teatrul. 

E.P :  Cum vezi tu viitorul teatrului? 
D.A. : Viitorul teatmlui depinde de noi, de cei care lucrăm azi în el. 

Cred sincer că datorită existenţei şcolilor de păpuşari, şi mai ales a celei 
bucureştene, unde a lucrat Dorina Tănăsescu, unde lucrează Brînduşa Zaiţa 
Silvestru, şi unde şef de şcoală este Cristian Pepino, viitorul este asigurat. 

Şi atîta vreme cît o Cătălina Buzoianu, un Silviu Purcărete şi un Victor 
Ioan Frunză sînt atraşi de această fascinantă artă a animaţiei, Ea, Arta 
Teatrului pentru Copii va dăinui. 

Şi dacă oamenii politici vor şterge discriminarea, ce încă se mai face, 
în privinţa drepturilor salariale între actori i de teatru de proză şi actorii 
mînuitori, iar coordonatorii principali de credite vor realiza importanţa 
pentru viitorul României a investiţiei în COPIL - Sănătate - Educaţie -
Cultură - Teatru - atunci o să vezi tu cum calitatea actului teatral pentru 
copii va ajunge pe culmi pe care cei ca mine le visează, dar micii noştri 
spectatori de azi le vor atinge. 

E.P :  Să dea Dumnezeu! 
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EMIL BOROGHINĂ 
director general 
al Teatrului National Craiova ' 

(1988-2000) 
director artistic şi executiv 
al Festivalului International ' 

"Shakespeare" 

Data şi locul naşterii :  23 Ianuane 1 940, 
Corabia, judeţul Olt. 

Studii :  
1 946- 1 956 Şcoala generală, Şcoala elementară ş i  Liceul Teoretic Corabia 
1 95 9 - 1 963 Inst i tutul de Artă Teatra lă  şi Cinematografică 

"I .L.Caragiale" Bucureşti, Facultatea de Actorie, clasa prof.univ. Dinu 
Negreanu (examen de diplomă cu rolul Iago din piesa "Othello" de Wil
liam Shakespeare) 

1 984- 1 985 Institutul de Artă Teatrală şi Cinematografică "I.L.Caragiale" 
din Bucureşti, Facultatea de Regie Teatru - curs postuniversitar (examen 
de diplomă cu spectacolul "Jocul de-a vacanţa" de Mihail Sebastian) 

Activitate profesională : 

1 963- 1 97 1 :  actor al Teatrului Naţional din Craiova, distribuit în mai 
multe roluri corespunzătoare vîrstei şi datelor artistice şi fizice (Iakorev în 
Cei din urmă de Maxim Gorki, Lope în Castiliana de Lope de Vega, Sira 
în Mandragola de Niccolo Machiavelli, Proca Purici în O familie îndoliată 
de Branislav Nuşici, Ioniţă în Opinia publică şi Ion Bocioacă în Interesul 
general de Aurel Baranga, Leonidik în Bietul meu Marat de Alexei Arbuzov, 
etc.) şi regizor al unor spectacole realizate în principal cu tineri actori ai 
Naţionalului craiovean (Bietul meu Marat de A1exei Arbuzov); 

1 965-1 967: profesor asociat al Şcolii Populare de Artă din Craiova 
pentru cursul de "Istoria teatrului universal şi românesc"; 

1 966- 1 97 1  : colaborator al Teatrului Popular din Tumu Severin, obţinând 
în calitate de regizor mai multe premii naţionale; 

1 967- 1 97 1 :  profesor asociat al Şcolii Populare de Artă din Craiova, 
Secţia Actorie - Tumu Severin. 
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1 97 1 - 1 975: director al Centrului de îndrumare a creaţiei populare şi a 
mişcării artistice de masă al judeţului Dolj ;  

1 975- 1 988: actor al Teatrului Naţional din Craiova. distribuit î n  cîteva 
roluri importante din dramaturgia românească şi universală: Rică Venturiano 
din O noapte furtunoasă de I .L.Caragiale, Doctorul Rank din Nora de 
Ibsen, Bufonul L' Angely din Mari011 Delorme de Victor Hugo, Profesorul 
Ghermănescu în Vârstele dragostei de Tudor Muşatescu, Tudor din Un 
suflet romantic de Tudor Popescu, etc. ;  roluri în filmele Merii sălbatici, 
Balul de sîmbătă seară, Lişca, etc . ;  regizor al spectacolelor Polen pe insulă 
de Carmen Firan, Poveste din Hollywood de Neil Simon şi Jocul de-a 
vacanţa de Mihail Sebastian, spectacol de diplomă, după absolvirea facultăţii 
de regie-teatru - curs postuniversitar; realizator a nenumărate spectacole 
de poezie şi muzică; animator al mişcării teatrale a elevilor şi studenţilor; 
fondator şi director onorific al Studioului de poezie şi teatru al tineretului, 
inaugurat la Sala T 94 a Teatrului Naţional Craiova; realizator şi interpret 
al recitalurilor actoriceşti inspirate din teatrul lui Shakespeare, Eugen 
Ionescu, din poezia eminesciană, poezia populară, din poezia cultă 
românească şi universală; 

1 988-2000: director al Teatrului Naţional din Craiova, timp în care 
teatrul craiovean se impune în mişcarea teatrală românească şi europeană. 

Teatrul Naţional este o prezenţă activă în viaţa Craiovei ,  un adevărat 
lăcaş de cultură care adună în jurul său cît mai multe energii creatoare din 
diverse domenii ale artei şi l iteraturii ,  fi ind principal organizator a 
nenumărate manifestări culturale de interes naţional şi internaţional, printre 
care "Zilele Caragiale", "Zilele Marin Sorescu", "Zilele Ion D.Sîrbu" şi 
"Festivalul Internaţional Shakespeare". 

În anul 1 995 Teatrul Naţional din Craiova devine membru al Convenţiei 
Teatrale Europene, fiind primul teatru dintr-o ţară din Europa Centrală şi 
de Răsărit, acceptat în această asociaţie internaţională. 

În decurs de aproape 1 0  ani, Teatrul Naţional din Craiova obţine: peste 
1 00 de premii naţionale, acordate în cadrul Festivalului Naţional de Teatru, 
premii ale CRITICII acordate de secţia de critică a Uniunii Teatrale din 
România şi secţia română a Asociaţiei Internaţionale a Criticilor de Teatru, 
premii ale Galelor UNITER, sau premii acordate de diverse organisme şi 
publicaţii; 12 premii internaţionale de mare prestigiu, câteva dintre ele fiind 
considerate dintre cele mai importante obţinute vreodată de teatrul românesc. 

Colectivul craiovean realizează din 1 990 până în anul 2000 
impresionanta cifră de 97 de participări la mari festivaluri internaţionale 
sau în turnee în străinătate, prezentînd peste 300 de spectacole în 35 de ţări 
din Europa, Asia, Australia, America de Nord, America de Sud şi Africa. 
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("Emil Boroghină e un om care rezolvă orice. E un personaj foarte 
interesant, pe care eu, de altfel îl studiez. Mi-ar fi plăcut să fiu ca el, dar 
n-a fost să fie. Cred că actualul director al Naţionalului craiovean este cel 
mai bun director de teatru care a existat la noi în această jumătate de 
secol" - Radu Beligan, Preşedinte de onoare al Institutului Internaţional de 
Teatru, "Adevărul", 26 aprilie 1 997). 

În semn de recunoaştere a rezultatelor excepţionale ale instituţiei, 
Directorul Teatrului Naţional din Craiova primeşte peste 20 de premii şi 
distincţii personale pentru activitatea şi realizările sale, atît în timpul 
directoratului cît şi după aceea, printre care : PREMIUL PENTRU 
DIRECTORAT, acordat de Secţia de critică a UNITER, ( 1 99 1 ); PREMIUL 
PENTRU CEL MAI BUN DIRECTOR AL ANULUI, acordat de Secţia 
Română a Asociaţiei Internaţionale a Criticilor de Teatru( 1 993 ); PREMIUL 
PENTRU CEA MAI IMPORTANTĂ PERSONALITATE A 
TEATRULUI ROMÂNESC, acordat de Fundaţia pentru teatru şi fi lm 
TOFAN, ( 1 995); DISTINCŢIA "OMUL ANULUI 1 995" acordată de 
American Biographical Institute; PREMIUL PENTRU CEL MAI BUN 
MANAGER DE TEATRU AL ANULUI, acordat de British Council şi 
Uniunea Teatrală din România în cadrul Galei Premiilor UNITER ( 1997); 
PREMIUL "EURO", pentru contribuţia deosebită în sprij inul integrării 
României în structurile europene, acordat de Fundaţia "România-Generaţia 
următoare" (9 mai 1 998); PREMIUL CRITICII pentru afirmarea teatrului 
românesc în lume, acordat în anul 1 998 de Secţia română a Asociaţiei 
Internaţionale a Criticilor de Teatru; titlul de CETĂŢEAN DE ONOARE 
al Municipiului Craiova, pentru activitate susţinută în promovarea valorii 
Teatrului Naţional din Craiova în ţară şi peste hotare, acordat de Primăria 
şi Consiliul Local Craiova ( 1 999); DIPLOMA DE EXCELENŢĂ, pentru 
modul excepţional în care a condus destinul artistic al teatrului între anii 
1 988-2000, acordată de Secţia Română a Asociaţiei Internaţionale a Criticilor 
de Teatru, cu prilejul Aniversării a 1 50 de ani de la fondarea Teatrului 
Naţional din Craiova (iunie 2000). 

1 august 2000: pensionare la cerere şi eliberare din funcţia de director 
general al Teatrului Naţional din Craiova. 

1 decembrie 2000: Decorat cu ORDINUL NAŢIONAL "SERVICIU 
CREDINCIOS" ÎN GRAD DE CAVALER, pentru realizări artistice şi pentru 
promovarea culturi i ,  de către Preşedintele  României ;  DIRECTOR 
ONORIFIC al Teatrului Naţional "Mihai Eminescu" de la Chişinău, declarat 
prin Ordin al Ministrului Culturii al Republicii Moldova. Titlul "OMUL 
ANULUI 200 1 " , acordat de Institute Biographical Cambridge. Moderator 
permanent al emisiunii CRAIOVA INTERNAŢIONAL ÎN DIRECT, 
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realizată de TV Internaţional şi Studioul TVR Craiova. PREMIUL 
NAŢIONAL "MARIN SORESCU" pentru anul 200 1 ,  pentru contribuţia 
excepţională la dezvoltarea teatrului românesc, acordat de ACADEMIA 
ROMÂNĂ. PREŞEDINTE DE ONOARE al Tîrgului de carte 
GAUDEAMUS de la Craiova (martie 2002 - ediţia I şi martie 2003 -
ediţia a II-a); MEMBRU AL SENATULUI "UNITER"; PREŞEDINTE 
DE ONOARE al Festivalului Internaţional al teatrelor de păpuşi şi marionete 
de la Craiova (iunie 2002); 

septembrie 2002: revenire în calitate de actor pe scena Teatrului Naţional 
din Craiova, după o întrerupere autoimpusă de 14 ani, în rolul principal din 

"Omul cu mîrţoaga" (Chirică), singurele apariţii ca actor-recitator, în 
această lungă perioadă fiind cele din recitalul "Mihai Eminescu - Luceafărul 
poeziei româneşti", prezentat în noiembrie 1 996 pe scena cunoscutului 
Theâtre-Poeme din Bruxelles şi în ianuarie 2000 la Filarmonica "Oltenia". 

În prezent: Director artistic şi executiv al FESTIVALULUI INTERNAŢIO
NAL SHAKESPEARE şi Preşedinte al Fundaţiei "W. SHAKESPEARE". 

DIRECTOR ... DE DIRECTIE 
' 

E.P. :  Stimate Domnule Emil Boroghină, există un secret al directorului 
de teatnt perfect sau măcar potrivit pentru postul în cauză? 

E.B. :  Greu de răspuns la o astfel de întrebare. Nu cred că este vorba 
de un secret, ci mai degrabă de o condiţionare obligatorie a unei anume 
finalităţi. Totul trebuie să ducă spre realizări de referinţă, nivelul activităţii 
pe care o coordonează "directorul potrivit" să fie unul de ridicată cotă 
valorică. Strategia, eforturile sale trebuie să fie canalizate spre un ţel, un 
obiectiv precis. 

Directorul este, în principal, cel care, alături de primul regizor, fixează 
sensul mişcării, ţinta evoluţiei şi devenirii unui teatru. 

Vă mărturisesc că una dintre cele mai flatante aprecieri care au fost 
făcute până acum la adresa mea a fost aceea a unui reputat regizor, care, 
într-o emisiune televizată din 1 994, mă cataloga drept singurul "director de 
direcţie" din teatrul românesc al acelor ani. Sigur, mie mi s-a părut şi mi 
se pare în continuare uşor exagerată acea afirmaţie, dar cred că misiunea 
directorului este într-adevăr aceea de "a da direcţia", de a ţine cârma, de 
a fixa obiectivul cu "bătaie" pe termen scurt, mediu sau . . . lung. 

E.P. :  Dumneavoastră treceţi, de mulţi ani - chiar sunteţi - un director 
foarte bun - să-i zic legendar (aşa se vorbeşte despre Emil Boroghină, 
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cum se vorbea în anii '60 despre Ion Coman). Care credeţi că sunt totuşi 
calităţile absolut necesare unui bun director de teatru? Poate enumeraţi 
cîteva . . .  

E.B. :  L-aţi menţionat pe domnul Coman, directorul cu adevărat legendar 
al Teatrului din Piatra Neamţ. Eu, din păcate nu l-am cunoscut, despre 
domnia sa am citit numai, avînd posibilitatea de a viziona cîteva dintre 
spectacolele acelei perioade. Poate este un punct de vedere personal şi 
neobiectiv, dar eu cred că perioada anilor '56-'59 a Craiovei, cu Vlad 
Mugur la timonă, concurează ca spirit şi realizări cu cea a Teatrului din 
Piatra Neamţ în anii săi de glorie. 

E.P: Sint convinsă, dar Coman nu era artist, ci un manager desăvîrşit. 
N-avea studii de specialitate . . .  

E.B. :  În  ceea ce  mă priveşte cred că  trebuie să  lăsăm timpul să-şi spună 
cuvîntul .  Să vedem peste 1 5-20 de ani ce se va mai vorbi despre directoratul 
lui Emil Boroghină. Aş fi însă incorect dacă nu aş mărturisi că în 
străfundurile fiinţei mele există speranţa intimă că această perioadă va 
rămâne în istoria Naţionalului craiovean şi poate şi a teatrului românesc 
drept una distinctă, comparabilă (aici îşi face loc visarea! )  cu aceea cînd 
Ia conducerea Teatrului de Comedie din Bucureşti s-a aflat maestrul Radu 
Beligan (modelul şi idolul meu), cu aceea cînd Teatrul "Bulandra" a fost 
condus de excepţionalul regizor Liviu Ciulei, sau a Teatrului Mic, aflat sub 
comanda romancierului şi omului de teatru total care este Dinu Săraru. 
Nădejdea aceasta poate deveni realitate, sau rămîne numai o dorinţă, o 
speranţă, un vis . . .  

Calităţile unui director de teatru? . . .  Cutezanţa, responsabilitatea, mintea 
limpede, perspectiva, absenţa patimei în relaţiile cu oamenii, echilibrul, 
mai presus de orice, ştiinţa alcătuirii repertoriului şi alegerii colaboratorilor, 
în special a regizorilor, în menţinerea tonusului colectivului şi întinerirea 
acestuia, permanenta dorinţă de autodepăşire, cinstea, corectitudinea, 
cumsecădenia, neodihna, atenţia în cultivarea şi întreţinerea relaţiilor şi, nu 
în ultimul rând. . .  vocaţia. 

E.P: Da, cred că aveţi perfectă dreptate: despre vocaţie e vorba. Ştim 
foarte bine amîndoi că au fost şi sînt directori care se străduiesc, dar nu 
e destul . . .  

E.B . :  Pentru a glumi puţin, atunci cînd domnul Ion Traian Ştefănescu 
m-a ales în 1 988  pe mine, dintre cele cîteva variante pe care le avea la 
dispoziţie, să conduc destinele Teatrului Naţional din Craiova, şi-a justificat 
opţiunea făcîndu-mi un inventar al calităţilor printre care şi aceea de a "nu 
avea nevasta în teatru" . . .  
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E.P. :  Avea dreptate: de cele mai multe ori nevestele astea . . .  strică. Mai 
ales, dacă sînt actriţe, nu? Pretind roluri, cultivă invidii, se amestecă în 
" oalele " directoriale . . .  ehe! habar n-au ele cît rău pot face. Dar să nu 
exagerăm . . .  

Vorbiţi-ne despre înfăptuirile Teatrului Naţional din Craiova - şi, im
plicit ale Dumneavoastră - în aceşti ultimi ani. Spectacole şi turnee. 
Distincţii, recunoaşterea meritelor. Cred că aici aţi putea vorbi ceasuri în 
şir. . .  

E.B . :  Este delicat şi dificil să vorbeşti despre realizările unei instituţii 
precum Naţionalul craiovean, la care ai fost şi tu, se zice, părtaş. 

E.P. :  " Se zice "? Păi, să fim serioşi: fără Dv. nu era nimic sau aproape 
nimic . . .  

E.B. :  Ceea ce  s-a întîmplat cu  Teatrul Naţional din Craiova între anii 
1 988 şi 2000 pare aproape ireal, desprins dintr-o frumoasă poveste. Fără 
a avea intenţia de a supăra pe cineva, cred că teatrul craiovean a fost şi 
rămîne teatrul românesc cu cele mai numeroase spectacole-eveniment 
realizate în acea perioadă de timp. 

E.P. :  Nu vreau să vă contrazic, dar, păstrînd proporţiile, multe teatre 
aveau cel puţin un spectacol-eveniment pe stagiune. Colegul şi amicul Dv., 
Mircea Bradu, directorul Teatrului de Stat din Oradea, scria mereu pe 
panouri " spectacol-eveniment ". Şi unele chiar erau: " Amadeus ", 
" Emigranţii ", "Astă-seară se improvizează " . . .  La Craiova însă era 
MIRACOLUL. 

E.B. :  O să amintesc şi eu cîteva: "Mobilă şi durere" în regia lui Cristian 
Hadjiculea, "0 scrisoare pierdută" şi "Unchiul Vanea", montate de Mircea 
Comişteanu, "Piticul din grădina de vară" în direcţia de scenă a lui Silviu 
Purcărete, apoi, după 1 990, marea serie Purcărete, "Ubu Rex cu scene din 
Macbeth", cu Ştefan Iordache "Titus Andronicus", "Phaedra", "Danaidele" 
şi "Orestia", "Hamlet-ul" lui Tompa Gâbor cu Adrian Pintea, "Timon din 
Atena" în regia lui Mihai Măniuţiu, "Slugă la doi stăpâni" şi "Aşa este 
(dacă vi se pare)" puse în scenă de Vlad Mugur. 

Aş adăuga, acestora, şi altele mai puţin comentate de presă şi specialişti, 
dar de o incontestabilă valoare: "Arca bunei speranţe" în regia lui Aureliu 
Manea (cred, ultimul spectacol al marelui regizor), "Fraţi întru Karamazov" 
al britanicei Faynia Williams. 

E.P. :  Pe D-na Faynia Wi/liams am cunoscut-o şi eu - a fost şi la 
Oradea. Vorbea foarte frumos despre proiectele ei teatrale. Mă bucur că, 
cel puţin cu Naţionalul craiovean a reuşit . . .  

E.B.: Apoi "Pragul albastru" montat de Cristian Hadjiculea, "Îngrij itorul" 
şi "Matca", puse în scenă de Daniela Peleanu şi chiar şi controversatul 
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"Ferma animalelor", fie şi numai pentru calitatea de a evidenţia marile 
resurse artistice ale colectivului. 

E.P :  Cît despre premii, ce să mai vorbim . . .  
E.B.: Spectacolele mai sus menţionate ş i  altele au adus Teatrului Naţional 

din Craiova peste 1 00 de distincţii şi premii naţionale, acordate la început 
de secţia de critică a UNITER, apoi în cadrul Galelor Premiilor UNITER, 
de secţia română a Asociaţiei Internaţionale a Criticilor de Teatru, de di
verse organisme sau publicaţii. 

E.P :  După '90 aţi dobîndit şi libera circulaţie . . .  
E.B . :  Invitat de  Frank Dunlop, în  urma vizionării cîtorva din marile 

spectacole româneşti ale anilor '90, printre care "Trilogia antică" a lui 
Andrei Şerban, "Hamlet" -ul lui Alexandru Tocilescu şi "Merlin" în regia 
Cătălinei Buzoianu; "Ubu Rex cu scene din Macbeth" al lui Silviu Purcărete 
înregistrează un succes uluitor la Festivalul Internaţional de la Edinburgh, 
poate cea mai prestigioasă manifestare artistică a lumii, devenind vedeta 
ediţiei din 1 99 1 ,  obţinînd două distincţii de mare strălucire: Premiul Cricitii 
pentru cel mai bun spectacol de teatru şi Premiul Fundaţiei Hamada pentru 
excelenţă artistică. 

Performanţa de la Edinburgh a adus imediat noi invitaţii: la Festivalul 

"Theaterformen ' 9 1 " de la Braunschweig, la "Israel Festival" de la Jerusa
lem din 1 992, la Festivalul de la Parma, dar şi la Tokyo cu spectacolul 
"Titus Andronicus", aflat în curs de elaborare şi cu "Phaedra", neînceput 
încă, la "Wiener Festwochen" de la Viena, din 1 993. 

E.P :  Văd aici o mulţime de tăieturi din ziare româneşti şi străine. Îmi 
daţi voie să citesc şi să citez din ele? 

E.B. :  Bineînţeles. Îmi este greu să vorbesc despre toate succesele 
înregistrate şi ne-ar lua şi foarte mult spaţiu. De aceea o să-mi permit să 
citez cîteva fragmente edificatoare apărute în presa românească şi în cea 
străină. 

Într-unul din numerele sale din 1 992, magazinul cultural "Dragonul" al 
Revistei "Românul" menţiona: "După probe obiective: invitaţii în străinătate, 
premii, presă elogioasă, cel mai bun teatru din ţară se arată a fi Teatrul 
Naţional din Craiova. El a preluat de la teatrele bucureştene conducerea 
plutonului fruntaş şi a căpătat, sub direcţia lui Emil Boroghină, un caracter 
reprezentativ pentru întreaga mişcare teatrală, devenind Vasul ei Amiral. 
Ne vor interesa foarte mult, mai întîi meritele acestei promoţiuni care pun 
în umbră teatre reputate ca Naţionalul bucureştean condus de Andrei Şerban 
sau Teatrul Bulandra condus de Ion Caramitru." 

E.P :  Aşadar, Teatrul craiovean, Vasul Amiral al mişcării teatrale . . .  
Frumos! 
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E.B . :  Dacă a fost sau nu timp de un deceniu Vasul Amiral al teatrului 
românesc este poate mai puţin important. Important este că Naţionalul 
craiovean a deschis drumuri şi porţi ce păreau inaccesibile, că şi-a prezentat 
spectacolele la aproape toate marile manifestări de gen ale lumii, jucînd pe 
absolut toate continentele, la Festivalul de la Avignon, la Festivalul de 
teatru al Americilor de Ia Montreal, la Festivalul Internaţional al artelor de 
la Melboume, la Festivalul Internaţional al Artelor Scenice de Ia Sao Paolo, 
Ia Festivalul "Teatrul Naţiunilor" de la Seul, Ia Festivalurile de Ia Munchen, 
Amsterdam, Bruxelles, Luxembourg, Londra, Glasgow, Dublin, Belfast, 
Lisabona, Barcelona, Milano, Roma, Bergen, Stockholm, Copenhaga, Paris, 
Cairo, la Lincoln Centre Festival din New York, şi multe, multe altele. 

În mai puţin de 1 0  ani Teatrul Naţional din Craiova a obţinut incredibila 
performanţă de a participa Ia 97 de festivaluri ale lumii sau în turnee în 
mari centre culturale din peste 35 de ţări, fi ind distins cu 12 premii 
internaţionale de cel mai mare prestigiu. 

În 1 995, cunoscuta comentatoare Ruth Valentini de la revista pariziană 
"Le Nouvel Observateur" făcea următoarea remarcă: 

"Am vizionat Phaedra Ia Bruxelles şi m-au fascinat arta regizorală a 
lui Silviu Purcărete, forţa acestor rafinaţi actori - Leni Pinţea-Homeag, Ilie 
Gheorghe, Angel Rababoc -, expresivitatea plastică a corului. Impresia nu 
era numai a unui mare spectacol, dar şi a unei mari familii spirituale, a 
unui spirit de echipă excepţional. 

Acest fapt se datorează, cred, deopotrivă lui Silviu Purcărete, dar şi 
directorului Emil Boroghină, un adevărat ambasador al teatrului românesc." 

E.P.: Are multă dreptate. Atunci, în timpul, să-i spun, al marilor succese, 
trupa craioveană era sudată, toţi eraţi una, cum se spune. Ceea ce, să 
recunoaştem, în România acelor ani, era poate lucrul cel mai greu: de 
menţinut o trupă la o anume tensiune a gîndirii şi a trăirii. Observaţi că 
şi ea evidenţiază meritul Dv. ! !? De ce aţi plecat totuşi într-o bună zi de 
la conducerea Teatrului Naţional? 

E.B. :  Am considerat că îmi îndeplinisem misiunea, că ocupasem destul 
de mult fotoliul directorial, iar gestul de a părăsi această funcţie mi s-a 
părut a fi unul firesc. Fusese o experienţă epuizantă, chiar dacă ea cunoscuse 
momente de mari bucurii, generate de realizări de excepţie. 

Arsesem, Ia propriu şi Ia figurat, mai bine de 1 O ani şi eram conştient 
că resursele omeneşti sunt totuşi limitate. Cei 1 0- 1 2  ani, trăiţi la intensitate 
pentru mine maximă, au însemnat la capitolul "consum" cu mult mai mult. 
Uzura fizică şi cea psihică, apăruseră, chiar dacă luptam, uneori cu disperare, 
să nu se facă simţite. 
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Au fost mai multe motive care m-au determinat să iau această hotărîre, 
pentru mulţi surprinzătoare şi de neexplicat. Printre acestea a contat şi 
faptul că doream să mă ocup cu mult mai mult de pregătirea şi organizarea 
viitoarelor ediţii ale Festivalului Internaţional Shakespeare şi de obiectivele 
Fundaţiei Shakespeare. 

E.P :  Aşa e. Aţi abandonat un directorat şi aţi preluat două: un Fes
tival internaţional şi o Fundaţie. Grea misie . . .  Ce faceţi şi ce aţi mai făcut 
în cadrul Fundaţiei Shakespeare ? Ce proiecte aveţi? 

E.B. :  Fundaţia Shakespeare, al cărui preşedinte executiv sînt, este, alături 
de Teatrul Naţional din Craiova, co-organizator al Festivalului Internaţional 
Shakespeare. Am visat întotdeauna să ajungem să organizăm în România 
un festival asemănător, ca valoare şi prestigiu, festivalurilor teatrale europene 
şi mondiale la care am avut şansa de a fi invitaţi. Întreprindere grea, 
aproape imposibilă, dacă avem în vedere resursele financiare de care 
dispunem pentru un asemenea demers, ce poate să pară multora o adevărată 
aventură. 

E.P :  Ce mai, sînteţi un aventurier, Domnule Boroghină! Dar unul 
ambiţios şi aş zice şi foarte norocos! Păi să visezi un Festival Shakespeare 
şi să reuşeşti să-/ faci şi încă foarte bine, e curat noroc! 

E.B . :  Faptul că acesta trebuie să fie un festival complex, dar neeterogen, 
cu o personalitate distinctă, impusă de spiritul tutelar care nu-i nimeni altul 
decît cel mai mare dramaturg al lumii din toate timpurile, presupune o 
grijă deosebită, rigoare şi, indiscutabil, valoare. 

În calitatea mea de director artistic şi executiv al Festivalului sînt 
conştient că am clădit ceva împreună cu ceilalţi, dar că mai sînt încă multe 
de făcut. 

"Craiova Shakespeare Festival" are posibilitatea să devină, într-un viitor 
nu prea îndepărtat, unul din locurile de întîlnire a multora dintre cele mai 
importante spectacole shakespeareene europene, mai ales dacă ţinem cont 
de faptul că manifestările festivaliere închinate marelui dramaturg nu sunt 
prea numeroase pe continentul nostru. 

E.P: Activitatea Dv. este complexă: tipăriţi cărţi, studii, eseuri. Dedicaţi 
evenimentului o maximă atenţie. Din fericire, şi fiindcă sîntem vechi prieteni, 
ele ajung şi la Oradea. Vă asigur că au fost de folos şi studenţilor noştri 
de la Actorie. Ceea ce se întîmplă şi cu Istoria teatrului universal a proflon 
Zamfirescu, pe care l-am preţuit, admirat şi iubit toţi. 

E.B. : Mă bucur să aud asta. Fundaţia Shakespeare editează şi lansează 
în cadrul Festivalului studii dedicate patronului spiritual ,  opere ale 
shakespeareologilor români şi străini, sau alte cărţi de istorie şi critică 
teatrală şi spectacologie. 
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Ne putem mîndri că la ediţia 1-a din 1 994 am lansat în România ,,Mai 
este Shakespeare contemporanul nostru?" de John Elsom, în traducerea lui 
Dan Duţescu şi "De ce surîde Shakespeare?" de Dan Vasiliu, în 1 997, 

"Shakespeare şi psihiatria dramatică" de Alexandru Olaru şi "Titus 
Andronicus - monografia unui eveniment teatral" de Patrel Berceanu, în 
anul 2000 monografia spectacolului "Ubu Rex cu scene din Macbeth" de 
acelaşi Patrel Berceanu, iar la ediţia din 2003 cartea lui Peter Brook, 
"Împreună cu Shakespeare", prefaţată de George Banu şi tradusă de Anca 
Măniuţiu. 

Ne facem un titlu de glorie din faptul că am început în 200 1 şi am 
finalizat în 2004 reeditarea monumentalului tratat "Istoria universală a 
teatrului", operă fundamentală a ilustrului cărturar Ion Zamfirescu, născut 
la Craiova în urmă cu aproape un secol. 

E.P :  Gestul - de o mare delicateţe şi recunoştinţă - este şi unul cert 
cultural, cărţile fiind extrem de utile tinerilor care studiază teatrul. Ţin să 
vă mulţumesc încă o dată pentru darul preţios pe care mi l-aţi făcut. 

E.B. :  Cu multă plăcere, vă asigur. Dar, cel mai ambiţios şi costisitor 
proiect al nostru ţine de realizarea unei noi serii de traduceri a operelor lui 
Shakespeare, proiect ce se poate întinde pe o perioadă de 1 0- 1 2  ani. Am 
dori ca primele volume să fie lansate la ediţia din 2006 a Festivalului 
Shakespeare şi să încheiem în 20 1 6, an în care se vor împlini patru secole 
de la moartea . . .  Lebedei de pe Avon. 

E.P : E o iniţiativă formidabilă, pentru că nu toate traducerile pe care 
le avem (foarte puţine, de alţfel) sînt, ca să zic aşa, scenice. De actualizarea 
şi modernitatea limbajului ce să mai vorbim! Colegii noştri maghiari au 
de ales, cînd montează un Shakespeare, uneori între 8-1 0  traduceri 
(aparţinînd unor mari scriitori!), ceea ce mi se pare extraordinar. . .  

Ce regretaţi că n-aţi făcut în viaţa artistică ? Dar în cea personală? 
E.B . :  Sînt, înainte de toate, actor, iar în 1 985 am absolvit şi un curs 

post-universitar de regie. Atîta timp cît am funcţionat ca director al Teatrului 
Naţional din Craiova, nu am jucat însă nici un rol şi nici nu am regizat 
vreun spectacol .  A fost decizia mea. Aşa am judecat eu că este normal, să 
dedic tot timpul, toată energia şi priceperea acestei imense responsabilităţi. 

E.P :  Aţi atins un punct sensibil. Ştiţi ce observ? Că directorii-actori 
nu rezistă tentaţiei: joacă. Unii chiar prea mult. Păi, dacă eşti pe scenă 
şi repe ţi şi joci, e limpede că, cel puţin atunci, nu poţi fi acolo la cîrma 
vasului (dacă tot vorbim în termeni maritimi) - unde adesea trebuie să iei 
decizii rapide, prompte. Uneori se întîmplă că la conducerea unui teatru 
se află actori buni, chiar foarte buni şi regizorii ii distribuie, ceea ce mi 
se pare, firesc. Aici e vorba de cîtă putere de a se jertfi ca actor are 
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directorul, dacă tot a ales. Fiindcă el a ales, nu? Eu una cred că aici 
funcţionează un mic complex:· .. dacă nu-mi reuşeşte conducerea şi nici nu 
joc, eu cu ce mă aleg? Doar cu indemnizaţia? " 

E.B . :  Sigur, aş putea să spun că regret că nu am jucat în această 
perioadă vreunul din rolurile dragi, pe lîngă care am trecut. Nu am s-o fac. 
Investitura de director de teatru mi-a oferit, în compensaţie, atîtea bucurii, 
atîtea satisfacţii morale, încît mă pot considera un om împlinit din punct 
de vedere artistic. 

E.P :  Păi, Dv. sînteţi o excepţie, să recunoaştem. Atitudinea Dv. mi se 
pare exemplară . . .  

E.B. :  Regret că, furat, obsedat, subjugat de problemele teatrului, nu am 
dedicat mai mult timp familiei mele. Încerc să mă revanşez acum, petrecînd 
cît mai multe ore, zilnic, în preajma nepotului nostru Nichita, care, în 
curînd, va împlini cinci ani. 

Este o experienţă fascinantă . . .  şi, probabil, unică . . .  
E.P : Să vă trăiască! Şi vă doresc să vă bucuraţi de linişte, de familie. 

Să gustaţi în tihnă satisfacţiile pe care vi le oferă cei dragi. După agitaţia 
din teatru. casa şi familia rămîn unicele oaze în care ne putem retrage. Vă 
mulţumesc. 
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LUCIA NICOARĂ 
profesoară, directoarea 
Teatrului National ' 

"Mihai Eminescu" Timişoara 

Născută la 07. 1 2. 1 936, în Bucureşti. 
Absolventă, în anul 1 963, a Facultăţii de 

Filologie din Timişoara 
A fost redactor la Studioul de Radio din 

Timişoara, vicepreşedinte al Comitetului 
judeţean de Cultură Timiş, în prezent este di"
rector al Teatrului Naţional "Mihai Eminescu" 
din Timişoara. 

A publicat peste 1 00 de articole pe teme culturale în presa centrală şi 
locală. 

A fost distinsă cu Ordinul Serviciul Credincios în grad de Cavaler, din 
partea Preşedinţiei României. 

Este membră a Asociaţiei Femeilor Manager din Timişoara. 
Este căsătorită cu Diodor Nicoară, dirijor. 
Are doi copii: Mihnea şi Liana. 

TEATRUL NA TIONAL "MIHAI EMINESCU" 
DIN TIMIŞOARA REPREZINTĂ PENTRU BANAT 
UN PUNCT DE REPER ÎN ARTA SCENICĂ 

E.P :  Cum e să conduci un Teatru Naţional, stimată Lucia Nicoară? 
L.N. : Teatrul Naţional "Mihai Eminescu" din Timişoara reprezintă pentru 

Banat un punct de reper în arta scenică: un anume mod de a înţelege 
teatrul, un anume stil de a-l face şi o anume atmosferă. Chiar succesele lor 
par să bucure mai tare, iar eşecurile să dezamăgească mai dureros. 

E avantajul şi e riscul pe care mi le-am asumat în clipa în care mi-am 
legat numele de Naţionalul timişorean. 

E.P :  L-ai condus bine şi înainte de '89! Cu rezultate excelente -
premii, festival, cronici bune. Cînd ţi-a fost mai greu să conduci? Atunci 
sau acum? De ce? 
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L.N . :  Două erau dificultăţile majore înainte de ' 89; prima: efortul 
disperat de a ajunge la public cu spectacole curajoase şi importante, în ale 
căror texte spectatorii să citească printre rînduri, printr-un joc al silabelor 
şi monbsilabelor sau al metaforelor creatoare de zone cifrate şi aluzive şi 
a doua: autofinanţarea de 89 % care ne obliga uneori şi la demersuri 
neculturale. 

Şi totuşi, mai greu mi-a fost în ultimii patru ani de cînd am revenit la 
conducerea Teatrului Naţional. De ce? Pentru că l-am găsit cu o trupă 
subţiată din punct de vedere valoric, pentru că a trebuit să recuperez publicul 
pierdut şi pentru că în eforturile mele şi ale colaboratorilor mei, nu am 
avut sprij inul unei critici specializate (şi ea în criză). 

E.P :  Cine îţi sînt ajutoarele? Oamenii în care crezi? Cum te sprijini 
pe ei? 

L.N. : Directorul de teatru , în accepţia modernă, managerială a 
termenului, este autorul unui program complex, al unui mod şi al unui stil 
de conducere. Aşadar trebuie patronat un program, şi nu pur şi simplu o 
clădire şi nişte salariaţi. Dar pentru ca abstracţiunea proiectelor să se 
transforme în repertorii şi spectacole concrete, e nevoie de o bună coordonare 
a tuturor compartimentelor teatrului. Primii oameni de lîngă mine sînt 
secretarul l iterar, directorul economic, şeful de producţie, şeful de market
ing şi, nu în ultimul rînd, membrii consiliului artistic. 

E.P :  Mă bucur să aud că ai şi un consiliu artistic. Că mai ai . . .  Auzisem 
că unii directori susţin sus şi tare că toate deciziile le aparţin şi nu au 
nevoie de nici un consiliu artistic . . .  Unii cred că şi fără secretar literar se 
poate . . .  Ce reprezintă pentru tine, ca director, secretarul literar? Care mai 
sînt atribuţiile lui? 

L.N. :  Dacă contactarea regizorilor şi a colaboratorilor lor s-ar face în 
funcţie de un program, atunci secretarul literar, împreună cu conducerea 
teatrului, i-ar da instituţiei o direcţie artistică. Repertoriile se alcătuiesc 
însă prin selectarea iniţiativelor regizorale, secr�tarul l iterar ocupîndu-se 
într-o mai mică măsură de structura repertoriului. Ii rămîn însă ca principale 
atribuţii relaţiile cu autorii dramatici şi traducătorii ( e vorba în primul rînd 
de rezolvarea drepturilor de autor), elaborarea programului de sală, tot 
ceea ce se iveşte în drumul spectacolului spre public, relaţiile cu presa. Ce 
ar trebui să fie un secretar literar? Un om cu o pregătire culturală superioară, 
cu o contribuţie esenţială în stabilirea programului teatrului, un fel de 
asistent al regizorului, prin munca de documentare pe care o face şi prin 
supravegherea a tot ce ţine de partea literară a unui spectacol, un om care 
să promoveze cu fanatism imaginea teatrului. 

E.P:  Au vreun rol " relaţiile personale " În buna desfăşurare a acţiunilor, 
a programelor pe care le desfăşori? Mă refer la sponsori, la oameni cu 
dare de mînă care, eventual, sînt sensibili la cultură? 

506 

https://biblioteca-digitala.ro



L.N. :  Fără îndoială. Nu aş fi putut organiza, de pildă, Festivalul 
Dramaturgiei Româneşti fără ajutorul sponsorilor. Dar spectacolele de 
anvergură, proiectele curajoase încep să devină utopice, mai ales atunci 
cînd ai de gînd să colaborezi cu regizori şi scenografi de marcă. Fireşte, 
lucrurile s-ar putea îmbunătăţi prin contribuţia unor mecena, dar legea 
sponsorizării este defectuoasă, neîncurajatoare, meschin concepută şi 
nestimulativă pentru persoanele fizice şi juridice care poate ar dori să 
susţină Teatrul .  

E.P. :  Se aude că şi legea asta se va modifica. E curios ce se întîmplă 
cu noi, românii: de ani şi ani ştim că legea e proastă şi descurajantă 
pentru posibilii sponsori şi, totuşi, cei de la guvernare şi parlamentarii nu 
schimbă nimic. 

Dar să revenim. Ce proiecte ai pentru teatrul pe care-I conduci? 
L.N. :  Nu puţine. Ţi-aş vorbi despre eforturile mele şi ale teatrului de 

� întreţine şi dezvolta relaţii Jucrative cu structuri culturale europene. 
Incepind din anul 2003 , Naţionalul timişorean este singurul membru per
manent pentru România al Atelierului European de Traduceri de texte 
dramatice, alături de parteneri din Italia, Grecia, Franţa, Spania, Portugalia 
şi Irlanda. 

Atelierul este un organism de anvergură europeană fondat în cadrul 
Scenei Naţionale de Orleans, Franţa, cu sprij inul financiar al Uniunii 
Europene -programul Cultura 2000. 

Obiectivele ţ intă sînt promovarea şi dezvoltarea dramaturgiei  
contemporane în aria Atelierului. 

Pînă acum s-au creat Dosarele Atelierului - un corpus informaţional 
referitor la text şi autor, cu un sinopsis şi cu comentarii critice asupra 
textelor în discuţie, toate realizate de traducători . De asemenea, Atelierul 
susţine pe Internet un site multilingv, ce reuneştc activitatea dramaturgilor, 
traducătorilor, aparate critice, informaţii diverse în sprijinul oamenilor de teatru. 

Atelierul arc în vedere şi editarea de carte de teatru, aşa cum s-a 
întîmplat şi cu prilejul ediţiei din octombrie 2004 a Festivalului Dramaturgiei 
Româneşti, cînd şase texte din limbile franceză, greacă, spaniolă, italiană 
şi irlandeză şi-au cunoscut versiunea română într-o colecţie răspîndită tuturor 
teatrelor şi oamenilor de teatru din ţară. 

Foarte importante sînt şi întîlnirile de lucru ale Atelierului. 
O astfel de întîlnire a avut Joc în octombrie 2003, cînd traducători 

greci, italieni, francezi, spanioli şi irlandezi s-au întîlnit la Timişoara cu 
opera a zece dramaturgi români, iar o altă întîlnire s-a desfăşurat, tot la 
Timişoara, cu prilejul Festivalului Dramaturgiei Româneşti (3- 10  octombrie). 
De această dată, o suită de texte străine au fost promovate prin spectacole
lectură - interpretate de actorii Naţionalului timişorean. 
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E.P :  Am primit şi eu de la tine, chiar În aceste zile, şase texte -
traduceri ale unor piese englezeşti, italieneşti, franţuzeşti, greceşti, spaniole. 
Sint piese traduse, Între alţii, de Mircea Ghiţulescu, Paola Bentz-Fauci, 
Doina Făgădaru, Antonia Cristinoi, Elena Lazăr. 

E un gest remarcabil . . .  te felicit! 
Ce impresie ai despre tinerii absolvenţi (actori, regizori, scenografi)? 

Cum îi vezi? 
L.N. :  În toate şcolile de profil, apărute în număr mare după ' 89, există 

o periculoasă confuzie de ordin estetic. În măsura în care a crescut cifra 
de şcolarizare, s-a mărit şi riscul promovării unui anumit coeficient de 
nonvalori. Această constatare am făcut-o cu prilejul concursurilor organizate 
în teatru pentru ocuparea unor posturi vacante. Trupa Teatrului Naţional e 
compusă, în proporţie de 90%, din tineri - nici unul venit de la Universitatea 
Naţională de Artă Teatrală şi Cinematografică din Bucureşti . Se pare că 
absolvenţii UNATC nu mai cunosc geografia ţării, ei preferînd, dacă nu 
intră într-un teatru al capitalei, să facă clipuri publicitare şi să aştepte 
oferte minore. 

Fără să mă pronunţ asupra individualităţilor care compun trupa, trebuie 
să recunosc că există aici cîţiva tineri cu un bogat registru dramatic, cu o 
prospeţime necăutată, cu farmec scenic, cu numeroase resurse. Cînd ei sînt 
îndrumaţi atent de regizor, în direcţia investigării textului, a psihicului 
uman, a interpretării coerente şi logice, rezultatele pot fi foarte bune. 
Rezultatele se văd şi atunci cînd regizorul are grijă să atenueze deficienţele 
de har, de natură fizică şi intelectuală, printr-o judicioasă distribuire a 
rolurilor. 

Din păcate, regizorii lucrează prea puţin cu actorul - ei reuşind de 
multe ori să păstreze doar aparenţa unor prestaţii artistice meritorii şi 
omogene. 

Tot lor le revine sarcina de a descoperi talentul - atît de greu de 
identificat ca şi de cuantificat, contribuind, în felul acesta la stăvilirea 
avalanşei de nonvalori din ultima vreme în teatrele româneşti. 

E.P :  Ştii ce e ciudat? Că nu puţini actori tineri au făcut remarca 
aceasta; nu toţi regizorii lucrează atent cu actorii . . .  

Ce este mai important pentru tine? Să mulţumeşti actorii (care, ştim 
foarte bine nu sînt niciodată mulţumiţi!) sau să urmezi punct cu punct 
Programul propus, indiferent dacă Îi superi pe unii, nedistribuindu-i să 
zicem, cum şi-ar dori? 

L.N. :  Existenţa unor nemulţumiri justificate ale actorilor îmi creează 
disconfort interior. Nu prea am timp pentru crize de personalitate, dar fac 
tot ce pot pentru a îndrepta lucrurile. 
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Unul dintre motivele pentru care actorii nu pregetă să-şi arate 
nemulţumirile este cel al nedistribuirii lor. Şi, îi înţeleg. În momentul în 
care un artist e lăsat în culise, el intră în panică, simte că nu mai are multe 
de spus, se consideră inutil, începe să vocifereze, să i se pară că este 
nedreptăţit. 

E.P :  Mi se pare firesc. Anii tac şi trec. Evoluţia profesională reală a 
tînărului actor se petrece numai pe scenă, jucînd. Altfel, cum? 

L.N.: Programul static al teatrului şi proiectul de repertoriu sînt gîndite, 
în primul rînd, în funcţie de forţele artistice pe care le avem (regizori, 
scenografi, actori) ,  dar şi în funcţie de etaloane ale mişcării teatrale 
româneşti - invitarea unor colaboratori devenind indispensabilă. Perioada 
de aur a Naţionalului timişorean dinainte de '89 mi se pare însă greu de 
egalat. Făcînd această comparaţie sînt, Iară să vreau, mai severă. 

E.P : Totuşi, e anormal să devenim - sau să părem - nostalgici după 
un timp în care eram încercuiţi din toate părţile şi ne simţeam urmăriţi 
pas cu pas. Cred totuşi că libertatea i-a ameţit pe unii şi chiar nu ştiu ce 
să facă cu ea . . .  

Cum te descurci cu banii (niciodată suficienţi) de la buget, ştiind noi 
că orice colaborare cu regizorii importanţi ar deveni imptJsibilă, dacă 
teatrele ar oferi onorariile prevăzute în scriptele noastre. Eşti de acord, 
nu? 

L.N.: Astăzi, ai posibilitatea să joci orice, cu condiţia să ai banii necesari 
pentru a monta spectacolul şi spectatorii care să cumpere biletele. Nu mai 
există cenzura ideologică, în schimb există cenzura financiară, bugetul 
limitat. 

Se discută mult despre dificultăţile teatrului care se face în România 
astăzi invocîndu-se, cel mai adesea, lipsa de bani. Ceea ce mi se parc cel 
mai grav este imposibilitatea directorilor de teatru de a dispune la vreme 
de suma care, în mod normal, ar trebui să o aibă la începutul anului. 

Şi cu toate acestea, printr-un slalom de cifre, care înseamnă salarii ,  
premiere, cheltuieli gospodăreşti tot mai mari, reuşesc să invit cîte doi 
regizori importanţi pe stagiune, aceştia atrăgînd automat după ei şi alţi 
colaboratori. Fără îndoială că toţi, în funcţie de cartea de vizită, pe care o 
au, cer onorarii la nivel occidental. Legea dreptului de autor le permite. 

E.P:  Poţi defini rolul Teatrului Naţional în peisajul cultural al României? 
L.N. :  Instituţie de prim rang, Teatrul Naţional are menirea de a se pune 

în s lujba limbii şi culturii române, dar şi de a promova valorile culturii 
universale. Este un spaţiu al educaţiei, al formării ,  al definirii culturale. 

E.P :  Îţi mulţumesc, dragă Luci a, pentru colaborarea la acest interviu 
şi îţi doresc succes în realizarea Programului pe care ţi l-ai asumat . .  
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DOREL VIŞAN 
actor, 
doctor în Arte 
- domeniul teatru 

S-a născut la 25 iunie 1 937, în localitatea 
Tău�eni, judeţul Cluj .  

I n  anul 1 965 a absolvit Institutul de Artă 
Teatrală şi Cinematografică "I .L.Caragiale" 
Bucureşti, secţia Actorie. 

Ca actor de teatru a interpretat peste o sută 
de roluri în cea mai variată gamă, de la Moliere la Shakespeare, de Ia 
Marivaux la Biichner, iar ca actor de film a interpretat peste cincizeci de 
roluri în producţii româneşti şi internaţionale. 

A fost directorul general al Teatrului Naţional din Cluj-Napoca între 
anii martie 1 993-mai 2000. 

Fişă artistică selectivă : 

Spectacole de teatru: "Pacea" de Aristofan, regia: Aureliu Manea; 
"Woyzeck" de Georg Biichner, regia: Mircea Marin; "A douăsprezecea 
noapte" de W.Shakespeare, regia: Aureliu Manea; "Visul unei nopţi de 
vară" de W.Shakespeare, regia: Victor ! .Frunză; "Visul unei nopţi de vară" 
de W.Shakespeare, regia: Vlad Mugur; "Falstafî' de W.Shakespeare, regia: 
Victor !.Frunză; "Unchiul Vanea" de A.P.Cehov, regia: Mircea Comişteanu; 
"Vînătoarea de raţe" de Alexandr Vampilov, regia: V.T.Popa; "Mobilă şi 
durere" de Teodor Mazilu, regia: Mircea Marin. 

Filme: "Iacob", regia: Mircea Daneliuc; "0 lacrimă de fată", regia: 
Iosif Demian; "Senatorul melcilor", regia: Mircea Daneliuc; "Baloane de 
curcubeu", regia: Iosif Demian; "Un bulgăre de humă" (după Ion Creangă), 
regia: Nicolae Mărgineanu; "Cel mai iubit dintre pămînteni", (regia: Şerban 
Marinescu); "Magnatul" (regia: Şerban Marinescu) 

Premii : Actorul anului 1 977, acordat de revista "Tribuna"; Menţiune 
specială pentru rol episodic, 1 980, la Festivalul fi lmului românesc, 
Costineşti; Premiul pentru cea mai bună interpretare masculină la Festivalul 
filmului românesc, Costineşti, 1 98 1 ;  Cel mai bun actor al anului 1 987 -
acordat de Asociaţia Oamenilor de Teatru din România; Cel mai bun actor 
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de film, 1 988, Premiul revistei Flacăra; Premiul de popularitate pentru Cel 
mai bun actor de film al anului 1 988, acordat de Viaţa Studenţească; 
Premiul Asociaţiei Cineaştilor din România pentru Cea mai bună interpretare 
masculină a anului 1 988;  Nominalizare pentru Cel mai bun actor la 
Festivalul european al filmului, Berlin-Vest, 1 988 ;  Premiul pentru Cea mai 
bună interpretare masculină la Festivalul internaţional al filmului, Costineşti, 
1 990; Premiul Asociaţiei Umoriştilor din România pentru rolul interpretat 
în spectacolul "Prostia e nemuritoare" după I.L.Caragiale, regia: Al.Dabija, 
1 992; Nominalizare (neoficială) a presei la Festivalul Filmului de la Cannes, 
Franţa, 1 995, pentru rolul Senatorului din filmul "Senatorul melcilor" în 
regia lui Mircea Daneliuc; Premiul de interpretare masculină pentru rolul 
senatorului din filmul "Senatorul melcilor" în regia lui Mircea Daneliuc, 
la cea de a 1 7-a ediţie a Festivalului Filmului Mediteranean Mont Pellier, 
Franţa, 2 1 -29 octombrie 1 995; Premiul Milleniu - Hali of Fame - Hon
oring proeminent citizens of the twentieth century, aprilie 1 998; Premiul 
de Execelenţă pentru contribuţia deosebită la filmul românesc, 2002; Ordinul 
Naţional Serviciul credincios la gradul de Cavaler 2002; Premiul de 
Excelenţă la Festivalul Internaţional de Film Transilvania 2003; Distincţia 
"Steaua de Mare", Callatis, 2003 . 

Cetăţean de onoare al municipiului Cluj-Napoca. 
Membru al: Asociaţiei Cineaştilor din România; al Uniunii Oamenilor 

de Teatru din România (UNITER). 
A publicat cinci volume de versuri : "De vorbă cu Domnul", "Voi veni 

cu fluxul", "Păcate", "Vremea cireşelor amare", "Psalmi". 
Hobby: Viticultura, agricultura, animalele mici. 

"A CTORUL ESTE UN GÎNDITOR ÎN ACTIUNE, "' , 
UN SENZOR AL SENSIBILITA TII" 

, 

E.P.: Stimate Dare/ Vişan - ne cunoaştem (de cîţi ani? Să fie 25? 30?, 
hai să nu-i mai numărăm, că ne speriem!). Ne ştiam din teatru, desigur. 
Dar avem şi alte amintiri comune, unele au chiar şi haz: de pildă, uite, mă 
pot lăuda că .. am filmat cu Dare/ Vişan ", da, cu eminentul actor Vişan!  
La . . Baloane de curcubeu " în regia lui Iosif Demian şi  cu operatorul Vi vi 
Drăgan. Tu jucai acolo rolul principal (cu prietena noastră Magda Ca tone 
- ce actriţă bună este!!), iar eu aveam un rol aproape de figurantă - dar 
eram fericită să văd, .. pe viu ", cum se face un film. 
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A fost şi un bun prilej să ne cunoaştem mai bine şi să ne împrietenim. 
Îţi aminteşti? În toate pauzele de filmare noi, .. ardelenii " povesteam despre 
teatru. Apoi, iată, ne-am revăzut mereu, la festivaluri, la Cluj, la Oradea, 
la Bucureşti. Te-am văzut în toate spectacolele. După care, am devenit 
cîţiva ani colegi, de data aceasta profesori la Secţia Actorie teatru a 
Facultăţii de Muzică din Universitatea Oradea. Tu predai meserie, ca să 
zic aşa, eu am predat patru ani Istoria teatrului universal. Ne-am înţeles 
mereu foarte bine. 

Între timp tu,joci, văd, în Bucureşti, eşti mereu prezent în spectacole 
TV şi ai făcut, iată, Încă un rol principal excepţional Într-un film primit 

foarte bine. Te felicit. Aş dori să te Întreb ce ţi-a plăcut mai mult, ce-ţi 
place: teatrul sau filmul? 

D. V. : Şi-şi. Le iubesc la fel .  Teatrul te formează, filmul te foloseşte. 
E.P. :  Totuşi . . .  
D.V.:  Se spune că în film am făcut creaţii mai importante, mai valoroase . . .  
E.P. : Şi, oricum, mai durabile. Despre cele din teatru abia dacă ne 

vom aminti, citind cronicile . . .  din păcate. Totuşi, te reţin din multe 
spectacole. Un Falstaff magistral, un Unchiul Vanea de mare sensibilitate . . .  
Acum, văd că ţi-ai dat şi doctoratul cu Falstaff. Ce idee! Doctor în arta 
scenică! Dar tu erai deja doctor cînd jucai, nu? 

D.V.: Poate eram! Dar recunoaşterea titlului îmi dă dreptul să predau 
în învăţămîntul teatral superior. 

E.P. :  Despre lucrare vom vorbi ceva mai Încolo. Te-aş ruga să ne 
vorbeşti despre interpretare, despre personaj, despre măiestria actorului
interpret-creator. 

D.V. : Fantezia creatoare a actorului dezvoltă şi îmbogăţeşte acţiunea 
scenică şi îl face pe spectator să "creeze" la rîndul său împreună cu actorul .  
Numai pasiunea şi înflăcărarea î i  insuflă tînărului actor lipsit de experienţă 
acea putere extraordinară de a "prinde" treptat şi durabil măiestria intrinsecă 
a artei sale. 

E.P. :  Dar actorului matur. cu experienţă scenică? Lui nu-i mai sunt 
necesare "pasiunea şi Înjlăcărarea "? 

D.V. :  Se-nţelege că da. Numai că el le mai şi suplineşte cu tehnică 
scenică. Strădania artistului de a reuşi să se "imprime" în materie spune 
Michelangelo este: "forma care orice adevărat artist a văzut-o cu ochii 
sufletului". În acel moment, spune marele titan al Capelei Sixtine, "noi 
artiştii vom muri". Mă întrebi de personaje . . .  Sigur că în varietatea de 
interpretări, unele personaje sînt sau pot fi acceptate mai repede, mai tîrziu 
sau mai anevoios în raport cu sensibilitatea sau cu violenta cu care se 
desprind de tradiţia uzuală a interpretării scenice. 
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E.P :  Să ne Întoarcem la actorii tineri . . .  Au ei o bună şcoală? Ce Învaţă 
ei, cu ce vin de-acasă, ca să zic aşa? Cu ce zestre? 

D.V. : Unii au, unii nu. În primul rînd sînt prea multe şcoli de teatru. 
Şi prea puţini profesori calificaţi care ştim pedagogie. Motivele sînt multe 
şi nu e cazul să le enumăr eu. Le cam ştim toţi. Vedem adesea, în vremea 
noastră, actori tineri cărora le c teamă sau pur şi simplu n-au fost învăţaţi 
ori nu mai ştiu să ,joace sentimente", cum ne învăţa Stanislavski, neglijînd 
rostul textului ca bază a sentimentelor şi aJungînd astfel sîmburele de 
mesaj care ar trebui să sălăşluiască în propriul lor suflet. Cel mai adesea, 
ei sînt daţi pe mîna unor regizori la fel de tineri şi "modemi" trecuţi pe la 
şcoala "formalistă" de regie care vor cu orice preţ să uluiască spectatorul 
prin "sclipiri" tehnice. Cu riscul de a ne repeta, trebuie să spunem că cel 
mai adesea şi criticii la fel de "moderni", ca şi artiştii, numesc cu 
generozitate iresponsabilă această "zarvă" - .. inovatie şi îndrăzneală". 

, .Adevărata inovaţie scenică este Întotdeauna legată de tematica nouă, 
de noul conţinut de idei al repertoriului, singurele în stare să dea naştere 
unor forme de expresie noi. Aşa a fost in epoca lui Shakespeare, a lui 
Moliere, a lui Cehov . . .  " 

Consider că pierderea însufleţirii inspirate şi inspiratoare a actorului 
este o abatere fundamentală şi dăunătoare de la forţa emoţională a teatrului 
şi are drept urmare neglijarea mesajului dramaturgie, trecîndu-) drept un 
atribut teoretic şi uneori chiar cu rol declarativ. 

E.P :  Putem vorbi de iubire la actor, În legătură cu ceea ce transmite 
prin spectacol? 

D.V.: Dragostea şi devotamentul actorului faţă de înţelegerea adevărului 
vieţii, dorinţa lui de a căuta şi cînta frumuseţile din sufletul omului şi în 
acelaşi timp de a .. pedepsi " omul pentru josnicii le şi vicleniile lui, poate 
netezi calea spre fericirea semenilor noştri şi, în acelaşi timp, poate defini 

"timbru)" propriu al actorului. 
E.P :  Odată ne-ai citit nişte panseuri legate de teatru. Vrei să le repeţi? 
D.V. :  De ce nu? Sînt gînduri ale unui actor despre profesia lui. 
Teatrul este actorul singur, faţă în faţă cu publicul. 
Prima acţiune scenică este gîndul . 
Primul pas în orice studiu de valoare este umilinţa şi smerenia. 
Artistul, ca şi omul, poate fi înălţat sau dărîmat de propria lui libertate. 
Cine vrea să aibă "stil" trebuie să-şi limpezească în primul rînd propriul 

său suflet. 
Nu putem să-i cunoaştem pe alţii, fără să ne cunoaştem pe noi. 
Cine nu are mister nu poate înţelege misterele universului. 
Singurul mijloc de verificare a oricărei creaţii este ADEVĂRUL VIEŢII. 
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E.P :  Dă-mi voie să reproduc din Dosarul lucrării tale de doctorat 
cîteva laude la adresa ta. Să vedem. 

"Foarte frecvent la Cannes, se intimplă ca un film să fie, in mod 
nedrept puţin remarcat. Este cazul Senatorului melcilor al românului Mircea 
Daneliuc care ar fi putut fi remarcat, chiar şi premiat, pentm fonnidabilul 
actor Dorel Vişan, în rolul titular. Figură de om politic compt, direct descinsă 
din perioada Ceauşescu, senatorul este un personaj plin de culoare, cîteodată 
la limita grotescului, dar care reuşeşte, singur, să ţină pe umerii săi întregul 
film. Arhetip vodevilesc şi fmst la origine, el devine un fel de monstm 
ataşant, un tip care rezistă la tot, la academism, la metaforă, la recuperare. 
Sănătatea acestui senator, ce duce un ritm infernal de viaţă, ne-a răzbunat 
într-o seară de festival pentm toate dulcegăriile indigeste ce ne-au fost 
oferite în prima parte a competiţiei. Este o nouă probă a faptului că se 
poate iubi un film pentm actor sau personaj." (Thierry Jousse, Cahiers du 
cinema, Paris, 28 iunie 1 995) 

E.P :  Despre filmul " Magnatul" ce poţi să ne spui? 
D.V.: E un film de care, fără falsă modestie, mă simt mindru, socotesc 

o reuşită artistică personajul meu, Mircea Moraru. 
E.P :  Înţeleg că este personajul principal, marele magnat? 
D.V.: Da, tocmai voiam să spun că el, şeful unui mare trust de presă 

este pus într-o situaţie limită: boala şi moartea nu aleg, nu? Însingurat, 
speriat de gravitatea bolii şi de dispariţia iminentă, neînţeles şi, poate, 
refuzînd să-şi înţeleagă şi el semenii, Moraru e un personaj complex, 
adevărat, admirabil. Ne-am simţit foarte bine împreună, eu şi el, adică. În 
acest personaj mă regăsesc pe mine, actorul, în cîteva situaţii . De altfel 
mai toate personajele mele din filme au o notă autobiografică. Am pus 
ceva din viaţa mea în ele . . .  E un lucru tulburător. 

E.P :  Acum fi/mezi? 
D.V: Da. Fac un film tot cu regizorul Şerban Marinescu - "Şah la 

general". Un scenariu după cartea lui Dinu Săraru "Ciocoii noi cu body
guard". 

E.P :  Despre Şcolile de teatnt de azi ce părere ai? Te Întreb fiindcă eşti 
şi profesor de actorie. 

D.V. : Aş începe prin a observa că şcoli sînt prea multe şi dascăli prea 
puţini. Nu că nu s-ar mai găsi actori-maeştri, ci condiţiile materiale şi nu 
numai, îi ţin departe de şcoală . . .  unde ar avea ce să comunice din experienţa 
şi cunoştinţele acumulate, dar . . .  Sînt multe cauzele pentru care Şcolile de 
teatru nu prea au profesori. 

E.P :  Dar nu numai profesorii le lipsesc - deşi, pînă la urmă ei sînt cei 
mai importanţi - ci şi spaţiile, dotările, bibliotecile . . .  

514 

https://biblioteca-digitala.ro



D.V.: Uitînd de tot de Stanislavski, de metoda trăirii, unii tineri 
studenţi, sau chiar actori şi regizori, poate din superficialitate sau din 
teribilism vor cu orice preţ să fie originali şi nu o dată încep cu susul, deşi 
baza le lipseşte . . .  

E.P:  Originali? De ce? 
D.V.: De aia ! Ţi-am răspuns în maniera unora . . .  De fapt căutarea în 

sine e benefică, nu? Deşi totul s-a mai făcut, nimic nu e nou-nou. 
E.P:  Poate. totuşi, au mai rămas lucruri care nu s-au mai făcut . . .  De 

pildă, ca un actor - sau mai mulţi - să joace pentru ui1 singur spectator. 
Obligatoriu unul. 

D.V. :  Hm! Am citit şi eu. Trăznăi vor mai fi, nu mă-ndoiesc. Ceea ce 
ar fi de dorit să caute tinerii ar fi, să zicem, adevărul din om, deşi, cum 
spune Pascal, poate cînd îl găseşte îl încurcă. Oricum, spectacolul are -
sau ar fi bine să aibă ! - un mesaj ,  să slujească la ceva, să răspundă unor 
întrebări. 

E.P:  Sau măcar să le pună. Oricum, să comunice şi să emoţioneze. Să 
transmită ceva. 

D.V. :  Din păcate uneori vedem spectacole care părăsesc emoţia în 
favoarea sen�aţiei. Ideea spectacolelor în spaţii neconvenţionale, de pildă, 
mă deranjează - sau hai să zic, pur şi simplu nu-mi spune mare lucru, dacă 
ceea ce văd nu e profund gîndit, ca text, ca joc, ca aşezare a publicului, 
în funcţie de spaţiul respectiv, dacă creatorii nu ţin seama de toate acestea 
spectacolul are toate şansele să piardă valenţe importante. 

E. P. :  Nu generalizăm. Am văzut amîndoi spectacole atent adaptate 
spaţiului. Vioara Bara cu Sergiu Savin au primit şi un premiu la una din 
ediţiile Săptămînii Teatrului Scurt pentru amenajarea şi organizarea specială 
a spaţiului în care s-a jucat un spectacol-coupe A/do Nicolaj. Apoi, 
spectacolele lui Mihai Măniuţiu (, . Intrus a ", ,. Cartea lui Iov ", ,. Shoah. 
Versiunea Prima Levi "}, ca să mă refer doar le cele de la Oradea. Dar 
exemplele sînt foarte multe: spectacolele lui Andrei Şerban, cele de la 
Teatrul ACT, de la Green Hourse etc. 

D.V. :  Desigur, aşa e. Eu spuneam doar că "mai sînt şi spectacole care . . .  " 
E.P :  Cu riscul de a te indispune, dar nu cred, laudele nu îi indispun 

niciodată pe actori, mai citez, uite, ce a spus Bartolomeu Valeriu Anania 
despre artistul Dare! Vişan: 

"Maestrul Dorel Vişan" este nu numai un mare actor - atît de teatru, 
cît şi de film -, dar şi, iată, un teoretician al profesiei sale, aşa cum o 
dovedeşte în lucrarea de faţă, pe care am parcurs-o cu nestăpînită curiozitate 
şi nereţinută emoţie. 
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Aş sublinia doar faptul că autorul nu-şi construieşte argumentaţia pe 
locul comun, potrivit căruia actorul intră de fiecare dată "în pielea 
personajului", ci adoptă teza contrarie, după care actorul este cel ce-şi 
încorporează personajul printr-un proces de asimilare lăuntrică, în aşa fel 
încît interpretul nu este de fiecare dată «altuh>, ci continuă să rămînă «el 
însuşi», într-o continuă potenţare a propriei sale personalităţi. Prin aceasta, 
actoria nu mai este prin excelenţă o artă a cuvîntului ca expresie, ci o artă 
a Cuvîntului ca trăire. Combustia interioară a actorului este aceea care 
construieşte personajul scenic. 

Nu e de mirare că o astfel de viziune purcede din fiinţa unui om cu 
delicate sensibilităţi creştine." 

E.P :  Tu ce crezi? Găsesc de lucru tinerii actori? Termină o facultate 
- cum o termină e o altă poveste -şi ce fac după? 

D.V. :  Mai găsesc. În teatre - cei foarte talentaţi - la televiziune ŞI 
radio. Unii rămîn în învăţămînt. 

E.P : Dar oare selecţia e serioasă? Vin la admitere cei mai buni? 
D.V. :  Nu cred. Selecţia se produce, firesc, din cei ce se pezintă. În fapt, 

se face prea puţin pentru a găsi tineri talentaţi. Ei ar trebui căutaţi prin 
toate liceele. Unii vin la examen argumentîndu-şi prezenţa doar cu "îmi 
place, visez să joc". Nu e destul. Nu era atît de rău teatrul de amatori. 
Diletantii .  Vorbesc de diletanţii autentici, nu de maneliştii care se văd azi 
la noi pe toate drumurile. 

E.P :  Mişcarea teatrală a diletanţilor în perioada interbelică avea o cu 
totul altă conotaţie. Mama mea, ca să-ţi dau un exemplu, ca fată tînără, 
în anii '35, juca, în comuna ei de lîngă Arad, În spectacole cu subiecte 
religioase şi laice. 

D.V. :  Eu cred că există foarte mulţi tineri talentaţi în trupele aşa-zişilor 
amatori - elevi sau studenţi - şi aceasta ar fi o pepinieră excepţională· din 
care s-ar putea selecţiona viitorii candidaţi . 

E.P :  În final, v()i transcrie, În premieră, şi concluzia-argument a 
regizorului Alexa Visarion care ţi-a condus doctoratul. 

"Dorel Vişan reprezintă prin creaţiile sale interpretative în teatru şi 
film, prin munca sa didactică şi prin volumele de poezie, o personalitate 
a vieţii artistice româneşti. Opera născută din talentul lui Dorel Vişan îl 
plasează pe artist într-un prim rang de onoare a vieţii artistice româneşti. 

Actorul este, în opinia domnului Dorel Vişan, un gînditor în acţiune, 
un senzor al sensibilităţii, o călăuză inspirată de responsabilitate, în 
pătrunderea destăinuitoare a realităţii. 

Realitatea este magică şi ofertant creatoare, iar artistul-interpret trebuie 
să o descifreze cu pasiune pentru a o oferi prin harul său comuniunii. 
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Dincolo de cultură, actorul descoperă în VlZlunea lui Dorel Vişan 
«viziunea originală)), transparenţa semnelor oferită de perceperea 
exploratoare a talentului. 

Pentru densitatea sa remarcabilă, pentru traseul cercetării onorat de 
potenţialitatea exprimării aplicate, pentru anvergura etică a demonstraţiei 
şi, nu în ultimul rînd, pentru facturarea unui demers intelectual incitant ce 
solicită prezenţa conştiinţei în procesul de modelare a destinului uman prin 
teatru, propun acordarea titlului de Doctor în Arte - domeniul Teatru -
domnului Dorel Vişan pentru teza Falstaff - tragicomicul umanului cu 
distincţia Magtza cum laude. " 

E.P. :  Dă-mi voie să adaug acestor binemeritate laude, propriile mele 
felicitări şi să-ţi urez în continuare să ai parte de multe roluri pe măsura 
talentului tău! În teatru şi în filme! Am ales cu voia ta din ultimul tău 
volum acest psalm pe care îl dedici celor care citesc. 

Dorel Vişan 

Psalmul 200 
FERICE DE CEL CARE CITEŞTE . . .  
APOCALIPSĂ 

Ferice de cel care citeşte 
Şi păstrează cele scrise aici, 
Căci vremea este aproape . . .  
Eu, fratele şi părtaşul vostru 
La suferinţă şi răbdare, 
Am auzit un glas . . .  
Care striga vorbe cu tîlc şi cuvinte neguroase: 
" . . .  cunună de mărăcini voi pune pe fruntea voastră 
şi lanţuri grele în jurul grumazului vostru, 
căci aţi defăimat sfaturile mele 
şi v-aţi lepădat de învăţăturile taţilor voştri 
şi de rînduielile mamelor voastre 

nu vă voi pune pe masă belşug de strînsură, 
ci roadele purtări lor voastre . . .  
căci nu aţi fost în stare să vă osteniţi 
nici pînă la înălţimea unei furnici . . .  " 
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M-am întors să văd al cui e glasul 
Şi am văzut un fum care se ridica precum o ciupercă . . .  
Şi o turmă mare de porci 
Cu cercei de aur în nări . . .  
Nu mai erau holde pe cuprins şi ieslea boilor era curată . . .  
Şi-am mai văzut că: 
Toţi oamenii de pe pământ erau orbi . . .  
Şi, fiind orbi, oamenii vedeau mereu şi mereu 
Lucmrile pentru prima oară în viaţa lor . . .  
Şi atunci vedeau altceva 
Şi nu ceea ce se ascundea în sufletul acestora . . .  
?i nu puteau face diferenţa 
Intre o piatră, un fulg de zăpadă şi trilurile ciocîrliei . . .  
Şi astfel (se) minţeau de dimineaţa pînă seara 
Şi mureau aşa . . .  pur şi simplu . . .  , 

Pentru că nu puteau compara moartea 
Cu splendoarea unui apus de soare . . .  
Şi-am mai văzut şi m-am cutremurat 
Că tot pămîntul era plin de hoituri, 
Dar oamenii erau fericiţi 
Şi nu mai puteau să se trădeze între ei 
Fiindcă nu mai aveau amintiri . . .  

Şi din nou m-am cutremurat 
Şi carnea şi oasele mele s-au înviforat, 
Cum pot eu să nu-mi aduc aminte mereu 
De via tatălui meu . . .  
De pîrîiaşul care curgea prin mij locul satului 
Unde am văzut lumina . . .  
Şi-am înţeles că fericirile nu sînt bune . . .  
Numai nefericirea 
Te face să vezi florile cîmpului şi cetina brazi lor. . .  

Iar cînd fumul s-a risipit în nori 
Am mai văzut cu mirare că: 
Toţi oamenii de pe pămînt erau muţi . . . 
Nu rîdeau decît apele şi luna 
Şi nu vorbeau decît păsările şi munţii 
Şi animalele şi pietrele mormintelor . . .  
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Şi atunci am auzit 
Cîntatul înfricoşător al cocoşilor pămîntului, 
Un curcubeu a legat răsăritul cu asfinţitul 
Şi mi s-a arătat o minune . . .  
Un fluture s-a întîlnit cu o albină: 
-Bună ziua, fluture (i-a zis albina), ce mai faci; 
-Bună ziua harnică albinuţă, şi bună să-ţi fie inima, 
Ia invăţ florile să zboare (i-a răspuns fluturele). 
-Dar unde s1i1t florile, că nu le văd (a întrebat albina)? 
-Nu le vezi din cauza culorilor din aripile mele . . .  
(I-a răspuns fluturele) ş i  s-a îndepărtat 
În hohotul de rîs al ierbii şi al copacilor . . .  

Şi am auzit glasul acela tunător 
A doua oară, şi mi-a strigat: 
"Uită-te la muţii şi la orbii acestei lumi 
cum stau afară sub cerul liber 
pentru că şi-au pierdut dreptul de-a auzi . . .  " 
Şi-atunci am văzut pe crestele munţilor 
O poartă strălucind ca un foc . . .  
Şi cînd s-a deschis poarta aceea, 
S-a auzit un mare plînset şi o mare jale . . .  
Şi-am văzut 
�opiii încă nenăscuţi ai lumii acesteia, 
In ţarcurile supermagazinclor pămîntului . . .  
Şi inima mi s-a întors în mine 
Şi rărunchii mi s-au tulburat, 
Şi m-am aruncat cu faţa la pămînt 
Şi am strigat: 
Binecuvîntează-mă, Părinte, pentru ceea ce nu ştiu . . .  
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SCRISORI DE DRAGOSTE PENTRU MARICICA 

E şi usor şi greu să scrii despre Maricica. E uşor, pentru că poţi să scrii 
cu seninătate şi fără rezerve despre cum şi cît iubeşte ea teatrul, artele şi 
literatura sau poate, mai ales pe cei ce le slujesc, e greu pentru că ai 
senzaţia că nu are nevoie de laudele nimănui, că ea a făcut aşa cum a 
simţit. 

De cînd o cunosc, şi sînt ani buni de-atunci, Doamna Maricica a tot 
găsit şi timp şi energie şi bani, să cumpere cărţi, să vadă spectacole de 
teatru, de operă şi de balet, să asculte concertele Filarmonicii şi, aproape 
întotdeauna, să ofere artiştilor buchete de flori după reprezentaţii. Şi lucrurile 
nu se opreau aici niciodată, ele continuau în casa ei care se confunda cu 
Restaurantul Oradea, restaurant pe care azi cu greu l-ai mai putea vizita 
fără să aştepţi să dai de ea. Dar ce să vezi, cînd de fapt el, localul, nici nu 
mai există, a dispărut într-o zi sau într-o noapte şi orădenii nu mai ştiu 
nimic : e închis definitiv sau noul patron şi-a luat o pauză de uitare a 
vechilor patroni ? 

Maricica ştia să-şi primească artiştii, să le pună pe masă cele mai bune 
bucate şi cele mai alese vinuri, răsfăţîndu-i ca pe nişte copii. Se vede că 
ea îi cunoştea foarte bine, de ştia exact ce aşteaptă artiştii: să-i lauzi, să-i 
aplauzi şi să-i iubeşti . . .  Şi ea i-a iubit ca o mamă bună, pc toţi. La plecare, 
scriitorii şi artiştii, obişnuiau să-i scrie un rînd-două, unii o pagină întreagă, 
mulţumindu-i şi declarîndu-i în felul acesta dragostea lor. 

În acest caiet - pe care ea îl numeşte «averea mea», au scris cuvinte 
de laudă, de simpatie şi respect pentru ospitalitatea şi dragostea ei pentru 
cei ce slujesc cultura, actori din Iaşi şi din Craiova, mari artişti din capitală, 
scriitori renumiţi, compozitori şi dirijori din toată lumea, solişti faimoşi, 
poeţi nebunatici, prozatori şi dramaturgi, preşedinţi de ţară şi studenţi 
zburdalnici care promiteau să ajungă oameni importanţi. Dar cine nu i-a 
fost ei oaspete? Cine nu s-a bucurat oare, în toţi aceşti ultimi treizeci de 
ani de bucatele ei servite impecabil şi însoţite de conversaţia ei plăcută şi 
traversată de umor ? 

Toţi cei care i-au călcat pragul au simţit că ea îi iubeşte pentru ceea ce 
sînt, şi o face dezinteresat, aşa cum iubim florile, ploaia, soarele . . .  

Şi dacă vor veni în oraşul de pe Criş cei ce-au mai fost prin aceste 
locuri şi vor găsi uşa Casei ei închisă, tare mă tem că vor crede că tot ce
au trăit n-a fost decît un vis . . .  
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